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ПРЕДГОВОР 
КЪМ ТОМ СЕДМИ

Включените в настоящия том седми произведения и 
документи са написани от Георги Димитров от началото 
па май 1916 до края на април 1917 година. От всичко 
93 труда 16 са публикувани в том четвърти на първото 
издание на съчиненията, 2 по-късно в други издания и 
75 се публикуват за първи път. По-голямата част от тях 
са речи, изказвания, питания и предложения в Народно
то събрание и в Софийския общински съвет.

Времето, през което са написани тези произведения, 
с изключително драматично. Бушува Първата световна 
империалистическа война. България воюва на няколко 
фронта. Опиянението на българската буржоазия и на 
част от средните слоеве от постигнатите победи в първите 
месеци на войната започва да отстъпва пред стопанската 
разруха и рязкото поскъпване на живота. Още през пър
вата година на войната се разкриват неустойчивите осно
ви, върху които се е изграждала българската промишле
ност — на пълна зависимост от вноса на машини, резерв
ни части, а до голяма степен и на суровини. Повечето от 
предприятията намаляват или спират производството си. 
С пълен капацитет работят само около 20% от тях и те 
изпълняват предимно военни поръчки. Войната нанася 
тежък удар върху селското стопанство и занаятчийското 
производство, които осигуряват по-големия дял от сто
ките за широко потребление. На пазара почти изчезват 
селскостопанските произведения. Снабдяването на насе
лението, особено в градовете, непрестанно се влошава.

За бедственото положение на народните маси допри



нася и големият износ на зърнени храни и други стоки 
за Германия. Във всички отрасли на стопанството се за
силва проникването на германските капитали. Редица 
банки, търговски и индустриални предприятия премина
ват под частичен или пълен контрол на немските мо
нополи.

Рязко се влошава положението на пролетариата и на 
дребните собственици в града и селото. Във фабриките 
масово навлизат жени и деца, които заемат местата на 
мобилизираните войници. В бедствено положение са вой
нишките семейства и особено жените с малки деца. Уве
личава се детската смъртност. По-голямата част от де
цата остават извън училищата, тъй като са ангажирани 
да помагат в изхранването на семействата си.

Докато народните маси понасят всички тежести на 
войната, голяма част от търговската и индустриалната бур
жоазия, а също и правителствени чиновници трупат ог
ромни богатства чрез нечисти сделки, спекула, черна бор
са и жестока експлоатация на трудещите се. Бързо ник
нат нови акционерни дружества и банки със значителни 
капитали. Само за три години, докато трае войната, се 
основават 130 акционерни дружества с около 600 милиона 
лева капитал.

В политическата сфера също настъпват съществени 
изменения. Почти са ликвидирани конституционните пра
ва на народа. В обществения живот съществуват неси
гурност и анархия. Опозиционните буржоазни и дребно
буржоазни партии, включително БЗНС и широкосоциа- 
листическата партия, до избухването на войната заемат 
позиция на неутралитет или се обявяват за присъединя
ване към Съглашението, но след започването на бойните 
действия оказват подкрепа на правителството. Техните 
депутати, с изключение на широките социалисти, които 
се въздържат по демагогски съображения, гласуват в 
Народното събрание исканите от него военни кредити.

Единствено БРСДП (т. с.) остава твърдо на антивоен- 
ни позиции, заклеймява завоевателния и империалисти
чески характер на войната, разобличава реваншистките 
стремежи на правителството на Радославов и гласува 
против военните кредити. Тесните социалисти начело с 
Димитър Благоев още по-определено разкриват изостря



щите се противоречия в световната капиталистическа 
система, засилването на експлоатацията над трудещите 
се, подчиняването на целия стопански и политически 
живот на финансовия капитал и посочват, че войната съз
дава благоприятни условия за победата на пролетарската 
революция в развитите капиталистически страни. В края 
на 1916 г. парламентарната група на БРСДП (т. с.) ра
зобличава маневрите на правителството, което от дема
гогски съображения внася в Народното събрание пред
ложението на Централните сили до Съглашението по 
«условията за мир». В речите на партийните депутати и 
в печата ръководителите на БРСДП (т. с.), на първо 
място Димитър Благоев, свързват постигането на траен 
мир с победата на социалистическата революция.

Тесните социалисти през целия период на войната 
стоят на последователни интернационалистически пози
ции, заклеймяват измяната и социалшовинизма на пар
тиите от Втория интернационал. В края на 1916 и нача
лото на 1917 г. те се разграничават от Цимервалдското 
обединение и още по-плътно се доближават до Ленинови
те постановки по редица основни въпроси за войната, ми
ра и революцията. Партията продължава да изтъква необ
ходимостта от създаване на нов Интернационал, който 
да се изгради на основата на революционния социализъм. 
При изключително тежкото военно положение БРСДП 
(т. с.) се проявява като истинска патриотична сила, коя
то последователно защищава икономическите, полити
ческите и националните интереси на широките народни 
маси.

БРСДП (т. с.) оценява Февруарската революция в 
Русия през 1917 г. като «крупно събитие в периода на 
империалистическата война», като «бляскав пример как 
измъчените и потиснати народни маси събарят троновете 
па насилието и трошат оковите на робството, за да из
воюват свободата и наложат мира. . .» В декларацията 
на парламентарната група на партията в Народното съб
рание от 5 април 1917 г. се изразява пълна солидарност 
па българския пролетариат с «делото на руските револю
ционни работници».

Войната разстройва дейността на партията и ОРСС. 
Повечето от членовете на местните организации са моби



лизирани. През разглеждания период продължава про
цесът на преустройството на профсъюзните секции за 
работа при условията на войната. В ръководствата вли
зат предимно жени, които нямат достатъчен организацио
нен опит във воденето на борбата за защита на насъщните 
интереси на работниците. Но въпреки неимоверните труд
ности партийните и синдикалните организации продъл
жават своята революционна и антивоенна дейност.

Георги Димитров като един от най-изявените и попу
лярни ръководители на партията и революционното 
профсъюзно движение в България през разглеждания пе
риод последователно и твърдо отстоява антивоенните по
зиции на партията, неотстъпно пропагандира лозунгите 
на БРСДП (т. с.) за мир и Балканска федеративна ре
публика, решително се обявява за създаването на нова 
революционна международна организация на пролетариа
та. Той неуморно разкрива империалистическия харак
тер на войната, разобличава завоевателните стремежи на 
двата воюващи лагера за завладяване на нови територии 
и сфери на влияние. В статията «За «трайния мир»» пи
ше: «Днешната всесветска война се води за определени 
цели и е резултат на планомерна и дългогодишна подго
товка от страна на империалистическата буржоазия 
във воюващите страни.» (с. 376.) В същата статия в отго
вор на К. Кауцки, който счита войната за «най-малко 
мотивирана», подчертава: «Ако има нещо «немотивирано», 
неопределено и неясно, то се отнася само до съзнанието 
на народите във воюващите страни, което нарочно се кул
тивира и поддържа от господствуващите класи и днес.

Днешната борба е такава за господство над всесвет- 
ския пазар.» (с. 376.)

Георги Димитров разглежда войната като резултат от 
общите закономерности на капитализма и неговото нерав
номерно развитие в различните страни. Натрупването на 
свръхпроизводство изостря съществуващите противоре
чия между капиталистическите държави и поражда стре
меж към завладяването на нови пазари. Но войната ще 
изостри още повече противоречията в капиталистическото 
общество «и ще се създадат условия за социалистическата 
победа на международния пролетариат.» (с. 380.) И макар 
да не разглежда конкретните средства и пътища за тази



победа, той е категоричен в разбирането си, че запазва
нето на бъдещия мир е в зависимост от «заменяването на 
капитализма със социализма, на капиталистическото об
щество със социалистическо общество». Неговата увере
ност е изразена в думите: «Само социализмът е, който 
може да изведе човечеството из задънената улица, в коя
то го вкара буржоазията — без социализъм няма мир.» 
(с. 382.)

Георги Димитров вярва дълбоко в работническата кла
са като революционна сила, която може да има решава
ща роля за изхода от войната. В изказването си пред 
Софийския общински съвет на 17 юли 1916 г. той заявя
ва, че за прекратяването на това безумие ще допринесат 
антивоенните сили, които се надигат в различни страни, 
тъй като не желаят по-нататъшно разширяване на воен
ния пожар.

Той отделя голямо внимание на причините за включ
ването на България във войната. Разобличава буржоаз
ната пропаганда, която спекулира с истинските национал
ни интереси и идеали на народа и скрива от трудещите 
се класовоегоистичните подбуди "на управляващата бур
жоазия, разкрива задкулисните замисли на Германия и 
Австро-Унгария по отношение на включването на Бъл
гария във войната на страната на Централните сили и 
подчертава, че българският народ «има нужда да запази 
във всяко отношение и държавната си, и политическата 
си, и икономическата си независимост». С конкретни фак
ти доказва голямата зависимост на България от Герма
ния и посочва, че страната е превърната в «снабдител» 
на германските войски и че за сметка на гладуващите 
народни маси се изнасят за Германия, Австро-Унгария и 
Турция липсващи на пазара стоки.

Във включеното в тома изявление на партийната гру
па в Софийския общински съвет по повод гостуването в 
София на германски депутати Георги Димитров изтъква 
политическия характер на посещението, което «се явява 
само една брънка в цялата система от средства, насочени 
към икономическото, а евентуално и към политическото 
завладяване на Балканите и специално на България.» 
(с. 72.) От името на партията той протестира срещу поли
тиката, която поставя България в «незавидно положе



ние», и подчертава, че «народните маси у нас, копнеещи 
за скорошен мир и държейки за запазване на национал
ната независимост и свобода на нашата страна, нямат 
нищо общо с империалистическата политика, представ
лявана от въпросните германски депутати. . . както ня
мат нищо общо и не хранят никакви симпатии и към им
периалистическата политика на държавите от Съглаше
нието.» (с. 72.)

През разглеждания период ръководителят на българ
ските революционни професионални съюзи с голяма на
стойчивост поставя въпросите за защита на икономиче
ските интереси на трудещите се. Като член на ЦК на 
БРСДП (т. с.), съветник в Софийския общински съвет и 
народен представител той воюва за осъществяване на 
минималната програма на партията, за прилагане и за 
разширяване на съществуващото трудово законодател
ство. Речите му в общината и в Народното събрание, ста
тиите му във в. «Работнически вестник», посветени на 
тези проблеми, се отличават с непоклатима аргумента
ция, почерпана от българската и чуждестранната стати
стика, с детайлното познаване на буржоазните закони не 
само в България, но и в почти всички напреднали запад
ноевропейски страни. Всяко законодателно предложе
ние, поето внася от името на парламентарната група на 
партията в Народното събрание, е политически обосно
вано. Той не се ограничава само със защитата на иконо
мическите искания на пролетариата, а отстоява правата 
и свободите на всички експлоатирани. Често подчертава, 
че чрез своята антиработническа политика буржоазното 
правителство осъжда на израждане трудовия народ и 
особено работническата класа, което се отразява отрица
телно върху развитието и на икономиката. В парламен
тарната си реч от 21 юли 1916 г. той подчертава, че «произ
водителни сили не може да има, без да се запази произ
водителността на труда -— живите производители да бъ
дат здрави и способни за работа и за творчество в инду
стрията и в другите области на производството.» (с. 129.) 
Този извод е аргументиран с много и неопровержими фак
ти за подкрепата, която държавата оказва на капитали
стите при потъпкването на елементарните права на ра
ботниците. С отслабването на професионалните съюзи в



резултат на общата мобилизация експлоатацията на тру
да във всички производства придобива най-безогледни и 
жестоки форми, като в особено тежко положение са по
ставени жените и децата-работници. В почти всички произ
ведения, които отразяват неговото активно участие в за
седанията на парламента и Софийския общински съвет, 
се разглеждат проблеми, свързани с положението на ра
ботническата класа в условията на войната, със засиле
ната експлоатация на женския и детския труд, с масовото 
нарушаване на работническите закони и разпоредбите на 
съвета. В речта си на 14 февруари 1917 г. в Народното 
събрание и в други свои изказвания той подлага на остра 
критика политиката на правителството на използуването 
на различните социални фондове, които само на книга са 
предназначени за подобряване на жизненото равнище на 
населението, а на практика служат за користни цели на 
правителствени чиновници или на буржоазни «благотво
рителни» дружества. С много конкретни факти разобли
чава бездушието към завърналите се от фронтовете ра
нени или тежко заболели войници, към семействата на 
загиналите както по време на Балканските войни, така 
и в световната империалистическа война. Поставя въп
роса за въвеждане на по-справедлива застрахователна 
система, която да облекчава нуждаещите се, за държавна 
застраховка на индустриалните работници. Настоява ос
новният дял на средствата за застраховки да се събират 
от индустриалците, търговците и собствениците на голе
ми имоти.

Георги Димитров винаги е конкретен, пределно то
чен в аргументацията при изясняване исканията на пар
тията за защита интересите на трудещите се. Сам и с по
мощта на апарата на ОРСС, в центъра и по места събира 
факт по факт, за да стигне до най-верния извод. Буржоаз
ните представители в общината и парламента реагират 
остро срещу неговото правдиво слово, но често, притис
нати от изнесените неопровержими факти, са принудени 
да приемат внесените от него предложения.

Включените в тома протоколи от заседанията на Со
фийския общински съвет разкриват напрегнатата атмо
сфера, при която обосновано и с дълбоко познаване на 
проблемите работническият трибун разобличава фалша



във вътрешната и външната политика на буржоазните 
партии. С данни, почерпани от изследвания на буржоаз
ни автори и от официалната статистика, той доказва, че 
Законът за женския и детския труд през войната е «мъртва 
буква в най-съществените си постановления» (с. 451) и 
дотолкова, доколкото се прилага, това е заслуга не на 
Министерството на търговията, промишлеността и труда, 
а на «натиска, който работническите организации в из
вестни места са упражнявали.» (с. 451.) Когато се обявява 
за точно прилагане на работническото законодателство 
и за приемането на нови закони, Георги Димитров изисква 
закрила за всички трудещи се от града и селото. Невед
нъж той се спира на бедственото положение на селскосто
панските работници, които са също тъй жестоко експлоа
тирани, както и индустриалният пролетариат, и настоя
ва да се разшири действието на законите за защита и на 
тези трудещи се.

Интерес представлява речта му в Народното събрание 
от 4 април 1917 г. по законопроекта за хигиената и без
опасността на труда, с който се отменят законите за жен
ския и детския труд, за Инспектората на труда и някои 
членове от законите за неделната и празничната почивка, 
за опазване на общественото здраве и други. Като жиз
нена необходимост и условие за нормално развитие на 
страната той поставя възстановяването на мира. С кон
кретни факти рисува мрачната картина на бедственото 
положение на народните маси, предизвикано от войната. 
Според него, за да се гарантират нормални условия за 
работа и труд, е необходимо да се внесат в законопроекта 
съществени подобрения, защото «за икономическото раз
витие във всяка страна извън другото съдят и по това, 
каква законодателна закрила на труда е прокарана, за
щото тази закрила е факторът за развитието на производи
телните сили и за икономическото развитие на тази стра
на.» (с. 477—478.) За да може да се упражнява необходи
мият контрол по прилагането на закона, е нужно да се 
регламентират точно задълженията на собствениците за 
подобряване условията, при които работят и живеят ра
ботниците. Държавата е заинтересувана децата да учат 
до 14-годишна възраст; недопустимо е узаконяването на 
12-годишна възраст за начало на трудовата дейност на



подрастващите, тъй като от грижата за младото поколе
ние зависи бъдещето на цялата нация, «самото правилно 
развитие на производителните сили, защото би имало ра
ботници, прекарали една добра школовка, укрепнали фи
зически, по-здрави, а не изродени физически и духовно 
в индустрията и другите области на труда.» (с. 463.)

В онези изключително тежки условия на глад и мизе
рия, предизвикани от войната, Георги Димитров обръща 
внимание и на проблемите на образованието и културата 
па трудещите се. Съпоставката с периода от преди войните 
му дава основание да констатира плачевното състояние на 
учебното дело в цялата страна и особено в столицата, къ
дето голяма част от училищните сгради се използуват за 
военни нужди и близо 70% от учениците не посещават 
учебните занятия. В речта си пред Софийския общински 
съвет на 27 септември 1916 г., както и в други изказвания 
посочва, че макар принципът за задължително основно 
образование да е осветен от Конституцията, на практика 
никога не се е прилагал, а в периода на войните почти е 
забравен. А този принцип, според него, е «не само извън
редно хубав, но и необходим за социалното, икономиче
ското и културното развитие на страната и особено необ
ходим от гледището на нашата партия, която вижда своя
та сила, своето развитие и изпълнение на своите задачи 
в бъдеще в грамотността, в интелигентността, в повдигна
тия интелект на работническите маси.» (с. 198.) В усло
вията на войната се изисква още по-голямо внимание към 
децата на трудовия народ, нужно е да се откриват тра
пезарии, да се предоставят безплатни учебни пособия, да 
се подпомагат най-бедните с облекло и обувки. Професио
налното образование трябва да запази своя граждански 
характер и не бива да се милитаризира, за да осигурява 
добра подготовка на учениците като бъдещи добри железни
чари, телеграфо-пощенски служители и пр. Професионал
ните училища трябва да станат «един общ културен ин
ститут», който да изхожда «от интересите на икономиче
ското развитие на страната, от нуждите на нейното кул- 
typno развитие». За да се постигнат положителни резул- 
| а ти в образованието, са необходими по-големи грижи и 
за учителите, за заплащането на техния труд, за да могат 
ча се отдадат изцяло на своята благородна професия.



Голямо внимание народният избраник отделя на теж
кото положение на работниците и служителите от държав
ните предприятия и учреждения.- Тези трудещи се и осо
бено работниците от мина «Перник», Държавната печат
ница, Военния арсенал, железниците и пощите са изпад
нали в бедствено положение и партията настоява дър
жавата да им осигури добавъчно възнаграждение. Когато 
този въпрос се поставя на обсъждане в Народното съб
рание, той подкрепя предложението, което правителство
то е принудено да внесе, и издига искане да се задължат 
общините също да гласуват допълнително заплащане на 
своите служители.

Като депутат в буржоазния парламент и общински 
съветник и през този период Георги Димитров се ръково
ди от политиката на БРСДП (т. с.) за работа в буржоаз
ните представителни учреждения. Неговите речи в Сто
личния общински съвет, в които с изключителна компе
тентност и прозорливост се защищават всестранните ин
тереси на софийските трудещи се, се отличават с дълбоко 
познаване на действителността. Те са образец на прин- 
ципност и настъпателност в провеждането на класово- 
пролетарската линия на партията. В тях той остро кри
тикува котерийността и демагогията на буржоазните пар
тии, които използуват Общинския съвет за постигане на 
определени цели от индустриалци и търговци, а не се 
грижат за развитието на града, за благоустрояване, елек
трифициране и водоснабдяване на работническите квар
тали. Изхождайки от разбирането, че в условията на ка
питализма местните изборни органи се превръщат в ин
струмент «за задоволяване нуждите и за охрана на инте
ресите на имотните слоеве. . . за настаняване и за лич
но облагодетелствуване на партизани, на привържени
ци на управляващите партии», той се бори в Столичния 
общински съвет да се приемат такива решения и да се 
провежда такава политика, която да облекчава бедстве
ното положение на трудещите се от столицата; настоява 
да се предприемат практически мерки за намиране на 
средства, за да се подпомогнат гладуващите войнишки се
мейства, да се хигиенизират и благоустроят крайните 
квартали, да се изграждат нови трамвайни линии, с кое
то ще се улесни придвижването на работниците до произ



водствените предприятия и въобще движението на цялото 
градско население. От името на общинската група на 
партията предлага общината да поеме експлоатацията на 
трамваите и електрическото осветление, да открие собствени 
предприятия и сервизи, чрез които да увеличи приходите си, 
за да може да отделя повече средства за социални нужди.

С упоритото и настойчиво поставяне проблемите на 
трудещите се Георги Димитров не цели агитационно-про
паганден ефект, а се стреми към неотложно оказване на 
действителна помощ на най-чувствително засегнатите от 
военновременната конюнктура слоеве на народа. За тази 
цел, без да проявява сектантство и догматизъм, търси 
■ ътрудничеството на отделни буржоазни представители 
при гласуване предложенията на общинската група на 
15РСДП (т. с.). Понякога дори използува тяхната аргу
ментация, за да обоснове своята позиция. Наред с без
пощадната критика срещу кариеризма и гешефтарството 
па отделни съветници той не пропуска да оцени положи
телните прояви на някои от буржоазните представители 
и на съвета при решаване на въпроси в интерес на народ
ните маси в столицата.

Изключителен интерес представлява включеният в то
ма Бележник, записките в който се отнасят за времето от 
края на 1916 до септември 1917 година. Това е своеобра
зен дневник, който разкрива напрегнатото ежедневие на 
неговия автор, подчертаните му интереси към различните 
клонове на науката и преди всичко към марксистката тео
рия. Централно място заемат проблемите на развитието 
па капитализма в Германия, Англия, САЩ, Франция и 
други страни, специфичните процеси в развитието на раз
личните държави. Занимават го въпросите за причините, 
характера и резултатите на световната империалистиче
ска война. С голямо внимание следи положението по бой
ните полета във всички райони на света.

Значителна част от записките се отнасят до проучва
ния по работническия въпрос в различни страни. Есте
ствено, това е свързано с подготовката на неговите речи 
и Народното събрание и Софийския общински съвет в 
защита на интересите на българските трудещи се и в от
стояване на минималната програма на БРСДП (т. с.) в 
условията на войната.



Но без съмнение тук има и друг, по-съществен мотив — 
неговият подчертан интерес към историята и проблемите 
на революциите. И това е обяснимо. Преизпълнен с не
поклатима вяра в победата на социалистическата револю
ция, сега, в условията на империалистическата война, 
той счита нейното осъществяване за «близка историческа 
задача». Поради това не е случайно, че посреща със за
доволство Февруарската революция в Русия. Заслужава 
внимание фактът, че изтъква ролята на войската като 
един от факторите, «които улесниха руската революция». 
Все в тази връзка се намира и интересът му към Цимер- 
валдското движение и отношението на руските социалде
мократи към него.

Бележникът разкрива и една нова, по-малко извест
на страна от интересите на Георги Димитров. Отнася се 
до неговите проучвания по националния въпрос. Особено 
много го занимава въпросът за положението на пролета
риата в колониалните и поробените страни и отношението 
на Първия интернационал към борбата на потиснатите 
народи. Изводът, до който идва, е изразен в бележката 
му, че «пролетариатът понася главно тежестите на на
ционалното робство» (с. 512).

Голям интерес представляват записките му за него
вите обиколки из страната като ръководител на ОРСС. 
Те разкриват детайлно познаване на обстановката в гра
довете, конкретната му работа с местните дейци на БРСДП 
(т. с.), на професионалните съюзи, на Учителската социал
демократическа организация и женските социалдемокра
тически групи. Пребиваването му в едно или друго се
лище е предварително програмирано. Наред с организа
ционните въпроси той изнася лекции по основни пробле
ми на българското и международното синдикално движе
ние. Главен въпрос, на който акцентира, е необходимост
та от свързване на икономическата с политическата борба. 
«Профсъюзната борба все повече се превръща в класово- 
политическа борба» — заявява той и подчертава, че при 
новите условия защитата на работническите интереси е 
неделима от борбата за социализъм.

Бележникът на Георги Димитров е особено интересен 
документ. Той ни позволява да вникнем в същността на 
цялостната му дейност, да открием дълбоките, истинските



подбуди на всяка негова проява, да го почувствуваме не 
като някакъв прагматик в революционната дейност на 
партията, който ограничава своята огромна по обхват 
работа единствено в най-непосредствените задачи и нуж
ди на работническото движение, а като пролетарски ръко
воден деец от най-висок разряд, който премерва всяка 
негова стъпка с основното и главното — с крайната му 
цел. Ние разбираме, че и онези най-делнични негови изя
ви в Народното събрание или Столичния общински съвет 
са продиктувани и подчинени не само на политиката на 
партията, но и на откритите и осмислени от самия него 
задачи на движението, плод на естественото развитие на 
революционния процес.

И в този том се включват партийни и синдикални до
кументи, подписани от Георги Димитров заедно с други 
ръководители на БРСДП (т. с.) и ОРСС. Те хвърлят до
пълнителна светлина върху творческата и организацион
ната дейност на ръководителя на българските професио
нални съюзи, един от най-близките ученици и съратници 
на Димитър Благоев и изявени членове на ЦК на БРСДП 
(т. с.). Чрез тях се разкрива организационното състояние 
па ОРСС и отношението на тесните социалисти към вой
ната, мира и революцията в един изключително тежък 
период за страната и народа.

Произведенията и в този том дават изобилни доказа
телства за израстването на Георги Димитров като после
дователен марксист, който с голям талант и умение съ
четава теорията с революционната практика, като високо 
ерудиран пролетарски революционер, непоклатимо верен 
на интересите на пролетариата, на борбата за тържеството 
на комунистическия идеал.

От Редакционната колегия



РАБОТНИЧЕСКИТЕ
СИНДИКАТИ

ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА1

Мобилизацията отне из средата на работническите син
дикати близо две трети от техните членове. От 5071 чле
нове, колкото броеше Синдикалният съюз2 в началото на 
септември 1915 година, мобилизацията- засегна 3156 чле
нове — 2102 постъпили направо в редовете на войската, 
п други 1054 останали като милитаризирани работници 
по железниците и пощите, във военните арсенали и ра
ботилници, в Пернишката мина и в текстилната и тютю
невата индустрии. Впоследствие, със свикването на мла
дежите от 40-и набор, числото на намиращите се в редовете 
па войската синдикални членове се увеличи още с 250 
души.

Изпразнени по тоя начин от масата на своите членове, 
работническите синдикати едновременно с това се лишиха 
н от голямата си част активни сили, опитни и солидни 
ръководители и функционери. При необикновените труд
ности, създадени от новото положение след мобилизация
та, тяхното ръководство и изпълнението на техните важ
ни задачи трябваше да се поеме в повечето места на стра
ната почти изключително от млади другари и от другарки, 
исборавили със сравнително сложния апарат на синди
калното ръководство и не особено посветени в множество- 
то подробности, с които поради своето естество изобил- 
ствува синдикалната дейност.

Благодарение обаче на взетите подготвителни мерки 
още преди мобилизацията и на удивителното усърдие и 
безграничната преданост, проявени от иемобилизираните 
другари и от другарките, работническите синдикати —



за разлика от Балканската война през 1912 и 1913 г.3, 
скоро преодоляха всички трудности, напълно се приспо
собиха към новосъздадените условия и със задоволителен 
успех продължиха своята работа и след мобилизацията.

Почти всички членове, намиращи се извън редовете 
на войската, запазиха връзките си със своите организа
ции и продължиха да изпълняват редовно своите задъл
жения. От 13-те професионални съюза само Съюзът на 
бръснарските и фризьорски работници4 престана да функ
ционира поради съвършено малкото число немобилизира- 
ии негови членове. В 20 града, между които най-важните — 
изключение прави само Габрово, — повечето от съще
ствуващите секции се запазиха, продължавайки да дей
ствуват въпреки намаления си числен състав. Наскоро 
след мобилизацията съюзите имаха вече 71 функционира
щи секции с 1958 членове, от които 153 работнички.

Прибирайки и задържайки в своята среда немобили- 
зираните членове, работническите синдикати в един пе
риод от пет месеца (10 септември 1915—10 февруари 
1916 г.) успяха да спечелят и 144 нови членове.

За обсъждане и изпълнение на своите задачи синди
катите са имали през тоя петмесечен период 311 настоя
телствени заседания и 271 синдикални събрания.

През същия тоя период в централните каси на про
фесионалните съюзи са постъпили 7 364,30 лв. само от 
редовни членски вноски, които на 31 март 1916 г. достигат 
около 10 000 лева. По новооткритата през ноември 1915 г. 
подписка за фонда за безработните и работническите се
мейства са постъпили 4 508,65 лв., които постъпления на 
31 март 1916 г. възлизат до 5300 лв.

Покривайки с текущи постъпления сравнително го
лемите разходи за подпомагане през време на войната, 
професионалните съюзи до 10 февруари 1916 г. са увели
чили своята обща парична наличност заедно с налич
ността на фонда от 44 812,67 лева на 48 316,37 лева.

В това отношение не може да става никакво сравне
ние с Балканската война, когато за 11 месеца бяха по
стъпили от членски внос само 1300 лв.!

Главната грижа на работническите синдикати през 
време на войната поради самото положение естествено 
трябваше да бъде — подпомагането на семействата на



мобилизираните членове и на останалите без работа, бол
ните и ранени другари, както и на работническите вдо
вици и сираци от войната.

За такова подпомагане са разходвани до 10 февр. 
1916 г. — 10 517,25 лв. при 512 случая: от централните 
каси на професионалните съюзи 5 580,75 лв.; от фонда за 
безработните и работническите семейства при Синдикал
ния съюз — 2 918,50 лв. и от местните фондове в Пле
вен, Пловдив, Ст. Загора, Бургас и Шумен, образувани 
от партийните организации и работническите синдикати — 
2018 лв. До 31 март 1916 г. общият разход за подпома
гане възлиза на 12 117,25 лв. при 667 случая.

Наред с това доста широко за т е х н и т е  ограниче
ни средства,материално подпомагане, което всекидневно 
продължава и се усилва, работническите синдикати, дей
ствувайки заедно с партийните организации и със социал
демократическите общински съветници, полагат големи 
грижи и за улесняването на работническите семейства да 
получават редовно държавните и общински помощи, на
мират се в близки връзки с тия семейства, оказват им 
възможната морална подкрепа във всички случаи на нуж
да и се стараят да облекчат тежкото положение, в което 
се намират относително своята прехрана. От друга стра
на, работническите синдикати въпреки изключителното 
положение полагат възможните усилия за защитата на 
работническия труд, за предотвратяване влошаването 
условията на труда, към което систематически прибяг
ват господарите при сегашните условия, и за точното 
съблюдаване постановленията на работническите закони. 
Извън другите средства за защита на работниците са 
обявени и пет стачки, две от които се завършиха с пълен 
цепех5.

Особено усърдие работническите синдикати проявяват 
за социалистическата просвета на своите членове, главно 
чрез разпространението на «Работнически вестник» и со
циалистическата литература. За тая цел напоследък се 
изработи от Централната синдикална комисия0 (Времен
ния синдикален комитет) един специален каталог за си
стематическо четене и разпространение на нашите социа
листически издания7.

Постигнатите досега през време на войната резултати



от страна на работническите синдикати в главните обла
сти на тяхната дейност, измервани с мащаба на изклю
чителните условия, са доста насърчителни. Схващайки 
важното значение за настоящето и бъдещето на работ
ническото движение в нашата страна, на извършваната 
работа от работническите синдикати, на другарите и 
другарките предстои да я продължат и занапред с тол
кова по-голяма енергия, преданост и пожертвувателност.

В. «Работнически вестник», 
№ 11, 1 май 1916 г. 

Подпис: Г, Димитров
Печата се по текста 

на в. «Работнически вестник»



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

1 май 1916 г.

1. ИЗЛОЖЕНИЕ ОТ ИМЕТО 
НА СОФИЙСКИТЕ РАБОТНИЦИ, РАБОТНИЧКИ 

И РАБОТНИЧЕСКИ ЖЕНИ

Както сигурно знаете, г-да съветници, Първи май се 
празнува във всички страни от работниците като един 
празник на труда, на мира. Нашите условия сега са на 
една страна, която е във война, във военно положение, 
грамадна част от населението на която е в редовете на 
войската. Очевидно е, че тоя празник както в София, та
ка и в другите градове на страната ще се отпразнува съ
вършено скромно; работниците не ще могат поради из
ключителните обстоятелства да излязат да манифестират 
публично и да обявят исканията си към държавата и 
общината, както и да манифестират своите чувства на 
международна солидарност. Въпреки това една голяма 
част от останалите извън редовете на войската в София 
работници и жените на тия работници, които са органи
зирани, празнуват днес 1 май. От името на тия работни
ци и жени на работници, аз, като общински съветник на 
Социалдемократическата партия8, съм натоварен да на
правя едно кратко изложение на Общинския съвет, което 
ще моля да бъде зарегистрирано в протокола и да се има 
предвид от Постоянното присъствие, което представлява 
Общинския съвет в неговото болшинство. (Ч е те.)*

«Празнуващи Първи май — празника на труда и ми
ра, софийските работници, работнички и работнически 
жени считат за своя длъжност да заявят чрез работниче
ската социалдемократическа група в Общинския съвет — 
имайки възможност, поради съществуващите изключи

• Публикувано със съкращения в «Работнически вестник», № 13, 3 май 
I 01 с г. (Ред.)



телни условия това да сторят и непосредствено сами, — 
че Софийската община в преживяваните тежки времена 
не изпълни своите обязаности както трябва относително 
поехраната на населението; не взе своевременно необхо
димите ефикасни мерки за снабдяването на града с добро
качествени и евтини хранителни продукти и предмети от 
първа необходимост; не се погрижи достатъчно за осигу
ряването на потребните източници за редовното материал
но подпомагане на нуждающите се войнишки и други се
мейства и на безработните до края на войната; не обърна 
сериозно внимание за санитарното подобрение на край
ните квартали, в които живее грамадната маса от столич
ното население, и нищо не предприе за точното съблюда
ване на работническите закони — Закона за женския и 
детския труд9 и Закона за неделната и празнична почив
ка10 — в един момент, когато поради отсъствието на ма
сата мъже-работници фабриките, работилниците и раз
ните други предприятия са изпълнени с жени и деца, 
подложени на една крайно безогледна експлоатация.

Изразявайки своето най-голямо недоволство срещу то
ва пренебрежително отнасяне към жизнените нужди и 
интереси на работническите маси в столицата, ние, от 
името на тия маси, настоятелно подканяме Общинския 
съвет да влезе напълно в своята роля и изпълни докрай 
важните задачи, наложени от днешното тежко положе
ние:

1. Да вземе всецяло в своите ръце грижата за продо
волствието на града с доброкачествени и евтини продукти 
чрез една своя собствена организация на производството 
и продажбата на хляба и чрез откриването на достатъчно 
общински магазини във всички квартали на града, като 
едновременно с това изисква по надлежния ред измене
нието на Закона за обществената предвидливост11 в сми
съл — да се отнемат хранителните продукти и другите 
предмети от първа необходимост из ръцете на частната 
търговия и спекулация и чрез съответната общинска ор
ганизация да се доставят на населението редовно в добро
качествен вид и на умерени цени;

2. Да осигури необходимите средства за редовното и 
достатъчно подпомагане на нуждающите се семейства до 
свършването на войната; и



3. Да подобри санитарното състояние на крайните 
квартали и да предприеме бързи и сериозни мерки за 
инспектирането на индустриалните предприятия и други 
заведения и за точното прилагане на законите в защита 
и а труда.

Отправяйки тия наложителни подканяния към Со
фийския общински съвет, ползуваме се от случая да ма
нифестираме и своята воля за възстановяването на мира, 
тъй необходим за измъчените и разорявани от войната 
народни маси.»

Правейки това изявление, аз трябва да кажа, г-да 
съветници, че всички опити, правени от обявяването на 
общоевропейската война и специално от намесата на Бъл
гария в тая война както от страна на държавата, на ней
ните централни органи, така също и от наша страна за 
уреждане прехраната на населението в София, доказаха 
само едно, че са недостатъчни тия полумерки, които се 
предприемат от едната и от другата страна и че са необ
ходими известни радикални средства, посочени на пар
ламента навремето, па и на Общинския съвет понастоя
щем. Необходимо е да се вслуша Общинският съвет в 
гласа на тая бедствующа маса, която днес има своя праз
ник на труда и която има право да очаква от общината 
изпълнението на задачите, които днешното тежко поло
жение й налага като община. Работниците, работничките 
и работническите жени, които правят чрез мен това изяв
ление пред Общинския съвет, считат — и с пълно право, — 
че Общинският съвет, какъвто и да е неговият състав, 
понастоящем се състои от управители, избрани от тях, 
се състои не от управници, назначени от горе, от цен
тралната власт, а лица, които ще трябва да отговарят 
ирсд същата тая работническа софийска избирателна ма
си. И докогато партиите, които тук съставляват болшин
ството12, във време на изборите се обръщат, а сигурно и 
и бъдеще ще се обръщат към тая голяма маса за доверие, 
чии и ми се, основателно е още веднъж да се напомни на 
Общинския съвет голямата необходимост за разрешение 
на въпроса за прехраната на града. Този въпрос е поста
вен па дневен ред и не губя надеждата, че Софийската 
община със средствата, с които разполага, ще може да 
направи достатъчно за благоприятното му разрешение и



ще настои пред респективните органи на държавата да 
направят тоже това, което е необходимо, за да се осигури 
поне най-елементарната прехрана на това население, кое
то днес има лош хляб въпреки мерките, които се предприе
ха, няма месо, въпреки това, че сме скотовъдна страна и 
че не можем да се оплачем както някои други големи 
индустриални държави, които трябва да внасят месото 
си отвън. Вън от това, аз смятам, че Общинският съвет в 
своето болшинство, макар да изхожда от партии, които 
са против гледището, което аз застъпвам, макар че част 
от опозиционните партии тук13, буржоазни, които тоже 
поддържат гледища, противни на нашите, и които никой 
път няма да се съгласят с нас, както и ние няма да се 
съгласим с тях, в едно обаче ще трябва да бъде съгласен 
Общинският съвет — че в един момент, какъвто е сегаш
ният, когато главите на работническите семейства са по 
бойното поле, не могат да се оставят жените и децата на 
тези мобилизирани български войници, които чертаят 
със своята кръв, според вас, границите на Велика Бълга
рия. . . да работят във фабрики и работилници при не
определено време и надница и без да се спазват закон
ните ограничения, които съществуват у нас. Една ефикас
на защита, много по-ефикасна, отколкото в нормално 
време, се налага през периода на войната. Налага се още 
общината чрез своето Постоянно присъствие — а и Об
щинският съвет би могъл да стори това — да напомни 
на държавните органи, които са повикани да пазят зако
ните, да не манкират на своите длъжности, но да изпъл
няват задълженията, които законът им възлага. И друг 
път съм изтъквал, че общината може да извърши само 
една част от тия работи, а другата, по-голямата, се из
вършва от държавата. Но това не лишава общината от 
правото, от дълга, като извърши това, което е от нейната 
власт, според нейните сили, да иска от държавата, от 
правителството, от централните държавни органи да из
вършват това, което законите тям повеляват в тая област. 
Общинският съвет е най-близко до бедствующите маси, 
той е длъжен да знае техните болки, нужди и интереси 
и като направи своевременно от себе си това, което може, 
да иска и държавата да стори същото.

Мисля, че на изявленията, които се правят в Общин



ския съвет, трябва да се погледне от Постоянното при
съствие с необходимата сериозност и да се направи в бъ
деще това, което наистина зависи от общината.

2. ЗА НАВРЕМЕННО ИЗПЛАЩАНЕ ПОМОЩИТЕ 
НА ВОЙНИШКИТЕ 

И БЕДНИТЕ СЕМЕЙСТВА

Г-н председателю! Що се касае до забавяне изплаща
нето на помощите за м. март по счетоводни причини, 
очевидно трябва Постоянното присъствие и нашето фи
нансово отделение да направят всичко зависящо от тях 
да се намалят тези причини.

Председателят: Прави се.
Г. Димитров: Защото, ако помощите за м. март още 

не са платени, то очевидно е, че помощите за м. април 
ще бъдат изпълнени през м. юни.

3. ИЗКАЗВАНЕ ПО ПОВОД 
, ИСКАНЕТО НА ОБЩИНСКО МЯСТО 

ЗА ПОСТРОЯВАНЕ НА ТУРСКА ЛЕГАЦИЯ

Аз смятам, че ще бъде по-добре този въпрос да отиде 
I» регулационната комисия, защото откъм фактическа 
страна ще бъде по-добре изучен, и когато съветът отка
же — а моето мнение е, че трябва да откаже, — този отказ 
да бъде напълно мотивиран.

Не бих имал нищо против да се снеме и от дневния 
ред, както иска г-н Калинков, разбира се, по съвършено 
други съображения от неговите. Г-н Калинков се възму
щава от това, че би се дало такова място на отоманската 
легация, на Турция. Но с не по-малко възмущение бих
ме могли да се обявим против даването място например 
па руската легация, или която и да е друга легация от 
Съглашението14. Ако застане на такова становище, аз бих 
се обявил решително против даването място и на руската 
легация, тъй като зная, че официалната руска политика 
е нанесла големи злини на България.

Д-р А. Неиюв: Но тя сега не иска.
Г. Димитров: Сега не иска, но казвам, ако иска. — 

Мо аз изхождам от гледището, че не може никому общи



ната да дава свои места и имоти и трябва да се тури край 
на това официално разграбване, което още продължава 
в столицата. Трябва да се вземат решителни мерки да се 
повърнат заграбените места, а не да се дават и нови, тол
кова повече, когато това се иска в един момент като се
гашния, за да се прави политика.

Но г-н Калинков трябва да узнае, че именно в тяхно 
време, както и по-рано, при други режими, се правеше 
политика с даване на места. И сега в дневния ред като 
мотив да се даде място на турската легация е посочено, 
че се давали места и на другите легации, което е правено 
през режима на демократите15 и на другите партии, кои
то са управлявали по-рано. Тая система е съществувала 
по-рано, съществува и сега и Министерството на външни
те работи се ползува от прецедента, създаден от разните 
управляющи партии в Софийската община, че с едно 
писмо до общината въпросът ще се разреши — Общин
ският съвет ще даде място на турската легация, както е 
давал по-рано.

Аз намирам, че трябва да се скъса окончателно с тая 
практика, и нямам нищо против да се снеме този въпрос 
от дневния ред. Когато се разгледа от комисията и се 
докладва в заседанието, аз бих настоявал да се не дава 
по никакъв начин никакво място нито на турската, нито 
на която и да било легация.

Тук се ползувам от случая да повдигна въпроса да 
се потърсят ония заграбени, дадени на официални учреж
дения и подарени места. Военното министерство има на 
свое разположение за 24 милиона лева — не зная точно 
цифрата — места, с които си служи досега, строи казар
ми, здания и аз зная, че някои от тия здания сега са в 
ръцете на частни лица, те си служат с тях. Имам някои 
сведения, но ще трябва да се доберем и до други, нови — 
оказва се, че Военното министерство е завладяло навреме- 
то за свои нужди, без да е питало, да е искало нещо офи
циално от Общинския съвет; тези места трябва да се 
изискат.

Министерството на железниците тоже има грамадно 
количество места, които нито са платени, нито са отпус
нати от общината. И аз се ползувам от случая да попитам: 
държи ли се сметка за това, че има отпуснати места по



.Чакона за насърчение на местната индустрия10 на инду
стриалци фактически без всякаква индустрия сега. Сре
щу пашата общинска болница има една барака, която 
служи за черварница, на която са дадени 1250 кв. м. 
Тя престава да съществува, но стопанинът, като е взел 
разрешение за своята индустрия в кавички, предвиждало 
се е да има място, и после, след като престава да се за
нимава с черварство; мястото му остава и сега то е бостан. 
Аз знам и други фабриканти, които нямат никакви фаб
рични индустрии, а държат общински места. С една реч, 
има разграбване на места, които трябва общината да си 
вземе и да ги използува за себе си, да не дава по-нататък 
каквито и да било места, нито 1 кв. м нито на една, нито 
на друга легация. Малкото имоти, които има, общината 
трябва да използува рационално в бъдеще, защото с ра
стежа на града ще ни трябват за общински учреждения, 
за паркове в разни квартали и други цели, които не мо
жем тогава да купуваме скъпо и прескъпо. Да не излезе 
тогава, че наши места, които са стрували по 1—2 лв., 
да купуваме по 50—100 лв. кв. м. Това не е рационална 
политика, а политика на разграбване общински имоти. 
I /го защо съгласен съм да се снеме въпросът от дневния 
ред още сега и ако отиде в регулационната комисия, да 
се разгледа от фактическа страна.
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в с о ф и й с к и я
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

3 май 1916 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ПО САНИТАРНОТО СЪСТОЯНИЕ 
НА СТОЛИЦАТА

Общинският съвет може да се задоволи от един подро
бен доклад, който дава г-н началникът на Санитарната 
служба*, но би трябвало да се пожелае твърде често съ
ветът да има тези доклади за санитарното състояние 
на града. Обаче в този доклад, макар и доста подробен, 
не са засегнати известни области, които тоже трябва да 
бъдат под грижата на нашата Санитарна служба, както 
и всички други области, които изброи г-н началникът.

Касае се преди всичко за този санитарен надзор, кой
то трябва да бъде упражняван върху качеството на про
дуктите, които се продават във всевъзможни малки дю
кянчета и гостилници, които има в столицата, и във всич
ки кебапчийници в главните улици, дето голяма част от 
работниците и други дребни служещи се хранят и дето 
сам съм констатирал, па и други съветници знаят, че се 
продават най-лошите хранителни продукти — вмири
сано месо служи за правене кебапчета или се продава 
пържена вмирисана риба. Един подобен надзор върху 
тия хранителни продукти, с които закусват и вечерят 
маса хора през деня, е наложителен. Този контрол оба
че е много слаб или никак не се върши.

На второ място, днес ще забележите в централните 
части на града, а не само. в крайните, отглеждането на 
прасета — нещо, което е изрично забранено, което се 
смята съвършено нездравословно и за което се налагат 
наказания. Това ще намерите в улиците до Лъвовия мост,

* Докладът е изготвен в отговор на изложението на Г. Димитров, направено 
на заседанието на съвета на 1 май 1916 г. Вж настоящия том, с. 25—29. (Ред.)



дето има и краварници, които миришат из целия квар
тал. В централните части на града има в разни дворища 
плесенясали локви, в които се развъждат жаби, а да не 
говоря за крайните квартали, положението на които е 
още по-лошо.

Ма трето място, имам да кажа, че макар вече да е 
конституиран Градският хигиенически съвет17, той не 
функционира и след първите две заседания, които имй, 
1ой не се свиква. Също така и комисиите за разните уча- 
пъци не виждам да вършат нещо особено. В обязано- 
стите на хигиеническия съвет, който ще трябва да под
помага нашата Санитарна служба поради липса на до
статъчен персонал, сигурно влиза и грижата, особено 
сега, през време на войната, за хигиеничността на многото 
фабрики и други заведения, дето работят маса работници, 
особено жени и деца. Г-н началникът на Санитарната служ
ба сигурно има сведения от своите органи и служещи, 
които в тая посока са действували и по-рано, че в София, 
.та разлика даже отпреди войната, макар че тогава беше 
много лошо положението, малки момчета и момичета 
работят в зимници, съвършено влажни и тъмни, нещо 
изрично забранено от Закона за женския и детския труд 
и от най-елементарната хигиена. Това нито се контролира, 
нито са взети някакви мерки против използуването на 
женския и детския труд в съвършено нехигиенични за
ведения. Работниците на Военното интендантство, които 
ин<а също трябва да бъдат под наш контрол, са наблъ-. 
екипи на малко пространство толкова много, че и най- 
обикновеният човек, не лекар, ще забележи, че са при 
съвсем неблагоприятни условия тия жени и деца, които 
работят там. Въобще в тая посока нито от нашата Сани- 
1ирна служба, нито от хигиеническия съвет, който е спо
магателен орган за нея, нищо не се върши. Аз .намирам,, 
че нашето санитарно отделение, колкото и зле да е по
ставено откъм персонал, върху тая важна проблема — са
нитарното състояние на града, трябва да погледне се
риозно и да предприеме бързо всички необходими мерки.

В един такъв доклад, какъвто дава г-н началникът 
на Ошитарната служба, крайно необходимо би било да 
ге посочват и ония мерки, които се смята, че трябва да 
«е вземат от страна на санитарното отделение и на общи



ната за още по-доброто здравословно състояние на града. 
От тези данни, които ни се дават за инфекциозните бо
лести — вярвам, че те са точни, — се вижда, че не сме 
зле в сравнение с миналата и още по-миналата година. 
Това обаче не ще каже, че състоянието е задоволително 
и че сме запазени от нови епидемически заболявания, 
особено когато настъпи лятото. Ние имаме маси, които 
сноват тук и които могат да носят зараза със себе си. 
Те сами са поставени при такива условия, че много лес
но могат да бъдат разсадници на най-заразните болести. 
От друга страна, в крайните квартали, които никак не 
са поставени добре, тоже могат да се явят някакви зара
зи, каквито нямахме през зимните месеци. Значи, никак 
не сме предпазени от нови опасности в тая посока. Нужно 
е следователно да се вземат повече мерки, отколкото се 
вземаха по-рано за чистене на града, за попълване на 
траповете и блатата в крайните и централните квартали 
на града, за усилване надзора във фабриките и работил
ниците. Изобщо да се направи максимумът от това, кое
то може да се направи при средствата, с които разпола
га общината за здравословното състояние на града. Нека 
се има предвид и туй обстоятелство, че опасността е тол
кова по-голяма, тъй като градът сега се наводнява от 
маса външен свят, от маса войски; има голямо движение 
и по този начин София се сношава с най-отдалечените 
краища на ония земи, които сега се владеят от Бълга
рия и откъдето могат да бъдат пренесени много епидеми
чески болести, щом ги има и там. Ето защо аз мисля, че 
докладът, който е доста подробен, трябваше да съдържа 
и друго нещо, именно, г-н началникът на Санитарната 
служба трябваше да ни сезира с ония мерки, които са 
по силата и средствата на общината, за още по-доброто 
санитарно и здравословно състояние на столицата.

2. ПРОТИВ ЗАКРИВАНЕТО НА ОБЩИНСКИТЕ 
ТРАПЕЗАРИИ

Общинският съвет по никой начин не трябва да се 
съгласява да се закрият трапезариите. Трябва да се на
мери начин, макар и при по-високи цени и при съществу
ващите трудности, да се снабдят трапезариите с необ-



ходнмите продукти, за да функционират. Нещо повече, 
необходимо е тяхното разширение, защото сега има гра
мадна маса деца, които се нуждаят от безплатно хранене. 
Едно от условията, за да може да бъде приложено задъл
жителното ходене в основните училища, то е да се даде 
на бедните деца малко топла храна в тия безплатни тра
пезарии. Общината, щом е почнала, трябва да разшири 
таи своя инициатива, а не да я спира посред път.

Ето защо предлагам да се продължи съществуването 
на тия наши трапезарии-, като в близко бъдеще се наме
рят средства за тяхното разширение. Ако не могат да 
се доставят продукти по приетия начин, да се добият по 
доброволно съгласие. Във всеки случай да се използуват 
всички съществуващи законни форми, за да се сдобият 
трапезариите с тези продукти, макар и на по-високи це
ни, и да не бъдат затворени.

(След изказванията на Н. Сакаров и Т. Г. Влайков.)

Дали да се влезе в споразумение с Дружеството за 
поддържане безплатни трапезарии18, в смисъл само ако 
съветът реши, че се отказва от своята инициатива? Аз 
мисля, че съветът няма да реши и не решава сега да се 
откаже от своята инициатива; мисля, че той търси пъ
тища да я реализира по-нататък. Сега се избира една 
комисия, която да изучи въпроса основателно, да влезе 
и съприкосновение с Местния комитет за обществената 
предвидливост, изобщо да изучи всички пътища, по кои
то би могло да се осигури функционирането на трапеза
риите. Мисля, че така трябва да схванем въпроса.
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НАРОДНАТА ПРЕХРАНА

Както е известно, голямата маса на населението у 
нас •— най-малко трите четвърти от него — и в нормално., 
време е твърде зле поставено относително своята прехра
на поради недостатъчните си доходи, от една страна, и 
постоянно растящата скъпотия на живота, от друга.

Условията за народната прехрана обаче станаха из
вънредно тежки и дори прямо непоносими след обявява
нето на европейската война и особено след военната на
меса на България.

Населението днес страда не само от скъпотията на 
хранителните продукти и другите предмети о т  п ъ р в а  
необходимост, но то с т р а д а  и от колосалната мъчно
тия да се снабди с тия продукти и предмети поради тях
ната недостатъчност и неправилно изнасяне на пазара, 
както и от тяхното лошо качество.

Колкото тежко е при днешните условия за хилядите 
работнически семейства да изкарат необходимите парич
ни средства за своята елементарна прехрана, двойно и 
тройно е по-тежко за тях — добрали се веднъж до тия 
средства — да намерят потребните продукти.

Смазани от труд, мизерия и грижи, жените на работни
ците, служещите и на всички граждани, които не са има
ли материалната възможност своевременно да се прови- 
зират на едро за тия тежки времена, са принудени все
кидневно да губят по цели часове, да обикалят разните 
квартали на града, да се блъскат пред магазините и фур
ните и твърде често да се връщат по своите домове след 
изгубеното време и понесените неприятности, без да са 
успели да си набавят потребните продукти.



Народната прехрана е една от най-важните проблеми 
ма настоящия момент. Тая проблема стои открита пред 
държавата и общините и нейното разрешение не търпи 
никакво по-нататъшно отлагане.

Тая извънредно важна проблема обаче не може да 
бъде разрешена за жалост нито само със строги и запла
шителни писмени заповеди, нито с дребни полумерки, а 
още по-малко с широките вестникарски реклами на сто
личното кметство. Задоволителна организация на народ
ната прехрана е невъзможна, докато хранителните про
дукти остават предмет на частната търговия и спекула
цията.

Погрешно е да се смята, че създадените от войната 
условия неизбежно налагат съществуващото днес непо
носимо положение относително прехраната. Тия условия 
наистина значително затрудняват редовното и евтино 
нродоволствуване на населението с необходимите про
дукти, но те далеч не отнемат всяка възможност за една 
рационална организация на народната прехрана.

Схващайки добре това, социалдемократическата пар
ламентарна група веднага след обявяването на европей
ската война предложи в камарата една цялостна система 
:ш организацията на прехраната, в основата на която 
ni постави конфискацията от страна на държавата на 
нспчки хранителни продукти и други предмети от първа 
необходимост чрез един централен парламентарен инсти- 
iyt за народната прехрана и равномерното разпределение 
нл всички конфискувани по тоя начин продукти и пред
мети за нуждите на населението и на армията, и на вто
ро място — поемането от страна н а  т о я  и н с т и т у т  
н с е ц я л о грижата за доставянето на ония артикули, 
конто не се произвеждат у нас, а трябва да се получават 
ог други държави било срещу пари, било срещу заменя- 
iwiiic с хранителни и други излишъци.

Когато това предложение се направи, съществуваха 
нспчки благоприятни условия в страната за неговото 
успешно реализиране. България още не бе се намесила 
iii.ii пойната. Наличните запаси от хранителни продукти 
не биха на изчерпване. Днешните големи трудности едва 
ню настъпваха.

Кдновременно с това Работническата социалдемокра



тическа партия чрез своите общински представители по
сочи и на общините тяхната особено важна роля при 
организацията на прехраната на населението.

Специално в столицата социалдемократическата гру
па още в бившия Общински съвет19, през октомври 1914 г., 
след извършената общинска анкета на житната реколта 
в Северна и Южна България20, от която се установи, 
че не липсата на храни, а други са причините за лошото 
качество на хляба и за неговата недостатъчност — поиска 
общината да поеме в свои ръце доставката на необходи
мото за столицата жито, да се снабди с големи запаси и 
сама да започне произвеждането и продажбата на хляба, 
като реквизира потребните за целта мелници и фурни, 
а за снабдяването на населението с другите необходими 
продукти — да открие във всички квартали на града до
статъчно общински магазини. Едно предложение, което 
впоследствие на два пъти биде внасяно и в сегашния 
Общински съвет*.

Обаче както предложението за конфискация на хра
нителните продукти и другите предмети от първа необ
ходимост, направено в камарата, така и предложението 
за общинската организация на прехраната не намериха 
одобрение от меродавните фактори, не бидоха възприети 
от управляващите и опозиционни буржоазни партии и 
останаха нереализирани. В камарата за подобни «социа- 
лизми» не искаха и да чуят, макар и предложената кон
фискация да не бе никакъв социализъм, а само едно един
ствено радикално средство за организацията на народната 
прехрана, при изключителните обстоятелства в рамките 
на днешното буржоазно общество. В Софийската община 
бившите управници виждаха в поемане от страна на об
щината производството и продажбата на хляба и в от
криването на общински магазини посегателство върху 
правата на търговците, потъпкване принципа на свободна
та търговия и една нелоялна конкуренция на частните 
търговци, към която общината нямала право да прибяг
ва. Днешните пък общински управници счетоха за пре
достатъчно разрешение на голямата проблема за прехра
ната на града кметските заповеди за цените на продук-

• Вж Съч. т. 6. С., 1984, с. 76—76, 285.



тнте и писмените наказателни разпоредби против спе
кулантите.

Между това изминалите две години, както и всички 
досегашни опити на правителство и общини по други 
пътища да наредят прехраната, водими от неприложимото 
па практика правило — «и вълкът да бъде сит, и агнето 
да остане цяло», доказаха най-нагледно необходимостта 
именно от възприемане предложената навремето от Со
циалдемократическата партия конфискация на всички 
продукти и предмети от първа необходимост и общинска
та организация на прехраната.

При наличността на застрашителните размери, които 
особено взеха през м. март стомашните разстройства в 
столицата, вследствие крайно недоброкачествения хляб и 
поради масовата липса на най-необходимите хранителни 
продукти, софийското кметство, макар и нерешително се 
иораздвижи и направи една малка крачка напред, като 
ангажира две от столичните мелници да произвеждат 
необходимото за града брашно под негова контрола и из
даде открити листове на много търговци да отидат из 
провинцията да закупуват хранителни продукти.

Доколко тия мерки са палиативни и далеч не в съ
стояние да разрешат дори отчасти голямата проблема 
за прехраната на населението — ние ще разгледаме 
това специално в една следна статия. Сега трябва само 
да отбележим, че и тия нови мерки на столичното кмет
ство, предприети толкова късно, се явяват едно ново 
доказателство за необходимостта — да се изтръгнат 
всички хранителни продукти и други предмети от пър
ва необходимост из ръцете на частната търговия и 
спекулация и чрез организацията на общините да се до
ставят редовно на населението в доброкачествен вид и на 
ц мерен и цени.

За една подобна работа наистина е вече доста късно — 
но по-добре късно, отколкото никога!

II. #Работнически вестник»,
М 13, 3 май 1916 г.
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ЗА ОСИГУРЯВАНЕ ПРЕХРАНАТА 
НА СТОЛИЧНОТО 

НАСЕЛЕНИЕ
Реч в Софийския общински съвет 

5 май 1916 г.

Въпросът за прехраната на столицата и снабдяването 
й с други предмети от първа необходимост е очевидно 
много по-широк и по-сложен, отколкото се представя на 
пръв поглед, съдейки по мерките, които Постоянното 
присъствие е взело досега, и съдейки по сведенията, кои
то г-н председателят на съвета дава в днешното заседание. 
Касае се, господа, за една проблема, която и в нормално 
време е от извънредно важно значение, затуй и в нормал
но време, когато търговията, от една страна, и произ
водството, от друга, функционират правилно, и тогава 
една голяма част от столичното население е поставено 
при условия, които не му позволяват редовно и правил
но да задоволява своите нужди, да намира достатъчно 
евтини и доброкачествени продукти, да живее един сносен, 
човешки живот. И тогава, прочее, за една голяма част 
от населението на столицата въпросът за прехраната си 
остава една много важна проблема. Но общоевропейска
та война и сетне намесата на България в тая война при
чиниха една обща дезорганизация на производството и 
търговията у нас. Преди всичко беше засегната столицата 
от това, тъй като тя е най-големият консумативен център 
в България. Понеже тя почти нищо не произвежда за 
храна на населението, а трябва всичко да се донесе отвън, 
тя изпадна в най-тежко положение. Касае се вече не само 
за оная скъпотия, която имахме преди европейската вой
на и която постоянно растеше по известни причини, вър
ху които няма да се спирам сега, но които се знаят от



болшинството съветници; касае се за оная мъчнотия за 
широките работнически маси да задоволят своите нужди, 
но се касае за липсата на най-необходимите продукти, 
които не могат да се намерят лесно на пазара и за нами
рането на които трябва да се изгубят дни и часове. Ние 
изпадаме в такова положение, че жените на работниците, 
дребните служещи, чиновниците и на всички ония со
фийски граждани, които не са имали възможност навре- 
мето да се провизират на едро, да тичат сега от квартал 
па квартал, от магазин на магазин, от фурна на фурна 
и да се връщат често пъти със сълзи на очи, защото не 
са могли да си доставят онези продукти, които са необ
ходими за тяхната прехрана и за тая на техните деца. 
Гдна от причините за това е, че една голяма част от на
селението е останала без средствата за издържане, които 
е имала в нормално време. Голям процент от работното 
население е в редовете на войската и не получава никаква 
заплата, освен чиновниците. Семействата са останали да 
се издържат с държавна помощ и добавъчно с общинска, 
която ние даваме, които помощи, макар и да са нещо, 
във всеки случай не са достатъчни да задоволят техните 
нужди. По тая причина материалната мизерия през това 
време е достигнала колосални размери. Липсата на про
дукти и други предмети от първа необходимост се съп
ровожда с това, че има едно такова материално изтощение 
па масите, каквото досега не сме имали никога.

Проблемата за прехраната на населението става тол
кова по-сложна още поради това обстоятелство, че кога
то се пристъпи към нейното разрешение, се засягат много 
големите интереси на производителите, житарите, тър
говците, ангросистите и фабрикантите. Да се пристъпи 
към организация на народната прехрана въобще и спе
циално на столицата, да се достигне до една рационална 
организация на прехраната не може, освен ако се посег
не върху интересите на тия големи търговци, фабрикан
ти, земевладелци и пр., които имат всичкия интерес през 
време на войната да печелят извънредно много. Дезор- 
гаиизирането на производството, на търговията дават 
възможност за такава спекулация, каквато не може да 
има в нормално време. Тези господа, които имат влияние 
върху управлението на нашата страна, които налагат



своята воля, своите интереси, те решително, още в пър
вия момент, когато се повдигна въпросът за една рацио
нална организация на прехраната, се противопоставиха 
на посегателството върху техните права и привилегии в 
такъв един критичен момент като сегашния. Има, от дру
га страна, политически причини, които усложняват раз
решаването на проблемата. България, като влезе в една от 
воюващите групировки, очевидно тя пое известни полити
чески ангажименти и никой няма да се намери толкова 
наивен да мисли, че участието на България в тая война 
е станало само за нейни изгоди и само за цели, които тя 
преследва за себе си. Очевидно официално България, 
сключвайки известен договор и съглашение с една от 
воюващите групировки, е била принудена по силата на 
нещата да поеме известни ангажименти, разчитайки на 
известни придобивки, и в резултат тя се е съгласила да 
даде срещу това една компенсация. Известно е — вър
ху туй няма никакво съмнение, — че за Централните 
държави Германия и Австрия, когато са се правили го
лемите опити да бъде България вмъкната в тяхната ор
бита през тая война, една от най-важните причини, която 
ги е движила, то е да се противопоставят на това изглад- 
няване, на което Англия се е мъчила винаги, особено 
през тая война, да постави Германия и Австрия, и да 
си открият пътя на Балканите за доставка на известни 
продукти от първа необходимост, които да им дадат въз
можност да издържат тая икономическа криза при туй 
обсадно положение, в което са поставени. И затуй ние 
виждаме, веднага след като България влезе в орбитата 
на тия държави, една голяма част от тия хранителни 
продукти, необходими за нашето население, да се изливат 
в Централните държави, а една част от тях се дадоха на 
Турция — издържат се германските и австрийски войски 
на наша територия — и очевидно запасите от хранителни 
продукти, каквито имаше твърде много за нашето насе
ление като земледелска и скотовъдска страна, до голяма 
степен чрез един безразборен износ бяха изчерпани. Как
во можеше да се направи навремето още, когато не бяхме 
достигнали до изчерпването на тия запаси, каквито има
ше в нашата страна и с които можеше населението дори 
в една война да има необходимата си прехрана. Трябва-



шс оше тогава, навремето, когато се предлагаше от нас 
да се премахне частната търговия и спекулация с ония 
предмети, които служат за масово употребление, които 
са насъщната храна на населението и армията, да не се 
дава възможност с тия запаси от хранителни продукти 
н други предмети от първа необходимост, с които разпо
лагаше страната, да се търгува и спекулира, да се тру
пат несметни богатства, каквито в нормално време не 
могат да се добият, а всички тия продукти и предмети от 
първа необходимост да бъдат отнети от областта на част
ната търговия и спекулация и да бъдат поставени в ръ
цете на един централен институт на народната прехрана 
и за задоволяване нуждите на армията от хранителни 
продукти, който институт да разпредели тия продукти 
между всички общини, които имат нужда от такива. То
зи институт за народната прехрана и за задоволяване 
нуждите на армията от хранителни продукти сам да пое
ме в ръцете си доставката на тия продукти и други пред
мети от първа необходимост, които не се произвеждат у 
пас и които би трябвало да се доставят отвън — след 
сключване договора* с Германия и Австрия, остава да 
достави от Централните държави и от тези, които вървят 
с тях. Износът на излишъците от храни и местни продук
ти ще бъде тоже предоставен в ръцете на този централен 
институт, който, знаейки нуждите на населението и ар
мията, да бъде в състояние точно да установи кое е из
лишък и кое е необходимо и само това, което е излишък, 
то да бъде изнесено, за да не се накърнят жизнените ин
тереси на народните маси у нас. Това трябваше да бъде на
правено от страна на държавата чрез специално законо
дателство и на второ място вече да дойдат общините да 
изпълнят своята задача по отношение организацията на 
народната прехрана. Общините щяха да имат за задача 
прехраната на населението в районите, които те пред
ставляват и за които са длъжни да се грижат, като си 
създадат една своя общинска организация, която да им 
даде възможност да оставят настрана частните интереси 
на капиталистите, на търговците и на ония елементи, 
които дават възможност да се спекулира с хранителните

• Думата е пропусната в стенографския протокол. (Ред.)



продукти и други предмети от първа необходимост. По 
тоя начин общината влиза в ролята да доставя на насе
лението тия хранителни продукти с една организация, 
чрез която тя няма да има интерес да експлоатира, да 
печели или ла спекулира и чрез която организация общи
ната би била в състояние да даде доброкачествени и въз
можно евтини при съществуващите условия хранителни 
и други продукти от първа необходимост. Разрешението 
на тая проблема, доколкото позволяват наредбите на 
днешното общество, можеше да се добие само по тия два 
начина: от една страна, чрез туряне ръка на всички про
дукти и предмети от първа необходимост и оставянето им 
за нуждите на населението и армията, като бъдат равно
мерно разпределени; от друга страна, една общинска 
организация за прехраната, която да доставя тия предме
ти — доброкачествени и на умерени цени — на населението. 
Но нито едното, нито другото се направи навремето, 
защото на въпроса се погледна не като на една важна 
проблема, която трябва да бъде разрешена в интереса 
на народните маси и за чието разрешение трябва да бъдат 
пожертвувани интересите на търговското съсловие в на
шата страна. У нас не се погледна на въпроса като на 
една необходимост да се посегне на извънредните печал
би от време на войната, напротив — постъпи се по прави
лото: «И вълкът сит, и агнето цяло.» Такъв беше Законът 
за нормиране цените на продуктите21. Видимо този закон 
имаше добро намерение, той се стремеше да се поставят 
цени, които биха отговаряли на условията, които биха 
предпазили от поскъпване* тия хранителни продукти и 
предмети от първа необходимост, но той даде тъкмо об
ратни резултати. Имайки това видимо намерение, тая цел, 
прилагането на Закона за нормиране цените отиде дотам, 
че прогони от пазара необходимите продукти и накара 
спекулантите, които са много изобретателни в тая област, 
да изпокрият по най-различни начини продуктите, които 
имат на разположение, за да ги изнесат сетне, когато ще 
бъдат принудени респективните органи да повдигнат це
ните и да ги продават на високи цени. Прилагането на 
Закона за нормиране цените на продуктите не доведе до

* Думата е пропусната в стенографския протокол. (Ред.)



снабдяване населението с необходимите продукти, не до
веде до едни умерени цени, ами лиши населението от мно
го необходими продукти и затуй се видяха принудени и 
правителствените кръгове да създадат втория закон — за 
обществената предвидливост. Но и в тоя закон същият 
принцип, същото правило, същото намерение — да не се 
накърняват интересите на господствующите слоеве, и там 
същото желание — да не се посегне върху печалбите на 
имотните, без което посегателство не е възможно да бъ
дат защитени интересите на масата, въоръжена и невъо
ръжена, сега, през време на войната.

Законът за обществената предвидливост даде на прак
тика резултати, които са известни на всички. С всичките 
свои непълноти, неясноти и противоречия и чрез своето 
още по-лошо прилагане той позволи не само да се изнесе 
една голяма част от продуктите вън от България, но още 
създаде възможност за маса гешефтарски сделки при до
ставките за армията и в цяла редица други случаи, кои
то сделки подействуваха извънредно зле върху цените на 
продуктите и наличните запаси от тия продукти. Централ
ният комитет за обществената предвидливост трябваше да 
има още в началото мандат да снабди с необходимите 
продукти армията и населението в цялата страна. Но наред 
с Централния комитет се яви Военното министерство, кое
то прави свои търгове, доставя по свой начин — известно 
е по какъв начин — всевъзможни хранителни продукти 
на много по-високи цени от ония, които са установени, 
и по тоя начин изкуствено се повдигат цените на продук
тите на пазара и изкустзено се влошава положението 
относително прехраната на населението.,

От друга страна, няма никакво единство между този 
Централен комитет на предвидливостта и другите органи 
н страната. Реквизиционните комисии действуват по един 
начин, Военното министерство от своя страна действува 
по друг начин чрез търговете си, Централният комитет 
аа обществена предвидливост действува по съвършено 
особен начин. Има постоянни конфликти между граждан: 
ските и военни власти — това, което се предназначава за 
нуждите на населението, реквизира се от реквизицион
ните' комйсии или от военните, защото военните проявя
ват винаги, както и сега — трябва ща го кажем, защото



го наблюдаваме всекидневно — една колосална некадър- 
ност да намерят те сами това, което е необходимо за ар
мията, и затуй посягат на това, което намерят готово, 
доставено от местните комитети за обществената предвид
ливост или от другите органи. По този начин липсата на 
единство между тези органи, които действуват еднакво 
в една и съща област, създава такива противоречия, които 
се отразяват извънредно зле върху наличните продукти, 
специално за столицата — това е вярно и за другите ме
ста — и върху цените на самите продукти.

Аз си спомням, че в едно заседание на Местния коми
тет за обществената предвидливост преди 15 декември*, 
в което участвувах и аз, с тогавашните членове ние се 
видяхме принудени да обсъдим малко по-основателно 
въпроса за липсата на това единство и за големите спънки, 
които Местният комитет — считайки се тогава като об
щински и принуден да се грижи за интересите на общи
ната — среща от централните органи. Тогава бяха по
викани и представители на Търговската камара, и в това 
заседание, след като се констатира липсата на единство 
между разните органи, които действуват за прехраната на 
населението и армията, и вредата от тая липса на един
ство, посочи се и друга една спънка, която съществува и 
днес — то е тази търговия, която се върши с даване на 
вагони, с превозните средства за артикулите, необходи
ми да бъдат докарани в София, за хранителните продук
ти, от които населението се нуждае извънредно много и 
пристигането на които се очаква всеки ден. За тях вагони 
не се намират, а между това в същия момент се отпущат 
вагони за известни търговци и фирми да пренасят неща, 
които не са необходими и които могат да чакат 20—30 
дни. И аз си спомням, че тогава представителят на Тър
говската камара и членовете на комитета казаха открито, 
че една формена търговия се върши с отпускането на ва
гони, че това става в ущърб на прехраната на населението 
и на сносното съществуване на една грамадна маса граж
дани на София, а това се е повтаряло и в маса други гра
дове в провинцията.

* На 13 декември 1915 г. Г. Димитров се отказва от по-нататъшно уча
стие в работата на Софийския местен комитет за обществена предвидливост 
я в писмено изложение до кмета на Софийската община мотивира своя отказ. 
Вж Съч. Т. 6, С. 1984, с. 321. (Ред.)



Резултатите от тези опити да се уреди прехраната на 
населението чрез Закона за обществената предвидливост 
и по-рано чрез Закона за определяне продажната цена на 
съестните продукти, са крайно плачевни, защото на прак
тика ние виждаме, без да се е минала още половина го
дина от влизането на България във войната, че столицата 
е останала без хляб, без най-необходимите свои хранител
ни продукти и други предмети от първа необходимост и 
ако не биха се взели радикални мерки, тя рискува бук
вално да гладува. От своя страна и общината в София 
пс схвана своята роля като един институт, който е пови
кан в случая да създаде свои органи, да създаде една своя 
организация за прехраната на населението. Когато се 
повдигна въпросът и се направиха предложения от на
шата група в тая насока, тогава се схвана, че е предоста
тъчно да се възложи на Местния комитет за обществената 
предвидливост грижата за продоволствието на града — 
да определя цените и да доставя нужните продукти. Нищо 
повече от това не се поиска, като се смяташе, че то е до
статъчно, и се чакаше от мерките на тези хора, които ра
ботят там, да се добият добри резултати. Но тогава, го
спода, се изтъкна, че това не е достатъчно, защото всич
ките мерки, които се вземаха от Местния комитет да се 
доставят продукти на населението и при едни умерени 
цени, биваха парализирани от разпорежданията на Цен
тралния комитет, от постъпките на реквизиционната ко
мисия и от редица други органи, дори често пъти биваха 
спъвани от самото кметство, от Постоянното присъствие. 
Господата, които носят отговорността за управлението на 
Софийската община, не искаха да схванат, че общината 
е длъжна сама да тури ръка по надлежния начин върху 
мелниците, в които да се произвежда необходимото за 
столицата брашно, върху фурните, които да произвеждат 
хляб на населението на столичната община; да открие 
свои магазини достатъчно и във всички квартали; да даде 
необходимите продукти на населението по един редовен, 
правилен начин, доброкачествени и на умерени цени; да 
открие складове за въглища, за гориво във всички краи
ща и пр. Всичко това не се направи и което се направи, 
пие видяхме какво стана, видяхме в какво състояние са 
общинските магазини. Преди Великденските празници ня



колко магазина бяха блокирани от маса жени и деца, 
които с плач от зори, от 1 часа през нощта, стояха, за да 
получат кило захар или брашно или други продукти. 
Случаите на смазване, на скандали и пр. са извънредно 
много. Това не са наистина общински магазини, а коми- 
тетски, но на тях се възложи тая задача. И аз помня, 
когато нашият колега г-н Вазов сам разправяше, че по- 
рано, като член на Местния комитет, едва ли не е бил 
бит от жените, които са се намирали пред магазините, 
без да имат възможност да добият продукти. Тази липса 
на добра организация на общинските магазини докара 
работата дотам, че във всички квартали тая маса жени, 
мъжете на които са на бойното поле и които имат по ня
колко стотинки в джобовете си, трябва да тичат по цял 
ден, да губят нощи, за да имат ред пред магазините, да 
се блъскат, да се излагат на неприятности, да оставят де
цата си в къщи, изложени на всевъзможни опасности, за 
да добият с парите си, не даром, един килограм захар 
или други продукти. Една голяма част от населението в 
този момент няма никакви въглища, маса хора се оплак
ват, че нямат с какво да готвят, защото единственият ко- 
митетски склад не е в състояние да задоволи нуждите на 
столичното население, а още по-малко е в състояние да 
направи това през зимата, през онези студени дни, когато 
цяла София се нуждае от голямо количество въглища за 
отопление.

Досегашните опити и на държава, и на община за 
уреждане прехраната на населението и за доставянето на 
необходимите предмети за съществувание се оказаха не
състоятелни. Това, което сега се предлага и което се пра-1 
ви напоследък от страна на нашето кметство, аз лично 
го смятам като крачка напред, но една недостатъчна крач
ка. Какво направи в тая насока Постоянното присъствие 
в отсъствието на съвета, без решение на съвета, по своя 
инициатива? В споразумение с Министерския съвет, или 
с негово съдействие, възложи се на три мелници под кон
трола на общината да приготовляват необходимото браш
но за София по един определен от Министерския съвет 
тип. Урежда се контрол върху мленето на брашното, вър
ху приготовлението на хляба във фурните и, на второ 
място, дават се открити листове на търговци, които ще



отиват в разни градове в провинцията, където има из
вестни продукти, за да улеснят, да наводнят пазара на 
полицата с ония продукти, които тук липсват. Това са 
двете мерки. Доста е наистина, не е малко, дето общината 
в лицето на своето управление сега се е задължила да 
пристъпи към създаване на известна организация на прех
раната. По-рано това не беше направено, то беше предо
ставено на Местния комитет за обществената предвидли
вост, който не беше в състояние — няма да бъде и в бъ
дещо — да направи нещо. Наистина това, което се прави, 
е една крачка напред.

По, господа, минаха се няколко дни, откак са пред
приети тези мерки. Какви са резултатите? На първо мя
сто, имаме контролата на общината, която се упражнява 
вврху мелниците при приготовлението на брашното. Но

да се приготви брашно, трябва да има достатъчно ко
личество жито, доставено отвън. Обаче доставянето на 
житото не става чрез общината, не зависи от нея. Тя е 
само консумативен център, не произвежда жито и то тряб
ва да дойде отвън. Но житото не се доставя редовно. Макар 
че А^инистерският съвет е постановил Тиловото управле
ние да дава ежедневно известно необходимо количество 
вагони жито за стопанствата, това не се върши и затуй 
в известни дни няма достатъчно хляб. Първата спънка е 
тачи липсата на редовно доставяне жито за столицата. 
Ма второ място, общината не взема мелниците на свое 
разположение, та чрез своя организация да си произ
вежда брашно и да бъде сигурна, понеже няма да има 
интерес да туря каквито и да било примеси извън уста
новения тип, че брашното няма да бъде влошено качестве
но, а се задоволява само с един контрол, предоставен на 
чиновници, които получават 4 лв. надница. А щом мел
ничарят, който и да е той — дали това е Петър Сотиров 
или други, дали е правителствен партизанин или не, 
безразлично, — се постави в положение да има личен 
пигерес да влошава качеството на брашното, което той 
доставя нам, за да спечели повече, той ще потърси на
чин — и бъдете сигурни, ще го намери —да фалшифицира, 
1,з влошава туй качество, за да увеличи печалбата, която 
ще добие. Това е, що се касае до контрола на мелниците, 
иопго приготовляват брашното.
« I . и|>1 н Димитров, т. 7



Но също така стои и въпросът с контрола върху фур
ните. Не само мелничарите дават лошо брашно, като го 
примесват, какъвто е случаят с Джумалиева, като не очи
стват боклука, къклицата, защото правят сметка, че по 
тоя начин ще изкарат по-голям доход; не само те фалши
фицират, тъй да се каже, качеството на брашното, но това 
го правят и фурнаджиите, хлебарите, като турят из
вестни примеси. Оставени само с един контрол от общи
ната, какъвто сега се установява, тези хлебари имат всич
ката възможност да намерят начин да примесват по 25% 
царевично брашно към пшениченото и повече. И абсо
лютно невъзможно и немислимо е върху тези 172 фурни, 
които сега има столицата, пръснати във всичките краи
ща на града, да се установи един всекидневен и ефикасен 
контрол. Друго би било, ако общината е в състояние да 
вземе в свои ръце не всичките тези 172 фурни, а поло
вината, дори четвъртината, по-големите, които могат да 
изкарат много по-голямо количество хляб, отколкото 
всичките 172 фурни, пръснати в разните краища на града; 
и с тези фурни, на които е турила ръка не само чрез един 
контрол, но чрез една свря организация, да произвежда 
хляб в такъв вид, какъвто Общинският съвет е установил. 
Това би било една съвършено друга работа. Мерките, които 
сега се вземат за контрол на хляба, неговото качество и 
редовно доставяне, срещат такива големи трудности, че 
в близко бъдеще сигурно ще бъдат компрометирани, не
зависимо от добрата воля и силното желание на лицата, 
които са натоварени да тичат, да следят това, което става 
в мелниците и във фурните.

Но в още по-лошо положение бихме изпаднали с тия 
търговци, на които даваме открити листове, за да доста
вят продукти отвън. Първата спънка е, че известни на
чалници на гари не им дават съдействие и че реквизи
ционните комисии посягат върху тези артикули, които те 
са купили за столицата. Други органи също така спъват 
работата, която би трябвало да извършват тези търговци, 
в случая като агенти на общината. Но и да не им се пра
вят тези спънки*, пак работата няма да върви добре. 
Днес няма равномерно разпределение на хранителни про

• Думата е пропусната в стенографския протокол. (Ред.)



дукти, които има в различни краища на страната, и ако 
пратим агенти, търговци с наши открити листове да до
ставят месо и други продукти и ако същевременно искаме 
да установим в столицата едни цени що-годе нормални, 
то тези продукти, купени от търговците с наши открити 
листове в разни места, могат да намерят по-високи цени 
п ония градове, дето този ред, тая строгост и тези цени, 
които има в София, няма да бъдат спазвани. И сигурно 
<\ че тогава ще има известни търговци, които ще купят 
известни артикули, но няма да ги донасят тук или ще 
донасят тук по-малка част, а другата ще продават дру
гаде. Дори да доставят тези продукти в София, ние не 
сме сигурни, че ще ги продадат по тези цени, които са 
определени. При това положение общината със своите 
шкрити листове ще стане орган на търговците, които 
ще спекулират, вместо те да бъдат агенти на общината 
а а задоволяване нуждите на населението. Тази мярка 
тоже ще бъде компрометирана; тя ще даде недостатъчно 
добри резултати за целта, която се преследва в случая — 
да се доставят необходимите продукти на населението.

Тия пътища, господа, към които се прибягва за уреж
дане на прехраната, за снабдяването на столицата с необ
ходимите предмети за съществуването на населението, са 
пътища, които не водят към целта. Мерките, които се 
предприемат, няма съмнение, все ще дадат нещо; това е 
но-добро, отколкото ако нищо не се предприеме от наше- 
ю общинско управление. Но това е съвсем недостатъчно. 
Когато Общинският съвет след 2 години от общоевропей
ската война и 6 месеца от нашата война* се занимава с 
»и.проса за прехраната на населението, той не може да 
се спре само на тия мерки, които са взети досега и които 
сега се прилагат; той ще трябва да погледне по-сериозно 
па тази важна проблема и да посочи други радикални 
средства, с които действително общината може да си по
могне при задоволяване на населението. На първо място, 
июм се занимае сериозно с въпроса за прехраната, Об
щинският съвет ще трябва да се изкаже за изменението 
ни Закона за обществената предвидливост в една благо
приятна смисъл за рационалната организация на народ

• Има се предвид включването на България в Първата световна вой- 
м  ( Р е О . )



ната прехрана. Общинският съвет ще трябва да поиска 
изменението на Закона за обществената предвидливост в 
смисъл да бъдат отнети всички хранителни продукти и 
предмети от първа необходимост из областта на частната 
спекулация и предоставени на една специална организа
ция, която да се грижи за удовлетворяване нуждите на 
населението и на армията. Трябва да бъдат направени и 
всички съответни изменения в Закона за обществената 
предвидливост, за да може и общината да изпълни тоже 
от своя страна това, което е нейна задача.

На второ място, общината би трябвало да се изкаже 
за изменението по законодателен ред на косвените налози, 
които съществуват върху предметите от първа необходи
мост. Всички продукти и предмети, служещи за местно 
употребление, трябва да бъдат освободени от косвени на
лози, доколкото биха могли да се внасят в известни коли
чества отвън, за да не се увеличава цената на скъпите и 
без това продукти. Общината от своя страна би трябвало 
да вземе в свои ръце произвеждането и продажбата на 
хляба като насъщна храна за населението, както и снаб
дяването на града с други важни предмети от първа необ
ходимост чрез свое доставяне на тия предмети от провин
цията, където ги има, и продажба в своите общински ма
газини чрез откриване на свои складове за гориво във 
всички квартали и чрез своя общинска организация, коя
то би била в състояние да облекчи до известна степен, 
доколкото условията позволяват, тия тежести, които съз
дава войната, които създава голямата спекула и недоста
тъчната наличност на хранителни и други продукти.

За едно подобно разрешение на тая проблема за прехра
ната на населението, господа съветници, наистина е доста 
късно. Това можеше да се направи много по-лесно и много 
по-сигурно при обявяването на общоевропейската война, 
когато този въпрос биде повдигнат в Народното събрание и 
когато бяха направени специални предложения от Социал
демократическата партия*. Тогава наличните запаси не 
бяха изчерпани, тия трудности, които днес съществуват, 
не бяха настъпили и тогава сигурно много по-лесно мо
жеше да се осъществи една подобна организация на прех

* Вж Предложения на социалдемокрацията по Закона за обществената 
предвидливост. — «Работнически вестник», № 81, 29 юли 1916 г. (Ред.)



раната. Трудно би било наистина сега и доста късно би 
се явила една общинска организация, защото нашата об
щина никога не се е замисляла за оная специална функ
ция, която има и която трябва да изпълнява — прехрана
та на населението. Общинското управление схваща своя
та задача като едно обикновено административно управ
ление — издава свидетелства, удостоверения и други 
дребни работи. Но че общината има да разрешава извест
ни стопански задачи, че трябва да вникне в живота и 
нуждите на населението, че трябва както модерните град
ски общини, буржоазни и особено ония, които са в ръ
цете на социалдемократите в другите страни, да има свои 
предприятия, институти за прехраната на населението и 
н нормални времена, за това нашето общинско управле
ние не се е замислило. Ако нашата община би имала по
добна организация още преди войната, нейната работа 
щеше да бъде по-лека, тя можеше да разшири тая орга
низация според нуждите до размери, които се налагат от 
днешното изключително положение. Обаче нашата об
щина няма подобни институти, тя не е мислила за това, 
ти с съвършено неподготвена и там е голямото нещастие 
ш софийското население.

Но макар и да е късно за създаването на една подобна 
организация за прехраната на населението, ние казваме: 
пп-добре късно, отколкото никога! Трудностите могат и 
трябва да бъдат преодолени, щом това се диктува от ин- 
1ерссите на грамадната маса от софийското население. 
Интересът на една шепа търговци, капиталисти и други 
имотни слоеве у нас трябва да бъде по-долу от интересите 
ни тая гладуваща, бедствующа маса, която има всичкото 
основание да иска от общината и държавата днес една 
ефикасна защита и облекчение на тежкото положение, в 
което тя се намира. В случая Общинският съвет, макар 
II поставен пред всички тия трудности, които наистина 
съществуват, за едно благоприятно разрешение на въп
роса за прехраната все пак не бива да се дезинтересира, 
да бяга от тези трудности. Той е длъжен да направи това, 
Което зависи от него. Една част от цялата тая работа тряб
ва да бъде извършена от самата община; то е по нейните 
сили, по нейните средства, по нейната компетентност. Тя 
г длъжна да го иска от държавата, да го иска да стане



чрез изменението на съществующия закон, на съществую- 
щите законодателни наредби — ето например сега, в една 
близка, предстояща извънредна сесия на Народното съб
рание, каквато ще има сигурно най-късно в началото на 
месец юни. Народното събрание е длъжно да се занимае 
с тези въпроси и нашият Общински съвет, знаейки нуж
дите на най-големия консумативен център в България, 
нуждите на най-голямата градска маса, събрана в една 
община, ще има длъжността да изяви тези искания, да ги 
обоснове пред надлежната власт и да иска настоятелно 
изменението на тия законодателни наредби, които сега 
спъват организацията на прехраната. А за да може самата 
община — това е нейна длъжност, нейна задача — да има 
всичката широка възможност да реализира своята орга
низация за прехраната, тя трябва тоже да се погрижи за 
премахване ония спънки, които Законът за градските 
общини22 й създава, като ограничава нейната автономия. 
Един общински съвет, една община, която не е автономна, 
която не може да разполага със своите средства, която не 
може да излезе самостоятелно, всяко решение на която 
трябва да бъде утвърдено по волята и каприза често пъти 
на централната власт, таказа община очевидно няма всич
ката възможност да изпълни задачата, която й се възла
га относително организацията на прехраната на населе
нието. Решавайки този въпрос, Общинският съвет е длъ
жен да иска осигуряване на неговата бюджетна и адми
нистративна автономия, премахване на спънките, които 
Законът за градските общини създава при упражнението 
на всички тия важни функции на общината. Самата об
щина до създаването на всички тия благоприятни условия 
чрез изменението на съответния закон би трябвало да 
конституира едно свое специално отделение за прехра
ната на населението. Господа, ние имаме отделение за 
покритите имоти, водопроводно, пътно и пр. и пр. служ
би в общината. Но за една от най-важните функции сега — 
поддържам, че тя ще бъде важна и в нормално време, и 
след прекратяването на войната — ние нямаме специално 
отделение. Дори тия мерки, които сега се предприемат от 
нас за хляба, ги изпълнява непосредствено кметът, който 
е политическо лице и като представител на общината е 
ангажиран специално с административна работа. Ние ня



маме специален институт, който да се грижи за урежда
нето на такава една сложна работа, каквато е прехраната 
на населението. Тази работа трябва да се сведе до създа
ването на едно отделение при общината, до един специа
лен институт, който да се грижи да изпълнява тая зада
ва, начело на който да има една комисия, избрана от 
Общинския съвет, която да представлява Общинския съ
вет в тая посока и която следователно да ръководи рабо
тата на тоя институт. Така сериозно би трябвало да се 
отнесе общината към своите задачи относително прехра
ната на населението, а не с тия полумерки, които ни съоб- 
щн преди малко г-н кметът и които далеч не подобряват 
качеството на хляба, защото ние, които употребяваме хля
ба, констатираме, виждаме какво става в разните фурни. 
Следователно необходими са не подобни полумерки, а 
едни рационални мероприятия; общината трябва да се 
отнесе към тая голяма жизнена нужда, която се пред
ставлява от страна на бедствуващото население в столи
цата, с всичката сериозност.

Имайки всичко това предвид, господа, от името на 
партията, която представлявам, аз правя предложения, 
които бих молил Общинският съвет, ако не ги приеме — 
и случай, че те противоречат на схващанията, на гледи- 
нщто, на което застава, и на интересите, които представ
ляват болшинството партийни групи тук, в съвета, — то 
поне да ги обсъди сериозно, защото това са мерки, които 
биха дали единственото радикално разрешение на въп
роса за прехраната днес.

Първото наше предложение е: ( Ч е т  е.)
«1. Общината да поеме в свои ръце снабдяването на 

града с важните хранителни продукти и други предмети 
ог първа необходимост в доброкачествен вид и на умере
ни цени — чрез една своя собствена организация на произ
водството и продажбата на хляба, доставяне на намира
щите се в провинцията продукти и откриване на нуж
ните за целта във всички квартали на града общински 
нигчзини, фурни, месарници и складове за топливо.

Подробностите на тая общинска организация на про- 
цоволствуването на столицата да се наредят от специална 
комисия, избрана от Общинския съвет с участие на пред- 
»I/жители на всички общински групи.»



Схващам много добре, че една подобна общинска ор
ганизация на прехраната би срещнала голямото възраже
ние на този.бюрократизъм, който съществува във всички 
наши институти. Но тия трудности от бюрократически 
характер, които действително би срещнала подобна ор
ганизация, и недостатъците, които би имала такава една 
организация, са за предпочитане пред това положение, 
в което се намира сега масата от софийското население.

На второ място: ( Ч е т  е.)
«2. Натоварва се Постоянното присъствие да напра

ви от името на Общинския съвет по надлежния ред необ
ходимите постъпки за изменението на Закона за обще
ствена предвидливост в смисъл — да се отнемат храни
телните продукти и другите предмети от първа необ
ходимост из областта на частната търговия и спекула
ция и чрез съответна централа и общинска организация 
да се доставят на населението в доброкачествен вид и на 
умерени цени; да се възложи разпределението на тия про
дукти и пргдмети за нуждите на населението и на ар
мията, както и доставянето но- възможните такиеа от 
чужбина и износът на местните излишъци върху един 
централен парламентарен институт, съставът на който 
да бъде избран от Народното събрание; да се премахнат 
косвените налози на хранителните продукти и другите 
предмети, служещи за масово употребление.» .

И трето предложение: ( Ч е т  е.)
«3. За да се сдобие общината с необходимата широка 

възможност за изпълнението на своите трудни задачи 
относително организацията за прехраната на столицата, 
Постоянното присъствие да изиска от името на Общин
ския съвет и изменението на Закона за градските общини 
в ония негови пунктове, които ограничават бюджетната 
и административна автономия на общината.»*

Ние смятаме, че с първото предложение, което зависи 
от самата община, тя ще изпълни своята задача относи
телно прехраната на населението, а с другите две пред
ложения тя ще иска, първо, от държавата и тя да изпълни 
своя дълг в същата посока и, второ, ще улесни по-ната
тъшното положение на тая задача. Общинският съвет оче-

Документът не се откри. (Ред.)



нпдио е свободен да постъпи, както той намери за добре; 
неговото болшинство ще реши въпроса тъй, както то схва
ща, но нека се има предвид, че тая гладуваща многоброй
на маса от софийски граждани и гражданки, мъжете на 
конто са сега по бойните полета, държат точна сметка 
как общината изпълнява своите задачи относително гла
дуващото население и не е далеч моментът, когато ще се 
попска, тъй да се каже, една сметка от тези, които са 
управлявали общината, за това пренебрежително отна
сяне, с което те са се обръщали към най-жизнения въпрос 
на столицата.

Публикува се за първи път 
по текста на стенографския 

протокол от заседанието



ЗА ПРЕХРАНАТА 
НА СТОЛИЧНОТО НАСЕЛЕНИЕ
Изказване в Софийския общински съвет 

8 май 1916 г.*

Господа съветници! Аз намирам, че след тия дебати, 
които станаха в съвета доста обстойно, Общинският съ* 
вет не може и не би трябвало по никой начин да се задово
ли само с конституирането на една или две комисии, как
то се предлага, които да се грижат за доставката на из
вестни продукти, и повече — за контрола. Касае се, гос
пода, не за доставката на хляб и на някои други храни
телни продукти само за няколко дена или седмици. Въп
росът се поставя много по-широко — отнася се до прех
раната на града през всичкото това време, докато трае 
войната. Ние не знаем кога ще бъде свършена войната, 
а през туй време ние не можем да се задоволим само с 
тия мерки, които сега се предлагат. Трябва да се вземат 
радикални мерки; трябва да пристъпим към реорганиза
ция на цялата прехрана на града. Ние можем да искаме 
прилагането на мерките, предвидени в министерското 
постановление** относително житото, което трябва да 
бъде доставяно за столицата, но с това в никой случай 
не можем да се задоволим. Ние трябва да посочим какво 
е необходимо да се направи от нас като община и какво 
е необходимо да направи държавата с нейните органи за 
създаване на една рационална организация за прехраната 
на града.

Ето защо аз настоявам в духа на това, което говорих

* Продължение ня заседанието от 5 май. (Ред.)
** Отнася се за XI постановление на Министерския съвет, прието на 

заседанието му от 29 март 1916 г., протокол № 52. Вж «Държавен вестник», 
№ 76. 17 април 1916 г., с. 1—2. (Ред.)



по-рано, в миналото заседание, съветът да се произнесе 
върху тези важни въпроси за организацията на прех
раната.

Председателят: Съветът възприема това, г-н Димитров!
Г. Димитров: Преди всичко Общинският съвет тряб

ва да поеме в свои ръце грижата за продоволствието на 
града с хранителни продукти и други предмети от първа 
необходимост, и аз смятам, че в това отношение г-н Ка- 
липков подкрепи нашето предложение. Но за да изпълни 
ган своя задача при условията, които съществуват сега, 
Общинският съвет трябва да се сдобие преди всичко със 
съответното изменение на Закона за обществената пред
видливост, което изменение да даде възможност всички 
хранителни и други продукти да бъдат отнети, тъй да се 
каже, от областта на частната търговска спекулация, да 
се ме търгува с тях, да се не печели и спекулира, а тези 
хранителни продукти и предмети от първа необходимост 
да бъдат дадени на разположението на Софийската и дру
ги ге градски общини за задоволяване нуждите на насе- 

I лсппето. Едно подобно изменение трябва обезателно да 
биде направено, за да може Общинският съвет да създа
де една организация на прехраната; инак всички наши 
решения ще останат неосъществени.

На второ място, необходимо е Общинският съвет да се 
освободи от ония ограничения, които сега му пречат да 
п «пълни своята задача относително прехраната. Тук ще 
Гн.дат засегнати и бюджетни въпроси. За едни трапеза
рии не можем да вземем решение, защото се спъваме от 
пила редица наредби на закона*, защото не можем да 
правим доставки по стопански начин за повече от 2000 лв. 
Ииеж трябва да имаме една бюджетна автономия, за да 
разполагаме със своите сили и средства съгласно нуж
дите на населението.

Те са три големи въпроса, които трябва да бъдат раз
решени от съвета, те са три неща, които трябва да се 
усвоят и предприемат, защото инак ще минем само с из
вестни малки, незначителни, наложени от момента мер
ки, без да отиваме по-далеч. Големият проблем за прех
раната на града сега няма да бъде разрешен, нито зачек-

• Има се предвид Законът за градските общини, гл. VII «Бюджет и 
• Лщяиеки приходи и разходи». (Ред.)



нат основно, ако се не направи тая работа. Аз поддържам, 
че Общинският съвет трябва да реши да поеме в свои ръце 
продоволствието на града, и второ — да иска настоятелно 
от камарата в близката извънредна сесия да измени За
кона за предвидливостта. Дори Министерският съвет, 
който си позволява да законодателствува по силата на 
чл. 47 от Конституцията23 и там, дето не трябва, би мо
гъл, щом се касае за прехраната на населението, да из
лезе с известно изменение на Закона за обществената 
предвидливост. Трябва да се измени законът в такъв сми
съл, че тия продукти и предмети от първа необходимост 
трябва да бъдат оставени на разположението на общините 
за нуждите на населението, а да не се търгува и спекулира 
с тях. На трето място, съветът трябва да иска да се даде 
на общините една бюджетна и административна автоно
мия. Аз не съм съгласен с г-н Калинкова, който мисли, 
че бюджетна и административна автономия сега не мо
жем да искаме, защото не е уместно, не е практично. 
Господа! Кога е по-необходима общинската автономия от 
момент като сегашния, когато общината се чувствува 
спъната на всяка стъпка, когато не може да разполага 
със своите сили и средства и да действува според волята 
и нуждите на населението, а каквото и да предприеме, 
трябва да иска разрешение от Министерството на вътреш
ните работи? Ако има моменти, когато общината трябва 
да бъде с развързани ръце, това са моментите на криза, 
тежките времена, каквито столицата преживява сега. От 
друга страна, цялата организация на общинската прехра
на на града, за която по-рано говорих и направих спе
циално предложение тук*, няма да срещне ония спънки 
и затруднения, за които г-н Влайков говори подщ>бно 
миналия път. Някои от тия трудности, които съществу
ват, той ги преувеличи, защото смята, че мъчно не, ами 
абсолютно никак не могат да бъдат преодолени. Той оти
де дотам да твърди, че що се отнася до продоволствието 
на градовете с месо, няма никъде община, която да е 
поела сама това в ръцете си. Аз мога да му посоча, че в 
нормално време 55 градски общини в Германия имат гри
жата за продоволствието на населението с месо чрез свои

* Вж Съч. Т. 6. С., 1984, с. 315—316. (Ред.)



те кланици, месарници, чрез самостоятелни доставки на 
добитък и пр., а сега по-голямата част от общините в 
Германия вършат същото. Например Бреслау е суспен
дирал търговията с месо в своя район и я е взел в свои 
ръце. Също така е и за другите продукти. Не е неогъше- 
оиима у нас тая организация; само че е малко късно, за 
да се реализира. Пропуснаха се моменти; ето две години 
минаха, откакто е предлагана от нашата партия, но не е 
неосъществима и сега, въпреки трудностите. Но ако не 
бъде възприето от Народното събрание да бъде изменен 
Млконът за обществената предвидливост, ако не бъде 
възприета тази организация и от Софийската община, 
причините лежат в големите интереси на шепа имотни 
кчнефтари и спекуланти. Всички тия противоречия и 
абсурди в прилагането на различните мерки, които се 
излагаха преди малко, идват да докажат само едно: не 
че абсолютно липсва организаторски талант и разпоре- 
дителност, не че българинът по природа е негоден да ор
ганизира нещо — има наистина липса на такъв голям, 
широк организаторски талант, какъвто се констатира в 
I ормания, която държи първо място между всички Ве
лики държави в този момент, но това е стъпка, която 
може да се преодолее, — но че има чуден организаторски 
талант за гешефти. Аз не познавам никоя страна, където 
да има такъв талант за гешефти, така остроумно, с такова 
гънършенство да се спекулира, търгува, гешефствува. 
Готи талант би могъл да се приложи в продоволствува- 
исто на населението. Този организаторски талант не се 
прилага относително прехраната, защото хранителните 
продукти и другите предмети от първа необходимост в 
настоящия момент поради изключителните условия пред
ставляват прекрасен обект за спекулиране, за добиване 
на големи печалби. Отнемете този интерес — печалбата, 
направете с тези предмети от първа необходимост да не 
може да се търгува и да се печели, дайте ги на разполо
жение на общините за нуждите на тяхното население и 
ще пилите, че тогава ще се яви организаторски талант и 
I поеобност да се разпределят. Но това не се прави, защото 
се поставя по-високо интересът на една шепа гешефтари 
ог жизнените интереси на народните маси в нашата стра
ни. И ето ние като Общински съвет сме поставени в това



тежко положение да не можем да отговорим непосредстве
но на жизнените нужди на населението. Общината би 
могла да изпълни своята задача тогава, когато реши да 
поеме грижата, която има днес относително прехраната 
на града; второ, когато настоятелно, без оглед дали някой 
ще се разсърди или ще му стане криво, иска от държавата 
да изпълни и тя своята задача с изменението на Закона 
за обществената предвидливост и премахването на част
ната спекула с храните и предметите от първа необходи
мост; и, трето, като поиска бюджетна и административна 
автономия. Само по този начин, като се приемат тези три 
наши предложения, може да се постигне резултат, не 
идеален, разбира се — такъв не са постигнали и в Гер
мания в днешната епоха на капиталистически спекула
ции и гешефти, — но оня резултат, който условията биха 
позволили да се постигне. Без такава организация и ра
дикални мерки ние можем само да пожелаваме; Мини
стерският съвет ще постанови, генерал Кирков няма да 
изпълнява и по този начин ще се съберем след един месец 
да констатираме, че нищо не е направено, а бедствието 
на масите ще расте и ще се изрази във форми твърде не
желателни за тези, които сега не искат да обърнат вни
мание на това, което община и държава са длъжни да 
извършат.

Прочее, аз настоявам да бъдат поставени на гласуване 
тия предложения, които са направени от нашата партия, 
като мислим, че с тях въпросът се разрешава.

Публикува се за първи път 
по текста на стенографския 

протокол от заседанието



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

10 май 1916 г.

I. ПИТАНИЯ към ПОСТОЯННОТО ПРИСЪСТВИЕ

Господа! В миналата сесия на Общинския съвет* бе 
възприето по повод на едни кратки дебати по тези книжки, 
конто общината издава на слуги и слугини, и по Правил
ника, отнасящ се до тях, който урежда отношенията меж
ду слугите и техните господари, да не бъде прилаган този 
правилник към едно съсловие, което няма нищо сбщо със 
слугите и слугините в частните домове, именно към слу
жещите, келнерите в разните заведения и предприетото 
тгава налагане на тия книжки бе спряно. Сега обаче 
имам сведения, че тези книжки се налагат от нашата об
щина и върху келнерите. Тогава се обясни, че келнерите 
са свободни работници, които сключват договори за ра- 
Гюга с притежателите на различните заведения съвър
шено свободно и тях не може да засяга този регламент, 
конто общината изработи за слугите и предимно за слу
шайте в частните къщи. Правилникът за слугите и слу
гините сам по себе си подлежи на изменение и тогава 
имаше идея да бъде изменен, тъй като той съдържа 
инла редица консервативни положения, които уронват 
престижа и достолепието на тези лица, които са при
нудени да слугуват. Но този правилник, приложен и 
ш келнерите, възрастни хора, се отразява извънредно 
1ле върху тяхното положение и върху отношенията им 
е притежателите на заведенията.

Прочее, имайки предвид тая разлика, която се напра

• Отнася се за заседанието на 4 ноември 1914 г., на което Г. Димитров 
Hm тим нъпроса за полежението на келнерите. Вж «Софийски общински вест- 
*««•, Mi 27, 30 ноември 1914 г., с. 11. (Ред.)



ви в миналата сесия на Общинския съвет между слугите 
и слугините, от една страна, и келнерите, от друга, аз 
настоявам да се спре раздаването слугински книжки на 
келнерите, да се разпореди цялото това съсловие да бъде 
оставено извън Правилника за слугите и слугините, и, 
на второ място, този правилник, който беше приет по- 
рано, да се измени, тъй като неговото прилагане среща 
доста големи спънки и дава резултати съвсем отрицателни, 
противоположни на тези, които се гонят с уреждане по
ложението на слугите и слугините в частните къщи.

На второ място, питам Постоянното присъствие: из
вестно ли му е, че господин Сотиров, който има мелница 
в с. Надежда и който за своята мелница навремето е по
лучил известно количество квадратни метри земя ог об
щината, последователно и мълчешката завзема друга част 
от общинската мера, находяща се между неговата мелница 
и Ломското шосе, и напоследък прави всичко, което той 
и неговите хора намират за уместно, за да бъдат заличени 
следите, че това парче от 1500—2000 кв. м е било някога 
общинско — изравнява празнотите, огражда място, кое
то е общинско, а не негово, и т. н.? По тоя начин, ако 
общината не би забелязала това, ако не би предявила 
претенции, един ден Сотиров ще предяви право на дав- 
ностно владение върху това място, което е присвоил. Ако 
това не е известно на Постоянното присъствие, настоя
вам да се направи нужната справка и да се вземат мерки 
да не се позволява заграбването на нови общински места. 
И без това заграбването на местата е достигнало до много 
широки размери; то трябва да се спре, да се търси това, 
което е заграбено, и да се не позволява на лица, които 
се ползуват от положението си, преди всичко на прави
телствени приятели, в такъв един момент като сегашния 
да присвояват общински места.

По-нататък, питам Постоянното присъствие: намира 
ли то за нужно да подкрепи мерките, които е предприело 
Училищното настоятелство пред респективните власти за 
освобождението на известни училищни здания, заети за 
болници и за други нужди на войската, и по тоя начин 
поне до известна степен да се облекчи положението на 
учащите се деца в София? Училищното настоятелство е 
направило тези постъпки; зная положително, че то се е



ибърнало и към Постоянното присъствие, макар и не 
ii.ii, както би трябвало да стори това. Но и да не се е 
обърнало, наша длъжност е да се грижим за училищата 
н :i;i обучението на децата. От една анкета, направена за 
училищата в София и за посещаванията на децата в тия 
\чплища, особено в първите няколко отделения, са се 
получили поразяющи резултати. Трябва да ви кажа, че 
о| мобилизацията насам в тези училища, в които учат 
деца от по-крайните квартали, извънредно голям процент 
ог децата са престанали да посещават училищата. Така 
например от училище «Васил Левски» са напуснали 139 
деца, а това представлява от себе си 3 паралелки от всич
ките 12, които има там. От училището «Братя Миладинови» 
• а напуснали 83; от училището «Трайко Китанчев» — 
'Mi; от  училището «Стоян Михайловски» — 53. Само в 
и' ui училища, които са в крайните квартали, са напус
нали 185 деца*. Независимо от това поради липса на учи- 
Iiiiiiiiп помещения децата учат само в 3 полудни от сед
мината; а в останалите 9 полудни са съвършено свободни, 
т  ледствие на което не могат да се обучават както трябва 
н са поставени извънредно зле. При наличността нафакти, 
че една част от зданията, които са взети от военните вла- 
«III, не са използувани; от друга страна, има училищни 
(диппя, които могат да бъдат освободени от военните, като 
пнемат за болници други здания, аз питам: не намира ли 
«а нужно Постоянното присъствие да направи постъпки 
н гая насока? Необходимо е да има храна за столицата, 
необходимо е да се облекчи материалното положение на 
масата, но длъжност е така също на общината да направи 
h i , (можното и за учебното дело, за премахването на тия 
(ефекти, недъзи, които съществуват сега в организацията 
на нашите училища, особено по отношение невъзможност - 
1,1 ia децата да посещават училищата.

Председателят: По третия въпрос Постоянното при- 
I мише вече е направило няколко постъпки до военните 
н мети и до реквизиционните комисии да освободят учи- 
ппцата и да реквизират други здания. Под предлог, че 

¡неудобни здания за болници не се намират, главната

* II стенографския протокол цифрата е зачеркната и е поставен въпро- 
h m .'Ii'H .«нак. (Ред.)

I , 1>|н н Димитров, т. 7



реквизиционна комисия, респективно градската, не ги 
освободи. Така че правени са опити.

По отношение запитването за Петър Сотиров, докол
кото зная аз — и което е положително, мелницата на Со
тиров се намира в землището на Илиенската община.

Г. Димитров: Но граничи с наше място.
Председателят: Ще се направи проверка дали има 

съседно градско място и ще се направи каквото трябва.
Г. Димитров: Понеже няма да има друго заседание, 

аз бих искал да кажете Вашето мнение и по прилагането 
на Правилника за слугите и слугините относително книж
ките.

Председателят: Въпросът ще се проучи от Бюрото за 
социални грижи24 и ще се докладва, след като се раз
реши в справедлив смисъл.

2. ПО ЕКСПЛОАТАЦИЯТА НА СОФИЙСКИТЕ 
ТРАМВАИ*

Съветът ще намери сигурно за правилно решението на 
финансовата комисия и заключението, което самият док
ладчик на комисията направи. Няма съмнение, че пре
тенцията на дружеството25 е неоснователна както в слу
чая, така и в много други минали случаи. Такива претен
ции са били удовлетворявани от миналите съвети, без 
да са били достатъчно основателни, като много глоби са 
били опростявани, вместо да служат като наказателна 
мярка спрямо тая компания, която твърде много нару
шава условията, сключени със самата община. Аз се пол
зувам от случая да намекна на Постоянното присъствие, 
че още по-рано беше избрана една комисия, която трябва
ше да проучи въпроса за отнемане трамваите от това дру
жество и за поемане експлоатацията на трамваите от са
мата община, въпрос, който много е занимавал общината 
и сега е открит. Доколкото зная, тая комисия не довърши 
своята работа и не даде никакъв доклад. Понеже компа
нията продължава да върви по същите стъпки и е стиг
нала до едно положение на експлоатиране трамваите, кое-

* Г. Димитров се изказва по повод решението на финансовата комисия 
да остави без последствие искането на Дружеството за електрически трамваи 
кметството да отмени наложената му за констатирани нарушения глоба. (Ред.)



ш II диктува да не прави никакви особени подобрения и 
ри (тирения на трамвайната мрежа в София, а ръстът на 
;|ц||жепието в града налага маса такива подобрения, то аз 
мигам Постоянното присъствие: не мисли ли, че въпросът 
фябиа да бъде проучен още сега, докато не е свършена 
иоПната, и веднага след това, при удобно време общината 
дл пристъпи към експлоатация на трамваите, за което 
има достатъчно поводи и законно основание? Това е една 
необходимост за столицата и едно благо за Софийската 
община за в бъдеще и то трябва да стане. Прочее, аз бих 
направил даже едно конкретно предложение: ако това е 
необходимо, сега да се конституира подобна една комисия.

Публикува се за първи път  
по текста на стенографския 

протокол от заседанието



ДО СЕКЦИИТЕ
НА ПРОФЕСИОНАЛНИТЕ СЪЮЗИ 

И ДО МЕСТНИТЕ 
СИНДИКАЛНИ комисии

София, 27 май 1916 г.*

В свръзка с предстоящото изтичане на първото полу
годие на 1916 г. Централната синдикална комисия (Вре
менният синдикален комитет) в заседанието си на 24 май 
т. г. взе следните решения:

1. Приключването на първата половина от текущата 
синдикална година да се извърши на 10 юли 1916 г

2. До тая дата всички професионални секции да из
пратят на секретариата на Синдикалния съюз своите ве
домости, равносметки и суми за м. юни, а местните син
дикални комисии — един кратък отчет от обявяването 
на войната до края на юни за числото на членовете от 
разните професии, за приходите и разходите, за дадените 
помощи в местността им от централните каси на съюзите, 
от централния фонд за безработните и работническите 
семейства и от местните фондове, както и сведения за 
своята обща дейност;

3. Едновременно с това местните синдикални коми
сии да изпратят точен поименен списък на убитите и по
чинали през същия период синдикални членове с указа
ние какво семейство е оставил всеки подобен член и в 
какво положение се намира.

4. Месец юни — последният от първото полугодие — 
да се използува за една възможно най-усилена агитация, 
съобразена със съществуващите условия, за издължаване
то на закъснелите със своите членски вноски членове, за 
прибиране в редовете на организациите и последните не-



иI. «обновили още през време на войната своето членство, 
м записване нови членове на професионалните съюзи и 
111ШН абонати на «Работнически вестник» и за още по
иш лено събиране помощи за фонда на безработните и ра
ботническите семейства.

Съобщавайки горното, ние сме убедени, че всички 
другари и другарки ще схванат добре голямото значение 
на акцията, която се предприема както за сегашната на
ша работа, така и за успехите на нашето движение след 
пойната и ще положат през агитационния месец необхо
димите грижи и усилия, щото при приключването на по
лугодието да не остане нито един немобилизиран синди
кален член извън своята организация, нито един нере
довен член и с едно нарастване на синдикалните членове 
н абонати, с едно засилване на професионалните съюзи 
пън всякс отношение, доколкото това е възможно при 
днешните изключителни условия и необикновени труд
ности.

Секретар-касиер: Г. Димитров
II, • Работнически вестник 
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на в. «Работнически вестник»



АНКЕТА ЗА НАДНИЦИТЕ
Р а б о т н о т о  в р е м е  и б е з р а б о т и ц а т а  

София, 7 юни 1916 г*

Както е известно, войната предизвика значителни про
мени в положението на работниците от всички професии. 
Да се констатират действителните размери и характерът 
на тия промени и да се реагира планомерно срещу небла
гоприятните техни последици — е една важна задача на 
професионалните съюзи в настоящия момент.

За жалост при днешните изключителни условия и при 
малкото сили, с които разполагат нашите организации, 
не е възможна една подробна и изчерпателна анкета в тая 
посока.

Поради това Синдикалният съюз е принуден да се за
доволи с една ограничена анкета, която да засегне поне 
по-важните и по-големи заведения от разните професии 
и която да установи размера на надниците, работното 
време и числото на работничките в тия предприятия сега 
(юни 1916 г.) и преди войната (август 1915 г.), като съще
временно даде потребните приблизителни сведения и за 
числото на закритите поради войната предприятия, и 
числото на заетите в тях работни сили, както и за числото 
на безработните работници и работнички от разните про
фесии през юни 1916 г.

Въпросната анкета ще се извърши през текущия месец 
юни и окончателно ще се приключи най-късно на 10 юли 
т. г., когато формулярите, надлежно попълнени, ще тряб
ва да се повърнат на секретариата на Синдикалния съюз.

За тая цел в по-важните места на страната са изпра



ичш до синдикалните комисии образци формуляри, по 
конто ще се съберат необходимите сведения, както и на
дипления за събирането им.

Сведенията трябва да бъдат най-добросъвестно съб
рани, за да бъдат верни и заключенията, които ще се из
вадят от тях.

Като се има предвид, че тая анкета ще спомогне мно- 
ю и работата и агитацията на професионалните съюзи и 
ихпите секции и ще улесни задачата на нашата парла
ментарна група в камарата и на социалдемократическите 
представители в общинските съвети, ние сме убедени, че 
мругарите ще употребят всички необходими усилия за 
нейното своевременно и успешно извършване в местност- 
ш им и ще повърнат на синдикалния секретариат най- 
к1.еио до 10 юли т. г. формулярите, попълнени със съот
ветните данни за разните професии.

Секретар на Синдикалния съюз: Г. Димитров

II • 1'иботнически вестник 
М ■II, 7 юни 1916 а.

Печата се по текста 
на в. «Работнически вестник»



ИЗЯВЛЕНИЕ
НА СОЦИАЛДЕМОКРАТИЧЕСКАТА

ГРУПА
В СОФИЙСКИЯ ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

София, 23 юни 1916 г.

Във вчерашното заседание* на Софийския общински съвет др.
Г .  Д и м и т р о в  направи следното изявление:

По повод предприетите мерки от страна на столич
ното кметство за тържественото посрещане на депутатите 
от германския Райхстзг26 социалдемократическата об
щинска група се счита задължена да направи следното 
изявление: «Германските депутати, които ще посетят 
България, са представители на империалистическата по
литика, която предизвика днешната световна война, и са 
привърженици на нейното продължаване докрай — до 
пълната победа на германския империализъм. Тяхното 
посещение има чисто политически характер и се явява 
само една брънка в цялата система от средства, насочени 
към икономическото, а евентуално и към политическото 
завладяване на Балканите и специално на България. 
Народните маси у нас, копнеещи за скорошен мир и дър
жейки за запазване на националната независимост и 
свобода на нашата страна, нямат нищо общо с империа
листическата политика, представлявана от въпросните 
германски депутати, и не могат да хранят никакви сим
патии към тая политика, както нямат нищо общо и не 
хранят никакви симпатии и към империалистическата 
политика на държавите от Съглашението.

Имайки това предвид, социалдемократическата общин-

Заседанието е закрито и няма стенографски протокол. ( Р е д . )



:'кл група заявява, че всяко участие на Софийската общи
на в посрещането на германските депутати ще бъде в 
разрез с чувствата, мислите и желанията на подавлява- 
щото мнозинство от софийските граждани и се обявява 
решително против ангажирането на каквито и да е об
щински средства за това посрещане и за тържествата, 
свързани с него — средства, тъй много необходими днес 
па социалните грижи и задачи на общината.»

За социалдемократическата общинска група 
Общински съветник: Г. Димитров

II. «Работнически вестник». Печата се по текста
№ 55, 24 юни 1916 г. на в. «Работнически вестник»



ЗА ПОМОЩИТЕ 
НА ВОЙНИШКИТЕ 

И НУЖДАЕЩИТЕ СЕ 
СЕМЕЙСТВА

Запитване до министър-председателя и министъра 
на вътрешните работи

28 юни 1916 г.*

П р е д с е д а т е л я т :  Постъпило е едно запитване от народния пред
я в и т е л  г-н Г е о р г и  Д и м и т р о в  от името на парламентарната група 
на Работническата социалдемократическа партия, отправено към 
г-н министър-председателя и г-н министъра на вътрешните работи 
и народното здраве.

Запитването има следующето съдържание:
Предвидените помощи за войнишките семейства — и 

без това далеч недостатъчни по своя размер — се изпла
щат съвършено нередовно от началото на текущата го
дина. На много места помощи не са давани от м. февруа
ри насам. Властите лишават маса войнишки семейства 
от помощ, а след това се разгласява из вестниците, че 
тия семейства сами се отказали от предвидената помощ, 
защото имали достатъчно средства за издръжка. Секре
тар-бирници и кметове често забавят със седмици и месе
ци изплащането на помощите, за да търгуват със сумите, 
предназначени за подпомагане войнишките семейства, в 
един момент, когато последните търпят най-големи ли
шения. Множество са и случаите на нередовности при 
определяне размерите на помощите и на злоупотребления 
при изплащането на определените помощи.

Централният комитет за подпомагане войнишките се
мейства, който имаше длъжността точно да приложи За
кона за войнишките подпомагания27, не само не предприе 
необходимите ефикасни средства за отстранението на тия 
нередовности, но и сам си позволи да суспендира за гра-



млдната маса войнишки семейства предвидените от за
кона помощи.

Ма 25 май т. г. председателят на Централния комитет 
отправи една окръжна телеграма (20 223) до местните 
комитети, с която между другото се прави следното про
тиворечащо на закона разпореждане:

<гПредписвам Ви всичките комитети да заличат от 
списъците за помощ всички работоспособни членове от 
семействата, да им препоръчат и дори да им намерят 
работа, като оставят да се подпомагат само учениците, 
бедните на легло, недъгавите, майки с дребни деца, които 
нямат възможност да водят със себе си на работа деца
та си. Всички работоспособни членове на семейството ще 
Iмятате за ненуждающи се и ще ги заличите от списъ
ците. Под страх на лична и солидарна отговорност чле
новете на комитетите най-строго да изпълняват на
стоящото нареждане.»*

От държавна помощ значи се лишават всички «рабо- 
юепособни» членове на войнишките семейства, защото се 
гчитат за ненуждающи се. Между това Законът за подпо
магане войнишките семейства (членове 1, 2 и 3), като 
определя кои войнишки семейства ще бъдат подпомага
ни и в какви размери, никъде не допуска възможността 
«работоспособните» членове на войнишките семейства, ако 
са без работа или ако работят и изкарват доход, по-ма- 
Л1.к от размера на предвидената помощ, да бъдат лишава
ни от подпомагане. При това законът не прави никаква 
разлика между работоспособни и неработоспособни чле
нове на войнишките семейства, защото и предвидените 
помощи се отнасят именно за войнишките жени, старци 
н деца, които не са в състояние да се издържат чрез своя
Ч*уд-

Цеитралният комитет прочее от институт за прилага - 
нгго на Закона за войнишките подпомагания се явява с 
1она свое противозаконно разпореждане да унищожи дър
жавната помощ за масата войнишки семейства, които — 
г продължението на войната и с растящия хаос и спеку
лации в областта на народната прехрана — изпадат във 
все по-голяма и непоносима мизерия.

* Вж «Държавен вестник», № 114 от 7 юни 1916 г. ( Р е д . )



Предвид на всичко това от името на парламентарната 
група на Работническата социалдемократическа партия 
питам г-н министър-председателя и г-н министъра на 
вътрешните работи и народното здраве:

1. Със съгласието на правителството ли е извършено 
това потъпкване на закона, и ако не е с негово съгласие, 
какво е направило то за отменението на въпросното про
тивозаконно разпореждане на Централния комитет, кое
то въпреки смекчаването му с пояснението на комитета 
в «Държавен вестник» от 26 юни т. г.* в основата си 
остава в сила?

2. Какви мерки мисли да предприеме правителството, 
за да се уреди своевременното и правилно изплащане на 
помощите и да не се допускат констатираните досега не- 
редовности и злоупотребления?

3. Не намира лиза нужно правителството да предприе
ме и някои нови мероприятия, за да се обезпечи прехра
ната и облекчи положението на войнишките и други нуж- 
дающи се семейства, които днес страдат както от липсата 
на средства за издръжка, така и поради необикновено 
трудното доставяне необходимите хранителни и други 
продукти и тяхната баснословна скъпотия, която няма 
равна на себе си в никоя друга воюваща или неутрална 
държава?

Препис от това запитване ще се изпрати на двамата г-да мини
стри и ще се определи денят, в който ще се отговори.

Стенографски дневници, X V I I  ОНС, 
I I  ИС, 2 з., 3 юли 1916 е., с. 5 — 6

Печата се по текста 
на Стенографски дневници, 

сверен с оригинала

* Става дума за [Окръжна телеграма № 24 303 от 19 юни 1916 г., публи
кувана в № 129 на «Държавен вестник». (Ред.)



В с о ф и й с к и я
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

4 юли 1916 г.

1. ПРЕДЛОЖЕНИЯ ПО ДНЕВНИЯ РЕД НА III 
РЕДОВНА СЕСИЯ НА СЪВЕТА

Господа съветници, в дневния ред, който Постоянното 
присъствие е приготвило предварително и изпратило, се 
вижда, че някои доста важни въпроси, които би трябва
ло да бъдат прегледани от съвета в тая юлска сесия, По
стоянното присъствие по една или друга причина не ги 
е поставило. Аз обръщам вниманието на г-да съветниците 
върху тези въпроси и ще настоявам да бъдат поставени 
Ни дневен ред.

Гдин от тях е въпросът за общинските помощи на нуж- 
длющите се войнишки и невойнишки семейства. От м. 
март насам те вече не се раздават и аз спомням на г-да 
и.потниците, че в отговор на едно мое питане* г-н кметът 
биие казал, че суми за м. март има, но помощите не са 
изплатени поради чисто счетоводни причини. Аз очаквах, 
мг тези счетоводни причини ще бъдат най-скоро премах
нати и ще има възможност поне за март да бъдат платени 
общинските помощи. Това обаче оттогава насам не е на
правено. От справката, която обаче имам относително 
изразходваните суми по сключения заем за подпомагане 
па семействата, се вижда, че ако бъдат изплатени помо
щите за м. март, кредитът се изчерпва окончателно и 
следователно по-нататък не може да се върши каквото и 
да е подпомагане. Следва прочее Общинският съвет да 
биде сезиран с въпроса за по-нататъшното подпомагане 
нуждающите се семейства и да намери нови източници 
«а това подпомагане. От м. март насам се минаха вече



3—4 месеца и Постоянното присъствие не е поставило 
този въпрос на дневен ред сега за редовната сесия. Аз 
намирам прочее, че въпросът за общинските помощи тряб
ва да бъде поставен пред съвета и той да се произнесе 
както върху по-нататъшното даване на помощта, тоже и 
върху източниците, които трябва да се намерят за това 
подпомагане.

На второ място, и преди войната, а особено по причи
ни, които създава сега войната, общото състояние на гра
да никак не е задоволително и по отношение на чистота
та, на хигиената и изобщо на санитарното състояние, и 
по отношение на всички области, които се отнасят до бла
гоустройството, хигиената и санитарното състояние на 
града. Това особено трябва да се каже за крайните квар
тали на града, които всеки път по понятни причини са 
били в това отношение занемарявани.

Председателят: Това ще се говори по 11 от днев
ния ред.

Г. Димитров: Да, знам, но искам да свържа това 
другояче. Ние се намираме в средата на лятото. След 
няколко месеца ще настъпи есен и зима и положението на 
тия квартали ще бъде непоносимо; и улиците, и водата, 
и осветлението там са крайно занемарени. Това, което 
Общинският съвет, специално Постоянното присъствие, 
би могло да направи за крайните квартали, нужно е 
своевременно да бъде проучено и приготвено и още в 
сегашната юлска сесия Общинският съвет да се занимае 
с този въпрос, да вземе необходимите решения и в рамките 
на средствата, с които разполага общината, преди още 
настъпването на есента да се предприемат всичките необ
ходими и възможни мерки за подобряването и оздравя
ването на крайните квартали на града.

Един трети въпрос е за нередовното движение и чести 
нещастни случаи по трамваите и за непоносимото поло
жение, в което сега е поставен трамвайният персонал. 
Това ние говорихме по отделни конкретни случаи във 
всички сесии. Но едно специално разглеждане на трам
ваите през време на войната и специално положението на 
работниците се налага. Работниците по трамваите се 
обръщат с една молба до г-н кмета като шеф на общината



да ходатайствува пред Дирекцията на трамваите за едно 
подобрение на заплатите, което е абсолютно необходимо. 
Мене ми се струва, че общината като контрагент с дру
жеството е длъжна да се занимае с въпроса и да вземе 
съответното решение.

И най-сетне едно изложение от Постоянното при- 
I I,отвие върху прехраната на града, която днес е в 
по-лошо състояние, отколкото беше, когато ние в дву- 
1иеипи дебати разгледахме мерките, които трябва да се 
предприемат и които се налагат. Това тоже трябва да 
Г||,де точка от дневния ред на сегашната редовна се
сия.

I[редвид на всичко това аз предлагам да се поставят 
и дневния ред на юлската редовна сесия още и следните 
мипроси, извън тези, които Постоянното присъствие е 
ипмерило за уместно да постави: 1) Общинските помощи 
ни иуждающите се войнишки и други семейства; 2) Мер
ен за оздравяване и подобряване крайните квартали на 
|рлда; 3) Нередовното движение и нещастните случаи на 
фнмваите и подобряване положението на трамвайните 
служещи и 4) Изложение на Постоянното присъствие 
инрху прехраната на града, като разбирам едно факти
ческо изложение, в което да бъдат изложени всички спън
ки, които Постоянното присъствие среща от разни стра
ни върху организацията на прехраната; да стане ясно на 
< Ющпнския съвет защо днес хлябът съдържа 20 и някол
ко процента пшеничено брашно, а понякога и това няма; 
пицо хлябът е в състояние да разболее 95% от стома- 
• и Iе — най-здравите издържат. Причини и спънки има 
много и Постоянното присъствие трябва да даде без ни
какво стеснение подробен отчет, без да щади когото и 
щ е. Една пълна картина на положението на прехраната 

•- необходима.
Аз моля г-да общинските съветници и Постоянното 

присъствие да се съгласят с поставянето на тези въпроси 
на дневен ред, за да може съветът в тая сесия да мине 
не само с чисто административни въпроси, но да засегне 
н юни въпроси, които се отнасят до жизнените интереси 
на гражданите.



2. ЗА РЕДОВНО ИЗДАВАНЕ НА СЕМЕЙНИ
САНИТАРНИ КНИЖКИ

Тая реорганизация*, която е направена, е много уме
стна, обаче трябва да се вземат мерки да има достатъчно 
персонал в Бюрото за социални грижи и работата да се 
нареди така, че тези санитарни книжки да се издават 
своевременно. Една от причините за несвоевременното 
тяхно издаване е още и това, че комисията, която е на
товарена с преглеждането на тия книжки, не се събира 
редовно. Аз вярвам, че са постъпили оплаквания от това 
късно предаване. Един войник, който има болно дете, е 
чакал два месеца и още не е получил своята семейна книж
ка. Трябва да се нареди така, че книжките да се издават 
в най-скоро време, да се не правят някои спънки и да се 
издават тия книжки своевременно. Аз моля тая бележка 
да се има предвид при новите преобразования.

3. ИЗКАЗВАНЕ ПО ПОВОД ПОСЕЩЕНИЕТО
НА ДЕПУТАТИ 

ОТ ГЕРМАНСКИЯ РАЙХСТАГ

За посрещането на германските депутати Постоянното 
присъствие бе свикало г-да общинските съветници на 
частно заседание, в което трябваше да бъдат обсъдени 
мерките около това посрещане. Още тогава аз имах слу
чай да напомня, че свикването на съвета на подобно част
но заседание без всякакви протоколи, без всякакви сте
нограми е неправилно, и още тогава поисках съветът да 
се произнесе по тази акция на Постоянното присъствие 
и това участие на общината по съответния ред. От друга 
страна, аз изтъкнах**, че нашата група е против участие
то на общината в това посрещане поради обстоятелството, 
че то носи политически характер, който не съответствува 
и е в противоречие с интересите на нашата страна, на 
нашата нация. Посочих, че е неуместно да се ангажират 
каквито и да било общински средства около посрещането

* Става дума за издаденото от Постоянното присъствие постановление 
№ 59 от 16 май 1916 г., с което се предвижда семейните санитарни книжки и 
свидетелства за бедност да се издават от общинското Бюро за социални грижи 
и благотворителност. (Ред.) ,

** Вж настоящия том, с. 72 — 73. (Ред.)



им германските депутати и тържествата, свързани с това 
посрещане. Постоянното присъствие обаче не свика съ
рпа па редовно заседание, а в едно частно заседание ан- 
тжнра различни политически групи с това, което дото- 
I и им пече беше предприело. Сега от тева постановление* 
mi ж да ме, че то е отишло по-нататък — пращало е един 
спой делегат да изпраща германските депутати в Русе. 
Гина са, господа, крайно неуместни разходи, които об
ши мата нямаше защо да прави в момент, когато се нуж
дае от извънредно много средства за други свои социални 
1рнжи и задачи. Неуместно е да бъдат ангажирани ръко- 
иодителите на Софийската община с посрещания и тър
жества, когато ги чакат наложителни, важни работи на 
оГнцината, които засягат жизнените интереси на насе
лението. Неуместно е, от друга страна, по този начин със 
ередствата на Софийската община, на софийското насе
ление да се поддържа една политика, която е в разрез 
I интересите на грамадната част от това население.

Ползувам се от случая да подчертая оная декларация, 
нпито и по-рано направих тук, в съвета, да се отбележи 
н протоколите, че нашата група се обявява решително 
против участието на Софийската община в това посрещане. 

Някои от съветниците: Аслъ, вие и не взехте участие. 
У. Димитров: Аз намирам, че общината прави твър- 
лоша услуга на себе си и на населението, като уча- 

t inyiia в подобни тържества и посрещания, като анга
жира средства за разходване за подобни цели.

Публикува се за първи път 
[_по текста на стенографския 

протокол от заседанието

* Отава дума за заповед № 724 от 30 юни 1916 г., с която помощник-кме- 
*'<1 Им. Желязков и инж. Ц, Бояджиев са командировани в Русе, за да изпра- 
»'|| шегувалите в София депутати от германския Райх-стаг. (Ред.)
и I I п|н н Димитров, т. 7



ПО ДОКЛАД
НА ФИНАНСОВАТА КОМИСИЯ
Изказване в Софийския общински съвет* 

6 юли 1916 г.

Обясненията, че съветът, като решава да плати су
мата, не понася отговорност, не са никак задоволителни. 
Всичкият въпрос е дали финансовата комисия, която е 
изучавала въпроса, намира за основателно изплащането 
на тая сума? Недейте ни убеждава, че няма да понесем 
никаква отговорност, ако решим да платим сумата. Ние 
бихме искали от финансовата комисия да ни се приведат 
данни, че действително съветът трябва да реши да бъде 
платена тая сума, че има основание да се плати и нищо 
повече. За мене лично и сега не е ясно защо трябва да 
платим тая сума, тъй като тук не се дават никакви данни. 
Тъй е, г-н Калинков! Отговорността се носи — инак няма 
смисъл нашето решение да се плати. Ако намираме, че 
плащането е неправилно, няма да платим и тогава пред
приемачът да прави каквото ще— нека отиде в съдилището. 
Мене ми се струва, че юрист като г-н Калинков не би тряб
вало да поставя въпроса така, че просто съветът да се 
подвежда. Отговорност има, тя е налице, само Вие, като 
изучихте въпроса, кажете дали действително няма по- 
голяма отговорност, която не би трябвало да понесем, 
т. е. дали е основателно плащането на тая сума? Затова 
се отложи по-рано разглеждането на този въпрос, затова 
именно не е направено. Аз лично не мога да дам вот нито 
«за», нито «против», преди да зная дали е основателно 
плащането на тая сума.

Публикува се за първи път
по текста на стенографския 

протокол от заседанието

* Г. Димитров взема отношение по искането Софийската община да зап- 
дати преразхода от павирането на площад «Ал. Невски». (Ред.)



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

10 юли 1916 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ПО ПОЛОЖЕНИЕТО 
ИЛ ВОЕННОПЛЕННИЦИТЕ, РАБОТЕЩИ НА ОБЩИНАТА

Много добре е, че г-н началникът на Санитарното отде
ление е взел инициатива да снабди пленниците поСани- 
1арията служба за чистотата на града с опинци. Мене 
ми сс струва, господа, че Общинският съвет би тряб- 
пнло да реши да се плаща нещо на тия пленници. На плен
ниците, които са на работа при общината и във всички 
•китни предприятия. Търговската камара е задължена 
/щ определя известни надници, част от които отива във 
|||<М1да за издържане пленниците, а останалата част се 
дина на самите пленници. Пленниците обаче, които ра
ботят на държавата и на обществените учреждения сега, 
п.гласно тоя правилник обикновено не получават нищо. 
loua са селяни и работници, които сами не разполагат 
«' абсолютно никакви средства и оставени в положение- 
10 па пленници, те биха могли да работят добросъвестно 
па общината, ако извън хляба, който им се дава, извън 
luя опинци, които общината би им дала, биха получили 
итнсстио възнаграждение за своя труд. С това биха могли 
поне малко да се облекчат, защото всички ги виждахме 
изпокъсани и оголели съвършено. И независимо от всич
ко друго при това положение, в ксето са пленниците у 
Uni', те представляват голяма опасност в случай на поя: 
iiiiiijiiie на каквато и да е епидемическа болест в Ссфия. 
!ю  защо аз моля Постоянното присъствие, ако не сега, 
при удобен случай нека да обсъди ьъпроса и да види от 
кой параграф на бюджета да определи известно възна- 
Iрождение на пленниците. Когато това предложение би 
било внесено от Постоянното присъствие, ще се изкажем 
lu,рху размера на възнаграждението.



Председателят: Постоянното присъствие взема акт 
от мислите на г-н Димитров и ще види дали средствата 
на общината или наредбите за военнопленниците изобщо 
позволяват по-широката поддръжка на ония военноплен
ници, които служат на общината.

2. ИЗКАЗВАНЕ ПРОТИВ 
ИЗПОЛЗУВАНЕТО НА ОБЩИНСКИ МЕСТА 

ЗА СПЕКУЛАТИВНИ ЦЕЛИ

Въпросът тук е, дали Общинският съвет трябва да 
разреши на Славов да си послужи с едно градско място, 
предназначено за мраморни изделия, сега, в случая, за 
консерви на свинско и друго месо. Мене ми се струва, 
гсспода, че Общинският съвет няма това право и по ни
кой начин не трябва да се съгласи да създаде подобна 
временна индустрия, каквато ще бъде тая за консерви
ране на месо на Славов и неговия съдружник. Аргумен
тът, който той привежда, че не е имал възможност по
ради войната да достави всички машини, за да бъде не
говата мраморна фабрика напълно инсталирана и сега да 
работи през време на войната, е неоснователен. Тая фаб
рика има някои машини, които трябва да се доставят, 
но те са второстепенни; най-необходимите ги имаше пре
ди войната и тогава той започна да работи и работеше. 
Но има друго нещо, което важи за много други текстил
ни фабрики. То е, че мраморните изделия, особено през 
време на войната, докарват един съвършено малък про
цент печалби, а доставянето на германската армия, както 
и на българската, умирисано и друго свинско месо, все
възможни боклуци, дава голяма печалба. Затуй ние виж
даме един габровски фабрикант Беров, фабриката на кой
то е освободена от реквизиране и сам той от войската, за 
да доставя дрехи на войниците, оставя само 3—4 стана 
на фабриката да работят, а той доставя свинско месо и 
всевъзможни други доставки на армията. 90% от наши
те български индустриалци се занимават с това.

Председателят: Говорете по предмета.
Г. Димитров: Аз изтъквам тия факти, за да ви до

кажа, че и тук случаят е такъв. Бива ли тогава Общин
ският съвет, имайки това положение предвид, да се съг-



ллсява да бъде макар и временно — 6 месеца след вой - 
нита — превърната тая мраморна фабрика в малка ми? 
мерпа скотобойна, една работилница за консерви на ме
со? По този предварителен въпрос аз трябва да кажа, че 
Общинският съвет, веднъж дал място за дадена, опреде
лена цел по силата на Закона за насърчение на местната 
индустрия, той само има право да дава съгласието си да 
биде употребено това място за друга цел. Още повече 
Общинският съвет би могъл да направи нещо в тая по
сока, ако се касаеше за създаване на нова постоянна ин
дустрия, сродна или каквато и да е. Но тук се касае за 
използуване на туй наше градско място за доставяне на 
консерви на германската войска или може би, както се 
пиана тук — за гражданите, за добиване на един голям 
нчисфт от страна на Слави Славов.

Вторият въпрос тук в случая е, бива ли Общинският 
ci.пет да се съгласи една сграда, създадена специално за 
мраморни изделия, да бъде тепърва приспособена за ра
ботилница за консерви? Очевидно нито сградата, нито 
мястото, както е сега, може да се приспособи за една по
добна цел. И от санитарна гледна точка по никой начин 
не трябва да се допуска превръщане на такова фабрично 
шнедение за скотобойна и работилница за консерви. Ни
какво консервиране няма да има, а само клане, насичаме 
и пращане да ядат германските войници. В протокола на 
финансовата комисия се казва: «Да му се разреши, ако 
mua и това направи.» Но, господа, трябва да се знае 
предварително, че той няма да направи нищо през време 
нн войната.

Той трябва да построи цяла инсталация, ако искаме 
дп бъде работилницата модерна; трябва да има подземен 
кимал, който да се свързва с канализацията на града, 
пушекът трябва да го изведат нагоре и пр. Това никой 
няма да го направи. Той ще направи друго, което аз зная 
ш ложително — ще тури в празното място около фабриката 
бнраки, в които ще се върши всичко това, и вие ще оти
вате да правите санитарна ревизия, ще му налагате гло
би, но това няма да помогне — той ще си прави гешеф- 
|п. Имайки всичко това предвид, аз мисля, че Общин- 
1княт съвет няма да постъпи разумно, ако се съгласи да 
рптреши на Слави Славов да превърне своята мраморна



фабрика в работилница за консерви. И финансовата ко
мисия е направила много зле, като е решила да ходатай- 
ствува пред съвета да даде таксва решение. Трябва да 
се тури край на тази експлоатация, която се върши в 
нашите места. Тук има градски места, на които е изме
нено предназначението, без да искат предварително раз
решение, па и никой не ги е питал даже. И сега там се 
издигат големи сгради, които се дават под скъп наем, а 
са взети за една или друга индустрия. Не трябва обаче, 
когато ни сезират с въпроса, какъвто е случаят, ние сами 
да се съгласим да се измени предназначението на град
ското място. То е за мраморни изделия, такова трябва 
да си и остане. Г-н Славов да се остави и ако иска гешеф- 
ти да прави, да ги прави не с градски места и с наши 
средства.

3. ПО ОТГОВОРА НА ПИТАНЕТО 
ОТ 10 МАЙ 1916 г.*

Доволен съм от този отговор, тъй като имам сведения, 
че известни притежатели на такива заведения, дето има 
келнери, използували правилника за тия книжки за се
бе си. Но трябва да се изтъкне, че самите келнери нямат 
абсолютно нищо против един санитарен контрол върху 
тяхното здравословно състояние. Напротив, те често пъ
ти са искали чрез своята организация28 това и общината 
ще трябва да помисли по какъв начин да става тяхното 
преглеждане.

Публикува се за първи път 
по текста на стенографския 
протокол от заседанието

Ьж настоящия том, с. 63 — 64. (Ред.)



ЗА ТСЧНО ПРИЛАГАНЕ 
НА ЗАКОНА

ЗА ЖЕНСКИЯ И ДЕТСКИЯ ТРУД
Питане до министър-председателя 

и министъра на търговията, промишлеността
и труда*

10 юли 1916 г.

П р е д с е д а т е л с т в у ю щ  И .  М о м ч и л о в :  Постъпило е запитване от 
Г-н Георги Димитров, врачански народен представител, до г-н 
ми мистър-председателя и до г-н министъра на търговията, промиш
леността и труда, със слсдующето съдържание: ( Ч е т  е.)

» ' «Докато силните и работоспособни български синове, 
откъснати от производителния труд, месеци вече са под
ложени на масово избиване по бойните полета, тук, във 
вътрешността на страната, заетите в индустрията работ
нически жени и деца понасят една безогледна експлоата
ция, която води неминуемо към бързо и пълно израж
дане цвета на нацията.
, » Със своите тежки икономически последици войната 
удвои и утрои за известни индустрии числото** на рабо
тещите жени и деца. И процентът*** на последните все
кидневно се увеличава поради растящата мизерия на ра
ботническите и други бедни семейства, която принуждава 
исе по-голям брой жени и деца да прибягват към наемен 
*11»ул, за да се прехранят.

Текстилната и тютюневата индустрия, Шивачеството 
и предприятията за войнишко облекло, цяла редица дру- 
1Н производства се крепят днес почти изключително върху 
труда на жените и депата.

За господарите днес не съществуват абсолютно никак- 
ип ограничения при използуването на женския и детския 
1руд. Толкова повече че работническите синдикати, оказ

• Публикувано (без първия абзац) в «Работнически вестник», № 66, 
| |  И1ЛН 1916 г.. със заглавие «В защита на труда». (Ред.)

••  В оригинала думата е поправена «процента». (Ред.)
• • •  В оригинала думата е поправена «числото», (Ред.)



ващи обикновено сериозна съпротива срещу безогледна
та експлоатация на тоя труд, сега са обезсилени поради 
изключителните условия и поради бруталното военно по
ложение, което господарите тъй широко използуват за 
себе си. Те употребяват на работа маса деца, по-малки 
от 12 години, т. е. под пределната законна възраст, и 
дори 7—8-годишни деца по 10—15 часа в денонощие. Те 
принуждават множество жени да работят и нощно време 
въпреки изричното запрещение на закона. Бременни жени 
работят често дори до последния ден преди раждането.

Това неограничено употребление на женския и дет
ския труд, от друга страна, българските индустриалци и 
предприемачи използуват, за да държат работническите 
надници на едно непоносимо ниско равнище при днешната 
чудовищна скъпотия на живота.

Никога досега не е било така необходимо да се прила
гат строго съществуващите работнически закони — За
конът за женския и детския труд, Законът за инспекто
рата29 и Законът за неделната и празнична почивка — и 
създаването на цяла редица други покровителствуващи 
труда законодателни мероприятия.

Между това и малкото съществуващи у нас работни
чески закони са съвършено суспендирани. Няма никаква 
инспекция на труда. Никъде не се зачитат постановле
нията на Закона за женския и детския труд и Закона за 
празниците. Държавните органи не само нито помислят 
да направят нещо против това зло, но, напротив, сами 
насърчават, извинявайки се с войната, господарите да 
тъпчат работническите закони. И в самите държавни пред
приятия съществува същото престъпно отнасяне към ра
ботническите закони.

По тоя начин заради интересите на една шепа капи
талисти се тласкат работническите маси към израждане, 
пресушават се изворите за развитието на производител
ните сили на страната и се създава за нацията една опас
ност, която по своите бъдещи последствия е равна на ед
на вътрешна катастрофа.

Предвид на всичко това, от името на парламентарната 
група на Работническата социалдемократическа партия 
питам г-н министър-председателя и г-н министъра на 
търговията, промишлеността и труда:



1. Какви мерки възнамерява правителството да пред
приеме за точното прилагане на работническите закони 
н преди всичко на Закона за женския и детския труд?

2. Не намира ли за нужно да организира една сериоз
на инспекция на труда, като засега поне бъдат оставени 
*а тая цел на разположение назначените инспектори на 
I рула ?

3. Какво стана с обещаните още в тронното слово от 
ИМ 4 г. законопроекти за труда30и не мисли ли да ги вне- 
гг па разглеждане и приемане в сегашната извънредна 
т Ч 1Я на камарата?

4. Не би ли дало съгласието си да се поставят на дне- 
тч 1 ред още в сегашната извънредна сесия внесените в 
Народното събрание от парламентарната група на Ра
ботническата социалдемократическа партия законопроек- 
1Н за изменението и допълнението на Закона за женския 
н детския труд и за инспекцията на труда*, приемането 
ог камарата на които се явяЕа една жизнена необходи
мост за запазването нацията от израждане и произ- 
иодптслните сили на страната от разорение?»

Това запитване ще се даде в препис на надлежните г-да мини- 
| 1|Щ, които ще отговарят по него.

Стенографски дневници. 
\ \ Ч1 ОНС.  I I  ИС. 4з.. 10 юли 

1916 г.. с. 44 — 45

Пека та се по текста 
на стенографски дневници, 

сверени с оригинала

• 11ж брошурата «Законодателната инициатива на социалдемокрация- 
ок I',., Март. соц. к-иа и п-ца, 1915. На с. 17 — 40 е поместен текстът на два- 
и  ткиноироекта. (Ред.)



ЗА НЕЩАСТНИТЕ СЛУЧАИ 
ПО ТРАМВАИТЕ И ЗА ПОЛОЖЕНИЕТО 

НА ТРАМВАЙНИЯ ПЕРСОНАЛ
Изказване в Софийския общински съвет*

13 юли 1916 г.

И друг път съм имал случай да изтъкна в съвета, че 
сключените поемни условия между общината и Друже
ството на трамваите съдържат предимно клаузи, благо
приятни за Трамвайното дружество, и твърде малко та
кива, които гарантират интересите на общината и на на
селението в София. Това си има своето обяснение, няма 
да се спирам върху причините. Фактът обаче е действи
телно такъв. Но макар да са такива поемните условия, 
макар да са твърде малко поемните условия, които общи
ната би могла да използува за защита на своите собствени 
интереси, за защита на здравето и интересите на софий
ското население, все пак, ако общината би използувала 
напълно правата, които си е запазила в тия поемни усло
вия, тя може да направи, според мене, сравнително мно
го повече от това, което досега различни постоянни при
съствия са правили по отношение на Трамвайното дру
жество. Поемните условия предвиждат между другото 
изрично цяла редица задължения на Трамвайното дру
жество относително поддържането на трамваите и отно
сително избягването на всички тия нещастни случаи, 
които обикновено стават при трамвайното движение. Та
ка напр. в чл. 65 е казано: ( Ч е т  е.)

«г) Материалът и персоналът трябвала бъдат всякога достатъчно 
число, за да бъде гарантирана редовността на службата, и нужната 
резерва трябва да бъде всякога в готовност, за да заеме място при 
всяка евентуалност.

* Г. Димитров взема отношение по доклада на инж. Бояджиев, начал* 
ник на отдела за електрическите трамваи. (Ред.)



л) Както материалът, тъй и персоналът трябва всеки път да 
Съдят в прилично състояние и концесионерът е длъжен да се съоб- 
|пийна безпрекословно и незабавно на заповедите, дадени по този 
« лучай.»

Казано е изрично това задължение на Трамвайното 
дружество; то не търпи никакво тълкувание, нито би 
п.рияло някакво отклонение от страна на дружеството; 
10 трябва да бъде изпълнено пунктуално.

Материалът и персоналът трябва да бъдат напълно в 
изправност, за да се избягнат нещастните случаи и нере
дки! |ости в движението. Концесионерът е длъжен да из
пищява всички заповеди по този случай от страна на 
общината, на кметството. Чл. 21 дава право на общината 
дм упражнява контрол и да се бърка в работите на Трам- 
ипСиюто дружество, що се касае до случаи, които зася- 
|.гг интересите на Софийската община. Чл. 21 казва: 
(Ч е т е.)

«Общинското управление си запазва правото всякога да упраж- 
1опо1 пад концесионера пълен контрол във всяко отношение. По 
опи случай концесионерът е длъжен да дава на натоварените с този 
ииигрол общински чиновници всички материални средства и уле- 
« помпи за бързото и решително изпълнение на тяхната мисия, като 
талии на разположението им нужния персонал*

— нещо, което сега не прави.
За да се избегне възползуването на Трамвайното дру

жество от външна протекция в случай на конфликт, чл.
IМ предвижда: ( Че т е . )

«Концесионерът се приравнява, в случай че е чужд поданик, 
м.м всички български граждани, вследствие на което и дава дек- 
/мряция, че се отказва от правото на консулска зашита, което му 
.Л|||и1 г капитулациите. Вследствие на това тон се подчинява на всич
ки полицейско-административни мерки и общински разпорежда
ния, както и на всички закони и правилници, настоящи и бъдещи, 
имотни сила в страната.

З а б е л е ж к а :  В гореизложените правилници, разпореждания 
м пр. влизат и всички ^предложения относително общинската



безопасност, сигнализация на трамвая, разни експлоатационни 
правилници и пр.; те се съставляват от кметството, което може да 
възложи на концесионера съставянето на част от тях, обаче те не 
могат да се приложат, нито да се изменят без съгласието на кмет
ството.»

За да се принуди Трамвайното дружество да поправи 
навреме всички повреди, които се случват по трамваите, 
чл. 14 постановява: ( Че т е . )

«Кметството има право през последните 10 години на конце
сията да удържа пропорционално и ежегодно от сумите, дължими 
за осветление, една достатъчна сума, за да може да се образува 
при изтичането на концесионния срок един фонд за подновление 
от 300 000 лв. Ако предприемачът откаже да поправи доброволно 
нужните капитални поправки или подновявания, кметството ги 
извършва с този фонд за предприемачова сметка.»

Господа! Аз няма да цитирам и други членове, които 
дават тоже цяла редица подобни права на общината. Пи
там се обаче: изпълняват ли се тия поемни условия от 
Трамвайното дружество, което експлоатира вече толкова 
години трамвайната мрежа? И аз бих казал, то има из
ключителни привилегии, каквито рядко друга чужда 
компания тук, в София или из България, има. Не само 
сега, когато времето е изключително, когато се намираме 
във война и когато Трамвайното дружество все още може 
да прави известни възражения, че не може да доставя 
отвън така лесно и сигурно необходимите материали за 
поправка и подновяване на трамвайното движение, но 
вие си спомняте, че и преди Балканската война, и след 
нея ние констатирахме все същото. Трамвайната мрежа 
от ред години не е подобрена, не е разширена нито с един 
метър; трамвайните коли процентно не са увеличени. 
Ето 10—15 години те са в едно и също количество. Ста
наха изменения, махнаха се коли, които са за бракуване, 
обаче числото им не се увеличи. Движението в София 
расте всеки ден, населението се увеличава много бързо, 
а подвижният материал, който е употребяван преди 10—15 
години, се употребява и сега. Г-н началникът вероятно 
няма точни сведения, не е имал възможност да ги събере, 
но по положителни данни аз твърдя, че в този момент



най-малко 80% от трамвайните коли, които са в движе
ние, са негодни и ако се спазват всички технически изиск
вания за движението на трамвайните коли в София, те 
исмедлено трябва да се изхвърлят; за да не кажа повече 
пг 80% — най-малко 80% са такива. На много коли спи
рачките са развалени, други части също са развалени и 
всички, които си служим с тия трамваи, виждаме ги все
ки ден — те са разхлопани, не могат да спрат, където 
фибва, движат се по един съвършено непоносим начин и 
всеки момент може да стане нещастие с такива трамвайни 
коли. Самите линии, по които се движат колите, са тоже 
попредени, не ги поправят. И нека не се извинява дру
жеството с туй, че няма персонал за поправяне на тия 
линии. Напротив, правят се големи икономии, господа, 
както от непоправянето на трамвайните линии, така съ
що и от употребяването на развалени коли. Дори и тези 
коли, които с известни поправки могат да бъдат употре- 
Пнилии за известно време, и те не се поправят. Г-н на
чалникът може да отиде да види в депото на трамваите 
функционирането на оная работилница, която е необ
ходима за поддържането на трамваите всеки ден и която 
■Iрибия да се намира под негов контрол. Там има 2—3-ма 
души, които се въртят, и при най-голяма повреда могат 
/ni поправят нещо. А работници cé могат да се намерят. 
Ма Трамвайната компания се освободиха работници от 
посипа служба, за да поддържат движението. Тя не мо
же да се извинява, че няма работници, които да поддър
жа)' материалите в такова състояние, в каквото се нами
раха; сега Tecé повече и повече се повреждат, а, от друга 
♦ ipaпа, има недостатъчност на коли. Трамвайните коли 
ой трябвало да бъдат най-малко удвоени по всички ли
нии, особено на Княжевската, «Пирот—Подуяне» и «Граф 
Итатнев», важните артерии на София, за да се удовлет
ворят що-годе нуждите от обслужване с трамваите. Вся
ка фамвайна кола от сутрин до вечер е препълнена. Вие 
ще кажете, че сега Трамвайното дружество няма физи
ческа възможност да, увеличи числото на колите. Но това 
натрупване не е от днес; то е от миналата година, през 
а и iо'Г<>, през м. юли; тогава нямахме война и можеха да 
i е дос тавят, но не бързаха да ги доставят, защото Трам- 
ниПното дружество прави своята сметка много добре за



себе си — с този подвижен материал то туря двойно ко
личество пасажери. Извън тези 20—25 места във всяка 
трамвайна кола има 25 или 30 души, които стоят прави, 
натъпкани като сардели. Значи със същите трамвайни 
коли, със същите ватмани и кондуктори, със същите раз
носки добиват се двойни приходи от колите, а има слу
чаи — много често и тройни приходи.

Тия данни най-добре потвърждават факта, че Друже
ството на трамваите със същия подвижен материал, кой
то е доставил по-отрано, има д е о й н и  приходи с тенден
ция да се утроят при тази недсстатъчнсст на колите. При 
това масово натрупване на пасажери в трамвайните коли 
нещастията са неизбежни и много погрешно е да се смя
та, че публиката е, която не се подчинява на заповедите 
на кметството, и следователно тя би трябвало да носи 
отговорността за тия нещастия. Че нашата публика си е 
въобще недисциплинирана, това си го знаем, че не е до
статъчно навикнала да се пази от трамвая, то е понятно 
за един голям европейски град, какъвто става София. Но 
да се стоварва вината главно на публиката е съвършено 
неоснователно и неуместно. При всички тия случаи г:а 
катастрофи, на нещастни случаи, които се изброяват за 
миналото и сега, твърде малък процент се дължат на нев
ниманието на пасажерите или на несъобразителността и 
недисииплинираността на публиката. Грамадната маса 
нещастни случаи се дължи или на това, че колите са по
вредени и не могат навреме да спират, където трябва, или 
поради туй натрупване на пасажери, които имат нужда 
да си услужат с трамвая, бързат да се качат и често пъти 
при качването или слизането стават жертва. Казва се 
за един евреин, който бил повлечен на ул. «Пиротска». 
Как да не бъде повлечен, когато както винаги колата до 
дъно е била препълнена с публика и едва успял да стъ
пи на стъпалото, той е бил повлечен. Това са най-честите 
случаи. Следователно излагат се на сериозна опасност 
здравето и животът на населението, което трябва да си 
услужва с трамваите, заради интересите на една частна 
компания, която има всичката сметка в случая да удвои

Многоточието е в стенографския протокол. (Ред.)



и утрои своите приходи със самия подвижен материал. 
Трябва да се подчертае, че възражението, което компа
нията би направила днес наново, че тя не може да достави 
необходимите трамвайни коли, основателно е само едно 
и изражение, че сега по-скъпо би коствало доставянето 
ни тия материали. Но даже и по-скъпо да костват, ние 
нг можем да освободим компанията от задължението да 
ni достави само защото били по-скъпи, имайки предвид, 
чг е иедоставянето на тия трамвайни коли и подвижен 
материал по трамваите се заплашва здравето и животът 
на населението в София. Общината е длъжна да наложи 
нп Трамвайното дружество да достави не само ония коли, 
които са недостатъчни, но да достави от Австрия и Герма
ния, дето има фирми, които направо биха доставили тия 
м/псриали. Г-н Бояджиев много добре знае, че сега има 
чакива фирми. . .

Докладчик инж. Бояджиев: Аз го казах това.
Г. Димитров: . . .и сега, които макар и по-скъпо, 

ни* може да доставят необходимите материали. Не може 
дп има никакви извинения за Трамвайното дружество и 
никакво толериране от наша страна не би трябвало да се 
допуска, щом се касае за здравето и живота на ссфийско- 
п» население. Едно грамадно количество жертви има ве
че и нужно е най-после да се тури край на това престъпно 
нпбогатяване на трамвайната компания за сметка на здра- 
iiiTi) и живота на 150-хилядното население на Ссфия.

Има друг един въпрос, който е тоже важен. Касае се 
-»и удвояване линията към Княжево. Защо не се напра
ни? Защо, когато е имало решение и е получено съгла- 
И1ГТО па Трамвайното дружество по-рано, не се е по- 
иронла ?

/'. Вазов: Хората построиха нови железници.
Докладчик инж. Бояджиев: За Княжевската линия 

няма решение, г-н Димитров. Чл. 63 казва изрично, че 
KnniTo се увеличава движението, кметството има пра
ни, . .

Г. Димитров: Вие казахте, мисля, че дружеството е 
Дядо съгласие за това.

Докладчик инж. Бояджиев: Да, но понеже релсите, 
ипнто са поръчани, са спрени в Германия, а други не 
мигат да се намерят, това ще се отложи.



Г. Димитров: Нима няколко километра релси не мо
гат да се намерят? Направиха се, както каза г-н Вазов, 
нови линии с десетки хиляди километри, а Трамвайното 
дружество с наше съдействие и със съдействието на пра
вителството не може да намери няколко километра релси, 
откъдето могат да се доставят такива. Единствено място, 
дето лятно време отиват хората на почивка, е Княжево; 
голяма част от софийското население живее там и то ста
ва едно предградие на София. Може ли тогава трамвай
ната линия да остане в такова състояние, в какво
то е сега? Абсолютна необходимост е да бъде удвое
на линията и да се намерят коли, за да бъде редовно дви
жението за Княжево от сутрин до късна вечер. Защо 
няма никакво разширение на трамвайната мрежа вътре 
в града, а имаме краища, които са откъснати от трамвая? 
От него се ползува само една част от софийското насе
ление. Един голям въпрос за Софийската община е свър
зването на крайнините на града с трамвай, дето живее 
голяма част от населението, което трябва да си служи с 
тях, защото голяма част от работниците отиват па работа 
и се връщат уморени. Тъй служат трамваите на Запад 
по големите европейски градове. На какво прилича това 
у нас? Една линия «Пиротска» до еди-къде си, една «Граф 
Игнатиев» до еди-къде си. Линиите по тия улици трябва 
да се продължат, градът да се свърже с една по-широка, 
по-добра, по-интензивна трамвайна мрежа, за да се улес
ни движението на хората, сношението им и извършването 
на техните работи. Трамвайното дружество в експлоата
цията на трамваите е отишло дотам, че то вече не чув
ствува никакъв интерес в подобрението и разширение
то на трамвайната мрежа. Неговият интерес е да пази 
status quo-то; то е най-благоприятното — малко линии, 
малко разходи, много приходи. Хората се увеличават, 
движението расте, трупат се, качват се един върху друг 
и дружеството ще си трупа печалби. Ето, цифрите са 
налице.

Докладчик инж. Бояджиев: Има увеличение.
Г. Димитров: Общината не може равнодушно да се 

отнася към това положение на трамваите. Ако една ко
лосална глупост, според мен, е извършена навремето, че 
тая експлоатация е дадена на частна компания, а не об-



шината сама да я вземе в свои ръце и да организира трам
ваите, тъй както диктуват интересите* на общината и 
населението, не могат да се вършат нови глупости сега, 
(а да се поддържа едно състояние по трамваите, което е 
непоносимо и от гледище на интересите на общината, и 
нг гледище на интересите на здравето, живота и сигур
ността ма населението в София. Могат ли да се вземат 
ефикасни мерки в туй отношение? Аз ви прочетох тия 
членове от поемните условия, а могат да се прибавят и 
никои нови пояснения — а това ще потвърди всеки 
юрист, — че ние имаме основание като община да нало
жим на Трамвайното дружество поправката на линиите, 
подобрение на колите, доставяне на достатъчно количе-
• то  трамвайни коли, регулярното им движение и взе
мане па всички мерки до най-големи подробности за оси- 
щряваие безопасното ползуване на софийските трамваи. 
Деи> се констатира нужда от разширение на трамвайните 
чн ни и, ние имаме повод да заставим дружеството да ги 
ри нпири или пък да искаме удвояването им там, дето се 
окаже нужда.

Докладчик инж. Бояджиев: Има едно решение на съ
вета да не се дават на концесия нови улици. За разши
рението на мрежата съветът ще бъде своевременно сезиран.

/'. Димитров: Във всеки случай имаме право да на- 
чо/ким на дружеството това, защото няма никакво раз
ширение на мрежата вътре в града, а имаме краища, 
конго стоят откъснати от трамвая.

Д-р Г. Калинков: Ако тази компания не се съгласи, 
ни11Ш| можем да наложим на. . .

/'. Димитров: Във всеки случай имаме право. За съ
жаление, то не е тъй абсолютно силно изразено в поем
и т е  условия, както би трябвало да бъде. Но във всеки
• д\ чай то съществува и общината е длъжна да го изпол- 
*\ мл. Години подред тая трамвайна компания е била фа- 
иори шрана и никога тя решително неезаставяна да из
пил ни поемните условия; тя винаги е намирала извине
ние да избегне от изпълнение на задълженията, които
• ама ти е поела навремето чрез тия поемни условия. Не- 
< Н1 урпостта на движението на трамваите зависи не само

• Думата е пропусната в стенографския протокол. ( Р е д . )



от линията, не само от здравината на трамвайните коли, 
значи от инсталацията на подвижния и неподвижния ма
териал по трамваите, ами още и от персонала, който об
служва трамваите. Понятно е, че за ватмани по трамваи
те се наемат лица, които не са подходящи за работа, кои
то не умеят да вършат една подобна деликатна и отговор
на служба, или ако те, макар и подходящи и подготвени, 
са поставяни при изключителни условия на работа — 
по 10—12 и 15 часа, както е сега, те достигат до едно 
състояние на прекомерна умора. Понятно е, че такива 
ватмани ще имат случаи през деня, когато вследствие на 
своята умора стават разсеяни, недостатъчно внимателни 
и пр. и без да щат, очевидно излагат и себе си, и пасаже
рите, които карат, на опасност. Мислите ли вие, че тия 
трамвайни служещи — това са възрастни работници по 
трамваите, че при такъв един работен ден, при такова 
едно изтощение, в тия горещини, в които ние не можем 
два часа да заседаваме спокойно тук, а те са принудени 
цял ден да карат трамваите срещу една надница с 2— 
372 лв., с големи семейства, могат да разполагат с необхо
димите физически и духовни сили, с необходимите бод
рост и внимание за тая отговорна служба, която изпъл
няват. И когато станат нещастия, ще кажат: «Ватманът 
не е внимавал, ватманът е гледал на друго място», без 
да се замислят, че той е бил страшно много уморен, че 
той може би цели дни е ял много зле, че е с разстроено 
здраве, че е обзет от грижи всецяло за прехраната на свое
то семейство и очевидно твърде малко внимание му оста
ва да гледа себе си и работата, която върши през деня. 
И забележете, че Трамвайното дружество се извинява с 
това, че няма добри работници, и затуй сега взема деца 
и пр. Имаме сведения, че то уволнява работници въз
растни, способни, дългогодишни само защото те били не
приятни на управлението, защото те като организирани 
са с по-високи претенции, искат увеличение на заплатите, 
искат намаление на работното време, известен ред в по
ложението. Затова управлението под най-благовидни и 
различни поводи и мотиви ги изхвърля, дори сега, през 
време на войната, като взема момчета, които нямат ни
какво чувство на отговорност и които не знаят какво 
става с тях, които мислят, че това е забавачница, а това,



което те вършат — забавление. Разбира се, такъв един 
персонал от кондуктори и трамвайни служещи не може 
добре да обслужва трамваите. И една от причините за 
нещастията, които стават, е и това, че персоналът е не
добре поставен, че е недобре подбран и че самата Дирек
ция на трамваите просто произволничи, играе си всеки ден.

Мапомни се тук за болничната каса. Позволете ми, 
юепода, да имам положение, което ми дава всичката 
възможност да знам до най-големи подробности туй, кое- 
ю става по трамваите, и специално за службата по бол
ничната каса. Директорът вика двама от трамвайните 
глужещи като представители на всички, без обаче някой 
дп ги избере —■ на трамвайните служители не е казано 
нищо за това, — и казва: «Лекарствата са много скъпи. 
Дружеството на трамваите не може да понесе такава голя
ма жертва. Необходимо е медицинската помощ, която се 
дина, да бъде ограничена само за работниците. Подпише- 
ir този протокол.» Смеят ли да не подпишат? Казват му:
• Г-п директоре, почакайте да кажем на нашите другари.»— 
Д le може! Вие трябва да подпишете, защото още днес 
mita трябва да бъде пратено в общината.» Пратено ли е 
или не и дали е имало нужда да бъде веднага пратено — 
нг знам, но фактът е, че тия лица са принудени да под
пишат. Казано им е: «Ако вие не подпишете — вие сте 
войници, освободени сте ri сте в София при своите деца 
и жени, — утре ще се намерите на фронта.» Нима директо
рът и неговите хора не могат всеки момент да намерят
....... да изгонят един служещ и да го пратят на фронта?
Винаги-може да се намери най-малък повод да се пред
нини така, че този човек да бъде непременно пратен на 
фронта. Страхът от това е накарал тези двама хора да 
подпишат нещо, което те не са поддържали, а още повече 
|гхнмте другари, които очакват от Трамвайното друже-
• ию да получат медицинска помощ не само за себе си, 
имн и за техните жени и деца. Ако това не е изрично ка- 
IIIно в правилника, то е изпуснато, така се разбира нав- 
. и къде, където има болнична каса. Няма никъде изклю
чение. Откъде накъде сега си позволява Трамвайното 
дружество да прави туй, още повече че фондът, който го 
пми за тая цел, е наполовина взет от удръжките от зап- 
ттнте на работниците, че това е фонд на самите работ



ници фактически и Трамвайното дружество не може да 
разполага с него тъй, както иска. Във всеки случай този 
факт показва, от една страна, че Дирекцията на трамваи
те си позволява всевъзможни безобразия и произволи 
спрямо работниците и по този начин тя е изгубила най- 
добрите сили от трамваите през течение на години и само 
този, който не може да намери по-добра работа, е прину
ден да остане там, а трамваите изискват, както това е и 
в другите страни, един постоянен, обучен, дисциплини
ран, добре поставен и обезпечен персонал. Дирекцията 
на трамваите не се интересува от това. Нещо повече, тя 
е успявала досега чрез вашите агенти да представи така, 
че да излезе, че виновен е. . че пострадалият е бил 
пиян, в нетрезвено състояние, че често пъти не е. . .*

Докладчик инж. Бояджиев: Напротив, всички екс
перти доказват, че трамваите са виновни. Но общината 
не може да направи нещо повече от това, което е напра
вено в това отношение.

Г. Димитров: Моля Ви се, за всеки подобен случай 
се предвиждат глоби.

Докладчик инж. Бояджиев: За нещастие няма глоби, 
г-н Димитров.

Г. Димитров: Предвиждат се.
Докладчик инж. Бояджиев: Глоба има за нередовности.
Г. Димитров: За нередовности и за нещастия. Поради 

систематически нещастия може да се отнеме концесията. 
То е предвидено тук.

Докладчик инж. Бояджиев: Няма такова нещо..
Г. Димитров: Трамвайното дружество не е поставено 

пред такава дилема да достави това, което е необходимо. 
С една реч, трамваите и персоналът по тях се поставят в 
едно положение, което е независимо, и общината в ни
какъв случай не трябва да го търпи по-нататък. Ето защо 
аз предлагам Общинският съвет, имайки предвид това 
изложение, което се направи от г-н началника за състоя
нието на трамваите**, знаейки в какво положение се на
мират трамваите и самият персонал, да бъде поставено 
дружеството в най-непродължително време да извади

* Многоточията се в стенографския протокол. (Ред.)
** Вж Състоянието на софийските електрически трамваи. — «Софий

ски общински вестник», № 17, 4 октомври 1915 г., с. 4 — 6. (Ред.)



всички тия повредени трамвайни коли, които са за бра
куване, да достави необходимото количество нови трам
вайни коли, да се удвои Княжевската линия, което е 
една необходимост, да се обмисли въпросът за разшире
нието на трамвайната мрежа и да се подобри положение- 
П) па персонала по трамваите. Едно ефикасно подобрение 
и тъп всичко друго би било да се действува от страна 
на общината да бъдат увеличени заплатите на работни
ците, както те искат, поне с 1 лв. дневно, защото запла- 
1Ите на тия възрастни трамвайни работници*, главно 
на ватманите, едно увеличение от 3,50 на 4,50 лв. не би 
било достатъчно при тая скъпотия на живота, но поне 
дп известна степен би задоволило най-елементарните 
и\чпп нужди. Без такова увеличение на заплатите абсо
лютно невъзможно е избягването на тия нередовности и 
нещастия, които сега стават по трамваите, и още по-теж
ките последствия, които могат да се явят по-нататък в 
Сн.деще. Аз поддържам, че общината има право да се на
меси и че тя трябва да мотивира своята намеса и в полза 
ни персонала с мотив, че това се налага от интереса да се 
упппови една сигурност по движението на трамваите, 
line искаме да има персонал по трамваите добре поставен, 
добре платен, защото по този начин по-сигурно ще бъде, 
не ще се избягват нещастията и нередовностите, които се 
Iлумнат по трамваите. Изхождайки от интереса на само- 
ю население, на общината, ние имаме право да се намесим 
пред Трамвайното дружество и да настояваме да се на
правят всичките реформи, да бъдат увеличени заплатите 
на работниците и да се поставят при положение, което 
Ли им дало възможност да изпълняват добросъвестно 
I впита служба. Трамвайното дружество може да прави 
мишо и различни възражения. Обаче тия възражения ще 
Гп.дат от чисто формален характер и те не могат да имат 
ибтлютно никакво сериозно значение за общината, те 
lie могат да бъдат подкрепени достатъчно и от постанов- 
мЧ1нита на поемните условия, защото духът на поемните 
\еловия дава право на общината да се намеси. Едно по- 
дпГнв) намесване е необходимо, след като толкова години 
/в livra Трамвайното дружество е било фаворизирано. То

• Думата е пропусната в стенографския протокол. (Ред.)



е толкова по-необходимо днес, като се има предвид обстоя
телството, че Трамвайното дружество и неговите хора 
тук са твърде много насърчени оттая фаворизация, която 
твърде много са добили от страна на Софийската община. 
Имаме случаи в нашия Общински съвет — и аз го изтък
нах и подкрепих с факти — не бих желал днешният Об
щински съвет да държи подобно поведение към Трамвай
ното дружество — на едно възражение, което се прави 
най-сетне от дружеството за невъзможността да направи 
необходимите промени и. . . това, че секцията на друже
ството тук нямала възможност да кореспондира със свои
те централи в Белгия. Това нас в случая не може да ни 
интересува. Дали те кореспондират със своите централи 
или не, това за нас не е важно и не може да бъде важно. 
Дружеството експлоатира софийските трамваи, то пече
ли от тях и тези, които са останали тук, които отговарят, 
тъй да се каже, за експлоатацията на това предприятие, 
те трябва да поемат риска за тия промени, които са необ
ходими, които не могат да се протакат. А какво те ще пра
вят със своята централа, то е тяхна работа, която нас не 
интересува. Нито ние сме предизвикали, нито зависи от 
нашата държава изменението на туй положение, което 
е създадено в Белгия, да не бъде тя окупирана и да бъде 
централата свободна да се сношава със своите секции 
тук или на друго място. От нас това не зависи. Това, 
което зависи от нас, е да се възползуваме от предписание
то на поемните условия, за да запазим интересите на об
щината и здравето на софийското население, на ония со
фийски граждани, които в качеството на работници карат 
трамваите просто денонощно. Прочее аз настоявам да се 
изоставят настрана всички тия формални възражения, 
които могат да се правят от страна на дружеството и 
Общинският съвет с необходимата решителност и катего
ричност да реши, че има право да се намеси и в интереса 
на общественото здраве в София, и в интереса на трам
вайното движение — както за радикални промени в под
вижния материал на трамваите, така и за едно подобре
ние положението на трамвайния персонал.

*



Г. Димитров: Г-н председателю! Искам да отправя 
«•дни въпрос към г-н докладчика.

/1редседателствующ Ив. Желязков: Имате думата.
/ ’. Димитров: Чл. 14 дава право на кметството да 

удържи през последните 10 години пропорционално из
вестна сума, от която да се образува фонд максимум до 
.100 000 лв., който ще бъде употребен, когато експлоата
цията се вземе от общината. (Ч е т е .)

«Ако предприемачът откаже да направи доброволно нужните 
•ишнтални поправки или подновявания, кметството ги извършва 
| ю.чи фонд за предприемачова сметка.»

Това право за общината запазено ли е?
Докладчик инж. Бояджиев: Запазено е.
Г. Димитров: Наистина съществува страх, че като се 

н 'бере комисия, работата ще се протака много. Обаче, 
както следва работата, тук една подобна комисия е 
необходима. Затуй може да се избере такава една коми
сия, която да проучи основателно експлоатацията на трам
ваите, положението на трамвайния персонал, и всички 
Iня области, които засегнахме сега тук, в дебатите, като 
обаче Постоянното присъствие бъде натоварено заедно с 
Iая комисия да направи всичко необходимо, преди още 
да бъде свикано заседанието, за изслушване рапорта на 
ши комисия, за прилагане поемните условия, защото 
Постоянното присъствие и без решение от съвета е длъж
но да приложи тия условия; това то би трябвало да на
прани всеки момент. Така че това, което Постоянното 
присъствие може и трябва да направи, да го извърши, 
бг I да чака доклада на тая комисия в съвета, а докладът 
дц бъде направен не по-късно от един месец, когато на
ново бихме могли с новите данни и факти, които ще имаме, 
да се занимаем с въпроса и да вземем окончателно реше
ние. Тъй че аз поддържам да има такава една комисия 
и дн се даде възможно по-къс срок за нейния рапорт, 
тио I юстоянното присъствие извърши всичко необходимо.*

Публикува се за първи път  
по текста на стенографския 

протокол ст заседанието

• . .,/сдложението на Г. Димитров се приема. Избрана е комисия от 11 
щоин (общински съветници и юристи), в която той влиза като представител 
М общинската група на БРСДП (т. с.). (Ред.)



В ЗАЩИТА
НА СЛУЖЕЩИТЕ В ЧАСТНИТЕ 

ПРЕДПРИЯТИЯ

Др. Г .  Д и м и т р о в  депозира в Народното събрание следното 
питане*:

Повечето от частните предприятия — застраховател
ни и акционерни дружества, банки, кантори, фабрики и 
пр., продължават да функционират и през време на вой
ната, добивайки почти същите печалби, както и по-рано, 
а някои от тях и много по-големи.

Публикуваните досега в «Държавен вестник» техни 
баланси за 1915 година**, четири месеца от които са 
прекарани във Бойна, показват ясно това. Така друже
ството на Съединените тютюневи фабрики при един ка
питал от 5 000 000 лв. има чиста печалба 2 586 429 лв., 
или кръгло 50%; Акционерното дружество за междуна
родни транспорти при капитал 100 000 лв. има чиста 
печалба 82 867 лв. — или 82%; Акционерното друже
ство «Сапун» — Русе, при кагитал 200 000 лв. има чиста 
печалба 50 С66 лв. — или 25%; Акционерното дружество 
за фабрикация и експорт на тютюни в Русе — има 16% 
печалба; Кредитната банка «Гирдап» — 14%; Търгов- 
ско-акциснернсто дружество «Земледелец» в Стара Заго
ра — 13%; Електрическото дружество за София и Б ъл
гария — 12%; Дружество «Нафта» — 11%; Генералната

* Питането е до министъра на финансите и до министъра на търговия
та. промишлеността и труда и е с дата 14 юли 1916 г. Подписано е от Г. Д и 
митров и е обосновано от него в Народното събрание на 21 юли с. г. Вж настоя
щия том, с. 116 — 130. (Ред.)

** В к  «Д ьтж ш еч вестник», № 40, 52, 75, 76, 81, 86, 99, 100, 1 1 1, 113, 
116, М8 и 1: I от 1 0 (1 < вруари, 5 март, 15, 17 и 26 април, 2, 18 и 19 май, 3, 
6, 7, 13 и 16 юни 1916 г. (Ред.)



банка — 12%; Българска банка и търговско акционерно 
дружество — 11%; Акционерното дружество «Псстоян- 
пиво» — 15%; Модерен театър — 13%; Търговското па
раходно дружество — 11%; Търговската банка — 10%; 
Софийската банка — 10% и пр.

И тия печалби фактически са далеч под действителните, 
п.й като обикновено въпросните дружества и предприя
тия прехвърлят голяма част от печалбите си в разни «ре
зервни», «запасни» и други фондове и минават за амор- 
Iтапия почти винаги по-големи проценти от тия, които 
се смятат за нормални.

През текущата година печалбите на много от тия дру
жества и предприятия са несравнено по-големи поради 
създадените от войната благоприятни за тях условия.

Между това* въпросните частни предприятия със съ
вършено редки изключения не плащат абсолютно нищо на 
своите мобилизирани служещи и работници. Семействата 
нл последните, за разлика от държавните, окръжни и 
общински служещи, са принудени да разчитат сега, през 
време на войната, само на незначителната и нередовна 
двржавна помощ и вследствие на това понасят извънред
но големи лишения и страдания.

А основателно и справедливо би било да се задължат 
стопаните на тия предприятия да плащат и през време 
нв войната заплатите на сЕоите служещи и работници, 
конто години подред със своя труд са им създавали пе
чалби и които са прекъснали работата си не по своя вина 
н не за свои цели, както това е направено в някои други 
двржави, които наложиха на частните предприятия да 
»<• грижат за издръжката на своите мобилизирани служе
щи п работници, с което същевременно те се освободиха 
ш; грижата да дават помощи на семействата и на тия 
служещи и работници.

Предвид на всичко това от името на парламентарната 
I руна на Работническата социалдемократическа партия 
нигим господин министъра на финансите и господин ми
нистъра на търговията, промишлеността и труда:

Не намират ли за необходимо да внесат още в сегаш
ната извънредна сесия на камарата специален законо

• В оригинала «поради това» (Ред.)



проект за уреждането на тоя въпрос в смисъл — да се 
задължат функциониращите през време на войната част
ни предприятия да плащат заплатите на своите мобили
зирани служещи и работници?

Печата се по~текспш
В. е Работнически вестник», на а. «Работнически вестник»,

№ 69, 15 юли 1916 г■ сверен с оригинала



в с о ф и й с к и я
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

17 юли 1916 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ПРОТИВ РАЗГРАБВАНЕТО 
НА СОФИЙСКАТА ОБЩИНСКА МЕРА

Г-н председателю, на тези данни* държите, че са съ
вършено верни, нали?

Председателят: Верни са. Аз ги зная не отсега, а 
отреди 4 години.

/ ’. Димитров: Аз имам известни сведения, които не 
гг схождат напълно с това. Преди всичко спорът между 
Софийската и Илиенската община за това място не е 
разрешен.

IIредседателят: Да, спорът съществува.
/'. Димитров: Съществуват достатъчно доказателства, 

ми тая мера е на Софийската община, обаче, както виж
дате, и през рекичката, и зад рекичката това минава във 
фактическо владение според данните, които Вие имате, 
на Петър Сотиров. И мястото, за което общината претен
дира. . .

Председателят: Но вън от това общината има още 
мнсто до шосето.

/ ’. Димитров: Зная. Спорът се отнася и до него. Сега 
а* мисля, че не ще бъдат достатъчни само тия данни, 
•шито Вие сте събрали за положението на имотите на Пе- 
н.р Сотиров, а трябва да се види и състоянието на този

* Г. Димитров има предвид обясненията на кмета Р. В. Радев, направени 
« н м 1>пор на следното негово питане: «И-вестно ли е на Постоянното присъст- 
• не, че г-н П. Сотиров, който има мелница в с. Надежда и който е получил 
м ш е с т о  количество земя, последователно и мълчешката е започнал да при- 
Ш'|«нц от общинската мерй между неговата мелница и Ломското шосе, за да 
ЙМ " 1  шличени старите граници и може би един ден ще предяви върху обшин- 

мгрЛ право по давност на владение.« (Вж краткия протокол от заседа- 
Ни>чи ни 17 юли 1916 г., публикуван в «Софийски общински вестник», 7Л 8, 
I * «игуст с. г., с. 8.) (Ред.)



спор между нашата и Илиенската община, като се на
прави необходимото да влезе и тази част в софийската 
мера, както се установява с множество данни от по-рано, 
че действително то е било в кръга на софийската мера. 
Искам да кажа тук, както и във всички други случаи, 
че Постоянното присъствие трябва да вземе необходимите 
мерки, за да се предотврати по-нататъшното разграбване 
на софийската мера от когото и да е.

Председателят: Засега нямаме такива случаи. Сега 
ги по-строго преследваме.

Г. Димитров: Собствено, засега нямаме това като ма
сово явление. То е вярно. Но аз мога да ви посоча по 
този случай известни факти, които показват, че заграб
ването продължава, обаче в ограничен размер — от вре
ме на време и от случай на случай. Например бездомниш- 
кият квартал при Захарната фабрика постепенно на
раства. Аз не зная дали вашите органи следят тая работа 
внимателно, но аз зная, че от месец на месец по 10—20 м 
отива все по-нататък по посока към линията, която ми
нава покрай Захарната фабрика; кварталът расте. Тъй 
щото желателно е да се вземат мерки да престане окон
чателно това разграбване на софийската мера.

С. Ковачев: Състоятелни граждани ли заграбват или 
работници?

Г. Димитров: Заграбват обикновено по-имотни хора 
и такива, които дават може би на работниците в начало
то пари да си построят една малка къщичка, за да им 
вземат после и къщичката.

2. ИЗКАЗВАНЕ ПО ПОВОД ПРЕКРАТЯВАНЕТО
НА ОБЩИНСКИТЕ ПОМОЩИ ЗА НУЖДАЕЩИТЕ СЕ 

ВОЙНИШКИ И ДРУГИ СЕМЕЙСТВА

Един предварителен въпрос, който би се повдигнал 
при това изложение на изразходваната сума за подпо
магане на войнишките и други семейства в София, то е — 
на какво основание Постоянното присъствие си е позво
лило само, без решението на Общинския съвет да спре 
изплащането на помощите в началото на м. март? Ако 
Постоянното присъствие поддържа това, което г-н кон
трольорът изказва като мнение в прочетеното изложение



i у к, то не остава нищо друго освен своевременно, още 
преди изтичането на февруари, в нашата януарска сесия 
Hii сезира Общинския съвет с този въпрос и да иска него
вото съгласие да бъдат прекратени от началото на март 
помощите, за да може този остатък от 600 и толкова хи
лили лева, който имаме, да се дава през зимата или есен- 
iii, I юстоянното присъствие не направи това тогава, не го 
направи и по-късно, а мълчаливо е посегнало да прекра- 
III помощта, без да има решението на Общинския съвет. 
» ! това Постоянното присъствие е навлязло в правата на 
I (Гмцинския съвет, то е посегнало да разреши въпроси, 
впито могат да бъдат решени само от Общинския съвет, 
lo е превишило своите права в случая и по този начин е 
c i .щало един прецедент съвсем опасен и в бъдеще в уп
равлението на нашата община. Щом нашият Общински 
ri.ncT реши един установен ред, по силата на даден пра
вилник, от средствата по един специален заем да се под- 
нпмогиат войнишките и други семейства, спирането на 
ши помощи можеше да последва само по решението на 
< »Гмцинския съвет, нито контрольорът имаше право да иска 
ни споя глава прекратяването на помощите, нещо, което 
i пгурио и той не може да иска, защото знае, че той не 
може да направи това, нито Постоянното присъствие е 
нмпло право да дава това нареждане. И нашият контро- 
лвор, и Постоянното присъствие, доколкото те могат да 
in тесат вината за прекратяването на помощите от нача
лни» на март, са постъпили съвършено неправилно и не- 
niKoiiiio. Общинският съвет не може да одобри една по
добна практика, защото то би значило Постоянното присъ- 
* i вие да остане с развързани ръце, да нарушава всички 
пие ni нрава, които са от компетентност па Общинския съвет.

11а второ място, има друг един въпрос в свръзка с 
прекратяването на помощите. Постоянното присъствие е 
намерило за уместно да прекрати помощите. Прекратява 
m i , По това никому не се съобщава — нито на семейства- 
III, нито нам тук, в Общинския съвет, нито на заннтере- 
iMiiainrre, че от еди-коя си дата Софийската община по 
uni п тия съображения престава да дава помощта, като 
nui помощ ще я .......... * еди-кога си. Нищо подобно. И



ние знаем, че тия бедни и нещастни жени в София ходиха 
в комисарствата и през март, април и май, и досега чакат 
да получат помощ с надежда, че ще я получат. В коми
сарствата им съобщават, че помощта не е прекратена, тя 
ще се изплати, само че по-късно. А вие си спомняте, че 
в общинската сесия на месец май на едно мое питане* 
до г-н председателя по прекратяването на помощите се 
отговори, че помощите за март не са изплатени — не за
щото кредитът, предназначен за тая цел от заема, е из
черпан, а по чисто счетоводни причини. От отговора на 
г-н председателя аз заключих, па и целият съвет е оста
нал с убеждението, че помощите не са прекратени, поне 
за м. март, че ще бъдат непременно платени, но че пла
щането им е прекратено само по чисто технически при
чини, които чаках да бъдат премахнати за 10—20 дни и 
помощта да бъде изплатена. Разбира се, че още в онзи 
момент Постоянното присъствие е било предприело нещо 
по даването на помощта. Във всеки случай помощите за 
март не са дадени; те са прекратени от началото на март. 
Аз намирам, господа, че и тук Постоянното присъствие 
е постъпило съвършено неправилно и особено в един мо
мент, когато масата от населението в София през време 
на войната е при такава една чудовищна скъпотия, тя 
търпи бедствия, каквито никога досега не е понасяла. 
Няма защо общината да допринася каквото и да е раз
дразнение, да притуря към чашата на горчивините с едно 
или друго свое действие. Повтарям да кажа — най-малко
то, което общината трябваше да направи тогава, то е да 
сезира Общинския съвет за прекратяването на помощи
те и да обяви това прекратяване на населението. По
стоянното присъствие не направи това нито пред Общин
ския съвет, нито като една информация, тъй да се каже, 
за успокоение на населението и заинтересованите семей
ства.

Сега иде въпросът по същество. Когато Общинският съ
вет решаваше да се сключи един заем от 21/2 милиона 
лева, ние разбирахме, че тая помощ ще бъде една помощ 
регулярна през време на войната, защото причините, 
които налагат тая помощ, няма да бъдат премахнати след



3—5—6 месеца, а, напротив, те могат да се натруп
ват, да се увеличават с продължението на войната. Както 
кта е в други страни, така и у нас, ние не можем да раз
читаме на някои надземни сили, които тъй благотворно 
биха подействували върху живота на София, щото след 
няколко месеца да стане излишна нашата помощ. Знаей
ки, че тя ще бъде толкова необходима на десетия месец, 
колкото е необходима и в началото, когато решавахме за 
нейното даване, ние искаме, щото заемът да бъде 21/2 
милиона лева. Даже ако беше утвърден този заем от 21/2 
милиона лева, ние разчитахме, че в случай на недостиг 
общината ще потърси по-нататък нови средства, било от 
мои заем, или друго, но да бъде продължена помощта, 
дявана от общинското управление. Тогава беше общо 
убеждение, че с това общината поема голям риск, че това 
е едно бреме за общинските финанси, които са и без това 
много разнообразни, че в общинския бюджет би се отво
рила една дупка, която би увеличила дълга на общината 
ив 00 милиона лева. Но това е една наложителна грижа, 
която общината не може да избегне, ако иска да изпълни 
I воя дълг, и затова ние се нагърбихме с подобен риск. 
Помощите се даваха през зимните месеци, но те бяха то
пи' необходими и през м рт, април, май — аз трябва да 
квжа, за разлика от г-н контрольора в неговото изложе
ние, и сега, през летните месеци. Нека не си правим илю- 
«||и, господа, че през летните месеци би могло да се на
мери работа. Това не е вярно; то може да е вярно само за 
в «вестна част работници, за известни лица, то може да 
е вярно например в селата за известен период — коситба 
в п|>., когато известна категория хора, които могат да 
рвботят, имат работа на една значително висока надница 
в ерввнение е миналото. Но за страната, за големите град- 
« кн центрове като София това положение съвсем не стои 
(яка, а трябва да се има предвид, че тези войнишки се- 
меПетна преди всичко, на които нашата община даваше 
/шбаяъчна помощ към държавната, това са семейства,
• I,поящи се от жени и деца, които не могат да работят, 
/и«ри да би имало някаква работа. Ние не можем да за- 
« Iявим жена, която има кърмаче на гърдите си или ня- 
««»лкогодишно дете около себе си, да го вземе или да го
• и Iяви, за да отиде на работа, за да изкара нещо. Тези



семейства и сега разчитат на тая малка нередовна дър
жавна помощ, която се дава, и предимно с нея и с дава
ната добавъчна помощ от туй те живеят. Тогава тези вой
нишки семейства се нуждаят и днес от нея. Нашият град 
ие е като Котел, Карлозо и други малки градове, дето 
тези бедни семейства могат наистина да изкарат малко 
нещо. Напротив, в един столичен град масата, бедните 
семейства, поставени в условия, при които те не могат 
нищо да изкарат, те разчитат на тая помощ, която дър
жавата дава, и нашата малка помощ, която давахме. 
Отнемането на тая помощ се почувствува извънредно сил
но и само тези, които имат непосредствено сношение с 
бедните квартали, биха ви казали какво влияние оказва 
нашата помощ. Действително тя е малка, не може да за
доволи всичките нужди на семействата, но във всеки слу
чай тя беше една помощ, която, прибавена към държав
ната помощ, внесе известно подобрение, известно облек
чение. Спряна — това се почувствува навсякъде. И така 
си обяснявам, че веднъж една голяма група жени от квар
тала «Д-р Радославов», които са малко по-смели, защото 
носят името на г-н д-р Радославов и смятат, че г-н Радо
славов е длъжен да дава, се бяха изтърсили тук и едва 
ли не направиха една бурна демонстрация на г-н кмета. 
Това недоволство от липсата на помощи, неинсценирано 
от никого, съществуваше не само в тоя квартал, но и в 
другите квартали, само че жените от другите квартали се 
явяват малко по-скромни, казват: «Е, щом не дават, ще 
търпим», а жените от квартала «Д-р Радославов» смятат, 
че те са в правото си и че трябва да им се дадат помощи. 
Във всеки случай тия семейства и сега се нуждаят от 
помощи; разбира се, ще се нуждаят много повече през зи
мата — по това не спорим, през лятото по-лесно биха 
прекарали, отколкото през зимата, — но и сега се нуж
даят извънредно много от тая помощ, и то не само вой
нишките, а и другите семейства, за които говорихме и за 
които предвиждахме също да им се даде известна помощ. 
Господа, това обстоятелство, че общината е в съвършено 
разстроено финансово положение, че тя лично се нагърбва 
с новата тежест, не може да спре Общинския съвет да 
изпълни едно от най-важните свои задължения през вре
ме на войната. Касае се за една гладуваща маса, положе-



пи!*го на която трябва да се облекчи поне до известна 
I-1««поп, касае се за майките и децата, които трябва да се 
иилзят от деградация, от физическо и морално изражда
не н когато тези войници, които са сега по бойното поле, 
п1 шили не по своя вина и желание, се върнат да видят 
им»-годе запазени своите семейства. Изпълнението на тая 
шдача на общината изисква наистина средства, би обре
менило общината с нова тежест, но тия средства трябва 
1л 1-е намерят, тия нови тежести с кураж трябва 
11 се понесат. Какво ще правим по-нататък, след войната, 
мн\ ще покрием всички тия зеещи дупки, които откриват 
ши разходи — то е въпрос, по който ще имаме случай 
пиана да дебатираме. И аз мисля, че общината при едно 
реформиране на своята данъчна система има възможност 
11 покрие голяма част от тия зеещи дупки.

Контрольор В. Василев: Законът* не позволява.
/ ’. Димитров: Именно изменението на закона е на- 

южително: то трябва да последва. Това изменение ние 
I рибна първи да поискаме, защото се намираме в такива 
ри (строени финанси, защото искаме да бъдат развързани 
машите ръце, за да можем да използуваме всичките ре-
• урси, с които Софийската община може да разполага за 
уреждане на своите финанси и благосъстояние. Аз под
чертавам, че Софийската община може да бъде обременена
• нов заем за редовното даване помощите в реда па този 
правилник**, който изработихме, през цялото време на 
войната. Но даже да би продължила войната идущата 
»има и да свърши чак идущото лято, нещо, което и аз 
не допускам, както и да се развие работата, може с най- 
10,1 яма вероятност да се предположи, че тая есен или най- 
вито в началото на януари трябва да имаме вече мир, 
чнцото не зависи само от господствуващите фракции, кои- 
ю обявиха и продължават войната31 днес да продължи 
щ тя наново и да си опитат наново късмета, а се явяват

• или, които изпълнят със съдържание самата война, си
ли, които не желаят по-нататъшното продължение на 
войната, защото не могат да понесат това продължение. 
I и и малки сведения, които проникват в нашата преса,

• Законът за градските общини. (Ред.)
•* 11 равилник за раздаване помощи на бедните войнишки семейства. — 

•' • н|>11 Пскп общински вестник», № 19, 18 октомври 1915 г., с. 10 —11. (Ред.)
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тъй много пресувани в цензурата, за генерални стачки 
тук-там, за движения показват, че в главните воюващи 
сили се явяват движения, които по никой начин няма да 
допуснат продължението на войната. И без да бъдем про
роци, да предсказваме че войната ще бъде свършена то
гава и тогава. . .

Председателят: Говорете по предмета, г-н Димитров. 
Други ще приключат войната.

Г. Димитров: Искам само да подчертая. . . — имаме 
всичкото основание ние, като Общински съвет да предви
дим, че тая война ще продължи до края на текущата 
година. Е, добре, с разходите, които биха били направени 
от този милион и половина похарчени и още от един нов 
или 2 милиона лева до края на годината за помощи по 
нашия правилник, аз разбирам, че нашата община няма 
да пропадне. Ако тя има толкова много задължения, това 
се дължи на други причини, които могат да бъдат отстра
нени в бъдеще в най-голямата си част. Следователно та
кова едно ново бреме за подпомагане на войнишките и 
други семейства до края на войната ние можем да понесем. 
Затуй аз намирам, че помощта трябва да бъде давана и 
през летните месеци, че, нещо повече, помощта трябва да 
бъде изплатена на войнишките и други нуждаещи се се
мейства от м. март насам и да се продължи до края на 
войната, като необходимите средства за туй ние намерим 
сега засега чрез нов заем. Този заем трябва да бъде поне
сен, защото само по този единствен начин общината би 
могла да облекчи с парична помощ бедствията, в които се 
намират работнишките и други бедни семейства в София.

Предлагам прочее по този случай Общинският съвет 
да се изкаже за регулярното даване помощи на войниш
ките и невойнишките семейства от началото на м. март 
до края на войната, или както е в правилника или в за
кона за държавните помощи32, един месец след демоби
лизацията. За тая цел към тия 600 хиляди лева, конто 
иМаме сега, Постоянното присъствие да бъде натоварено 
от Общинския съвет да проучи условията и да направи 
всичко необходимо за сключването на един нов заем в 
кръга най-малко на 2 милиона лева, за да бъде по този 
начин осигурено даването на помощта до края на теку
щата година.



11.1 второ място, Постоянното присъствие да обърне 
•i" сериозно внимание върху начина на даване помощите.
И пас има доста много факти — имат такива и наши ко

зещ, които бяха председатели на общинските комисии, 
iiM.iMc* и ние, които не сме били председатели, но като 
общински съветници имахме възможност да проверяваме 
•'iiixiio става. Трябва да ви кажа, господа, че не можем да 
Го.дем нито ние, нито и г-н председателят и Постоянното 
присъствие удовлетворени* от начина, по който тези по- 
мшци се раздават. Нередовности при раздаването на по
митите се допускаха много и аз мога да кажа — и злоу- 
тмребления се допускаха доста. Комисията, която из
орахме тук, към която се обръщат всички заинтересовани 
i |.с своите оплаквания, за жалост не се събра повече от 
«'дни път. Тя фактически се суспендира, а председателите 
ни отделните комисии, със съвършено малки изключения, 
и«’ се явяваха редовно там, а представяха работата на 
други лица, които не изпълниха дълга си както трябва. 
Ако би станало повод да се разисква по този въпрос, аз 
иммм подробни факти, които мога да изнеса. Но сега об- 
рмцнм вниманието само на Постоянното присъствие, че е 
ини.ршено необходимото, щом общината се съгласява да 
припи известни жертви за подпомагане нуждаещите се, 
мтн подпомагане да бъде ефикасно организирано. Пари- 
и\ конто са предназначени за помощите, не отиват там, 
И«'го е тяхното предназначение — нещо, което за жалост 
иг беше напълно изпълнено при даването помощите до
ми и. Прочее аз настоявам да бъде продължено раздава
ме ю па помощите на нуждаещите се семейства.

Публикува се за първи път 
по текста на стенографския 

протокол от заседанието

• II стенографския протокол думата е «запретенн», (Ред.)



ПО ДОБАВЪЧНОТО
ВЪЗНАГРАЖДЕНИЕ НА ДЪРЖАВНИТЕ 

ЧИНОВНИЦИ И РАБОТНИЦИ

Реч в Народното събрание 

21 юли 1916 г.

Г-да народни представители! Добавъчното възнаграж
дение, което правителството е възприело в бюджетарната 
комисия, е едно необходимо увеличение на заплатите на 
държавните чиновници и работници, една неизбежна 
необходимост. В другите страни, в които поскъпването 
на живота през време на войната е сравнително много 
по-малко, отколкото в България, отдавна вече предви
диха едно или друго добавъчно възнаграждение към тия 
заплати. Нашето правителство според нас се яви със свое
то предложение за едно такова добавъчно възнаграждение 
доста късно, тъй като тая скъпотия, която налага доба
въчното възнаграждение, съществува не от 1 юли, не от 
1 януари 1916 г., а още от обявяването на европейската 
война. Във всеки случай никакво сериозно възражение 
не може да се направи от която да е страна против въвеж
дането на едно добавъчно възнаграждение, защото то се 
явява неизбежно, необходимо. Господата от земледелската 
парламентарна група чрез своя оратор тук*, като искат 
оттеглянето на това добавъчно възнаграждение, манифе
стират само едно, че те са за равенство в мизерията и 
глада. За подобно равенство не се иска много ум и мъд
рост и тази мъдрост е достойна за представителите па 
Земледелската партия33. Но, господа, не може да бъде 
поставен въпросът така: щом като дадени държавни слу
жители са оставени тук, в България, щом те не са в ре
довете на войската, защото е било необходимо да изпъл-

Има се предвид речта на Ал. Ботев. (Ред.)



пипат известни задачи, известни функции тук, в страна- 
ta, то те трябва да се задоволят с минималната заплата, 
н- трябва да бъдат доволни и тогава, когато гладуват, 
киното поне са спасени от куршумите и гранатите, от 
щшепостите на фронта.

Някой от земледелската група: Там не гладуват ли?
/'. Димитров: Вие, господа, които твърдите това, по-

• и.инате по един съвършено неуместен начин в случая. . .
От земледелската група: Според вас.
Д. Кьорчев: Въпросът на дълга го сведохте до въпрос 

mi сметка.
/ ’. Димитров: . . .защото всички тия държавни слу

хтели , ако подлежаха на мобилизация, ако трябваше да
• иидат на фронта, щяха да бъдат там. Всички тия държав
ни работници и дребни служещи в държавните учрежде
ния, а мините, по железниците, в разните държавни пред
приятия са оставени днес да извършват една работа необ- 
м'дцмн, те изпълняват своя дълг тук и следователно не 
ниже да се каже така, че щом те са спасени от опасностите 
на пойната, то трябва обезателно да бъдат доволни от 
нч|| крайно недостатъчни заплати, които са получавали 
m помпата. Може да се каже друго — и то би било осно
вателно, в него би имало действително достатъчно ра- 
|\м, -  че щом като на държавните чиновници, служещи 
н работници поради скъпотията и войната днес е необхо- 
шмо да се даде едно добавъчно възнаграждение и държа
ни in нрави риск да го даде, то тогава същата тази държава
• длъжна да се погрижи за семействата на онези войници, 
м1|цо не са държавни служители и не получават заплата, 
Ht се погрижи за останалите работници в частната инду- 
ipini, които търпят лишения и гладуват през време на

ниПпата. Това би могло да се каже, то би било оспова- 
п що. Собствено то е единственото, което тук би могло 
ni Ги,де изтъкнато. Добавъчното възнаграждение, което

• -il се дало па държавните служители, няма да бъде и не
*ц«же да бъде никакъв бацил в редовете на войската. Го- 
шмата маса от служещите са в редовете на войската, там 
н П1СДИ0  с другите понасят всичките несгоди на войната. 
1 , добре, ако те биха получили едно добавъчно възнаг
раждение и ако техните колеги, които са останали тук —• 
...... in служещи, работници, учители и пр., — получат



това добавъчно възнаграждение, не някаква завист към 
тях би се явила у другите и не някакъв бацил на разло
жение би се явил там, а само едно би могло да има: дру
гите биха поискали държавата, която е дала добавъчни 
възнаграждения на чиновниците, да го стори и за тях, 
да се погрижи и за тях.

С. Златев: А ония там, на които не се дава нищо, 
нито на домашните им?

Д. Кьорчев: Как не се дава?
С. Златев: На всички ли се дава?
Д. Кьорчев: На тези, които имат нужда. (Г л ъ ч к а.)
П редседателствующ д-р И. Момчилов: (С и л н о

з в ъ н  и.) Престанете да се разправяте помежду си и 
слушайте оратора. Първи е утре, а нямате бюджет!

Г. Димитров: Социалдемократическата партия, г-да 
народни представители, не само не е и не може да бъде 
против добавъчното възнаграждение, което тук се пред
лага, но тя го искаше много по-рано. Днес аз ще имам 
случай да изтъкна, че това добавъчно възнаграждение, 
което по принцип ние приемаме — и сега ние поддържаме 
напълно, което по-рано сами предлагахме, — се явява 
за голямата категория държавни служещи и работници 
недостатъчно по размер. И в противовес на туй, което 
земледелската парламентарна група изтъква тук, аз тряб
ва да подчертая, че съвсем погрешно е твърдението, че 
животът на селското население е поскъпнал повече, от
колкото животът на градското население.

Някой от левия център: При разглеждане Закона за 
предвидливостта ще ви го докажем.

Г. Димитров: Господа! Недейте говори подобни не
лепости в един парламент. Че гвоздеите били поскъпнали 
повече, отколкото сиренето, маслото и другите продук
ти, от това не следва, че животът на селското население 
е поскъпнал повече. Едно селско стопанство употребява 
един килограм гвоздеи цяла година. . .

Д. Кротнев: Вие хабер нямате от селския живот.
Председателствующ д-р И. Момчилов: ( З в ъ н  и.)
Г. Димитров: . . .но едно градско семейство употре

бява тези съестни продукти всеки ден.
Председателствующ д-р И. Момчилов: ( З в ъ н и . )  Г-н 

Димитров и г-да земледелци! И градското, и селското на



селение са българи и няма нужда да .правите разлика 
между тях.

Д. Кьорчсв: Г-н председателю! Има гледища на пар
тито, които е много важно да се изтъкнат в този момент, 
н мие сме много доволни от изтъкването на тия разлики. 
|Н и з р а ж е н и е  о т  л е в и я  ц е н т ъ р . )

11рсдседсипелствующ д -р И. Момчилов: ( З в ъ н  и.) Мо- 
III. II селяните, и гражданите са българи. Аз ви моля да 
престанете да правите тази разлика, защото не е прилично.

Г. Димитров: Не се касае за някаква разлика, която 
п I правя. Аз не правя тази разлика между селското и 
I рилското население, нито искам да противопоставям ед
ните и другите. Но, г-да народни представители, фактът 
е този, че градското работническо население е преди всич
ки, което най-много тегли днес от тази прекомерна скъ- 
| | 'И ия  и от липсата на съестни и други продукти.

Д. Тенев: За него не искат нищо, а за чиновниците.
Л. Механджийски: Един селянин дава днес по 10 лв. 

м.I жетварка. Да не стоят тук с такива големи шапки, а 
М1 отидат по полетата на работа.

Председателствующ д-р И. Момчилов: ( З в ъ н  и.) Г-н 
Механджийски! Нямате думата. Във всеки случай не сте 
Пие, които трябва да плачете, защото и Вие сте такъв 
жетар, какъвто съм и аз.

/1. Механджийски: Аз съм пратеник тук, както и 
Мие. Дошъл съм тук, защото народът ме е пратил.

/ ’. Димитров: Аз подчертавам, че това добавъчно въз- 
и.н рлждение, което се предвижда днес в законопроекта,
« недостатъчно за голямата част държавни служители и 
работници.

Д. Кьорчев: По ваша инициатива е законопроектът,
Iрибна да го гласувате. В комисията се дебатира по пред- 
южеинето на г-н Коларова.

/'. Димитров: Моля Ви се. — От м. юли 1914 г., 
преди обявяването на общоевропейската война, досега, 
м юли 1916 г., 23 хранителни продукти у нас, средно в 
(м.лгария, и специално в София, са поскъпнали със 188%.

Някой от левия център: По-далеч от София не виж
да I е, аслъ.

/'. Димитров: Моля ви се, говоря «средно за Бълга
рин и специално за София». — Пет други предмета. . .



Д. Кротнев: Какви нужди имате, г-н Димитров, освен 
да се храните и обличате? А селското население има нуж
да да храни и добитъците.

Г. Димитров: . . .горителните и други материали са 
поскъпнали с 210%, а облеклото — с 217%. Ние имахме 
случай, и в апострофи, и инак, тук, в парламента, да 
подчертаем, че България е единствената страна, в която 
подобно баснословно поскъпване съществува. И забеле
жете, в Германия през същия тоя период поскъпването 
на тези 23 на брой хранителни продукти е с 58%; във 
Франция — с 57%, в Англия — с 40%, и в Швейцария — 
с 20% — да не изброявам други страни, в които поскъп1 
ването на тия продукти се движи около тия проценти. 
Никоя воюваща или неутрална страна от 1914 г. досега 
няма поскъпване по-голямо от 65—70%. А ние имаме 
поскъпване на хранителните продукти със 188%, на го- 
рителните материали —с 210%, на облеклото — с 317%*. 
Господа! Ще се съгласите, че Есичките тези държавни 
служители: чиновници, служещи и работници, всичките 
тези държавни наемници, които получаваха определени 
заплати преди 1914 г., с тия свс-и заплати при подобно 
поскъпване със 188%, 210% и 317%* по никой начин не 
могат да живеят. И аз бих казал, че увеличението зап
латите на чиновниците, служещите и работниците е пре
ди всичко една необходимост за държавната организация, 
за нейното функциониране. На какво биха заприличали 
тези държавни служещи и работници, ако те бъдат при
нудени и по-нататък да живеят с предишните свои зап
лати? За какъвто щете морал говорете, за каквато щете 
дисциплина говорете, в края на краищата едно ще има: 
всичките тези нещастни държавни наемници ще бъдат 
принудени, отдето и както могат, да добият постранични 
доходи, за да живеят; корупцията ще бъде безогледна, 
безмерна и по този начин самото изпълнение на тия обя- 
заности, които им са възложени, ще бъде окончателно 
компрометирано. Не само от гледище па интереса на тези 
служещи и работници, но от гледището преди всичко па 
интереса на самата държавна организация, подобно до
бавъчно възнаграждение е неизбежна необходимост. И



(II подчертавам, че то е недостатъчно при тая небивала 
гкънотия. Не че добавъчното възнаграждение може да 
ги.де днес приравнено до оня размер, до който е стигнало 
поскъпването, но затуй тук трябва да дойдат други ради
кални мерки: за намаление на скъпотията, за организи
ране народната прехрана. От една страна, държавата да
ча добавъчно възнаграждение поради войната и скъпо- 
1инта, а, от друга страна, организирайки по-рационално 
прехраната, ще облекчи до известна степен тая скъпотия, 
коя го предиззиква нуждата от добавъчно възнаграждение.

Гмоджетарната комисия, от друга страна, постъпва 
* поред мене съвършено неправилно, като дава една по- 
добпа градация на добавъчното възнаграждение: големи- 
ю заплати получават голямо добавъчно възнаграждение. 
Ако в друг случай би било уместно да се прави една по- 
добп.з градация: на големите да се дава по-голямо про
центно или фиксирано увеличение, а на малките — по- 
малко, днес, когато скъпотията засяга еднакво или по
вече тези, които получават малки заплати, такова раз
деление не бива по никой начин да се прави. Нещо пове
че, г-н финансовият министър и тук, и в комисията бе 
н тикнал, че това добавъчно възнаграждение е голяма 
пчкест и че ако то би било увеличено за долните катего
рии служещи и работници, тая тежест ще бъде още пове
че увеличена. Тогава ние бихме казали: премахнете до- 
Г-пвъчното възнаграждение на ония, които не се нуждаят 
щ а  от него, в такава поне степен както другите, дреб
ни к*, малките служещи и работници на държавата. Г-да 
министрите, главните секретари и цялата голяма бюрокра
ция у нас ще получат 80 лв. добавъчно възнаграждение.

Министър-председател д-р В. Радославов: Те са десе
ти:! души.

/'. Димитров: Няма съмнение, това добавъчно въз
награждение е съвършено излишно. Но едно увеличение 
ия зова добавъчно възнаграждение е съвършено необхо
димо за тия, които получават до 1200 и 2400 или 3600 лв. 
тднпшо.

Матуй ние предлагаме в тоя случай да има само ед
ни единствена класа чиновници, служещи и работници, 
и * *и 1о ще получат добавъчно възнаграждение: със зап
ои и до 3600 лв. годишно. И това добавъчно възнаграж



дение да бъде 30, 40 и 50 лв. — едно увеличение на най- 
долната категория по таблицата на бюджетарната комисия 
с 10 лв..: за неженените — 30, за женените — 40, и за 
женените с деца — 50 лв.

Но има втор един въпрос, г-да народни представители. 
Видя се, че една поправка вече е направена в текста на 
чл. 3, изработен от бюджетарната комисия. Тъй, както 
е в самия проект, добавъчно възнаграждение би трябва
ло да получат само постоянните работници. . .

Министър Д. Тончев: Поправи се.
Г. Димитров: . . .тези, които са назначени със за

повед и които според правилниците и наредбите се тре
тират като постоянни работници. Между това има една 
значителна част работници в разни предприятия: Воен
ния арсенал, Пернишката мина, мината «Бобов дол», 
Държавната печатница и поддържането на железниците, 
които работят години подред — по 10, 15, 20, 30 години 
дори — и се смятат за волнонаемни, временни работници 
поради известни правилници за техните служби. И ако 
би останал този член така, както е в първоначалния 
проект на комисията, тези работници няма да получават 
такова добавъчно възнаграждение. Ние бихме желали 
извън тая прибавка, която е направена сега в чл. 3 и 
която се докладва тук от г-н докладчика, че се касае не 
само до постоянните работници, но и до всичките други 
работници, т. е. до всичките работници от разните други 
ведомства, да се разбере чрез собствено обяснение на г-н ми
нистъра на финансите, което няма да търпи тълкуване по- 
нататък, че се касае за всичките държавни работници. . .

Министър Д. Тончев: Без изключение.
Г. Димитров: . . .без изключение — постоянни, вре

менни, волнонаемни работници, работници със заплата 
на ден, на час или на месец. . .

Министър Д. Тончев: Всички.
Г. Димитров: . . .да няма случаи, когато държавно

то счетоводство или други някои органи биха давали тъл
кувание противно на това искане да получат и те доба
въчно възнаграждение. Аз констатирам, че това се прие
ма от г-н финансовия министър, то трябва да бъде отбе
лязано и така именно да бъде гласувано от Народното 
събрание.



По, господа, повдига се друг един въпрос: длъжно ли 
<• Народното събрание, като гласува добавъчни възнаг
раждения за служителите на държавата, да направи нещо 
и за ония служители, които са такива на общините, на 
окръзите, на изборните учреждения? Би имало един пред
варителен въпрос: има ли право Народното събрание да 
шдължава общинските и окръжните съвети да дават по
добно добавъчно възнаграждение? Аз отговарям, че На
родното събрание има право и че няма да бъде наруше
ние на тяхната автономия, няма да бъде накърнение на 
|гхните права, които те имат като изборни учреждения, 
ико Народното събрание по силата на това, което гласу
ва сега за държавните служещи и работници, задължи и 
общинските, и окръжните съвети да дадат на своите слу
жещи и работници същите добавъчни възнаграждения. 
Люже да се направи едно възражение: че днес общините и 
окръзите поради положението, в което са поставени вслед
ствие войната, нямат достатъчно средства да покрият ед
ни нови разходи. Но, господа, повечето от тях нямат сред- 
ппл да покрият и другите разходи. Те посрещат тия свои 
разходи с летящи дългове, които ще бъдат изплащани 
сетне. И сигурно общините и окръзите ще могат да на
мерят в бъдеще средства чрез реформиране на своята да- 
нвчиа система, чрез откриване на нови ресурси, каквито 
досега не са търсени, да покрият подобни разходи. Но 
синеем неоснователно и несправедливо е и нашият пар
ламент би извършил един акт на голяма несправедливост 
н случая, ако остави тези хиляди служещи на общините и 
окръзите без добавъчно възнаграждение. И това не тряб- 
на да бъде факултативно: само ония окръзи и ония об
щини, които искат, само те да дадат добавъчно възнаграж
дение. Ние предлагаме в самия закон за бюджета да има 
една забележка, която да задължи общинските и окръж
и те  съвети да дадат същите добавъчни възнаграждения, 
конто държавата дава днес на своите чиновници, служе
щи и работници.

('. Златев: С държавния бюджет да се прокарва за
кон за общините! Много е уместно!

/'. Димитров: Господа народни представители! Пра
вейки тия предложения по въпроса за добавъчното въз- 
1П11 рнждение, ние смятаме, че чрез едно увеличение на



възнагражденията, чрез тяхното разпростиране върху 
всичките държавни работници и чрез тяхното разпрости
ране и върху общинските и окръжните служещи и работ
ници би се постигнала до известна степен поне тази цел, 
която би трябвало да се гони днес: да се облекчи положе
нието на тази голяма маса наемници.

Но в свръзка с добавъчното възнаграждение има ня
колко други въпроса, които аз съвършено набързо и на
късо ще засегна. Господа! Правителството не се е зани
мало с един въпрос, който според нас е извънредно ва
жен; и когато то предлага добавъчни възнаграждения и 
е готово да приеме добавъчни възнаграждения за държав
ните служещи и работници, този въпрос не може да се 
избегне. Касае се за служещите и работниците в ония 
частни предприятия, които функционират през време на 
войната и които добиват или ония печалби, които са има
ли преди войната, или даже по-големи и които с малки 
изключения не дават никаква заплата на своите служещи 
и работници, които днес се намират в редовете на вой
ската. Семействата на тези работници и служещи днес са 
принудени да разчитат само на тая малка държавна по
мощ, която се дава. То е в интереса на капиталистите и 
предприемачите, но то е съвършено несправедливо и дър
жавата има всички основания, има право да сложи вър
ху тях задължението да се грижат за своите мобилизирани 
служещи и работници и за техните семейства, като им 
плащат заплатите през време на войната. А те могат да 
понесат това. От публикуваните до днес в «Държавен 
вестник»* баланси на акционерни дружества, на банки 
и на Други подобни предприятия се вижда, че голямата 
част от тях имат печалби по-големи, отколкото преди 
войната — балансите им за 1915 г., от която четири месе
ца, както знаете, са прекарани във война и която година 
може да служи за мерило на това, как вървят техните 
работи. Забележете: дружеството на Съединените тютю
неви фабрики, тютюневият картел, при един основен ка
питал от 5 000 000 лв., реализира чиста печалба 2 586 429 
лв. за 1915 г., или кръгло 50% печалба; акционерното

* Вж «Държавен вестник», .V» 40, 52, 75, 76, 81, 86, 99, 100, 11 1 и 
11 4 от 2 0 февруари, 5 март, 15, 17 н 26 април, 2, 18 и 19 май и 3 юни 1916 г. 
(Ред.)



дружество за международни транспорти с един капитал 
щ 100 000 лв. добива печалба 82 867 лв., или 82%; акцио- 
игрпото дружество «Сапун» в Русе при един капитал от 
',’00 000 лв. добива печалба 50 066 лв., или 25%; акцио
нерното дружество за фабрикация и експорт на тютюни 
и Русе има печалба 16%; кредитната банка «Гирдап» — 
Г1%; търговското акционерно дружество «Земледелец» в 
Стара Загора — 13%; електрическото дружество за Со
фия и България — 12%; дружество «Нафта» — 11%; 
Генералната банка — 12%; Българската банка и търгов
ско акционерно дружество — 11%, и т. н. И аз мога да 
н (броя още много, които имам тук. И ще забележите от 
1е щ баланси, които се публикуват в «Държавен вестник», 
ме обикновено управленията на тия дружества, банки и 
предприятия прехвърлят доста големи суми в разни ре- 
«ерп11и, запазени и други фондове; те турят много по- 
тдям процент, отколкото обикновено се смята, за амор- 
I тапия на вложените капитали и материали. И по тоя 
помпи, ако би се пресметнало точно, ще излезе, че техните 
печалби са много по-големи от тези, които те официално 
публикуват. Аз питам, г-да народни представители, няма 
лп право държавата чрез един специален закон да задъл
жи тия частни предприятия, които функционират през 
време на войната, да плащат заплатите на своите мобили- 
шрани служещи и работници през целия период на вой
ни га, знаейки, че тези техни служещи и работници, които 
I оди ни подред са работили и създавали печалби за тях, 
• а отишли в редовете на войската не по своя воля, не по 
тоя  вина и че те утре, като се върнат, отново биха ра
ботили при тях и биха им създавали нови печалби? Про
чее основателно е, наложително е правителството да вне- 
и* един подобен законопроект, за да уреди тая материя. 
Касае се за една голяма маса служещи и работници и 
ако биха се заставили самите капиталисти да плащат зап
латите им, то в такъв случай държавата би се отървала 
пг един разход за подпомагане техните семейства, а тези 
•емейства по число са наистина доста много.

Втори един въпрос е въпросът за използуването тру
да па военнопленниците. Господа! У нас, в България, в 
1о щ момент има повече от 30 хиляди сръбски пленници и 
интернирани сръбски граждани. Една голяма част са



в София и Военното министерство дава на разположение
то на разни индустриални предприятия военнопленници 
за работа. По правилника- на Военното министерство за 
военнопленниците търговските камари са, които опреде
лят надниците на тия работници. Господа! От сведенията, 
които ние сме събрали за определянето на тия надници в 
София, Пловдив и на други места, дето се употребяват 
пленници, се оказва, че търговските камари определят на 
пленниците значително по-ниски надници от тези, които 
получават нашите свободни български работници. И като 
резултат от това се получава следующето, че едно пред
приятие, ако потърси свободен работник, трябва да му 
даде 4—5—6 лв. надница, а на пленника плаща 1,50—2 лв. 
или максимум — 3 лв. По този начин известни индустриал
ци, стопани на известни предприятия, злоупотребявайки 
с труда на военнопленниците, изхвърлят из своите пред
приятия малкото работници, които имат там — аз имам 
достатъчно данни за това, разправях се по този случай 
със Софийската търговска камара — те увеличават чис
лото на безработните, като предпочитат да използуват 
труда на военнопленниците. В кожарски, в текстилни и 
други фабрики тук, в София, и в други места работят 
военнопленници; използува се техният евтин, робски труд 
и те не могат да протестират, а трябва да извършват вся
ка работа, която им се възложи, и получават възнаграж
дения 1,50 лв., 2 лв. и максимум — 3 лв., от което, раз
бира се, 1 лв. отива във фонда за издържане на пленни
ците. Ние не сме против употребяването на военноплен
ниците за работа, но, г-да народни представители, те мо
гат и трябва да бъдат употребени само там, дето няма 
други свободни български работници, и на тези военно
пленници да се не плаща по-ниска заплата от тая, която 
получават нашите работници; т. е. военнопленниците не 
трябва да бъдат употребени като конкуренти на нашите 
български работници. Този е принципът. Но най-доброто, 
най-наложителното е — понеже Сърбия като държава, 
казвате, не съществува — всички тези сръбски пленници, 
които сега стоят в Пловдив, София и други места и голя
ма част от които измират от болести, глад и мизерия, да 
ги пуснете да си отидат в родните места, защото, както 
изтъкна нашият другар Кирков, тези места имат нужда



пг работни сили и те, отишли по местата си, не представ- 
Iwm. i t  никаква опасност. Трябва да бъдат изпратени там 

военнопленниците, а още повече интернираните гражда
ни, конто просто безразборно, масово са вдигнати от ме- 
« iлt'íi си и изпратени в България. Няма никакъв смисъл 
н основание тези 30 хиляди души да бъдат откъснати от 
и'мште жени и деца и от мирния труд, на който биха се 
посветили там, в Моравия, в Сърбия, да бъдат държани 
ivk и да причиняват по този начин вреда на нашите бъл- 
| преки работници, от една страна, и от друга — да изми
ра г от глад и мизерия. Ние искаме от страна на правител-
• тото да се вземат необходимите мерки, първо, за въз
можно по-бързото изпращане на тези интернирани сръб-
• ки граждани и военнопленници по местата им, а, вто
ро -доколкото биха останали тук, — да се урегулира 
\ потреблението на техния труд и да се премахнат злоупо
требленията, които днес българските капиталисти вър- 
ншг с труда на военнопленниците.

Нднн последен въпрос, който искам да засегна, гос
пода, е въпросът за общата защита на работническия 
iруд у нас. Господата от правителството на г-н Радосла
вови, вижда се, са много ангажирани с водене войната, с 
политиката и пр. и на подобни въпроси не обръщат никакво 
внимание, смятайки, че това е дребна работа, че това 
може би няма никакво значение. При такова отнасяне от 
i ipil на на правителството и неговите органи към въпроса 
•а шконодателната защита на труда в България ние ce
ní сме пред факта, че съществующите два работнически 
впиша — Законът за женския и детския труд и за ин-
• ме втората на труда, а заедно с тях и Законът за празнич
ен!.i м неделна почивка — са суспендирани абсолютно 
B inen къде. Няма никъде място, г-да народни предста
ви ovni, гдето днес тези закони да се прилагат, а не е 
вмило случай друг път, когато да е било тъй наложител
но, ri.íi необходимо да бъдат прилагани тия два работ
нически закона. Днес в разните предприятия работят из- 
b i . i iредно много жени и деца и фабрикантите прибягват 
i нм жените и децата главно поради туй, че възрастните 
работници са в редовете на войската. И текстилната, и 
оопопевата, и други индустрии днес се издържат изклю
чи ovino върху плещите на женския и детския труд; във



всички други ателиета, шивачески и други предприятия 
за облекло на войската работят жени и деца. Кога друг 
път би било така необходимо да бъдат приложени Законът 
за женския и детския труд и Законът за неделната и праз
нична почивка? Но не се прилагат. Правителството 
освободи, г-да народни представители, всевъзможни чи
новници, малки и големи, много, бих казал, чомагаши:,: 
се отърваха от редовете на войската под разни форми, 
но инспекторите на труда, тези 12 или 14 души, които 
бяха назначени и длъжността на които беше тъкмо преа 
време на войната да се грижат за прилагането на работ
ническите закони, не са освободени, не са на разположе
ние на министерството; очевидно те получават заплатите, 
които са определени по бюджета, но се намират в редо
вете на войската. Очевидно правителството смята, че пе
са необходими, че това не е голяма нужда. Но, господа, 
днес се подлага на физическо и духовно израждане цяла
та работническа класа в България и въпросът не е тъй 
дребен, както може да се види на пръв поглед. Ние имаме 
днес в разните индустриални заведения едно работно 
време по-голямо, отколкото преди войната, с един-два- 
три-четири часа. Днес има маса фабрики и предприятия, 
в които се употребяват нощно време за работа жени въп
реки запрещението на Закона за женския и детския труд. 
В тези предприятия — съжалявам, че г-н министърът па 
търговията, промишлеността и труда го няма тук —- ра
ботят деца, по-малки от 7-годишна възраст, и то не еди
ници, а много, и работят не по 4—5—6 часа, а по 10—12- 
15 часа. Ние сме имали и в нормално време такива слу
чаи, но сега, през време на войната, в текстилните фаб
рики и други места тия случаи са по-чести. Нам ни съоб
щават подобни факти, че бременни жени работнички са 
принудени да работят до последния ден на раждането; 
има случаи на раждане при становете, при машините въи 
фабриките.

Г-да народни представители! В другите държави са 
принудени сега поради последствията на самата война п 
поради бъдещата необходимост от нови сили, мъжки осо
бено, да полагат извънредно големи грижи за майките п *

* Чомагаш (от тур.) — диал. — скандалджия, побойник, сопаджнн, 
(Ред.)



щпнта. Какво се прави у нас? Майките, настоящи и бъ
дещи, са изложени на безогледна експлоатация, на фи- 
шческо и духовно израждане, на пълна деградация.

/’. Кирков: За 50% печалба на предприемача.
/ ’. Димитров: Правителството и неговите органи въоб

ще не са направили нищо в тая посока; ние нямаме една 
шипа статистика, едно изследване например за детската 
»миртност през време на войната, за престъпността, за 
мополуките във фабриките и за другите дефекти и не
щастни случаи, които стават през време на войната. Ако 
имаше една подобна статистика, г-да народни иредста- 
иигели, тя би изнесла тук поразяющи факти, защото дет- 
. кита смъртност днес е извънредно порасла вследствие па 
и» ш особени условия. Престъпността — тоже. Всестран
ни израждане на цвета на българската нация има днес, 
I да народни представители, и този въпрос трябва да за
нимае правителството. Нима вам не ви прави впечатле
ние като хора, които живеете в София, че ние имаме една 
килосална проституция тук, в София, и в по-големите 
| ридове на България?

11рсдседателствующ д-р И. Момчилов: Оставете това. 
Ю.де ли я няма?

/ ’. Димитров: Моля Ви се, г-н председателю! Ние 
имаме един поразителен ръст на тая язва, в която се от
ри п|па туй икономическо и социално състояние, което има 
днес нашата страна. Със своето небрежно отнасяне към 
•ЩЧ1СКИЯ и детския труд, към положението на работниче- 
ио1 IV семейства, на работническата класа — аз съм длъ- 
<мч1 да подчертая — правителството тика в обятията на 
проституцията и най-големите пороци жените и дъщерите 
на работническата класа, на бедните слоеве от населе
ни»' ю. Г-н министърът на финансите за покриване дъл-
• "нс гс, които се натрупват днес, разчита преди всичко 
Н|| народните мишци — като се върнат от редовете на 
иойската, да се впрегнат в работа. Но, господа, трябва 
/и сс разчита преди всичко на развитието на производи- 
и .'1пите сили в страната, а производителни сили не може 
|ц има, без да се запази производителността на труда — 
••»пийте производители да бъдат здрави и способни за 
рнГниа п за творчество в индустрията и в другите обла-
• и! па производството. Това именно правителството не
* I < "|п н Димитров, т .  7



прави; то оставя да се подкопават основите, на които би 
почивало цялото национално производство в бъдеще, след 
войната; то оставя да се пресуши изворът за развитието 
на производителните сили на страната и само фраза би 
било тогава да се говори, че народните мишци са, които 
ще дадат това, което е необходимо.

Ние питаме правителството и респективно министъра 
на труда: какви мерки мисли да вземе по отношение на 
една голяма част от населението — цялата работническа 
класа, за да тури известна преграда на това злоупотреб
ление с труда на работниците, на това физическо и ду
ховно израждане, към което се тика тая работническа 
маса? Де са неговите закони за труда, обещани от по- 
рано още в тронното слово? Времето на войната не пречи 
да се прилагат законите за труда, които днес съществу
ват; то никак не пречи да се създадат и нови закони, а 
особено тези, които бяха вече обещали. Правителството 
е длъжно да развие в тая посока една дейност. Това на
лага интересът на цялата страна, това диктуват жизне
ните интереси на работническата класа.

И аз, като свършвам, настоявам най-енергично пра
вителството да изпълни своите задължения в тая посока 
и да не се извинява с това, че сега е погълнато всецяло 
във воденето на голямата, висшата политика, на войната, 
а да обърне внимание на това, което съставлява, тъй да 
се каже, бъдещето на нашата страна, и да не оставя, като 
биват избивани жизнеспособните сили на българския на
род на фронта, да бъде унищожаван в същото време и 
цветът на българската нация тук в страната, в тила на 
армията. ( Р ъ к о п л я с к а н е  о т  к р а й н а т а  л е 
в и ц а . )
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ДОБАВЪЧНОТО
ВЪЗНАГРАЖДЕНИЕ

Завчера* станаха в камарата дебатите по въпроса за 
добавъчното възнаграждение — един въпрос, който за
ши! съдбата на повече от 60 000 държавни и около 
31) 000 общински и окръжни служещи и работници.

Повдигнала първа тоя въпрос още в миналата редов
на сесия на Народното събрание**, нашата парламентар
на група най-енергично се застъпи за необходимостта 
да се даде едно по-голямо добавъчно възнаграждение към 
цитатите на всички държавни, общински и окръжни 
служещи и работници, получаващи до 3600 лв. годишно.

Нашият оратор по въпроса, др. Г. Димитров, изтък
на Оки с официални данни, че от обявяването на европей- 
шати война досега у нас хранителните продукти, отоп
лителните материали и облеклото са поскъпнали повече, 
и|Колкото в Германия, Франция, в Англия, в Швейцария, 
доказва, че предвиденото в проекта на бюджетарната ко
мисия добавъчно възнаграждение за малките заплати ене- 
11<ч пиипъчно, и настоява да бъде увеличено, като добавъч
ни н> възнаграждение за заплатите над 3600 лв. се премахне.

На второ място, обяснявайки, че една голяма част от 
държавните работници по разни административни при
чини пе се считат за постоянни, макар и да работят дълги 
Н1ДННН, какъвто е случаят с около 5000 работници по 
поддържането на железниците, 3000 в Пернишката мина 
н н мината «Бобов дол» и 1000 във военните арсенали и 
други държавни предприятия, които биха били лишени



от добавъчно възнаграждение, ако остане в сила пър
воначалният проект на бюджетарната комисия — настоя
ва текстът на чл. 3, който определя добавъчното възна
граждение, да бъде ясен и изричен, в смисъл че това 
възнаграждение се отнася и до държавните работници 
във всички ведомства, без разлика дали тия работници са 
постоянни или временни и назначени със заповед или вол
нонаемни и дали им се плаща месечна заплата, или по
лучават заплата на ден, на час или на изработен предмет.

От друга страна, др. Г. Димитров посочва нуждата, 
щото със самия Закон за бюджета да бъдат задължени п 
общинските и окръжни съвети да дадат на своите слу
жещи и работници същото добавъчно възнаграждение, 
тъй като и последните еднакво, както и държавните слу
жещи и работници, се нуждаят от такава добавка към 
заплатите си поради скъпотията.

Като обяснява, че от добавъчното възнаграждение пол
зата ще бъде незначителна, ако не се вземат ефикасни 
мерки за поевтиняването на живота, др. Г. Димитров 
иска въвеждането на една рационална организация на 
прехраната и туряне край на престъпната спекулация с 
хранителните продукти и другите предмети от първа необ
ходимост.

Нашият оратор прави следните две предложения:
1. Добавъчното възнаграждение на държавните слу

жители, включително и работниците от всички ведомства, 
които получават до 3600 лева, да бъде: за неженените 
30 лв. месечно; за женените без деца 40 лв. месечно; за 
женените с деца 50 лв. месечно;

2. Задължават се общинските и окръжните съвети 
да дадат на своите служещи и работници същите доба
въчни възнаграждения.

Земледелската парламентарна група чрез своя оратор, 
Ал. Ботев се обявява решително против всякакво доба
въчно възнаграждение.

Сидеров от страна на радикалите34 се обявява тожс 
против добавъчното възнаграждение.

Ораторът на демократическата парламентарна група
А. Ляпчев, констатирайки поевтиняването на българските 
пари, намира, че било безсмислено да се дава добавъчно 
възнаграждение. Иска правителството да вземе мерки за



повдигането стойността на парите и тогава не щяло да 
пич нужда от каквато и да е добавка към заплатите и 
д ържавата ще спести тия милиони лева, предназначени 
и/ добавъчно възнаграждение.

Докладчикът на бюджетарната комисия заявява, че 
министърът и комисията приемат искането, щото добавъч
ни к) възнаграждение да се отнася абсолютно до всички 
държавни работници, постоянни, временни и пр.

«Широките»35 не взеха думата по въпроса за добавъч
ното възнаграждение.

Гласувани, предложенията на нашата група за уве- 
шчснпе на предвиденото добавъчно възнаграждение, как- 
м1 п да се простре това възнаграждение и върху общин
ните и окръжни служещи и работници — не се приеха.

Чл. 3 се приема в следната окончателна редакция:
През време на военното положение, начиная от 1 юли 

1' | | 1) г. и три месеца след общата демобилизация, държав
ник1 служители, включително и държавните работници 
и1 всички ведомства получават месечно добавъчно въз- 
н|Ираждение без никакви удръжки за данъци и др. по 
|Н1 »мери, определени в следната таблица за временното 
добавъчно възнаграждение на държавните служители:

1,едонна годишна 
заплата

Месечно добавъчно възнаграждение

1
категория 

неженен 
или вдовец 

без деца

п
категория 
женен без 

деца

III
категория

женен
I или вдовец 

с деца

6001 и нагоре 40 60 80
4801 до 6000 вкл. 35 50 70
3601 до 4800 „ 30 45 60
2401 до 3600 „ 25 35 50
2400 и надолу 20 30 40

>,1», | , ' » и  / Неженен, който поддържа родители или малолетни братя или 
сестри, живущи при него и нямащи никакви доходи, получава 
по втора категория.

к  «М1 / /С ъ п р у г  и съпруга, заемащи едновременно държавна служба, 
получават по първа категория.



Вчера бюджетът се гласува и на трето четене. По 
искането на нашата група, за да се избягнат всякакви 
недоразумения и неблагоприятни за държавните работ
ници тълкувания, докладчикът на бюджетарната коми
сия Веселинов повторно обясни, че добавъчното възнаг
раждение се отнася и до всички държавни работници, 
постоянни, временни, волнонаемни, с месечна заплата, на 
ден, на час или на изработени предмети.

В. «Работнически вестник», 
Л® 76, 24 юли 1916 г.

Без подпис
Печата се по текста 

на в. «Работнически вестник»



ДОБАВЪЧНО ВЪЗНАГРАЖДЕНИЕ 
И ЗА ОБЩИНСКИТЕ 

СЛУЖЕЩИ
До Господина Председателя 
на Софийския общински съвет

П Р  Е Д Л О Ж Е Н И Е
ОТ СОЦИАЛДЕМОКРАТИЧЕСКАТА ОБЩИНСКА ГРУПА

С гласувания от Народното събрание преди няколко 
дип Закон за 3/12 от бюджета* се предвижда поради 
п.ществуващата извънредна скъпотия едно добавъчно въз
награждение към заплатите на всички държавни служещи 
н работници.

Гласувайки обаче това добавъчно възнаграждение за 
дьржавните служители, Народното събрание не отиде до 
необходимия логичен край — да се разпростре и върху 
служещите и работниците при изборните учреждения, 
считайки, че това е изключителна компетенция на самите 
общини и окръзи.

Разбира се, след като държавата биде принудена да 
признае необходимостта от добавъчното възнаграждение 
и да го узакони за своите служещи и работници, макар 
и н един размер ненапълно задоволителен, изборните 
учреждения не биха могли да намерят никакво сериозно 
основание да откажат да сторят същото, толкова повече 
че тъкмо техните служещи и работници в своята маса са 
и нгьпредно ниско плащани и е абсолютно невъзможно да 
преживяват по-нататък със сегашните заплати.

Предвид на това, от името на социалдемократическата 
общинска група настоявам тоя въпрос да бъде час по- 
I норо благоприятно разрешен за служещите и работни
ци ге на Софийската община, като същевременно правя 
(ледното предложение:

Постоянното присъствие веднага да приготви и внесе

• Нж «Държавен вестник», № 154, 26 юли 1916 г. (Ред.)



в най-близката сесия на Общинския съвет необходимия 
допълнителен бюджет, в който да се предвиди за общин
ските служещи и работници едно добавъчно месечно въз
награждение от 30 лв. за неженените, 40 лв, за женените 
без деца и 50 лв. за женените с деца.

В случай че Постоянното присъствие не би било на- 
клонно да шеое по своя инициатива такъв допълнителен 
бюджет, тогавс да се постави в дневния ред на най-близ
ката общинска сесия за разглеждане настоящото пред
ложение на социалдемократическата група в Общинския 
съвет.

София. 28 юли 1916 г.

Общински съветник: Г. Димитров
В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к », 

Ле 8 1 ,  2 9  ю л и  1 9 1 6  г .
Печата се по текста 

на в. «Работнически вестник»



ЗА ХЛЯБА*
СПЕШНО ПИТАНЕ 

ОТ ПАРЛАМЕНТАРНАТА ГРУПА
НА р а б о т н и ч е с к а т а

СОЦИАЛДЕМОКРАТИЧЕСКА ПАРТИЯ** 

София, 1 август 1916 г.

Няколко месеца вече Главното тилово управление хра
ни населението в София, Пловдив, Русе и някои други 
(ридове с едно крайно негодно брашно, състоящо се пре
димно от развалена царевица и всевъзможни боклуци.

Диализата на това брашно от страна на общинския 
м1мик в София е установила, че то е отровно и не може 
и гикъв състав да се употребява нито дори за добитъка.

Мследствие на употребяването на такова брашно кон- 
I |тирани са вече специално за столицата маса случаи 
ни опасни стомашни заболявания и разстройства, както 
н други болести.

От името на парламентарната група на Работническа- 
,,1 социалдемократическа партия питаме г-н министър - 
председателя:

|. Не счита ли правителството за наложително да 
нимг необходимите ефикасни мерки за немедленото по
коряване качеството на хляба?

'> Предприети ли са някакви мерки против виновни- 
нни' па това престъпно отравяне на населението и ако 
.н предприети — какви са тия мерки?

За социалдемократическата 
парламентарна група

Народен представител: Г. Димитров
Публикува се за първи път 

по текста па питането

• ||иД топи заглавие част от питането е публикувано в «Работнически 
,\з 8Т, 2 август 1916 г. (Ред.)

, |>„ шито н обосновано от Г. Димитров в Народното сьбранне на за -
||И,.ц| на 17 август с. г. (вж настоящия том, с. 167— 173). (Ред.)



ПО ПИТАНЕТО 
ЗА КАЧЕСТВОТО НА ХЛЯБА 

В СОФИЯ
2 август 1916 г.

Г-н председателю! Вчера* нашата група подаде едно 
питане към г-н министър-председателя за хляба. Понеже 
въпросът е много спешен и не търпи никакво отлагане, 
аз моля председателството да покани г-н министър-пред
седателя да отговори още в утрешното заседание.

Председателят: От вчера е изпратено питането Ви на 
г-н министър-председателя.

Г. Димитров: Хлябът е долнокачествен, непоносим и 
не трябва да се търпи по никакъв начин това положение, 
което съществува сега в София, Пловдив, Русе и в още 
някои други по-големи градове. Прочее искам непремен
но още утре да ни се отговори.

Стенографски дневници, 
X V I I  ОНС, I I  ИС, 14 з., 

2 август 1916 г-, с. 276
Печата се по текста 

на Стенографски дневници



ПО ПИТАНЕТО ОТ 1 АВГУСТ*
Изказване в Народното събрание 

7 август 1916 г.

Г-н председателю! Миналата седмица още отправихме 
«•дио питане към министър-председателя по лошото ка
чество на хляба. Понеже това питане има спешен ха
рактер, аз моля г-н министър-председателят да отговори.

Министър-председател д-р В. Радославов: Сега ще 
п.ставим нов комитет.

/ ’. Димитров: Новият комитет кой знае кога ще се 
конституира и какво ще има да извършва, а хлябът тряб
ва да бъде подобрен, господа. Общинският химик в Со
фия е констатирал, че хлябът е отровен. С него се трови 
населението. От месец насам е това! Трябва да се вземат 
мерки. Аз моля публично г-н министър-председателят да 
мповори какви мерки са взети, какво е направено и как
ви мисли да направи в бъдеще извън този комитет, на 
които не знам какви надежди можем да възложим и най- 
малкото, имаме основание да се съмняваме, че работата 
няма да тръгне тъй, както трябва, че подобрение няма 
• коро да бъде констатирано. Нужни са ефикасни мерки. 
Д| настоявам г-н министър-председателят още сега да 
н1яш( какви мерки са взети.

Министър-председател д-р В. Радославов: Трябва да 
чсга фурнаджийски актове и Вашето заявление.

/'. Димитров: Г-н министре! Главното тилово управ- 
и<11 не иска да стовари всичката вина на хлебарите. Аз 

. км длъжен да заявя тук, че само една част от хлебарите 
са виновни. Главната вина е в Главното тилово управ

• Нж настоящия том, с. 138. (Ред.)



ление и в тая система на доставяне развалено и отровно 
брашно за София и за други места. ( В ъ з р а ж е н и я  
о т  д е с н и ц а т а.) Моля Ви се. — Че това е така, 
показва фактът, че в ония градове, дето Главното тилово 
управление не дава брашно, хлябът е сравнително по- 
добър, отколкото в София, Пловдив и Русе, дето Глав
ното тилово управление продоволствува населението. Аз 
мисля, че правителството, ако мълчи и не отговаря на 
нашето питане, с това насърчава ония, които злоупотребя
ват с прехраната на населението.

Председателят: Г-н Димитров! Г-н министър-пред
седателят каза ли, че ще отговори сега?

Г. Димитров: Той не казва нищо положително.
Председателят: В такъв случай ще дадете обясне

ния, когато г-н министър-председателят съобщи, че ще 
отговори на питането Ви.

Г. Димитров: Въпросът е спешен. Мълчанието на г-н 
министър-председателя насърчава злоупотребителите и ви
новниците на това изтравяне на населението.

Председателят: Ще имате думата после, когато г-н 
министър-председателят бъде готов да отговори. Той не 
е готов да отговори сега и свършено.

Стенографски дневници 
X V I I  ОИС, I I  ИС, 16 з.. 

7 август 1916 г . , с. 319
П е ч а т а  се  п о  т е к с т а  

н а  С т е н о г р а ф с к и  д н е в н и ц и



ЗА ГАРАНТИРАНЕ СРЕДСТВА 
ЗА СЪЩЕСТВУВАНИЕ 

НА ВОЙНИШКИТЕ СЕМЕЙСТВА
Реч в Народното събрание 

7 август 1916 г.

Г-да народни представители! Един ог важните въпро-
• и, който трябваше да бъде разрешен веднага след обя
вяване на войната, беше въпросът за гарантиране на из
питни средства за съществувание на семействата на вой
ниците.

Няколко месеца, откакто се дават тези държавни по
мити па войнишките семейства, са достатъчно доказател- 
| иш за нашето твърдение още когато законът се гласу
ваше", че въпросът за подпомагане на тези войнишки се
мейства се разрешава неправилно или недостатъчно пра
вилно, Държавата, приела по принцип да дава помощи 
ви войнишките семейства, не прокара този принцип по
.......... който действително би гарантирал материалната
в 'дръжка на тези семейства, синовете, бащите и мъжете 
ни конто са по бойните полета вече толкова месеци. Защо-
• II, г-да народни представители, с оная помощ, която се 
и'пусна в началото, 25 ст. на член от семейството впо-
• 'едсгвие увеличена с 10 ст. — на 35 ст., — с такава една 
нимощ не се дава никаква гаранция за издръжката на те- 
Н1 войнишки семейства, които са останали без всякакви
• рсдстна за съществувание. И тогава още, собствено, от 
< фина на правителството се каза, че това не е достатъчно 
■и и 'държане на семействата, че това е само едно малко 
мщиомагане от страна на държавата. Но, г-да народни •

• Г, Димитров има предвид речта си в Народното събрание на 11 март 
ИНИ I. при обсъждането на Законопроекта за изменение и допълнение на
............ ш подпомагане на нуждаещите се войнишки семейства през време на

и ни ц| шпня н война. Вж Съч. Т. 6. С., 198', с. 401—419. (Ред.)



представители, ако бихме разгледали положението на де
сетките хиляди войнишки семейства, които прекарват 
тежестите на войната сега, то всички трябва да дойдем 
до заключението, че грамадната маса от тия семейства 
нямат абсолютно никакъв друг- доход освен това, което 
сега могат да получат като помощ от държавата и че 
държавата, която ангажира синовете, мъжете и бащите 
на тия семейства за постигане на една своя задача, беше 
длъжна и днес е длъжна да им даде поне толкова сред
ства, колкото са необходими за тяхното елементарно из
държане през време на войната. Касае се не само за една 
минимална, една недостатъчна помощ, касае се в случая 
за средства, които биха стигнали за най-обикновено из
държане на тия семейства, които са лишени от други из
точници на средства за съществувание. Тая малка помощ, 
която даде държавата, е съвършено недостатъчна, а ней
ното раздаване, нейното изплащане се направи още по- 
несигурно с постановлението, което по-сетне се създаде: 
да бъдат удържани от тия помощи личните доходи на 
семействата. Сега местните комитети в различните места, 
които определят размера на помощите, имайки това по
становление на ръка, вършат маса злоупотребления при 
определяне точния размер на помощта и твърде малко 
са ония войнишки семейства, конто днес получават помощ 
в тоя размер, който е предвиден в закона. Маса от тия 
семейства получават много по-малко, отколкото следва 
да получат, защото личните доходи на тия семейства, 
които се смятат обикновено съвършено произволно, се 
определят и се спадат от размера на помощта. По тоя на
чин грамадна маса войнишки семейства получават ми
нималната предвидена от закона помощ.

Независимо от това, г-да народни представители, съз
даденият закон за войнишките помощи имаше и този де
фект, който съществува и днес. Той е, че държавата от
пусна помощ само на семействата, които имат членове 
на бойните полета. Държавата не подпомага семействата 
на ония лица, които вследствие на условията, създадени 
от войната, са лишени също така от средства за издър
жане. Това са например ония работници, които са оста
нали поради войната и поради създадените от нея условия 
без работа, значи без средства за съществувание; това са



мила редица семейства, които нямат* хора на бойното 
поле, обаче търпят всички несгоди и всички тежести на 
Пойната, и следваше държавата, като дава помощи на 
нуждающите се войнишки семейства, да даде такива и 
мм всички ония нуждающи се семейства, макар и не вой
нишки, които вследствие на войната са лишени от сред
ини за издържане.

Мо, г-да народни представители, макар и с такива де- 
||нчеп1 Законът за войнишките подпомагания от неговото 
1 издаване и досега не се прилага навсякъде еднакво. На 
мирно място, имаме нередовно изплащане на• помощите, 
които са предвидени; помощи нищожни, минимални, по
мил кн те не могат да бъдат, съвършено недостатъчни за 
мишки места и особено за градските центрове, при това** 
по се изплащат редовно. От сведенията, които имам за 
изплатените помощи до 30 юни, се вижда, че през м. 
мирт, април, май и юни, последните четири месеца, са 
и »платени сравнително нищожни суми за подпомагане. 
Ни много места до 30 юни не са получени определените 
помощи и Централният комитет се извинява, че мини- 
пгрството не е отпускало своевременно кредити; мини- 
» царството се извиняваше и ще се извинява тук вероятно 
г това, че дадените нареждания за изплащане сумите за 
и »вестни села и градове не са изпълнени от банките — 
и топа е вярно, — но във всеки случай факт е, че през 
м март са изплатени 5 517 000 лв., през април 1 773 000 
ли., през май 1 000 000 лв. . . .

II. Г. Попов: Имате грешка.
/ ’. Димитров: Моля Ви се, това са сведенията до 

II» юни. Значи до 30 юни са били изплатени тези суми, 
щ което следва, че до 30 юни на извънредно много места 
н и  раната войнишките помощи за април, май и юни не 
»и раздадени. Това са три месеца, господа!

Т. Петров: Във Видин помощите за април едва през 
и и и се раздадоха.

/'. Димитров: На много места, както във Видин, Вра
ни п др., през юли не бяха дадени помощите още за фев
руари и март. Значи предвидените от закона помощи се 
н шлащат няколко месеца по-късно.

♦ II стенографския протокол погрешно е записано «имат». (Ред.)
• •  Думата е пропусната в протокола. (Ред.)



И. Г. Попов: Погрешни списъци представяте.
Г. Димитров: Казва се, че местните комитети от те

зи места не са представили точни списъци и те трябвало 
да бъдат ревизирани и поправени. Но аз зная, господа, 
случаи, дето не е имало неточни списъци и нередовност 
в списъците и все пак тези помощи са закъснявали с ме
сеци. И до днес, ето ви на София, голям център, където 
войнишките семейства нямат никакви други източници 
освен това, което могат да получат от личен труд или 
като помощ от държавата, голяма маса от тях не са по
лучили помощ за м. май.

И. Г. Попов: А! Изплатени са за м. юни.
Г. Димитров: Сега се изплащат за м. юни нееднакво 

и не навреме. Фактът, че тези помощи се изплащат нере
довно, не може да се отрече и най-малко би трябвало гос
подата, които участвуват в Централния комитет, да отри
чат този факт; той съществува. Вие можете да го отри
чате така или инак, обаче факт е, че голяма част от вой
нишките семейства не получават навреме тая малка, 
нищожна помощ, която държавата е отпуснала.

На второ място, пие четем във вестниците — и това 
нрави впечатление на всички, които се интересуват от 
положението на войнишките семейства — често пъти 
съобщения, че жителите на еди-кое си село се отказали 
от помощ. Много места, села, градове и множество хиля
ди вече семейства според тези съобщения са се отказали 
от помощ. Но, г-да народни представители, истината I1 
тази, че голяма част от тези семейства, които се пред
ставят като доброволно отказали се от помощ, са прину
дени да се откажат не защото не се нуждаят от помощ, 
но че нямат право по закона да я получат. Отказват се 
например жителите на с. Кочериново. То е едно богато 
село, ама там има най-малко 200 семейства, които аз лич
но познавам и които се нуждаят от помощ. Но кметът и 
секретар-бирникът, тези, които управляват общината, са 
благоразсъдливи да съобщят в Централния комитет 
защото им е казано от комитета за раздаване на войниш
ките помощи да правят така — «Нашето село е богато и 
няма нужда от помощи». И забележителното е, че от мно
го планински села около мината «Плакалница», които ни
що нямат, последни бедняци са с изключение на единици,



и 111 гам се получава съобщение за отказване от помощи; 
нимали нужда от помощи. И това се разтръбява във ве- 
| i мините, че не желаели да получават помощи, защото 
и«нли с труд да си изкарват прехраната. Нищо подобно 
нима. То може да е вярно, но за много малко села, за 
Mullíо малко семейства. Но в случая умишлено се нама- 
iinia числото на ония войнишки семейства, конто имат 
нIмно да получат и имат нужда от тази помощ: фактнче-
• ми лишават ги насилствено от тази помощ. Нередовио- 
I ni при определяне размера на помощите, казах, има, 
мщото от сведенията на Централния комитет ще видите, 
•И' една голяма част от семействата, които получават ми
нималната помощ от 1,50 лв. на месец, имат право да 
иидучат повече. Смята им се, че те имат доход. Има доста 
■ iм п ресни случаи, дето Местният комитет по инструкции 
л тре, внушено му да прави икономии от г-н председа- 
н ni па Централния комитет, който лично прави обикол- 
I н имам достатъчно данни за това, — предвижда до- 
\ i i;i 11 фиктивни, несъществующи. Имаше случаи в Плов- 
Iни la цигански и други семейства, дето комитетът смята, 
че помощта, която се дава на тия семейства, е голяма, 
че и* п в нормално време не могли да изкарват повече със 
i niш труд, че е неправилно да им се дава тая помощ въп
реки закона и тогава казват: «Смятаме, че едно семей- 
I ши има 35 лв. доход и тогава ще му се даде разликата
• ie /кду този доход и помощта, която му се следва да no
li чн.» Ама никой не е констатирал техния доход, фак- 
I ичеекп той не съществува.

/'. Петров: Има семейства, на които дават по 2—5 лв.
/', Димитров: Има много села, в които е направено 

m/ue същото. Зависи от секретар-бирника, често пъти и
• и кмета да посочи, че известно семейство има толкова 
Milu, толкова овци, туй-онуй, от което фактически то 
ni' може да получи никакъв доход, с този малък имот не 
чн/кс да живее, за да го лишат от половината или 3/4 от 
iiiи малка помощ, която му е предвидена. В това отноше- 
нni- има безброй нередовности и до голяма степен тези не- 
|ч i n i i i i o c T i i  се дължат не само на известни партизански 
- i,поражения, на желанието да се попречи на противници- 
п и прцдасе напакости, да се отмъсти на семействата, 
i - nuil са гласували за социалисти и за неприят ни партии.



П. Вангелов: Не е вярно. Те хайлазуват. Нам тряб
ват работници, а не безделници.

Г. Димитров: Не само туй, г-да народни предста
вители, но то се дължи много и на тези инструкции, които 
Централният комитет чрез своя председател е давал на 
много места устно. . .

П. Вангелов: Никакви инструкции. Има места, дек* 
безделничат, а ние ги учим да работят.

Г. Димитров: . . .смятайки, че по тоя начин се прани 
една голяма услуга, тъй като се създават икономии. А 
че има случаи, дето са лишени семейства на политически 
противници на кмета или на секретар-бирника. . .

От десницата: А-а-а!
Г. Димитров: . . .аз мога да ви изброя такива, но но 

искам да влизам в подробности. Има един случай в с. 
Тича, Османпазарско, дето жените са се оплакали със 
специално писмо до Централния комитет, че са ги лишили 
от помощи. ( В ъ з р а ж е н и я  о т  д е с н и ц а т а . )  
Нередовности по отношение помощите се допускат твърде 
много, злоупотребява се с тези малки доходи, които имат 
някои, а някъде се създават просто фиктивни доходи, за 
да бъде намаляван размерът на помощта. Пред Централ
ния комитет тоже са изтъквани случаи, дето известни 
секретар-бирници, получавайки суми за войнишките по
мощи, не ги изплащат навреме, а си служат с тези суми 
заедно с кметовете и други лица, за да въртят търго
вия.

Някой от десницата: И туй не е вярно. Лъжеш!
II. Вангелов: Дайте факти, бе джанъм!
Г. Димитров: Мога да ви посоча случаи, които са 

установени, анкетирани и са съобщени на Централния 
комитет, за да видите, че е така. Какво казвате: «Лъжеш?** 
Аз изтъквам, г-да народни представители, факти, които 
съществуват; не ги цитирам, за да не ви отнемам времето, 
защото тук постоянно се говори за краткост. Това ся 
работи, които знае Централният комитет и които мог.и 
да бъдат установени документално и поименно; секре
тар-бирниците, които вземат сумите, държат ги по сед 
мица-две, по месец, не си отиват в селата нарочно, же
ните ги търсят — отишъл секретар-бирникът в града или 
еди-къде си по работа, а в туй време той с тези 3—4—6



н и!тече хиляди лева търгува. Това се знае в села и Гра- 
ИИН', в околности.

II. Вангглов: Надали ще смее, надали ще се намери
МК 1,11.

/'. Димитров: Това са факти, г-да народни предста-
••III «VIII.

Някой от десницата: Не са факти, това са лъжи.
/ ’. Димитров: И по този начин с тези малки войнишки 

помощи се върши косвено едно злоупотребление. Не че 
и1 не се изплащат. Изплащат се, но се изплащат много 
м.сио, след като една, две, три подобни сделки са извър
шени. Има доста случаи дори на злоупотребления на 
1|м-г»ио, разбира се, при изплащането на тези помощи, кои- 
ю веднъж са определени, и това става в села, където по
мпано може да се контролира от комитета върху лицата, 
пмитп раздават тези помощи, дето тези работи са обик- 
ниненп и по-възможни. Но, г-да народни представители, 
ние имаме един Централен комитет за войнишките под
минавания, който по закона има длъжност да следи да 
Ги.дат точно раздавани тези помощи, да не се допускат 
не редов пости, безредия и злоупотребления и от който 
II»родното събрание основателно трябваше да иска тая 
н е т н а  задача да бъде изпълнена пунктуално, докрай.

/’, Петров: Той е комитет за нераздаване, за пречене 
11 ее раздават помощи.

/ ’. Димитров: Вместо това, г-да народни представи- 
и1 п|. вместо този комитет за подпомагане на войнишките 
•емейства да прилага закона точно и да гарантира по- 
• 11.шишето и предаването на тези малки помощи на вой
нишките семейства, за които те са предназначени, Цен- 
1рн шият комитет, респективно неговият председател, си 
1НМНОЛН да суспендира Закона за войнишките подпомага- 
нни и па 20 май. . .

II. Г. Попов: 25 май.
/', Димитров: . . .на 25 май т. г. председателят бла- 

|црн 1съдил да направи една голяма, една значителна 
пмщомия за държавното съкровище от тези помощи по 
11 I г, на член от войнишко семейство и той издава една 

ппрпжиа телеграма, която заслужава да бъде прочетена 
н дп влезе в дневниците на Народното събрание.

II. Г. Попов: Нали я има във Вашето запитване.



Г. Димитров: ( Ч е т  е.)
«От ревизиите и конференциите, които направих досега па 

много от комитетите в царството, и от сведенията ми из цяла Бъл
гария констатирах, че през летните дни, начнная от текущия м. 
май, в България има работа за всички работоспособни мъже, жени 
и деца. И ще бъде вредно и срамно през лятото да се дава държав
на помощ на здрави хора и с това да се насърчава леността и без
делието.»

П. Вангелов: Много право. Лъжа ли е?
Г. Димитров: ( П р о д ъ л ж а в а  д а  ч е т е . )
«Предписвам ви всичките комитети да заличат от списъците за 

помощ всички работоспособни членове от семействата, да им пре
поръчат и дори да им намерят работа, като оставят да се подпомагат 
само учениците, болните на легло, недъгавите, майки с дребни 
деца, които нямат възможност да водят със себе си на работа де
цата си. Всичките работоспособни членове на семейството ще смя
тате за ненуждающи се и ще ги заличите от списъците. Под страх 
на лична и солидарна отговорност членовете на комитетите най- 
строго да изпълняват настоящото нареждане.»*

П. Вангелов: Много хубаво.
Г. Димитров: А чл. 2 от закона, който гласува На

родното събрание, гласи, г-да народни представители, из
рично така:

П. Вангелов: Знаем го.
Г. Димитров: ( Ч е т  е.)
«С право на подкрепа от държавата се ползува всяко войнишко 

семейство, състоящо се от съпругата и децата на повикания или 
доброволно явилия се под знамената войник — ако нямат някоя 
платена работа и ако са били издържани от мобилизирания войник 
до мобилизацията.»**

Г-н председателят на Централния комитет намира, че 
всички членове на войнишки семейства, които са рабо
тоспособни, имат или нямат работа, имат или нямат до
ход, трябва да бъдат заличени от списъците и да се смя
тат за ненуждающи се. Законът никъде не предвижда

* Вж «Държавен вестник», А» 114, 7 юни 1916 г. (Ред.)
** Вж «Държавен вестник», Л* 154, 26 юли 1916 г. (Ред.)



н huí, никъде собствено не дели членовете на войнишките 
м-мсйства на работоспособни и неработоспособни, а на 
н\/кдающи се и ненуждающи се. Законът не прави по- 
диГню деление, което би могло да бъде използувано, за 
,ш бъдат заличени от списъците лицата, които биха могли 
ui работят каква да е работа и тогава, когато нямат pa

n u c a .  А знае се, г-да народни представители, че тези вой
нишки помощи, които се предвиждат в самия закон, се 
викат предимно на войнишките жени, деца и старци, за

ш и т о  в с и ч к и  ония, които биха могли да работят, ако на
мерят работа, никой път не биха жертвували надницата 
н ni заплатата, която биха могли да получат срещу тру
дя си, заради тези 35 ст. ( В ъ з р а ж е н и я  о т  д е с -  
н и н а т  а.) Моля ви се! Вие не ще намерите никъде та- 
i h . ii случай и това е разправяне на празни приказки, ако 
някой би твърдял, че има някъде подобни случаи. Не бн- 
\н се намерили подобни случаи, когато децата биха могли 
дн вземат в селото или града 7—8—9 лв. надница чрез 
|руда си, да стоят, за да получават тези 35 ст. Ами че 
l u n a  е безумие. И това вие го допускате за здравия бъл- 
I преки разум, за разума на един български селянин или 
!рндски работник! Такова нещо няма, то не може да се 
допусне, то не съществува и няма защо да се съчиняват 
подобни аргументи. Който може да изкара с труда си 
повече от 35 ст. — 2—3 и повече лева, той ще изкара тая 
нндипца. Войнишките помощи се получават от тези лица, 
конто нямат физическата възможност да работят. Обаче 
i н председателят мисли, че жена, която има дребни деца 
н които може да ги носи със себе си, да ги води на рабо- 
III, е работоспособна и ненуждающа се. Г-н председате- 
Iиг мисли, че болните, които не са на легло, са работо- 
| ноеобни и не са нуждающи се; и някой туберкулозен, 
който едва се движи, няма да получи помощ, защото е 
риГютоспособен, не е на легло.

/'. Луканов: Нали той ходи в Неврокоп да констати
ра това.

/ ’. Димитров: Господа! Това не само няма никакъв 
ри »ум от гледище на подпомагането на войнишките се
мейства, но това е прямо и брутално суспендиране на 
* ши закон, гласуван от Народното събрание. Та, най- 
. i т е , ако би трябвало този закон да бъде изменен, ком



петентно е Народното събрание да направи това; ако па 
него трябва да се даде някакво тълкувание, което да го
ни някаква икономия даже — да допуснем, — Народното 
събрание е, което би трябвало да реши, а не Централният 
комитет, който трябва да изпълнява закона пунктуално, 
точно, без всякакво отклонение, а още по-малко може 
да прави това председателят на Централния комитет. Аз 
зная, че целият Централен комитет не е бил солидарен с 
това, че има отделни членове, които са подали даже остав
ките си поради това суспендиране на закона. Но във все
ки случай от 25 май, когато е била подадена тая окръжна 
телеграма от г-н председателя на Централния комитет, 
до 19 юни местните комитети във всички градове и села 
трябваше да се съобразяват с тая окръжна телеграма, 
противоречаща на закона. Тя беше тогава закон и този 
месец навсякъде бидоха заличени всички войнишки се
мейства, за които можеше да се подозира, че имат някой 
член работоспособен, болен, но не на легло, жена, която 
може да носи или води децата със себе си; всички бидоха 
заличени и през това време на никого не се дадоха тези 
помощи, като се позоваваха местните комитети на тая 
окръжна телеграма на Централния комитет. Едва на 19 
юни, след като се получиха протести от всички страни, 
след като се създаде, тъй да се каже, един цял бунт в 
средата на войнишките семейства против това беззако
ние, извършено от Централния комитет, респективно ог 
неговия председател, тогава той иде с нова телеграма* 
да даде едно пояснение, с което отменява телеграмата от 
25 май. Но, г-да народни представители, и тая втора, 
пояснителна телеграма във всеки случай остави в осно
вата си тази идея, тази инструкция, която се прокарва 
в неговата телеграма от 25 май, т. е. навсякъде да се ока- 
стрят даваните помощи, да се сведат до един минимум, 
да се лишат от помощ колкото е възможно повече вой
нишки семейства.

Т. Луканов: В Плевен има сега 500 семейства, които 
са лишени от помощ и гладуват.

Г. Димитров: Не е само в Плевен. Създава се след
ното положение: смятат се войнишките семейства и чле-



минете им за работоспособни, обаче няма работа и те нямат 
никакъв доход и никаква държавна помощ. Бедствието, 
•нмчо и с държавните помощи е твърде голямо, удвоява 
> у троява се и става извънредно непоносимо.

II. Вангелов: Вие не гласувате никакъв кредит.
/'. Димитров: Г-да народни представители! Това бру- 

h i .u io  суспендиране на закона във вреда на ония войниш
ки семейства, които държавата подпомага с малки h o m o - 
ш и , остава, и не виждаме да е порицано от страна на пра- 
MiinvicTBOTO, нито пък да е наказано. Лицето, което си 
•иi пюли да суспендира закона за войнишките подпома- 
|,иши, стои още като председател на Централния коми- 
мч" и продължава да ръководи работите на войнишките 
подпомагания. Правителството на една интерпелация**, 
и i правена към него по този случай, и до днес не е отго- 
иирнло. Във всеки случай, г-да народни представители, 
tuna положение с войнишките подпомагания не може по- 
и татък да продължава и ние се ползуваме от случая, 
i ni а го ще бъде гласуван този нов кредит за войнишките 
подпомагания, да изтъкнем първи, че самият кредит от 
'I милиона лева до края на тази година е недостатъчен...

II. Г. Попов: И това е вярно.
/ ’. Димитров: . . .и че ако този кредит тъй бъде гла- 

I \ ма и, то веднага, още в септември или ако не в септември, 
и октомври и ноември, средства няма да има и Финаисо- 
1н iю министерство наново трябва да отпуска по 1—2 ми- 
111 < 111 а допълнително, и Централният комитет в най-го- 
IIIмата нужда през зимата няма да има средства, и това 
н|!П сегашния размер на помощите. Значи кредитът е не- 
инчатъчен, той трябва да бъде увеличен и според нас 
i.ni трябва да е минимум 50 милиона лева до края на 
тдииата, като имаме предвид, че е наложително едно 
'|||ц|ппение на помощите, които днес се дават. Не съкра
теш е, не лишаване на нуждающите се семейства от по- 
‘iiiiini, не ограничение размерите на помощите, а, иапро- 
>нп, увеличение на тия помощи е необходимо, защото 
и.ve i името с продължението на войната се увеличава 
Минали са няколко месеца от гласуването на закона за 
И1.||п1нпките подпомагания. Нима мислите, г-да народни

• Пн. Г. Попов (радослависг). (Ред.)
• * Иж настоящия том, с. 74—76. (Ред.)



представители, че може да се поддържа, какво днес поло
жението е същото, както когато се гласуваше законът, че 
като се смяташе 35 ст. па лице средно, е доста? Оттогава 
насам имаме едно ново голямо поскъпване на живота, 
имаме ново влошаване на условията, при които живеят 
тия семейства; очевидно има много големи причини тая 
сума на войнишките помощи да бъде увеличена. Дава се 
добавъчно възнаграждение на държавните служещи и 
работници поради скъпотията; правят се цяла редица 
други разходи пак поради скъпотията; цените на всевъз
можните материали за войската и за населението са уве
личени тоже поради скъпотията. Помощите на войниш
ките семейства прочее по същата причина не могат в 
никой случай да останат на тая сума — 35 ст., както е в 
сегашния закон. Размерът на войнишките подпомагания 
трябва да бъде увеличен; той трябва да бъде увеличен 
тъй, както нашата парламентарна група предлагаше още 
в миналата сесия*, когато законът се гласува -— една 
сума що-годе достатъчна за съществуванието на тия се
мейства.

Но, г-да народни представители, ние се ползуваме от 
случая да възстановим и другите наши предложения, 
свързани с войнишките подпомагания. Ние смятаме, че 
извън тая дневна помощ на членовете на семействата, 
която се предвижда в закона и която, както казах, тряб
ва да бъде увеличена, необходимо е една специална квар
тирна помощ — помощ за семействата на ония войници 
и други граждани, които са лишени от средства за из
държане, които живеят под наем и които следователно 
през време на войната се отрупват с наеми, тежестта на 
които те ще понасят цели месеци и години в бъдеще. 
Държавата е длъжна извън тая войнишка помощ, която 
сега се дава и която трябва да се увеличи, да даде една 
специална квартирна помощ.

Д-р К. Провадалиев: Възможно ли е това? Един се
риозен човек може ли да говори? Отгде ще вземе държа
вата тези пари?

П. Вангелов: Той говори за галерията, ама и гале
рията няма да слуша.

• Вж Съч. Т. 6. С., 1984, с. 323 — 334. (Ред.)



/'. Димитров: Да се гласува една квартирна помощ
всички ония семейства, войнишки и невойнишки, кои- 

к> живеят под наем. Това, г-да народни представители, 
Ще бъде една справедлива разлика между войнишките 
семейства в селата и малките градове, които живеят под 
наем и които живеят в известни малко по-леки условия 
i ринпнтелно с градското население, с градските войниш
ки п други семейства, които живеят под наем и търпят 
много голяма скъпотия. Една подобна разлика към обик
новената дневна помощ, която е еднаква за всички в 
праната, и за големите градове, и за малките села, обе- 
ктгелно трябва да се направи и тя би се направила във 
форма на квартирна помощ за ония семейства, които ж и
веят под наем. Това са предимно градските работнически 
семейства.

11а второ място. Във всички други страни полагат 
н шъиредно големи грижи за най-ефикасното подпомага
не па войнишките жени-родилки, знаейки, че тъкмо през 
време на войната, г-да народни представители, условията 
см тъй тежки за тия майки, които трябва да отгледват 
своите малки деца, и толкова много условия има за уве
личението на детската смъртност, че държавата се виж
да принудена, запазвайки собствените си интереси, да 
дима известна материална помощ на жените-родилки.

Т. Петров: Германия изразходва за тая цел 60 ми
лиона марки.

/ ’. Димитров: Г-да народни представители! В Гер
мании всяка подобна войнишка жена, мъжът на която 
получава по-малко от 3000 марки преди войната, полу
чава при раждането на детето, за кърменето му една обща 
сума най-малко от 125 марки. Държавата според нас е 
длъжна тоже да даде една подобна материална помощ, 
да осигури млякото на тия деца и да намали по този начин 
до известна степен детската смъртност, за да запази мла
дото поколение на нацията за в бъдеще.

Ине смятаме по-нататък, г-да народни представители, 
че тая помощ, която бъде определена за войнишките се
мейства, трябва да бъде разширена също така и за невой- 
нитките семейства, но нуждающи се и лишени поради 
войната от средства за издържане.

Мо, г-да народни представители, въпросът за подпо



магане на войнишките семейства е непосредствено свър
зан с цяла редица мероприятия, които би трябвало дър
жавата да предприеме, за да направи ефикасно туй вой
нишко подпомагане. Тук се изтъкнаха случаи с цел да се 
покаже, че помощта е достатъчна и даже голяма, случаи, 
от които се вижда, че известни семейства от своята по
мощ пращат на войниците на фронта — на своите синове, 
на своите мъже. Доколкото такива случаи съществуват, 
а такива има наистина, те доказват не че помощта е го
ляма, а че положението на войниците на фронта е извън
редно тежко, и зарад туй майките се стремят да откъснат 
от тази войнишка помощ и да пратят на фронта. За да 
не става това откъсване от помощта, предвидена за вой
нишките деца и жени, да не бъде това поделване между 
жените и мъжете, между майките и синовете, необходимо 
е правителството, и сега има случай с внесения законо
проект за войнишките помощи, да помисли за увеличе
нието на дневните на войниците. Това би било толкова 
по-справедливо, когато се знае, г-да народни предста
вители, че държавата, давайки известно облекчение на 
своите служещи и работници с гарантиране на заплатата 
им и с добавъчното възнаграждение, не може да остави 
другите български граждани, предимно работниците в 
частните предприятия, на фронта с тези 20 ст., които се 
предвиждат и които тоже на много места нередовно се 
дават. Ние намираме, че тези дневни трябва да се увели
чат, за да се направи колкото е възможно по-сносно 
прекарването на войниците там, докато бъде свършена 
самата война, докато стане възможно тяхното връщане 
от фронта.

Г. Василев: Вярно.
Г. Димитров: Един втор въпрос, г-да народни пред

ставители, който е в свръзка с войнишките подпомага
ния, то е правителството да помисли, и то има случай 
сега, по повод на внесения законопроект от нашата пар
ламентарна група* — не от групата на широките социа
листи, — за заплатата на работниците от частните пред
приятия, за служещите работници във всички частни 
предприятия, които сега, през време на войната, функ-

Вж настоящия том, с. 566 — 569. (Ред.)



иипиират. Тези хора са семейни; ние ги изчисляваме, до
колкото можем, по статистиката най-малко на 30 хиляди 
семейства, които държавата сега подпомага заедно с дру- 
Н1 ге семейства и които имат синове по бойните полета — 
служещи и работници от частните предприятия. Всички 
ши частни предприятия, които функционират през време 
нн пойната и които реализират даже по-големи печалби, 
щколкото по-рано, има възможност да бъдат обложени 
с такъв един, тъй да се каже, пряк данък през време на 
пийната, като бъдат задължени да поемат грижата за 
споите служещи и работници, респективно за техните се
мейства. Следователно един подобен закон, първо, ще 
урегулира положението на тия служещи и работници от 
частните предприятия и ще ги постави до известна сте
пен на равна нога с държавните чиновници, а, от друга 
< 1рапа, ще се облекчи и държавното съкровище с даване 
помощи на семействата, мъжете на които са работили в 
частни предприятия. Това са 30 хиляди семейства, които 
няма да получат от държавата, а от частните предприя- 
1ПИ. Въпросът стои, г-да народни представители, открит 
н гой трябва да бъде разрешен и трябва да бъде разрешен 
i o .i iкова повече и толкова по-скоро по инициативата на
• и мото правителство, имайки предвид, че оставено поло
жението на тия работници от частните предприятия тъй, 
както е било по-рано, и влошено извънредно много, си- 
I урно положението на самия фронт, в редовете па вой-
• китя, няма да бъде добро. И всички тия писма и телегра
ми, които се получават от нас, народните представители, 
които се получават и от Бюрото на Народното събрание, 
показват, че това, което се започна с държавните работ
ници чрез тяхното добавъчно възнаграждение, непременно 
|рибна да бъде продължено, като се разшири чрез едно 
увеличение на помощта на войнишките семейства и, от 
друга страна, чрез едно задължение на частните стопани 
да плащат заплата на своите служещи през време па вой
на ш. Това е справедливо и наложително.

11 и тая система на средства, които трябва да предприе- 
мг държавата и се налага да ги предприеме, е и голямата 
Ч1дача за организиране на народната прехрана. Ако,
| дп народни представители, държавата в лицето на свое- 
|ц правителство сега не е в състояние да организира на



родната прехрана и да предвиди едно поевтиняване на 
живота, тия помощи, които се дават на войнишките се
мейства, са извънредно малки. По този въпрос ще говоря, 
когато ще говоря по законопроекта за обществената пред
видливост; но във всеки случай аз ще изтъкна в тоя ред 
на мисли, че едно от средствата, чрез които може да се 
направи ефикасно подпомагането на войнишките семей
ства, е организирането на прехраната и вземане ефикасни 
мерки за поевтиняване на живота. Да се остави положе
нието тъй, както е сега, очевидно е, че няма да бъдат 
достатъчни всички други средства.

И най-сетне, г-да народни представители, пак в свръз
ка с всичко това стои въпросът за защита на работниче
ския труд. Това имахме случай да го говорим тогава, 
когато разисквахме въпроса за добазъчното възнаграж
дение; сега се ползувам от случая да подчертая голямата 
необходимост правителството да увеличи своята грижа — 
не защото никакви грижи не се полагат, а да предприеме 
известни грижи за защитата на работническия труд. 
Касае се, г-да народни представители, за запазване си
лите на една класа, която произвежда у нас обществените 
блага, която държи на плещите си индустрията, търго
вията, транспортите, която фактически държи на плещите 
си цялото общество; нужно е тя да бъде защитена, физи
ческата сила да бъде запазена, а това може да стане чрез 
работническото законодателство. Съществующите закони 
за труда днес не се прилагат: те са фактически суспен
дирани. Обещаните законопроекти от правителството за 
защита на труда не са внесени, макар така тържествено 
да бяха прокламирани.

Т. Георгиев: Това по чл, 3 ли е?
Г. Димитров: Не мислите ли да ги внесете? Усло

вията на войната, г-да народни представители, налагат 
непременно тия законопроекти да бъдат внесени.

П. Вангелов: Не злоупотребявайте с търпението ни.
Председателствующ д-р И. Момчилов: ( З в ъ н и . )
Г. Димитров: Законопроектът, който нашата пар

ламентарна група е депозирала тук, за защита на работ
ническия труд, законопроектът за изменение на Закона 
за женския и детския труд и за инспекцията на труда и 
пр. не се поставят на дневен ред. Не може войната да



гп.до причина за това непоставяне на дневен ред. Те са 
тлкова необходими сега, през време на войната, когато 
п* упражнява една жестока и безогледна експлоатация па 
работническия труд.

Някой от десницата: Търпението вече се изчерпва.
/ ’. Димитров: Вашето търпение, г-да народни пред- 

« тавители, може да се е изчерпало, когато се говори за 
подобни работи; но касае се за работи, които са от голямо 
шачсиие за работническата класа у нас и които имат 
тлнмо значение за цялата нация и страна. (Г л ъ ч- 
1« а.)

//редседателствующ д-р И. Момчилов: ( З в ъ н  и.) Ти
шина, господа!

Т. Георгиев: Това е с цел да се не работи. Това е 
Гммобразие; такова безобразие не сме виждали.

Т. Луканов: Знаем, няма гешефти в тая работа.
11редседателствующ д-р И. Момчилов: ( К ъ м  о р а- 

I о р а.) Моля, не се отдалечавайте от предмета.
/ ’. Димитров: Аз не се отдалечавам от предмета, г-н 

п р е д с е д а т е л ю ,  но това трябваше да се каже, защото има 
м».'1яма връзка със защитата на работническия труд.

Г-да народни представители! Това са жените и децата 
ни войниците, които са по бойните полета, животът на 
iMurro трябва да се гарантира и на които даваме помощи. 
Ив тях трябва, г-да народни представители, да се гаран- 
шра работа при условия, които не разрушават здравето, 
дв се гарантира заплата, която трябва за тяхното съще- 
« шувапие, да се избавят от произволите на частните пред
приятия. Заради туй са необходими закони, съществую- 
пшге закони да се прилагат точно, нови закони да се съз
дадат, а туй не е дребна работа. И действително, може 
|нпв да е неприятно на господата, които са повече сами 
амшопери и стопани на подобни предприятия и които 
нямат интерес да бъдат създадени закони за работниче- 
. тото, но това законодателство е един интерес национа
лен; то е необходимо не само за работническата класа като 
ii/iaca, а е важно и за вашата индустрия в бъдеще, важно 
• и за нацията. Ако оставите младото поколение да се 
п *рвжда, както сега става, вие подкопавате производи- 
I<viмита сила на страната, и господата, които искат да 
н »плащат дълговете чрез тези производителни сили, те



ще стъпят на чурук дъска, ако не се погрижат за запаз
ване силите на работническата класа.

Г-да народни представители! Правейки своето конкрет
но предложение по войнишките подпомагания в свръзка 
с този кредит, ние настояваме да бъдат предвидени всич
ки онези мерки, които изтъкнах като цяла система, която 
се налага от условията, в които работническата класа 
сега се намира.

За да свърша, г-да народни представители, ще трябва 
да се спра съвършено накъсо на този упрек, който се 
прави спрямо нашата парламентарна група, социалисти
те, тук постоянно завчера от г-н Теодорова, че ние, со
циалистите, искаме помощи, искаме вечно и само искаме 
от страна на държавата.

Т. Георгиев: А нищо не давате.
Г. Димитров: Упрекна даже и г-н финансовия ми

нистър, че той бил много щедър към нашите искания, че 
забравя своето положение като финансов министър, който 
трябва да отговаря постоянно на нуждите на държавата. 
Г-да народни представители! Ние сме дошли в българския 
парламент като представители на работническата класа 
да искаме — нашата задача е да искаме и ние искаме сега 
и ще искаме постоянно. Ние искаме това, което е необхо
димо за тая класа, която представляваме. Нещо повече 
има тук. Как мислите вие, г-да народни представители, 
нима това искане е искане лично от г-н Тончева като 
финансов министър, или от г-н Теодорова като бивш та
къв, или от правителството? Нима това искане е лично 
от тях? Нищо те лично, г-да народни представители, кои
то стоят тук, или ония, които вчера стояха, от себе си не 
дават.

Министър X. Г. Попов: Във всеки случай, повече от 
вас даваме на държавата.

Т. Георгиев: Елате да управлявате, за да дадете и вие.
Председателствующ д-р И. Момчилов: ( З в ъ н  и.)
Г. Димитров: Г-да народни представители! Държава

та отпуща помощи за войнишките семейства. Това иде 
от държавното съкровище, а не е от г-н Тончева или ня
кой друг министър, който развързва своята собствена ке
сия. Държавата дава добавъчно възнаграждение на свои
те служещи и работници; това го дава не финансовият



министър или правителството от себе си, а се дава от 
дкржавното съкровище. Моля ви се, всичко това, което 
I е гласува тук в защита на този или онзи, се дава не лич
но от Ивана или Драгана, не от г-н Тончева или г-п Тео
дорови, или г-н Ляпчева, а се дава от държавната хазна 
п гни държавна хазна се пълни ежегодно със 120 милиона 
к о с в е н и  налози, които се вземат от онези, които са в ре
д о в е т е  на войската, и от ония работници, които консу
мират. Грамадната маса от това съкровище, което се упо- 
фебмва за днешните нужди и което се ангажира в бъдещи 
ангажименти, се покрива от данъците, които се събират 
именно от тези слоеве, и представителите на работниче- 
• ката класа, на тези широки народни маси в нашето лице 
имат право да искат туй, което е необходимо в защита на 
1руда, на живота и на здравето им, смятайки, че искат 
не лично от този или онзи, а искат от държавата това, 
ко ето  те сами стократно са го дали ней, чрез труда ен, 
чрез кръвта си и чрез живота си, и имат право да го ис
кат. Искам да кажа това, за да се разберем: ние ще иска
ме н ще продължаваме да искаме, защото имаме всички 
основания Да искаме, а вие сте длъжни да давате като 
правителствено болшинство, и ако днес откажете да да
ма ге туй, което е необходимо, вие ще бъдете принудени 
под натиска на силата на работническата класа, на широ
ка и  народна маса да давате. ( Р ъ к о п л я с к а  н и я 
и г к р а й н а т а  л е в и ц а . )

I ' 111П1 перафски дневници,М II онс. и  ИС. 16 з., 
||л,а/| »1 1916 г . ,  с. 346—351

Печата сс по текста 
на Стенографски дневници



ЗА НУЖДАЕЩИТЕ СЕ 
СЕМЕЙСТВА

Др. Г. Димитров вчера* направи от страна па наша
та парламентарна група следните предложения по Зако
нопроекта за военния кредит** (специално кредити за 
войнишките семейства), които предложения не бидоха 
приети.

I. Кредитът за подпомагане нуждающите се семейства 
да бъде 50 млн. лв.

II. Разходите по тоя кредит да се произвеждат съг
ласно със Закона за подпомагане нуждающите се семей
ства при следните негови изменения:

1. Размерите на помощите са: За семейства от едни 
член — 1 лв. дневно. За семейства от двама членове - - 
1,50 лв. дневно. За семейства от 3-ма членове — 2 лв. 
дневно, за семейства от четирима членове — 2,50 лв. 
дневно, за семейства от пет и повече — 3 лв. дневно.

2. Живущите под наеми семейства получават и квар
тирни пари по 15 лв. месечно.

3. Жените-родилки получават още и следните помощи:
при раждането — 30 лв.; осем седмици — две преди

н шест след раждането — по 1,50 лв. дневно; двадесет 
седмици през периода на кърменето по 1 лев дневно.

Горните помощи се изплащат на нуждающите се се 
мейства независимо от това, което жената и децата па

* 7 август 1916 г. ( Р е д . )
* * «Законопроект за извънреден свръхсметен кредит от 350 000 000 .ч•> 

за посрещане разходите от войната, започната на 1 октомври 1915 г.» ( P u l  )



мобилизираните биха могли да добият чрез личния си
||»уд.

III. Предвидените помощи за нуждающите се войниш
ки семейства се дават и на ония невойнишки семейства, 
кпиго вследствие на безработица и други причини, по
родени от войната, са останали без средства за издръжка.

Н « 1'цС>чтнически вестник», Печата се по текста
М 4 8 август 1916 г. на в. « Работнически вестник»

1 1 11'П|И и Димитров, т. 7



РЕВИЗИЯ НА ФУРНИТЕ

Завчера*, неделя, биде извършена една внезапна ре
визия на фурните в целия град от общински съветници и 
респективните градски комисии. Ревизията в III градска 
част, дето е бил наш общински съветник др. Г. Димит
ров е констатирал: 1. Във всичките 20 фурни в тая град
ска част хлябът е приготвен от даденото на хлебарите 
пшеничено брашно, без да са туряли те каквито и да е 
примеси; 2. Навсякъде брашното е омесено заедно с 
дребните трици, които съдържа, без да бъде пресято в 
самите фурни; 3. В няколко фурни хлябът съдържа по- 
голям процент вода от предвиденото нормално количество;
4. В повечето фурни хлябът е недобре омесен и недобре 
опечен поради липсата на достатъчно и добър персонал 
във фурните; 5. Във всички фурни изкараното количество 
хляб е почти наполовина по-малко от необходимото за 
задоволяване нуждите на населението в районите им, 
вследствие на което маса хора са се върнали от фурните 
без хляб; 6. Във всички фурни царува необикновено го
ляма мръсота; 7. Повечето фурни се помещават в прямо 
негодни за целта помещения; 8. В няколко фурни са 
заварени служещите да спят в същата стая, дето се меси 
хлябът. — Приблизително същото е констатирано при 
ревизиите и в другите части на града.

В. «Работнически вестник», Печата се по текста
Ле 94, 15 август 1916 г. на в. «Работнически вестник.



ПО ДОБАВЪЧНОТО 
ВЪЗНАГРАЖДЕНИЕ

15 август 1916 г.*

Д р .  Георги Димитров е  о т п р а в и л  в ч е р а  к ъ м  м и н и с т ъ р а  на т ъ р -  
»••ииита, п р о м и ш л е н о с т т а  и т р у д а  и м и н и с т ъ р а  на ф и н а н с и т е  с л е д -  
••"го п и т а н е :

Чл. 3 от Закона за бюджета36, който урежда въпроса 
и добавъчното възнаграждение на държавните служите- 
м|, се прие с изричната уговорка, че това добавъчно въз- 
ии| раждение ще се отнася и до всички държавни работ
ници, временни и постоянни, работещи със заплата на 
инсец, на ден, на час или на изработен предмет. Между 
шил Дирекцията на Пернишката мина не само не е на- 
н||/1мнла досега нищо за изплащане това възнаграждение 
ни работниците от мината, но и разгласявала, че такова 
•м> щнграждение не се следвало за пернишките рудничари, 
<1 само на чиновниците при мината.

< )г друга страна, при прилагането на закона се извърш
ил една явна неправда по отношение на ония държавни 
• лужители, които са принудени да изпълняват служби 
не н места, гдето живеят техните семейства, като на тия 
и.ржлппи служители се определя добавъчно възнаграж- 
1ПН1С ио първа категория от таблицата, т. е. като несе- 
«11111111, макар и да издържат със своите заплати семей

ни! III си.
11редвид на всичко това от името на парламентарната 

1|)\пн на Работническата социалдемократическа партия 
НН111М господин министъра на търговията, промишленост



та и труда и господин министъра на финансите и моля 
да отговорят още в най-близкото* заседание на камарата:

1. Какво е направено за изплащането добавъчното въ з 
награждение на работниците от мината «Перник», които 
по закона имат право, както и всички други държавни 
служители, да получат гласуваното добавъчно възнаграж
дение?

2. Не мисли ли господин финансовият министър да 
нареди, щото семейните държавни служители, които из
пълняват служби далеч от своите семейства, да получа
ват същото добавъчно възнаграждение, което законът 
предвижда за семейните държавни служители?

Печата се по текста
В. «Работнически вестник>, на в. «Работнически вестник».

№ 96, 17 август 1916 г. сверен с оригинала



НА ПОЛОЖЕНИЕТО НА РАБОТНИЦИТЕ 
ВЪВ ВОЕННИЯ АРСЕНАЛ
Питане до министъра на войната 

София, 16 август 1916 г.*

За разлика от всички други държавни предприятия 
и учреждения (железниците и пощите, мината «Перник», 
Държавната и Военна печатница и пр.), в които бидоха 
• и пободени от отиване в редовете на войската подлежа
щите на мобилизация работници и служещи — само във 
Нощния арсенал и неговите клонове съществува една 
особена наредба, според която работниците са принудени 
н тъп своята специалност, за която са освободени от ре
довете на войската, да изпълняват още и караулна служба 
и цяла редица други чисто войнишки задължения, да чи
стиш дворовете и нужниците на арсенала, да прекарват 
щ ичкото си време там, без, разбира се, да им се плаща 
т времето, употребявано в работа извън специалност
та им.

I lo тоя начин въпросните работници се лишават от 
необходимата почивка, отнемат се част от силите им, тъй 
нофсбии за тежката и отговорна техническа работа в 
. пмии арсенал, намаляват се заплатите им, отделят се от 
i моите семейства и се излагат на множество неудобства, 
м тю  представлява нощуването в арсенала.

Предвид на това от името на парламентарната група 
н>1 Работническата социалдемократическа партия питам 
юсиодина министъра на войната и моля да отговори в 
mili-близкото заседание на камарата:

I. Ма какво се дължи тая разлика в третирането на 
и.ржавните служители, освободени от редовете на вой



ската да изпълняват и през време на войната своята спе
циална служба — във Военния арсенал, от една страна, 
и във всички други държавни предприятия и учреждения, 
от друга?

2. Не намира ли, че съществуващата в арсенала на
редба, като излага на излишни несгоди и мъчения работ
ниците, в същото време вреди и на нормалния ход па 
работите на самия арсенал?

3. Не мисли ли да направи нужното за отменянето на 
тая науместна и с нищо неоправдана наредба?

Народен представител: Г. Димитров

Публикува се за първи пг>т 
по текста на питането



ЗА ЛОШОТО КАЧЕСТВО 
НА ХЛЯБА

Изказване в Народното събрание 

17 август 1916 г.

Питането, което, г-да народни представители, наша- 
ш парламентарна група отправи на 1 август към г-н ми
нистър-председателя*, се отнася до лошото качество на 
хляба в София и в някои други градове на България.

Известно е, че от няколко месеца насам Главното ти
лово управление взе всички храни в свое разпореждане. . .

Някой от крайната левица: Въпреки Закона за обще- 
I тноната предвидливост.

Г. Димитров: . . .  и то продоволствува с брашно Со
фия, Пловдив, Русе, Варна и още няколко други градове 
нл страната. Брашното, което се дава от Главното тилово 
управление за София специално, констатира се множество 
мI.гн, че е съвършено недоброкачествено. Анализата, коя- 
ш се направи в химическата лаборатория на Софийската 
община, установи на няколко пъти, че това брашно съ- 
дьржа отровни примеси, то е прямо негодно и отровно. 
Ги кова тоже брашно се дава в другите градове, дето ти- 
юиото управление продоволствува населението. Общо е 
недоволството в София и във всички други градове от 
юни недоброкачествено, вредно, отровно брашно. На про- 
Iсетите, които се чуваха от различни страни, Главното 
шлово управление отговаряше, че то няма никаква вина, 
че го дава еднакво брашно както за войската, така и за 
нпсслението в София, и че ако хлябът е лош, то това 
ннурно се дължи на фурнаджиите, които правят всевъз
можни примеси и фалшифицират даваното им брашно.



На второ място, Главното тилово управление стовари 
вината върху Главната реквизиционна комисия, че оттам 
то получава лошо брашно. И вината се прехвърляше от 
едни органи на други. А фактът, който съществува, е 
този, че софийското население и населението и от другите 
провинциални градове, продоволствувани от тиловото 
управление, яде лош и отровен хляб. В последните ня
колко дена се почувствува едно малко подобрение на 
хляба в София. Самото това подобрение обаче е съвър
шено недостатъчно. Тиловото управление дава брашно в 
недостатъчно количество и затуй всеки ден от ранна сут
рин пред всички фурни множество жени, мъже, деца ча
кат за хляб, но по-голямата част от тях се връщат, без 
да получат хляб, и стават постоянно сбивання, инциденти. 
И ние знаем в София десетки и стотини семейства, които 
всяка вечер лягат без хляб, защото не са успели да си 
вземат от фурните. От една ревизия, която общината на
прави миналата неделя във всички фурни, се установи, 
че фурнаджиите в София прибягват в известни случаи до 
фалшификации, но те се отнасят до теглото, те се отнасят 
до омесването, те се отнасят до количеството на водата, 
но те не се отнасят до качеството на хляба. Намери се 
хляб от такова качество, каквото брашно е дало тилово
то управление. Обаче констатира се този факт, че във 
всички фурни в София в неделя — а това същото е и във 
всички други дни — брашното, което е дадено, отговаря 
едва на половината от необходимото количество за на
селението на столицата. И излиза, че половината от на
селението на София не може да се снабди с хляб просто 
поради недостатъчното количество брашно, което е да
дено на София.

Г-да народни представители! Това положение не мо
же да се понася по никой начин по-нататък. Ние напра
вихме нашето питане на 1 август, като спешно питане към 
г-н министър-председателя, и искахме той да вземе вед
нага необходимите мерки. Ние намираме, че това, което 
става с хляба на народа у нас, се дължи не на недостиг 
на жито, не на недостиг на храна, а на хилядите злоупот
ребления, които се вършат с прехраната на народа, и че 
на тези злоупотребления трябва да се тури най-сетне 
край. Ето защо се обърнахме към г-н министър-предсе-



дптеля да даде публичен отговор по тоя важен, жизнен 
н неотложен за населението въпрос.

Настояваме прочее да чуем тези обяснения и да се 
|нсмат необходимите мерки не само за София, а за цяла 
I * 1./1 гария.

(('лед речта на министър-председателя д-р В. Радославов.)

Обясненията на г-н министър-председателя, г-да на
родни представители, не могат да ни задоволят, защото в 
и нямата си част те не отговарят на самата действител
ност. Очевидно г-н министър-председателят иска да при
крие голямата отговорност, която известни органи, из
вестни власти, па и самото правителство носят сега по 
Н1.проса за прехраната въобще и специално за хляба. 
Гоня недоволство против лошото качество на хляба, г-да 
народни представители, няма никакво преувеличение ни- 
ю от наша страна, нито от други страни, защото извън
редно малък е процентът на ония семейства в София, за 
Впито г-н министър-председателят говори сега, които 
н-мепства са успели да имат доброкачествено брашно и 
дп си месят сами. Това едва биха били 5% — аз не допу
шим и толкова да има в София — и това са само в богати- 
|е квартали на града, семействата с повече средства и с 
връзки, които им позволяват да си доставят повече браш
но, Масата се храни само от фурните и че това е така, 
показва фактът, че всяка сутрин пред фурните в бедните 
квартали — работническите и други — в София една маса 
н шъпредно голяма стои и чака за хляб и най-малко по- 
юиината от тези хора се връщат без хляб. Ревизиите, 
иоито са правени от нас напоследък като общински съ
ветници, г-н министре, установяват това, че голямата 
част от семействата се връщат без хляб. След като, тичат 
ни И)—15 фурни. . .

И. Моллов: Бият се за хляб.
Министър-председател д-р В. Радославов: Виждам го.
/'. Димитров: . . .бият се и изпочупват прозорците 

ни фурните и всекидневно стават големи скандали. Това 
»■ няколко месеца наред, не е ден, не е два. Г-н министър- 
председателят, струва ми се, обясни това обстоятелство, 
•в* всички тичат да си вземат за няколко дена добър хляб. 
||о, г-да народни представители, и това не е истина. Ако



Главното тилово управление, което дава храна за столи
цата, бе давало всекидневно нужното брашно за столи
цата, няма да имаме никакво търсене и тичане за повече 
хляб и следователно ще бъде както в нормално време. 
Нима в нормално време има биене и натрупване пред 
фурните и вземане за няколко дена хляб? Никой не иска 
да яде баят хляб. Има значи един недостиг на брашно, 
господа.

А. Димитров: А се пак вземат, г-н Димитров.
Г. Кирков: Хлябът засега се явява единствената храна.
Министър-председател д-р В. Радославов: Аз съм 

виждал, че вземат за няколко дена хляб.
Г. Димитров: Г-да народни представители! Ако в из

вестни случаи вземат за два дена, то на другия ден тези, 
които са взели, не вземат вече. Има недостиг на брашно. 
Истината е тая, че минимумът брашно, което се дава за 
столицата, е с 40% по-малко от необходимото количе
ство. Това е всеки ден. Това е истината. И ако питате, 
това ще ви кажат и в тиловото управление, само че те 
обясняват другояче работата, но това е факт. От друга 
страна, сега, през време на войната, се консумира повече 
хляб, отколкото в нормално време поради това, че има 
външни, проходящи хора, има и много войски и най- 
сетне поради това, че много други продукти липсват п 
голяма част от семействата в София почти изключително 
са принудени да хранят себе си и децата си само с хляб. 
Повече хляб се консумира, когато няма цяла редица дру
ги продукти, които липсват — няма масло, няма сирене, 
няма зеленчуци.

Г. Кирков: Единствената храна е хлябът.
Г. Димитров: Това е то положението. Г-н министър- 

председателят хвърли една вина на Софийската община. 
Аз съм принуден като социалдемократически общински 
съветник в София да взема до известна степен в своя 
защита тая община. Тя се управлява от политическите 
приятели на г-н Радославова. ..

Министър-председател д-р В. Радославов: Без разлика, 
казвам.

Г. Димитров: Моля ви се — . .  .и съм сигурен, че 
тия господа, които управляват Софийската община, биха 
могли да приемат изявленията и внушенията на г-н ми-



мистър-председателя по отношение подобряването каче
ството на хляба. . .

Министър-председател д-р В. Радославов: Не само 
приказки, а искаме добра храна да се дава.

Г. Димитров: . . .ако той им е дал тия идеи и ако е 
ми правил нещо в тая посока. Ние, напротив, в Софий
ската община сме в постоянна борба с политическите 
приятели на г-н Радославова относително прехраната на 
|рада.

Министър-председател д-р В. Радославов: Когато не 
се карате, а повече работите.

Г. Димитров: Ние сме препоръчали нееднъж, а сто 
мъти досега най-практически осъществими мерки за до- 
сгамяне на софийското население достатъчно доброкаче
ствен хляб. До известна степен това се прие в последно 
време, тури се едно начало непълно и недостатъчно ра
ционално.

Министър-председател д-р В. Радославов: Имахте ли 
моята поддръжка в общината?

Г. Димитров: Ще Ви кажа.
Председателят: Свършвайте, г-н Димитров.
Г. Димитров: Моля Ви се, г-н председателю. Позво

лете да се спра, понеже въпросът е доста важен и имам 
•амо 5 минути време.

Председателят: Ама 5-те минути изтекоха. По-рано 
творихте 20 минути и сега говорите 10 минути. Времето 
ммма.

/ ’. Димитров: В последно време, г-да народни пред- 
< питители, Софийската община прие идеята, която беше 
препоръчана от нас много отдавна, сама да поеме снаб
дяването на столицата с брашно и с хляб.

Някой от десницата: В общината го разисквахме
тим.

/'. Димитров: За тази цел се ангажираха мелници да 
и1 мели житото, което се даваше от общината, и тя опре
деляше типа на брашното. Министерският съвет гласува 
. медиално постановление*, което даваше подкрепа на Со
фийската община в тая посока, но 10—-15 дена минаха и 
I мнимото тилово управление отказа да дава жито. . .

• Постановление № XI от 29 март 1916 г. [Вж] «Държавен вестник», 
рд 7(1, 17 април 1916 г., с. 1—2. ( Р е д . )



Председателят: В правилника е казано, че се дават 
5 минути за обяснения, и това време отдавна мина.

Г. Димитров: . . .мелниците престанаха да мелят то
ва жито, което беше предназначено за София, и столицата 
остана да се храни отново с онзи боклук брашно, което се 
даваше от Главното тилово управление. Дават тип вой
нишко брашно и прибавят развалено царевично брашно, 
половина или 3/4. Г-н министър-председателят казва, че 
трябва да се пресява това брашно. Аз констатирах, когато 
се даваше развалено царевично брашно с цели зърна мух
лясали, че и ако фурнаджиите биха пресели това брашно, 
то половината трябва да го хвърлят и едвам половината 
могат да омесят. Трябва да го пресяват, няма съмнение, 
но Главното тилово управление, което им дава подобно 
брашно в 2/3 негодно, то е виновато за снабдяването на 
столицата с хляб от такова лошо качество. Това браш
но съдържа грахол, къклица и др. отровни примеси, 
които, колкото и да се сее брашното, не могат да бъ
дат отстранени.

Т. Георгиев: Няма ли край на това питане?
Г. Димитров: Който дава брашното, систематически 

отравя столицата и от него трябва да се отнеме ролята 
да снабдява града с брашно. Софийската община може 
да поеме сама грижата за прехраната на града, стига да 
й се даде възможност да си доставя жито от провинцията 
и военните да не пречат. Първото условие е правител
ството, респективно г-н министър-председателят, да на
ложи на Главното тилово управление и на реквизицион
ните комисии да не се бъркат в този въпрос за прехраната.

Г. Кирков: Защото не разбират.
Г. Димитров: Ако не се направи това, ще имаме до

сегашното положение. Сега аз питах г-н министър-пред
седателя: вашето министерско постановление в сила ли е? 
Той каза: «Разбира се, е в сила.» Добре, но генерал Тан
талов и не знам кои други коменданти на гари и пр. не 
го зачитат и Софийската община остава в това положение. 
А на това положение може да се тури край — защото 
ние поддържаме, че земледелците имат достатъчно храни — 
само ако правителството изпълни своя дълг в случая, ако 
наложи на всички тия военни органи, които досега пре
чеха на организацията за снабдяването на столицата и



други градове с доброкачествен хляб, да не се бъркат 
но никой начин и ако правителството по-нататък не се 
1ндоволи само с изявление, че са взети мерки с известни 
постановления, ами гарантира необходимото количество 
добро брашно за столицата, за другите градове и за на
селението изобщо. Иначе ще остане туй положение, което 
сега съществува.

I тгнографски дневници, X V I I  ОНС,
II ИС, 24 з-, 17 август 1916 г.. Печата се по текста

с. 598—599 на Стенографски дневници



ПО ОТГОВОРА НА ПИТАНЕТО 
ЗА ДОБАВЪЧНОТО ВЪЗНАГРАЖДЕНИЕ 

НА ДЪРЖАВНИТЕ СЛУЖИТЕЛИ*
Изказване в Народното събрание 

18 август 1916 г.

Аз вземам акт от обясненията на г-н министъра на 
финансите и на г-н министъра на търговията, промишле
ността и труда по отношение добавъчното възнаграждение 
на работниците от Пернишката мина. Отправих това пи
тане затова, защото преди 10 дена Дирекцията на Пер
нишката мина бе издала едно обявление, в което се каз
ваше изрично, че ще получат добавъчно възнаграждение 
чиновниците, затова трябва да представят удостоверение. 
За работниците никакво обявление нямаше. Щом е на
редено да им се плати, аз съм доволен.

Що се касае до втория въпрос, по който г-н министъ
рът на финансите намира, че всички чиновници, служи
тели и работници, които живеят не при своите семейства, 
макар и да ги издържат, ще получават добавъчно възнаг
раждение по първата категория, като несемейни, аз не 
съм доволен, защото намирам, че макар в текста на закона 
да е поставено изрично «живущи при него», и в бюджетар- 
ната комисия, и самото Народно събрание при гласува
нето на чл. 3 от Закона за бюджета имаше тая идея, че 
ще получават добавъчно възнаграждение семейните, за 
издръжката на своите семейства, независимо от това, дали 
физически живеят при тях или не живеят при тях. Г-н 
министърът сигурно знае, сега има подобни случаи мно
го: железничари, семействата на които са в София, Плов
див, Русе или в друг град, изпълняват държавна служба 
на друго място, в новите земи например; не живеят семей-



• пипа им при тях, но те издържат тези семейства, пра- 
II»i t  още по-големи разходи, защото живеят на две раз
пити места, два наейа плащат, живеят при по-тежки 
\еловия там, и затова трябва да получават добавъчно 
1и.'шаграждение като семейни, а не да бъдат лишени от 
мжа възнаграждение. Също тъй телеграфо-пощенските 
»лужещи и множество други държавни служещи в туй по
нижение.

Аз намирам, г-да народни представители, че няма 
межда от едно изменение на закона, а има нужда от едно 
м.дкувание, което г-н министърът би могъл да направи
• era тук и което ще има сила на закон, за да се прп- 
южп. . .

Н. Моллов: Тази работа не става, г-н Димитров.
Г. Димитров: Г-да народни представители! Касае се 

ni се разбере какво значи «живущи при него». Живущи 
и«1 физически при тях, а съставляващи неразделна част 
ut семействата им. И понеже това е така, тази неправда 
1|Шбва да бъде премахната, тази голяма неправда, която 
ici а ще бъде извършена над десетки и стотини държавни 
I лужители, трябва да бъде отстранена. Ето защо аз на-
• питам това да стане в Народното събрание сега, от стра
ни па правителството. Г-н министърът на финансите би 
могъл да направи подобно едно изявление, да даде нуж
ни гс нареждания, които няма да противоречат на духа и 
наредбите на закона. Такова буквоядетво при прилагане- 
И1 па другите закони няма. Това го съзираме винаги там, 
:(с|<> се касае за защита на държавните наемници и изоб
що па работническата класа. Няма защо да се държим 
нищ стриктно към буквата на закона, когато всички знаем, 
ме идеята е такава. Защо да бъдат лишени множество 
рпОотници от такова добавъчно възнаграждение? Това е
• uni явна неправда и няма защо да се търпи.

Да моля г-н министъра на финансите да направи необ- 
41 ci и мото за премахването на тази неправда.

.....ич.ч'пфски дневници, XVI I  OHC,
Il ИС. 25 з., 18 августЮ 16 г.. 

с. 611
Печата се по текста 

на Стенографски дневници



ПО ЗАКОНА 
ЗА СТОПАНСКИ ГРИЖИ 

И ОБЩЕСТВЕНА ПРЕДВИДЛИВОСТ
Декларация в Народното събрание 

18 август 1916 г.

Г-да народни представители! Имахме случай още по- 
рано както в парламентарните комисии, така тоже и тук, 
в камарата, да изложим своите съображения, по които 
не можем да вземем участие в този Комитет за стопански 
грижи и обществена предвидливост. Аз съм натоварен от 
нашата група да направя следната декларация. ( Ч е т  е.)

«1) С гласуване Закона за стопански грижи и обще
ствена предвидливост, вместо да се създаде една централ
на организация, която да обедини в себе си всички функ
ции на народната прехрана, се допуснаха да действ\ ват 
наред с комитета и със същите права и прерогативи още 
и Военното интендантство, Главното тилово управление 
и реквизиционните комисии.

2) Вместо да се направи от комитета един контролен 
парламентарен орган и като такъв, напълно автономен, 
при което условие само той би могъл да извърши тъй 
важната си задача, този комитет, от една страна, биде 
подчинен под Министерския съвет, а, от друга страна, 
най-съществените му функции по снабдяването населе
нието с припаси бидоха възложени върху частните банки 
и търговските синдикати.

3 )  Единственият способ да се обезпечи прехраната на  
населението през тая криза беше възприемането и си сте 
матичното приложение началото на конфискацията за  
обществена полза и на експроприацията на всички пред 
мети от първа необходимост срещу заплащане стойността 
им. С отхвърлянето на това начало се направи невъзмож 
но разрешаването на проблемата за народната прехрана.



4) В самия закон не биде възприета една норма за 
определение стойността на предметите от първа необхо
димост, която да ги направи достъпни за широките народ
ни маси, и с това се даде възможност на комитета да за
доволява широко интересите на собствениците, фабрикан- 
щте и спекулантите, като определи високи и недостъпни 
•и пуждающето се население цени.

Г>) Изпълнението на закона може да се достигне само 
когато органите на властта действуват под публичния кои- 
ф ол на народа, а такъв контрол е възможен само при 
свободата на печата и словото. Понеже правителството и 
Народното събрание не се съгласиха да се премахне цен- 
|урита и да се вдигне военното положение, то с това се 

осуетява всяка гаранция за прилагането на закона.
()) След като пропаднаха всички наши усилия да се 

' I.ададат законоположения, които единствено биха могли 
дв ограничат скъпотията и да облекчат гибелното поло
жение на работническите и народни маси, и след като 
правителството, болшинството и опозиционните буржоаз
ии партии отхвърлиха направените от наша страна в тоя 
'мисъл предложения, ние заявяваме, че Работническата 
иишалдемократическа партия би изменила на своята ис- 
трическа задача, ако се нагърбеше да възстановява раз
колебаното в народните маси доверие към господствую- 
11111111 политика, която тя счита явно гибелна за тях.

По тия съображения парламентарната група на Ра- 
<"нппческата социалдемократическа партия не гласува 
м|. (приетия Закон за стопански грижи и обществена пред- 
(•идлпвост. По същите съображения тя днес заявява, че 
• е отказва да вземе участие със свой делегат и в комитета, 
и и! и» ще прилага този закон.»

II мие настояваме, г-да народни представители, нашият 
другар г-н Благоев, който е турен в състава на комитета, 
■( ( Гн.де заменен с друго лице. Ние слагаме този мандат 
"(не гук, тъй като принципиални съображения ни налагат 
( I пс вземем участие в този комитет.

■|ч'1ч'.чч1фгки дневници, X V I I  ОНС,
II НС, 26 з., 18 август 1916 г., Печата се по текста

г. 643— 641 на Стенографски дневници

I I т и  II Димитров, т. 7



ЗА ДРУГАРИТЕ ОТ,41 НАБОР
София, 31 август 1916 г.*

{^Поради свикването на 41 набор най-настоятелно се 
умоляват местните синдикални комисии, секционните на
стоятелства и отделните другари и другарки веднага да 
се погрижат да се извърши точно и без никакво откло
нение следното:

1. На мястото на синдикалните функционери, подле
жащи на 41 набор, да се изберат измежду останалите 
другари и другарки подходящи заместници. Въпросните 
функционери, преди да заминат за частите си, безусловно 
да предадат на своите заместници всички намиращи се у 
тях книжа, документи и суми, като в това отношение но 
се остави нищо висяще, неуредено и непредадено. За цел
та да се състави протокол, в който да се изброят предава
ните неща и който да се подпише от функционерите, които 
предават, и от ония, които приемат.

2. Всички синдикални членове, подлежащи на новия 
набор, преди да заминат, да уредят напълно членството си, 
като изплатят следуемите се вноски до края на м. август, 
за да могат след това безпрепятствено да се ползуват — 
те и техните семейства — от предвидените помощи от 
съюзите и фонда.

3. Заминаващите синдикални членове да предадат 
членските си книжки или карти на местната синдикална 
комисия, която, като събере всички тия книжки и карти, 
да ги изпрати препоръчано до секретариата на Синдикал-

Дата на публикуването. ( Р е д . )



нин съюз в София, дето ще се съхраняват до съвършване- 
ю на войната.

4. Във ведомостите, които ще се изпратят за м. август, 
дп се отбележи срещу името на всеки член ясно — дали 
подлежи или не на новия набор, за да се установи точно 
цолко членове остават във всяка секция след свикването 
Ш1 тоя набор.

5. Колкото и малко членове да остават в редовете на 
«екипите след излизането от тях на другарите от 41 на
бор, да се вземат всички мерки да се продължи и по-на- 
гптък организационната и друга тяхна работа, съобра- 
ошпйки се с дадените досега от Синдикалния съюз на- 
сшиления и намирайки се в редовни сношения със Син
дикалния секретариат в София.

Синдикалния съюзен секретар: Г. Димитров

II •Работнически вестник». 
М 107. 31 август 1916 г.

Печата се по текста 
на в. • Работнически вестник»



ЗА ФОНДА
София, 4 септември 1916 г.*

Съгласно решението на Синдикалния съюз всички ре
довни членове на професионалните съюзи, подлежащи на 
41 набор, както и ония от 13 набор и 31 варненски полк, 
които наново се свикват в частите си, ще имат право да 
се ползуват за себе си или за своите семейства — подир 
един месец от влизането им в казармите, със същите по
мощи от фонда за безработните и за работническите се
мейства, каквито са предвидени и за повиканите по-рано 
в редовете на войската членове.

По тоя начин кръгът на членовете и семействата, кои
то подлежат на подпомагане от фонда, значително се раз
ширява.

От друга страна, с настъпването на зимата, поради 
безработица и други причини числото на нуждающите се 
от помощ другари и другарски семейства още повече ще 
се увеличи.

Като се има предвид, че досега са разходвани за под
помагане от фонда кръгло ш е с т  х и л я д и  л е в а ,  
ще трябва да се заключи, че наличните суми, с които 
разполага сега нашият фонд, н е  щ е б ъ д а т  д о с т а 
т ъ ч н и .

Необходимо е прочее да се съберат във фонда много 
по-големи парични резерви, ако искаме той да изпълни 
безпрепятствено и докрай поетите задължения спрямо 
организираните работници и техните семейства.

Изказвайки своята признателност на всички другари,

* Дата на публикуването. ( Р е д . )



другарки и съчувственици, които положиха досега по- 
кнллни усилия за събирането помощи за фонда, както и 
ни всички ония, които с рядка готовност направиха своите 
пожертвувания, секретариатът на Общия работнически 
синдикален съюз наново се обръща с най-горещ апел към 
Iн.ч — да продължат още по-усърдно своите грижи и 
пожертвувания за фонда, имайки пред очи разширените 
нужди на подпомагането.

Другарите, другарките и съчувствениците, които биха 
могли и биха желали да събират помощи за фонда, нека 
н текат веднага необходимите за целта листове от Синди
калния секретариат (адрес: Г. Димитров, Народен дом — 
( офия).

Намиращите се в места, дето няма листове за събиране 
помощи, могат да изпратят своите пожертвувания направо 
до секретариата.

За Синдикалния съюз 
Секретар: Г. Димитров

II • Работнически вестник», 
У III), 4 септември 1916 г.

Печата се по текста 
на в. «Работнически вестник»



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

19 септември 1916 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ПО ВРЕМЕННОТО ЗАВЗЕМАНЕ 
НА ТРАМВАИТЕ И ОСВЕТЛЕНИЕТО 

ОТ ОБЩИНСКИЯ СЪВЕТ37

Аз не считам, че по това кратко изложение на г-н пред
седателя относително прехраната и относително вземане
то на трамваите и осветлението от общината ще станат 
сега дебати. Мене ми се чини, че би трябвало другояче 
да се постъпи.

Председателят: Тези въпроси ще се осветлят по-на
татък.

Г. Димитров: Но понеже стана дума, ще ми позво
лите да изкажа накратко своето мнение по въпросите, 
които се повдигнаха тук. И аз също от името на нашата 
група трябва да кажа, че макар и да бях извънредно мно
го зарадван в първия момент от временното вземане па 
трамваите и осветлението в ръцете на общината (като едно 
наше искане), все пак бях изненадан от този начин, по 
който това се извърши. Ние считаме, че когато общината 
ще бъде ангажирана с такива големи материални инте
реси, когато тя рискува да изпадне в бъдеще в големи 
щети, отговорност, не може Постоянното присъствие в 
лицето на г-н кмета само или цялото Постоянно присъст
вие да се ангажира, макар този въпрос да е предварително 
разрешен от политическа страна, от Министерския съвет, 
без да вземе съгласието и решението на Общинския съвет, 
Съветниците, господа, представляват съвета и щом като 
стана известно и възможно вземането на трамваите и 
осветлението, трябваше Общинският съвет да бъде сви
кан, да изложи политическите и други причини, по които 
това стана, да вземе вота на съвета по тези работи и взе
мането на трамваите да се урегулира и у ясни окончателно.



Нищото заповедта*, която издаде г-н кметът, е недоста- 
п.чна и несъвършена в мотивировката не само за окон
чателното завладяване, но и за временната окупация. 
При такова едно окупиране на трамваите ние отиваме по 
мътя, по който бяхме тръгнали чрез нашата комисия за 
н (следване делото на трамваите. Дойде се дотам, че дей
ствително общината трябваше да търси начини, чрез кои
то да тури ръка на трамваите, тъй като сегашното друже- 
гпю не можеше да експлоатира трамваите. Дойдоха по
литически обстоятелства, които накараха общината да 
тури ръка и г-н кметът трябваше веднага да свика съвета, 
да иска-неговото одобрение, да има вота на Общинския 
съвет за тази работа, след като на съвета бъде всичко 
ясно. Аз зная, че много съветници, между конто и аз, 
останаха изненадани от известието в първия момент; под
робности върху цялата работа не се знаят и сега се държат 
ноуиснени и открити пред Общинския съвет. Общинският 
съвет, който представлява Софийската община и който 
отговаря за нейните интереси, има право да иска от По
стоянното присъствие, когато се уреждат такива въпроси 
и се вземат решения, да се чуе мнението му, вотът му, пре
ди да се действува. Това не се направи и аз много съжа
лявам, че г-н кметът и в този случай постъпи по .един на
чин, който не може да бъде одобрен, щом като въз всички 
случаи трябва да се пазят интересите на общината. Но 
станалото е станало и трябва тази работа да се поправи с 
«VIнн обстоен доклад от страна на г-н кмета, на Постоян
ното присъствие върху това, което се извърши, върху 
политическите причини, както и върху всички други 
причини, които могат да се наведат като достатъчно осно
вание за вземане на трамваите. Ние няма да бъдем довол
ни, ако това е временна окупация на трамваите и ако 
останат отворени вратите тези дружества да се върнат и 
дл искат да вземат осветлението и трамваите пак в свои 
|н,цо. Тази възможност съществува и тя трябва да бъде 
о с у е т е н а .  Също тъй аз настоявам Постоянното присъствие 
при споя доклад в Общинския съвет да помисли върху 
мерките, които трябва да се вземат за окончателното 
шиладяване на трамваите.

• 1ппч 'д  №  10?09 от 1 септември 1916 г. — «Софийски] общински вест
ник •. К* 12, 9 септември 1916 г., с. 11. ( Р е д . )



2. ПО ОПИСВАНЕТО
НА «СОФИЙСКИ ОБЩИНСКИ ВЕСТНИК»

Поддържам тоже бележката по отношение на «Общин
ски вестник», защото мислех да направя и специално 
питане. Казвам, че редакторът на «Общински вестник» си 
е позволил провокаторска бележка. Сътрудниците в 
«Общински вестник», около който участвуват, трябва да 
знаят в какво издание пишат; да си не позволяват про
вокации към отделните партийни групи. Ако се касае за 
критика и полемика, ние казваме, че «Общински вестник» 
не може да служи за това. Но когато критикува и когато 
нашата дейност се квалифицира като развращаваща, ние 
трябва да искаме сметка за това, което се върши в този 
«Общински вестник», и зарад туй настояваме да се взе
мат мерки, за да бъде поставен вестникът на една висота, 
която заслужава като официално издание на общината.

3. ПРЕДЛОЖЕНИЕ п о  д н е в н и я  р е д  НА IV РЕДОВНА 
СЕСИЯ НА СЪВЕТА

Председателят: Всички г-да съветници са получили 
дневния ред, прочели са го и ще се гласува. Които прие
мат дневния ред, тъй както е поставен от Постоянното 
присъствие за IV редовна сесия на Общинския съвет, 
моля да си вдигнат ръката. ( М н о з и н с т в  о.) Прието.

Има предложение от г-н Георги Димитров да се по
ставят на дневен ред още 4 въпроса: 1) Продоволствието 
на града в свръзка с новия Закон за обществената пред
видливост38; 2) Подобряване на крайните квартали по 
отношение на улиците, водоснабдяването и чистотата; 
3) Мерки за прилагане ма задължителното основно обра
зование с оглед на създадените условия от военните дей
ствия и 4) Изложение за състоянието на общинските фи
нанси и имоти и мерки за уреждането и подобрението им. 
Да се гласува.

Г. Димитров: Г-н председателю, аз мисля, че без да 
се говори, тези въпроси през тая година преди настъпва
нето на зимата в началото на учебната година трябва 
да се разгледат от съвета. Съветът не може да остави, без 
да разгледа въпросите, които са поставени пред него и



конто очакват едно разрешение. То се знае, че по извест
ни въпроси, които нашата група предложи на Общинския 
съвет през време на войната, не може да се направи всич
ко онова, което е необходимо, но поне това, което условия- 
in позволяват, да се направи. Аз моля да бъдат гласувани.

Председателят: Които приемат тези 4 въпроса да се 
поставят на дневен ред, да си вдигнат ръката. (М н о-
i м н с т в о.) Прието.

*

Г. Димитров: Щеше да бъде, г-да съветници, най- 
правилно, ако Народното събрание, гласувайки доба
въчното възнаграждение за служещите и чиновниците в 
Д|.ржавните учреждения, гласуваше такова добавъчно 
И1.:шаграждение и за чиновниците и служещите при из
борните учреждения, като ония общини, които нямат 
средства за изплащането му, да бъдат субсидирани. Оба
че Народното събрание не възприе това наше гледище; 
ю остана на своето схващане, че общините, окръзите и 
другите изборни учреждения трябва сами да сторят това 
съобразно със своите средства. По този начин се извърши 
една голяма неправда спрямо този персонал, толкоз по
вече че този персонал е най-зле поставеният у мас. Едно 
сравнение между заплатите, които се получават от дър
жавните служещи и чиновници и от тия, които се полу
чават в изборните учреждения, ще установи, че действи- 
i i v i i io  заплатите на общинските и окръжните служители 
са извънредно ниски. Предоставя се прочее общините са
ми да сторят необходимото за премахването на тая не
правда. Обаче повечето общини поради войната са с раз
строени финанси и едва ли някои биха намерили възмож
ност, както изисква законът, да покрият разходите за 
юва добавъчно възнаграждение особено сега, до края на 
тднната. Големите общини, като Софийската, биха мог
ли да сторят това.

Инициативата, която се взе за добавъчното възнаграж
дение на общинските служещи, е намясто и навреме. Па
шата група през юли направи писмено предложение до 
I н председателя на съвета• **, с което искаше да бъде из

• Съкратен докладът на контрольора В. Василев по втория допълни- 
• Mi'il бюджет на Софийската община за 1910 г. ( Р е д . )

• •  Нж настоящия том, с. 135 — 136. ( Р е д . )



работен необходимият допълнителен бюджет за това до
бавъчно възнаграждение. Ако Постоянното присъствие с 
общинския контрольор намира, че това е възможно по 
тяхно схващане, то това наше предложение да бъде поста
вено на дневен ред в една от сесиите на съвета. Аз се рад
вам, че е намерена възможността да се приготви допъл
нителен бюджет за добавъчното възнаграждение. Трябва 
обаче да прибавя, че допълнителният бюджет, който сега 
се докладва, има два недостатъка относително добавъч
ното възнаграждение на нашите служещи и чиновници. *

Г. Димитров: След поясненията на финансовата ко
мисия мисля, че съветът, приемайки този допълнителен 
бюджет, трябва да вземе решение, което да бъде задъл
жително за Постоянното присъствие и по отношение на 
работниците и работничките, на които се плаща от общия 
кредит — и техните заплати да се увеличат до размера. . .

Контрольорът В. Василев: Увеличени са.
Г. Димитров: Ако са увеличени, добре. . . на това 

добавъчно възнаграждение, което се дава на другите слу
жители на общината. Разликата да бъде само тази, че 
парите няма да се вземат от специалния допълнителен 
бюджет, а от общия кредит.

Публикува се за първи път  
по текста на Стенографския протокол 

от заседанието *

* Съкратено изказване на участник в заседанието, чието имение е от 
белязано в стенографския протокол. ( Р е д . )



в с о ф и й с к и я
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

21 септември 1916 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ПО ЖИЛИЩНИЯ ВЪПРОС 
В СТОЛИЦАТА

Г-да съветници, както ви е известно, в последните ме
сеци стана голямо прииждане на провинциалисти в Со
фия, вследствие на което софийските домопритежатели се 
почувствуваха много насърчени да искат увеличение на 
съществуващите наеми на квартирантите си и по този 
повод дори да изпъждат не само обикновените квартиран- 
П1, ами и членове на войнишките и невойнишки се*мейства. 
Напоследък, особено при настъпването вече на зимата, 
пие виждаме, че голяма част от домопритежателите тъй 
ще постъпят. Известно е, че домопритежателите имат свое 
дружество, в което разглеждат сзои въпроси; то по-рано 
още се е обръщало с едно изложение към административ
ния съд по отношение на заповедите, които общината беше 
и шала за наемателите, и се е помъчило да ангажира на 
своя страна властите в този смисъл, че домопритежате
лите имат право въпреки условията на войната да изгон
ват от квартирите своите наематели и да искат увеличе
ние на наемите. Законът за квартирите39 в туй отношение 
и 1мени гаранциите за защитата на интересите на наема
телите, обаче те са недостатъчни и зарад това виждаме, 
че известни съдилища, ако не всички, решават винаги 
тези спорове в полза на домопритежателите. Смятат, че 
във всеки месец договорът за наем трябва да бъде подно
вяван и в такъв случай след изтичането на всеки месец 
стопаните на къщи имали право да искат нови условия, 
по-големи наеми и напускане на квартирите и ако квар- 
тирантът не се съгласи сам да изпълни заявлението на 
стопанина, то в такъв случай последният има право да



се обръща към съдилищата — и с правосъдието насила 
го изкарват. Такива съдебни решения има доста; някои 
от тях са изпълнени. Аз, в качеството си на народен пред
ставител, се явявах пред съдебни пристави да искам от
лагане на изпълнението на тези решения, що се касае за 
войнишките и бедни семейства. И сега има такива реше
ния, които сигурно ще бъдат изпълнени, тъй като съдеб
ните пристави искат да имат работа и не искат да ги оста
вят неизпълнени. Направиха се както от моя страна, така 
и от други лица, в качеството им на народни представи
тели, известни постъпки пред Министерството на право
съдието с цел изпълнението на тези решения да бъде пре
установено и особено сега, с настъпване на зимата, до
като най-сетне Народното събрание не даде по-ясен текст 
в защита на войнишките и други семейства. Аз мисля, че 
Общинският съвет е тоже длъжен да се яви в защита на 
тези войнишки и невойнишки семейства в София, които 
при настъпването на зимата ще бъдат оставени просто на 
произвола на домопритежателите, ще им се увеличи не 
само наемът, но ще бъдат и изпъждани от квартирите. 
И предвид на това, че квартири мъчно се намират поради 
прииждането на много външни лица, то положението на 
тези семейства ще бъде просто ужасно. Ето защо аз мисля, 
че Общинският съвет, респективно Постоянното присъст
вие, би трябвало да възобнови ония стари общински запо
веди* с необходимите уяснения и разширения, като не се 
допуща през време на война абсолютно никакво изкар
ване на наематели от квартирите, докато не се устано
ви от нашето Бюро за социални грижи и от една спе
циална общинска комисия дали причините, поради кои
то това изкарване е станало, са достатъчно убедителни и 
законни.

На второ място, да не се допуща никакво увеличение 
на наемите и да се организира по-добре нашето квартирно 
бюро40 в интереса на наемателите, които в краен случай 
да бъдат настанени в известни къщи.

На трето място, да се реорганизира нашето квартирно

* Отнася се за Заповед Л"з 2407 от 25 септември 1915 г. и Заповед № 280 
от 12 март 1916 г . , издадени от кмета на Софийския общински съвет Р. В. 
Радев и публикувани многократно в «Софийски общински вестник» (вж №17 
от 4 октомври 1915 г . , с. 15-—16; № 41 от 19 март 1916 г . , с. 15—16). (Ред.)



бюро, което в краен- случай, ако не може да защити инте
ресите на наемателите. . .*

Нашето Бюро за социални грижи, г-да съветници, 
|рибва да положи нови грижи в тази област и аз се пол
зувам от случая да повдигна въпроса за това Бюро за 
социални грижи. То има квартирно отделение, но това 
отделение съвършено слабо действува, както и другите 
отделения на социалните грижи слабо действуват, а тък
мо през време на войната това бюро трябва да прояви 
ипй-интензивна дейност. Никога Софийската община не 
е била поставена в положение със своите институти да 
се притече на помощ** на бедствуващите маси в София, 
както сега поради войната и нейната продължителност. 
Очевидно е, че на този институт на общината, който 
има специални функции да поеме социалните грижи на 
общината, трябва експедитивната интензивност да бъде 
намясто; това ние не виждаме и не може да се конста
тира проявена дейност в това социално бюро. Напо
следък, след като неговият персонал биде прибран в 
редовете на войската и след като известни функции на 
други отделения бидоха прехвърлени на това отделение, 
и:» сам имах случая да проверя състоянието на бюрото 
и неговата работа и се убедих, че то се е обърнало на един 
институт, който раздава удостоверения за бедност, за 
добавъчни възнаграждения и други такива удостовере
ния. Но едно такова бюро, което би издавало удостове
рения и се занимава с подобна** работа, то няма социал
но значение. Една от важните причини, поради което бю
рото е в това състояние, е обстоятелството, че не е орга
низирано добре; но понеже няма възможност сега да се 
прибегне до реорганизацията му, то трябва да има до
статъчен персонал за работа, какъвто то няма сега. На
пил пикът на бюрото с двама-трима служещи не успява 
дп извърши онази работа, която ние трябва да искаме 
иг това Бюро за социални грижи. Споровете около въ
проса за квартирите би трябвало да бъдат разрешени от 
идна комисия от общински съветници, заедно с предста- 
иигели на бюрото, и да има лица, които да бъдат деле- 
|прани веднага да проверят какво става там, дето искат

Пропуснат текст в стенографския протокол. (Ред.) 
Думите са пропуснати в протокола. (Ред.)



да изпъдят едно семейство, и да се явят в общината ведна
га в негова защита. Трябва персонал за тази работа. 
Аз не твърдя, че бюрото трябва да се препълни с раз
лични хора, но трябва да се направи всичко онова необ
ходимо, за да се тури в действие това бюро и да работи 
както трябва. И ако известни лица са спънка за правил
ното функциониране на бюрото, то длъжност е на г-н 
кмета или на г-да съветниците да направят необходимото. 
Във всеки случай подчертавам, че трябва общината чрез 
Постоянното присъствие, чрез това специално Бюро за 
социални грижи да вземе необходимите мерки при на
стъпването на зимата да осуети опита на софийските до
мопритежатели да изпъдят семействата на наемателите 
им и да увеличат наема на тия семейства, които остават 
да живеят в тях. Излагайки всичко това, аз отправям 
към г-н председателя питане:

Постоянното присъствие смята ли да предприеме мер
ки и какви мерки смята да предприеме?

2. ПО ПОВОД ИЗПРАЩАНЕТО НА ОБЩИНСКА’ДЕЛЕГАЦИЯ 
ЗА КЛИМЕНТОВИТЕ ТЪРЖЕСТВА В ОХРИД41

Преди всичко необходимо ли беше да се прати деле
гация на нашата община на тия тържества в Охрид?

Вие, които обикновено сте доста оскъдни при разход
ването на средства за много важни цели, които общината 
трябва да постига, тук се показвате извънредно large*, 
много сте широки. Струва ми се, че не е много дребна 
работа, ако биха се платили разноските за една делега
ция от трима души до Охрид. Ако се касаеше до едно на
родно, национално тържество — а аз поддържам, че това 
не е тържество на българския народ в неговата маса, а 
само на господствующата маса у нас. . .

Някой от съветниците: А-а, моля Ви се, протести
рам!

Г. Димитров:. . . това национално тържество тряб
ваше да бъде в София. Аз съвсем не искам да влизам в 
подробности и да обяснявам, че това не е такъв народен 
празник, какъвто искат да го представят у нас, какво-



го значение му се даде публично. Ако се касаеше до ед
но национално тържество по вашето разбиране, то ста
на в София. Питам: какъв смисъл, каква нужда имаше 
Софийската община, когато финансово баталясва, да 
праща със свои средства един общински съветник, един 
гражданин и нашия бирник в Охрид. Това не е уместно 
ог гледна точка на средствата, с които общината разпо
лага. Това е едно безумно разточителство и аз се обя
вявам решително против това, като вземам повод да на
помня на Постоянното присъствие, че те позволяват раз
ходи за работи, които нямат нищо общо с действителните 
интереси на общината. Общината има да изпълнява важ
ни задачи и всички средства, които има на разположение, 
|рнбва да ги държи за тия задачи; дори левовете и сто
тините би трябвало да се пестят, когато има да се изпъл
няват подобни задачи. На какво прилича това? Тук де
легация, там делегация, командировка в Ниш и пр., 
което коства средства на общината. Аз мисля, че Посто
янното присъствие би трябвало да се ограничи с разходи 
•ш действителните нужди на общината, които се отнасят 
до нейните задачи спрямо населението в София. За тър
жества и всевъзможни салтанати общината не трябва 
да харчи средства. Вие можехте да изразите вашите на
ционални, патриотически чувства на тукашното тържес
тво. Нямаше нужда да пращате хора чак в Охрид.

Публикува се за първи път. 
по текста на стенографския 

протокол от заседанието



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

27 септември 1916 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ЗА БЛАГОУСТРОЯВАНЕ 
И ХИГИЕНИЗИРАНЕ 

НА КРАЙНИТЕ КВАРТАЛИ В СОФИЯ

Г-да съветници! Отдавна е известно, че крайните квар
тали в столицата не са били предмет на особени грижи 
и внимание от страна на нашите общински управления, 
откакто съществува София и досега. Каквито средства 
общината е имала на разположение за урегулиране и 
благоустройство на града, в голямата си част са отивали 
за централната част на столицата по много причини, 
върху които няма защо сега наново да се спирам, поне
же са изтъквани по-рано и неведнъж. Ако бихте прегле
дали бюджетите за разходите, направени досега в три де
сетилетия за благоустройството и разхубавяването на 
столицата, вие бихте видели, че 90 и няколко процента 
от всички тия разходи, направени за урегулиране и бла
гоустройство на столицата, са отишли за централните 
части на града. Една твърде малка част от средствата, 
твърде малко време, твърде малко грижи са употребени 
за ония краища на столицата, дето живеят трите четвър
ти от столичното население.Това систематическо занема- 
ряване на крайните квартали на града поставя днес 
Софийската община при положението, че местата, в кон
то живеят голяма част от софийските граждани, войниш
ките и други семейства, се намират в една крайна мизе
рия, която толкова повече би се увеличила с настъпва
нето на зимата, както това стана и миналата година. 
Ако в нормални времена общината се още намира извест
на възможност поне при настъпването на зимните сезо
ни да обърне известно внимание на тия квартали поради 
големите оплаквания на жителите им и да направи едно



минимално подобрение, то толкова повече тя е длъжна 
la стори това сега, през време на войната, и да не се из
винява с обстоятелството, че средствата са ограничени, 
чг работнически персонал мъчно се намира и че изобщо 
«•апо подобрение на крайните квартали, което изисква 
достатъчно средства и сили, не е работа за във време 
ма война. Но, г-да съветници, ние се намираме сега, как- 
ю и миналата година пред настъпването на една зима и 
всеки от вас, който познава крайните квартали, в които 
живеят главно работници, може да си представи какво 
представлява зимата за жителите на тия части на града. 
|1 тия квартали няма направени шосирани улици, така 
че когато настъпят есенните дъждове и почнат зимните 
снегове, жителите на тия квартали са принудени да ra
in е непроходимата кал на своите непоправени, нешоси- 
рлнн, неуредени улици. Към това зимно време обикпо- 
и(Ч1о се прибавя и пословичната тъмнота на крайните 
квартали — няма достатъчно фенери, а пък и тези, които 
ni  има, не се палят. Така че жителите на тия квартали 
в тъмни нощи, газейки непроходимата кал, падат в тра
пища и постоянно през течение на годината има оплак- 
iuiiiiih до кметството, има и сега, че в такива зимни нощи 
често пъти стават нещастия с хора, които трябва да се 
връщат късно от работа в своите жилища.

Независимо от това голямо неудобство представлява 
и малкото количество на чешмите в тия квартали, които 
. а поставени и на далечно разстояние една от друга и не са 
юстатъчни за нуждите на населението, защото в ония 
краища има твърде малко къщи, които могат да прокарат 
чешми у себе си, а масата от населението се ползува от 
публичните, общинските чешми. Неудобството, което 
произтича от това малко количество на чешмите, поста- 
иеии, както казах, на далечно разстояние една от друга, 
ее увеличава извънредно много през зимата и вие можете 
1м си представите какво е положението на тия бедни вой
нишки и други жени, които трябва да отиват например 
ni единия край на «Булина ливада» до центъра на града 
зи се снабдят с вода!

Топа става с жителите, които населяват кварталите при 
ni тора, «Банишора», «Лозенец», «Подуяне»; изобщо 
крайните квартали в това отношение са зле поставени.



Тези крайни квартали на града са тоже зле поставени 
и по отношение на чистотата. В нормално време те са били 
достатъчно занемарени; в това отношение и сега са съ
вършено занемарени и през зимата, ако не се вземат 
мерки, ще бъдат съвсем изоставени, защото изобщо мал
ко се грижат за чистотата на улиците; и този малък пер
сонал, който общината има на разположение, ще го упо
треби предимно, както е ставало винаги, за изчистване 
на централните части на града и няма да стигне до из
чистване на крайните квартали. Да се постави това насе
ление на столицата, което носи еднакво — както всичките 
други софийски граждани, както тези, които и живеят тук, 
около двореца, на ул. «Търговска» и бул. «Дондуков» — 
всички задължения към общината, в положение тая зи
ма да търпи тия големи неудобства, това ще бъде крайно 
несправедливо от страна на Софийската община. Аз съм 
сигурен, че може да се възрази на искането за бързото 
подобрение на тия квартали с обстоятелството, че общи
ната няма фактическа възможност да направи нещо осо
бено сериозно в тая посока. Но, г-да съветници, всъщ
ност по нашия бюджет ние разполагаме с известни сред
ства, които могат да бъдат употребени за тая цел и тряб
ва да бъдат употребени сега, през време на войната. От 
друга страна, ако работническите сили, с които разпо
лагаме, са ограничени, са сведени до минимум и много 
мъчно биха се намерили общи, тъй наречени черноработ
ници, за поставянето на фенери и чешми, за поправянето 
на улици и пр., общината трябва да направи всичко, 
каквото зависи от нея, за да използува труда на пленни
ците, каквито се дават на частните капиталисти — ин
дустриалци и търговци, да печелят от техния труд. Об
щината толкова повече би имала право на това, понеже 
тя се грижи за здравето, живота и съдбата на софийското 
гражданство и тя би имала възможност -да заплати па 
военнопленниците за труда им 5—6—7 лева, както па 
свободните работници; във всеки случай да им плати, 
за да живеят горе-долу добре. С една реч, Софийската 
община трябва да се възползува от труда на военноплеи • 
ниците, които Военното министерство има на разполо 
жение и трябва да й даде част от тях, да направи течи 
подобрения в крайните квартали, като заплати от креди



une, предвидени й в сегашния бюджет. Аз не излизам 
в Общинския съвет с един проект точно и конкретно да 
посочвам в коя улица какво да се направи, где да се по
плин фенер или чешма. Това за съвета не е необходимо, 
шце повече че не е възможно изчерпателно да се направи 
■ ук;

Затуй нашата група предлага да се натовари Посто- 
IIнното присъствие с предприемането на тия подобрения 
щ.н всички крайни кдартали, които биха били възможни 
при сегашните условия и при сегашните средства на об
щината. Да се възложи на една комисия, избрана от съ
нна, да проучи на самото място нуждите на тия кварта- 
III, да установи точно и конкретно какво трябва и как
ин може да се направи в настоящия момент по отношение 
нл улиците, на чешмите, на фенерите, на осветлението, 
на водоснабдяването и на чистотата в тия квартали. За 
ши цел, без да отнемам повече времето на г-да съветни
ците, аз предлагам да се приеме следното предложение 
г надежда, че то би дало поне минималното, което общи
ни га сега е в състояние да направи в защита на тия со
фийски граждани, които имат нещастието да живеят в 
шнемарените от отдавна крайни квартали. Това предло
жение има следното съдържание: ( Ч е т  е.)

«Натоварва се Постоянното присъствие още преди 
настъпването на зимата да предприеме всички възможни 
при сегашните условия подобрения на улиците, водоснаб
ди нл пето, осветлението и чистотата на крайните квартали: 
• Коиьовица», «Ючбунар», «Банишора», «Перловец», «По
лите», включително и квартала около Окръжния за- 
iiiup и «Булина ливада». Една избрана из средата на 
мбщипския съвет комисия веднага да анкетира със съ- 
п-Пстнието на респективните технически лица при общи
ни in състоянието на тия квартали и въз основа на своите 
непосредствени проучвания да определи конкретно no
il |Г»|к:нията, които са възможни и трябва да се предприе
ти  и настоящия момент по отношение на улиците, чис- 
щ i и н разположението на чешмите и фенерите, както и 
ни поддържането на чистотата в крайните квартали.»*

Както виждате, това наше предложение за подобрение

• Пж «Работнически вестник», №131, 28 септември 1916 г. (Ред.)



на крайните квартали обгръща и оня квартал, спрямо кой
то общината по една или друга причина, разумно или не
разумно в известни случаи се е държала малко прене
брежително. Това пренебрежение се е оправдавало с 
обстоятелството, че тия граждани са се заселили там въ
преки законите на страната, без съгласието на общината, 
дори със заграбване на общинските места. Но, г-да съ
ветници, без да искам да правя каквато и да е демагогия, 
аз съм длъжен да подчертая, че според схващането ма 
работническата социалдемократическа група в общината, 
при свършения факт, отговорностите за който са изтък
вани неведнъж, нямаме право да оставяме жителите, вой
нишките и други бедни семейства в тоя тъй наречен не
законороден квартал без необходимите удобства за съ
ществуване. Какво ще стане с тия квартали в бъдеще, 
как ще се урегулират, как ще се уредят отношенията с 
тия лица, които са заграбили общински места, и как ще 
се запазят общинските интереси — това е един много ва
жен въпрос, с който общината ще има да се занимава в 
бъдеще. Но когато се намираме при наличността на едно 
общо бедствие и когато зимата ще донесе големи страда
ния на жителите на тези незаконородени квартали, кон
то е било допуснато да се създадат, общината няма право 
да лишава жителите им от своите грижи. И затуй, какво
то може общината да направи за останалите квартали 
на града, тя трябва обезателно да го направи и за жите
лите, които населяват тия незаконородени квартали, без 
да се смущава, че с това ще се насърчи заграбването на 
нови общински места. Срещу заграбването на общински 
места трябва да се вземат най-ефикасни мерки. Главно 
трябва да се прекрати демагогията, която се прави с раз
даването на общинските имоти. Няма да бъде средство 
против заграбването на общински места оставянето па 
тия няколко хиляди души, които населяват бездомниш 
ките квартали, да тънат в мизерия в една зима и при тия 
неудобства, при които са поставени да живеят, нямайки 
възможност да изчистят своите улици от кал, нямайки 
възможност да задоволят своите най-елементарни нужди, 
да изчистят своите малки жилища, които там са натру 
пани едно до друго.

Ето защо, г-да съветници, аз настоявам да приемете



inii.'i наше предложение, като се разбира, че съветът на- 
тиарна Постоянното присъствие да поеме върху си тези 
i рижи. Сетне, в какво конкретно трябва да се изразят 
подобренията в крайните квартали — това ще бъде уста
новено от една комисия от технически лица, която би нма- 
i.i всичката възможност да изучи какво трябва и какво 
чпже да се направи. Не може да ми се възрази, че нашата 
tpyna иска нещо невъзможно, неизпълнимо сега, при 
и.тинята на войната, че ние искаме разхубавяването на 
uní квартали — нещо, което ще бъде задача на общината 
в бвдеще, при нормални времена.

Нашето предложение е приемливо и отговаря на ин- 
i пресите на тези граждани, които имат право да искат 
ми щбрение на своите квартали, още повече сега, през 
време на войната, при събитията, които преживяваме.

Председателят: По въпроса за подобрението на край
ни ie квартали има предложение от социалдемократпче-
• м га група, в лицето на г-н Георги Димитров, с което 
предложение се натоварва Постоянното присъствие да се 
huí рижи за крайните квартали на града и да се избере 
е nía комисия от Общинския съвет, която да се произнесе 
конкретно върху подобренията, които са възможни и тряб
ва да станат в настоящия момент по отношение на улиците, 
числото и разположението на чешмите и фенерите. Прие
ма ли съветът това предложение? Които го приемат, мо- 
!и да си вдигнат ръката. ( М н о з и н с т в о . )  Приема

I е
/'. Димитров: Позволете още една дума — като се 

р1пбира, че избраната от Общинския съвет комисия вед- 
naia ще почне да действува и каквито проучвания напра
ви за онова, което е възможно да се предприеме в край
ни н* квартали, ще ги съобщи на Постоянното присъствие, 
цпст от своя страна при това решение на съвета ще се 
ч\нсгнува задължено да вземе съответните мерки.

Председателят: Тая комисия ще се занимава, първо,
• юставянето на вода за града, с отварянето на чешми; 
в три, с доставката на газ и, трето, с намиране работници 
>з поддържане на чистотата. По 6 лв. сега даваме, за да 
mi намерим, и не ги намираме. Предложението се приема, 
'а членове на комисията аз предлагам: г-дата Георги 
lnMinpoB, д-р Г. Калинков, д-р Владимир Чернев, инже



нер П. Сарафов, инженер Бояджиев и инженер Танев. 
Които приемат тоя състав на комисията, моля да си вдиг
нат ръката. ( М н о з и н с т в о . )  Приема се.

2. ПО ПОВОД НАРУШАВАНЕТО НА ЗАКОНА 
ЗА ЗАДЪЛЖИТЕЛНО ОСНОВНО ОБРАЗОВАНИЕ

Макар у нас да е осветен принципът на задължителното 
основно образование, никога този принцип не е бил на
пълно прилаган изобщо в страната и специално в София. 
Миналата, Балканската война*, както и сегашната дой
доха да увеличат трудностите за прилагането на този 
принцип не само извънредно хубав, но и необходим за 
социалното, икономическото и културно развитие на стра
ната и особено необходим от гледището на нашата партия, 
която вижда своята сила, своето развитие и изпълнение 
на своите задачи в бъдеще в грамотността, в интелигент
ността, в повдигнатия интелект на работническите маси. 
През време на миналата война половината от децата п 
софийските училища, подлежащи на задължително обу
чение, са били вън от училищата. Вижда се, че и при се
гашната война от миналата година близо половината от 
децата са в различни индустриални и други заведения, 
занимават се с други занаяти или пък се скитат из ули
ците или стоят в къщи, без да посещават училищата. 11 
не само че всички не са записани, тъй както законът го 
изисква42, не само че не е направено необходимото тия 
деца да бъдат прибрани, извадени от индустриалните и 
други заведения, от кварталите и заведени в училищата, 
тъй както това трябва да бъде, но и тия деца, които по 
една или друга причина, по един или друг подтик, било 
чрез семействата или чрез училищните настоятелства, са 
се записали в началото на 1915—1916 г. учебна година, 
не са останали до края, както аслъ не остават до края 
всички и през нормални времена. Но забележително с. 
че сега това напускане на децата, които вече са се запи
сали в училищата в началото на учебната година, е зна
чително по процент. За учебната 1915—1916 г. има за 
писани в софийските основни училища 8726 ученика; ш

• Отнася се за двете балкански войни (1912 —1913). (Ред.)



1 ях до края на годината са останали 7790. Следователно 
936 ученика са напуснали училищата. Забележително е, 
че масово напускане на ученици има преди всичко в учи
лищата на крайните квартали на града, там, дето живее 
работническо бедно население. В училищата «Братя Ми
ладинови», «Трайко Китанчев», «Ст. Михайловски», «Ва
сил Левски», които се намират в «Ючбунар» и «Коньо- 
иица», в началото на учебната година са били записани 
2290 ученика, а в края на годината са останали 1901. 
Значи само от тия училища са напуснали 389 ученика, 
докато в двете училища в центъра на града — в кварта
ли при Народното събрание и при Военното училище — 
пг 396 ученика, които са се записали, в края на годината 
си останали 359: значи напуснали са само 37 деца. Оче
видно е, че напускането на децата се причинява, от една 
прана, от мизерията, от липсата на материални средства, 
и конто са поставени особено през време на войната работ
ническите и други войнишки и бедни семейства в край
ните квартали, и, от друга страна, както ще посоча по
сипе, от липсата на близки и удобни помещения, в които 
децата да се занимават. За тази учебна година има запи
сани досега повече деца, отколкото за миналата. Мина
лата година, както казах, са се записали 8726 деца, а 
сега — 9009, плюс 80 деца, които са записани в новоот
критото училище в «Булина ливада» за децата от тоя 
квартал. Миналата година по липса на помещения уче
ниците от основните училища е трябвало да се занимават 
3 полудни в седмицата вместо 12, както е нормалното. Седем 
полудни средно през седмицата децата са били изоставе
ни на произвола на съдбата, на улицата да правят как
вото знаят, особено при слабия надзор от страна на се
мействата им сега, през време на войната. Тая година би 
продължило същото положение — да имат занятие най- 
много 3 полудни през седмицата, — ако градската рек
визиционна комисия не реквизира някои нови училищни 
• I ради за нуждите на Военното министерство, за болници. 
Училището «Братя Миладинови», което беше досега сво
бодно и на което са разчитали за тая учебна година, на
последък е реквизирано. А в това училище са се занима
вали в различни часове на дните и на седмицата 2446 
лени. Така че близо х/4 от всички деца, които сега са за



писани в училищата в София, с реквизирането на това 
училищно здание в «Ючбунар» остават вън от училищата. 
2446 деца ще трябва да бъдат разпръснати в други зда
ния, на много далечно разстояние; дори очаква се, ако 
това училищно здание остане реквизирано, децата от 
«Ючбунар» и от «Коньовица» да бъдат принудени да оти
ват в училището «Отец Паисий», което се намира на ул. 
«Дунав» и бул. «Дондуков», в едно училище, което е 
на единия край на града, а децата живеят на другия 
край.

Г-да съветници! Вие ще се съгласите, че общината е 
заинтересована както в нормално време, така и във вре
ме на война учебното дело да функционира по възмож
ност по-правилно, тези деца, които подлежат на задъл
жително обучение, да бъдат в училищата, да имат уста
новена програма, да имат на разположение нужните 
учебни часове, за да получат оная необходима грамотност, 
която предполага едно по-сетнешно следване вече в гим
назия или по-нататък, или пък която предполага една 
основна подготовка за практически занятия, за самия 
живот. Обаче от положението, в което са поставени днес 
основните училища, и от начина, по който ще се извърш
ват учебните занятия, се вижда, че ако сега не се вземат 
някои мерки от страна на Училищното настоятелство и 
специално от Софийската община чрез нейното Постоян
но присъствие, ние в София ще имаме средно през седми
цата учебни занятия в два полудни. И в такъв случай 
остават 10 полудни в седмицата съвършено свободни. Де
цата, заети в училището, които са записани, които са ан
гажирани да посещават училището, които смята се, ще 
отиват редовно в училището, 10 полудни през седмицата 
ще бъдат съвършено свободни, ще бъдат оставени на про
извола на съдбата, ще бъдат лишени от училищния над
зор, от училищното влияние, от училищното възпитание 
и очевидно ще бъдат възпитавани на улицата в оная сре
да, която у нас, в София, както в големите европейски 
градове, създава само апаши, крадци, лумпени. Аз знам, 
че Училищното настоятелство под влиянието на известни 
заинтересовани софийски граждани няма да остави из
вестни училища да се занимават само 2 полудни през 
седмицата. То ще осигури едно по-често занимание, както



е ата  в училището «Отец Паисий», гдето има занятия 
и () полудни в седмицата, даже сега. Но в другите учили
ща, в училищата в крайните квартали, които се посеща
ва г от деца на бедните семейства, ще има, както е и сега, 
«аннтия само в 2 полудни в седмицата.

Г-то защо една голяма спънка за редовното обучение 
на тия деца, които са записани и които могат да бъдат 
шнисани през тая година, се явява липсата на училищни 
помещения. Всички добри, нови училищни сгради, за 
конто общината е разходвала толкова средства, днес са 
превърнати на болници. Дори и стари училищни сгради 
еа реквизирани от реквизиционната комисия и оставени 
иа разположение на Военното министерство за болници. 
Мека не се възразява, г-да съветници, че нашата градска 
реквизиционна комисия, в която действуват общински 
п.потници, делегати на нашето кметство, при реквизира
нето на тия сгради се е ръководила изключително от лип
сата на каквито и да е други помещения. Защото ние мо
жем да посочим цяла редица други здания, много удобни 
ta болници, които бяха свободни, не бяха реквизирани 
плава, когато училищни сгради бяха ангажирани за бол
ници. Хотели, които нямаха почти никакви посетители 
през известни периоди на годината, откакто България е 
щ.п война, не бидоха реквизирани, а училищни сгради 
биха превърнати на болници. Частни къщи, за които тоже 
се знае, че могат да бъдат реквизирани за болници, не 
биха реквизирани за тая цел. Остави се пак чрез пашата 
ipадска реквизиционна комисия да бъдат реквизирани в 
неитъра на града неудобни за болници помещения и оста
неш! на разположение на военните за някакви си съвър
шено излишни, по моето лично убеждение, военни скла- 
доие. Има големи салони в центъра на града, както е слу
чаят със зданието на Ставридис на ул. «Витошка», което 
беше пивница и което е реквизирано за склад, в който от 
месеци насам — зная го като член на една комисия прн 
i яловото управление — има само две купчини панталони. 
Всичко друго, от което тиловото управление има нужда, 
lo дава в други складове, плащат се с хиляди левове 
наем — то е работа на военните, те отговарят. Но във 
исекн случай факт е, че това е едно помещение, което би 
могло да се използува за болница и е много удобно. Аз



мога да посоча много подобни здания и дохождам до зак
лючението, че, от една страна, градската реквизиционна 
комисия се е поддавала на капризите на военните, които 
са искали това и това здание, харесали им се училищата, 
защото са много удобни, добре им е там и тя ги реквизира, 
и, от друга страна, тя се е поддавала на друго нещо.

Т. Влайков: Не е на военните добре, ами на болните.
Г. Димитров: За болните има и други добри здания.
Т. Влайков: Туй може да се каже, но не, че е добро 

за началниците.
Г. Димитров: Преди да настъпи тая учебна година, 

преди да имаме тая голяма нужда от здания, както е слу
чаят от известно време насам, имаше по-рано здания, кои
то можаха да бъдат реквизирани за нашите ранени и бол
ни войници, вместо да се реквизират сега училищни зда
ния; реквизирани са сега даже някои стари училищни 
здания, които са съвсем негодни, каквото е еврейското 
училище на ул. «Позитано», едно нечисто здание, което 
едва ли може да служи като болница, понеже не е хигие
нично. Градската реквизиционна комисия при реквизира
нето на зданието се е ръководила от това, което е свобод
но, което е в нейни ръце, има училища, посяга веднага 
върху тях. Искам да кажа, че тя не е полагала усилия да 
търси други здания. И затова искам да обърна внимание, 
че градската реквизиционна комисия, на която председа
тел е нашият кмет, трябваше да обърне внимание преди 
време непременно на това — да гледа да употреби всички 
усилия за намиране на други здания за болници и само в 
краен случай, когато няма абсолютно никакви възмож
ности, тогава да се.посяга на здания и да се увреждат ин
тересите на учебното дело. На учебното дело у нас не се е 
гледало с нужната сериозност и в дадения случай, при 
реквизирането на здания, както и в миналата война, из
пъква много ясно с какво голямо пренебрежение ние, 
които говорим се за подобрение на учебното дело, се отна
сяме към тоя институт. Сега вече действително е много 
трудно да се иска освобождението на известни здания, 
но се пак намирам, че с течение на времето известни учи
лищни помещения биха могли да бъдат освободени и да
дени на разположение на Училищното настоятелство за 
училищни цели. А там, дето се окаже съвсем невъзможно



пашите училищни здания да бъдат освободени и трябва 
да останат за болници, в тия места Училищното настоя
телство, подпомогнато от Софийската община, трябва да 
наеме други здания, макар и не толкова удобни, колкото 
пашите училищни помещения, за да се продължи учението 
на децата, защото по никой начин не може да се иска де
цата от «Коньовица» да идват в училищата в центъра на 
града или в «Подуяне». Това е невъзможно. При такова 
разпределение на децата в различни училищни помеще
ния ние ще имаме сигурно не 900 и няколко — близо 
1000 — напуснали училището деца, както миналата го
дина, но вероятно двойно и тройно повече.

Ето защо първото нещо, което нашата група иска със 
споето предложение, е Постоянното присъствие да окаже 
па Училищното настоятелство, което е автономен инсти
тут, необходимото съдействие да се освободят колкото е 
възможно повече училищни сгради, и ако някои не могат 
да бъдат освободени, на тяхно място да се ангажират 
други помещения за училища.

На второ място, г-да съветници, едно голямо препят
ствие за посещаването на училищата от страна на вой
нишките деца и от децата на работнически, бедни семей
ства в тия крайни квартали, които деца са масата от уче
ниците в софийските основни училища, е, че липсват ма
териални средства на техни-те семейства да ги издържат, 
п особено сега, през време на войната, когато бащите са 
н редовете на войската, когато редовен доход от труд 
липсва, когато повечето от тия семейства в София сега 
по необходимост трябва да разчитат на държавната по
мощ за войнишките семейства. Когато и общината дава
ше помощи на бедните семейства, се беше едно облекчение, 
но за жалост тая помощ се прекрати и семействата раз
читат сега само на държавната помощ, и то не всякога 
редовно давана — след 2—3 месеца, както имаше случай. 
Децата от тия семейства, подлежащи на задължително 
обучение, трябва да отиват на училище и родителите по 
закона трябва да бъдат глобявани, ако не вземат необхо
димите мерки децата им да ходят в училището. Но вие 
ниждате, че тия семейства нямат средства, не могат да 
отделят това, което е необходимо, за да издържат децата 
ги п училището. Много от тях се принуждават да пращат



децата си да работят във фабрики, в занаятчийски заве
дения, в търговски магазини, в разни продавници, да 
приелужват тук-таме, за да изкарат, каквото могат. И 
ако нашата община би имала възможност — има необхо
димия институт за това — да направи една основателна, 
изчерпателна анкета за числото на заетите през време на 
войната деца в разни заведения, подлежащи на задъл
жително обучение, картината би била потресающа. Аз 
съм констатирал, г-да съветници, че днес има деца 7—8- 
годишни, въобще по-малки от 10 години, натъпкани да 
работят във всевъзможни дупки, в локумджийници, са- 
ламджийници и други подобни работилници, където ра
ботят по 10—12 часа на ден — малки, крехки същества, 
за да изкарат няколко гроша да ги занесат в къщи; и 
другите фабрики по липса на възрастен работнически 
персонал се пълнят с жени, а също и с деца, подлежащи 
на задължително обучение.

Необходимо е следователно общината да положи всич
ки грижи, за да осигури материалното подпомагане на 
тия деца, които подлежат на задължително обучение. 
Този принцип е възприет и в училищния бюджет на об
щината, всяка година се гласува известен кредит за ку
пуване обуща, дрехи, учебни пособия, за подпомагане на 
бедните ученици. Но кредитът, който се предвижда за 
тая цел в училищния бюджет, е недостатъчен и той стана 
особено недостатъчен след поскъпването на материалите 
през време на войната. Ако по-рано можеха да се снаб
дяват 1000 лица с обувки по кредита, който имаме, сега 
не могат да се снабдят нито 100 при всичките икономии 
с обувки, каквито и да са, дори както предлага Учи
лищното настоятелство да се употребяват дървени под
метки. А през зимата за тия деца трябват обувки, не могат 
да ходят боси и тия, които се излагат да ходят на учи
лище необути добре, рискуват със здравето си; вместо да 
добият образование, биха спечелили смъртоносна болест.

Кредитът за учебни пособия тоже е малък, защото той 
разчита на едно число ученици, които ще получават като 
бедни безплатно учебници, както е в нормално време. 
Обаче тяхното число сега, през време на войната, е мно
го по-голямо по понятни, известни вече причини — че 
бащите не са тук, че редовните доходи на ония семейства,



конто, макар и работнически не са искали за децата си 
безплатно учебници, сега им липсват, и очевидно е, че 
този кредит за учебни пособия, ако остане в размера, в 
които е определен сега, не ще стигне и много от децата 
не ще могат да изкарат докрай учебната година, защото 
нямат учебни пособия, при всичките други неудобства, 
конто срещат.

И най-сетне особено важно е това, което общината е 
нравила и трябва да прави в бъдеще, и специално сега, 
през време на войната —- да дава храна чрез своите тра
пезарии на учениците, които имат нужда.

И. К- Божинов: Г-н Димитров! Кое е Вашето пред
ложение?

Г. Димитров: Моля Ви се! Мене ми се струва, че 
това не е безинтересно. Аз повтарям. По този въпрос се 
«• дебатирало цяла година и тепърва Софийската община 
трябва да го разгледа при нормално време.

И. К ■ Божинов: Постоянно ще го разглежда, но сега 
времето е извънредно.

Г. Димитров: Именно защото е извънредно, трябват 
н извънредни грижи, и този въпрос трябва повече да ви 
интересува.

И . К. Божинов: Само че Вие го поставяте много ши
роко.

Г. Димитров: Учениците, които се нуждаят от без
платна храна в ученическите трапезарии, са много по
вече, отколкото обикновено се мисли. Особено сега са 
много повече от оная норма, за която обикновено се пред
вижда разход за трапезариите в бюджета на Софийската 
община. От официални сведения, които са взети от Учи
лищното настоятелство, се вижда, че миналата учебна 
година са били представени от учителите като бедни, 
иуждающи се от безплатна храна в трапезариите, които 
нямат абсолютно нищо, ако не отидат да работят или да 
откраднат нещо, 1219 деца, а от тях са били приети 365. 
Както виждате, близо 900 ученика от тези, които самите 
учители, познавайки децата и семействата, считат, че 
|рябва да се ползуват от безплатната храна, която тра
пезариите са длъжни да дават, не са могли да се ползу
ват от такава безплатна храна.

Независимо от това учителите са представили същата



година 1454 бедни деца, нуждающи се от облекло и обув
ки, а са получили такива от Училищното настоятелство и 
от едно-две благотворителни дружества всичко 548 деца, 
или са били лишени 906 от представените да получат 
облекло и обувки деца. От направената анкета миналата 
зима в училището «Васил Левски» в «Коньовица» е кон
статирано, че от 389 ученика, които са се явили там в 
деня на анкетата, в един снежен ден, отишли със скъсани 
обувки 164 деца, от които 45 са носили чужди обувки, 
45 са били с дървени налъми, 20 боси, а отсъствували 
67 поради липса на облекло и обувки. Това, което е кон
статирано за един от крайните квартали на столицата, 
трябва да се знае като положително, което не подлежи 
на никакво съмнение и оспорване, и през тая зима то 
може да съществува в двоен и троен размер поради това, 
че войната продължава вече една година и че сега всич
ки тия работнически и други войнишки семейства са из
черпани във всяко отношение повече, отколкото бяха през 
месеците септември, октомври и ноември 1915 г.

Г-да съветници! Всичко това показва, че общината 
трябва да направи по-големи материални жертви и да 
положи по-големи грижи през време на настоящата вой
на за облекчаване съдбата на тия деца, подлежащи на 
задължително обучение, и, от друга страна, да се погри
жи да създаде трапезарии и да разшири тоя институт, 
за да се ползуват повече деца, и същевременно да прибе
ре тези деца, които днес се намират в различните инду
стриални и други заведения и които деца по закона тряб
ва да бъдат в училищата. Да се разчита на частната бла
готворителност, г-да съветници, през време на настояща
та война е наивно и смешно. При друг случай бих искал 
от г-н председателя на съвета, като председател на тъй 
наречения Съюз на благотворителните дружества43, да ни 
осветли, макар и накратко, какво върши тоя Съюз на 
благотворителните дружества днес, през време на вой
ната, и каква дейност развиват различните тези благо
творителни дружества, които твърде много парадират и 
с особена настойчивост се обръщат към Софийския общин
ски съвет за субсидии и помощи! Но това, което знае 
г-н кметът като председател на Съюза на благотворител
ните дружества, това, което зная аз и другите г-да съ-



потници, е, че този съюз не функционира, нищо не върши 
и София.

Председателят: Работи, работи, г-н Димитров!
Г. Димитров: Ще ни дадете сведения.
Председателят: Не съм длъжен да Ви давам сведе

ния н няма да Ви ги дам. Следете сами какво правят бла- 
итюрителните дружества.

Г. Димитров: Ще Ви кажа какво правят. Вие недей- 
ц* защищава толкова дружествата, които заслужават от 
Нас, като председател на съюза, упрек, че не действуват.

Председателят: А Вие какво действувате! Само при
казки разправяте.

Г. Димитров: Аз ще Ви посоча, г-н председателю! 
Недейте се дразни толкова, защото фактите говорят до
статъчно ясно. Работническите дружества, синдикати, на 
които Софийският общински съвет дава 1000 лв. годишна 
субсидия за подпомагане на безработните членове на тия 
дружества, са разходвали от мобилизацията до ден дне
шен 15 000 лв. свои средства за подпомагане на войниш
ки семейства, за сираци от войната, за нещастни случаи 
н пр. Тези дружества не са длъжни да сторят това, те 
не разполагат и с данъците, събирани от софийските 
(раждани, а събират стотинка по стотинка от своите соб
ствени гладуващи членове. Но питам аз: какво правят 
|е:ш господа, като вземат нашите общински средства? Аз 
те  Ви направя в друго заседание едно питане за яслите — 
едни институт, където всички деца, с изключение на 5, 
се издържат от Софийската община. Аз зная каква е тая 
П/ип-отворителност. Или ще ми създавате една фабрика за 
|1Нголи, за мъртъвци! Кажете ми, г-н председателю, къде 
се проявиха тия благотворителни дружества да подпо
могнат учащи се деца на бедни семейства, на които Учи
лищното настоятелство с този малък кредит, който има, 
не може да помогне?

Председателят: На бедните деца се дават дрехи, обу
ща, книги и пр. Вие като че ли не живеете в София!

Г. Димитров: Аз живея в София и имам сведения от 
Училищното настоятелство, от официален източник.

Председателят: Кажете ги.
Г. Димитров: И съжалявам, че Вие възразявате за 

работи, които веднага могат да бъдат установени.



Председателят: С данни ни говорете. Недейте ни дър
жа без данни.

Г. Димитров: Ще ви дам данни, но трябва да прове
рите.

Д-р И. Спирков: По-скоро Вие трябва да проверите.
Г. Димитров: Много се вълнувате, когато ви гово 

ря за благотворителността.
Председателят: Вълнуваме се, защото не искаме да 

вредим на това дело. Ние сме се разкъсали с разни благо
творителни дела и Вие се преструвате, че не ги виждате.

Г. Димитров: Аз не се преструвам, но Ви отричам 
правото да говорите за благотворителност тази година, 
сега, когато не е дадено нищо на децата, не са дадени 
обувки.

Председателят: Дружествата дадоха.
Г. Димитров: Не са дали.
Председателят: Дадоха.'
Г. Димитров: Остава да се справим и в идущото за

седание да се разберем.
Председателят: В три училища се раздадоха обувки; 

в другите — дрехи.
Г. Димитров: И сега, в този момент, тези благотво 

рителни дружества се карат как да употребят сумите, 
които вземат.

Председателят: Тяхна работа.
Г. Димитров: Не е тяхна работа.
Председателят: Можем ли да им вземем парите <и 

ръцете!
Г. Димитров: Но характерно е, че тия дами се кар;и 

как да се разпределят тия суми, кой и къде да ги даде.
Председателят: Идете ги погодете, г-н Димитров!
Г. Димитров: Нямам никаква охота за това.
И . Д. Божинов: Какво ще направят дамите, това не 

е наша работа.
Г. Димитров: Моята идея е, че на подобна благотип 

рителност общината не може да разчита. Ето защо ш 
трябва да се стреми да направи от своя страна каквоп» 
може. Ако благотворителните дружества биха направили 
нещо добро — берекет версии*, не съм аз, социалдемо

Вегеке( уегБШ (тур.) — слава богу. ( Р е д . )



прагът, който бих ги осъдил и да кажа: «Не ща ви помощ
та!» Не бих го направил. Но моята идея и нашето стано
вище е било, че Софийската община, както и всяка друга 
община, е длъжна да разчита за своите социални функ
ции па себе си, на своите средства и да се не обляга на 
случайната благотворителност, която често пъти е от 
съмнително естество. Както по отношение на трапезариите, 
гика и по отношение на даването на безплатни дрехи, 
обувки и учебни пособия на бедните ученици, както и на 
всички средства, за да се улесни посещаването на учили
щата от децата, подлежащи на задължително обучение, 
общината е първата, която трябва да се погрижи и да 
окаже всичкото необходимо съдействие на Училищното 
настоятелство. Щом като общината би трябвало да вземе 
ши грижа, очевидно е, че тя трябва да разполага с из-, 
вестни средства за тая цел. И аз намирам, че нашата об
щина може да намери малките парични средства, които 
биха били необходими за едно скромно подпомагане, ка- 
Н) направи едно увеличение, една прибавка към този кре
дит, който имаме в училищния бюджет за дрехи, обувки 
и учебни пособия, дори като се отдели от сумите, които 
имаме за подпомагане на войнишките семейства, една 
малка сума, която няма да се даде като пари на тия се
мейства, а ще се даде като обувки или онези работи, кои- 
II) са необходими за учениците, деца от тия семейства. 
Гоже от тия средства, които имаме на разположение, 
бича могли да се увеличат и разширят трапезариите в 
крайните квартали. Общината има свои органи и е в със- 
ищцпе да поиска от органите на Министерството на тър- 
твията, промишлеността и труда да извадят ония деца, 
|ч»иго сега се намират в различните индустриални запе
чения като работници и които подлежат на задължител
но обучение, и да ги изпратят в училището. Аз считам, 
че тия задача на общината е извънредно важна и че през 
в р е м е  па войната трябва да се изпълнява така, с такова 
\i ирдие, с такава загриженост, както и след войната, 
иигнто ще има много повече време и средства и по-бла- 
t * н 11 > и и гни условия за постигане на същата задача. Общи- 
iiiiiii пс може да се дезинтересира от съдбата на училшц- 
i i i i io  дело и да остави Училищното настоятелство само 
ni е е  бори с всички трудности, които се срещат. Според
i » I n'f>i у Димитров, т. 7



предложението, което ще прочета след малко, нашата 
група схваща, че Училищното настоятелство е, което има 
специално грижата за уредбата на училищата, то носи 
всичката отговорност за развитието и състоянието па 
учебното дело и като изборен институт, какъвто сме п 
ние тук, общинските съветници, има правото, тъй да се 
каже, като автономно учреждение да урежда в кръга на 
този бюджет учебното дело. Но Училищното настоятел
ство днес, за постигане на трудната задача, която има 
пред себе си, се нуждае от широкото съдействие на Со
фийската община и понеже сме заинтересовани да бъде 
уредено учебното дело по възможност по-добре, въпреки 
всички трудности, които войната днес създава, то ние 
сме длъжни да окажем това съдействие на Софийското 
училищно настоятелство.

Ето защо нашата група прави следното предложение: 
( Ч е т  е.) «Натоварва се Постоянното присъствие да ока
же на Училищното настоятелство всичкото необходимо 
съдействие относително приложението на задължително
то основно образование за децата, като преди всичко се 
погрижи:

1. Да се освободят част от реквизираните училищни 
здания, за които се окаже възможно това, и се наемат 
потребните други здания за училищни помещения, така 
щото учащите се деца да имат най-малко 6 учебни полудни 
в седмицата.

2. Да се открият наново и разширят общинските без
платни ученически трапезарии в крайните квартали н 
да се увеличи предвиденият кредит за обувки, дрехи н 
учебни пособия, за да се осигури възможността и за бсд 
ните деца редовно да посещават училищата.

3. Да се приберат в училищата всички подлежащи нл 
задължително обучение деца, като за тая цел се пред 
приеме и една специална ревизия на индустриалните и 
други заведения и намиращите се на работа в тях децл, 
подлежащи на задължително обучение, се изпратят м 
училищата.

4. Да се изиска от Министерството на труда да се пг 
оставят на работа в заведенията деца, незавършили ал 
дължителния курс на основното образование, като в тона



отношение се изпълнят точно постановленията на Закона 
И1 женския и детския труд и Закона за народната про
света.»*

Г-да съветници! Иска се нещо, което е напълно въз
можно и което се налага от интереса на самото учебно 
дело в столицата.

(След изказвания на И. К. Божинов, д-р И. Спирков и Т. Г. 
Илайков по направеното от Г. Димитров предложение.)

Г. Димитров: Г-н Влайков! Нашето предложение не 
се позовава на това, че има някакво специално искане от 
страна на Училищното настоятелство. Училищното на
стоятелство винаги е предявявало отделни искания по 
отношение на здания и т. н. Ние искаме общината в ли
цето на своето Постоянно присъствие да окаже в днеш
ния момент всичкото съдействие на Училищното настоя
телство в тая посока за прилагане на задължителното 
образование.

Т. Г. Влайков: Това трябва да го иска Училищното 
нпстоятелство.

Г. Димитров: Пардон! Общинският съвет може да 
окаже съдействие по два начина: или като му се иска 
непосредствено: «Това, това, това», или като сам съветът 
се сезира с въпроса и каже на Училищното настоятелство, 
че е нужно да се направи първо —това, второ — това, тре- 
М) — това. С това не се накърнява автономията на Училищ
ното настоятелство, но се съдействува за изпълнението на 
неговите задачи.

(След изказвания на Т. Г. Влайков, Г. Вазов и д-р Н. Сака«

Г. Димитров: За да се избягнат излишни разправии, 
пошолете да кажа следното! Ако би се приело нашето 
предложение, фактически работата ще се нареди така.

Нашето Постоянно присъствие в лицето на г-н кмета 
||>ед|ю с председателя на Училищното настоятелство ще 
И 1П1ЮВЯТ кои здания могат да бъдат освободени, като се 
направят постъпки, и тях ще искаме да освободим. Там, 
че 1о известни училищни здания не могат да бъдат освобо

* Пж Работнически вестник, № 131, 28 септември 1916 г. (Ред.)



дени, ще се подирят други здания, ще потърсим средства, 
за да платим наема.

(След изказване на д-р Н. Сакаров.)

Г. Димитров: Автономията, както ние я разбираме, 
не диктува подобни отношения. Председателят на Учи
лищното настоятелство и Вие бяхте длъжни да се спора
зумеете за едно общо действие. Това не е автономия, това, 
което правите, е глупост.

(След изказвания на д-р Н. Сакаров и д-р Г. Калинков.)

Г. Димитров: Моля Ви се, запитайте Постоянното 
присъствие, след като се постави този въпрос в дневния 
ред на съвета, какво е направило то за проучване на въп
роса и дали е събирало необходимите сведения от Учи
лищното настоятелство. Виждаме, че нищо не е направено.

Председателят: Какво питате, г-н Димитров?
Г. Димитров: Аз казвам на г-н Калинков, който 

казва, че се процедирало по неправилен начин, да вн 
запита вас, Постоянното присъствие, след като съветът 
реши да се постави в дневен ред на настоящата сесия 
въпросът за училищата в София, какво сте направили вие 
за проучване на този въпрос, какви сведения сте събрали 
от Училищното настоятелство и какви предложения вие, 
като Постоянно присъствие, правите?

Председателят: Нали Вие правите предложение вме
сто нас!

Г. Димитров: Когато Постоянното присъствие внася 
предложение, то ще бъде по-добре информирано от нас.

Председателят: Значи внасяте предложения, непроу 
чени от самите вас.

Г. Димитров: Моля Ви се, ние сме ги проучили, ни 
аз съжалявам, че Постоянното присъствие не е проучили 
въпроса.

(След изказвания на д-р Г. Калинков и реплика на И. К. 
Божинов.)

Г. Димитров: Моля Ви се, аз искам да кажа само днс 
думи, че като повдигам този въпрос, не съм имал намере
ние да се явя в защита на Училищното настоятелство. 
Напротив, аз лично съм недоволен от това, което пред



седателят* на туй Училищно настоятелство и неговото 
болшинство вършат. Чрез нашия представител** там ние 
сме повдигали неведнъж решително цяла редица въпроси 
от учебното дело и сме искали да се работи другояче, а 
ис тъй, както те работят. Ако повдигам този въпрос, 
нравя го, защото имам убеждението, че извън Училищното 
настоятелство — един автономен институт, който се грижи 
ц| вътрешната организация, за уредбата на учебното де
ло, и общината тоже има за задача да се интересува от 
това учебно дело, да направи всичко, което зависи от 
нсн, в подкрепа на това, което е и задача на Училищното 
настоятелство. Ако направих един упрек на реквизицион
ната комисия, че е реквизирала известни училищни зда
ния тогава, когато други обществени или частни здания 
са свободни, направих го не защото не знаех, че градската 
реквизиционна комисия е подчинена на главната при Воен
ното министерство и значи тя не може да не изпълнява 
ашюведите, дадени от него, а напротив — затуй, защото 
¡шиех няколко случая; и г-н Спирков, като председател 
сега на реквизиционната комисия, както и неговите пред
шественици, биха си спомнили тези няколко случая, 
когато реквизиционната комисия не направи всичко това, 
което й беше възможно, когато имаше налице време и 
условия не само за да откаже, но и да обясни на г-да воен
ните, че има и други здания, тоже подходящи за болници 
като училищата. На онова време това беше напълно въз
можно и мисля, че ако нямаше капризи, това можеше да 
биде прието.

Председателят: Защо не осветлихте тогава тая ра
бота?

/'. Димитров: От страна на Училищното настоятел- 
) що се повдигна този въпрос тогава.

//. К. Божинов: Лекарите, началниците на болни
ците посочват кое здание да се реквизира според това дали 
е близко, дали е удобно и пр. и всеки път нарядите ми- 
нниат през наши ръце.

/ ’. Димитров: Тук са господата от градската рекви- 
ншнонна комисия. . .

• Стефан Дойчинов, представител на Либералната партия. (Ред.)
*• Лимби Кандев, представител на БРСДП (т. с.) в Софийското учнлищ 

И" |метт»итслство от май 1915 до декември 19_0 г. (Ред.)



И. К. Божинов: Аз съм от окръжната.
Г. Димитров: Толкова по-добре, тогава знаете много 

добре, че военните власти някога искат здание за еди- 
каква си цел и вие им го посочвате. Има случаи, когато 
те казват: «Не искаме еди-кое си здание, дайте ни едно 
подходящо здание за болница», и вие им посочвате учи
лищата. Аз разбирам, че сега положението е много по- 
трудно, отколкото в първите дни на сесията, когато пов
дигнах специално въпроса за училищата.

Председателят: И преди 10 дни беше същото.
Г. Димитров: Тогава не идваха толкова ранени. Но 

от друга страна, сигурен съм, г-н председателю, че това 
положение няма да продължава много време и че вие, 
като Постоянно присъствие, имате всичката възможност 
заедно с Училищното настоятелство да намерите начин 
за освобождаване впоследствие на някои от тия училищ
ни здания, които сега са заети за болници, или да се нае
мат други здания за училища. В тая посока има въз
можност да се действува и общината е длъжна да дей
ствува.

Сега се явява въпрос: нарушаваме ли ние автономия
та на Училищното настоятелство, като се занимаваме е 
този въпрос? И ние сме тоже за автономията на Училищ
ното настоятелство, тя трябва да се спазва, но ние не 
нарушаваме тая автономия, когато разискваме тук, ко
гато искаме обяснения за дейността на Училищното на
стоятелство или когато искаме да му помогнем при изпъл
нението на неговите задачи, защото наша длъжност е 
като Общински съвет да се грижим за възможно по-доб
рото уреждане на учебното дело. Няма да бъде никакво 
накърнение на автономията на Училищното настоятел
ство, ако съветът приеме едно подобно предложение, 
каквото ние правим: да се окаже всичкото необходимо 
съдействие сега, конкретно вече Постоянното присъствие 
ще види какво може да се направи, на Училищното на
стоятелство в тая и тая посока, както е изложено в пред
ложението, и които здания могат да се освободят, ще се 
освободят, ако не може — няма да се освободят. И ако 
Сакаров беше в началото, когато обяснявах нашето пред
ложение, щеше да знае, че аз сам дадох тъкмо такова 
обяснение на предложението ни. Ние знаем, че сега няма



дп се постигне това, което в нормално време може да се 
илирави; сега може да се получи в резултат нещо огра
ничено. Но това не освобождава нас от грижата за учеб
ни го дело — поне в рамките на съществуващите условия, 
на възможностите. Това е, което поддържам; това е, кое- 
ю предлагам.

Нто защо аз мисля, че това наше предложение може 
дп бъде прието от съвета; не само да се вземе акт от него, 
Н1 да се иска доклад от Училищното настоятелство, но 
дп бъде като едно ръководство за Постоянното присъст- 
пно в работата, която има да върши по отношение на учеб
ното дело сега, през време на войната. Ще се направи това, 
което условията позволяват. Няма защо да чакаме Учи
л и щ н о т о  настоятелство само да се обърне към нас. Ако 
у него сега има вина, че не се е обърнало към съвета, 
ю не значи, че и Общинският съвет трябва да се дезин- 
1ересира по този въпрос.

Ог друга страна, нашето предложение е съвършено 
конкретно, не се касае до принципиални въпроси и по
ложения, а иска да се направи: това, това, това, и аз моля 
дп бъде прието.

Председателят: Ще попитам съвета трябва ли да се 
Iлпсува предложението на г-н Димитрова или не? Които 
I н съгласни да се гласува, моля да си вдигнат ръката. 
Симо двама вдигат ръка.

Заявявам, че Постоянното присъствие взема акт от 
тип предложение на г-н Димитрова и ще направи всичко 
Щ.1МОЖНО, когато настане време, за да се освободят учи
лищните здания. Не ще може да се възпротиви, ако рек- 
шпиционната комисия реквизира още някои от училищ
ните здания и остави на улицата още повече деца, откол
ко го има сега.

Г. Димитров: След като други здания стоят свобод
ни. Кажете им да реквизират други здания. Вие им дава- 
1с нсичко в ръцете, бе джанам! Как няма да се възпро- 
IН1ИГГС да посягат върху нашите здания, когато има сво
бодни други!

Публикува се за първи път 
по текста на стенографския 
протокол от заседанието



в с о ф и й с к и я
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

29 септември 1916 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ПО РАЗГРАБВАНЕТО 
НА ОБЩИНСКИТЕ ИМОТИ

По въпроса, който повдигна г-н Нешов*, аз искам да 
кажа две думи, защото този въпрос ми е известен и ис
ках да запитам Постоянното присъствие за този нов гра
беж на общински имоти. Знае се положително, че извест
ният Мицулов действува от името на г-н Иван Попов, 
който пък има свои сътрудници в тази афера тук, в об
щината.

Председателят: Имената им?
Г. Димитров: Ще Ви кажа; аз не визирам Постоян

ното присъствие във всеки случай.
Председателят: Вие четохте ли дневния ред, г-н Ди

митров?
Г. Димитров: Знам, че този въпрос го има в днев

ния ред, но понеже се повдигна, искам да кажа две думи.
Председателят: Не сте чели дневния ред. Знаете ли, 

че този въпрос го има в дневния ред? Не знаете изглежда.
Г. Димитров: Аз зная много добре, че е на дневен 

ред. Зная, че той всеки ден обикаля около Вас.
Председателят: Я четете: «Разглеждание заявление

то на жителите от махала «Подуяне» за заграбената от 
Никола Мицулов общинска мера.» Какво ми говорите? 
Ще дойде този въпрос на дневен ред. Напразно само го
ворите.

Г. Димитров: Аз ще Ви дам известни сведения, които 
трябва да се имат предвид. Ако искате, отговорете па 
питането на г-н Нешов. Казвам, че тая работа така стои:

* Г. Димитров има предвид питане на Ал. Нешов към Постоянното при 
съствие. Вж «Софийски общински вестник», № 17, 14 октомври 1916 г., с. ¡1 
(Ред.)



извършен е един формен грабеж и преди два дена делото 
окончателно е разрешено в полза на Мицулов поради 
сова, че са пропуснати известни срокове. Как е станало 
гова нещо, искам да ми се отговори. Това говорят хора, 
които знаят тези работи. Аз бих искал да се внесе въпро
сът в съвета.

Председателят: Ще се внесе с доклад.

2. ПРЕДЛОЖЕНИЕ^ОТНОСНО ПРАВИЛНИКА 
ЗА ОТНОШЕНИЯТА МЕЖДУ, 

ПРЕДПРИЕМАЧИТЕ И РАБОТНИЦИТЕ 
В ОБЩИНСКИТЕ ПРЕДПРИЯТИЯ

Друг един въпрос има, който искам да отправя към 
почитаемото Постоянно присъствие. Спомнете си, г-да 
съветници, че в миналия съвет след големи разправии с 
Министерството на вътрешните работи тук се прие един 
правилник, който уреждаше отношенията между работ
ниците и предприемачите в общинските предприятия*. To
ni правилник биде повърнат от министерството по фор
мални съображения, за да бъде разгледан наново в Об
щинския съвет. Спомнете си, че се натовари една комисия, 
която да направи това и да се постави на дневен ред, но 
поради разтурянето на съвета този въпрос не се разгле
да. Правилникът биде изработен тогава от комисията в 
едиа форма, обаче трябваше да бъде поставен на дневен 
ред, да бъде приет и да бъде пратен наново в Министер
ството на вътрешните работи. Понеже това не е станало 
»аради туй, защото Постоянното присъствие не е обър
нало внимание на решението, което се е взело от бившия 
съвет, аз поканвам Постоянното присъствие да се заин- 
юресува от въпроса, да намери този правилник, да мине 
през съвет, както тогава беше решено, да се поднесе за 
утвърждение ст Министерството на вътрешните работи и 
да влезе в сила, тъй като има общински предприятия 
през време на войната, които би трябвало да се подложат 
на такава регламентация.



3. ИЗКАЗВАНЕ ПО ДОКЛАДА НА ИНЖ. БОЯДЖИЕВ 
ЗА ЕКСПЛОАТАЦИЯТА НА ТРАМВАИТЕ

Когато в началото на тая сесия, г-да съветници, аз 
подигнах въпроса за един подробен доклад от страна на 
Постоянното присъствие по отношение завземането трам
ваите и осветлението, аз имах случая да заявя от името 
на нашата група, че завземането на тия две предприятия 
от страна на общината е осъществление на едно наше от
давнашно искане*. От този случай е очевидно, че на
шата група не може да се обяви против временната или 
постоянната общинска експлоатация на тези две пред
приятия. Аз обаче не мога да одобря от името на нашата 
група начина, по който биде извършено това изземване 
на трамваите. Касае се, г-да съветници, не за завземането 
на тези две предприятия по доказана нередовност, по 
установен законен ред, както поемните условия ни дават 
право, а се касае за едновременно експлоатиране на тези 
две предприятия, наложено от причини от политически 
характер, причини, както се казва, от някакъв държавен 
характер. Не Общинският съвет, респективно общината, 
в своите грижи да постави на солидни основи експлоата
цията на трамваите и осветлението за задоволяване нуж
дите на столицата по движението па трамваите и освет
лението, докара завземането на тези две предприятия, а 
то се наложи, както стана ясно от всички тези данни, 
които се изнесоха, по причини, които не зависят от об
щината, а които зависят от други факти.

Завземането на трамваите и електричеството по този 
начин, по който е извършено, очевидно открива възмож
ността за големи претенции в бъдеще от заинтересованите 
дружества и техните съдружници и адвокатите срещу об
щината. Когато Постоянното присъствие като предста
вител на общината бе поставено пред факта да вземе п 
ръцете си временно осветлението и трамваите, то не мо
жеше да не знае, че посяга върху две предприятия, за 
които ще бъдат предявени извънредно големи претенции 
в бъдеще срещу общината; то не можеше да не знае, чс 
прибягва към една важна, рискована работа, която може

Вж настоящия том, с. 182 — 183. (Ред.)



дл има тежки последствия за интересите на самата общи
на. Фактът, че Постоянното присъствие, предупредено 
по този начин от Обществената безопасност, че главните 
ръководители ще бъдат вдигнати от София, вследствие на 
което тези две предприятия не ще могат правилно да функ
ционират и интересите на града изискват да вземе то 
мерки за продължение редовното функциониране на трам- 
шште и осветлението, този факт още не показва, че вед
нага трябваше то само да издаде заповед* за тяхното зав
земане и да продължи оттогава цял месец да управлява 
тези две предприятия като представител на общината. 
Дз считам, че когато се засягат интереси от такова голя
мо естество — интересите на софийските граждани, По
стоянното присъствие нито по закона, нито фактически, 
нито морално има право да решава и да ангажира с по
добни тежки ангажименти в бъдеще общината. Ако не 
можеше на 31 август вечерта или на 1 септември сутрин
та, когато е редактирана тая заповед, да свика Общинския 
п.иет, нищо не му пречеше да го свика на другия ден 
или най-късно след два дена. Но това, което сега се вър
ши, разглеждането, което сега става, трябваше да се из
кърти, преди П остоянното присъствие да вземе експлоа
тацията на трамваите и осветлението в свои ръце, като 
обяви, че поддържа редовното движение на трамваите и 
осветлението, докато се разреши въпросът. Докато този 
промеждутък трябваше за поддържането на службата, 
съветът имаше възможност да разгледа всички тези въп
роси, които са свързани с временната експлоатация на 
Iели две предприятия, както по-нататък ще дойдем до 
въпроса, който е най-важният за окончателното им зав
земане. Това Постоянното присъствие не направи. Аз съм 
длъжен от името на нашата група да подчертая и да се 
зарегистрира в протокола, че Постоянното присъствие 
ие свика Общинския съвет на заседание своевременно по 
таи въпрос не защото не можеше и не защото нямаше 
време, но защото не желаеше да стори това, защото имаше 
свое съображение от съвършено друг характер. Смятайки, 
според мен, че ще може да нареди с Министерството на 
вътрешните работи, респективно с Министерския съвет,

* Заповед № 10209 от 1 септември 1916 г* (Ред.)



въпроса за конфискацията на трамваите, Постоянното 
присъствие считаше, че няма защо да свика съвета да 
разрешава въпроса за временното завземане на трамваи
те. С това обаче се направи голяма грешка. Постоянното 
присъствие трябваше да знае, щом е принудено да зав
земе дори временно тези две предприятия, че то трябва 
да има нужното основание за това. Господа, сигурно е, 
че и г-н кметът, след като му мина онова настроение, 
което имаше и което всички имахме на 1 септември, стру
ва ми се, че и той ще признае, че заповедта по своето съ
държание не дава никакво основание за завземането нито 
временно, нито постоянно на трамваите. Не може въз 
основа на писмото на инспектора на Обществената без
опасност той да тури ръка на тези две предприятия; това 
не може да се смята нито сега, нито в бъдеще за някакво 
законно основание. И Постоянното присъствие би тряб
вало да има практическия разум да разбере, че не може 
то да послужи в никакъв случай като основание за зав
земането на трамваите. Значи трябваше да се искат други 
документи — достатъчно силни, които да бъдат меродавни 
за съвета, които да бъдат меродавни по-нататък в съди
лищата, ако се предявят някакви претенции срещу този 
акт. Затуй подчертавам, че Постоянното присъствие, ако 
искаше да запази интересите на общината всестранно, 
ако не искаше да действува бързешката и въодушевено от 
желание да турне ръка на трамваите и осветлението, кое
то е и наше желание, не можеше да постъпи по този начин. 
То беше длъжно да изиска да се документират онези при
чини от политическо и друго естество, които налагаха 
това в интереса на временно поддържане на трамваите и 
осветлението, докато дойде друг директор, докато влезе 
Ходжов или друг някой представител на дружествата.

Д-р Ал. Нешов: Смятате ли Вие, че ако нямаше ни
какво писмо и онези бяха арестувани, че нашето По
стоянно присъствие не можеше да ги завземе?

Г. Димитров: Аз ще дойда до този въпрос, който Вие 
повдигате. Постоянното присъствие, изправено пред фак
та на едно разстройство на движението на трамваите и 
осветлението в града поради интернирането и екстернира- 
нето на директора и другите чужди поданици, които уп
равляват тези предприятия, ако то смята да продължи



само временната експлоатация на тези две предприятия 
ма сметка на дружествата, ще постъпи по един начин; 
ако то смята да ги експлоатира за сметка на общината, 
като всички претенции, които биха излезли насреща да 
бъдат удовлетворени, ще постъпи по друг начин. Тряб
ваше значи, както Постоянното присъствие постъпи, да 
14* смята, че те ще се експлоатират временно, а няма да 
се завземат окончателно; понеже са екстернирани или ин
тернирани онези, които ръководеха предприятията и 
службата страда, то Постоянното присъствие взе мерки 
да се възстанови редовното движение и осветление и 
всичко, което върши сега, го върши за сметка на самите 
дружества. По този въпрос ние не чухме осветления от 
доклада на началника на отделението, нито от Постоян
ното присъствие. Аз искам г-н кметът, или който вземе 
думата, да каже как схваща тази работа. Аз смятам, че 
«• съвършено различно да се вземат мерки и временно да 
се експлоатират тези две предприятия за сметка на об
витата или пък да се експлоатират за сметка на дружес
твата. Работата, що се касае до интереса на общината, е 
по-лека и по-проста: ще се експлоатират предприятия
та по същия начин, по който са били експлоатирани, 
ме се бута нищо, не се вземат нито приходите, нито раз
ходите и в края на крайщата, когато се явят хората и 
биха били в състояние да вземат управлението, ще им 
се даде сметка: «Имало е такъв приход или имало е та
къв разход, ето ви наличността», и по-нататък общината 
ивма никакво вземане и даване.

Председателят: Кажете сега Вие кое е за предпо
читане? Това е важното.

Г. Димитров: Ще кажа.
Г1 редседателят: Избягвате да се произнесете.
/'. Димитров: Аз казах, че се направи голяма греш

ка, която обвързва общината, дето Постоянното присъс- 
|вие на своя глава, без да пита Общинския съвет, без да 
в «сме неговото решение, ангажира общината с такива 
I * »леми ангажименти. Аз поддържам, че ако други при
чини налагаха, то трябваше да постъпи по ¡този [.на
чин.

Председателят: Технически причини налагаха. Пе
тнената страна на въпроса е тази.



Г. Димитров: Моля Ви се, Вие оспорвате факта. Не 
технически причини Ви заставиха.

Председателят: Технически, разбрахте ли сега.
Г. Димитров: Ако казвате само технически причини, 

Вие казвате половината истина. Ако излезете половина
та персонал и предприятията технически бъдат разстро
ени, ако тези или други технически причини Ви заста
виха да вземете двете предприятия, Вие бихте постъпи
ли по съвсем друг начин.

Председателят: Как?
Г . Димитров: Вие бихте се погрижили на мястото на 

едните да поставите други; на мястото на тези, които са 
махнати от Обществената безопасност, Вие бихте поис
кали самите дружества да посочат свои лица заместници.

Председателят: Можехте ли да мечтаете за някакво 
усвояване на работата?

Г. Димитров: Вие така постъпихте, защото не са само 
технически причините, които Ви заставиха да направите 
това. Вие се възползувахте от временното разстройство 
на управлението на тези две предприятия, за да ги взе
ме общината в свои ръце.

Председателят: Което искате и Вие, което искаме и 
всички.

Г. Димитров: Аз не съм против, че се възползувахте 01 
това техническо разстройство, но аз казвам, че тези техни
чески причини, на които се позовавате, не са достатъчна 
основа, за да вземем тези две предприятия, да ги експлоа
тираме временно и по-нататък постоянно. Необходимо е -  
и в този пункт напълно поддържам г-н Сакаров, — че 
трябва да се установи пред Постоянното присъствие, 
пред Общинския съвет, че причините са от държавен 
характер, а не че само технически причини са наложили 
туй положение. Защото, позволете ми, господа, да кажа, 
че ако за трамваите имаме всички тези технически осветле
ния, които сме изброили в един протокол на комисията 
и ако можем на това дружество да кажем: не временно, 
а постоянно ще вземем трамваите, то за електрическото 
осветление, както се казва, работата стои по-другояче - 
там няма технически нередовности, систематически до
пускани, както при трамваите. Следователно основанията 
са повече от политически и от друг характер и тези осно-



пиния трябваше да бъдат документирани, защото те ще 
бъдат важни за пред съдилищата, не само за постоянното, 
н даже и за временното експлоатиране. А за да станеше 
юна, аз повтарям да кажа, Постоянното присъствие бе
ше длъжно да свика съвета веднага и да се вземе подобно 
решение. То не направи това тогава, но не е излишно и 
сега да се документира. И сега едно такова решение на 
Министерския съвет, аз бих казал, е необходимо, за да 
може след това да последва нашето решение като Общин
ски съвет, което би повлякло голяма материална и дру
га отговорност.

Ма първо място и време пред съвета е поставен въ
просът за временното експлоатиране на трамваите и ос
ветлението. Аз поддържам, че тази експлоатация Тряв
на да бъде не за сметка на двете дружества. Те престават 
да имат каквото и да е общо с нас, ние с тях можем да има
ме въпрос само за ликвидацията и нищо повече в бъдеще.

И откъм тая страна трябва да се осигурим достатъчно 
добре. Та съгласен съм да има специална комисия, коя- 
ю да проучи всички подробности от фактическа и юриди
ческа страна. Касае се за една експлоатация, която ще 
и 1.ршим като стопани за сметка на общината, и затуй 
Общинският съвет трябва да уреди управлението и кон- 
фола на тия две предприятия. Как към тия две дру
жества, главно към дружеството, което експлоатира 
фимваите, ние щяхме да предявим специални искания 
ш технически подобрения и подобрение положението 
ж персонала? Два протокола, много подробни, се съста
вих и за тази цел; те щяха да бъдат одобрени от Общинския 
• 1,нет и поднесени на Трамвайното дружество за изпъл
нение и като не ги изпълни, щяхме да вземем мерки. Аз 
поддържам, че Общинският съвет, след като санкциони
ра изземането на трамваите и осветлението, при налич
ността на подобен документ, че сме заставени да посег
нем върху двете предприятия, няма основание да не при
ложи тия два протокола, отнасящи се до службата на 
фимиамте и до положението на персонала, поне в ония 
пунктове, които може да се приложат. Ако Общинският 
. ьмег би приел, че предприятията ще бъдат експлоати
рани за сметка на дружествата, следва логично, че ще
гн.дит експлоатирани по същия ред, както са експлоати



рани от същите дружества, и тогава не можем да мислим 
за технически подобрения и за подобрение положението 
на персонала, които искахме с тия два протокола. Общи
ната не може да възприеме това; тя трябва да възприеме 
експлоатацията на трамваите и осветлението за нейна 
сметка, докато окончателно се вземат. Аз поддържам, 
че Общинският съвет, след като комисията приготви 
материала, трябва да реши в най-скоро време всички тия 
въпроси по експлоатацията и контрола на тия предпри
ятия. Не трябва да се допуска в тия предприятия, дето 
се борави с големи суми, назначаването на персонала да 
става тъй, както става в другите наши общински учреж
дения. Тия две предприятия трябва да бъдат уредени 
по начин, който да гарантира във всяко отношение и ин
тересите на общината. Ако останат в наши ръце — а за 
това трябва да се направи всичко, — ние ще имаме не 
само една подобрена трамвайна мрежа в София, която 
да задоволява нуждите на града, не само едно осветле
ние, разширено по целия град и по-евтино, но и приход 
за общината, усилване на нейните финанси за постига 
не на онези задачи, които има да върши. Във всеки слу
чай, неодобрявайки този начин, който наричам самовлас- 
тен от страна на Постоянното присъствие за разреше
нието на един извънредно важен въпрос, завземането 
на трамваите и осветлението от страна на общината е 
един акт, против който нашата група не може да бъде; 
но искаме да бъде уредена експлоатацията и контрола- 
та на тия две предприятия. Аз не съм съгласен с туй, 
което се върши от Постоянното присъствие. Завземането 
на трамваите е добро дело, обаче последствията мог;п 
да бъдат тежки. Не може да се злоупотребява с нашето 
желание да бъдат взети тия предприятия, както и цяла 
редица други предприятия; трябва да бъдат взети, но не 
безогледно и по начин, който да увреди интересите на 
общината.

Някой от съветниците: Кажете как трябва да ств 
не тази работа!

Г. Димитров: Аз обясних в самото начало: тряб 
ваше още тогава да бъде свикан Общинският съвет, кон
то щеше да разисква онези основания, по които се па 
лага завземането на трамваите. Щяхме да имаме всички



юкументи на ръце и Общинският съвет щеше да уреди 
експлоатацията и контрол ата на тия предприятия, няма
ни' да остане както сега.

Докладчик инж. Бояджиев: Куца ли в нещо ексилоа- 
I¡шията? Експлоатацията върви много добре?

Г. Димитров: Не върви много добре. Аз говоря имен
ни това, а вам не харесва. Вие искате по комшпйски на
чин Общинският съвет да уреди тази работа.

Докладчик инж. Бояджиев: Не искаме това.
Д-р Н. Сакаров: Г-н Димитров говори по въпроса, 

кик трябва да се санкционира това нещо.
II. К . Божинов: Утре нека бъде уредено това. То 

не е загубено време. Защо ни създавате такива големи 
I м1 шсквания.

/'. Димитров: Не е формалистика, че Общинският 
I 1.ИСТ трябва да се разпорежда с тия въпроси; това е пра
вилният ред, за да не бъдат увредени интересите па об
щината от Постоянното присъствие. Може би сега няма 
увреждане, но се създава един прецедент. Вие решавате 
("ши въпрос, който е от компетенцията на Общинския
• Н1КТ.

11редседателят: Ние имаме съдействието на тези хо
ра. (С о ч и г - д а с ъ в е т н и ц и т е  о т д я с н о . )

/', Димитров: Въпреки поддръжката на тия хора 
мамите право да игнорирате Общинския съвет. Законът 
щ градските общини ви забранява да решавате та
ви на въпроси сами, трябва съветът да ги реши.

Председателят: Решете противното.
/'. Димитров: Сега е съвършено друго. Аз само

....нтатирам, че цял един месец Постоянното присъствие
в една мъгла и тайнственост уреждаше тия големи въ
проси. Трябваше да се свика съветът и той да ги уреди, 
»а тежките последствия, които би имало от този начин 

ма действие, отговорността носи Постоянното присъствие 
м ши, които го поддържат. Аз съм длъжен да предупредя, 
че к> <п начин на действие по големи и малки въпроси е 
вреден и не трябва да става система.

II. К. Божинов: Вие представлявате интересите па 
«вой клуб.

/ ’, Димитров: Аз съм компетентен да представлявам, 
•■икнито намирам, че трябва да представлявам. Аз под-
| * 11.п|.| и Димитров, т. 7



държам, че извън тази комисия, която г-н Балабанои 
предлага за изучаване въпроса за окончателното завзе
мане на трамваите и осветлението в бъдеще, трябва да 
има и друга една комисия, която веднага, докато съве
тът е в сесия, да уреди всички въпроси по експлоата
цията, управлението и контрола на трамваите, докогато 
окончателно се завладеят от общината. На трето място, 
да се изиска действително от страна на правителството 
този документ, за който се говори тук, че нам ни е нало
жено при тия обстоятелства да влезем във временно 
владение на трамваите и осветлението и да ги експлоати
раме не за сметка на дружествата, а за сметка на община
та. Такъв един документ за мен е необходим. Ние трябва 
да се гарантираме от евентуални бъдещи опасности, кои
то могат да се появят по едно иначе добро дело, каквото 
е изземването на двете тия предприятия, които общината 
трябваше да има много отдавна в свои ръце.

Публикува се за първи пит 
по текста на стенографски 

протокол от заседанието



в с о ф и й с к и я
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

2 октомври 1916 г.

1. ПРЕДЛОЖЕНИЯ ПО ДНЕВНИЯ РЕД 
НА ПРЕДСТОЯЩАТА СЕСИЯ

Преди всичко искам да зная дали господин председа
телят счита днешното заседание на Общинския съвет за 
последно?

Председателят: Да.
Г. Димитров: Г-да съветници, знаете, че в началото 

пи сегашната сесия извън въпросите, поставени от По
стоянното присъствие, приеха се още някои въпроси, 
предложени от нашата група, два от които се разгледа- 
х и \ а другите два останаха. Днес е последното заседание. 
Очевидно е, че тези въпроси, предложени от нашата гру
пи, както и новият въпрос, повдигнат от широките со
циалисти**, не ще могат да бъдат разгледани.

Това са два важни въпроса и според моето разбиране 
■п* не търпят отлагане. Трябва Общинският съвет да се 
Произнесе върху това, което то е длъжно да стори за про- 
дополствуването на града в свръзка с новия Закон за 
обществена предвидливост. Аз считам, че Общинският 
г 1.|»ст не може да поддържа възгледа, че общината ще се 
дгшнтересира от тая грижа, понеже тази власт се възлага 
ни Централния комитет за предвидливостта. Щом няма 
гьистът да възприеме този възглед, трябва да се произ
несе върху начина, по който особено сега, когато настъпи 
шмата, ще се продоволствува градът.

Па второ място, ние искахме да се направи едно из

• Вж настоящия том, с. 192 — 216. (Ред.)
*• Отнася се за предложението на Е. Николов от 29 септември 1916 г. 

I 'Лн|1шгкият съвет да разгледа въпроса за увеличаващата се смъртност в сто- 
«1111111111 и да набележи мерки за намаляването й. (Ред.)



ложение за състоянието на общинските финанси и спе
циално на общинските имоти, положението на които от 
много факти се вижда, че се урежда лошо, а това изложе
ние ще предизвика известно обяснение както от страна 
на Постоянното присъствие, така и от наша страна и 
съветът ще вземе едно решение. Този въпрос тоже е ва
жен. Не търпи отлагане. Би трябвало да бъде разгледан.

Третият въпрос е растящата смъртност. При особените 
условия на войната налага се на общината да вземе мерки 
против нея. Щом днешното заседание се смята за послед
но, очевидно е, че не може да се разгледа този въпрос, 
затуй аз бих настоял от името на нашата група Постоян
ното присъствие да продължи няколко дни сесията, за 
да могат да бъдат разгледани тези въпроси. Някакви 
особени причини против това аз не виждам и то често 
пъти се е практикувало — редовната сесия се е продъл
жавала с няколко дни до изчерпване на въпросите. Но 
ако има някой закон, по причина на който Постоянното 
присъствие смята, че не може да се продължи сесията, то 
нека още сега, преди да пристъпим към разглеждане на 
тези въпроси, да решим, че тези въпроси заедно с другите, 
които ще останат неразгледани, ще бъдат разгледани в 
едно непродължително време, тъй като това отлагане не е 
в интерес на общината.

На четвърто място, имам да отправя едно питане, но 
накратко. Касае се, г-да съветници, до липсата на една 
от първа необходимост библиотека в нашата община. На
шата община е столична, тя е голяма градска община и 
ние имаме да се справяме с маса и маса въпроси от со
циален и друг характер. Който от нас потърси да се спра
ви по най-елементарния комунално-политически въпрос, 
не може да направи това, защото фактически не същест
вува библиотека. Ние нямаме даже стенографските про
токоли, нямаме законите и правилниците, които са свър
зани с нашата дейност. Ще се съгласите, господа, че об
щинските съветници не са в състояние да имат всички 
литературни и други помагала за своята дейност, а 
това е необходимо и за редакцията на нашия «Общински 
вестник» — да има тук съчинения по комуналните въпро
си, да има исторически данни за развитието на големите 
западноевропейски общини, да има други материали, кои



то са тоже необходими за редакцията и за подобрение 
вписването на вестника. Те освен това са нужни за на
чалниците на отделенията, които са натоварени с извест
ни служби, необходими са тези източници, за да могат 
да изпълняват по-добре своята работа. Досега не е на
правено нищо. Макар сега да се намираме в едно време, 
когато сесията трябва да се употреби повече за други 
социални цели, отколкото за библиотека, се пак смятам, 
че трябва да се тури едно начало, макар с ограничени 
сродства. Такава една библиотека може да се снабдява с 
правилници и дневници, с официални издания на запад
ноевропейските общини и с други някои съчинения, кои
то са в свръзка с нашата комунална дейност. Аз, като 
питам дали Постоянното присъствие мисли да направи 
нещо по този въпрос, от името на нашата група правя на- 
помняние: Постоянното присъствие заедно с контролата да 
намери нужните средства и възможност да бъде турено 
началото на една такава библиотека, която е голяма необ
ходимост за Общинския съвет, за редакцията на «Общин
ски вестник», а също така за всички функции, които има 
н София общината.

2. ПРОТИВ НЕОСНОВАТЕЛНИТЕ ПРЕТЕНЦИИ 
НА НАЕМАТЕЛЯ НА ГРАДСКОТО КАЗИНО

Що се касае до претенциите на Мориц Рат, нито дума 
не може да става; смешно е, че той си е позволил да от
прави подобна молба към Общинския съвет. Тоже не мо
же да става дума и за една по-голяма отстъпка от нас на 
наема, който той плаща. Добре е сторила финансовата 
комисия, като не признава неговите претенции за вре
мето на миналата война, и аз считам, че трябваше да го 
направи не защото има формално съображение, че има ре
шение на миналия Общински съвет, а просто поради об- 
| юитслства от фактически характер, които биха наложи- 
III па финансовата комисия да не одобрява тая претен
ции на Мориц Рата даже в такъв размер и за сегашната 
пойна. Касае се, г-да съветници, за едно предприятие, 
което е взето за 10-годишен период още преди 10 години, 
а впоследствие стана ясно — с един доста износен за нае- 
мшели наем. 12 000 лв. наем за Градското казино с двете



будки, с Градската градина, фактически е един наем мно
го нисък. Много основателна беше гюрултията, която се 
дигаше около даването под наем Градското казино. Ако 
за него, което може да има най-добрата за София пуб
лика във всяко време, ако за него, което има на разпо
ложение Градската градина, която в хубаво време през 
лятото е винаги пълна, има един наем от 12 000 лв., 
тогава за другите заведения, които са пак около центъра 
на града, трябва да искаме наем 4—5 хиляди лева. Такова 
нещо няма. Ако се направи сравнение за наемите, които 
започват. . .* от «Панах», «Юнион клуб», кафене «Бъл
гария» и други подобни кафенета, ще се види, че те пла
щат несъмнено повече, отколкото Мориц Рат плаща за 
Градското казино с много удобства, каквито другите за
ведения нямат. Но дори наемът да не е най-сносен, какъв
то трябва да е бил при условията, при които той е наел 
Градското казино, при все това той е за един 10-годишен 
период. Питам аз, можеше ли, щом останалите 8 години 
са нормални, разбира се, ако Мориц беше друг, можеше 
ли да уреди експлоатацията съвършено отлично, да спе
чели твърде много? Ако предприятието на Мориц Рата не 
върви добре, — сметките му не знам, — ако работата не 
върви добре, то това се дължи не на обстоятелството, че 
наемът е висок, а на лошата експлоатация на туй пред
приятие. Не може, г-да съветници, да му се прави никак
ва отстъпка, според мене, защото на неговите конкурен
ти от другите заведения, подобни нему, като «Панах», 
«Юнион клуб», кафене «България», никой няма да п.м 
направи отстъпка на наема през време на войната. И аз 
не съм чул нито от съдържателите на кафене «Македония», 
нито пък на «Панаха», да са мислили да предявят по ня
какъв начин претенции към притежателите на зданията, 
за да искат намаление на наемите поради настъпването 
условията на войната. Нещо повече, аз знам, че ако и 
нормално време експлоатацията е отлична, и да е много 
доходна при такъв наем, това в ненормално време не мо
же да стане. Но и в ненормалното време на двете войни, 
предприятието няма такива загуби, каквито се излагат и 
заявлението на Мориц Рата. Градското казино въпреки

В стенографския протокол думата не е дешифрирана. (Ред.)



поилата има достатъчно публика, която живее в София, 
и може да иде и сега, дори да съберат и още по-стари 
набори, и още нови младежи. Има маса свят, който по
сещава казиното и който е тук поради нуждите на самата 
пойна. Може да се говори само за едно, че известни уве
селения и пр. не може да има, които дават известни до
ходи. Нормалният доход обаче от предприятие, каквото 
е Градското казино, и през време на войната е твърде 
малко намален. Ако финансовата комисия направи една 
сметка, а това трябва, щом се уважават претенциите на 
Мориц Рата, на приходите, които е имало това заведение 
преди войната и след войната, ако се разпитат* хората, 
които посещават там —• знаем неговите хора преди вой
ната и сега, — ще се види, че разликата не е толкова го
ляма да ни накара да правим 40% отстъпка. Няма сериоз
но основание, макар да е много справедливо наглед, нито 
е законно, нито пък възможно да се намали наемът, който 
трябва да се плати. Не само че целият наем трябва да се 
плати, ами трябва да се направи сметка защо не плаща 
навреме, защо се прави тая отстъпка на наема.

3. ОБЩИНАТА И ЧАСТНИТЕ БЛАГОТВОРИТЕЛНИ 
ДРУЖЕСТВА**

Аз считам, че за времето, през което са гледани тези 
деца, ще трябва да се платят следуемите такси; но дали 
са гледани през тези 15 дена от февруари, от нищо не 
сс вижда. Ако се установи, че са гледани, трябва да се 
плати. Обаче от това трябва да се вземе повод общината 
ля пе се отнася към частните благотворителни дружества 
I ака снизходително и безрезервно, както досега. Приме
рът с туй дружество не е единствен; аз съм имал случаи 
ли посочвам примери и с други дружества. Така беше на
пример и с дружеството «Напредък»44. Една голяма част 
пI тези благотворителни дружества не отговарят на своето 
предназначение, а служат като източници за средства на 
и жсстни лица, които парадират с благотворителност.

• В стенографския протокол — «разбират». (Ред.)
• * Г. Димитров се изказва по молбата на Благотворителния комитет 

• епдптелски грижи» от 14 септември 1916 г. (Вж «Софийски общински вест- 
мнн«, № 18, 21 октомври 1916 г., с. Ъ.) (Ред.)



Най-добре ще бъде общината да поеме издръжката на 
такива деца под неин контрол, за да се избягнат подобни 
печални случаи като този.

4. ПО КВАРТИРНИЯ ВЪПРОС

Заповедта* определя цените на наемите под една осо
бена форма, като се запазват наемите от по-рано. Това 
го има по чл. 1 от Закона за определяне цените на пред
метите през време на обществено бедствие. Друга законна 
база комисията не можа да намери, защото не съществува. 
Юрисконсултът не можа да посочи друго основание освен 
този чл. 1. Нашата заповед в това отношение е съвърше
но безсилна. По силата на тази заповед ние можем да 
искаме да не се увеличават наемите, а да останат такива, 
каквито са били преди мобилизацията. Но ако един домо- 
притежател се обърне към съдилищата и поиска да бъде 
изваден квартирантът, за да влезе друг, който ще плати 
повече, съдилищата издават решения и съдебният пристан 
ги изпълнява. По този случай в качеството си на народни 
представители направихме постъпки пред министъра па 
правосъдието. Оказа се, че от него зависи да бъде спряно 
изпълнението на тези съдебни решения до демобилиза
цията, предвид на това, че се отнасят до бедни войнишки 
семейства. Министър Попов каза, че не му са известни 
подобни случаи, че не е възможно и че ако има такива 
решения, съдебните пристави няма да ги прилагат. Доб
ре би било, когато общината ще се обърне към Министер
ството на правосъдието, да посочи на подобни случаи.

Председателят: Има такива случаи. Предлагам да се 
избере комисия в духа на прочетения протокол в състав: 
Г. Димитров, Ев. Николов, Алмознино, Божинов и 
Влайков. Които са съгласни, да си вдигнат ръка. (М н о- 
з и н с т в о.) Прието.

5. ИЗКАЗВАНЕ ПО ПОВОД РАЗГРАБВАНЕТО 
НА ОБЩИНСКИТЕ ИМОТИ

Аз съм напълно съгласен с финансовата комисия, но 
искам да посоча на друг факт, който прави силно впе-

* Заповед № 280 от 12 март 1916 г. (Ред.)



чатление. Съветът се занимава с едно заявление на граж
дани от Подуяне, които са недоволни от това заграбване 
па общински имоти от .Мицулов*, без той да е сезиран от 
началника на Бюрото за непокритите имоти45 по негова 
инициатива. Заграбват се наши имоти от Мицулов; за- 
нежда се дело, в мировото съдилище изгубва делото, а в 
Окръжния съд го спечелва. Всичко това началникът на 
бюрото го знае. Неговият предшественик прави нещо 
повече: въпреки че знае, че имотът е общински, дава мне
ние на г-н кмета да се издаде необходимата скица и удо
стоверение. Г-н кметът въз основа на непосредствения 
доклад, който му дава респективният началник на отде
лението, разрешава да се дадат документите и въз основа 
на тези документи той ** се снабдява с акт и пр. и отива 
н съдилищата. Тъй че самото наше Бюро за непокритите 
имоти не се е погрижило не само да запази имотите, но 
днже е съдействувало неволно — да не отивам по-далеч — 
да улеснява заграбвача с известни документи, за да има 
в съда законно основание за владение. Това се касае до 
предшественика на Ханджиева. Г-н Ханджиев заварва 
подобни попълзновения да се заграбят не 3, не 6, а 53 
декара. Туй е много грозна работа. Г-н Ханджиев има 
всичките данни да знае, че имотът е общински и че се 
шграбва по един чисто мошенически начин.

Общински адвокат Ханджиев: Г-н кметът знае. Аз съм 
се отнесъл до него.

Г. Димитров: Това е добре. Но казвам, бюрото не 
сезира своевременно Общинския съвет, а той се сезира 
но едно-частно оплакване на граждани. Общината е не- 
Н1Интересована, тя губи, тя ще бъде ощетена. Аз питам, 
KiiKBii грижи полага нашето бюро, за да запази общин
ските имоти?

Председателят: Всички от отделението са във вой
ската, останал е само г-н Ханджиев.

Г. Димитров: Зная го.
Председателят: Как ще го знаете, когато не отпуска- 

ic кредит за стражари.
/'. Димитров: Недейте се сърди, защото общината е 

111.Л1Щ с подобни боклуци.



Председателят: Чистим ги.
Г. Димитров: Трябва да се обърне внимание на бю

рото — не хвърлям упрек лично на г-н Ханджиева, а на 
Постоянното присъствие, че въпреки че има война, тряб
ва да се запазят общинските имоти.

Председателят: Ще ги запазим.
Г . Димитров: Ще ги запазим! Ама не виждаме да се 

запазват. Има и други случаи, които не са дошли до съ
да и до съвета, но които впоследствие ще бъдат предмет 
на обсъждане.

Председателят: Хората, които грабят, ги няма. Няма 
кой да граби.

Г. Димитров: Намират се такива като Мицулов и 
Попов и грабят.

Председателят: Те влязоха в капана.
Г . Димитров: Винаги ще ги има — дето има блато, 

ще има и жаби. Трябва общината като стопанин на имо
тите си да вземе необходимите мерки, обаче такива мерки 
не са взети в достатъчна степен. Затуй от името на нашата 
група повдигам въпроса за състоянието на общинските 
имоти, покрити и непокрити, как се запазват и как се 
експлоатират. Ние бихме желали една специална коми
сия от общински съветници заедно с началника на бю
рото да ревизира състоянието на тези имоти. Нека г-н 
председателят не се сърди, но той може да бъде въведен 
в заблуждение и да поеме една голяма отговорност.

Това може да стане, както е ставало в миналото. На
стоявам прочее в бъдеще да се вземат всички необходими 
мерки.

Председателят: Ще се вземат. Съветът одобрява про
токола на финансовата комисия по отношение на г-н Хап- 
джиев.

П у б л и к у в а  се з а  п ъ р в и  п ъ т  
п о  т е к с т а  н а  с т е н о г р а ф с к и я  

п р о т о к о л  о т  з а с е д а н и е т о



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

30 октомври 1916 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ПО НЕДОСТИГА НА ХЛЯБ 
В СТОЛИЦАТА

Този въпрос е сериозен. Аз казах, че така да продъл
жава работата със снабдяването на града с храна, е невъз
можно. И сведенията, които имам положителни за тая 
работа, вероятно и г-н кметът знае, показват, че отчая
нието на гладуващите жени и деца в София достига край
ни размери и може да послужи като начало на изстъп
ления. Вчера столичното комендантство беше блокирано 
и мое присъствие от стотина жени, които разправяха, че 
от 4—5 дена не са намерили хляб и се хранят с малки 
парчета хляб от познати, които са могли да намерят мал
ко храна.Направи се нужното от страна на комендант
ството да се изпратят някои рапорти до генерала и да се 
разпитат някои жени. Всичко това показва едно — че 
отчаянието е достигнало до крайни размери и не може да 
се продължава така. Уверяват ме, че в събота дори една 
маса от 250—300 жени, недоволни от това, че не могат да 
вземат хляб, и отчаяни твърде много — между тях може да е 
имало и такива, които са подстрекавани, — се отправят 
К1.м ул. «Цар Асен», гдето живее г-н кметът. Военните 
патрули забелязали тези жени, спират ги и съобщават 
ма коменданта на града. Обърнали му внимание за опас
ността, която застрашавала къщата на кмета.

Председателят: Не е вярно.
Г. Димитров: Аз не съм бил тогава, но искам да ка

жа това, което се предава официално от коменданта.
//. Желязков: Комендантът казва, че г-н Димитров е 

бил там.
Г. Димитров: Аз казвам туй, което на мен се казваше,



и туй ми направи впечатление, затуй обръщам вашето 
внимание.

Председателят: Аз ще Ви изложа в следующето за
седание подробно работата.

Г. Димитров: На тези жени са дали хляб и по този 
начин е спасен животът на кмета.

Б. Щърбанов: Вие бяхте ли там?
Г. Димитров: Вие не слушате и не разбирате. Аз бях 

в комендантството и това ми се излага от столичния ко
мендант. Ако хората лъжат, аз не отговарям за това. Но 
изтъквам този факт, който ме навежда на мисълта: едно 
ненормално, неединодушно отношение между граждан
ските и военни власти и че това несъгласие ще доведе до 
неприятни последствия относително прехраната на града 
и цялата страна. По този въпрос ще се скараме и в На
родното събрание, но този факт показва, че тук имат пръст 
заинтересовани лица от страна на военните власти, които 
компрометират общината, но във всеки случай фактът е, 
че подобни работи стават. Трябва Постоянното присъствие, 
макар тая извънредна сесия да е свикана специално по 
въпроса за трамваите и осветлението, да даде едно изло
жение по въпроса, толкова повече че нашият председател 
на съвета е председател и на Местния комитет и той оче
видно не отговаря само за това, което като председател 
на комитета върши там, но отговаря и пред Общинския 
съвет, който председателствува и представлява. Ето защо 
настоявам за едно изложение.

2. РЕЧ ЗА ОКОНЧАТЕЛНОТО ИЗЗЕМВАНЕ
НА ТРАМВАИТЕ И ОСВЕТЛЕНИЕТО В СТОЛИЦАТА 

ОТ ЧАСТНИТЕ КОМПАНИИ

Господа, аз и в самата комисия* заявих, че един подо
бен важен въпрос, който има да решава нашата община 
и по който тя иска консулта на специалисти, на известни, 
с доказана опитност и способност юристи, този консулт 
трябва да бъде писмен, да представя от себе си едно об-

* Общинска комисия в състав: Ив. Желязков, д-р И. Спирков, М. Милев, 
Д-р Хр. Георгиев, Ив. Балабанов, Т. Г. Влайков, д-р. А. Нешов и Г. Димит
ров, назначена на 29 септември 1916 г., за да проучи въпро
сите, свързани със завземането на трамваите и осветлението от общината. 
(Ред.)



пойно мотивирано мнение, което от нас, неюристите, но 
конто носим моралната и углавна отговорност за това, 
което вършим, можеше да бъде обсъдено, изучено и в за
висимост от това възприето или не. Намери се обаче, че 
гмкъв един пряк консулт е ненужен (особено по мнението 
ни г-н Каранджулова, който представляваше тая делега
ция от юристи) именно заради това, защото мнението на 
юристите е съвършено просто, достъпно и не се нуждае 
от каквато и да е особена и подробна юридическа мотиви
ровка. Казваше представителят на консултираните юри
сти: «Пред нас се слага въпрос, дали общината може тия 
.'ИК' предприятия, на които е турила временно ръка, да 
in иземе окончателно като свои предприятия.» «Очевид
но — казва г-н Каранджулов — може, щом като общината 
в готова да плати.» Нищо по-просто от това; това са об
ществени сервизи, дадени са на частна концесия поради 
тип, че не могла да ги експлоатира общината, или поради 
тип, че тя смята, какво общинската концесия е по-неудоб- 
ив, отколкото частната. Най-после идва момент след 15 
тднни, когато общината вижда, че тези сервизи трябва 
'in ги вземе, защото й се налага от обществените нужди и 
интереси. Тя има юридическо право да вземе тези две 
предприятия обратно.

Д-р А. Нешов: Обаче заради това тя трябва да плати.
/’. Димитров: И аз държа, г-да съветници, че от 

» I рапа на комисията, изхождайки всички от необходимост - 
III да се приложи принципът на муниципализацията на 
подобни предприятия, не се обърна достатъчно сериозно 
нинмпние на една извънредно важна страна на този въп
рос, а именно — това, което общината би трябвало да 
плати, в случай че тези две предприятия по наше реше
ние станат общински, почнат да се експлоатират за об
щинска сметка, а един ден за тях ще трябва да се 
рмифавяме с претенциите на досегашните концесионери.
« три ми се и сега поддържам, че решението на комнсия- 
щ но този важен въпрос се явява прибързано и заради 
| уЛ сивеем няма да бъде излишно, а още по-малко може 
ми се смята, че може да е вредно за делото в случая иа 
"Синината, ако сега, преди окончателно да решим тези 
Mimpocii, потърсим всички ония възможности, които и 
•|н1Ктическото положение, и юридическите основания би



ха могли да дадат на общината правото да има тези две 
предприятия в свои ръце, да се отърве от едни поемни 
условия, които са противни на интересите на града, и и 
същото време да се избавим от едно обезщетение, което 
ще възлиза на милиони. Господа, решението на комисия
та, тъй както е мотивирано, изцяло не беше възприето. 
Върху мотивите, които са изложени, няма защо много 
да спорим и да се препираме, но както се формулира ре
шението, то е, че общината от днес нататък присвоява 
тези две предприятия и ще ги експлоатира на своя смет
ка, като е готова да обезвреди концесионера. Какво би 
значило на практика това обезвреждане? За нас трябва 
да е ясно, че се касае не за плащане от страна на общи
ната действителната стойност на тези две предприятия, 
на техния инвентар в този момент, когато решихме да 
станат общински, ами като платим действителната стой
ност по една оценка, сигурно на вещи лица (които няма 
да бъдат чужди на различни влияния, а може би и на 
материални влияния в момента тогава), като платим значи 
оценката на инвентара от страна на тези вещи лица, ние 
ще трябва да платим сигурно (и в това няма никакво съм
нение при едно подобно решение) и правото на концесия
та; работата би се свела в нещастния случай, за избягва
нето на който никой не гарантира, дотам, че ние ще пла
тим не само 10—12 милиона лева, колкото е костуемата 
стойност на тези две предприятия, но в същото време ще 
платим и предполагаемите печалби, които дружеството 
би извлякло през останалата част от срока на предприя
тието — 25 години. И ако бихме смятали, че тези две пред
приятия биха имали 250 хиляди лева годишна печалба, 
бихме платили извън 11-те милиона лева костуемата стой 
ност още толкова най-малко като право на концесията, 
като обезщетение на концесионера. Ще излезе тогава, че 
до оня момент, когато двете предприятия се ликвидират, 
ние им плащаме вложения капитал, повръщаме им капи
тала, с който са дошли да печелят в нашата страна, и като 
им повърнем собствения капитал, който ще турят в други 
предприятия, трябва още да им осигурим за срок от 25 
години една рента към този повърнат капитал, което ще 
каже, че капиталът, който ще го експлоатираме у нас, 
би имал една печалба, ако им го повърнем и те го вложа!



па друго място и получат една рента от нас, би имал двой
на печалба. В това отношение общината би била ограбена 
и излъгана. Ние, социалдемократите, сме горещи пар- 
шзани на принципа на муниципализацията на тези две 
предприятия. И ако днес се намираме пред положението, 
че общината трябва да има свои трамваи и осветление и 
да избира тя сама да ги има или да ги даде на концесио
нер, ние не бихме допуснали, бихме се борили с всички 
сили и бихме употребили всичкото си влияние, което 
имаме, да не се дадат тия предприятия на частен конце
сионер. Ние искаме този принцип да се приложи, ние 
искаме този принцип да се реализира. Но принципите не 
си абстрактни, ние поддържаме принципите, защото, при
ложени на практика, биха дали известни благоприятни 
резултати за населението, за града. Искаме да бъде при
ложен този принцип заради това, защото, когато общи
ната би ги експлоатирала, дори в първите години да има 
мгуба от подобни предприятия, тя ще задоволи обществе
ните нужди и обществените интереси, които много повече 
ефуват, отколкото някакви 500—600 хиляди лева, конто 
ще спечели общината от подобни предприятия. Обществе
ните нужди налагат тия предприятия да бъдат общински. 
По, господа, когато ние бихме били поставени да напра
вим тия предприятия общински с цената на едно мате
риално заробване на общината — аз не говоря за неща
стия  случай, който е възможен, — тогава аз сам, който 
п,м горещ привърженик на този принцип, бих казал: 
юсиода, да отложим прилагането на този принцип. Ние 
не искаме да се освободим, да унищожим едни поемии 
\ еловия, които сме сключили с концесионера, едни лоши 
нпемии условия, с цената на още по-лоши и тежки усло
вия за общината, които ще настъпят. Ето откъде аз из- 
*и/кдам, господа, и в комисията, и тук в съвета. То е 
е ши успех на принципа на муниципализацията на об
щинските сервизи. Аз изхождам от този принцип — да 
гп.дпг тези предприятия общински. Но пред нашата гру
па въпросът се слага така: няма ли възможност, няма ли 
менпнпиие не само фактически, не само по разум, но и 
юридически, извън тия, които ни се наведоха от нашите 
•и» пиалисти, които викахме за консулт; няма ли основа- 
Н11Н, поради които общината да може да вземе тия пред



приятия в свои ръце окончателно, но да плати само тях
ната костуема стойност и да се не обвързва с никакво 
обезщетение, което очевидно не е право по разум и не 
биха могли при това положение, при което сега сме поста
вени, да го искат по закон. И вие ще ми позволите една 
малка историйка на цялата тази работа — дадох си труда 
да изуча отначало цялата тая концесия и историята на 
тези наши поемни условия с концесионера.

За щастие има стенографски дневници през онзи 
период, когато Общинският съвет през 1897, 1898 и 1899 г. 
е уреждал въпроса за концесията на трамваите и освет
лението. От тези стенографски дневници всеки от нас 
би могъл да се убеди, че тогавашното Постоянно присъс
твие и болшинството на тогавашния Общински съвет — 
защото не всички съветници са били единодушни по ра
ботата — са сложили основите на тая концесия — тряб
ва да го кажа още отсега — порочно. Явно е било тогава 
пристрастието на господата, които са управлявали Со
фийската община при отдаването на тези две предприя
тия на концесия. И ако се прегледат всички дебати, ста
нали впоследствие, които са отбелязани точно — в това 
нямам съмнение — в стенографските дневници па 
Общинския съвет, дохожда се до заключение, че тези 
господа, ако имаме нещастието да плащаме, могат да бъ
дат теглени да плащат сами тези загуби за сключването 
на едни поемни условия против интересите на общината 
и града.

Господа, в началото на 1897 г. се повдига въпрос за 
даване на търг построяването на инсталация за трамваи
те и осветлението в София. Изработват се предварително 
поемни условия*, които, както се казва в дебатите по 
този случай, са били точно копие на поемните условия 
на подобни предприятия в други някои западноевропей
ски градове. Тези поемни условия, така преведени от
там, малко нещо приспособени към условията на нашия 
град, още неуреден достатъчно за България, която пе

* Отнася се за «П о ем н и  условия за отдаване на концесия на правата и 
експлоатацията на електрическия трамвай в Ст. София и околността ¿ц» и 
«Поемни условия за отдаване на концесия снабдяването Ст. София с елсктрн 
чески ток. нужен за електрическото осветление на града, обществените и ч.н-т 
ните здания, както и за двигателната сила», приети от Софийската община 
на 24 май 1897 г. — Стенографически протокол на Софийския градски общни 
ски съвет. Извънредна сесия, кн. III. С ,  1897, с. 282 — 302. (Ред.)



дава достатъчно гаранции за чуждите предприятия, са 
Пил и приети от Общинския съвет и тогава се натоварва 
тгаиашното Постоянно присъствие начело с г-н Яблан- 
скн (неговата фигура блещи в цялата тая работа много 
некрасиво, няма неговите политически приятели да го 
инцитят) да потърси конкурент, желаещ да поеме тая 
мищесия и да приготви всичко необходимо за сключване- 
щ на контракт с него. Търсени са били такива лица, 
пипват се български и чужди капиталисти и стават един, 
ща и три търга — едни нередовни, а другите търгове 
Общинският съвет е отказал да утвърди пдради неблаго
приятните условия. И когато се е явил един французки 
инженер, Шарл Бертолюс, който очевидно е имал доста- 
11,4110 връзки в София и у нас, тогавашното Постоянно 
присъствие внася в Общинския съвет предложения да 
щ.дат изменени поемните условия, техният първоначален 
мъст. И на 1 май 1898 г., след много дебати и големи раз
правии, след доста караници, които са станали, се прие
мат измененията, които засягат най-съществените чле
нове на поемните условия. И много характерно е, госпо- 
1а, да прегледате тези заседания на Общинския съвет, 
н1 да видите как г-н Яблански и неговите приятели са 
мотивирали необходимостта от тези изменения. Г-н Яб- 
.(ниски казва: «Не се сърдете, защо се сърдите против то
ва изменение — ако не го направите, няма да ни вземат кон
цесията. Концесионерът гледа своите собствени иитере- 
• н и тук сме принудени да направим всички отстъпки, само 
ш имаме и трамваите, и осветлението.» Приемат се изме
ненията. Неговото пристрастие се констатира. Така на
пример изменява се чл. 60 от поемните условия: вместо 
фамвайните линии да бъдат широки 1 м 435 см, да оста
на I само един метър и вместо да има тежест релсата 
тнонния метър 40 кг да бъде само 33 кг. Изменява се 
ни-нататък друго постановление. Залогът, който трябва 
1н се остави в ръцете на общината още в първите години, 
щ да се използува, в случай че тези предприятия се под- 
п.ржат недобре, нередовно, този залог, предвиден в 
щ.рнопачалния текст на поемните условия още от първи- 
|н години, се предвижда в измененията в последните 10 
юди пи. При една концесия от 40 години за 30 години дру
жествата няма да оставят никакъв залог. Всички ново-
|м I ■ р| II Димитров, т. 7



въведения, усъвършенствувания и подобрения в трамва
ите и осветлението са предвидени в първоначалния текп 
на поемните условия да стават в първите години по иска
не на кметството, а измененията ги поставят след 15 
години. Вие знаете, че след изтичането на 15 години, 
според сегашния текст па поемните условия, общината 
може да поиска някакви изменения или нововъведения 
на усъвършенствуванията, които техниката на Запад 
има. Вместо 18 или 16-часово движение на трамваите г. 
София приема се да бъде то 10—12-часово денонощно. 
Правилниците, които е трябвало да има за инсталацията 
и функционирането на частното осветление, на частните 
къщи, на продажба на енергия и пр., тези правилници, 
според първия текст, общината е имала право сама да 
приготви в духа на поемните условия. А в изменения текп 
на поемните условия това право е предоставено на кон
цесионера, като, разбира се, се взема само за форма и 
съгласието на общината. Предвиденият арбитраж в чл. I 
за известни спорове измененията са го разширили и върху 
всички ония временни постановления на поемните усло
вия в чл. 7 и 10. Това са съществените изменения, г-дл 
съветници, които са влошили извънредно много поем
ните условия в ущърб интересите на общината и които, 
разбира се, са благоприятни за концесионера, който 
установи се по всички данни — е бил в споразумение г 
тогавашното Постоянно присъствие и чакал да се прие
мат тези изменения.

И. Балабанов: Вие правите рекапитулация на поем
ните условия, които ние познаваме.

Г. Димитров: Аз искам да мотивирам едно предло
жение по този случай, за да се разберем най-сетне, защо 
то въпросът е извънредно важен, г-н Балабанов. Всичко, 
което изложих, не само има историческо значение, но п 
практическо значение за нашето решение, което бих мг 
взели сега и на което значение нашите юристи по един 
или друга причина не се опряха; не са обърнали вни.мл 
ние и на тези исторически подробности по концесията, 
които са важни; г-н Каранджулов и Фаденхехт очевидно 
не са ги имали предвид. Друг е въпросът, ако съветиг 
им беше поставил по това да се произнесат те. Нека мг 
извинят господата — те са юристи, аз се покланям пред



|яхната юридическа способност, — но трябва да подчер
т а ,  че тая страна на въпроса не е била засегната. Всич
ки тези подробности, които изложих, може да се намерят 
и Стенографските дневници от 1898 г., кн. III, от с. 
180 до 212.

I I така, на базата на така изменените поемни условия 
се сключва контракт с този пословичен Шарл Бертолюс, 
Конто се е представил, че има достатъчно средства, дове
рие и тежест във всяко отношение да построи инсталация, 
дп бъде един бъдещ концесионер. Но г-н Бертолюс, ка- 
П) пое контракта на 18 юни 1898 г. и след като се минават 
само няколко месеца, на 10 ноември, когато още нищо 
Не е почнато да се работи, явява, се с предложение да се 
прехвърли концесията на трамваите и осветлението на 
Други две дружества. Прехвърлянето обаче, което не се 
позволява по чл. 24 от поемните условия, е било станало 
lu.pxy друг един концесионер, и това е било в същото 
нреме едно разделение на двете предприятия. Поемните 
УГЛовия в чл. 1 са предвиждали и трамваите, и осветле
нието да бъдат неразделни, дават се на един концесионер 
Щедио и неразделно. И това е имало много голям прак- 
тчески смисъл както при устройството на двете пред
приятия, така също и за тяхното по-нататъшно функцио
ниране, защото ако те са неразделни — така са разсъж
давали тогава някои в съвета, — в такъв случай, щом като 
предприятието на осветлението не би вървяло добре и 
Концесионерът би желал да го занемари, а предприятие- 
(I) па трамваите върви добре, тогава за нарушенията, 
inш го биха произтекли по осветлението, отговаря конце- 
И111Иерът с другото предприятие. Двете предприятия са 
1и1мплектни, считат се за неразделни и отговорни взаим
ни, По г-н Бертолюс, когато е взел концесията, понеже 
интда в тая концесия една хубава печалба — един ге- 
Н11'фт, си е осигурил възможността за прехвърляне на 
пит* предприятия при едно разделение. Заради туй той 
и» пипва на 10 ноември с предложение тия предприятия 
дп бвдат прехвърлени и разделени. Няма да има тази ор- 
I дннчоека връзка между двете предприятия, те няма да 
ми опарят солидарно, значи общината може да има ед- 
Hoio, без да има право да взема другото. И след бурни 
дгЛагп, след консултация с юристи, след няколко засе



дания на 2 декември 1898 г. в Общинския съвет се е ре
шило да се уважи това прехвърляне на концесията и туй 
разделение, което е противоречало на чл. 1. Господа, 
много интерес представляват дневниците от това време, 
как г-н Яблански се е мъчил да убеди ония съветници, 
които много добре са разбирали поемните условия, че 
чл. 24 дава право не само за прехвърляне, но и за разде
ляне на двете предприятия. И когато му обръщат внима
ние съветниците, че чл. 24 на българския текст е и 
духа на чл. 1 от поемните условия и че по чл. 24 и I 
не може да става разделение на тези две предприятия— 
тогава г-н Яблански измъква френския текст на чл. 21 
А забележете добре, преди да е одобрено това решение за 
прехвърляне и разделяне от съвета, контрактът вече 
между г-н Яблански, като кмет на общината, и предста
вителя, който е посочен от г-н Бертолюс, е бил приготвен, 
Този контракт, който ние имаме даден в превод, по чл. 
10 се счита задължителен не българският, а френ
ският текст и по силата на френския текст на чл. 24 Об
щинският съвет се помъчва да одобри, че той има прани 
да раздели тия две предприятия. Така е станало това раз
деляне на тези две предприятия, което — сигурен съм 
в по-нататъшните съдебни спорове ще има извънредни 
голямо значение и може да ощети извънредно много сама 
та община. Около текста на този член 24 са станали мно
го дебати. Само тогавашният помощник-кмет г-н Торба 
нов, председател на комисията, натоварена с изработване 
на поемните условия, е заявил изрично в Общинския съ
вет, че съветът е приемал българския текст на поемите 
условия, че французкият превод е неточен и че този пре 
вод е умишлено неточен. И г-н Горбанов е казал изрични 
и в качеството си на помощник-кмет, и като председател 
на комисията, натоварена с изработването на тези поем 
ни условия, че Общинският съвет е въведен в заблужде 
ние, като поемните условия умишлено са преведени пе 
точно в чл. 24, тъй като българският текст казва, че пе 
дава разделение на тези две предприятия; те трябва ;ui 
останат заедно и неразделно. Друг един съветник, г н 
Леви, е поддържал същото, обаче болшинството е решили 
да се разделят предприятията, като с това са нарушени 
и самите поемни условия, и чл. 1 и 24. Какво значение нмн



юма, господа, ще видите по-нататък, когато би трябвало 
да говорим за нередовностите по трамваите и осветле
нието.

Докладчик инж. Бояджиев: Това е коригирано на 29 
февруари 1898 г. и е признато.

Председателят: Продължавайте, г-н Димитров.
Г. Димитров: Първоначалните текстове на поемните 

условия, по които е дадено предприятието, са валид
ни. След тях никой нов Общински съвет не е в състояние 
дм измени тия поемни условия и ако някой си е позволил 
да ги измени, той носи всичката отговорност — материал
на и углавна. Предприятията, дадени при тези поемни 
условия, не могат да се изменяват, след като концесията 
г дадена. Тогава е станало едно разделение на двете пред
приятия в противоречие с постановленията на поемните 
условия. Това е направено очевидно, за да се облагоде- 
|слсгвува концесионерът, който е взел тая концесия и 
който е искал да я прехвърли на две дружества, на които 
с по-удобно да не носят една обща отговорност пред об
щината, а да бъдат раздвоени и да се измъкват по-лесно 
oí тежестта на поемните условия. Г-н Бертолюс е офери
рал, що се касае до осветлението на града по 18 ст. на 
киловатчас и всички други български и чужди концесио
нери-конкуренти, които са оферирали, са разбирали бъл- 
I преки пари, български стотинки. Минават два месеца 
ni прехвърлянето на концесията и г-н Бертолюс претен
дира да му се плаща не по 18 ст. сребро, а 18 ст. злато — 
един голяма разлика при съществуващото ажио*, което 
п ново опорочаване и нарушение още тогава на поемните 
vi довия, преди, тъй да се каже, двете предприятия да 
иичнат правилно да функционират.

Докладчик инж. Бояджиев: И днес се плаща в сребро.
/ ’. Димитров: Тази сметка е много важна. Почва да 

и» плаща със сребро, а после се изменява. Оттам почват 
i нг гематическите нарушения на тези поемни условия, за
дължителни за двете предприятия. За това свидетелству- 
пп1 глобите, които са били налагани, макар че общината 
•• снизходителна и нерешителна към предприемачите. 
М|.иреки това толкова много са били нарушенията, осо

• Лжио (фр.) — разликата между номиналната и действителната стой 
»■•>» и .i монетите и ценните книжа. (Ред.)



бено по трамваите, че постоянните присъствия са били 
във възможност да налагат в течение на 15 години гра
мадни глоби. Една голяма част от тях се опростиха, по 
това нищо не значи, защото основанията, по които те са 
били глобявани, не са били измисляни, а те са съществу
вали. За тия нарушения на поемните условия сведочп и 
специалният протокол, който имам от анкетата през 1915 г. 
Има един най-нов протокол от м. август, последният тех
нически протокол, който установява тоже пълното ану
лиране, суспендиране от страна на концесионерите на тия 
поемни условия. Разбира се, всичко това се отнася за 
трамваите; тия грамадни нарушения ги няма за осветле
нието. Аз затуй поддържам, че извършеното разделение 
на предприятията е незаконно и не по силата на поемните 
условия. То за този състав на общината не важи. Туй 
разделение няма значение за нас и могат да отговарят за 
него ония, които са го подписали въпреки закона. За нае 
предприятията са неразделни.

Докладчик инж. Бояджиев: Чл. 8 го казва,
Г. Димитров: Именно, толкова по-добре, ако го каз

ва. Поемните условия считат тези две предприятия не
разделни и щом имаме тези нарушения по трамваите, 
това е достатъчно основание да ни накара да изземем 
трамваите и осветлението. И вместо, г-да съветници, да 
изхождаме от това, че една обществена полза и един об
ществен интерес ни налага било за нашите ресурси, било 
по други причини, да вземем в наши ръце трамваите п 
осветлението, като сме готови да обезвредим концесио
нера, ние имаме основания да поискаме унищожението на 
този договор, който е против интересите на общината, <п 
една страна, който е опорочаван, от друга страна, и, па 
трето място, който договор е нарушаван от самите кон 
цесионери вече систематически години подред. Много пи 
заблуждаваше при повърхностно разглеждане на въпроса 
чл. 11 на поемните условия. Аз зная —и в комисията, и и 
частни разговори винаги се спират на него, като смятат, 
че той е единственият, който дава право на общината ли 
се освободи от концесионерите, които имат концесията и 
ръцете си. Но, господа, чл. 11 фактически предвижда 
един специален случай на прекращение на експлоатация 
та, общо и частно, когато концесионерите биха отказали



дп експлоатират било изцяло трамвайната мрежа, било 
електрическата мрежа, било част от нея, или когато биха 
се оказали не в състояние или не биха желали да експлоа- 
щрат предприятието или част от него. Не се касае за 
нередовно експлоатиране, не се касае за нарушение на 
ноемните условия. «В случай че редовното експлоатиране 
им трамвайната и осветителната мрежи или част от тях 
«'е прекрати» — внимавайте добре на това и ще видите 
ипк има приложение този закон — «без причина на форс- 
мажор*», — а то е, в случай че концесионерът не иска 
или не е в състояние да ги експлоатира, «той се глобява 
и тогава следва наказанието, което има». Този чл. 11, 
когато е приготвен и подписан от самите концесионери,
I да съветници, тези концесионери добре са знаели, че 
никой път, при продължение на тая концесия 40 години, 
юди член 11 няма да има приложение. Кажете ми, кога 
nie има чл. 11 приложение? Ами той предвижда безвъз
мездно отнемане на двете предприятия. Кои са тия кон
цесионери, които не са били в лудница, които биха дока
рали работата дотам, че биха дали възможност тези две 
предприятия да се вземат? Чл. 11 няма приложение. Той 
е един специален случай, който според мене няма да се 
< лучи, няма да го има, той е писан за лице и никога такъв 
член не може да има приложение, защото, ако допуснем, 
и1о> решим, както г-н Влайков развиваше план, въз осно- 
1м ма тези решения да наложим глобите и да отнемем кон
цесията на трамваите, имаме право една година да експлоа- 
шраме трамваите за сметка на концесионера. През тая 
юдина ние сме частни концесионери, ние ще сме прину- 
ичш да направим всички ония необходими нововъведения 
н трамваите за сметка на концесионера, за да запазим об
ществената сигурност и да се не компрометираме. Но в 
пран на годината, като действуваме така с трамваите, 
ние ще подобрим трамваите. И чл. 11 казва: ( Ч е т е . )  
«Ако след изтичане на 1 година концесионерът не би по- 
щелал да експлоатира наново предприятието, тогава об
щината го взема безвъзмездно.» Г-н концесионерът, щом 
• че подобрили неговото предприятие, луд трябва да е да 
| и откаже от своето предприятие, в което е вложил милио-

* Форсмажор (фр.) — непредвидено или непреодолимо обстоятелство
<мм пречка. (Ред.)



ни. И в такъв случай безвъзмездното вземане на трамваи
те и осветлението не е възможно не в срок от 40 години, 
а в срок от 400 години. Унищожението на този договор 
можем да искаме, г-да съветници, не по силата на поем- 
ните условия, а по общите правила за унищожението па 
подобни договори. Ако би могъл да се приложи чл. 11 
на поемните условия, това ще бъде не унищожаване па 
договора, а едно изпълнение предписанията на тези поем- 
ни условия и изпълнение на договора. Аз поддържам и 
нашата група е на това мнение, че ние можем да решим 
и доведем работата до унищожението на този пакостен, 
да не кажа грабителски спрямо интересите на общината 
договор, сключен навремето. За това унищожение на до
говора ние имаме систематически нарушения на поемните 
условия — чл. 15, 16, 20, 22, 65 и пр. — да не ги изброя
вам. А чл. 70 на Задълженията и договорите ни дава 
право да искаме въз основа на тези систематически нару
шения унищожението на договора.

Д-р Г. Калинков: Всички тези случаи на нарушения 
наведохте ли ги пред комисията? Аз искам да зная, ако 
сте повдигнали тези въпроси, защо не са намерили място 
в този протокол?

Г. Димитров: Пред юристите не съм поставял рабо
тата. Заради това трябваше и юрисконсултът да участ
вува.

И. Желязков: Чл. 70 е едностранчив; две заседания 
имаха юристите върху това.

Г. Димитров: Чл. 70 има приложение в случая. За
щото колкото и да е едностранчив според нашите юристи, 
той не е такъв, защото общината поема задължения та 
кива, каквито има и другата страна, която е сключила 
договора, и има такива, които попадат под чл. 70, който 
предвижда прекратяването на договора, когато една от 
страните нарушава систематически поетите ангажименти 
при сключване договора. Ние имаме това пред себе си 
и ние можем следователно да изискаме по надлежен ред - 
това по съдебен ред ще стане — да бъде унищожен дого
ворът. Когато бъде унищожен договорът, ние имаме топи 
фактическо положение, че двете страни, общината и кон 
цесионерът, се повръщат в първото състояние, в което 
са се намирали, когато са сключвали договора, т. е. че



са вложили толкова милиона капитали, за да експлоати
рат тези предприятия инвентара, костващ им толкова и 
толкова. Ние, които при унищожението на договора 
искаме да изземем тези предприятия, плащаме костуе
мата им стойност, а не обезщетение за предполагаеми 
печалби на концесионера. Това е една позиция, на която 
трябва да се обърне внимание, защото е една изгода за 
общината. Ако нямаме тая позиция като община, ако не 
може да се застане на нея при един бъдещ съд, господа, 
тогава за предпочитане би било да не решаваме сега вед
нага общината да експлоатира тези предприятия за смет
ка на тези концесионери, като за тяхна сметка направи 
всички подобрения, които поемните условия и законите 
дават; а поемните условия и законите биха ни дали да 
внесем и технически, и социални, и други подобрения в 
тези две предприятия. Когато всячески това стане, тогава 
да използуваме възможността за унищожението на самия 
договор. Не може ли обаче, господа, да дойдем до унищо
жението на договора, без да се предприеме този риск, 
защото тогава принципът за муниципализацията ще се 
обърне в противопоставяне и отрицание. Да се плащат 
няколко милиона обезщетение за това — не може да се 
гарантира, че ще бъде по-малко, — това зависи не от нас, 
в ще зависи от вещите лица, които ще определят на тези 
хора колко им струват тези концесии. Предполагаемите 
пък печалби ще възлизат на толкова и толкова и общината 
трябва да плати. Но ако ние вземем в наши ръце тези 
предприятия — трамваите и електрическото осветление — 
и ги направим общински, като сме готови да обезвредим 
концесионерите, ние сме готови да платим не само костуе
мата стойност, но и обезщетение, размерите на което могат 
да отидат много далече и да не бъдат по силата на общи
ната. Аз казвам, общината, имайки всичките други осно
вания да се гарантира от подобна една опасност, няма 
защо да се хвърля слепешката, само от любов да бъдат 
тези предприятия общински и да се слави чрез едно подоб
но ограбване, което ще бъде второ, след като нашата об
щина сигурно е ограбена навремето, когато са сключили 
подобни поемни условия. Защото подобни поемни условия 
ио могат да се сключват чистоплътно и без увреждане 
на търга. Сключени са такива поемни условия, защото е



имало Постоянно присъствие, което е гледало да защити 
повече интересите на капиталистите, отколкото на об
щината. Ето защо, г-да съветници, аз намирам, че Об
щинският съвет, съзнавайки достатъчно ясно голямата 
отговорност, която поема при решението на подобни въп
роси, не трябва така, както е формулирано решението на 
комисията, да го приеме, а да го видоизмени с единствена 
цел — общината да се гарантира от подобно увреждане 
и в бъдеще интересите на общината и града да бъдат за
пазени, както заслужава в случая. От страна на нашата 
група правя подобно предложение, на което привличам 
вниманието на г-да съветниците. Намирам, че то е прило
жимо и би било най-малко безопасно за случая. ( Ч е т  е.) 
«Общинският съвет, като констатира: 1. Че договорът за 
отдаване на концесионер концесията на софийските елек
трически трамваи и осветлението противоречи на жизне
ните интереси на общината и е несъвместимо с нарасна
лите нужди на града; 2. Че от страна на концесионера 
систематически са нарушавани уговорените условия (чл.чл. 
15, 16, 20, 22 и 65 от поемните условия), с които се увреж
дат интересите на общината и населението и се застра
шава обществената сигурност; 3. Че трамваите и освет
лението съгласно поемните условия, чл. 1, по силата на 
който са отдадени на концесионер, са неразделни и за 
нарушенията на едното предприятие отговаря и другото, 
решава: да унищожи договора, като срещу отнемане кон
цесията общината заплати само действителната стойност 
на двете предприятия.»* Аз моля г-да съветниците да 
обърнат внимание на всички тези съображения.

Публикува се за първи път
по текста на стенографския 

протокол от заседанието

* Вж  «Работнически вестник», № 158, 31 октомври 1916 г. ( Р е д . )



ПО СНАБДЯВАНЕТО 
НА СТОЛИЦАТА 

С ХЛЯБ
Питане до министър-председателя 

София, 30 октомври 1916 г.

И след закриването на миналата извънредна сесия на 
камарата, в която се гласува новият Закон за стопански 
грижи и обществена предвидливост и в която г-н мини
стър-председателят в отговор на питането на социалде
мократическата парламентарна група бе дал най-катего
рични уверения, че прехраната на страната ще се уреди 
задоволително, населението на столицата продължи и 
продължава до днес да търпи лишения за най-жизнени 
продукти.

Тъкмо в момента, когато в тронното слово се обявя- 
пи, че грижите за уреждане на прехраната дават вече своя 
плод и ще се увенчаят с пълен успех, работническото на
селение на столицата подобно на това в по-големите про
винциални градове е не само без осветление и отопление, 
не само е лишено от второстепенните по значение храни
телни продукти, но и няма най-съществената храна— хля
ба, Множество столични семейства по четири-пет дни не 
успяват да се снабдят от фурните с хляб. Пред самите 
фурни поради липса или недостиг на хляб всекидневно 
пипат кървави сбивания и нещастия. Отчаянието на гла
дуващите жени и деца достига вече крайни размери и 
поставя началото на улични изстъпления, ако не се взе
мат необходимите бързи мерки за осигуряване достатъчно 
И доброкачествен хляб за столицата.

Предвид на това от името на парламентарната група 
на Работническата социалдемократическа партия питам 
г>п министър-председателя:



1. На какво се дължи това непоносимо положение от
носително снабдяването на столицата с хляб?

2. Предприети ли са някакви сериозни мерки и как
ви именно, за да бъде снабдявано софийското население 
редовно с достатъчно количество доброкачествен хляб?

Народен представител: / \  Димитров

П убликува се за  първи път  
по текста на питанет о



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

2 ноември 1916 г.

1. ЗА ПО-РАЦИОНАЛНА ЕКСПЛОАТАЦИЯ 
НА ТРАМВАИТЕ

И ОСВЕТЛЕНИЕТО СЛЕД ИЗЗЕМВАНЕТО ИМ 
ОТ ЧАСТНИТЕ КОМПАНИИ

Решението на съвета от миналия път е, че трамваите 
н осветлението вече стават общински и ще се експлоати
рат за общинска сметка. Именно защото общината — 
право или неправо — става стопанин на тия две предприя
тия, пред нея се поставя задачата да организира експлоа
тирането им по начин, по който в никой случай не би ком
прометирал общинското стопанисване на подобни важни 
предприятия. Вие знаете, г-да съветници, че един от най- 
важните аргументи по тъй наречената общинска режия е, 
ме общината е лоша стопанка, че тя, понеже няма личния 
интерес на капиталистите при уредбата на предприятие-
го, се отнася много небрежно както към материалите, 
тъй и към предприятията и следователно на това основа
ние такива предприятия се смятат, че не функционират 
добре, тъй както когато са в ръцете на частни капитали
сти. Това възражение срещу общинската режия би по
дучило у нас най-силна подкрепа, ако практиката на об
щинската експлоатация, която сега се започва, би дала 
нп.рде много материали. Аз се боя, като знам трудност -
гп, с която има да се справим. Трудностите за подобни 
експлоатации са извънредно големи, толкоз повече че 
геги сме през време на война. И тези трудности толкова 
ио-мъчно могат да се преодолеят поради липсата на до- 
• петъчно технически сили и органи, с които не разполага
ме. От друга страна, нашата община сега пръв път влиза в 
експлоатиране на такива търговски и капиталистически 
предприятия. Имаше досега един случай — тоя с баните, 
които се експлоатират задоволително. Но въпросът с



трамваите е по-сложен. Общината не разполага с необхо
димия практически опит при ръководене експлоатиране
то на такива предприятия. Освен това общинските ор
гани не са приспособени достатъчно и нямат* разби
ране за една рационална експлоатация още в първия 
момент. Г-да съветници, всичко това би трябвало да се 
има предвид, когато ние ставаме стопанин на тези пред
приятия. За тези предприятия ще отговаряме не само като 
плащаме това, което ще присъдят с едно дело на досе
гашните стопани, но като носим отговорност и за експлоа
тацията на тези предприятия за в бъдеще. Комисията, 
която беше натоварена по-рано, още при старото поло
жение, констатира състоянието на трамваите и със свои
те проучвания състави два протокола. Тя намери, че 
изискванията на поемните условия не са спазени нито 
по отношение на техническото състояние на трамваите, 
нито по отношение мерките, които трябва да се предприе
мат в такъв случай за предпазване от нещастия, за за
пазване на обществената сигурност; нито, от друга стра
на, поемните условия бяха изпълнени по отношение този 
персонал, който служи в трамваите и осветлението. . .** 
Комисията, която е била назначена със заповед от кмета 
да се произнесе върху подобренията, които сега трябва 
да се направят, след като те стават общински, се е спряла 
само на техническия протокол на предишната комисия и 
иска тези технически подобрения да бъдат изпълнени от 
общината. Това предлага комисията. Против това никой 
няма да има нещо. Общината би трябвало да приложи 
този протокол напълно, за да бъдат трамваите при сегаш
ните условия едно образцово предприятие. Трябва да се 
вземат мерки да се избягват нещастията, които стават, 
и да се осигури за софиянци едно безопасно движение с 
трамваите. За осветлението разбирам, че трябва да се 
направи същото, тъй като макар и да го няма в протокола, 
то е свързано непосредствено и е една работа, която е 
наложителна. В София в този момент има грамадно коли
чество къщи, които са инсталирани, имат вътрешна ин
сталация, мнозина хора се принудиха да направят това, 
понеже не могат да употребяват газ поради нейната лип

* В с т е н о г р а ф с к и я  п р о т о к о л  — « н и т о  п о - с ъ в ъ р ш е н  о п и т » .  (Ред.)
** С ъ к р а т е н  н е я с е н  и з р а з .  (Ред.)



са, но които не могат да имат електрическо осветление, 
понеже няма материал, за да бъдат скачени вътрешните 
инсталации с външните стълбове. Господа, това е важен 
въпрос, тъй като засяга много от софийските семейства. 
Л;$ зная много семейства, които са принудени да се обре
меняват със задължения само за да си направят тая ин
сталация, и сега не могат да си служат с електрическо 
осветление. Необходимо е да се направят всички възмож
ни улеснения. Става вече месец и повече как се е минало 
и инсталациите не могат да се ползуват, а необходимо е 
да се направи улеснение, защото в бъдеще нови семейства 
1н,е искат да се въведе електричество в къщите им. Необ
ходимо е да се разшири електрическата мрежа в столица- 
Н1, да се осигури и доставката на необходимите материа
ли. Тъй ще имаме възможност да се осветят някои улици, 
Които не са осветени с електрическа енергия, и улици, 
Конто досега нямаха фенери и влизаха в електрическата 
мрежа. . .* Щом като тези технически подобрения се 
предприемат, защото те са необходимост, Общинският съ
вет ще гласува за изпълнение на последното и в същото 
време той трябва да поиска това настоятелно и да го оси
гури от своя страна. Аз съм длъжен да напомня, че кол
ко го е важно да се внесат тези технически подобрения по 
фнмваите и осветлението, така също е важно да бъдат 
итпълнени и онези части от протокола за подобрението 
па трамваите, в които комисията намери, че трамвайните 
работници, както и тези в осветлението, би трябвало да 
имат 8-часов работен ден, а не 9 часа; независимо от това 
Iрибна да се осигури и седмичната почивка. Този прото
кол не се внесе.

Председателят: Той ще се внесе по реда си.
Г. Димитров: Този отделен протокол за подобрение 

положението на работниците аз приемам. Също да се 
каже — да се приложи, както се прилага техническият 
протокол.

С. Прулов: Има го.
/’. Димитров: Ако го има, толкоз по-добре, аз каз

вам от своя страна, като член на комисията, бих искал 
и вторият протокол да бъде приложен — и техническият,

•  ('.1.кратен н е я с е н  и з р а з .  (Ред.)



и другият, защото за нас еднакво е важно както техниче
ското подобрение, така и подобрение положението па 
трамвайния персонал.

2. ЗА ПОДОБРЯВАНЕ ПОЛОЖЕНИЕТО 
НА РАБОТНИЦИТЕ 

ПО ТРАМВАИТЕ И ОСВЕТЛЕНИЕТО

Преди мене говориха за протокола на комисията и 
настояваха да се внесе в съвета и другият протокол*. Ка
за се от страна на докладчика, че то ще стане. Аз конста
тирам, че това го няма и няма причини да се избягва. 
Протоколът на комисията в това отношение беше една 
действителна основа за един правилник за положението 
на работниците по трамваите. Вие внасяте технически 
протокол и съветът го приема. Това е една директива за 
трамваите и осветлението и г-н кметът каза, че се действува 
в тая посока. Добре, защо не внесете готовия протокол 
в същото време.

Докладчик инж. Бояджиев: Не е готов. Г-да съветни
ци, протоколът не е готов.

Г. Димитров: Вие трябва да слушате, когато едни 
съветник говори**. Вие сте чиновник и трябва да се под
чинявате. Вие лъжете, че не е готов.

Докладчик инж. Бояджиев: Вие лъжете, господине.
Г. Димитров: Вие лъжете, седнете там!
Докладчик инж. Бояджиев: Г-н Асеов и г-н Балабанон 

бяха в комисията, те ще кажат. Вие нямате право да 
обиждате.

Г. Димитров: Вие трябва да слушате и да се обясните.
Докладчик инж. Бояджиев: Не трябва да оскърбява 

те, че лъжа.
Г. Димитров: Ако имаше причини, поради които пе 

трябва да се внесе този протокол, ще ги кажете. — Ра
ботата е такава: комисията извърши и двете части на своя 
та задача — и техническите проучвания, в резултат па 
които е този тъй подробен технически протокол, и проуч 
ванията по положението на персонала с посочване необ 
ходимите подобрения в неговото положение. Втория I

* П р о т о к о л ъ т  о т  з а с е д а н и я т а  н а  к о м и с и я т а  н а  2 6 ,  2 7  и 2 8  о к т о м в р и  191(1 I ,
( Р е д .)



протокол в основни линии се прие от цялата комисия и 
остана само да бъде редактиран от г-н Бояджиева, Са- 
кнрова и мен. Г-н Бояджиев ще си спомни, че ние се 
събрахме, че редактирахме този протокол и че остана да 
ю препишат и да ни го пратят за подпис. Това е исти
ната.

Докладчик инж. Бояджиев: Това беше на 31 декември.
Г. Димитров: Важното е, че имахте време да внесете 

ИПИ протокол, както внесохте и техническия. Ако има
ше основателни причини, Постоянното присъствие щеше 
ли ги каже. Ето защо Вие съвсем неоснователно държите 
кмп недостоен език по въпроса, който Ви засяга, въпрос, 
по който не сте прав. Но това настрана. Отношението па 
|рамвайните работници и тези от осветлението към об
щината, отношението на общината към тях по отношение 
ни тяхното работно време, уволнения и назначения всич
ко това беше казано в техническия протокол доста под
робно. Такъв правилник трябва да има. Като основа на 
Ю.1Н правилник трябва да вземете извършеното проуч
ване п на трамвайната комисия. Този протокол може да 
Го.де използуван* твърде добре и да послужи за основа 
ни правилника, изработен от комисията. Аз настоявам 
опи протокол, тъй изработен от комисията, да бъде одоб
рен от Общинския съвет и въз основа на него да бъде из
работен правилник за положението на трамвайните ра
ботници и тези по осветлението. Но сега ни се предлага 
•!н гласуваме таблицата на заплатите. Всички работници 
еи разделени на категории, като се казва, че се плаща за 
'» масов работен ден. Но в онзи протокол е казано, че 
работният ден трябва да бъде 8-часов. Ако другите слу- 
аичцп работят 8 часа и ние бихме искали да работят по- 
кгчс при по-лек и удобен труд, то очевидно е, че тези, 
които карат трамваите, които носят по-голяма отговор
ност за себе си и за другите, не трябва да работят повече 
и( 8 часа. Ако вземем това решение — да се плаща тол- 
кпаа за 9-часов работен ден, то ние сме против това ре
шение — да се работи 8 часа. Това, което ние щяхме да 
шк.зме от частните концесионери, ние сме длъжни да го 
и тълпим и сами, даже толкоз повече, че нямаме препят-

* Д у м а т а  е п р о п у с н а т а  в  с т е н о г р а ф с к и я  п р о т о к о л .  (Р е д .)  

I ' I «м»|>гп Д и м и т р о в ,  т .  7



ствие за изпълнението на това решение на комисията. 
Ето защо наред с тази таблица, която се предлага, тряб
ва да се приемат от съвета тоже тия условия, които то
гава се изработиха. Този протокол с ред благоприятни 
въпроси — за 8-часовия работен ден, за седмичната по
чивка, за боледуването и плащането, когато боледуват 
работниците, за работните часове — тези въпроси трябва 
да бъдат докладвани и приети от съвета.

Ако трябваше и беше необходимо да се свика коми
сията повторно, както твърди г-н Бояджиев, трябваше да 
се направи това, не да се оставя за следующата сесия, 
защото ще излезе така, че бързате да отивате във Виена 
да купувате вагони. . .

Председателят: Вас с г-н Калинков ще пратиме вън 
Виена. . .

Г. Димитров: . . .а не бързате да прокарате това, 
което е необходимо за съвременното и добро положение 
на толкова хора.

Ив. Балабанов: За да могат да работят тези хора. 
трябва да им се доставят нови коли.

Г. Димитров: Дотогава ще работят и със строшени 
коли, но трябва да им се увеличи заплатата и да намалим 
работните часове. Не може да отлагаме въпроса за иду
щата сесия, той трябва да се разгледа сега. Той е свързан 
непосредствено със състоянието на трамваите и аз на
стоявам като основа на правилника, който ще изработим, 
да послужи протоколът на комисията. Бележките ги ня
маме, членовете на комисията са тук и по съдържанието 
на протокола не може да има спор. Що се касае до запла
тите, аз съм съгласен да има толкова категории, мака|> 
че има 15-годишни чиновници. Няма нужда да се опис
ват 7—8 пункта, а биха били достатъчни само 3 категории, 
Както беше решила комисията*, минималната заплата 
трябва да бъде 4 лева, а не 3,75 лева.

Д-р Г. Калинков: Това не е било решено от коми 
сията.

Г . Димитров: Аз казах в онази комисия, която беше 
напоследък избрана. Ето защо минималната заплата тряб
ва да бъде поне 4 лева и над тази заплата всички служещи



да бъдат разделени на три категории. Ще си спомни г-н 
Ьояджиев, че единодушно се възприе това в онази коми
сия поради скъпотията на хранителните продукти. Зап
латите да бъдат увеличени с по 1 лев дневно. Ако това 
би се направило, ще има надници над 4 лева за всички 
работници, а минималната ще остане 4 лева. Това трябва 
да се направи, тъй като тези хора бедствуваха много и 
при старите две дружества и не един път са се оплаквали. 
Г-н кметът и сега, в комисията, искаше да направи много 
нещо. Сега тия предприятия са в ръцете на общината и 
фибва да повишим възнаграждението за труда на своите 
служещи, които толкова по-добросъвестно ще изпълня- 
илт своята работа. А от бодростта на работника, когато 
■4 и ле, че няма по каприза на някого да бъде изхвърлен 
ил улицата, ще имат полза гражданите, защото работни
ците ще се отнасят добросъвестно към службата и, нещо 
допече, сигурно е, като се подобри положението, и нере- 
1онпостите ще бъдат сведени до минимум. Разумът и ин- 
Iересите на общината диктуват да не се отлагат тези въп
роси за идущата сесия, а да се разгледат сега и като прин
цип да бъдат приети още сега, тъй както са в протокола 
нл комисията.

Публикува се за първи път
по текста на стенографския 

протокол от заседанието



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

7 ноември 1916 г.

1. и з к а з в а н е  п о  т р е т и я  ДОПЪЛНИТЕЛЕН БЮДЖЕТ 
НА СОФИЙСКАТА ОБЩИНА ЗА 1916 г.

Поради това, че трябваше да бъда в Камарата, необ 
ходимо. . .* искам да зная от г-н контрольора дали и 
разходите, които са представени в този допълнителен 
бюджет, влизат някои разходи, нужни не за трамваите и 
осветлението, а за други цели на общината?

Председателят: Не.
Г. Димитров: Като не се отнасят до двете предприя

тия, ако това е така, то искам да обърна вниманието па 
Общинския съвет, че няма да бъде една здрава и разумна 
политика в експлоатирането на тия две предприятия, 
щом като още от самото начало бихме посегнали върх\ 
техните печалби за свои собствени нужди, на общината, 
Ръководното начало спрямо тия две предприятия би тряб 
вало да бъде: всички тия приходи, които се дават от трам
ваите и осветлението, в първите години да бъдат употрс 
бени за подобрението и усъвършенствуването на тия дис 
предприятия — важни обществени сервизи. С една реч, 
ние сега, докато още не сме ликвидирали, ще имаме 
приход повече относително разходите и ще останат изля 
шъци. Тези излишъци би трябвало разумно да се упп 
требяват за закърпването и другите празноти, не да бъдн1 
употребени за общински нужди, а за подобрението и усъ 
вършенствуването на тия две предприятия. На тия дис 
предприятия нашата група е наклонна да гледа не как* 
на доходно перо, а за задоволяване на растящите нужди 
на града. Частните концесионери гледаха на работата



другояче и затова влизаха в конфликт с интересите на 
населението и обществената сигурност на София; гледа- 
\а да печелят и не ги интересуваше, че трябва някои 
места да бъдат свързани с трамвайни мрежи, както и ня
кои пътища да бъдат снабдени с осветление. След като 
иднзоха в конфликт с нашите собствени, на общината ин- 
Iереси, частните концесионери са заместени с общината 
н то се знае — тя не може да се ръководи от същите тези 
принципи за натрупване на печалби, когато експлоатира 
Inn две предприятия и ги ръководи. Принципът*, който 
|рибва да има общината, е: възможно най-рационално 
дп се задоволят развилите се нужди на града относително 
фпмвайното движение и електрическото осветление. Мо
но’ да стане въпрос и скоро би трябвало да стане въпрос, 
|илн електрическата енергия, която употребяват граж
даните и се плаща по толкова стотинки на киловатчас, 
ui’ трябва да бъде по-евтина, за да стане по-достъпна за 
населението; от друга страна, да се разшири трамвайната 
мрежа, за да се обслужат повече градски части, особено 
крайните квартали на града, жителите на* които отиват
• у грип на работа, като се ползуват с намалени такси, 
нещо, което е въведено в големите европейски градове.
• една реч, общината, като гласува този допълнителен 
П|оджст, трябва да се ръководи от тези принципи и да не 
допуска да се посяга на тези приходи за задоволяване на 
ipyrii нужди.

Подчертавам, необходимо е да се следва такава поли- 
I ика в управлението и експлоатирането на трамваите и 
осветлението. Аз обръщам внимание на Постоянното при-
• м гине . . .**, че в случая е уместно още сега, в свръзка
• бюджета на трамваите, да се решат онези въпроси за 
нолмуването от работниците и другите граждани в изве-
• len час в деня, когато отиват на работа, да пътуват с 
намалени такси по трамваите. Ние допущаме сега, г-да
• митници, войниците да пътуват с 5 стотинки, а не с 
И» гг.; допущаме на войници-инвалиди да пътуват без- 
irnmio. Много основателно ще бъде да се услужи на тази
• и.дима работническа маса в София, ако й се допусне из
ползуването на трамваите с намалени цени от 7 до 8 часа

* Думите са пропуснати в стенографския протокол. (Ред.)
"  Съкратен неясен израз. (Ред.)



например сутринта, от 12 до 1 часа на обед и от 7 до 8 
часа вечерта — когато се движат работниците и чиновни
ците в града. Господин кметът в началото, когато се взе
ха трамваите, поиска да даде един реален израз на това, 
че общината става стопанин на трамваите, и да почув
ствува публиката, главно войниците, че общината внесе 
друг ред в управлението на трамваите и в използуването 
на последните. Спомняте си решението на Общинския съ
вет да пътуват войниците безплатно — това разпореж
дане даде много лоши резултати и последното трябваше 
да се отмени.

Сега е мястото прочее Общинският съвет да реши да 
бъде направено това отдавна належащо улеснение на со
фийската работническа публика при ползуването й от 
трамваите. От това общината няма да изгуби нищо осо
бено зарад туй, защото по-голямото количество софий
ски граждани-работници биха се ползували от трамваи
те, особено зиме. Доходът би бил благоприятен, почти 
такъв, ако билетите бяха и по 10 ст., а, от друга страна, 
да се допуща едно малко намаление на приходите — това 
ще бъде от полза за софийските граждани, които създа
ват* такива блага за стопаните. Основателно е общината 
да прибегне до тая реформа тогава още, когато тя започне 
сама да експлоатира трамваите и осветлението. Прочее 
аз правя предложение пред Общинския съвет в този сми
съл и бих молил г-да съветниците да разберат полезното 
значение на подобна реформа: в известни определени ча
сове сутрин, на обед и вечер пътующите по софийските 
трамваи да плащат наместо 10 ст. — 5 ст. Това засяга гра
мадната част от работниците и то има особено значение 
за онези софийски граждани, които са в края на града и 
биха могли по «Граф Игнатиев» и «Пиротска» да се пол
зуват от трамваите.

Във връзка с това добре би било сутрин — това ее 
прави и може да се направи и в по-широк смисъл от ко 
личеството големи вагони, които имаме и които може да 
получим, след като се направят доставки, с необходимото 
решение да има по «Пиротска», «Подуяне», по тази трам
вайна линия, по която се смъква голяма част от работещия



спят от «Коньовица» към града и от «Подуяне» към гра
да, повече трамвайни коли, за да се улеснят движущите 
се, ползуващите се от трамвайното движение работници. 
Това особено се забелязва на обед, по тези часове, когато 
става такова натъпкване на публиката, че има опасност 
а а тези, които работят там. Тоже и за други линии по 
същата причина са нужни облекчения — да се прибавят 
към нормалното количество коли още по една-две в из
вестни часове. Ние можем да направим това по-сигурно, 
отколкото частните концесионери, които треперят на сто
тинката и за най-малката печалба. Аз правя тези пред
ложения и моля да се гласуват във връзка с бюджета.

(С л ед  о т г о в о р а  на о б щ и н с к и я  к о н т р о л ь о р  В .  В а с и л е в . ) ]

Аз считам, че г-н контрольорът е прав, що се касае 
до Закона за отчетността по бюджета46. Но аз съм тоже 
нрав, пък и други, които биха поддържали това, са пра
ни, когато се касае до стопанисването на две предприя
тия, които, макар и да са обгърнати от нашия общ бюджет, 
Гщ трябвало да имат един свой отделен приходен и раз
ходен бюджет. Ние трябва да знаем как вървят тези две 
предприятия на общината.

Докладчик контрольор Василев: Бюджетът на трам
ваите ще бъде разграничен в бюджета.

Председателят: Това се знае.
Г. Димитров: На второ място, ако един ден бихме 

искали приходните излишъци от печалбите на тези две 
предприятия. . .

Председателят: За всеки излишък в бюджета се сон
дира съветът какво да се прави. Когато се сложи на ра- 
анскване въпросът за излишък от трамваите, тогава ще 
поддържате да се вложи пак за трамваите.

Г. Димитров: Въпросът е, когато се посяга върху 
печалбите от тези предприятия за наши нужди. Ако бъ
дем щастливи тези предприятия да дават доста доходи, 
го голяма част от нашите разходи бихме задоволили с 
доходите от трамваите и осветлението, без те да се подоб
рят и усъвършенствуват достатъчно. Вместо да прибег
нем до реформи на нашата данъчна система или да се при
бегне до излишъците, които биха покрили разходите по 
управлението. Ние се различаваме с контрольора по това,



че той смята какво трамваите и осветлението са общински. 
Това, което би останало от тях като излишно, може да се 
употреби за друга цел и в такъв случай в един подобен 
бюджет може да се плати за друго, да се платят например 
дневните на общинските съветници — там, гдето се гово
ри за трамваите. Подобни сметения мене ме плашат и 
аз бих искал в тази работа да бъдем начисто.

2. ЗА ПОДПОМАГАНЕ НА БЕДНИТЕ СЕМЕЙСТВА 
ОТ СОФИЙСКАТА ОБЩИНА

Аз направих анкета за семействата, на които трябва 
да се помогне, и мисля, че се нуждае от проверка, когато 
се знае, че една комисия*, избрана по-рано. . .

Председателят: Същата комисия ще действува.
Г. Димитров: . . .би трябвало сега, при раздаването 

на тия помощи, да се съберат всички тия оплаквания 
за неправилно раздаване и да премахнем нередностите. 
Да не остават на градската комисия, която понякога дей
ствува пристрастно.

Вие си спомняте, че когато разгледахме въпроса, да
ли тази сума трябва да се раздава на войнишките и не- 
войнишките семейства, нашата група направи едно пред
ложение** да се потърсят източници — сключване на 
един нов заем за раздаване на помощите. Счетохме, че 
през времето, когато ние раздавахме такива помощи, те 
са прекарвали много мизерно, скъпотията става много 
голяма и затова искахме общината да даде добавъчна 
помощ, но това не стана и нашето предложение се отхвър
ли. Но и сега повтарям, че общината трябваше да склю
чи един заем за тази цел — не се направи, защото се 
счете, че трябва да се направи една икономия; тази ико
номия я направете, но не за сметка на бедните.

Г-н Радославов има случая в Народното събрание 
да каже, че мирът тропа на вратите и трябва да се очак
ва да дойде. Дано да е така!

Д-р Г. Калинков: Той се е шегувал.

* Общинската комисия за раздаване помощи на войнишките и бедиш 
семейства, назначена в началото на октомври 1915 г. в състав: д-р Хр. Геор 
гнев, В. С. Хнтров, Ив. К. Балабапов, д-р Н. Сакаров, Т. Г. Влайков и 
Г. Димитров, под председателството на кмета Р. В. Радев. (Ред.)

** Вж Съч. Т. 6. С.. 1984. с. 303— 306. (Ред.)



Г. Димитров: Той е говорил, струва ми се, да е за 
сигурно и дано е така; и известни политически събития 
дават да се разбере, че може да бъде така. Може да се 
предполага с голямо основание, че когато се прекратят 
помощите до 1 януари (когато би могъл да се очаква ми
рът), че това положение ще бъде повече от месец и би мог
ло да се събере по-голяма сума и общината трябва да 
поеме материалните рискове. Постоянното присъствие 
трябва да се натовари да намери необходимите източни
ци за заем, за да може да се помогне на тези бедни вой
нишки семейства. Това ще бъде по-добре, отколкото да 
се прави икономия там, дето не трябва. Общината има 
милиони дългове и заемът за подобно нещо не е нещо за
губено; поддържам, че даването помощи на войнишките 
н невойнишките бедни семейства е разход и за произво
дителни цели; не са пари, които се само консумират, 
но пари, които, като се консумират, увеличават силите 
н,'I масите и ще дадат в резултат по-малко болести, по- 
малко смъртност, по-малко израждания и облекчения на 
това тежко положение, което войната е създала. Затова 
in поддържам онова ново предложение, което направихме 
през месец април в съвета*: че Постоянното присъствие 
трябва да сезира предложението за подпомагане на се
мействата, и ако мирът дойде до Нова година, както г-н 
1'адославов тълкува, то толкова по-добре, но ако продъл
жава същото положение, общината трябва да има извест
на сума да подпомогне тия бедни семейства, когато вре
мето ще бъде много лошо; аз не искам да заплашвам,
но един заем.......... е нужен** в положението, в което
масата се намира — няма дърва, няма въглища, няма 
<фанителни продукти, в тая неимоверна скъпотия, — 
това е положението в София. . .

Председателят: Не е неимоверно.
Г. Димитров:. . . в тоя смисъл, когато ще се види, че 

има хора, които ще бъдат благодарни да купят V4 кг 
гн:» контрабанда за 4—5 лева, ако намерят, защото в ед
но семейство, където има малко дете, майката трябва да 
с гипс 3—4 пъти през нощта, за да накърми своето дете. 
liro, господа, какво е положението днес. В тоя период,

• Вж Съч. T. 6. С., 1984, с. 435. (Ред.)
• * I! стенографския протокол думата е пропусната. (Ред.)



когато ний очакваме мирът да се сключи скоро, общината 
трябва да намери начин да подобри това положение, 
а това ще направи очевидно със сключването на един за
ем. А този заем, който се направи, ще бъде покрит чрез 
разделно променяне на данъчната система. Има източ
ници— да се вземат всички разходи и да се покрият нуж
дите на общината и да се открие благотворително поле 
за социална политика на общината. В заключение аз 
предлагам това, което предлагахме по-рано — Постоян
ното присъствие да ни сезира за сключването на един 
заем в скоро време, именно в един период от един и по
ловина месеца.

3. ЗА ИЗМЕНЕНИЕ НА ЗАКОНА 
ЗА ГРАДСКИТЕ ОБЩИНИ

Мотивите*,. които са изложени, са основателни, 
трябва да се направи едно изменение. Но нима само топи 
е най-важното изменение, което трябва да се направи в 
Закона за градските общини?

Докладчик контрольор Василев: Това е най-належа
що.

Г. Димитров: Струва ми се, че трябва да се измени 
изобщо Законът за градските общини и се приспособи 
за нуждите на големите градове. Тъй че, като се присъе
динявам към искането да се измени този член, предлагам 
тоже да се настои за внасяне законопроект за изменение 
Закона за градските общини, като стане възможно Об
щинският съвет да каже сам думата си по тези изменения. 
Напомням, че имаше една комисия по-рано, която об
съждаше въпроса за общинската автономия и изменения
та на Закона за градските общини**. Тая работа тогава 
се погреба и време е, когато министерството готви един 
нов Закон за градските общини, в който да се внесат до
статъчно съществени изменения Общинският съвет да 
възобнови тая комисия, която да се занимае с въпроса,

* Отнася се за изказването на общинския контрольор В. Василев иц 
повод гласуването на III допълнителен бюджет на общината за 1916 г.,  в което 
мотивира необходимостта от изменение на чл. 100 от Закона за градските об
щини. (Ред.)

•* Вж Съч. Т. 6. С., 1984, с. 475 — 476. (Ред.)



да разгледа проекта на министерството и предложи да се 
ииесе в Народното събрание. Общинският съвет има длъж
ността да каже какво трябва да се направи в новия за
кон и нашата община трябва да каже твърде много в 
тона отношение. По този случай аз бих предложил да се 
възобнови тая комисия и да направи тя нужните проуч
вания по въпроса за изменението Закона за градските 
общини в свръзка с прокарване на автономия.

Публикува се за първи път  
по текста на стенографския 

протокол от заседанието



ИЗ СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ*

7 ноември 1916 г.

Докладва се бюджетът на трамваите и осветление
то за ноември и декември 1916 г. с приход 822 150 лв. 
и разход 794 002 лв. В разхода се предвижда една сума 
от 400 000 лв. за доставка на трамвайни коли, релси, 
стълбове, тролей на жица и пр. Предвиждат се обаче и 
суми за други общински нужди. Така от приходите на 
трамваите и осветлението ще бъдат платени дори част 
от разноските по отпечатването на «Общински вестник» 
и част от дневните на общинските съветници за участие
то им в разни комисии!

Др. Г. Димитров намира, че общинската политика 
по отношение трамваите и осветлението трябва да бъде 
насочена изключително към правилното задоволяване 
нарасналите нужди на града и населението и само след 
като това би се постигнало, ако двете предприятия все 
пак биха дали известни печалби, последните могат да 
се употребяват и задругите нужди и функции на общината. 
Обаче докато това не стане, всичките приходи от трамваи
те и осветлението трябва да служат само за разширяване
то, подобряването и усъвършенствуването на такива важ
ни обществени сервизи, както и за поевтиняване използу
ването им от страна на гражданите. Посягането още от
сега върху приходите па трамваите и осветлението за 
покриване общинските дефицити е крайно пакостно и 
показва, че политиката, която Постоянното присъствие 
усвоява по отношение на тия предприятия, е една ба-

• Информацията се публикува, тъй като стенографският протокол от 
заседанието на съвета е непълен. (Ред.)



такчийска политика и е в пълно противоречие с интере
сите на населението.

Във връзка с бюджета др. Г. Димитров предлага да 
се допусне пътуването по трамваите с половина такса 
:щ работниците и служещите сутрин, обед и вечер — 
когато отиват и се връщат от работа.

Божинов (радославист)47 се изказва против предло
жението на Г. Димитров, защото общината е бедна и 
има нужда от пари.

Д-р Неилев (демократ)48 и Влайкор (радикал) намират, 
че това предложение е уместно, но не трябва да се бърза 
<: приемането му. Да остане за идната година. Що се от
нася до приходите и разходите на трамваите и осветле
нието, Нешев поддържа Г. Димитров, а Влайков счита, 
че няма да бъде голяма беда, ако известни излишъци от 
д п с т е  предприятия се употребяват за други общински 
нужди.

Генерал Вазов (народняк)49 изказва желание да се 
учреди една постоянна общинска комисия при трамваи
те и осветлението, която да проучва и се произнася по 
нсички въпроси, отнасящи се до необходимите подобре
ния по двете предприятия. От тая комисия да се проучи 
предложението на Г. Димитров.

«Широките» не вземат думата по бюджета, управле
нието и експлоатацията на трамваите и осветлението, 
кпкто и по предложението за пътуване на работниците 
и служещите с половин такса. Поддържат Постоянното 
присъствие.

Бюджетът се приема при заявлението на кмета, че 
направените предложения ще се проучат и внесат в съ
вета.

ОБЩИНСКИТЕ ПОМОЩИ

Постоянното присъствие предлага да се започне от 
1Г) ноември т. г. наново раздаването на общинските по
мощи на бедните войнишки и невойнишки семейства съ
гласно изработения по-рано правилник, като се употреби 
la целта останалата сума от заема за общинско подпо
магане, която сума ще стигне едва за месец и половина — 
ilo края на текущата година.

Нвт. Николов (широк социалист) иска раздаването на



тия помощи да стане по списъка за държавната помощ, 
защото в него семействата са достатъчно пречистени. 
Хубаво е да се потърсят източници и за по-нататъшно 
подпомагане на бедните семейства.

Др. Г . Димитров изтъква, че предназначената за под
помагане сума ще се привърши тъкмо в средата на зима
та, когато именно войнишките и другите бедни семейства 
ще имат най-голяма нужда от общинска помощ. Излагай
ки необикновено тежкото положение, което сегашната 
зима носи за работническите маси, Г. Димитров възоб
новява предложението на нашата група в априлската се
сия* по същия въпрос, отхвърлено тогава от съвета, а 
именно: да се натовари Постоянното присъствие да под
готви условията за сключването на един нов заем, за да 
се дават редовно общински помощи до окончателното 
ликвидиране със сегашното положение.

Съветът приема предложението на Постоянното при
съствие, като натоварва Постоянното присъствие, ако 
намери за нужно, да направи необходимите приготовле
ния за нови заеми за подпомагане.

Решава се също да се открият наново общинските 
трапезарии.

ЗАКОНЪТ
ЗА ГРАДСКИТЕ ОБЩИНИ

За да стане възможно назначаването на повече по
мощници на общинския контрольор, последният пред
лага да се изиска по надлежния ред изменението на съ
ответния член от Закона за градските общини.

Др. Г. Димитров настоява да се изиска изобщо из
менението на закона, като се прокара напълно принци
път на общинска автономия, а не само изменението от
носително контролния институт. Настоява избраната по- 
рано общинска комисия за проучване въпроса за общин
ската автономия и изменението на закона да внесе в съ
вета своя доклад.

Прулов (широк социалист) поддържа изказаното от

* Вж Съч. Т. 6. С., 1984, с. 435. (Ред.)



Г. Димитров. Намира, че такива въпроси трябва предва
рително да се поставят на дневен ред, а не инцидентно 
да се решават.

НОВИТЕ НЕЩАСТИЯ ПО ТРАМВАИТЕ

Инженер Бояджиев обяснява причините на станалите 
дис нещастия по трамваите напоследък. Следствените 
пласти установили, че и двете нещастия, се дължат на 
причини, лежащи извън персонала и състоянието на трам
ваите.

Божинов иска да се вземат сериозни мерки за техни
ческото подобрение на движението.

Евт. Николов иска да се предприемат най-сериозни 
наказателни мерки срещу публиката, за да се приучи 
да се пази от трамваите. В училищата да се държат лек
ции на децата — как да се пазят от опасностите на трам
ваите.

Др. Г. Димитров счита, че най-същественото, което 
фибва да се направи за избягването нещастните случаи, 
е техническото подобряване на трамвайното движение и 
подобряване положението на трамвайния персонал и 
преди всичко въвеждане 8-часовия работен ден и плаща- 
шипа 36-часова седмична почивка. Това като се извърши, 
лесно е да се приучи публиката на ред.

Съветът одобрява дадените обяснения по станалите 
нещастия.

ПРЕХРАНАТА

В края на заседанието и при закриване сегашната 
мтиъпредна сесия кметът Радев дава едно кратко изложе
ние върху снабдяването на града с хляб.

Др. Г . Димитров критикува негодността на досегаш- 
Н/1П1 организация на прехраната и безгрижието на об
щината относително нейните специални задачи за снаб- 
дшишето населението с хляб, месо, мляко за малките де
ни и пр. Иска настоятелно общината да концентрира 
мишки свои органи, сили и средства главно в областта 
на прехраната на населението и снабдяването му с топ
ливо.



Прулов (широк социалист) защищава Постоянното 
присъствие, че то е направило всичко. необходимо.

Др. Г. Димитров изобличава агентите на Постоянно
то присъствие, които за дребни лични облаги са готови 
да жертвуват интересите на бедствуващите маси.

Кметът вдига заседанието и обявява извънредната 
сесия за закрита.

В . «Работнически вестник», 
•№ 165, 9 ноември 1916 г.

Печата се по текста 
на в. «Работнически вестник•



ЗА ИЗЯСНЯВАНЕ СЪСТОЯНИЕТО 
НА ОБЩИНСКИТЕ 

СЛУЖБИ
ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА

Изказване в Софийския общински съвет 

15 януари 1917 г.

Най-важната точка в настоящата сесия на общината, 
както се вижда от дневния ред, е бюджетът за 1917 г. 
loin бюджет Общинският съвет ще да гласува, след ка- 
ю минаха повече от две години от общоевропейската 
пойна и една година и нещо, откакто взема участие и 
Ььлгария в тази война.

Пека се надяваме, че този бюджет ще бъде последният 
през време на войната, който вероятно ще има да се уп
ражнява и през нормално време. Ето защо смятам, че 
оюджетът, който в Общинския съвет ще гласуваме в 
I*рая па войната и началото на мира, при възобновяване 
ми нормалното положение е извънредно важен. За да 
може Общинският съвет да го разгледа основателно, из
черпателно от всички страни, като има предвид резулта
ти* от бюджетното управление през миналата година и 
през време на войната досега, както и изгледа за бъдеще- 
01, което ще има Софийската община, считам за необхо- 
ц|мо Постоянното присъствие да даде не само едно основ
ни финансово експозе, каквото предполагам, че г-н пред-
• едлтелят непременно ще ни даде преди разглеждането 
ни бюджета, но още едно изложение за състоянието па 
ртлични служби, органи и функции на Софийската об
ши ii:i през време на войната, като г-н председателят се 
ni.»ползува било от рапортите, които началниците на
• ми петните отделения са му дали и са били длъжни да 
чу дадат, или е поискал специални сведения за това. Ед
ни изложение ще трябва да даде, за да имаме картината 
на финансовото, стопанско и социално-културно състоя-
м  I . • >|>| и Димитров, т. 7



ние на общината и тогава да пристъпим към дневния ред -  
разглеждане на бюджета.

Впрочем правя предложение пред Общинския съвет 
и настоявам последният да се съгласи Постоянното при
съствие в лицето на г-н председателя да даде едно под
робно изложение преди започването на бюджета за 1917 г.

(С л ед  и з л о ж е н и е т о  на км ета Р .  В .  Р а д е в  з а  ф и н а н с о в о т о  с ъ с т о я 
ние на о б щ и н а т а .)

Аз пак настоявам на предложението, което направих. 
Постоянното присъствие изтъква своите съображения, 
поради които не може да се яви с писмено обстойно из
ложение, както това друг път е ставало, но това не пречи 
никак да се добият в разстояние на 2—3 дена, докато ще 
започнат дебатите по бюджета, известни сведения за раз 
ните ведомства на общината, от които да се види какво г 
финансовото положение на общината.

Контрольор В. Василев: Ние дадохме писмено изло
жение, печатано за финансовото положение на Софий
ската община, включително за 1914 г.*; дадохме го за 
изтеклите 2 години — 1913 и 1914 г., защото действител
но имаше реализирани работи от страна на общината, 
било в строително, било във финансово или икономичес
ко отношение. 1915 година ни завари във война; етапа 
цяла бъркотия по всички служби и отделения; никаква 
строителна политика, никакъв търг не е изпълнен; сле
дователно това положение, което е било в края на 1914 г.. 
е било през 1915 и през 1916 г.

По отношение на бюджета ще кажа, че в бюджетарпа- 
та комисия, в която предполагам, че и г-н Димитров ще 
бъде избран, ще се види как е вървяло течението на бю
джетите през 1915 г. и 1916 г., упражнявани, тъй да се 
каже, в това отношение — да се задоволят най-необ.\о 
димите нужди. За да дадем изложение, трябва да дадем 
такова за извършените работи и за работите, които пред
стоят да се вършат. Какви работи предстои да вършим и 
какви решения трябва да вземем — те са известни на по
читаемия съвет, защото през време на войната нищо вън

* Вж Теодоров, П. Доклад от кмета на Софийската община до СофиII. 
ския градски общински съвет за финансовото положение на общината към 
1 ноември 1914 г. С., 1914. 48 с. (Ред.)



нт него не е направено. Питаме се, за какво е нужно това 
ново изложение — да повторим същото през 1914 г.? 
Ипрочем бюджетарната комисия ще бъде осветлена по 
всички тези въпроси. Аз моля почитаемият съвет да из
бере по-голяма бюджетарна комисия, за да се запознае 
г положението на бюджета. Струва ми се, че в днешно 
време, както се каза и от вас за времето от мобилизацията 
до демобилизацията, не е нужно някакво си подробно 
изложение, защото нищо не е направено.

Г. Димитров: Аз разбирам г-н Василева, че той иска 
да каже, какво в бюджетарната комисия ще бъде само в 
състояние да даде известни сведения, достатъчни, върху 
приходите и разходите на общината за 1917 г., с които 
сведения да подкрепи проекта, който ще бъде представен 
Iим. Аз искам обаче във връзка с бюджета именно, който 
ще има да се упражнява през цялата 1917 г., част от коя- 
ю може да бъде прекарана и в мир, да се даде макар и 
кратко изложение, за да се види в какво състояние се 
намират различните наши служби. Вие помните, че в 
миналата сесия се повдигна въпросът за санитарното 
състояние на града във връзка с увеличающата се смърт
ност — обща и детска. Този въпрос трябваше да се по
спиш на дневен ред. Аз лично — а сигурно и някой от 
г-да съветниците — ще поддържаме това: бих казах, във 
връзка с бюджета да има едно изложение от началника на 
< лшитарното отделение за функционирането на неговата 
служба, както и за онова, което той мисли, че ние чрез 
бюджета непременно трябва да направим.

Председателят: При разглеждането на бюджета все- 
щ| от началниците ще даде изложение пред бюджетарната 
комисия и подробни сведения, каквито комисията ще по
щел ае. Такъв е бил редът и такъв ще бъде.

Г. Димитров: Редът е да се направи такова изложе
ние пред съвета, върху което ще имаме общи дебати и в 
ппсъв случай ние бихме имали за Санитарното отделение 
юиа, от г-н началника на Трамвайното отделение — тоже, 
ог управителя на баните — за баните, и пр. — за всички 
п\ц| отделни служби, които са много важни за нас и кои- 
ю трябва да се преценят във връзка с бюджета, който 
ще бъде гласуван. Ето защо повтарям, че ако Постоян
ното присъствие не е имало възможност да се яви с пие-



мено изложение, нищо няма да пречи да даде такова сега, 
като накара съответните началници да дадат необходи
мите сведения, които биха ни осветлили. В бюджетарната 
комисия сигурен съм, че Василев ще направи това. Све
денията, които даде г-н председателят тук, дават тоже 
една картина за финансите сега. Аз обаче искам всич
ките други области да направят същото. Моля да се гла
сува туй предложение*.

Публикува се за първи път 
по текста на стенографски п 

протокол от заседанието

Предложението на Г. Димитров се приема. (Ред.)



ЗА ПРОДОВОЛСТВИЕТО 
НА СТОЛИЦАТА 

С МЕСО
Изказване в Софийския общински съвет 

17 януари 1917 г.

Това разпореждане на реквизиционната комисия* е от 
мирно време и то може да е оказало известно влияние за 
кумуването на добитък. Обаче преди това разпореждане 
щ страна на реквизиционната комисия продоволствието 
ни града с месо е вървяло извънредно зле и не само про- 
11Н1олни цени имаше, но съвършено произволно се про
пиваше. Преди разпореждането на реквизиционната ко
мисии множеството касапи в София — и тези в Халите, 
и 1с:»11 вън от Халите — продаваха месо само когато ис- 
Nir, продаваха го само вечер, когато се натрупваха много 
три, които купуваха каквото месо им се даде и на каква- 
II» и да е цена. През целия ден, когато работническите и 
ipyrn жени биха могли да вземат малко месо, никой не
• имири касапниците; особено това става вън от Халите, 
ми иго пък голяма част от тези софийски месари внасят 
и шините на богатите клиенти месо на произволни цени, 
и голяма част от консуматорите остава съвършено без 
месо, Та искам да кажа, че преди това разпореждане на 
реквизиционната комисия софийските месари правеха но 
ni tu начин нелоялна търговия и излагаха на неприятно-
• ni работниците и жените, които тичаха вечер да намерят 
милко месо. Независимо от това в последно време, тъкмо 
•шцото другите хранителни продукти са съвършено огра- 
nii'ieiiii п не могат да се намерят или са много поскъпнали, 
м и ш о  стана един артикул, без който просто не може да 
i е живее, който и у нас, макар и повишена цената му, все

• В-к «Софийски общински В 2 С Т Н Н К » ,  № 33, 3 февруари 1917 с. 9.
• ' ,,1 )



пак, сравнено с другите страни, беше до известна степен 
достъпен. Хората предпочитаха, като нямат масло, си
рене и други продукти, да вземат малко месо и с него да 
прекарат, с него да се прехранят. Повтарям, преди раз 
пореждането на реквизиционната комисия маса софий
ски семейства не можеха да намерят месо, защото софий
ските месари правеха обструкция. Сега има не само пс 
купуване на добитък, но и стачка от страна на месарите - 
не продават месо. Аз мисля, че Постоянното присъствие 
не трябва да се задоволи само с изучаване причините па 
сегашната стачка на месарите, но трябва да помисли, дали 
не е в състояние общината сега, имайки на разположение 
скотобойните и Халите, действувайки чрез Местния или 
Централния комитет на предвидливостта, да направи не 
що от своя страна за редовното снабдяване на града с ме
со на една определена цена. Софийската община, въпреки 
съществуващия Закон за обществена предвидливост, би 
могла да направи това, както са го направили общините 
в други страни. Възражението, което и друг път се пра
ви, че Законът за предвидливостта стоварва всички гри
жи за продоволствието на страната върху Централния 
комитет на предвидливостта и че нашата община няма 
никаква възможност да действува в тази посока, че тая 
грижа просто не е в нейната област, това възражение, 
казвам, не трябва да се прави, защото при по-строги Iе 
нареждания в Германия маса общини отварят свои скок»- 
бойни и наредиха свои магазини за продоволствие с ме
со, като самите общини закупуват добитък. Сведенията и 
немската преса показват, че общините са имали голям 
успех в това направление.

Имаме предостатъчно сведения, според немската п р е 
са, които показват, че някои общини са успели много п 
това отношение.

Пргдеедапъелят: Колко е килото месо? 18 маркн ли
Г. Димитров: Няма съмнение, че за Германия е така, 

но това показва, че ако общините не се намесиха, биха 
могли не 18, а 30 и 40 марки да го дават. Тези общини, 
които бяха устроили това, в това отношение те стоят сран 
нително по-добре, отколкото другите германски общини; 
това е безспорно. Тая работа у нас би станала п о - л е с н и ,  

тъй като има в наличност добитък и има средства и ор



шии, чрез които да се намесят нашите общини. И аз 
привличам вниманието на нашето Постоянно присъствие 
ш.рху тая негова задача. Когато има месо и когато става 
Доставка на месо, във всеки случай хората биха могли да 
прекарат тежките времена, които преживяваме сега. То
ни е стопанската задача на нашата община и желателно е 
Постоянното присъствие да обърне внимание на тая 
прана. Аз моля, когато въпросът бъде проучен, да се 
шговори какво да се направи в тази посока за продовол- 
г тупането на града с месо.

П убликува се за първи пъ т  
по  текста на ст енограф ския протокол 

от  заседаниет о



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ
София, 22 януари 1917 г.*

Заседанието се отвори в 4 часа след обяд от председателя па 
съвета г-н Ради В. Радев, на основание чл. 45 от Закона за град
ските общини, тъй като определеното за 20 т. м. заседание не се 
състоя поради липсата на мнозинство.

Прочетоха се съкратените протоколи от миналите заседания 
под № 3 и 4 от 17 и 20 т. м., които се приеха. Вторият се прие без 
изменение, а първият със следващите допълнения50:

1) След ст. 1 се прибавя статия 1-а: По същия случаи 
общинският съветник г-н Г. Димитров направи следва
щото питане към Постоянното присъствие: не намира ли 
Постоянното присъствие за необходимо при създадените 
вече условия на липса на месо на пазара общината да се 
намеси, имайки тя на свое разположение скотобойната 
и Халите, и да прибегне към решителни мерки и сама да 
улесни населението?

Г-н председателят заяви, че ще отговори в едно от близките 
заседания на това питане.

2) По ст. V накрая се прибавя следващият пасаж: 
Общинският съветник Г. Димитров помоли съвета да го 
освободи от участието му в тържната комисия, тъй като 
от участвуването му в тези комисии е дошъл до убежде
ние, че няма възможност да провери точността на спи
съка, който трябва да подписва, обаче съветът не прие 
оставката му.
«С оф и йски  общ ински  в е с т н и к П е ч а т а  се по текста

Л? 34, 10 ф евруари 1917 г .  на «С оф ийски  общ ински вестник •

Дата на заседанието. Стенографският протокол не е запазен. (Р е 0 . )



ЛИГАТА НА УЙЛСОНА

Капиталистическото общество се тресе под напора на 
споите вътрешни противоречия. Буржоазията хвърли 
европейските народи в днешното взаимно изтребление с 
надежда, че тия противоречия ще бъдат разрешени или 
най-малко смекчени чрез войната. Трета година вече как 
ужасната война бушува и все изгледи за достигане по
ставената й цел липсват. Нещо повече, капиталистиче
ското общество навлезе още по-дълбоко в своите противо
речия.

Предстоящият мир, без да разреши старите противо
речия, ще ни остави в наследство нови, по-големи такива. 
Ония, що стоят начело на буржоазното общество, не мо
гат да не бъдат загрижени за това му положение. Тряб
ваше да се прибегне към всички маневри, до всички сред
ина, за да се прикрият истинските причини и виновници 
на днешната война.

Напразно ще търсим днес в буржоазната мисъл ви
новниците за положението.

Уйлсон иде да маскира действителното положение на 
нещата, като обявява, че целите и на двете воюващи гру
пировки били «да се гарантират срещу посегателства 
правата и привилегиите на слабите народи и на малките 
лвржави»*.

Това ни говори представителят на северноамерикан
ските милиардери, които направиха колосални печалби 
or общоевропейското нещастие.

По той отива по-нататък и препоръчва на своите съ
• Вж  Намесат а  на Америка за мир. (Последни новини). — «Работниче* 

*ми игстпик», Л:! 202, 23 декември 1916 г. (Р е д . )



братя на континента да покрият и предстоящия «мир» с 
някаква «лига».

От каква стойност са новите декларации за лиги51, 
арбитражи, съдилища, разоръжения и пр., ние вече има
ме ясна представа от миналото, а и от настоящето. — 
След като в Русия бе приета програмата за к о л о с а л 
н и т е  въоръжения, руският цар направи известното 
предложение за разоръжаване и основаване Хагската 
конференция за мира52; когато Англия с морските си въо
ръжения достигна господствующо положение над цял 
свят, няколко години преди войната предложи на Гер
мания спирането на въоръженията; когато народите се 
мобилизираха, за да се хвърлят непосредствено в изтре
бителната война, им се казваше, че това е, за да се пазело 
въоръжен неутралитет. А днес, след като в Америка бяха 
гласувани нови милиарди за нови колосални въоръжения, 
по море и по сухо, Уйлсон ни говори за международна 
лига, за запазване бъдещия мир! — Стара песен на нов 
глас!

Всеки буржоазен мир в основата си носи размирие и 
за да може да мине пред народите за мир, трябва да бъде 
покрит с някаква «лига».

За страдащото човечество трябва да се създадат нови 
идоли — лиги, арбитражни съдилища, разоръжавания и 
пр., към които да се отправи неговото внимание, за да 
може буржоазията, необезпокоявана, да плете своята 
кошница.

Мирът, за който става днес дума, изглежда да изиг
рае ролята на някаква «лига». Да се прикрият отговор
ностите пред народите за продължението на войната и 
да се спаси бъдещото господство на буржоазията, ето цел - 
та на декларациите за мир от представителя на американ
ската република53. Това е нужно на американските ми
лиардери начело с «миролюбивия» Уйлсон, които доста
вят за милиарди долари муниции на воюващите страни и 
по такъв начин стават преки виновници за продължение
то на войната.

Днешната война е такава за господство над всесвет- 
ския пазар. Но това би се постигнало за една от страните 
само при условие, ако тя би нанесла пълна победа над 
другата. В такъв случай последствията за победената



страна биха били тъй тежки, тъй непоносими, каквато е 
н самата война. За да избягнат тия последствия, господ- 
стиующите класи продължават войната.

От тридесетмесечната война обаче малко изглежда 
вероятно, че ще се дойде до положението на пълен по
бедител и победен.

От друга страна, войната коства на воюващите наро
ди колосални материални и човешки жертви и господ- 
етвующите класи ще дават отчет за това пред своите на
роди. Това също ги плаши и те не смеят да прибягват до 
мир без придобивки от войната и затова искат война до 
«пълна победа».

Европейската буржоазия, която раздуха стихията на 
човешките нещастия, не може самичка да я обуздае. Ще 
трябва други фактори да я заставят да извърши това, 
и тия фактори могат да бъдат самите воюващи народи.

Що се касае до запазването на бъдещия мир, това е 
вън от силите на буржоазното общество. Бъдещият мир 
ще бъде запазен само от социалистическата победа на 
работническата класа. Носител на мира е борбата на со
циалдемокрацията, но не оная социалдемокрация, която 
днес приглася на европейската и американската буржоа
зии, а оная, що е в затворите, на заточение, съдена, из
ключвана из буржоазните парламенти — що е в немилост 
пред господствующите фактори.

Работническата класа ще трябва да си вземе добър 
урок от всичко това, що се върши, а не от това що се 
говори днес.1

II. •Работнически вестник»,
Л* ^6 януари 1917 г. Печата се по текста

Подпис: Д. на в. « Работнически вестник»

1 Тпя статия се получи в редакцията преди «посланието» на председа- 
»►ли ни Съединените държави до Сената. Върху последното ще се повърнем.



ПО ПРИХОДНО-РАЗХОДНИЯ БЮДЖЕТ 
НА СОФИЙСКАТА ОБЩИНА 

ЗА 1917 ГОДИНА

Реч в Софийския общински съвет

29 януари 1917 г.

Въпреки толковакратните изменения на Закона за 
градските общини тая негова част, която определя при
ходите на общината, е останала такава, каквато е. Едно 
доказателство, че и нашето Постоянно присъствие стон 
принципиално на базата на косвените налози при ограж
дането бюджета на общината, е обстоятелството, че то от 
толкова време, откато партиите, от които изхожда, са на 
власт, имат болшинство в Народното събрание, не е на
правило абсолютно никаква постъпка досега от своя 
страна нито там, нито е внесло предложение в Общинския 
съвет да се измени законът в тая посока. Нещо повече. 
Едно предложение, което се направи от нашата група 
миналата година, поради бюджета, пак поради тия при
чини, които и сега предвиждат едно разклащане на бюд
жета на общината, Постоянното присъствие се противо
постави и това предложение не биде прието.

Но, господа! Бюджетът на Софийската община, кой
то сега без приходи от трамваите и осветлението, без тия 
две индустриални предприятия в своята редовна част е 
8 205 488 лв., има косвени налози 4 031 053 лв. Това 
са общинските налози, които държавата събира общо н 
дава на Софийската община, както и на другите от 
2 680 337 лв.; то е кръвнината и кантаринината от 890 лв.; 
общинската октроа*, която самата община събира — 
305 124 лв., и пр., една сума от 4 031 053 лв. и непосред-

* О кт роа  (фр. остар.) — вид налог върху внасяните на територията на 
общината хранителни продукти. ( Р е д . )



гтиено косвените данъци, които обременяват консума
цията, консуматорите, преди всичко неимотните класи. 
Като се прибави, г-да съветници, към тая сума, събирана 
пг непосредствените косвени налози, и сумата на другите 
данъци, такси и берин, които макар и да нямат формата 
на косвени налози, обаче имат във всеки случай влияние- 
1о на косвените налози, тогава ние ще получим една нова 
гума от 1 490 313 лв., която произтича от данъка върху 
папитието на чиновниците и служещите и пр., суми кои- 
1о, прибавени към другите, правят една обща сума от 
й Г>21 336 лв. Забележете, г-да съветници, че целият да
нъчен елемент на общинския бюджет от 8 205 000 лв. 
кръгло съставлява 6 484 462 лв., или такава една сума 
ге събира от косвените налози, от преките налози, от 
нсенъзможни такси, берии и пр., които общината събира. 
<>г тези 6 484 642 лв. — 5 521 336 лв., или 85%, по се- 
I ши пия бюджет, който е приложен тук, са косвени нало- 
H I ,  или такива налози, които имат влияние на косвения 
налог, който ще обремени консуматора и неимотните ма
ги. А срещу това недвижимите имоти в София, цената иа 
конто е пораснала неимоверно много — това е понятно, 
цмгтатъчно е да си спомним, че в центъра на града, в
• редните места на града, па дори и в известни краища на 
(рида, дето местата по-рано бяха по 2—3—4 лв. квад
ратния метър, днес са по 200—300—400 лв. кв. м. Тия 
недвижими имоти, г-да съветници, по нашия собствен 
Нюджет са обложени сега само със 753 373 лв. Това са 
причинните върху данъка за сградите — 509 704 лв.; 
ир|.хнини върху поземления налог и беглика — 3669 лв., 
н 2% от стойността на прехвърлените имоти — 240 000 лв. 
lim доставки, които общината облага, недвижимите имо- 
III н столицата, които възлизат на милиони левове и кои- 
|п ще бъдат колосален източник за приходите в бюджета 
ни пбщината, без да почувствуват хиляди хора на София,
• н всичко 753 375 лв., или 10% от целия данъчен елемент 
нii нашия сегашен бюджет. Докато масата на неимотните 
и София се облага кръгло с 85%, само с 10% от общата 
«Vма са обложени недвижимите имоти. Независимо от 
иша туй сключване на бюджета не е реално, както ми
налата година не беше реално. Нереален е този бюджет 
кг само защото преживяваме изключителни условия —



те твърде много допринесоха за разклащането на бюдже
та: увеличени са разходите поради тези изключителни 
събития, намалени са известни приходи поради същите 
тези причини — но и в нормално време нашите бюджети 
не могат да бъдат при тази система реални, при растя
щите нужди на общината и при разширените социални 
задачи на общината. Общината вече не може да представ
лява* от себе си, както преди 25—30 години, само една 
административна единица, един административен орган, 
който изпълнява разпорежданията на централната власт, 
служи за справочно бюро, води статистика за раждания 
и други, приготовлява наборни списъци и т. н., една чи
сто административна единица, но Софийската община все 
повече и повече става една стопанска единица, тя има сто
пански функции, ето защо тя има стопански предприятия, 
които трябва да урежда. Тя има цяла редица други со
циални функции, които днес и в нормално време с толко
ва по-голяма сила в бъдеще се налагат от развитието на 
живота в големия столичен град, какъвто е София, къ
дето десетки, стотина хиляди — това са работниците, 
неимотните хора, условията на живота на които налагат 
известни задачи на самата община. Всичко това ще уве
личи и разходите на общината неимоверно много и при 
тази система, при изключителните източници, които тук 
се предвиждат в Закона за градските общини и във въз
приетата от него данъчна система, няма и 1/4 в бъдеще да 
бъдат възобновени, защото тези нараствания развалят 
доходите. Аз казвам, че днес бюджетът е нереален, за
щото самата тая данъчна система не отговаря вече па 
нарастването нуждите на Софийската община. Той е не
реален, г-да съветници, затова защото — да не влизам п 
подробности, ще посоча само два от източниците, конти 
показват, че няма да дадат туй, което се предвижда и 
бюджета. Преди всичко, ако се допусне, че годината** 
ще отиде по-далеч, в средата или края на годината, ние 
имаме предвид сумата от общинските налози 2 680 337 ли, 
да не постъпят така. В това отношение няма съмнение, 
Сумата от класната лотария в този случай тоже няма да 
постъпи, и други някои пера няма да постъпят, кои и»

* В стенографския протокол — «предвижда». (Р е д . )
* *  Финансовата година. (Р е д . )



надминават действителния резултат на това, което ще 
постъпи, и следователно в това отношение няма да имаме 
едни реален приход. Бюджетът е нереален фактически и 
штова, защото в него не се предвижда една сума, изве
стен разход, ежегодно предвиждан в миналия бюджет за 
осветлението на града, от 200 000 лв. Тази икономия се 
прави, защото трамваите и осветлението са в ръцете на 
общината и тя няма да плаща. Но ако се прегледа тър
говският баланс на тези две предприятия, тая сума ще 
може да не се сметне; туй е изразходваната енергия за 
осветлението. Когато говоря за тези две предприятия, 
щ ще покажа, че не може всичко, което те могат да да
дат, да минава на чист приход или като излишък в общин
ския бюджет, а по него трябва да има една специална 
сметка за вложените капитали, на които лихвите ще се 
плащат и за които още сега трябва да се предвидят из
вестни средства.

Увеличение на заплатите на общинския персонал, 
конто заплати не са увеличени, като оставим малкото 
добавъчно възнаграждение, дадено в края на миналата 
година, не са станали от три години насам; те по бюджета 
си остават неизменени, разместиха се и се поувеличиха 
в шсстни по-големи заплати на началниците на отделе
нията и на други. Аз в комисията не се противопоставих 
ни това, защото мислех, че и това е необходимо; аз под
държам, че всеки труд трябва да се плати. Обаче, г-да 
I I,потници, увеличенията на заплатите собствено по то- 
III п миналогодишния бюджет се отнесоха само за подоб
ни заплати. Увеличение за заплатите на дребния персо- 
itn.'i, който съставлява масата, нито миналата година се 
предвидя, нито тая година има в бюджета нещо подобно. 
А знае се, тези сведения се дадоха в бюджетарната ко
мисия, че 846 общински служещи са със заплата до 960 
in. — от 740 до 860, до 900, 960 лв. Това е една заплата, 

нп малка от 3 лв. дневно. При днешната неимоверна скъ- 
Н1Н11Я, при която ние с 30 лв. не можем да свържем двата 
вран па своите сметки, можете да си представите, че това 
1> една маса, която живее не само при една нравствена 
ми 1ерпя, но и при една физическа мизерия, при която 
не може да се изхрани. Такава една заплата не може да 
|«> търпи; това е недостойно за Софийската община и не-



даването на увеличение е, тъй да се каже, свидетелство 
за бедността на тези, които управляват Софийската об 
щина. Но, господа, без да се предвижда такова едно уве
личение, което до 1200 лв. би увеличило бюджета с 200 ()()п 
лв., без да има едно увеличение, при все това бюджети 
си остава нереален, неуравновесен, точен според разхо 
днте, които има вече. Дори за да се докара такова закри 
ляване на нашия бюджет, Постоянното присъствие прави 
рисковани крачки да удвоява един от косвените налози, 
който е най-тежък за консуматорите на столицата — това 
е кръвнииата, от 5 стотинки се прави на 10 ст. Господа, 
не е никакво утешение обстоятелството, че тия 5 с i .. 
които сега биха били прибавени към цената на месото, 
няма особено много да се почувствуват, защото месарип- 
и без това покачват цената много; защото и те днес пра 
вят една систематическа окупация, за да заставят мери 
давните фактори да увеличат тая цена много повече. Ми 
това е същият този мотив, който за държавния бюджп 
за косвените налози на г-н Тончева в камарата се навеж 
даше много често. Сега ли е времето хората да свиква i 
със спекулацията на продуктите от първа необходимост, 
да се прокарат контрабандно незабелязано известни унс 
личения на дадени косвени налози? Господа, Постоя и 
ното присъствие, вместо да експлоатира с това обстоятед 
ство, че спекулацията с хранителни продукти и специални 
с месото е необуздана — от вчера масата страда от липса 
на месо, — то беше длъжно, като глава на Софийска и 
община, да намери средства, както това са намерили 
цяла редица други общини, да постави като собствена 
своя режия, по своя собствена инициатива със средства 
та, които общинската власт има на разположение, и си 
съдействието на централния орган да достави за София 
месо. Вместо тая грижа, която е несъмнено тежка, конп. 
би изискала извънредно много усилия и при това, коят 
би повлекла маса неприятности за господата, които \н 
равляват Софийската община, вместо тая грижа Постояп 
ното присъствие стоварва на консуматорите още 5 п 
върху килограма. Тая декларация, която тук се напрани 
преди малко от г-н председателя на съвета, че интимпаи 
мисъл на Постоянното присъствие е увеличението да бь н 
само за тая година, а щом като се свърши войната, псп



няма да има това увеличение, тая декларация за мене 
.ШЧ1Ю няма абсолютно никакво значение — а сигурно 
н за целия съвет няма да има значение, —■ защото, когато 
идущата година се разглежда бюджетът, биха се намерили 
и сигурно ще се намерят цяла редица съображения, кои- 
К1 ще говорят против. Има и други съображения, които 
ще говорят в полза па заплащането на такова увеличе
ние на кръвнината. Сигурно ще се каже, че общините 
не търпят вече летящи дългове — ето 4 000 000 станаха, 
ще станат и 4 и 1/2 милиона, и 5 милиона; че тия летящи 
I алтове не могат да стоят така, че заеми мъчно ще се 

сключат в бъдеще, така щото и държавата ще търси из- 
тчници да използува заема, и тогава ще се търсят из- 
1041(11 ци, а всички допускаме кръвнината да бъде 10 ст. 
\ I ще подпиша още отсега, че приемникът на г-н кмета 

ще се възползува от това да запази кръвнината в този 
ртмер, който сега ще се гласува.

Всичко това показва, г-да съветници, че самата тая 
цип.чиа система, на която е изграден бюджетът, е фал
шива, тя е негодна, тя не отговаря на нарастващите нуж- 
(н па общината, тая данъчна система трябва коренно да 
ш.де изменена. Ако имаше един закон у нас, който да 
постановеше, че общините са длъжни да дават 20—30—50, 
шжс 100% предвид на това, че не е достатъчна помощта, 
киито държавата дава на войнишките семейства, сигурно 
иГнцппата щеше да намери средства, щеше да сключи 
шсм, тъй както сега плаща заплатите на чиновниците, 
конто са в редовете на войската, въпреки състоянието па 
щоджета, което е грозно. Та искам да кажа, ако това беше 
V (но законодателно задължение, ако то беше един закон, 
който налага на общината да постъпи така, тогава По- 
1 нмишото присъствие трябваше да изпълни закона и 
ничие да намери средства да го изпълни, но понеже няма 
ЩК1.Н закон за нашето Постоянно присъствие, както и 
( I Сюлшинството от общините, тази задача е изоставена. 
|||Д|Щолиха се с 1 х/2 милиона лева заем, обаче тези под

помагания, които общината предвижда, ще бъдат спрени 
насред пътя в най-тежките дни, които настъпват, настъ- 
Н1им п ще настъпят, докато се прекрати войната. Общи
нни! абдикира от това задължение, което беше поела в 
началото, което трябваше да съществува и което сега,
!'• I •>И|Н II Димитров, т. 7



макар и късно, трябва да поддържа и да изкара докрай. 
Но Постоянното присъствие и неговите представители п 
Общинския съвет застанаха на друго становище, като 
казаха: «Стига вече, предостатъчно се направи!».

Ст. Ковачев: Не се произнасяте прецизно, г-н Ди
митров; правите реклама за себе си. Аз зная какво гово
рехте по-рано.

Г. Димитров: Аз говоря и сега по убеждение, както 
и по-рано.

Ст. Ковачев: Не говорите по убеждение, а демагог - 
ствувате. Там, дето имате право, ще Ви поддържаме.

Г. Димитров: Нашата партия не се нуждае от и а 
шата поддръжка. Да ви кажа откровено, понеже ме пре
дизвиквате: вашата господствующа политика и в държа
вата, и в Софийската община не дава толкоз изобилен ма 
териал за печелене на привърженици, че не би имало та 
кава нужда нито сега, нито след войната да употребим 
един грам демагогия нито аз, нито моите приятели; доста
тъчно е да използуваме този капитал, който вие сами пи 
давате в ръцете.

Ст. Ковачев: Няма защо тогава да плачете, щом пие 
Ви даваме материал.

Г. Димитров: Аз изпълнявам един дълг.
Ст. Ковачев: Дълг на демагогия.
Г. Димитров: Аз говоря като общински съветник, 

който трябва да говори според своите убеждения.
Ст. Ковачев: Напълно съм съгласен, но да не си кри 

вите душата.
Г. Димитров: Що се касае, господа, до факта, той 

е този. Най-после се постигна едно споразумение в Об 
щинския съвет да се почне даването помощи на войншп 
ките и невойнишките семейства.

Ст. Ковачев: Одеве тъй не говорехте.
Г. Димитров: Имайте търпение да се обясня — по 

стигна се, казвам, едно подобно споразумение да се да 
ват такива помощи, изработи се и правилник. Напипа 
група поддържаше повече да се дава, това не се прие, но 
на всеки случай прието веднъж, взеха да се дават помощи 
и се даваха от заема от 1 V2 милион лева. Те се даваха и 
едно време, когато беше необходимо, и защото именно Ги
ше необходимо, вие приехте да се дават. Но вие ще и



съгласите, че от една година и толкоз време нуждата сега 
(» несравнено по-голяма оттогава. Кой ще отрече това, 
че мизерията сега е по-голяма оттогава, че всички за
паси са изчерпани, че всички източници — частични, оттук- 
нггам, с които можеха криво-ляво да се позакърпят, са 
окончателно запушени? Към това прибавете, че не 50%, 
не 100%, не 200%, а 1000% и повече са поскъпнали из- 
неетни продукти оттогава насам. Добре, тогава вие ще се 
п.гласите, че ако е имало време, когато Софийската об
щина е била длъжна да намери средства, за да подпомага, 
и» е именно в този момент. А аз казвам, че тъкмо в този 
момент няма средства, че подпомаганията следователно, 
конто започна общината, се спряха насред път. Ето моята 
мисъл и най-малко г-н Ковачев, който мисли, че има 
ирьзки и възможност да следи живота на тези хора, за 
конто става тук дума, трябваше да опонира. Това имах 
ла кажа по отношение на подпомаганията.

Друга една област, в която общината трябваше да се 
iiH'Me несравнено повече, отколкото в нормално време,
0 шщитата на работническия труд. На някои може да се 
шип чудно, че именно през време на войната се иска това. 
Пи ако вие признахте правото на тези, които работят 
през време на войната, ще се съгласите, че нашата общи- 
IM, която по законите за труда има задължението да се
1 рижи за прилагането на тези закони, трябва да бъде по-
• ираиедлива. Войната, като пресуши източниците на се
мействата в София, накара жените и децата, които не са 
мислили да стават работници, да станат такива в интен
дантските шивачници, във фабриките, накара ги, казвам, 
ш нзлезнат от къщи, за да изкарат своята прехрана. И 
ннс имаме едно извънредно увеличение на женския и 
н-гския труд в работилниците в София през време на 
пийната. Няма една статистика — а нашето Бюро за со
циални грижи трябваше да направи такава, — за да се 
мини потресающият резултат от това разширение на из
пи пуване на женския и детския труд в предприятията в
• мфпн. Тези жени и деца при липсата на мъжете-работ- 
IIHIIH, които мъже можеха да се противопоставят на ек- 
н м о н т а ц и я т а ,  са съвършено безпомощни. Просто безчо
в еч н а  е експлоатацията, която се върши над женския и 
никни труд. Днес господарите, които имат тия предприя



тия (не само частните господари, но и управителите па 
интендантските и други държавни работилници) считат, 
че времето на войната е изключително време, че са сус
пендирани законите за женския и детския труд, за не
делната почивка, за инспектората на труда и че те ще 
могат да се възстановят само след като се свърши вой
ната. Но, господа, тези хора се израждат, умират, там 
всеки ден стават нещастия, много тежки. Законът за жен
ския и детския труд — поне една минимална защита се 
даде — трябва да бъде приложен, трябва да има неделна 
почивка. Ние имаме Закон за инспектората. Де е стана
ла някаква инспекция, кое лице, натоварено да върши 
тази работа преди войната, да ревизира индустриални Iе 
предприятия, е излязло да прави инспекция? Евтим Ни
колов едва се освободи от армията, дойде тук и биде на
товарен от кмета с тази задача. Но ще се съгласите, че 
един съветник, който ще бъде зает и със своите частни 
работи, и с общинските, не може да бъде в състояние да 
се грижи за прилагането на Закона за женския и детския 
труд и за неделната почивка. И при най-добра воля чо
век не е в състояние да изпълни това. Аз признавам, чс 
абсолютно не е възможно да се прегледат тези предпрни 
тия, които нарушават Закона за женския и детския труд, 
за неделната почивка, от такъв делегат на Постоянното 
присъствие. Затова беше необходимо да се вземат мерки 
при Бюрото за социални грижи да има един специален 
инспектор, който да инспектира заведенията и който да 
работи под контрола на Общинския съвет, който го плю 
варва с тази задача. Ние не видяхме да се проявят в та 
зи посока достатъчно грижи от това бюро; напротив, смя 
таше се, че това е една второстепенна, третостепенна, 
даже десетостепенна работа; достатъчно е да бъде пална 
чен един съветник, който да отдели няколко свободни 
часа, за да върши тази работа. Бюрото за социални I ;>н 
жи, доклада на което имаме отпечатан*, преди всички 
според мене трябваше да се нагърби с тази задача, т. <■ 
трябваше да има за задача да бди за защитата на жен 
ския и детския труд в работилниците и фабриките в ('<•

* Вж Изложение за състоянието на бюрото «Социални грижи». (Дш .'1,1/1' 
чик: Лл. Маляков). — «Софийски общински вестник», № 32, 27 януари 11*17 * , 
с. 7 - 1 0 .  (Ред.)



фия. Ако не му стига нещо и ако Постоянното присъствие 
срещне известни спънки, последното да внесе въпроса в 
съвета, да иска съдействие, мерки, както се прави за дру
ги неща, в които има заинтересовани някои. В тази област 
Постоянното присъствие не е направило нищо; напротив, 
и I съм констатирал от лично отиване в бюрото, че то е 
натоварено с редица функции — не казвам излишни, не 
качвам, че не трябва да се вършат, — които нямат връз
ка със социалните задачи на общината. Там е ангажиран 
пял персонал за издаване на удостоверения, една задача 
ис толкова нужна.

Аз моля Постоянното присъствие и в негово лице — 
общината, да изпълни своята задача и в областта на гри
жите за облекчение живота на хората, които се намират 
п| тяхно нещастие в крайните квартали, тези, които ня
мат поправени улици, които нямат достътъчно осветление 
п пода и които са зле поставени. Не само че хляб не си 
намира работникът, не само че месо не намира, не само 
•н' жена му трябва да тича от един магазин на друг, но 
н когато закъснее вечер, трябва да потъне до колене в 
кил или да падне да си строши краката поради тъмни
ни ги, която царува. Вие си спомняте, че се прие от Об
щинския съвет и се избра една комисия да прегледа тези 
к|>мини квартали, състоянието на улиците, водоснобдяване- 
Iо, осветлението на града и всевъзможни други работи, 
мгичкотова, което средствата, с които разполага, би позво
лило да се направи. Трябва да кажа, че тая комисия я 
• ъбраха след многократните настоявания от моя страна 
I ши-единствен път. . .

Председателят: А работите се извършиха.
/ ’. Димитров: Моля, ще кажа — . . .  и ние с г-н д-р 

Кплинков и г-н Сарафов трябваше да обикаляме известни 
мита от крайните квартали и да се споразумеем върху 
първоначалната работа кога трябва да се почне. Огго- 
I <1Н(1 нататък г-н Сарафов ме уверяваше, че се работи, 
•и' се правят по неговия термин «стратегически» пътеки. 
Ипчпнха се тези стратегически пътеки, които след някол
ко дена изчезнаха, види се, защото стратегията няма аб- 
н 1 нотно никакво влияние. С това се свърши. Бяхме по- 
кг 1,4.111, аз и г-н Калинков, да ни свика председателят 
и скоро време на заседание, да ни се каже какво да се



извърши и да видим с какви средства Постоянното при
съствие ще работи, за да облекчи участта на тези хора, 
които са в крайните квартали. Това второ заседание не 
видяхме въпреки моите настоявания. Във всеки случаи 
систематически се отлагаше да се свика комисията, ко
гато трябваше да провери осветлението, водоснабдяване 
то в тези краища, и в тая област да направи нещо. Рес
пективно началниците не се явиха, нито ни потърсиха, 
нито бяха на наше разположение за тая цел, нито коми
сията можа да се събере, за да се каже какво трябва да 
се направи в тая насока. А тъмнината си продължава, 
защото общината няма газ и няма средства за достатъчно 
осветление, защото няма възможност да се прокарат три 
би, за да се направят чешми, и пр. и пр.; във всеки слу
чай нищо не се достави и тези крайни квартали се на.чп 
рат в непоносимо положение и аз подчертавам, че наший- 
управляващи партии се сещат за тези краища, за поври 
вянето на улиците и дори някои улици да бъдат добре 
постлани само когато настъпи периодът на изборите. Така 
е било години подред.

Cm. Ковачев: Едно изключение трябва да се напра
ви —- ако сте човек, който разсъждава правилно. Кога е 
имало време да се направи това? Не трябва да демагог 
ствувате, за да обиждате съвета. И аз следя дали е па 
правило Постоянното присъствие това или онова и вли
зам в неговото положение, че няма фактическа възмож 
ност и, г-н Димитров, аз трябва да изкажа благопоже 
лание да не си кривите душата.

Г. Димитров: Времето си ще губим и аз поддържам, 
че говоря това, което е истина, а истината е тая, че една 
комисия, избрана от Общинския съвет, за която и шн- 
гласувахте, не се свика. Аз разбирам, че ако бяхме спи 
кани няколко пъти да чуем подробни изложения ta 
това, което е извършено, и ако се окаже, че абсолклмн 
никаква физическа възможност няма да се продължи 
работата в тая посока, тогава щях да дойда да кажа, чи 
не е подготвено навреме това, което трябва да се напрани, 
и ще намеря извинение и оправдание, но случаят не о 
такъв. Нас ни утешават по телефона, че пътеките се пра 
вят, когато всъщност абсолютно нищо не се работени- 
Трябва да кажа, че беше един изборен период, когам



крайна «Коньовица» биде ощастливена с една реформа, 
която не е виждала: един голям булевард да бъде пост
лан хубаво; остава да се полее с асфалт и да бъде таман 
гдна такава улица там, каквато имаме към «Борисовата 
i радина». Ама то беше в изборния период! И софийските 
(раднни щяха да бъдат щастливи да имат една конкурен
ция в лицето на «Шипченската градина». Вие ще се съг
ласите, че това е игра и заблуждение на партизани, че 
tona не е рационална политика за благоустройството на 
|рада, че това не е за задоволяване на тези нужди. А 
i i.KMo в момента, когато вие нямате никаква възможност, 
когато вие твърдите, че нямате никаква възможност да 
направите нещо за крайните квартали, ние сме свидете- 

1Н да се направи една улица на друго място, вече не като
• фатегическа пътека, а като една улица, която трябва 
ia бъде асфалтирана. Това е улица «Вълкович». За по- 
лпбио предприятие трябва да има решение на Общинския 
i кмет; досега това не е направено. То* за голямата любов 
ккм своя шеф бърза да му направи един подарък, като 
чу поправя улицата.

Председателят: Оставете тези несериозни работи.
/ ’. Димитров: Това е сериозно, защото вие не се 

i кпбразихте с тази работа и със закона. Аз констатирам, 
че нашето техническо отделение в тая посока може да 
приготви една подобна улица, а стратегически пътеки не 
» о направиха достатъчно.

Председателят: Направиха се.
/ ’. Димитров: И даже и другите работи, които Об- 

м|ммекият съвет реши да се направят, не се направиха; 
i гина реч, те трябва да чакат едни нови избори; и да се 
и миг машите заместници да направят това, което вие ce
nt през периода на своето управление не считате за необ- 
пишмо да се направи. През този същия период ние виж- 
мчг гд но подобно пренебрежение и към училищното дело,
» ккм училищата. Няма да влизам в критика на Училшц-
......  настоятелство, което в тая област си получи заслу-
г гни го от представителя на нашата партия там. Но какво
• рибиаше да направи общината в тая посока? Спомняте 
.ti, чо въпросът беше повдигнат, направиха се известни

• I lucro киното присъствие на Софийския общински съвет. (Ред.)



конкретни предложения за едно, друго, трето в област
та на училищното дело през време на войната, каза се да 
се вземе акт от това; Постоянното присъствие да подпо
могне в тая посока, но и след туй нищо не се направи, 
защото в повечето краища децата са вън от училищата, 
а за многото деца — ученици на бедните войнишки и 
други семейства — няма необходимата храна, която об
щината трябваше да набави. Но трапезарията, която съ
ществува в «Подуяне», е организирана по начин, който 
слабо гарантира нейния успех. Но това, което е нап- 
характерното, е следното: в една детска трапезария тряб
ва да намерят място бедни ученици. За да отидат такива 
ученици, трябва да се пращат те от Училищното настоя
телство, което познава тези деца. До завчера приятеля! 
на нашия председател на съвета, председателят на Учи
лищното настоятелство не знаеше, че общината издържа 
деца в трапезарията в «Подуяне».

Д-р А. Нешов: Не се е грижил.
Г. Димитров: Не се е грижил, не се е интересувал 

и дори когато запитали в заседанието на Училищното 
настоятелство общината — има ли деца в трапезарията 
и ще има ли в бъдеще, две-три ли са, колко са; питали са 
тук, в нашата контрола — отговорили, че такова нещо 
не е истина.

Контрольор Василев: Не е истина.
Г . Димитров: Аз искам да изтъкна само едно, че 

когато общината би имала известни средства да направи 
разходи за подпомагане бедните ученици-деца с храна, 
това трябва да се организира по начин, който да постигне 
целта, и тогава разбирам Постоянното присъствие и не 
говият орган в тая област да влиза в споразумение е 
Училищното настоятелство, да го убеди да се открияI 
такива трапезарии, да посочи хора, които заслужават да 
бъдат записани.

Председателят: Общината ги знае по-добре.
Г. Димитров: Именно, аз казах и тук пак ще кажа 

неестествените и ненормални отношения между две! е 
управителни тела — на общината и училищата, са вред 
ни за самото училищно дело. Във всеки случай община ш 
не е извършила това, което трябва относително учили 
щата. Но какво схващане, г-да съветници, има Постоя и



Нито присъствие за задачата, която то като ръководител 
на Софийската община през време на войната има? Кме- 
п,т счита, че грижата за прехраната на града, неговото 
участие в Местния комитет, грижите за доставяне на отоп
ление, отоплителни материали за столицата и пр. е една 
1рижа по-странична и то е отклонение от прямото управ
ление на общината.

Председателят: По закона съм задължен — туй ка
жете — вие сте го гласували в камарата.

Г . Димитров: Вашето изложение не е напечатано още. 
A i Ви моля да го отпечатате, защото мене ме интересу
ват техните капитали. Вие считате, че Постоянното при- 
ei,отвие е било принудено да се отклони от прямото об
щинско управление и да поеме една по-странична работа 
през време на войната. Констатирам това със съжаление, 
че Вие ще попречите на прямото общинско управление, 
пг което следва, че у вас този стар възглед, поддържан 
пг всички постоянни присъствия на Софийската община — 
41' тяхната задача и задачата на кмета е да изпълняват 
една чисто административна функция на общината, да 
представляват общината като една глава, да изпълняват 
административната задача, която законът им възлага, да 
подписват всевъзможни платежни заповеди и други все- 
ш.зможни бумаги и по-нататък да се явяват на търже
ства, на паради, на панихиди, да пишат поздравителни 
1слеграми до този и до онзи, безконечно дълги. Това не е 
шдачата през време на война, особено на едно Постоян
но присъствие и на един кмет, и аз във връзка с дейност- 
Iа, която Вие имате досега, особено през време на вой
ната, схващам вашите изявления и ги разбирам много 
добре. За вас е най-спокойно и най-леко да въртите ад
министративната машина на общината по устроения от 
niKoiia и традицията ред. Но да преминете в една област, 
дето нови нужди са накарали общината да влезе, да при
бегнете към разрешението на въпроси, които сега не тър
пят никакво отлагане и дето се иска напрежение на мо-
II. ка, губене на време, неприятности с хората и пр. и пр. 
работи — вижте, там не се явявате или там нерешително 
инилизате.

Председателят: Тъкмо там сме. Вие бягате от рабо-
III, а ние стоим пред всички искания на града, вие бя



гате от комисиите; аз ви турих в комитета на предвид
ливостта, а на третия ден Вие избягахте.

Г. Димитров: Аз бягам от една комисия и го считам 
за много достойно, дето за вашите някакви 10 лв. днев
ни не отивам в такива комисии. Не за укор на себе си 
и партията, която представлявам, а за нейното достойн
ство е, че мога да избягам от една подобна комисия, дето 
не върши работа, полезна за общината и за софийските 
граждани, дето се прокарва една политика прямо про
тивна с интересите на софийските граждани. И ако бих 
искал да злоупотребявам с времето ви, аз ще ви разгърни 
тефтерите на Местния комитет да ви докажа, че не сте 
прави сега, когато ме прекъсвате. Всяка комисия, в коя
то бих бил възложен с мандат, противоречащ на моите 
избиратели и гражданите, които представлявам, с които 
бих бил в разрез на програмата — в тая комисия няма да 
ме намерите.

*

Това е то: Общината трябваше, имайки на свое разпо
ложение скотобойната и Халите, да вземе в ръцете си 
доставката на добитък от провинцията и това, което мс- 
сарите сами не искат да направят, да го направи общи
ната.

Ст. Ковачев: На общината ще струва по-скъпо.
Г. Димитров: Да се купува днес добитък, не може, 

защото трябва да има разрешение от Централния и Мест
ния комитет. А щом като е така, тогава общината би 
могла да има универсалното право да доставя за София 
добитък от всички краища на България и тая стачка на 
дребните търговци да бъде парализирана. Тя има на свое 
разположение скотобойната с персонала, с всичко в ръ
цете си и тогава приготвеното по този начин месо има къде 
и да го продава. Казва се, че това щяло да бъде по-скъ
по. Аз допускам, че може да е по-скъпо, но поне общи
ната ще бъде осигурена с оная наличност месо, която об
щото количество на добитъка, намиращ се в крайните 
краища на България позволява за София — а това имен
но днес няма. Г-н кметът каза: «Аз разреших въпроса.» 
Как? В една конференция с месарите се споразумели да *

* В стенографския протокол е пропуснат текст, поради което е нару. 
шена връзката в изказването на Г. Димитров. (Ред.)



бъде цената на месото 2 лв., някои искат 2,50—3 лв., 
иицото считат, че ще има. И сега на 2 дюкяна има месо 
и хората се изпотрепват да получат месо, каквото и да 
i\ а може и кокали да бъде. А нещастия стават такива, 
каквито ставаха със захарта. Общината абдикира от тая 
■шдача и аз не виждам даже да е обсъдила въпроса. В 
частни разговори, когато се говори с председателя на 
11остоянното присъствие — една усмивка на лицето, ус
мивката на доволен човек, който счита, че това не е не- 
пта задача. А неговата задача е да подписва платежни 
■пшоведи, писма и цяла редица други театралности да 
върши като председател на Софийската община.

Председателствующ д-р И. Спирков: Обиждате ни.
Г. Димитров: Всичкото мое уважение, но аз под

държам факта, че така разбира своите задачи той. Цели 
дин и цели часове множество сили се изразходват в тая 
насока, не говоря за пари. — Вместо да съчиниш 10 поз
дравителни телеграми, намисли как да доставиш днес 
месо на София. Това не виждаме. Но, господа! Ние очак
ваме от Постоянното присъствие да стори тази елемен
тарна длъжност — да види какво вършат в другите дър
жави — тези съюзници, с които те се гордеят. Аз не гово
ри за социалистическите общини, които са направили 
много, въпреки законните капиталистически общества, 
поради които не може да се направи всичко. Аз бих могъл 
да пи посоча множество факти за чисто буржоазни об
щини, които са проявили през време на войната извън
редно големи грижи за облагодетелствуване положение- 
м) па населението. Вие не бихте позволили някои нови 
мерки. В една нова книга на Хюго Линдеман* се изла- 
I аг множество факти за общините през време на война- 
III — какво са направили. Констатира се, че много об
щини нищо не са направили, особено там, дето юнкерите 
га господари, нищо не е сторено, но във всеки случай 
една безконечна верига германски общини е посочена, в 
(шито от началото на войната още снабдяването на гра
довете с месо, мляко, сирене и други артикули е взето •

• Г. Димитров е набавил по едно и също време книгите на Р. Hirsch 
< ) ' 'itniminale Kriegslürsorge» и на Н. Litidemann» Uber Begriff und Bedeutung

Kninmunalwissenschtaf» (съответно № 17 и 18 от поредицата cSozialdemo- 
I m IIm Iic Gemeindepolitik. Kommunalpolitische Abhandlungen»). В случая ce 
iiinniiniio на първата книга. (Ред.)



като общинска режия и не само общините ги доставят на 
населението по известен ред, в ограничено количество, раз
бира се, но и като у нас може да си вземе кой колкотоиска. 
Поради особените условия, в които са поставени общините, 
там са прибягнали към едно особено разпределение на 
продуктите между населението. Може да ви послужи за 
типичен пример общината в Стразбург, която се управ
лява от буржоазно общество, не е социалистическо. По 
отношение снабдяването на Стразбург с картофи Общин
ският съвет решил да се доставят на всички семейства в 
районите на градовете картофи от еднакво качество, но 
с различна цена. Разделят града чрез една анкета на бед
ни, средни — малко по-добре поставени, и богати.

Ст. Ковачев: Ще излезе като кюмюра у нас.
Г. Димитров: Една такава анкета установява кате

гории: бедни, средни и богати в гр. Стразбург. Настъпва 
тогава раздаването на специалните карти за картофи с 
разни цветове: зелени, жълти и червени. Един «центнер» 
(=  50 кг) картофи се плаща от бедните по 6 лв., от сред
ните — по 8 лв. и от богатите — по 12 лв. — картофи от 
едно и също качество. И това не е само в Стразбург про
карано с голям успех, макар че много хора ръмжат защо 
е това неравенство — да се плаща от едни повече, а от 
други по-малко. Тъй че характерно е туй обстоятелство, 
г-да съветници, че германската буржоазия в тия общини 
е била готова да се обложат, да плащат по-скъпо за кар
тофи и други артикули, но да има на достъпна цена тези 
артикули. А какво е тук, господа? Къде е това? Ние не 
го виждаме. Във всеки случай аз ви посочих този факт, 
г-да съветници, че мнозинство германски общини, поста
вени при много по-трудни условия, отколкото ние тук, 
в България, относително числеността на тези хранител
ни продукти успяха да имат в своя режия продуктите, 
сами да ги продават на различна цена — едно и също ка
чество артикули — за разните слоеве на населението. 
Това са буржоазните общини. Не е направено всички 
необходимо и там; и там населението е недоволно; и там 
искат спиране на войната поради тези особени бедствия, 
които настъпват. Но във всеки случай сравнете общината 
в Стразбург и цяла редица други общини със Софийската 
община, която би имала добитък по-лесно, отколкото къ-



дсто и да било другаде в Германия. Малкият си пръст не 
мръднахте в тая област; една малка стъпка не направмх- 
|г; не се опитахте, даже не считате, че това е една ваша 
задача. Постоянното присъствие не счита, че то има пря
ма та задача през време на войната да направи това.

Голяма част от своите социални функции нашата об
щина по стар, утъпкан път прехвърля върху частната 
благотворителност. За кмета и за неговите другари ог 
11остоянното присъствие се вижда достатъчно, ако тези 
частни благотворителни дружества направят нещо за* 
бедствующите, и зарад това той там насочва вниманието 
си. От 220 на 320 хиляди лева се увличава техният кре
дит — на тези частни благотворителни дружества — съ- 
иършено малко увеличение! Те търсят с далекогледи да 
намерят тези увеличения, понеже не отговарят иа зада
чите, които има самата община. Общината може да из
пълни това със средствата, с които разполага, и с хора- 
1Л, които има и би трябвало да има за такава цел. Социал
ните задачи трябва да** стоят несравнено по-добре, от
колкото кое да е друго частно благотворително дружест
во. И каква е тази частна благотворителност много добре 
показват сведенията, които ни дава началникът па «со
циалните грижи» за яслите, дето от всички деца само 5 
се издържат от туй благотворително дружество начело с 
Глеопора и с много високопоставени дами и кавалери,51 
птички други се поддържат от Софийската община***. 
||о  сто ви един характерен случай. На тази частна благо- 
июрителност, в която парадирането взема голямо уча- 
г I ис, в която се проявява все честолюбието, без да плаща 
щмцо, може ли да се разчита на изпълнението на подобни 
ипжни задачи, които войната налага за отглеждане на 
сирачетата, на малките изоставени деца, подхвърлени през 
ти война? — Очевидно не може и вместо общината да 
поеме сама задачата, тя я възлага на частната благотво
рителност и частната инициатива.

Ст. Ковачев: Защото средства трябват.
/ ’. Димитров: Аз говорих за общинските предирия-

* В стенографския протокол — «против». (Ред.)
* * Думата е пропусната в протокола. (Ред.)

" •  Нж «Софийски общински вестник», № 32, 27 януари 1917 г . ,  с, 8 — 9.
(Ред.)



тия, за трамваите и осветлението; на приходите и изли
шъците, които биха дали те, трябва да гледаме и подчер
тавам още еднъж нашата идея, че тия предприятия тряб
ва да се управляват и уреждат по начин такъв, че изли
шъците да се сведат до минимум, техните тарифи да бъдат 
тъй достъпни, както диктуват нуждите на работническо
то и друго население в София. Разширението на трамвай
ната и електрическата мрежи, подобрение на трамвайно
то движение, поевтиняването му — това е социалната 
задача на общината. Общината не е само капиталист, 
който ще печели от тези предприятия — това не е Бел
гийското дружество, което гледа да даде повече дивиден
ти на своите акционери; общината има социална задача 
и грижи, за които тя трябва да направи жертви. Не пе
чалбата е бъдещият стимул в експлоатирането на тия об
щински предприятия, ами задоволяването на известни 
социални нужди, изпълнението на известни социал
ни задачи. Постоянното присъствие трябва да усвои 
това. Аз нямам обичай да си правя илюзия по отно
шение на много области от общинското управление. Съ
жалявам, че и тук не мога да се храня с илюзията, че тия 
предприятия ще вървят на разцъфтяване. Аз считам, че 
за тяхното финансиране ще трябва много, и това е дока
зателство за ползата на едно подобно възражение, че 
общината ще опропасти предприятието. . .*

Единствената гаранция за доброто управление и ек
сплоатиране на тези предприятия в свръзка с нуждите 
на населението аз съзирам в контрола, в големия натиск 
и влияние на работническите съзнателни маси в Софии, 
увеличение числото на техните представители в съвета и 
евентуалното му вземане в техни ръце. Ето ви гаранция
та — чрез техните ръце да усъвършенствувате своите 
предприятия.

Ст. Ковачев: И обирането им, и опропастяването им.
Г. Димитров: Докогато, г-да съветници, общината 

се управлява от наши буржоазни партии, за жалост така 
ще си бъде — ще има известни подобрения може би, — 
но докогато се управлява от наши буржоазни партии, и 
които намерението е да се ползуват всички за свои соб-

* Съкратен неясен израз в протокола. (Ред.)



писни цели, сигурно е, че често пъти между Постоянното 
присъствие (което прокарва своята политика по тия пред
приятия) и техническите лица, които трябва да се грижат 
ап управлението на тези предприятия, лицата, които тряб- 
ии да ръководят тия предприятия, ще има недоразуме
ния и конфликти, разрешени винаги във вреда на самите 
предприятия и на подобрението и нагодяването им спо
ред нуждите на населението; интересите на самите пред
приятия остават на заден план. Работническата социал
демокрация би дала известна гаранция в туй отношение, 
.иицото тя изхожда от областта на работническите маси и 
не се ръководи от желанието да използува общината за 
спои котерийни цели, и следователно тя има всичката 
1и..1МОжност — и физическа, и морална — да организира 
1ммл общинска режия в свръзка с интересите на населе
нието.

Ст. Ковачев: Аз ще ви изкарам сливенския вестник*.
Д-р Г. Калинков: Ама аз като изкарам вашите прок

ламации.
Ст. Ковачев: Ние не сме златни.
/ ’. Димитров: Господа, аз бих свършил много по-

• норо, но г-н Ковачев принася известна полза със своите 
апострофи, че ни припомня, какво социалдемократите 
имат известни актове в това отношение, които трябва да
• е кажат. Те имаха в ръцете си Самоковската община55. 
Мкиреки бюджета на този град, въпреки колосалната 
|рудност да се прокара една модерна комунална полити
ки при тези закъснели условия, тя успя да направи много 
»мили жестове по пътя на модерната комунална полити
ки п полза на населението и ако тя не даде достатъчно 
практически резултати, вие търсете вината в централна- 
|ц власт, в окръжния управител, правителството и други 
представители, които направиха всичко, за да попречат 
ии всяка инициатива, полезна за населението в този 
(рид.

Д.ч не си правя, г-да съветници, като представител 
|ия илюзия, че чрез дезинтересиране на общината, което 
пи било възхможно в рамките на днешното общество, при 
ни'иодството на буржоазните класи, може да се постигне

' отнася сс за «Сливенски общински вестник», издание на Сливенското 
. ш> общинско управление. (Ред.)



това, което налагат интересите на работническите маси 
в пълния смисъл. Господа, общината във всеки случаи 
при съществуващия обществен ред се намира в положе
нието на една организирана държавна власт и какваm 
и общинска автономия да би могла да се постигне npei 
навлизането на представителство на работническото мн<> 
зинство в града и в индустриалните центрове, все пак 
държавната власт е, която ще доминира. Тая общинска 
автономия не може да обърне общината в една самоунраи 
ляюща се не само административна, но стопанска и кул 
турна единица, защото с общината ще стане туй, кост 
стана в държавата: разните класи ще бъдат в борба пи 
между си и самите общини ще бъдат във всеки случай 
г-да съветници, в ръцете на ония господствующи класи 
и фактори, които имат държавната власт в ръи-^е си. А 
държавната власт на свое разположение, господа, ще има 
очевидно господствующата имотна класа. И ние имаме 
пример: Сливенската община56 се управлява от социалп 
еги — ще бъдат управлявани и много други от социалде 
мократн, обаче по един закон, който държавната влап 
налага чрез своя парламент, който господствующите кла 
си могат да наложат.

Сега дохожда големият въпрос — и там е именно на 
деждата на Социалдемократическата партия — за бъде
щето на Софийската община и на всички други общини: 
то е премахването на това основно социално неравенепн» 
и подчинението, което съществува сред обществото, у 
самия народ; премахването на тая зависимост, в коят  
са поставени неимотните от имотните, премахването n.i 
господствующата буржоазна класа, която има в ръце re 
си политическата власт; устройването на обществото па 
други начала, на социалистически начала, когато може 
да има пълно социално и политическо равенство между 
тях и когато в едно взаимно сътрудничество в общинага 
ще се работи за постигането на общата една и съща цел 
Следователно на общината ние гледаме като на един пи 
ститут, който си остава класов институт, който остана 
една опора на днешната буржоазна държава; от общи 
ната искаме и чрез нея се стремим да увеличим силни1 
на работническата класа вън, за да се осигури и шии 
момент, когато общината няма да бъде вече един писти



п. I за експлоатиране на другите и ще се превърне в един 
институт, който ще задоволи нуждите на бедните равно- 
1111:1ш 111 членове на общината. За тая социалистическа* 
..чинна работническата класа и в други страни, и у нас 
р |('1птн и се бори. Няма никакво съмнение, че въпреки 
(фмюпролитията, които представлява днешната война, 
ши* ес намираме по-близо до нея, отколкото бяхме преди 
..оявяването на европейската война. Тая рутина, която 
. мцествува тук, в нашата община, тази котерпйносг в 
\ нрлнлението, този бюрократизъм във всичките действия 
II,I общината, това неприспособление и бягане от социал
ни и* задачи и функции, които се налагат на общината — 
|Л|И1 ще трябва да бъде отстранено и то ще бъде отстра
ним» с растящите сили на работническите маси в София, 
п а к т  и ¿''другите центрове; то ще бъде отстранено чрез 
||| |юлюционното движение на тия маси след войната, едно 
(м волюционно движение, което ще преобрази Софнйска- 
п1 община и цялото общество в едно социалистическо** 
нбщество.

I Ьхождайки от всички тия социални и практически 
. |,поражения, от всички тия фактически данни, които 
наведох за управлението на общината, аз гласувам против 
«ин1 бюджет, заявявайки, че в приходната и разходната 
мигш, в своята редовна и извънредна части, в политика- 
ш, която той прокарва, той се намира в пълно, рязко 
н |ю I и поречие със жизнените интереси на работнически- 
м* н народни маси на столицата.

Идна друга политика е необходима; тая друга поли
тна очевидно вече не желаете да възприемете, но тя 
ще ни се наложи с растящата организирана сила на жиз
неното мнозинство на Софийската община.

П у б л и к у в а  се  з а  п ъ р в и  п ъ т  
п о  т е к с т а  н а  с т е н о г р а ф с к и я

п р о т о к о л  о т  з а с е д а н и е т о

* II стенографския протокол — «социална». ( Р е д . )  
• * II стенографския протокол — «социално». ( Р е д . )  I

I • м|ч и Димитров, т. 7



ДО СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

София, 31 януари 1917 г.*

Моля да се намери заявлението на Бойка Стефатши 
(ул. «Цар Борис» — I градска част) за удостоверение е» 
добавъчното възнаграждение на сина й

— Киро Ст. Ковачев.
— Да се издаде въпросното удостоверение.

Общински съветник: Г. Димиш/ти

П у б л и к у в а  се з а  п ъ р в и  пит  
по т е к с т а  н а  о р и с а н и  щ

Дата на о р и г и н а л а .  (Р е д .)



ПО БЮДЖЕТОПРОЕКТА 
НА СОФИЙСКАТА ОБЩИНА 

ЗА 1917 ГОДИНА

Изказвания в Софийския общински съвет 

1 февруари 1917 г.

а) По заплатите на ниско платените служители 
от административното отделение

В разлика от предложението на г-н Ковачева*, което 
«• незаконно, аз ще направя едно предложение, което е 
мкоино, което трябва да се приеме, ако съветът го нами- 
|ш за основателно. В бюджетарната комисия изтъкнах 
мотивите, поради които Общинският съвет трябва да уве
личи заплатите, които са по-долу от 1200 лв. годишно. 
Гмм пие казахме, че тези заплати от 80 и 90 лв., на и от 
•ill 70 лв. месечно са съвсем недостатъчни при днешната 
• »плютия. Вие посочихте, че абсолютно не е възможно да 
»нипеят тези общински служещи и работници с тези ниски 
hi плати, дори като се прибави малкото добавъчно въз
награждение, което се даде поради скъпотията и война-
III. Па това се възрази, че не може да се намерят средства 
и бюджета за увеличение на тези заплати, които са по- 
юлу от 1200 лв. Това обаче, г-да съветници, не може 
щ остане така. Дори с риск да останат известни пера в 

оюджста, както това го има и сега, нереализирани, об
щината не може да се откаже от своите задължения по
не да увеличи заплатите във възможната граница и да се 
подобри положението на онези хора, които има да вър
шат работата на общината; на онези дребни чернорабо- 
чн, които от 3 години насам не са получили никакво уве
личение освен малкото добавъчно възнаграждение през 
нремето на войната.

11езависимо от това има една категория — тя не е го

• От. Ковачев прави предложение за увеличаване заплатата на кмета 
I НИНО па 16 000, на помощник-кметовете от 7200 на 10 800, а на общин- 
........ еI.потници да се дават за участие в комисия по 20 лв. на ден. (Ред.)



ляма, това са писарите и другите дребни чиновници — кои
то получават между 1080 и 1200 лв. и между 1200 и 1800 
лв. годишно; значи тези хора получават по-долу от 150 лв. 
на месец. Тези хора, които изнасят тежестта на общинска
та работа, не може да се оставят да получават заплати 
по-долу от 150 лв. на месец при днешната скъпотия на 
живота. Ето защо аз правя следното предложение: «Всич
ките заплати на общинските служещи, които са по-нис
ки от 1200 лв. годишно, да се увеличат на 1200 лв., а 
заплатите от 1200 лв. до 1800 лв. годишно да се увелича! 
на 1800 лв.»* Тогава ще имаме за едни служещи минимал
на заплата 100 лв. на месец, а за други — 150 лв.

Председателят: В бюджетарната комисия Постоянно 
то присъствие направи специална декларация, че съзна
ва нуждата от увеличение заплатата на дребните слу
жещи, обаче предвид на малкото постъпление — от 20 
до 35% по-малко — сега не можем да направим увеличе
ние на заплатите, а даваме възнаграждение според За
кона за добавъчното възнаграждение на чиновниците57. 
Следователно днес нашите чиновници фактически по 
лучават 100 лв., т. е. онова, което поддържа г-н Г. Ди
митров.

Г. Димитров: Моля да се гласува това мое предло
жение.

Председателят: Които приемат предложението на г-м 
Г. Димитров, моля да си вдигнат ръката. (М а л ц и и 
с т в о.) Не се приема.

б) По заплащането на акушерската помощ

Миналата година аз подробно изтъкнах съображе
нията, поради които кредитът за акушерките трябва да 
се употреби за отделни случаи на акуширане, а не като 
заплата на щатни акушерки. Решението на Общинския 
съвет беше в този смисъл, обаче министерството** не у г 
върди решението. Основанията в полза на свободния 
избор на акушерска помощ съществуват още повече днес,

* Това и следващите предложения на Г. Димитров в настоящото .инч- 
дание са публикувани в «Работнически вестник», №  232, 2 февруари НИ, | 
(Ред.)

* *  Министерството на вътрешните работи и народното здраве. ( Р е д . )



1мтуй аз предлагам предвиденият кредит да се употреби 
ui плащане по 30 лв. за всяко акуширане на всяка аку
шерка, като всички правоимеющи такива се считат град
ски.

в) По качеството на общинското административно 
обслужване и по субсидирането на частната 

благотворителност

Преди да се мине към другите пунктове, искам набързо 
ли повдигна един въпрос. Вчера, както и завчера се го- 
пмри за качеството на персонала при нашата община. 
Никой не е възхитен от това качество, обаче една от при
чините, поради които работата в различните отделения 
им нашата община не върви както трябва, трябва да се 
I креп сигурно в обстоятелството, че този персонал на 
иГлцината се счита съвършено несигурен както в мина
лото, така и сега. Нещо повече. Аз лично съм констати- 
рмл в различните отделения при различни справки, че 
много от служещите не само от нежелания, но и по ие- 
oiniiiie на своята служба не изпълняват това, което тряб- 
нп да се върши. Има един Правилник за службата в на
шита община от 1887 г. негоден, отживял времето си, за
ми. рлен в архива и никой не се сеща за него. Сега няма 
подобен правилник и никой не знае точно по Правилника 
южни са неговите права и какви са неговите задълже- 
101)1.

Ма второ място, г-да съветници, при общите дебати 
it I се изказах принципиално по въпроса за благотвори- 
MviiiocTTa. Очевидно, че целият съвет извън нашата гру
пи стон на противоположно становище: поддържа тази 
Ндпготворителност или, както г-н Сакаров за себе си и 
м цялата негова група каза, че за сегашно време, до
йно имаме тези институти, не можем да ги махнем. Аз 
| 1.м сигурен, че ако общината бе постъпила както досега, 
in in свои функции да предостави на благотворителните 
пружества и да увеличава тези помощи, които тя дава, 
»•чутата година, при разглеждането на бюджета за 1918 г., 
«iirnc ще се каже какво г-н Сакаров и всички казват: 
•Мг можем да затворим тези институти, ще бъде зле да 
hi  затворим, защото с наши средства ги издържаме.»



Аз поддържам становището, че общината е имала възмож
ност в миналото, длъжна е и сега, и колкото по-скоро 
стори това, толкоз по-добре — да открие тези благотво
рителни институти като свои и да откаже да плаща суб
сидиите, които дава на частните благотворителни дру- 
жества, и то не само затова, защото има частни благотво 
рителни дружества, които злоупотребяват със субсиди
ите, които не оправдават доверието, което им дава общи 
ната, но и затуй, че това е един въпрос на целесъобраз 
ност. Сигурно е, господа, че една малка група от благо 
творителите, които биха се ръководили и от най-чисто
сърдечни намерения, не биха успели да вземат в оглед вспч - 
ки онези съображения, които е необходимо да се им;п 
предвид при основаването на едни подобни учреждения 
като сиропиталища, приюти и други такива институти. 
Това е общината, която би могла да вземе тези съображе
ния предвид и която би могла да намери повече средства 
за изпълнението на една подобна задача. От гледище на 
целесъобразността общината трябва да има в свои ръце 
тези институти и тогава, ако има частни такива, те да 
се явят в услуга на общината, а не обратното; те трябва 
да се явят, ако са благотворителни институти, в полза 
на общината, т. е. центърът на тези социални задачи да 
се прехвърли не върху частната инициатива, а върху 
инициативата на общината. Но щом това наше гледище, 
което е гледище на социалдемокрацията, не се възприема 
от съвета, аз бих настоял, когато виждам, че в цялата 
таблица има толкова хиляди лева за тая цел, да се усили 
контролът върху тези благотворителни дружества, и 
то преди всичко на сиропиталищата, на които общината 
плаща за толкоз стотини деца по 35 лв. месечно. Аз па 
стоявам да се учреди един ефикасен контрол, за да не 
става това, което е ставало досега, а именно —- да не би 
дат те такива учреждения, които, съществувайки на ч ай 
ни начала, основани с частна инициатива, да имат между 
многото деца, които там се отглеждат, само 5, които се 
издържат със средствата на това дружество. Та искам да 
кажа, че щом общината възприема принципа да дава суб
сидии на частните благотворителни дружества и занапред 
и оставя инициативата в техни ръце, то да се организира 
един ефикасен контрол.



г) Предлооюение за добавъчно възнаграждение 
на служещите и работниците по трамваите

и осветлението

При разглеждането на допълнителния бюджет за 
1|1лмнаите и осветлението за месец декември и ноември 
помиите, че Общинският съвет реши и на служещите и 
рнботниците по тия две предприятия, като станат общин
ни!, да се увеличи добавъчното възнаграждение, както 
и па другите наши общински служещи. Тая сума не мо
ли1 да се изпълни само защото по чисто формални при
чини решението за отнемането на трамваите и осветле
нието биде получено късно — на 1 януари. Като считам, 
че това утвърждение има чисто формален характер и 
| lu на не по вината на Общинския съвет, и още, че с това 
м.епо утвърждаване не гпада ангажиментът на Общин- 
• m o i  съвет спрямо служещите и работниците, със своето 
| пмстранно решение, което прие, намирам, че е основа- 
h v i i i o , както се изтъква и пред бюджетарната комисия — 
ut iv предвиди съответен кредит за изплащане добавъч- 
н«ио възнаграждение на работниците и служещите за 
месеците ноември и декември, като постановлението па 
« ми*та се възложи сега, във връзка с бюджета. Ето защо 
предлагам като последен пункт да бъде кредитът, необ
ходим за изплащане добавъчното възнаграждение на слу
чайните и работниците на трамваите и осветлението за 
месеците ноември и декември, своевременно гласуван от 
11ГИЦ11ИСКИЯ съвет.

д) По допълнителните разходи на общината ,
за първоначалните училища 

и прогимназиите

Ме ще се спирам подробно върху нашето принципиал- 
1Н• гледище за училищното дело; бих искал да отбележа
I ччо това, което за случая е много важно и има практи- 
4« гко значение. То е, че всичките разходи, които се пра
ши за основното образование — за първоначалните 
училища и прогимназиите, — би трябвало да минат за 
1м«чка на държавата, която има всичката възможност
I I  поеме големите разходи, особено в големите градски



центрове, дето основните училища и прогимназиите трио 
ва да бъдат уредени по-добре. Ако този принцип бт.;и 
прокаран, ако това искане на Социалдемократическа 
партия се усвои, то в такъв случай задачата на Общинския 
съвет се заключава само в организиране на основни и- 
училища и прогимназиите, съобразно нуждите на града 
Тогава няма да се държи сметка за тия ограничени сред 
ства, с които често пъти Общинският съвет разполага п 
поради което много нужди остават неудовлетворени. То 
гава нямаше да се спираме върху добавъчното възнаграж 
дение на учителите в прогимназиите, върху това, което 
се иска за Училищното настоятелство. Това не е усвоени 
и ние ще разчитаме на средствата на общината за покри 
ване нуждите на училищата. Нашата група счита, г-дл 
съветници, че между основните училища и прогимиа 
зиите разлика не трябва да се прави; че и едното, и дру 
гото представляват от себе си едно и също първоначални 
образование и че, от друга страна, в уредбата на тона 
първоначално основно образование най-жизпено е запи 
тересована работническата класа, децата на неимотнпи 
и трудещи се маси в София и следователно, както п;п 
интересуват, твърде много положението на основниш 
училища, положението на училищния персонал в оспои 
ните училища, така тоже, от друга страна, нас много пи 
интересува положението на прогимназиите и положи 
нието па учителите в самите прогимназии. Заинтерет 
вана е преди всичко от това основно образование рабш 
ническата класа и за нея именно представлява голям 
практически интерес, тъй като нейните деца минаваi 
курса па основното образование и по-нататък не могат да 
отидат; а желателно е да отидат и във висшето училище 
това е нашето желание, нашето стремление, но това ни 
може да стане както у нас, така и в много други страни

Д-р И. Сакаров: Две трети от българското студиш 
етво изхожда от бедни родители.

Г. Димитров: То е съвсем друго. И днес, и в бъдник 
тенденцията е децата на трудещите се маси да не могат :и 
минат повече от прогимназията. Ние се борим за дрм" 
положение, по днес съществува това положение по щ 
лата на ред условия, социални и икономически. 1Цим 
това е така, очевидно Социалдемократическата париш
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ui,н всяка стъпка, която би се направила за подобрение 
положението на персонала в училищата, влага голям ин- 
н-рес. Ние имаме голям интерес числото на учителите с 
пиеше образование, с дългогодишна практика, с голяма 
опитност в прогимназиите не да се намалява, а да се увели- 
чаиа. Нашият жизнен интерес за тези учители, за които го- 
иорнх преди малко, е да бъдат не 75, а 200 души, защото кол
ко го по-добри« специалисти има в прогимназиите, толкоз 
мо-добре ще стоим по отношение образованието в прогимна- 
IIIите, което е продължение на основното образование. Сега 
имаме обратното положение — в основните училища има
ме добър, подбран с ценз персонал, а в прогимназиите 
имаме преходящ персонал, който не може да продължи 
• •бразованието, което се дава в основното училище. То
на е една аномалия, която трябва да се премахне. И ако 
па възнаграждението, което трябва да се даде на прогим
назиалните учители, се гледа като на необходима добав
ка поради изключителното време и поради скъпотията, 
ако, от друга страна, нашето стремление е да се направи 
н (равнение на онова, което се прави за основните учите
ли, и онова, което сме длъжни да направим и за прогим
назиалните учители, то в такъв случай разлика между 
••чппте и другите не трябва да се прави. Едно особено въз
ражение, което можеше да прави силно впечатление в 
"юджетарната комисия, то беше, че гимназиалните учи- 
| ivли, заплатите на които се повишават по една специална 
«кала и които получават в прогимназиите сега повече 
«и 5 хиляди лева — това са лица, които достигат до 4900— 
.’•1Н)0 лв. годишна заплата, включително и директорите -— 
ииради големите им заплати нямат нужда от добавъчно 
н и шаграждение и те могат да бъдат изключени. От тази 
| . Hvuia точка може да се поддържа, че ако е за изключение, 
"и.\а се изключили тези, които получават по-големи за- 
пззги. Но, от друга страна, имаме интерес в прогимна- 
«HIIic да има по-голям процент подготвени учители и ако 
"■ са достигнали по-големи заплати поради своето дълго 
\ 'ппелствуване и ценз, това не може да ни пречи като 
««"111,11 на да дадем добавъчно възнаграждение и на тях. 
< »«1К‘|| това антагонизмът, който би се създал от една по
топа работа, би бил пакостен за работата в прогимназия- 
|з и Общинският съвет би трябвало по някакъв начин



да премахне едно подобно деление. Ако учителите в гим
назиите не получават никакво добавъчно възнаграждение 
от общината, а тези в прогимназиите получават, ще се 
прояви един антагонизъм поради неравенството. Това 
тоже нас не може да не ни интересува, защото те са поставе
ни при равно условие; следователно подобно едно деле
ние е неоснователно. Ето защо ние поддържаме, че доба
въчното* възнаграждение трябва да бъде за всички учи
тели в прогимназиите, независимо от качеството на пер
сонала, който трябва да се подобрява постоянно. Според 
бюджета това добавъчно възнаграждение може да бъде 
с начална сума от 30 лв., както Училищното настоятел
ство е предвидило. Тази разлика от 25 до 30 хиляди лева. 
която би имало, не трябва да се направи, толкоз повече- 
че Училищното настоятелство е приело бюджета. Ние 
можем да намалим параграфа на запазения фонд с из
вестна сума, за да се приеме бюджетът на Училищното на
стоятелство, и да дадем добавъчно възнаграждение.

Д-р Н. Сакаров: Туй поддържаме и ние и затуй 
искаме 25 лева.

Г. Димитров: Във всеки случай принципът е този, 
че възнаграждението трябва да бъде еднакво.

Д-р Н. Сакаров: Понятие нямаш.
Г. Димитров: Понятие имам, защото в бюджета има 

запазен фонд, който може да се намали.
Д-р Н. Сакаров: Знаете ли какъв процент трябва 

да бъде този запазен фонд? Той не може да бъде по-мал
ко от този, който е там.

Г. Димитров: Тези работи са съвършено известни 
и няма защо да се надуваме и да манифестираме с осо
бена ученост. Аз поддържам прочее това възнаграждение 
да бъде, както го иска Училищното настоятелство, да 
засегне безусловно всички учители и ежегодно да се 
увеличава; да не се прави никаква разлика и да не се 
създава никакъв антагонизъм между учителството.

Публикува се за първи път 
по текста на стенографски * 

протокол от заседанието

* В стенографския протокол думата е пропусната. (Ред.)



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

5 февруари 1917 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ПРОТИВ ОТПУСКАНЕТО 
НА ОБЩИНСКИ МЕСТА ЗА РЕЛИГИОЗНИ ЦЕЛИ

11о същия въпрос* съм на особено мнение.
Аз изтъкнах и преди това, при дебатите по бюджета, 

че общинските средства и имоти не бива да се употребя- 
ипт за цели религиозни на които и да било религиозни 
общини.

Председателят: Училищни, г-н Димитров!
/'. Димитров: То е преди всичко за черкви, а сетне 

и1 училища. Очевидно е, че ако по този път би вървяла 
нишата община, в бъдеще ще се отстъпят много пари на 
нссиъзможни секти, които ще искат да си устроят домаш
ни доходи, да изповядват своята вяра. По политически 
( нображения да е — е смешно; от научно гледище — не 
издържа критика; а от стопанско гледище е вредно за 
иН1 ересите на общината. Ето защо повтарям, че общмна- 
Н1 трябва да се отнася по-скептически и да отказва по 
принцип на всички подобни частни инициативи. Що се 
ипепс за училищата, то е друг въпрос и ако не го свър
шим с въпроса за черквите, няма нищо. Има и други въ
проси, които се повдигат в свръзка с това заявление; 
ю е, че тия господа още нищо не са приготвили за своя- 
и| цел, истински да се осигурят с общинско място и 
• лед това да искат средства за построяване ма учили-
Н1/1,

И една реч, аз поддържам от името на нашата група 
ш се не дават общински места за религиозни цели.

* Отнася се за предложението на Регулационната комисия от 17 ноем- 
м и МИН г. — да се отстъпи общинско място в центъра на София на Лрмен- 

■ "(и църковно настоятелство за построяване на църква н училище. (Ред.)



2.  ПРОТИВ ОТПУСКАНЕТО 
НА ОБЩИНСКИ МЕСТА НА НОВИ 

БЛАГОТВОРИТЕЛНИ ДРУЖЕСТВА58

И по този въпрос, както и по следующите аз оставам 
на особено мнение по мотиви, които неведнъж съм изказ
вал по тая част на благотворителността. Но тук има още 
един. Аз разбирам, когато общината няма свои сиропи
талища и свои институти* — да дава известни средства 
за поддържането на общинските деца дотогава, доко
гато има свои подобни институти; но да отстъпва места 
и да дава субсидии на съвършено нови дружества, конто 
тепърва сега се отварят и които в срок от 5—6 години н 
направят нещо, я не, е съвършено неразумно. Нерацио
нално е да се дават общински места на такива дружества, 
които не са в състояние да изпълняват задачи такива, 
каквито общината ще изпълни много по-добре. Такива 
места, отстъпени на разни дружества за постройки, ис 
ще се използуват рационално и общината не ще има ръ 
ка на тях.

Председателят: Занапред, като строят, ще предста
вят плановете на общината и общината е пак господар

Г. Димитров: Искам да кажа, че ще направят аб
солютно както те разбират, според своите средства, за
щото не може да им се наложи общината. Общината в 
това отношение ще бъде отстъпчива спрямо тях, като счи
та, че те имат частна инициатива, а това нарушава об
щото единство, което трябва да има в полза на общината. 
Ето защо съм против даване места на нови благотворител
ни дружества, които няма да направят хубави институти. 
Нека тая грижа бъде в ръцете на общината, отколкото 
тези места, конто има на разположение, да ги дава па 
дружества. Има ли благотворително дружество, което 
нерационално използува общинските места, които са м\ 
дадени навреме? За такова благотворително дружество 
при една ревизия всички ще констатираме и ще кажем, 
че не сме в състояние да влагаме още капитали и да за
ставяме тези хора да мобилизират своите институти; 
то е нерационално, неразумно и не е в интерес на тая

* В стенографския протокол «продукти». (Ред.)



шдлча, която ще изпълнява самата община. Ето защо аз 
и’ обявявам и тук, и там против отстъпването на места 
йикто на «Родина», така и на другото*.

3. ИЗКАЗВАНЕ ПО ДОСТАВКАТА 
НА МАТЕРИАЛИ

ЗА ТРАМВАЙНАТА И ОСВЕТИТЕЛНА МРЕЖА

1Це заявя, че без да бъдем особено възхитени от сис- 
юмата на г-н Сакарова, ние сме принудени по две съоб
ражения да предпочетем търговете по начина, който за
конът установява да се направят тия доставки. . .** за 
ние най-съществено е да бъдем гарантирани възможно 
ннй-много, че тия големи доставки за трамваите и освет
лението ще бъдат правилно извършени съобразно нужди- 
»е на двете предприятия и че ще се намалят до минимум 
•петите, възможни при извършване на доставките. Пред- 
ночптателен е пътят, който законът посочва, пред пътя, 
който г-н Бояджиев сега, изхождайки от бързите нужди 
нн предприятието, препоръчва в случая. Ето защо тряб- 
нн дп се опита всичко това, което в закона се предвижда, 
н ико не се успее, чак тогава да се отиде до доброволно 
• мласие. Тогава ще можем да бъдем запазени от изнуд- 
ннпето на агентите на разни фирми и от други злоупот
ребления, които в такива случаи са ставали за държава- 
ш и общината, особено за големите доставки, както за 
»рпмваите и осветлението, тъй че поддържам протокола 
ни комисията.

Председателят: Ще се гласува. Които приемат про- 
ткола на комисията, да си вдигнат ръката. Прието.

Публикува се за първи път  
по текста на стенографския 

протокол от заседанието

• Отнася се за дружество «Веех скорбящих радост». (Ред.)
' *  Съкратен неясен текст в стенографския протокол. (Ред.)



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

6 февруари 1917 г.

1. ИЗКАЗВАНЕ ПО СНАБДЯВАНЕТО 
НА СТОЛИЦАТА 

С ВЪГЛИЩА И ДЪРВА

Прави ми впечатление, че г-н Желязков от страна пи 
Постоянното присъствие се изказа недоволен от това, 
което г-н Влайков се е натоварил да върши от толкова 
месеци, но от изложението* на който се вижда, че големи 
усилия са положени в това направление, макар резул 
татите да са незадоволителни от гледище на нуждите па 
населението в София. Г-н Желязков от страна на Постоя и 
ното присъствие би трябвало да бъде много доволен, че 
г-н Влайков пое, по мое мнение, една крайно неблаго 
приятна роля в случая, желаейки да я изпълни по свое 
то разбиране. Той се впрегна в една не само много тежка, 
но и пълна с чужди отговорности работа. Аз ще кажа oí 
кровено, че моето впечатление е било и сега е — няма 
да го скрия, а ще го кажа пред съвета публично, — че 
г-н Влайков в случая трябваше да изиграе роля на един 
громоотвод и цялото недоволство и против общината, и 
против Централния комитет**, и против другите инсгп 
тути, от които зависи това лошо положение за въглищата, 
се стоварва върху неговата глава, а не там, където тря(» 
ва да падне. И в това отношение спечели г-н кметът кан» 
председател на съвета, когато трябваше него да обезио 
коят за едно състояние, което, както виждате, не можг 
да задоволи никого.

Председателят: Оставете тези интригантски прика i 
ки. Много проста интрига.

* Вж «Софийски общински вестник», М» 38, 10 март 1917 г., с. 3 Г, 
(Ред.)

* * Централният комитет за подпомагане на войнишките семейства. (Ред. )



/'. Димитров: Та, искам да кажа, че г-н Влайков в 
•лучая изпълни една подобна роля и затова не трябва 
ш се напада, а трябва да му бъдете благодарни. На пе
тно място аз не бих се съгласил да постъпя така.

Председателят: Вие никога не сте желаели да рабо-
I иго.

/ ’. Димитров: Ние работим на друго място повече, 
• мколкото вас. Да се криете зад гърба на един общински 
| I.потник и сетне, след като ви е спасил от недоволството 
нн масите, да го ругаете, това е некоректно. Аз говоря 
Н1 Постоянното присъствие, от чието име говори тук г-н 
Желязков.

Председателят: Сега от името на вашата група ли 
тпорите или от името на г-н Влайков?

/ ’. Димитров: Аз не съм негов адвокат.
Председателят: Такава роля играете.
/'. Димитров: Аз говоря от името на моята група. 

Имайте търпение, няма защо да се дразните, фактите са 
налице и не е лошо да ги констатираме, каквито са. Аз 
не бих искал да съветвам г-н Влайкова да постъпва така 
или иначе — нито ми е работа, нито той би ме послушал; 
шй е действувал по свое разбиране. Но казвам, след като 
ип"| се нагърби с тази роля, тъй полезна за гражданите, 
н след като институтите, от които зависи работата, по 
един или друг път, са отказали да дадат въглища, имаше 
| фемление да се канализира това недоволство, което се 
пораждаше в гладуващите и бедствуващите хора в Со
фия, за да се каже: «Ето един общински съветник, който, 
на товарен с тази служба, има всичкото желание да ра
но ти; в неговата честност, неговата обективност никой не 
1Ш|бва да се съмнява; трябва да се чака и да се търпи.»
II аз ви уверявам, господа, че ако не беше един общински 
( |,потник като г-н Влайкова на това място и ако топ от 
*| месеца със своите обяснения и своята деятелност не 
мц.хваше известна надежда в хората, които нямат въг
лища, които страдат, нуждата от топливо би се изразила 
фугояче и спрямо кметството, и спрямо нас, и спрямо 
фугите институти. Но, господа, не е достатъчно да има 
тдимо желание у нас, съветниците, и то е необходимо, 
мо необходимо е да се упражни давление там, отгдето 
нншеи да се дадат достатъчно въглища, каквито могат



да се дадат. Сведенията показват, че се пращат въглища 
на места, където не се употребяват намясто. Има често 
пъти зла воля, има частни, лични намерения в случая, 
когато би могло да се обяви известно количество въглища 
за София, за да се задоволят нуждите на населението. 
Факт е, че голяма част от софийските граждани, които 
са добре поставени и близки до силните на деня, успяха 
да си набавят не по четвърт тон, а големи количества 
чрез Военното министерство, чрез тиловото управление 
и редица други учреждения. Този факт показва, че бих-’ 
могли да се намерят въглища и при днешното недоста' 
тъчно производство на мината. Това не се направи. По-'* 
стъпки са се правили. Правят една конференция, втора, 
трета, обаче резултатите са тези и ние ие виждаме едно 
особено подобрение, което да гарантира хората с мини
мално количество въглища за докрая на зимата. Щастие 
е, че половината зима премина при топло време. Ако 
в началото зимата беше тъй, както през януари и нача
лото на февруари, работата щеше да бъде извънредно лоша

Ето защо аз намирам, че решението, което Общинския I 
съвет трябва да вземе, трябва да бъде по-енергично, по- 
силно спрямо онези органи, от конто зависи сегашното 
лошо състояние на отоплението на града, за да се поиска 
от тях най-настоятелно да отпуснат онова количество 
въглища, което е необходимо за София. Градът не може 
да остане без въглища. Тоже да се настои за доставката 
на дърва, наличността на които би облекчила, от друга 
страна, недостига на въглища. Местният комитет е на
правил нещо в тази посока, доставил е малко количесгво, 
но се раздават неофициално, публично не се знае за тях, 
и само най-близки хора до Местния комитет успяват да 
вземат по един-два кубически метра. Необходимо е в та
зи посока да се направи нещо повече, щото дърва и въг
лища да има достатъчно. Аз не видях във вестниците да 
се съобщава нещо, не четох, че Местният комитет има.'1 
свое сечище, че е докарал няколко вагона дърва, че те 
са на разположение на нуждаещите се граждани.

Тъй че едновременно с исканията за въглища да се 
настои най-енергично да се доставят и дърва, които дей
ствително биха били едно облекчение за отоплението па 
града.



2. ПО РАБОТАТА НА КОМИСИЯТА 
ЗА НАЕМИТЕ

Лз настоявам, ако членовете не биха могли да се явят, 
ди решим да могат да бъдат сменени; но във всеки слу
чаи комисията трябва да функционира, защото има цяла 
редица спорове за наеми и изпъждания на войнишки се
мейства из квартирите им. Комисията може да върши 
I пя работа, докато по един задоволителен законен начин 

разреши изобщо този въпрос за наемите през войната. 
' » напомням на Постоянното присъствие да иска и ед- 
■нга, и другата комисия* да бъдат свикани, за да изпъл
нят тази работа.

Публикува се за първи път 
по текста на стенографския 

протокол от заседанието

* Финансовата комисия. (Ред .) 
П I ro p ru  Димитров, т .  7



ПО ЗАКОНОПРОЕКТА 
ЗА БЮДЖЕТА 

НА РАЗНИТЕ ФОНДОВЕ 
ЗА 1917 ГОДИНА

Реч в Народното събрание 

14 февруари 1917 г.

Г-да народни представители!
Между многото фондове, които съдържа настоящия! 

законопроект, нашата група е заинтересована главно от 
пенсионните фондове и фондовете за работническата за
страховка. Във връзка с тези фондове именно аз съвсем 
накратко искам да привлека вниманието на правитсл 
ството и парламента върху няколко въпроса, които ши* 
считаме за извънредно важни и по които както прави 
телството, така и парламентът би трябвало да заемш 
необходимата позиция.

Що се касае до пенсиите за граждански чиновници и 
служещи, необходима е, г-да народни представители, една 
пълна реорганизация, която колкото по-скоро бъде из 
вършена, толкова по-добре ще бъде за цялата тая маса 
държавни служители, които очакват своето пенсионира 
не от гражданския фонд. Сумите, които се внасят от маса 
дребни държавни служещи в гражданския фонд, обикио 
вено остават неизползувани от самите тях, защото тези 
служещи имат едно положение нестабилизирано; маса <н 
тези служещи временно прекарват на държавна служба 
и вноските, които те са принудени да дават на граждни 
ския пенсионен фонд, отиват да гарантират големтс 
пенсии от висшите граждански бюрократи. Напротив, 
държавата би трябвало да поеме разноските за това дър 
жавно осигуряване на своите служители, преди всичко 
дребните, Оез да взема никакви вноски от тях, като но 
този начин се избягва ограбването вноските за пепсин 
на тия служещи, които не могат да дочакат деня на свое



*«» пенсиониране. От статистиката, която се води, се виж- 
'int че близо на 3/4 от всички тези хора, които са назна
чени в разно време на държавна служба, за месец-два, 
||>дипа-две-пет, им е удържано за граждански фонд. Те 
не са се ползували и няма да се ползуват никога от фон- 
/|и, Те няма да получат, затуй защото никой от тях не е 
Могъл да издържи необходимото време, за да получи пен
сия по прослужени години. Ето защо една подобна реор- 
ишнзация е крайно необходима. Независимо от това 
пенсиите, които се предвиждат по настоящия закон, са 
съвършено недостатъчни и за гражданските чиновници и
• лужещи, особено за ония, които получават много малки 
пенсии. Те са недостатъчни за семействата на ония чи- 
ипиници и служещи, които получават сега наследствени 
пенсии от този фонд. Господа! В 1911 г. 7500 пенсионери 
им гражданския фонд имат една средна пенсия от 427 лв.
Iмднипто; това са непълни 40 лв. месечно, като се има 
предвид, че голяма маса от държавните пенсионирани 
чиновници и служители не получават повече от 30—35 лв. 
i подобна пенсия не може да се живее сега и ако войната 
н скъпотията предизвикваха едно добавъчно възнаграж
дение на държавните служители и на общинските служи- 
|сли в повечето места, ако сега се налага да се отиде да- 
»иг ио-далеч в увеличението на тези заплати, то същите 
ir ni условия влияят и върху положението на тези слу
жещи на държавата. Едно увеличение следователно на 
итншния размер е крайно наложително и трябва да бъ- 
|с извършено час по-скоро, защото тези пенсионирани 
"ipn не могат да прекарат с подобна пенсия, която сега 
nii.liучават. Това увеличение очевидно трябва да засегне 
преди всичко военноинвалидните пенсии, защото те са
• ицс по-малки и защото те засягат една много по-голяма 
мис/i от семейства, които са изгубили своите синове, мъ
же н бащи по бойните полета, и още затуй, защото те 
щенгат тоже и една голяма маса от инвалидите и войни
ци м\ които не ще могат да си изкарват по друг начин 
прехраната, освен разчитайки на пенсията, която ще по
лучават от държавата. Военноинвалидните пенсии, които
• а от 20 до 30 лв., са мизерни пенсии, които по никой 
начин не могат да останат в този размер. Страхът, че ако 
rano увеличение, дори едно удвоение на тези пенсии, ако



би било направено, ще обремени държавата с нови гра 
мадни разходи, този страх не бива да се има предвид то 
гава, когато една крайна необходимост налага да се по 
мисли веднага за увеличението на военноинвалидите 
пенсии. Изменението прочее на Закона за гражданейте 
и военните пенсии59 е наложително и в този смисъл пра 
вителството би трябвало да вземе инициативата от спои 
страна да внесе необходимия законопроект за това па 
менение.

Законът за пенсиите обаче трябва да бъде изменен и 
в друго отношение — да бъдат гарантирани с пенсия всич 
ки, които биха имали право да получават такава. Сега 
случаят не е такъв. Изменения наистина се правиха, но 
тези изменения не гарантираха абсолютно всички военни 
служещи да получат при случай на нещастие, на инвалид 
ност или смърт съответна пенсия, колкото малка и да е 
тя сега по закона. Има например, г-да народни предан 
вители, маса милитаризирани работници, оставени и 
текстилните индустрии, в мините и в цяла редица други 
индустриални предприятия за нуждите на самата война, 
когато някой от тези работници би пострадал — би ос 
танал инвалид или би бил убит, би умрял при изпълни 
ние на своята служба в индустрията, нито той, нито по 
говото семейство могат да разчитат на пенсия, която ос 
предвижда от закона, затуй защото се счита невоенно 
служещ. И сега има маса спорове, предизвикани по та 
кива случаи, когато компетентните власти отричат пра 
вото на пенсиониране подобни милитаризирани рабог 
ници, макар по думите на закона да се разбира, какин 
те са войници, макар да са милитаризирани, и че те niviai 
правото на същата тази военноинвалидна пенсия, както 
и другите, които биха паднали по бойните полета или 
биха се върнали инвалиди. Това е една непълнота ни 
закона и очевидно в това място на закона трябва да сс 
направи едно ясно и категорично изменение, за да по 
лучат и тези български войници, намиращи се сега ни 
работа в индустриите, нужната гаранция, че ще бъд;п 
пенсионирани в нещастни случаи и че техните семей 
ства в случай на смърт не ще останат без всяка подкрепи,

Друга една категория войници, които се връщат oí 
редовете на войската, участвували в сражения, тоже не



може да бъдат пенсионирани; това са войниците заболели, 
които поради продължително боледуване биват освобож
давани завинаги от войската и които, като болни, вър
нали се в своите домове умират. Семействата на подобни 
нещастни войници, когато се обръщат за определяне на 
пенсия, не могат да получат такава. Защо? Затова защо- 
т  те пе са в състояние да представят някакъв официален 
административен акт за причините, по които е последвала 
емпртта, и от който акт да се установи, че действително 
смъртта на починалия е последвала от болест, която е 
придобита в редовете на войската, при изпълнение на 
поГппниката обязаност. По тази причина множество и 
множество подобни семейства са лишени от пенсия. За
конът предвижда правото да бъдат пенсионирани и те; 
пенсия обаче те не могат да получат и сега в различни 
мести на страната се повдигат спорове около този въпрос, 
подават се заявления, правят се постъпки, ходатайствува
• »*, отива работата до различни инстанции, обаче пався- 
м.де се отрича ясно и категорично — че не могат да по
лучат пенсия, докато не се установят с административен 
им причините на смъртта. В миналата, Балканската 
иоОна подобни случаи е имало тоже много и очевидно 
тип е накарало Военното министерство тогава да се обър- 
|||' е едно окръжно, пояснително, което е допускало уста
новяване причините на смъртта да става не чрез един 
млмппнетративен акт от болниците, в които е боледувал 
войникът, или от началника на неговата част, ами с едно 
мпхлсиско свидетелство, което установява с необходимите 
«ннлетели в дадената община, че действително смъртта е 
щ»следвала вследствие на болест, причинена или добита 
и редовете на войската при изпълнение на войнишката 
опитност. Това окръжно, тогава приложено, е дало 
пмможност на много подобни семейства да получат 
пенсия.

II. Кирков: Това окръжно отменено ли е сега?
Докладчик X. Бояджиев: То не е закон, окръжно е.
//. Йорданов: Отнася се до миналата, Балканската 

1Н |(1 ип.
/ ’, Димитров: Това се е отнасяло до миналата, Балкан-

* кма война то е забравено и очевидно сега не се прилага 
»» никой не се съобразява с него; но самото обстоятел



ство, че Военното министерство през миналата, Балкан 
ската война е намерило за необходимо за такива случаи 
да прибягва с подобни окръжни дори до формални и:» 
менения на закона, за да даде възможност на тези се
мейства да получават пенсия, показва колко е необходимо 
тези семейства да получат помощ, когато сега има много 
поЕече такива случаи, отколкото през миналата, Балкан 
ската война. Ето защо в измененията на Закона за пей 
спите трябва безусловно да се уреди тая материя, за да 
могат всички тия семейства да получават установената 
от закона пенсия.

Минавам, г-да народни представители, към фонда за 
работническите застраховки. Ще си спомнят интересува
щите се, че в Закона за обединение на работнически!е 
фондове60 се предизвикаха известни нови приходни на 
точници, известни налози на покровителствуваната бъл
гарска индустрия, наистина много минимални, незначи
телни, но които биха дали във всеки случай известен еже
годен приход за усилване на общия фонд за работниче
ските застраховки. Такъв един източник беше и се пред
виждаше от закона 1% върху общата стойност на работ
ническите надници, плащани в покровителствуваната 
индустрия, в мините и кариерите, и 2% върху общата 
сума мита, с която се освобождават покровителствува- 
ните индустриалци. Законът се гласува в края на 1914 г 
и можеше, следователно, да се разчита, че през 1915 г. 
в тая своя част той ще бъде приложен. От бюджета на 
фонда за работническите застраховки се вижда обаче, че 
за 1915 г., след като Законът за обединение на фондовае 
е вече в сила, са постъпили всичко 43 389 лв. от този 1 % 
върху общата стойност на работническите надници. Ако 
бихме допуснали, г-да народни представители, че в 1915 г., 
която до септември месец беше нормална, тъй да се каже, 
и която прилича много в това отношение на 1912 г., пре
ди Балканската война, общата сума на работническите 
надници, платени за цялата година в покровителствува
ната индустрия, мини и кариери, е толкова, колкото и 
1912 г., т. е. 10 445 952 лв., то тогава трябва да имаме 
поне един процент постъпления за 1915 г. във фондовае 
за работническите застраховки от 104 хиляди лева кръг
ло. Вместо 104 000 лв. обаче в този фонд през 1915 г.



п( постъпили само 43 389 лв. Ако бихме допуснали, че 
през 1915 г. положението би било също както в 1912 г. 
ли нокровителствуваните индустрии, то в такъв случай 
Ли трябвало да постъпят по 2% върху една обща сума от 
2 115 000 лв. мита, с които са били освободени покрови* 
|слетвуваните индустриални предприятия, в 1915 г. 
42 300 лв. В бюджета вие ще видите, че от мита не е по
ен.пила нито една стотинка за 1915 г., една сума следо- 
иателно, която не е събрана от индустриалците, от пок- 
(ншителствуваните индустриални предприятия, тъй както 
не с събрана по-голямата част от другата сума, която 
фябва да постъпи върху стойността на работническите 
1П1ДПИЦИ. Това показва, г-да народни представители, още 
нсдпъж, че след като бъде създаден един закон, който сто
варва една минимална тежест върху индустриалците, 
дори и тогава респективните органи, които са натоваре
ни с прилагането на закона, се държат недостатъчно се
риозно, не действуват ефикасно за прибирането на тия 
налози, с които са обложени самите индустриалци. 1916 г. 
показва още по-добре, че голяма част, 3/4, от всички 
индустриални предприятия не мислят да внесат нищо и 
ичп.рва министерството прибягва до известни мерки, как- 
m уверяват неговите органи, за прибирането на тия суми, 
които са закъснели.

(Председателското място заема председателят д-р И. Момчи- 
'1*01. )

Общото постъпление по фонда Работнически застра
ховки според бюджетопроекта е 550 200 лв., а, забеле
жете, от тази сума 250 000 лв. се вземат от надниците па 
държавните работници и само 45 000 лв. се предвиждат 
<а 1917 г. да постъпят от покровителствуваните ипду- 
прпални заведения. Това показва какъв е самият Закон 
за обединението на фондовете, от една страна, и други- 
ю закони, които съществуват, по силата на които постъп- 
||ц г суми в този общ обединителен фонд. Това показва 
как голяма част от тази подкрепа, която се дава на дър
жавните работници, пада върху тях, а държавата сама 
па поема нищо и голяма част от индустриалците поемат 
една минимална, съвършено нищожна тежест независи
мо от обстоятелството, г-да народни представители, че



тъкмо през време на войната повечето от покровител - 
ствуваните предприятия работят не както в нормално 
време, а по-добре и някои са реализирали много по-доб
ри печалби, например захарните и тютюневите фабрики 
и други индустриални предприятия, които сега, през 
време на войната, са по-добре по отношение на своите 
печалби, отколкото преди самата война.

От фонда според закона се дават помощи и пенсии на 
държавните работници, помощи и пенсии, които са, пър
во, съвършено недостатъчни и които, второ, именно по
ради недостатъците на закона са съвършено нерационал
но организирани. Предвижда се днес в самия бюджет па 
фондовете един специален разход от 25 000 лв. за работ
ниците в частните предприятия — това е единственото, 
което от общия фонд за работническите застраховки сега 
се смята да се направи за подкрепа на работниците от 
частните предприятия при нещастни случаи. Аз няма да 
се спирам върху формалния въпрос, че чрез една бележка 
в бюджета на фондовете, каквато е тази, за която преди 
малко се говори, не трябва да се законодателствува но 
такъв един въпрос. По-важно е обаче обстоятелството, чс 
министерството иска да избегне от големия въпрос за 
държавната застраховка на работниците от частните пред
приятия с вмъкването на една подобна малка сума, коя
то ще послужи за даване само за известни случаи, които 
комисията при Министерството на труда намери за ува
жителни, понеже тя ще определя кои са най-нуждающите 
се семейства, понеже тя ще определя размера на самата 
сума. Очевидно е, че тази сума от 25 000 лв., която сега 
се поставя в бюджета на работническите фондове, е пре
дизвикана от оплакванията на някои индустриалци м 
Министерството на труда, че те са принудени в случай па 
нещастие на техни работници да плащат от себе си, да 
понасят те известни разходи и именно за такива случаи 
министерството сега, с тази минимална сума, ще иска да 
поеме грижата чрез общия фонд за работническите застра
ховки, за да отърве тези индустриалци от тия грижи, ог 
тези рискове, които имат, когато се случват в техник’ 
предприятия нещастия. Но ако на отделните господа 
индустриалци им се вижда тежко да плащат доброволно 
или когато бъдат осъдени чрез съда — те са много редки



случаи, — известно обезщетение на своите работници, 
които са пострадали, ако това им се вижда тежко да го 
понасят сами, то идва да покаже колко е необходима във 
»меки случай една обща държавна застраховка, която 
юаи риск и тия тежести, които трябва да се понасят за 
поддържане на работници осакатени, на работници, кои- 
ю са пострадали във време на работа, да ги разхвърли 
1И.рху цялата индустрия, върху цялата класа на инду- 
с|риалците, а да не пада върху един отделен индустриа
лец. Министерството с вмъкването на тази малка сума от 
ИГ> 000 лв. за работниците в частните предприятия про
пи иска да отсрочи създаването на държавната застра
ховка за тия работници, която е наложителна необходи
мост и за която има всички условия и всички основания 
гега да се иска от Работническата социалдемократическа 
партия най-настоятелно. Забележете, г-да народни пред- 
пшштели, че тъкмо в последните години с развитието 
им самата индустрия, с нейното разширяване, с вмъква
ни о на се по-голяма и по-голяма работническа маса в 
разните индустриални предприятия, и заболяването па 
работниците, физическото израждане на работническата 
маса, масовото разпространение на туберкулозата с един 
опсбнющ факт. Това се констатира от наборните комисии, 
особено в ония центрове, в които има много индустриал
ни предприятия, в които са заети много работници и в 
«пито работниците са били по-дълго време и са изпитали 
влиянието на този труд; това се констатира от отчетите 
на окръжните и околийски лекари; това се констатира от 
анкетите в училищата, които се правят за работнически- 
II* дена; това може да го констатирате с маса и маса офи
циални и други статистически данни. Независимо от то
на именно през време на войната, когато работническите 
ншАПкати нямат възможност да се намесват в урсгулир- 
Нансто отношенията между господарите и работниците, 
между труда и капитала, когато под тежестта на воен- 
ни|о положение, на цензурата и на всевъзможните други 
» итнптелни ограничения и при липсата на конституцион
ни гаранции останалите тук работници не могат да за
пий ят себе си, българските индустриалци се считат с 
|щ пи рзани ръце и си позволяват най-безскрупулна ек- 
и 1Лоа'1ация на работническия труд, особено на жените и



децата. И тъкмо през този период на войната — това 
показа особено Балканската война, ■— при тази разюз
дана, безогледна, безгранична експлоатация на труда 
имаме едно значително покачване на злополуките, па 
тежките осакатявания, на смъртните случаи в индустрия
та. Министерството не се погрижи да установи една офи
циална статистика в това отношение, от която би се видял 
този поразителен ръст на злополуките между работни 
ците, особено в покровителствуваните индустриални пред 
приятия. От сведенията обаче, които държи Работниче
ският синдикален съюз, които до войната и до въвежда
нето на цензурата можеха свободно да се изнасят в «Ра
ботнически вестник», се виждат следните данни, които 
са много характерни и хвърлят голяма светлина върху 
положението, в което е поставена българската работни
ческа класа, тази жизнена и създаваща богатствата об
ществена класа. През 1908 г. в статистиката на Работни
ческия синдикален съюз и в колоните на «Работниче
ски вестник» са отбелязани 247 тежки осакатявания, кои
то са предизвикали пълна или частична инвалидност. Ог 
тези 247 тежки осакатявания 39 са били смъртни случаи. 
В 1909 г. тежките осакатявания са 295 с 51 смъртни слу
чаи от тях; в 1910 г. — 359 общо, 98 смъртни случаи, 
в 1911 — 483 със 114 смъртни случаи; в 1912 г. — пре
карана една част във война — общо 521 злополуки със 
122 смъртни случаи; в 1913 г. — половината от нея вън 
война — 563 тежки осакатявания, от които 131 смъртни 
случаи. Общото покачване от 1908 г. до 1913 г. — в едни 
подобен 5—6-годишен период — на тежките осакатява
ния е 124%. Покачването на смъртните случаи — срав
нена 1908 г. с 1913 г. — е 235%. Това са, г-да народни 
представители, тежките осакатявания, които са отбеля
зани от органите на Работническия синдикален съюз, 
които са били известни, които са могли да се уло
вят и за които е имало възможност да се дадат сведения 
в Централния синдикален съюз*, а колко други оса
катявания са станали в мелници, мини и разни ин
дустриални предприятия, отдалечени в планини и раз
ни села, те не са минали в тези данни, и ако те 
биха се прибавили, тези цифри биха получили още по-

* Отнася се за Синдикалния комитет на ОРСС. (Ред.)



иптрссающа форма и още по-голямо значение. Във всич
ки тези случаи на заболяване и на осакатяване българ
ските работници в частната индустрия нямат абсолютно 
никаква защита от държавата. В известни отношения из
питна защита, доста широка, както знаете, съществува 
по Закона за добитъка61 на селянина; известна защита, 
i ьчдадена по хуманни съображения, съществува за ку
четата, котките и други животни, които не трябва да се 
iретпрат зле, за да не бъдат накърнени добросърдечните 
чувства на българските граждани и гражданки, но за 
работниците в търговията, индустрията, транспорта, в 
частните предприятия няма никаква законодателна за
крила. Българският работник може да заболее — а той 
е често изложен на заболявания поради условията на 
работата, поради дългия работен ден, поради лошата 
крана и квартира, поради голямата скъпотия, поради 
всичките ужаси на своето положение, — може да забо
лее, обаче той бива веднага изхвърлян на улицата, той 
се лишава от заплата в онзи момент, когато най-голяма 
необходимост има да притежава средства за лекуване, за 
но-добра храна и по-спокойно живеене. А обикновените 
лвболявания, които се прекарват от работниците на кра
ви, без да бъдат подпомогнати от медицинска помощ, без 
дп имат парична подкрепа и законна защита, водят до 
разрушение на организма, до докарване на големи бо
лести, идва туберкулозата и затова виждаме туй масово 
разпространение на болестите в работническата класа, 
конто правят от нея една класа, която отива към израж- 
дпне. Осакателите работници не могат да намерят абсо
лютно никаква защита; те трябва да доказват, че са ви
новни господарите, за да получат известно обезщетение; 
обикновеният професионален риск не се поема от самото 
предприятие, както е установено във всички индустриал
ни европейски държави. Изобщо българските работници 
«в предоставени на съдбата, на произвола на своите екс
плоататори и затова имаме пълно физическо израждане 
нв голяма маса от тези работници, особено на жените и 
депата, които сега са напълнили близо 80% от целия 
елемент, който сега работи в разните индустриални и дру- 
IH предприятия в нашата страна.

Държавната застраховка в случай на болест и злопо



лука, инвалидност, старост, смърт и пр. трябва да бъде 
въведена, един закон за държавната застраховка е абсо
лютно необходим и в тази област, ако има нещо, което 
трябва веднага да се направи, което се налага да бъде 
сторено немедлено, то е преди всичко създаването подоб
на държавна застраховка за работниците. Избива се цве
тът на българския пролетариат, на тези, които работят 
в индустрията и създават благата и богатствата, а дър
жавата стоп индиферентна, не предприема нищо. Заявя
ва се тук постоянно, че се пишат закони, че били готови, 
че ще бъдат внесени в Народното събрание, обаче и до
сега не се виждат. Относително тази тъй необходима дър
жавна застраховка имаме само една сума от 25 хиляди, 
конто не се знае как и кому ще бъдат раздадени и какъв 
ще бъде критерият при раздаването.

Нещо повече, бих искал да изтъкна във връзка с тази 
необходима защита на работническия труд у нас. Как се 
отнасят държавните органи към работническия труд и 
индустрията, измежду многото факти може да ви послу
жи следният пример най-добре. В Габрово, г-да народни 
представители, един център на текстилната индустрия, 
както е известно, министерството има свой инспектор на 
труда сега, в този момент. От тримата инспектори, които 
то има на разположение, единият от тях е в Габрово, 
другият в Шумен и третият в един друг провинциален 
град. Габровският инспектор на труда, макар и държа
вен чиновник, изложен твърде много на давленията па 
индустриалците в Габрово, си позволил във всеки случай 
желанието да употреби по-големи усилия за прилагането 
Закона за женския и детския труд, считайки много осно
вателно, че този закон не е суспендиран във време па 
войната с никакъв друг закон от Народното събрание, 
нито от някаква друга власт. Инспекторът на труда по
сещава няколко от текстилните фабрики, ревизира някои 
от тях, иска да бъдат спазени постановленията на Закопа 
за женския и детския труд, на някои от нарушители!е 
съставя актове. Научава се обаче делегатът на военно!о 
интендантство, явява се във фабриката, дето той отива 
да ревизира, изгонва го по един най-брутален начин от 
фабриката и му запрещава под страх на побой, на арест 
или на наказание от военните власти да прави по-нага-



| мини ревизии на текстилните фабрики в Габрово пора
ди това, че били милитаризирани и били в служба на 
именното интендантство. Обиденият и обруган инспектор 
ни труда се обръща с писмо до Министерството на труда, 
оплаква се и моли за наставления какво да прави по
иш атък. Делегатът на военното интендантство в Габрово, 
мг друга страна, пише едно писмо в Министерството на
• руда, с което тоже иска да се внуши на габровския ин
спектор на труда да не създава излишни безпокойства в 
работата на текстилните фабрики, да не пречи на нощната 
работа на тези фабрики, да не прави «една излишна об- 
ирукция» на военните власти там и, с една реч, да остави 
емп.ршено свободни г-да габровските фабриканти да 
експлоатират безчовечно женския и детски труд в своите 
фабрики и да не зачитат абсолютно никакви постановле
ния на Закона за женския и детския труд. Г-н делегатът 
на военното интендантство не се интересува за това, че 
има Закон за женския и детския труд, който там трябва 
да бъде прилаган, че има Закон за инспектората на труда, 
който също повелява инспекция, ревизиране на тези ин
дустриални предприятия. Не, той иска да бъде освобо
ден от «излишни безпокойства и обструкции», които уж 
му са правени от инспектора на труда. И вие ще поми
слите може би, г-да народни представители, че по повод 
оплакването на министерския инспектор на труда в Габ
рово и по повод на туй нахално писмо на делегата на воен
ното интенданство министерството се е намесило и е на
правило защита на своя инспектор и за прилагането на 
«икона? Нищо подобно. Отговор на това писмо инспек- 
трът не е получил; нарочно не му е писано, за да не вли- 
«а Министерството на труда в конфликт с Министерството 
иа войната, като жертвува по този начин законите, които
• а задължителни за него и които трябва да бъдат при
лагани, без да се правят каквито и да е отклонения.

Гдин втор пример. Когато текстилните фабрики се ми
ли тризираха, поставиха се на разположение на военните 
пласти за нуждите на войната, в оценките на изработе
ни I е платове от текстилните фабриканти се вложи и 36% 
повече за увеличение заплатата на работниците и работ
ничките в тези индустриални заведения. Длъжност беше 
очевидно на Военното министерство от своя страна и осо



бено на Министерството на труда да се погрижи за при 
лагането на това решение, тъй като самите фабриканти 
си получават 30% повече, отколкото би трябвало да по
лучат, ако не беше предвидено туй увеличение за техните 
работници. Те обаче нищо не направиха. Една голяма 
част от текстилните фабрики в Сливен и всички текстил
ни фабрики в Габрово не плащат тия 30% на работни 
ците. Едва напоследък някои почнаха да увеличават зап
латите на своите работници и между самите фабриканти 
дори се явява спор и недоволство, че едни са принудени 
да се подчинят на тая разпоредба, да дават 30%, а други 
не дават.

В. Коларов: Други даже намаляват.
Г. Димитров: Двете министерства обаче стоят със 

скръстени ръце, не предприемат нищо. Тези 30% следо
вателно, предвидени в самата оценка, в това, което дър
жавата, Военното министерство плаща за изработване 
текстилни произведения за нуждите на войната, остават 
в джобовете на фабрикантите. Господа! Вие ще се съг
ласите, че тук имаме не само «недоумение», както се каза 
от преждеговорившия*, ще се съгласите, че има не само 
«недосхващане», «недоразбиране» и пр.; не, има в случая 
една жажда за големи печалби, има в случая едно открито 
покровителство от страна на държавата, в лицето па 
правителството и неговите органи, на българските инду
стриалци, които ограбват труда на работническата класа

Имайки всичко това предвид, г-да народни предста
вители, ние сме принудени отново да повдигнем своя 
глас в Народното събрание за създаване на една ефикас
на законодателна закрила на работническия труд, да по
искаме от правителството да внесе ония законопроекти, 
които то по-рано обеща, които прокламира на няколко 
пъти, за които неговият министър на труда при прекрл 
тяване първата половина на сесията наново даде известни 
декларации тук. Тия законопроекти искаме да бъдат 
внесени и преди всичко законопроектът за държавна за 
страховка на работниците като един актуален, необхо
дим, спешен законопроект, който трябва да бъде прокаран 
още през време на самата война.

Илия Янулов. ( Р е д . )



Па второ място, ние настояваме да бъдат поставени 
на дневен ред ония законопроекти, които е внесла на
пипа парламентарна група*. Искаме да бъде поставен 
па дневен ред Законопроектът за инспекцията на труда, 
иойто предвижда от своя страна независимо от всичко 
друго и множество приходни източници за самия този 
фонд Работнически застраховки — един законопроект, 
1и»Ггго тоже е наложителен и трябва да бъде разгледан и 
приет от Народното събрание. Ние искаме тоже да бъде 
поставен на дневен ред законопроект за заплатите на ра
ботниците в частните предприятия — един въпрос, който 
парично трябва да бъде разрешен окончателно и благо
приятно за работниците в тия предприятия, намиращи 
и* и редовете на войската, за работниците, които не са 
и редовете на войската, които работят тук, но които тряб- 
ип да получат своите заплати съобразно с поскъпването 
но живота. По този случай трябва да отбележа, че проек- 
I |.г па Министерството на труда, внесен и в Министер-
• пия съвет, усвоява основното положение на законопроек- 
1п, вперен в камарата от нашата парламентарна група, 
ни нита се: защо този, приготвен вече от правителството 
инкопопроект Министерският съвет не го е приел, не го е 
нисеъл и не настоява за неговото разглеждане и приема
но от Народното събрание; защо Министерският съвет 
|мбнгва да го внесе под претекст, че има вече внесен зако
нопроект по същата тая материя от група народни пред-
■ i инатели и че правителството счита излишно да внесе 
подобен законопроект? Мене ми се струва, г-да народни 
нродставители, че целта, която се гони с тази маневра 
нд правителството и на Министерския съвет, е очевидна. 
11рнпителството не желае да бъде прокаран подобен за
конопроект; не желае да бъде прокаран, защото в такъв
• думай с плащането на заплати през време на войната на 
« конте работници, които се намират в редовете на войската, 
ки* бъдат обременени тия индустриалци, банкери и пр. 
н пр., които то защищава постоянно; те ще бъдат обре- 
огнепи да дадат едно увеличение на заплатите, които сега 
получават техните работници. И защото то изхожда от 
н и nine класови интереси — не защото не разбира, не

• ь м  Законодателната инициатива на социалдемокрацията.. С., Парт.
■ * и ни и п-ца, 1915, 64 с.



защото недоумява, но защото изхожда от техните класики 
интереси, от интересите на техните печалби, — затуй и» 
не иска да внесе само един подобен законопроект, кош и 
би накърнил, би намалил до известна степен печалбам, 
която имат през време на войната. Оставя се на частнат 
инициатива. Е, добре, правителството разчита вероятни 
на това: този законопроект ще бъде поставен на дневен 
ред — ако въобще бъде поставен на дневен ред, — по и 
такъв случай тон ще има съдбата да пропадне в самон* 
Народно събрание, да бъде погребан в самото Народи11 
събрание поради противодействието на парламентарнин 
групи, които нямат интерес да бъде прокарана подобни 
една законодателна инициатива, и в такъв случай при 
вителството може да умие ръцете си. С един куршум I" 
иска да удари два заека: първо, да спаси български и 
индустриалци от такава тежест и, второ, да каже: «Ни», 
аз дадох съгласието си да бъде поставен на дневен ред 
подобен законопроект, но Народното събрание намери ш 
излишно да бъде прокарана подобна законодателна пни 
ниатива.» Аз считам, г-да народни представители, че и 
случая правителството нарочно играе. Това е една не 
достойна игра тъкмо в този момент, когато маса от течи 
работници са на бойните полета, а техните семейства глн 
дуват, и когато държавата беше длъжна да принуди пи 
подарите да понесат една подобна материална 'жертва и 
един момент, когато те изкарват толкова голяма печалби 
именно поради войната.

Правителството, вместо да прибегне сега, във втори 
та половина на сесията, както беше обещало, веднага ккм 
узаконяване на мероприятия, които биха защитили ри 
ботническия труд и които по този начин най-добре бичи 
спомогнали за развитието на производителните сили и 
България, за които толкоз много говориха по-рано и I и 
Теодоров, и г-н Тончев при разглеждането на бюджет 
мероприятия, които биха спомогнали за правилното пкм 
номическо развитие на страната и след войната, в м е т и  
една протекция на труда ефикасна, сериозна, конт * 
необходимост за индустриалното и въобще за икономи 
ческото развитие на България, то ни внася един сноп »•» 
законопроекти — всички сте ги получили и разгледали 
за Ивана, за Драгана, за Стояна, един сноп дребни ш



ипиоироекти, г-да народни представители, за опрощава- 
(!•' например на някой си Соломон 38 лв., произходящи 
i*i мито, за отсичане на няколко букови дървета някъде 
а ир. н пр., дребни закончета, в един момент, когато цяла 
миа класа, брояща десетки и стотини хиляди хора, се 
намира в ужас, в един момент, когато трябва да бъде
* * щадена една ефикасна законодателна закрила на ра- 
б*нннчеекия труд. Ние отново, г-да народни представи- 
*«"1и, настояваме пред правителството и парламента да 
имат те едно благоприятно разрешение на въпроса за 
ншпподателната закрила на работническия труд, изхож- 
inliKii, първо, от нуждите на самото икономическо раз
ми I но на България, в което ние като една революционна 
обществена класа, бъдещето на която предвиждаме, сме 
(•раПио заинтересовани, и, второ, изхождайки от обстоя- 
||"ичното, че работническата класа в нашата страна, 
I*/Ц< го работническата класа и във всичките други страни, 
ичм да извършва една много важна историческа мисия в
* *п inпото капиталистическо общество, което доведе ра- 
iiMiirie до една кървава катастрофа на целия свят и което 
hui не може да тури край, да намери модус за нрскра-
* шишето на тая касапница, на тая световна катастрофа. 
II ннцото тая работническа класа има да извършва по
дбил велика историческа мисия, да освободи човсче- 
I iimm от ужасите на капитализма, затова ние сме заин- 
м'|нтоиани дълбоко, заинтересован е целият български 
*(11||(>д работническата класа да бъде здрава физически и 
>м бъде бодра духом да издържи всички ужаси па сегаш-
* * * • I * * положение, за да се яви утре да изпълни добре своя- 
м мисия, да тури край на едно робство, което води наро
чи ш към взаимно изтребление и унищожение, което води 
•имот човечество да бъде удавено в кърви и разорения.

Пие пе апелираме към добрите сърца на членовете на 
uni*пнота. Ние няма да си правим тая илюзия да апелн- 
1*1* ис към добрите сърца на представителите па буржоаз
ии ю партии. Ние сме дошли тук не да ви молим, г-да 
и>11м>дш1 представители и г-да министри. Тая задача могат
* I имат други; те могат да ви убеждават, че една необ- 
•' * |им<юг за успеха на самата народна отбрана, за добрия 
и s на войската е да създадете известни закончета, с кои- 
*•* in хвърлите прах в очите на нещастните работници,

I . • >|>i и Димитров, т. 7



които се бият на бойните полета, за да пазят интересите 
и печалбите на господствующата капиталистическа кла 
са у нас. Други имат тази задача с всевъзможни благо 
пожелания в този смисъл да се мъчат да ви склонят към 
известни мероприятия, които действително биха позалъ 
гали умовете и духа на бойните полета. Ние можем от
кровено да кажем: ние не сме заинтересовани да има там 
кой знае какъв бодър дух. Интересът на българския народ 
не е да продължава войната до безкбнечност или дото
гава, докато биха искали германските империалистически 
интереси или други в света. Българският народ отдавна 
иска мир. Условията за този мир са вече назрели, този 
мир трябва да бъде възстановен. И ако не се възстано
вява, то е затуй, защото правителствата на едната или 
другата воюващи групировки не са в състояние да турш 
край на катастрофата, която разразиха преди години, 
не са в състояние да прекратят това положение, кост  
създадоха, защото тия правителства се страхуват да се 
върнат пред народите си сега, без да са разрешили въп
росите, за които е обявена войната, защото те изнемог
ват от страх пред революционното движение, което ще 
последва днешната война. Е, добре, г-да народни пред 
ставители, българският народ, както и другите евроиен 
ски народи са заинтересовани да бъде прекратена час по 
скоро тая война, за да могат те да изпълнят своята за 
дача, да изкоренят окончателно причините, които докар
ват подобни световни катастрофи, подобни войни. И за 
туй ние искаме работническо законодателство, за кост 
ви говорим. Ние искаме законодателна защита на рабш 
ническия труд; ние искаме държавна застраховка па ра 
ботниците в случай на болест, инвалидност и пр. не за 
да направим възможно продължаването на войната, но зл 
да улесним, за да увеличим силите на тая обществени 
класа в България, която заедно с пролетариата в други м' 
страни има да освободи народите и цялото човечество ш 
ужасите на капитализма, който довежда подобни пещи 
стия, подобни бедствия.

В този смисъл ние правим своето предупреждение ким 
правителството и към парламента. Вие можете, г-да пи 
родни представители, да бъдете заслепени от печалби ц» 
и интересите на отделните групи и на цялата господствуи»



ща класа у нас. Заради тях, заради тия капиталистически* 
печалби вие можете да пожертвувате жизнените интереси 
на цял един народ. Това можете да сторите сега толкоз 
по-спокойно може би за своята съвест и за себе си, затуй 
щщото тия, от които зависи да ви се наложи това, което е 
необходимо за страната и за народа, не са тук; те са дру- 
I ндс, те са в клещите на милитаризма и нямат възможност 
веднага да действуват. Но недейте забравя, че и тези, 
които са там, и онези, които са тук, членове на работни
ческата класа — мъже, жени и деца, — ще могат, ако не 
днес, ако не в този момент, сковани от войната, от воен- 
ною положение и от цензурата, лишени от всички кон- 
сттуционни гаранции, тъй много необходими за тях, 
дп добият възможност в близко време да наредят своите 
ниюреси, да наредят своето положение тъй, както дик- 
I у пат разбиранията им, и да освободят себе си и целия 
ндрод от робството, при което днес господствующа една 
класа, капиталистическата, за своите лични интереси, 
1Д споите капиталистически печалби излага на избиване, 
нд осакатяване, на унищожение най-жизнените елементи 
нд цялата българска нация. ( Р ъ к о п л я с к а н е  о т  
к р а й н а т а  л е в и ц а . )

Стенографски дневници,
XVI I  ОНС, I I I  РС, 43 з.. Печата се по текста

И февруари 1917 г.. с. 950—954 на Стенографски дневници

* Н с т е н о г р а ф с к и я  п р о т о к о л  д у м а т а  п о г р е ш н о  е записана « р а б о т н и ч е -  
«и» (Ред.)



ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА ЗАПЛАТИТЕ 
НА РАБОТНИЦИТЕ И СЛУЖЕЩИТЕ 

ОТ ЧАСТНИТЕ ПРЕДПРИЯТИЯ 
ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА

Реч в Народното събрание*

22 февруари 1917 г.

Г-да народни представители! Общата мобилизации <и 
10 септември 1915 г. постави в едно извънредно тежки 
положение работниците и служещите в частните пред 
приятни в нашата страна. С повикването в редовете ii.i 
войската всички тия български граждани бидоха лнше 
ни от редовните свои доходи и техните семейства остана 
ха без всякакви средства за издръжка. Работниците п 
служещите в частните предприятия, отишли в редовен 
на войската, не можеха да разчитат нито тогава, в дени 
на мобилизацията, когато внезапно трябваше да напук 
нат своите семейства и мирния труд, нито впоследсиии 
до ден-днешен, на минали запаси, защото те подобни н< 
са имали и не са могли да имат. Тия работници и служе 
щи в частните предприятия не могат да разчитат и iu 
бъдещето, защото сигурно е, че след като се свърши 
войната и се възстанови наново мирът, те отново ще се 
върнат в индустрията, занаятите и търговията и ще пм;и 
да работят следователно онази работа, която са рабош 
ли преди войната, и със същата надница, каквато са iim .i 
ли дотогава, и може би по-лоша. Та, казвам, тая трудещи 
се маса не може да разчита на никакви нови печалби 
на никакви нови доходи в бъдеще, с които да покри* 
своите разходи или дефицити през време на сегашна i t 
война. Не можейки следователно да разчита на зап.ин 
от миналото, тя не може да разчита и на известни ппш 
доходи в бъдеще. Тая маса, многохилядна у нас, маса m

* Законопроектът е внесен от парламентарната група на БРС Д П  (i. < I 
Вж настоящия том. с. 566 — 569. (Ред.)



рнботници и служещи в частните предприятия, ще бъде 
м »дожсна на крайна мизерия и нейните семейства от ка
чилото на войната до ден-днешен прекарват съществува
нието си с тия малки помощи, които държавата дава на 
ип||шипките семейства — помощ, както се знае, съвър
шено недостатъчна, размерът на която става се по-не- 
нмеиггъчен във връзка със скъпотията през време на вой
ни I и. Мо и онази маса от работници, от мъже, жени и 
»1'Удещн се деца, които останаха в тила, които останаха 
ни местата си и които работят от началото на войната и 
им днес в частни предприятия, биде изложена под режи
ми на извънредната скъпотия — една скъпотия нечувана. 
1 нмо, г-да народни представители, от м. юли 1914 г. до 
м юли 1916 г., в един срок от 2 години, необходимите 
Ч'пн птелни продукти, на брой 23, са поскъпнели със 
1мм'!и, отоплителните материали са поскъпнели с 317%, 
н мОлсклото е поскъпняло с 210%. От м. юли 1916 г. до
или само по нормираните цени на тия артикули, нор
мирани от Централния комитет за стопански грижи и 
мнществена предвидливост или от неговите местни орга
ни, има едно ново поскъпняване от 30% средно, а всички 
мишо, че тия нормирани цени от органите на Централ
ни н комитет за стопански грижи и обществена предвид- 
дминет никъде не се спазват и те са далеч от действител- 
н|це цени, по които се купуват необходимите хранителни 
»• други материали днес. Подложени на една подобна 
нечувана скъпотия през време на войната, немобилизи- 
рмниго работници и служещи, тези, които останаха в 
индустрията, занаятите и търговията, които останаха 
и и  ре в страната, нямаха абсолютно никаква възможност 
емнин) поради изключителното време на войната да по
м и та т  своята работническа надница до размера на по
пушените цени на хранителните продукти и другите пред- 
»•( I и от първа необходимост. Преди всичко в различните 
индустриални, занаятчийски и търговски предприятия 
•милу една маса от жени, деца, широко започна да се 
тнолтува детският и женски труд, който обикновено е 
им евтин и особено през време на войната е по-евтин по
ни ди лошото положение на семействата, от които нзхож- 
н1 юли елемент, и който като по-евтин се яви един кон- 
* \р»чгг на ония работници и служещи, които са оставени



да работят в частните предприятия през време на война 
та. Масовото навлизане на жени и деца през време на вой 
ната дойде много добре за стопаните на частните предприя 
тия да се противопоставят на всяко увеличение на рл 
ботническите надници през време на войната, увелпче 
ние, което би подравнило до известна степен надницип- 
с цените на продуктите.

На второ място, в България се озоваха в качество и» 
на военнопленници хиляди и хиляди сърби, черногорци, 
румъни, а в последно време и руси — това са близо 70- <мп 
хиляди души пленници, които се намират сега в българ 
ски територии. Голяма част от тези пленници са изгюл 
зувани за работа в индустриалните и други предприя 
тия. Квалифицирани професионални работници военно 
пленници се отстъпиха на стопаните на частни предприя 
тия и особено на частни предприятия, които работят д о  
ставки за държавата и за нуждите на армията, на цена 
много ниска. И тия способни инак работници, задълже
ни от положението си като пленници, потиснати от воен 
ния режим, под който те са поставени, са принудени 
да работят извънредно евтино и по този начин те също 
така, както жените и децата в индустрията, сега се явя 
ват едни силни конкуренти на свободните работници и 
тези частни предприятия. Най-сетне и работнически и’ 
синдикати, организациите на работниците, които в пор 
мално време в повечето от важните професии на наша iи 
страна са естествените регулатори на работническа!*' 
надница, тия работнически синдикати през време на в о й  
ната са изпразнени откъм членове, защото последните ш 
на бойното поле, са парализирани в своята дейност, д о  
колкото имат хора, защото имат цензура и изключителен 
режим и не са в състояние да защитят интересите на ра 
ботниците и да подействуват като един важен фактор :т 
урегулиране работническите надници благоприятно :ш 
работниците и служещите. При това положение, г-дн 
народни представители, ето вече година и няколко ме 
сеца, откак България се е намесила във войната, стопи 
ните на частните предприятия се ползуват от женски и 
и детски труд, ползуват се от евтиния и принудителен 
труд на военнопленниците и подлагат на безчовечна ек 
сплоатация българските свободни работници и служе 
щи, останали в частните предприятия.



Г.дно голямо и грамадно несъответствие съществува 
между размера на работническата надница през време 
ип пойната и цените на необходимите предмети, такова 
I рпмадно несъответствие, каквото в никоя страна сега, 
и|м*м време на войната, няма и каквото не е запомнено 
никога у нас до днешния момент. Няма официална ста- 
i цинка, нито официална анкета. Министерството на тру
пи не направи това, което беше длъжно да направи през 
време на войната, за да се констатира точно влиянието 
ик пойната върху индустрията изобщо и специално вър- 
* V положението на работниците, заети в индустрията и 
'фугите клонове на производството. Няма такава офи
циална анкета или статистика, но от анкетата, която на
прави Работническият синдикален съюз миналата година 
през юли месец само на 245 предприятия в цялата страна, 
и* оказа, че 80% от тези 245 индустриални и др. пред
приятия през м. юли 1916 г. са имали същите работничес
ки надници по размер, каквито са били при обявяването 
на мобилизацията — 10 септември 1915 г. В 11% от тези 
предприятия надниците са дори намалени с известен 
процент и само в 9% от тези 245 предприятия надниците 
га увеличени с 10—20—30, а нейде и 50% от мобилиза
цията до юли месец 1916 г. Вие ще се съгласите, г-да 
народни представители, че при едно поскъпване на хра
нителните продукти от 188%, на отоплителния материал 
<11 317% и на облеклото от 210% сигурно е, че това не- 
■шнчптелно увеличение на работническата заплата в 
I амо 9% от 245 предприятия, в 80% същите заплати и в 
! I % намалена заплата, това положение хвърля една го
ляма маса от работниците мъже, жени, деца, които pa
ru пят в частните предприятия, в една крайна мизерия! 
I! действително, касае се не само за една социална мизе
рия, каквато търпи тази работническа маса през време 
ви пойната. Социална мизерия работническата маса тър
пеше и в нормално време, и преди днешната война; тя 
ме можеше да се ползува от всички културни удобства, 
впито днешното общество дава на другите класи; тя не 
можеше да задоволява своите социални културни потреби 
п необходимата степен, но днес това, което има в наша- 
н1 прана, то е, че тази оставена в частната индустрия, в 
щилитите и търговията, във всички частни предприятия



работническа маса търпи една страшна физическа мизс 
рия. Тя е принудена да не дояжда, да се носи много зле, 
да живее извънредно зле при всичките условия, коти 
твърде много действуват сега за разрушение на човешкия 
организъм и които водят тая маса и особено младото но 
коление на работническата класа на България към пълно 
физическо и духовно израждане. Влиянието на войната, 
г-да народни представители, се отразява зле не само вър 
ху работниците и служещите в частните предприятия, 
но то очевидно засяга и другите слоеве на обществото, 
засегна и държавните служители, но държавата, както 
знаете, в началото още се съгласи да бъдат плащани цс 
лите заплати на нейните служещи и работници, намира 
щи се в редовете на войската. По инициатива на социал 
демократическата парламентарна група, подкрепена и 
от други народни представители, правителството впо 
следствие се съгласи тоже да се даде едно добавъчно 
възнаграждение на държавните служители поради ски 
потията и изключителното положение, създадено от вой 
ната — едно добавъчно възнаграждение, недостатъчно на 
истина, но добавъчно възнаграждение, което внесе па 
вестно облекчение в положението на този слой наемнпн.11 
в нашата страна. Частните работници и служещи обаче 
останаха без това; и тези, които са мобилизирани, не по 
лучават и до днес никаква заплата, с малки изключения 
Тези, които в частните предприятия не работят сега, 
са принудени с недостатъчна заплата да живеят при тая 

•колосална скъпотия. Имайки това положение предвид, 
от страна на нашата парламентарна група още в бюджет 
ните дебати на 1915 г., веднага с намесване във войната 
от страна на България, ние поискахме въпросът с поло 
жението на работниците в частните предприятия да се 
уреди по законодателен път. Тогава обосновахме тази 
необходимост и поискахме правителството да внесе сне 
циален законопроект за тая цел. Една многохилядна 
работническа маса не можеше да остане без никаква 
протекция от страна на държавата, казахме тогава пие 
В редовната сесия на 1916 г. отправихме специално нп 
тане към правителството*, респективно към миннарще
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им труда и финансите, с което искахме да знаем прави- 
m v i c t b o t o  не е ли готово да внесе законопроект за плаща
не заплатите на тези, които са в редовете на войската 
през време на войната, и за увеличение заплатата на всич
ки ония, които сега работят в частните предприятия. 
Ми това питане, както и на много други питания от стра
ни па нашата парламентарна група, не се отговори от 
прана на правителството. По въпроса за добавъчното 
щ.зпаграждение, когато то се дебатираше, когато се ре
шаваше, ние тоже подчертахме необходимостта, давайки 
щ.ржавата добавъчно възнаграждение на държавните 
служители, да се създаде закон за уреждане положение- 
н» на работниците и за уреждане заплатите на работници- 
ic от частните предприятия. Тогава изтъкнахме всичките 
основания, поради които държавата е длъжна да излезе 
с един подобен законодателен акт чрез парламента, за 
дн не стоят масите, частните работници и служещи в оно- 
1ш положение, в което мобилизацията ги завари. И ко
нно и след това правителството не направи никаква за
конодателна стъпка в тази посока, социалдемократичес
ката парламентарна група, изпълнявайки един дълг 
ким работническата класа, чиито избраници са нейните 
членове, внесе настоящия законопроект в Народното 
п.брание през извънредната сесия на 1916 г. с настоя- 
uvma молба да бъде поставен той на дневен ред час по- 
скоро, да бъде разгледан и приет от парламента. От юли 
1916 г., г-да народни представители, ето вече доста месе
ни минаха и ние имаме този законопроект едва днес no
cí пнен на дневен ред. Каква ще бъде неговата съдба,
11 »па близките дни ще покажат, но на всеки случай един 
шкоиопроект, който отдавна трябваше да бъде поставен 
на дневен ред в камарата, да бъде разгледан и приет, 
както това е направено в множество други воюващи стра
ни, сега се поставя едва днес на дневен ред. Какво се ис
ка, г-да народни представители, със законопроекта, 
който нашата парламентарна група е внесла в Народното 
i |.6раиие и който сега е предмет на разискване в кама
ра га?

Четири са неговите основни положения: първо, уве
личение на заплатите на работниците и служещите в 
частните предприятия през’ време на войната, работей



ки през периода на войната; второ, установяване една 
минимална заплата за работниците в онези частни пред
приятия, които се занимават с обществени и държавни 
доставки и работи; трето, плащане цялата заплата па 
работниците и служещите, които са в редовете на войска
та от предприятията, които функционират и през вре
ме на войната, и, четвърто, запазване местата на тели 
частни работници и служещи за след демобилизацията. 
Съвсем накратко, г-да народни представители, аз ще обяс
ня и четирите тези основни положения, върху които е 
изграден нашият законопроект, и ще посоча необходи
мостта от тяхното приемане.

Работническите надници у нас и в нормално време пи 
своя размер не са били достатъчни да задоволят нуждите 
на работника и неговото семейство; и в нормално време 
работническите надници са били под необходимия, както 
се казва existenz minimum* за културното съществувание 
на работника и неговото семейство. Официалните стати
стически данни, които има за това, за годините, в които 
България не е прекарала във война, напълно потвърж
дават тази моя мисъл. Обикновената надница, надница 
на един обикновен надничар у нас в 1911 г., средно за 
цялата страна е 2,18 лв.; надницата на обикновения над
ничар в 1895 г. е 1,88 лв.; през целия този период от 
1895 г. до 1911 г. надницата на обикновения работник- 
надничар в нашата страна е увеличена само с 28%, до 
като през същия този период цената само на 10 храни
телни продукти, като на първо място: хляба, солта, ме
сото, маслото, сиренето, яйцата, фасула, зехтина, мляко
то и захарта, е увеличена с 42%, или два пъти повече от 
увеличението на надницата на обикновения работник- 
надничар през периода от 1895—1911 г. През същото 
това време дървата са увеличени с 68%, или три пъти 
повече от увеличението на обикновената работнически 
надница. Но тоже надницата и в покровителствуванатн 
индустрия — индустрията, за която държавата полагп 
толкова много грижи и полага толкова големи и широки 
материални жертви, която обременява с подобни маге-

* Existenz minimum (лат.) — най-малкото, което е необходимо за ст.щг 
ствуване. ( Р е д . )



р пални жертви и населението — консуматори на страна
та — все уж за нейното насърчаване, за нейното разви
тие — и в  тази покровителствувана индустрия работни
ческата надница стои извънредно зле. Средната надница 
м цялата покровителствувана индустрия в 1909 г. е 2,02 лв.; 
и 1910 г. — 2,15 лв.; в 1911 г. — 2,25; в 1912 — 2,34. 
Или от 1909 до 1912 г. надницата средно в насърчаваната 
индустрия е увеличена само с 15%. Най-ниска е надни
цата — 2,03 лв. — през 1912 г. в текстилната индустрия 
и най-висока е в добиване електрическа енергия — 3,38 лв. 
Ако, г-да народни представители, тази средна надница 
бихте обяснили с дните, през които работниците в насър
чаваната индустрия са работели за цялата година, то 
тгава ще получите още един по-нисък размер. Така на
пример за 1911 г. в цялата насърчавана индустрия има 
.'I 268 550 надници, изработени от 12 662 души работни
ци, Пада се средно по 258 надници на работник, или 
680,50 лв. за цялата година. И средната годишна заплата 
im индустриалния работник в насърчаваната индустрия 
през 1911 г. е 580,50 лв., за 1912 г. има 3 181 835 изра
ботени надници от 12 827 работници, или 247 дни за 
цялата година се падат на индустриалния работник на 
обща сума 576,98 лв. Индустриалният работник за 1912 г. 
средно годишна заплата има значи 576,98 лв. За всички 
години от 1909 г. насам до последната, за която имам 
сведения, средното време на работника през годината е 
250 дена. Тъй че тази средна надница за 1912 г. от 2,34 
лв. трябва да бъде сметната не на 365 дни, колкото дни 
има в годината и за колкото дни работникът и неговото 
семейство са принудени да изразходват за храна, облек
ло и пр., а трябва да бъдат сметнати на 250 дни средно 
в годината.

Ако бихте обърнали внимание върху сведенията, из
численията, които прави г-н Кирил Попов в своята «Сто
панска България»* по този въпрос, вие бихте намерили, 
че за 1912 г. нормалната надница в покровителствувана- 
1м индустрия трябва да я считаме между 2 — 2,50 за мъжа 
и 1—1,50 лв. за жената, заети в тази индустрия, 43% от

•  В ж  Попов, К и р и л  Г .  С т о п а н с к а  Б ъ л г а р и я  п р е з  1911 г .  С т а т и с т ,  и з с л е д -  
м и н н и .  С . ,  Д ъ р ж .  п - ц а ,  1 9 1 6 ,  4 8 3  с .  (Р е д .)



всички мъже работници в насърчаваната индустрия за 
1912 г. имат заплата под нормалната, по-долу от 2—2,50, 
и 51 % — повече значи от половината — жени, заети в 
насърчаваната индустрия имат надница под нормалната 
надница за тях — от 1—1,50 лв. От неговите данни се 
вижда един още по-поразителен в това отношение факт: 
от 10 163 работници мъже, жени и младежи, заети в на
сърчаваната индустрия, 2363 са задомени,- възрастни и 
издържат семейства. От тези 2363 задомени мъже и жени 
работници — 331 получават заплата на онова време, то
гава през 1912 г. — по-малко от 1,50 дневно, 2039 полу
чават от 1,50—2,50 дневно, от тези 331, които получават 
по-малко от 1,50, г-да народни представители, 66 мъже 
и 33 жени, които издържат 6-членно семейство — семей
ство от по 6 члена, — получават надница по-долу oí 
1,50 лв. Нещо, ще кажете, невероятно наистина, но факт, 
констатиран официално от Дирекцията на статистиката 
и обяснен, използуван в книгата на г-н Кирил Попов 
Би се помислило, че от 1912 г. тези съвършено незначи
телни и недостатъчни работнически надници в насърча
ваната индустрия са били покачени по един или друi 
начин вследствие едно или друго влияние. Но, г-да на
родни представители, инспекторските рапорти до г-н ми
нистъра на търговията, промишлеността и труда от 1913— 
1914 г. със своите оскъдни данни по работническите зап
лати идат да потвърдят, че едно увеличение средно на 
работническите надници в насърчаваната индустрия дей
ствително е постигнато, но то е едва достигнало до 30"и 
в края на 1914 г. — едно увеличение, което, като се при
бави към средната заплата по 2,34 лв. на 1912 г., се оказва 
съвсем незначително поради настъпилата скъпотия след 
Балканската война до края на J914 г.

Нашият законопроект говори за необходимостта <н 
едно увеличение на работническите надници във всички 
частни предприятия с 50% върху размера, който те са 
имали на 1 август 1916 г. Турена е тази дата, защото за
конопроектът тогава бе внесен и се очакваше, искаше се 
той да бъде поставен веднага на дневен ред и оттогава 
да влезе в сила като закон. Оттогава насам очевидно по 
ложението се е значително изменило: скъпотията стана 
още по-голяма и може смело да се поддържа, че това увс



лнченпе от 50% върху размера на надницата от 1916 г. 
юли или август, сега вече е недостатъчно, но във всеки 
случай тук се касае, г-да народни представители, за едно 
увеличение на номиналната работническа надница, едно 
увеличение с 50% или с повече, което има за цел да под
равни номиналния размер на работническата надница с 
повдигнатите цени на предметите от първа необходимост 
и да постави тези работници, които се трудят сега в част
ните предприятия, по отношение на техните заплати поне 
в това положение, в което са били до мобилизацията. 
Между номиналната работническа надница и действител
ната й стойност, както виждате, има една голяма разлика. 
Ами това всеки чувствува сега, не само работниците, 
конто разполагат с малки средства, но и други, които имат 
повече пари на разположение, за да съществуват. Днес 
чевът на пазара има тази стойност, която по-рано имаха 
.'Ill-те или 40-те стотинки; или това, което по-рано се ку
пуваше за 1 лв., сега за него същото трябва да се броят 
.1 лв. — в такава пропорция е поскъпнял животът, в та
кава пропорция е поскъпняло всичко това, което е от 
вирна необходимост за съществуванието на хората. Сле- 
,ц щателно, ако бихме искали да доведем тези, конто се 
намират сега в частната индустрия, поне до онова поло- 
щение, в което са били по-рано, при обявяване на моби
лизацията, трябва да повдигнем номиналния размер на 
работническите надници, за да стигнат по този начин 
вената на продуктите, която сега е установена. Не се 
касае следователно, г-да народни представители, да се 
подобри материалното положение на работническата кла- 
н1 в сравнение с положението й при мобилизацията, а 
се касае да се изравни поне нейната надница с условията, 
нрн които тя е поставена да живее през време па войната. 
|она увеличение на работническата надница е абсолютно 
необходимо. И то трябва да стане чрез вмешателството на 
и.ржавата, чрез един законодателен акт па парламента, 
ницото ако се остави въпросът да бъде разрешен ог сво- 
ппщото отношение между работници и господари, то 
днешното изключително време, г-да народни представн- 
tc'in, ще бъде използувано напълно от стопаните на част
ник* предприятия и работническите надници ще останат 
нп;| existenz minimmn’a, стопаните ще спечелят много



повече, отколкото във всяко друго време, за сметка па 
здравето, живота и бъдещето на работническата класа, 
върху плещите на която се крепи развитието на иконо
мическите сили и бъдещето на България. Вмешателство
то на държавата в случая е прочее абсолютно необходимо. 
И това е първият пункт на нашия законопроект — едно 
увеличение на работническите надници в частните пред
приятия.

Тук трябва между другото да забележа веднага, че 
не само едно номинално увеличение на работническите 
надници е необходимо. Необходими са много ефикасни 
мерки от страна на държавата за спадане цените на про
дуктите, за възможното поевтиняване на живота през 
време на войната. Но ние виждаме, че въпреки създа
ването на няколко закони за обществената предвидливост, 
такава предвидливост не се яви налице, резултати бла
готворни от нея няма и до днес, скъпотията се увеличава 
все повече и повече и най-малкото, което трябва да се 
направи, то е поне да се постигне това увеличение на ра
ботническите надници.

На второ място, нашият законопроект иска установя
ването на една минимална заплата на работниците, заети 
в ония частни предприятия, които изработват предмети 
за нуждите на армията, които се занимават с държавни 
и други обществени доставки и работи. Именно поради 
изключителното положение, г-да народни представители, 
поради това, че сега не съществуват условията на мир 
новременната конкуренция между стопани и предприе
мачи, които вземат различни държавни търгове и доста и 
ки, ония предприемачи, които имат възможност да взе
мат търговете, вземат ги на крайно износни за себе си 
условия и винаги, разчитайки на обстоятелството, че 
сега работническият труд е по-скъп, отколкото в пор 
мално време —- така казват те, — че работници се нами
рат по-мъчно, отколкото в мирно време, че по-големи 
разноски трябва да се направят за изработване на тези 
предмети, които са нужни за армията и за държавата, 
считат в своята калкулация по-високи надници от опия, 
които в нормално време е имало, особено тогава, ког.тк» 
конкуренция можеше да съществува между тия пред 
приемачи и конкуренти. Но когато тези предприятия ес



и:к»мат, когато се почне работата, тогава, ползувайки се 
пг труда на жени, деца и пленници, предприемачите пла- 
щ.тт много по-ниски надници от тези, които са се имали 
предвид при отстъпване на предприятието, на доставката 
мг страна на държавата. По този начин, г-да народни 
представители, държавата, като плаща твърде скъпо за 
предметите, които й се изработват от частни предприя- 
imi, голяма част от това отива в ръцете на стопаните па 
ши частни предприятия при съвършено ниските надници 
ни ония, които работят там. Един пресен пример имаме 
гега. Интендантството на Военното министерство и Ти
ловото управление дават свой материал на предприема
чи и София за изработване на военни ботуши и се счита, 
че те трябва да платят по 4 лв. за изработване на чифт 
fini уши — такава е сметката им; между това плащат по 
2,'10, 2,50 и максимум 3 лв. На сто хиляди чифта ботуши 
симо от труда на работниците, от това, което е предви
дено за работниците, те смъкват 100—150 хиляди лева. 
Л работниците, г-да народни представители, са прину
дени да постъпват на работа при една надница по-ниска, 
нищото Военното министерство, г-н министре, под пред
лог че тия частни стопани, тия частни предприятия ра
ботят за нуждите на войската, дава им много пленници, 
ни конто се заповядва да работят с ниска надница, и за 
ди не бъдат те в депото на пленниците, да не бъдат пра- 
|**ии някъде да работят по пътища и шосета и да бъдат 
шложени на още по-лош режим, принуждават се да ра
ботят в частните предприятия на един или друг стопанин 
е ниска надница и по този начин заставят и другите сво
бодни сега работници да работят тоже с по-ниска надни
ци от тази, която трябва да им се плати. Държавата тряб
ва да има предвид това положение, в което е поставен 
носителят на тъй наречения свободен труд, и първота 
нещо, което е необходимо, което трябва да се направи в 
юни отношение, то е при сключване на поемните условия 
ni отдаване на предприемач изработването на тези и тем 
подобни предмети за нуждите на войската или на дър
жаната да има клауза, която да установява минималната 
надница, която предприемачът е длъжен да плати на ония, 
конто ще приготвят доставката. Една протекция, една 
ифинцня за ония, които работят в предприятията за



нуждите на държавата и армията, е абсолютно необхо
дима. Ето защо, на второ място, нашият законопроет 
иска поставянето на една минимална надница във всички 
тия предприятия съобразно с условията на живота и 
дадено място.

На трето място, законопроектът предвижда плащане 
от страна на всички частни предприятия, които функцио
нират през време на войната, които, следователно, реали
зират доходи и печалби, цели заплати на техните работ
ници и служещи, намиращи се в редовете на войската 
или напуснали работата на 10 септември или малко по- 
късно вследствие на мобилизацията, вследствие повик 
ването им под знамената. Ние считаме, г-да народни пред
ставители, че мобилизацията, обявена на 10 септември 
1915 г., и последвалата я война не унищожават догово 
рите, които са сключени между работниците и служещи
те със стопаните на частните предприятия, в които тия 
работници са работили; че се касае само за едно преуспя 
новяване изпълнението на тези договори, което трябва 
да бъде продължено след свършването на войната. Ря 
ботницитеи служещите в частните предприятия, повикани 
под знамената на 10 септември 1915 г., не отидоха дран» 
волно в редовете на войската, те не отидоха от някакви 
желание, от някаква особена охота да се сражават с чуж 
дп народи, да опитат, тъй да се каже, атмосферата, скър 
бнте и радостите на бойните полета; не заради това и* 
напуснаха своите мирни занятия; те бидоха насилствени 
откъснати от тия занятия. Не поради техни собствени 
интереси, не поради тяхно разбиране, не поради тяхпн 
желание те скъсаха договора, който са имали с частите 
стопани; те бидоха принудени, по силата на същестпую- 
щите у нас закони поради обявяването на една мобили
зация да се явят в редовете на войската, в своите част, 
следователно те не могат да посят и отговорността яя 
прекъсване изпълнението на този договор за наем па ря 
бота, който те са имали с господаря, със стопанина ни 
частното предприятие, в което те са работили. Догони 
рът следователно продължава да съществува. Този до 
говор трябва да бъде изпълнен, да продължава изпил 
нението му след приключването на войната, след възпя 
новяването на мира. Тези, които по този начин наоид



писно са откъснати от мирните си занятия и пратени на 
бойните полета да изпълнят една задача, поставена им 
ог другиго, от държавата в случая, трябва да бъдат обез
щетени в размер на онова, което са добивали със своя 
собствен труд през времето до самата мобилизация. Част
и те  предприятия трябва да понесат тази материална 
Iежест. Те трябва да платят заплатите на своите работ
ници и служещи през време на войната, защото тъкмо 
ог труда на тези хора техните предприятия са се издигнали 
ми онова положение, което те заемат днес тъкмо благо
дарение на експлоатацията на работническия труд, бла- 
Iодарение на използуването труда на техните работници 
и служещи те са успели да добият тия печалби, които са 
имали преди войната, и ония, които имат сега през вре
ме па войната. Работниците и служещите в частните пред
приятия, които са вложили своите сили, своя труд в 
работа за издигане на тия частни предприятия, имат 
иснчкото основание, всичкото право да искат да получа
ва г своята заплата, докато трае сегашното изключително 
положение, до възстановяването на мира, когато те ще 
бадат в състояние отново да се върнат на своите места и 
да изпълняват задълженията, които са поели по догово
ра за наем на работа, сключен между тях и господари- 
IC им.

Ог това следва, г-да народни представители, от друга 
прана, че местата, които са заемали работниците и слу
шащите в частните предприятия, трябва да им бъдат ре- 
шриирани, трябва да им бъдат запазени за след войната. 
Договорът ще продължава да се изпълнява, след като се 
« мириш войната, след като се възстанови мирът. Всички 
m o i  работници и служещи, намиращи се в редовете на 
морската, които ще имат щастието да се върнат живи и 
иривн, които биха оцелели в огъня на войната, трябва 
им бъдат гарантирани, че могат да се завърнат на същите 
опия места, които са заемали до мобилизацията, и да 
продължават да работят и поддържат с труда си себе си 
н семейството си. Запазване местата на работниците и 
• лужещите в частните предприятия е един извънредно 
ни/кеи въпрос, една наложителна необходимост, като се 
има предвид, г-да народни представители, туй, което 
« mua сега, през време на войната. В този момент, когато
I I Георги Димитров, т. 7



работниците и служещите от частните предприятия 
са в редовете на войската, на фронта, и се сражават там, 
понасят всички несгоди на войната, стопаните на частни- 
.те предприятия, в които те са работили, ги замества! 
вече с жени, с деца, с необучени работници и с друг^ ли
ца, които са свободни от военна повинност. И господа
рите, ако биха били оставени съвършено сами, без наме 
сата на държавата, без съществуванието на един закон, 
да уредят въпроса, те сигурно биха го уредили по едни 
начин неблагоприятен за тия работници и служещи, 
конто сега се намират на фронта. Те биха предпочели 
■лицата, които са турили на работа сега, през време па 
войната, поради по-евтиния труд, поради по-малката 
съпротива, поради цяла редица други съображения п 
биха оставили своите работници и служещи на улицата, 
когато се свърши войната. И тогава ние бихме се намери 
ли пред следната перспектива: демобилизирането на вой
ските, повръщането на работниците и служещите от редо 
вете на войската към мирния труд ще бъде съпроводено е 
една масова безработица, със създаване на една армия 
от гладни хора, които не могат да намерят работа, 
една армия, която би била изложена на крайна мизерия, 
и тогава тази ще бъде наградата на хората, които са по
ложили толкова труд, които са изтеглили толкова стра
дания по бойните фронтове, че тук не биха намерили 
дори и онази работа, която са имали допреди мобили
зацията. Подобна една подигравка със съдбата на ра 
ботниците и служещите в частните предприятия, конто 
се намират в редовете на войската, не може да се до
пусне и затова техните места трябва да бъдат гаранти 
рани.

Но големият въпрос, който би се възбудил, възраже 
нието, което би се направило на тия четири положения, 
които съставляват същността на нашия законопроект, 
то е: ще могат ли частните предприятия, които функции 
нират през време на войната, да понесат подобна тежсч г 
да плащат те заплатите на своите работници и служещи, 
които се намират в редовете на войската, и, от друга 
страна, да дадат едно увеличение на заплатите на опия 
работници и служещи, които сега работят в техните пред 
приятия? Г-да народни представители! И без същестиу



шишето на закон известни частни предприятия сега пла
щат цяла или половин заплата на своите служещи очевид
но с цел да ги задържат и за след войната в своите соб
ствени предприятия. Това са някои банки, някои застра
хователни дружества, някои кантори; не са много наис- 
1Ипа, но подобни случаи вече има. И особено ги има за 
подобни предприятия, откакто се яви перспективата, че 
Пългария ще бъде разширена териториално, че ще има 
нужда от множество държавни чиновници и служещи 
след войната и че тия интелигентни сили, които са били 
писти в частните предприятия, може би ще предпочетат 
да станат служещи на държавата, отколкото да останат 
н тия предприятия. Това, което правят сега отделните 
предприятия по своя собствена инициатива, изхождайки 
от свои интереси и разбирания, то би трябвало с един за
кон да се обобщи и да се обърне в едно задължение на 
всички частни предприятия относително техните работ
ници, намиращи се в редовете на войската. С това всички 
ши частни предприятия биха се поставили на еднаква 
нога, би се премахнала тази нееднаквост, която сега съ
ществува, и с това би се гарантирало положението на 
linn хилядна маса, която е в редовете на войската, и та
нц която е останала тук и работи в частните предприя
тия.

Но един поглед върху печалбите на капиталистически- 
le предприятия у нас би дал достатъчно доказателства, 
че тия предприятия са имали възможност от началото 
ни войната, имат я сега и ще я имат в бъдеще, да понесат 
една подобна материална тежест и че те са длъжни да 
порят това. Вземете например, г-да народни предста
ви гели, официалните данни, които имаме за печалбите 
На покровителствуваните индустриални предприятия у 
ние, като оставим другите, за които точни официални 
нищения нямаме. Официалната статистика изчислява, 
че средната капиталистическа печалба за 1911 г. е 14,2%; 
Мините и кариерите дават 33,8%; текстилната индустрия — 
'Л%; химическата индустрия — 16,8%; металургията — 
I*1,1 >%; дървената индустрия — 14,7%, и индустрията за 
ipiiiiii и питиета — 12,7% и т. н.; тютюневата индустрия, 
конто не се покровителствува по Закона за насърчение 
Местата индустрия, дава още по-голяма печалба. Но,



това е за 1911 г. Балансите, печатани в «Държавен вест
ник» за 1915 г.*, отнасящи се до акционерните и други 
дружества, които по закона са длъжни да публикува! 
своите баланси, показват тоже, че тези предприятия през 
време на войната дават големи печалби. 1915 г. в своите 
4 месеца биде прекарана в днешното състояние. Балан
сите за някои от тия предприятия дават следните сведения: 
дружеството «Съединени тютюневи фабрики» при едни 
капитал от 5 000 000 лв. има чиста печалба 2 586 429 ли., 
или кръгло 50%, и както е известно — това се каза 
неотдавна от някои народни представители в парламента, 
акциите на тютюневия картел от 100 лв. са достигнали 
вече 450 лв.; Акционерното дружество за международни 
транспорти при капитал от 100 000 лв. има чиста печал
ба 82 867 лв., или 82%; Акционерното дружество «Сапун» 
Русе, при капитал 200 000 лв. има чиста печалба 50 Об!) 
лв., или 25%; Акционерното дружество за фабрикации 
и експорт в Русе има 16% печалба; Кредитната банка 
«Гирдап» — 14%; Търговско акционерно дружество «Ле 
мледелец» — 13%; електрическото дружество за Софии 
и България — 12%; дружество «Нафта» — 11%; Гене
рална банка — 12%; Българска банка и търговско ак 
ционер но дружество — 11%; Акционерното дружество «П<> 
стоянство» — 15%; Модерен театър — 13%; Търговска 
банка — 10%; Софийска банка — 10%, и пр. И трябва 
да се има предвид, че тези печалби са далеч повече от ден 
ствителните, тъй като обикновено въпросните дружества 
и предприятия прехвърлят голяма част от своите печал 
би в разните резервни, запасни и др. фондове и минава! 
за амортизация често пъти много повече проценти, <п 
колкото обикновено това е прието. За през 1916 г. няма 
всички баланси публикувани, но от техните приходи се 
вижда, че печалбите на тези дружества и предприятия 
са много по-големи. И за да не ви отнемам времето да ни 
тирам още подобни данни, достатъчно е да спомена, г-дн 
народни представители, че захарните фабрики сами 
поради разлика между цените на захарта — първата, 
определена отначало от Централния комитет за стомни

* Вж «Държавен вестник», № 40, 52, 75, 76, 81, 86, 99, 100, III н 
11 4 от 20 февруари, 5 март, 15, 17 и 26 април, 2, ¡8 и 19 май и 3 юни ННГн 
(Ред.)



« км грижи и обществена предвидливост — 1,85 лв., и 
мюрата, определена на 2,30 лв., — само от разликата, 
мешам, на тези две цифри те ще имат една свръхпечалба 
мг 4 милиона лева, а служещите и работниците на тези 
фабрики не получават и досега абсолютно нищо. Фабри- 
кпитите биха имали всичката възможност, разполагайки 
г подобни печалби, извънредни, свръхпечалби, каквито 
и* сега имат, да платят очевидно заплатата на своите слу
жещи и работници, намиращи се в редовете на войската, 
м да дадат това увеличение, което ние искаме, и па ония 
работници и служещи, които сега работят във фабриките. 
Изобщо капиталистическата печалба в България е мно- 
ю по-голяма процентно през време на войната, а за 
никои предприятия, банки и пр. тази печалба е басно
словна.

По, г-да народни представители, частните предирпя- 
IHH трябва да понесат всичките материални тежести по 
н »плащане заплатите на своите служещи и работници, 
намиращи се в редовете на войската, и всичко онова, 
името е необходимо за увеличение заплатите на опия ра- 
бмгпици, които работят сега във фабриките, защото, из- 
in.ii всичко друго, за стопаните на тези частни предприя- 
1Ю1, за българските индустриалци, търговци, за българ
ските капиталисти, за българската капиталистическа кла
си изобщо именно се води днешната война от страна па 
Бмгария; те са, които ще използуват облагите отевен- 
(уилните резултати на тази война. Едно евен- 
I уилно разширение на територията и откриването па по
им пазари, откриването на нови пътища — морски и др., 
благоприятното свързване с други големи държави, всич- 
киre тези резултати, които евентуално биха могли да се 
и мит от намесата на България в тази война и като цена 
ни многото човешки жертви, които българският народ 
(геи дава, ще бъдат използувани изключително от господ- 
• |нующите класи у нас и преди всичко от тези капитали- 
(III. Те, следователно, могат да понесат рисковете и ма- 
м'риалните тежести в това отношение през време на вой
ни ni както за сметка на миналите печалби, взети от ра- 
0м| ническия труд, така и за сметка на всички печалби, 
кмнто те ще имат благодарение на резултатите от вой- 
НИ1П. Работниците и служещите в частните предприя



тия, когато се върнат от войната, могат да донесат само 
своето разстроено здраве, своята инвалидност и на нищи 
няма да разчитат освен на надницата, която са получа
вали по-рано, а облагите от резултатите от войната ще 
отидат в ръцете на имотните, на капиталистическата 
класа и затуй тя е, която трябва да понесе всички теже 
сти на войната, тя е, която трябва да понесе в случаи 
и издръжката на мобилизираните работници и служещи, 
взети от нейните предприятия.

Необходимостта да се разреши въпросът, който се 
отнася до работниците и служещите в частните предприя
тия, и възможността да се разреши по такъв начин, как
то изложих досега, се признава и от Министерството па 
труда. Признава се, казвам, от него затова, защото неот
давна и Министерството на труда приготви един законо
проект за уреждане положението на работниците и слу
жещите в частните предприятия. Този законопроект п 
основата си възприема положенията, които има и в за
конопроекта на нашата парламентарна група. Разликата 
е в това, че докато нашият законопроект иска да се пла
щат на работниците и служещите в частните предприя
тия целите заплати през време на войната, в законопроек
та на министерството се предвижда половин заплата; 
разликата е още в известни подробности по уреждане на 
това изплащане, както и по уреждане увеличението зап
латите на работниците, които сега работят в частните 
предприятия. В обясненията, с които г-н министър lia- 
калов е отправил този законопроект за разглеждане м 
Министерския съвет, между другото се казва: (Ч е т  е.)*

«Основните положения на проекта са четири: 1) запазване ад 
след демобилизацията — до унищожаване наемния договор в за
конния срок — местата на заминалите в редовете на войската ра
ботници и служещи; 2) изплащане половините надници и заплаш 
на тези от тях, които са били заети в такива заведения и предприя
тия, които са продължавали да функционират през време на вой 
ната и са реализирали достатъчни печалби; 3) увеличение с 50"(i 
най-малко надниците и заплатите на работниците и служещите им» 
функциониращите през време на войната частни заведения и пред-

Стенографски дневници, XVII ОНС, III PC, 59 з.,  с. 1305. (Ред.)



и риигия  и 4 )  о п р е д е л я н е  е д н а  м и н и м а л н а  з а п л а т а  на р а б о т н и ц и т е  
И с л у ж е щ и т е  в ч а ст н и т е  з а в е д е н и я  и п р е д п р и я т и я ,  д е т о  с е  и з в ъ р ш 
иш д ъ р ж а в н и  и о б щ е с т в е н и  р а б о т и .»

II по-нататък се казва: (Ч е т е.)
«За въвеждането на тези мероприятия държавата не ще срещ

ни никакви трудности. Преживяваните събития наложиха своя пс-. 
чиг и в тая област на живота, та на правителството и законодателя 
ми остава друго, освен да узаконят направеното вече в много слу- 
•iiiii между самите господари и работници, като същевременно го 
|м кипрят и подобрят в съгласие с по-висшите интереси на държа- 
иши п тия на труда и капитала. А с такова едно разширяване и 
подобряване се принася полза преди всичко на самите заведения и 
предприятия, тъй като при сегашната нееднаквост и безсистемност 
»дни от тях са поставени при много по-несгодни условия, отколко- 
ю другите. Със запазването местата на заминалите в редовете на 
ИпПската работници и служещи се дава едно най-правилно тълку- 
iniiii* на самия договор за наем на работа. Доста отдавна вече юрне-: 
ирудепцията навсякъде е признала, че войната не може да бъде 
причина за пълното унищожаване на работния договор, а само за 
мнп временно преустановяване. И в действителност всяко заведе
ние и предприятие би имало най-голям интерес при невъзможпост- 
• д дп използува нашироко женския и детски труд да си повърне 
•и ново старите работници и служещи, ако, разбира се, тия послед
ици* биха останали живи.»

Г-н Бакалов в своите обяснения продължава по-ната- 
м.к: (Ч е т е.)

«Изплащането половините надници и заплати на заминалите 
и редовете на войската работници и служещи е прямо последствие 
и| лишаването им от работа в името на висшите отечествени инте- 
pi'i'H, за които всеки е длъжен да прави жертви, в това число и 
m Miiic господари-работодатели, заведенията и предприятията на 
»■iiiin продължават да функционират и благодарение на войната 
и липсата на мирновременната конкуренция реализирват повече 
**| Нормални печалби, ако не и огромни. Достатъчно е да хвърлим 
помел на обнародваните в «Държавен вестник» баланси на всички 
НОЧ1И дружества или да се поспрем върху работите на мнозина ин- 
<ЧМ1риалци, търговци, предприемачи и доставчици, за да се убе
дим и техните печалби от 59%, 80%, 100% и повече. . . При това 
н*'М отбележа, че много заведения у нас са въвели вече практиката



да плащат целите или половини заплати на заминалите в редовен1 
на войската свои работници и служещи, а в чужбина пък това <• 
почти от самото начало на войната узаконено. Увеличаването над
ниците и заплатите на всички частни работници и служещи прса 
време на войната е в непосредствена връзка с голямото поскъпване 
на живота, т. е. с обстоятелството, че всички заведения и пррдприя- 
тия увеличиха цените на своите произведения. Факт е, че поскъп
ването на живота и на работнишките надници са две явления, кон 
то взаимно се влияят и допълват. Но понеже това взаимодействие 
не е еднакво и не е в права пропорция, то вмешателството на зако 
нодателя, особено през времена обществени кризи, е наложите'.1! 
но, за да се опазят здравето и силата на работните маси, на голи 
мото болшинство от самия народ. И действително, ако уреждането 
на тия въпроси се остави на свободните отношения между гоени 
дари и работници, то надниците на тези последните ще бъдат вина 
ги под exsistenz minimum, а тъй като пред възможността да остане 
без храна работникът винаги ще се съгласява да работи срещу 
най-ниската надница, която едвам би му крепила живота (la loi 
d'airain des salaires), докато пък за стремежа на капиталиста ли 
печели липсват подобните и други препятствия, особено при дпени 
ните времена.»

И най-сетне в тези обяснения г-н министърът подчор 
тава: (Ч е т  е.)

«Определянето на една минимална заплата за работниците и 
служещите при обществените предприятия, с която да могат д« 
преживяват по-сносно, се основава тоже на принципа, че здравиm 
граждани правят здрава държава и здраво общество, че именно 
самото организирано общество — държавата — трябва да пропари 
тоя принцип преди всичко в своите заведения и предприятия, и 
отпосле и в тия, които работят за частната консумация.»

С една реч министерството с изработването на спои 
преект и с обясненията, които придружават проекта аа 
разглеждането му от Министерския съвет, признава н 
необходимостта, и възможността от законодателно у рои 
дане на въпроса, отнасящ се до работниците и служещи 
те в частните предприятия. Изпъква въпросът, защо т<пи 
законопроект, изработен от Министерството на труда, 
обхващащ и предложението на нашата парламентарна 
група, и другото предложение, което групата на шири



иите социалисти внесе за плащане половината заплата на 
работниците и служещите в частните предприятия, които 
се намират в редовете на войската, защо, казвам, този 
шконопроект не се внесе на разглеждане от Народното 
събрание, когато се знае предварително, че ако това е 
една инициатива законодателна на правителството, раз
читаща на подкрепата на цялото болшинство, тя сигурно, 
безрезервно ще бъде прокарана в Народното събрание и 
ис ще се изложи на никакви рискове да бъде отхвърлена, 
пицото това би означавало блам за самото правителство. 
Ако правителството желаеше сериозно да бъде уреден по 
шконодателен път въпрссът за работниците и служещи- 
ic в частните предприятия, то щеше да избере този път, 
по който обикновено се върви, когато трябва да се про
пира някое негово мероприятие: щеше да издаде свой 
собствен законопроект.

Министър-председател д-р В. Радославов: Вашият за
конопроект е сто пъти по-добър, отколкото този, който 
предлага Министерството на труда.

Г . Димитров: Министерският съвет обаче, г-да на
водни представители, разглеждайки законопроекта на 
Министерството на труда, намира, че е излишно да бъде 
внесен този законопроект на министерството в камарата, 
инцото преди него има вече два други законопроекта по 
същата материя, внесени от група народни представите
ли, и тези законопроекти, внесени по частна инициатива 
н Събранието, трябва да бъдат поставени на дневен ред, 
ni да се уреди въпросът. Г-да народни представител и 1 
Ако беше само въпросът да бъдат внесени частни законо
проекти и те да бъдат прокарани в Народното събрание, 
гнгапа, разбира се, може да се предположи, че правител
ството има голямо желание, голяма любов в случая да 
нпсърчава законодателната инициатива на отделните на
родни представители и парламентарни групи. Но аз съм 
длъжен да забележа това, което е и самата истина, че ако 
правителството не внесе в Народното събрание своя из
работен законопроект по тоя случай, то това го прави 
преди всичко, защото то се е страхувало да поеме отго
ворността за един такъв закон непопулярен и крайно не
популярен в кръга на българските индустриалци, търгов
ии, капиталисти, които не искат да се посяга върху тех



ните печалби, които не искат да се натоварват с никакви 
нови разходи, които искат да имат развързани ръцете си 
през време на войната да спекулират, да грабят, да пе
челят колкото могат повече и които досега, слава богу, 
безпрепятствено разиграваха своето самодивско хоро в 
нашата страна. Ако тях бихте ги питали, ако би трябвало 
те да разрешават и дават своето съгласие да се прокара 
еДин подобен законопроект, какъвто е нашият, на нашата 
парламентарна група, или дори такъв, какъвто е този, 
който е изработен от Министерството на труда, те по ни
кой начин не биха се съгласили. И защото правителството 
не иска да поеме такава една отговорност за един непо
пулярен закон в средата на господствующата класа у 
нас, затуй то остави да излезе на трибуната в Народното 
събрание и да се постави на дневен ред един законопроект, 
внесен по частна инициатива. Но, на второ място, прави
телството, давайки вид, че то няма нищо против това, 
да се уреди този въпрос по законодателен ред, давайки 
вид, че то желае да се разглеждат в Народното събрание 
частните законодателни инициативи по въпроса за пла
щането заплатите на работниците и служещите в частни
те предприятия, то разчита, че законопроект, какъвто 
е този на нашата парламентарна група, няма да бъде про
каран в парламента затова, защото ще срещне противо
действието и на господата от болшинството, и вероятно 
на господата от другите опозиционни парламентарни гру
пи, които тоже биха се застъпили много енергично за 
интересите на капиталистите и за капиталистическата пе
чалба, която трябва да бъде свещена и неприкосновена 
сега. По аналогия трябва да отбележа това, то иска да 
постъпи, както постъпи с въпроса за прехраната, със съз
даването на последния Комитет за стопански грижи н 
обществена предвидливост: след като видя, че работата 
по въпроса за прехраната и нейната организация съвсем 
не върви, то даде възможност да излезе един закон от 
самия парламент, да се яви като едно сблъскване на ин
тересите, представени в парламента, в резултат на което 
би се родило едно недоносче, за което правителството да 
не поема отговорност, а да може да каже: «Господа, този 
закон не е само мой, но той е закон на господата от дру
гата страна, на г-н Буров, на г-н Ляпчев», т. е. същата



политика, която прави и сега. И очевидно то разчита, че 
Iи:»|| законодателна инициатива на Социалдемократиче
ската партия трябва да бъде провалена, и затова то дър
ти такова поведение. Ние бихме искали и настояваме да 
и« бъде така; ние настояваме Министерството на труда и 
правителството да останат верни на мотивите и на това, 
което намираме в техния законопроект; но начинът, по 
който действува правителството, ни кара да вярваме, че 
с този ужасен въпрос, който засяга много хиляди работ
ници на фронта и техните семейства тук, се устроява една 
игра. Във всеки случай ние държим, че и правителството, 
и парламентът са поставени днес, при този случай, на ед
но изпитание. Българската държава, г-да народни пред
ставители, по силата на своя Закон за насърчение на мест
ната индустрия дава ежегодни материални жертви от 5 
до 6 милиона лева в облаги на около 400 души от покро- 
иителствуваните индустриални предприятия и ако при
бавите онези облаги, които се следват благодарение на 
високите вносни мита и които се плащат направо от кон
суматорите, от населението, тази сума трябва да се удвои.
I нкпва материални жертви прави държавата, такива ма- 
и*рпални жертви правят масите за галеното дете на Бъл- 
|п|)ня, за националната индустрия, за нейното насър
чите и за нейното развитие. Но можете ли да си пред
нините сериозно, г-да народни представители, една ефи
касна протекция на индустрията където и да е, и специал
но у нас, без една предварителна сериозна протекция на 
работническия труд? Ами какво представляват всички 
индустриални предприятия със своите инсталации, със 
своите машинарии и със своя основен капитал, вложен 
Iим, ако няма работническият труд и неговата присиосо- 
бнмост да тури в движение тези машини и инсталации и 
/1в послужи за използуването на основния капитал, вло- 
||о*н и тези предприятия? Всякъде отдавна са признали, 
чс без една протекция на работническия труд не е въз
можно насърчението и развитието на националната ин
дустрия, не е възможно едно правилно икономическо раз
пише на страната. У нас се прави обратното: дава се 
бакшиш в милиони на отделни лица, отделни индустриал
ни, насърчава се не индустрията, а отделни хора, които 
и» голтаци се правят богаташи било чрез индустриални



предприятия или доставки, било чрез други известни 
средства, а това, от което зависи развитието на нацио
налната индустрия, на производителните сили в страната, 
на икономическото развитие на България, това, от което 
зависи нейното бъдеще, съвършено се занемарява. Ра
ботническата класа, г-да народни представители, трябва 
да бъде протежирана; нейното здраве, нейният живот 
трябва да бъдат протежирани, нейното съществуваш' 
трябва да бъде гарантирано, за да има в индустрията един 
елемент работоспособен и за да може тази индустрия дей
ствително да се развива. Вместо това, повтарям да кажи, 
ние виждаме друго нещо, ние виждаме една разюздани 
спекулация с цената на хранителните продукти и на дру
гите предмети от първа необходимост, ние виждаме да 
се граби на всяка стъпка, ние виждаме грамадна част от 
работниците и служещите на фронтовете да са оставили 
своите семейства без нищо, да гладуват тук, а друга един 
част да не може да се нахрани, да не може да се облече 
и да се намира в крайна физическа мизерия. Пред прави
телството и парламента днес се поставя една алтернати
ва и правителството и парламентът ще трябва да избират 
между интересите на едно малцинство български инду
стриалци, стопани на частни предприятия, доставчици па 
държавата и армията, и интересите на стотина хиляди 
работници и служещи в частните предприятия, които се 
намират в редовете на войската, които там, в окопите, са 
рамо до рамо с държавните служители и които виждат, 
че на техните другари във войската върви запла
тата и добавъчното възнаграждение, а пък те не по
лучават една стотинка от предприятията. Трябва да 
се избере между интересите на това малцинство, предста
вители на капитала, и интересите на онова мнозинство, 
което фактически представлява жизнеспособната част от 
работещото население на България; трябва да се избере 
между интересите на капиталистическата печалба, която 
някои искат да остане ненакърнена, незасегната, и между 
интересите на икономическото развитие на страната, па 
развитието на производителните сили, на икономиче
ското бъдеще на България. И ние, г-да народни предста
вители, настоявайки с всичките сили от името на тези 
хиляди и хиляди работници и служещи, които със своите



писма, молби, искания са настоявали и пред нас, и пред 
правителството да бъде разрешен този въпрос, да бъде 
приет законопроектът на работническата социалдемокра- 
тческа парламентарна група, който обгръща и законо
проекта на групата на широките социалисти, който в 
основата си не се различава от законопроекта на Мини- 
перството на труда, ние, като настояваме, казвам, с 
всички сили да бъде той приет, предоставяме на парла
мента да се произнесе. На всеки случай трябва да се знае, 
че решението на парламента по този законопроект се сле
ли с най-живо нетърпение от хилядите работници и слу
жещи, намиращи се в редовете на войската; решението 
на парламента по този законопроект се следи от масата 
онези работници, мъже и жени, които са останали да 
работят в индустрията, търговията и занаятите през 
време на войната и които търпят ужасна мизерия. Пар
ламентът би поел една голяма, съдбоносна отговорност 
пред работническите маси в нашата страна, пред онези, 
впито се намират на фронта, и тези, които са във вътреш
ността на България, ако една подобна законодателна 
инициатива тъй необходима, тъй належаща, тъй оспова- 
1елпа, тъй справедлива, би се отхвърлила. ( Р ъ к о п л я с 
к а н е  о т  к р а й н а т а  л е в и ц а . )

Vтипографски дневници, X V I I  ОНС, 
I II РС, 46 з., 22 февруари 1917 г., 

с. 1010 — 1016
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ЗАПЛАТИТЕ НА РАБОТНИЦИТЕ 
И СЛУЖЕЩИТЕ 

ОТ ЧАСТНИТЕ ПРЕДПРИЯТИЯ 
ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА

(Реч на др. Г. Димитров, 
произнесена в Народното събрание на 22 т. м.)*

Обявената през септември 1915 г. обща мобилизация 
постави в извънредно тежко положение многохилядната 
маса работници и служещи от частните предприятия па 
производството и размяната. Повиканите от тях в реди 
вете на войската внезапно се озоваха лишени от предиш 
ните доходи за издръжка, защото предприятията, рабо
тата в които бидоха принудени да напуснат, макар и да 
продължиха и през време на войната да функционира! 
и печелят, отказаха да плащат на своите мобилизирани 
работници и служещи заплатите. Без да могат да раз
читат на спестявания или каквито и да е запаси от мина
лото, нито да се надяват, че с някои извънредни доходи 
подир войната ще добият възможността да покрият евен 
туално направените през време на войната дългове, се 
мействата на тия работници и служещи трябваше да очак 
ват своята издръжка почти изключително от ограничи 
ната и крайно недостатъчна за целта държавна помощ и 
да търпят и до ден днешен големи лишения.

Немобилизираните пък частни работници, както и 
ония, които бидоха оставени на работа в разните ипду 
стриални и други предприятия за нуждите на армии гл. 
се озоваха под режима на една непоносима и постоянни 
растяща скъпотия, получавайки в повечето случаи п. 
щите заплати, както и до мобилизацията. Вследствие нл 
масовото нахлуване на жени и деца в частните предпрпн 
тия, от една страна, широкото използуване на принуди

Стенограмата на речта се публикува в настоящия том, с .340— 305. (1’̂ К »



I(VIпия и. крайно евтин труд на хилядите пленници, от 
друга, и слабостта на работническите синдикати (есте
ствените регулатори на работническите заплати), поради 
изпразването им откъм членове, отишли в редовете на 
войската, и поради изключителния режим, от трета стра
ни — след мобилизацията настъпи едно растяще несъот
ветствие между размера на работническата надница и 
поскъпването на живота, което става все по-голямо й 
непоносимо. Така от м. юли 1914 до м. юли 1916 година 
Ирипителните продукти са поскъпнали . . .* според нор
мираните цени от комитетите за стопански грижи, и об
ществена предвидливост има едно ново поскъпване сред
но с 30%. Между това анкетата за размера на работни
ческите надници, извършена от С и н д и к а л н и я  
е ъ ю з през юли 1916 г., обгръщаща 245 разни частни 
предприятия, показа, че в 80% от тия предприятия над
ниците са такива, както и до мобилизацията, в 9% са 
увеличени от 20—30%, а в 11% са дори намалени поради 
•»вместването отишлите в редовете на войската мъже с 
жени и младежи. Тия данни ясно говорят, че работниче
ската маса е изложена на една страшна физическа мизе
рии в момента, когато стопаните на повечето частни пред
приятия, използувайки изключителния момент и лип- 
еигв на мирновременната конкуренция, свличат колосални 
печалби.
• Държавата за своите служещи и работници бе заста
вена да разреши плащането на целите заплати през венч- 
к«»I<> време на войната; тя даде тоже и едно добавъчно 
И1.:шаграждение поради скъпотията, макар и не в оня 
/»остатъчен размер, за който се бореше социалдемокра-
• нчсската парламентарна група. Частните работници и 
служещи обаче бидоха изоставени на произвола на съд
би |а, за уреждането на тяхното положение през време 
но пойната държавата и до днес не се намеси.

Изпълнявайки своя дълг към работническата класа, 
чрПю представител е тя в парламента, нашата парламен- 
»|||НП1 група още при бюджетните дебати на 1915 г. пов- 
ом| на въпроса за уреждане положението на частните ра- 
бщ цици и служещи по законодателен път, като на на

• Унищожено от цензурата (Ред.)



миращите се в редовете на войската се плащат целим 
заплати от предприятията, в които са работили, а ма 
другите — се осигури една заплата, съобразна с поскъп 
налия живот. В редовната сесия (март 1916 г.) ние отпра 
вихме към правителството питание, с което го подканяхме 
да внесе такъв законопроект. То замълча. При гласувам* 
добавъчното възнаграждение за държавните служители 
(юли 1916), нашата група наново изтъкна наложителна!а 
необходимост от законодателното уреждане положениеи* 
на частните работници и служещи. Правителството нищи 
не отговори и нищо не предприе в тая посока. Това аа 
стави нашата група да внесе настоящия законопроект и 
камарата през извънредната сесия (юли 1916) и да иа 
стоява за бързото му разглеждане и приемане. И вън 
росът отдавна трябваше да бъде разрешен, както тома 
стана във всички воюващи държави, а не едва днес 
след цяла година — да се поставя на дневен ред.

Нашият законопроект със своите четири основни и** 
ложения предвижда за мобилизираните работници и 
служещи от частните предприятия, които функционираI 
през време на войната, плащане целите заплати и заши 
ване местата им след демобилизацията, а за работни 
ците сега в частните предприятия —- едно увеличение ни 
заплатите минимум с 50%, и установяване минимални 
заплата, съобразна с условията на живота в преда ри 
ятията, които изработват предмети за нуждите ни 
армията, за държавните и други обществени учрежде 
ния.

Ораторът изнася подробни официални статистически 
данни за размера на работническите надници в нормали** 
време у нас и през време на войната, от които данни г* 
вижда, че надниците са ужасно мизерни и исканото ум*- 
личение е безусловно необходимо, за да се постигне отча* 
ти едно изравнение между номиналния размер на надпи 
цата и увеличените цени на предметите от първа необходи 
мост, като едновременно с това се вземат радикални мир 
ки за поевтиняването на живота.

Обосновава нуждата от определена минимална нт1 
ница в частните предприятия, които предприемат държан 
ни и други обществени доставки с редица примери, ш 
които се вижда, че предприемачите предвиждат високи



пени за изработването на дадените предмети при поемането 
на доставките, впоследствие ползувайки се от труда на 
пленниците и жените, плащат нищожни заплати и жес- 
11 >ко ограбват работниците.

Плащането на заплатите и запазване местата на моби
лизираните частни работници и служещи произтича от 
факта, че тия последните принудително са откъснати от 
мирния труд и от изпълнението на работния договор и 
че следователно договорът за наем на работа не се уни
щожава поради войната, а само се преустановява него- 
iiiiro изпълнение. От друга страна, със своя труд те са 
н «дигнали предприятията и са създавали печалбите им.
IV имат прочее правото да бъдат издържани в размера 
ни получаваната до мобилизацията заплата от предприя- 
шита, в които са работили, и да се повърнат на своите 
места подир демобилизацията, а не след като цяла година 
i и били по бойните полета, изпитвали хилядите несгоди 
и ужаси на войната — да се озоват на улицата, заместе
ни с пови, по-евтини и по-удобни за господарите работ
ници и служещи.

Окопаните на частните предприятия не само са длъж
ни, но и имат всичката възможност да понесат такава 
и*жест. Печалбите на капиталистическите предприятия
V име и в нормално време процентно са много по-големи, 
niколкото в другите страни. През време на войната ro
ui мага част от тия предприятия имат просто баснослов

ни печалби.
(Дава подробни данни, взети от официалните баланси па нрсд- 

|||||иинята за техните печалби.)

Акциите на тютюневия картел са се възкачили от 100 
ни 150 лв. и картелът има чиста печалба за 1915 г. 50%.
< нмо от разликата .между предишната и сегашната цена 
ни захарта (от 1,85 на 2,30 лв). захарните фабрики ще 
тип тая година извън обикновената печалба още и една 
i и у ъхпечалба от четири милиона лева!

При това някои от предприятията вече плащат цели 
н ni половини заплати на своите служещи. Касае се сега 
тим да се узакони за всички и да се поставят в еднакво 
нилижение по тоя въпрос.

II най-сетне частните предприятия, дори с известни
\ I <-■ )еI и Димитров, т. 7



материални жертви за сметка на бъдещето трябва да из 
пълняват ангажимента, който имат спрямо своите раб(м 
ници и служещи, защото тъкмо те са, които ще извре 
кат облагите от резултатите на войната.

Министерството на труда, изработвайки своя закони 
проект по същата материя, е било принудено да признаг 
както необходимостта, така и възможността да бъде 
уредено положението на частните работници и служещи 
по начина, който се предлага с нашия законопроск!. 
Министерският проект до голяма степен е усвоил оснон 
ните положения на нашия законопроект и далеч е надмч 
нал ограничения и недостатъчен проект на «широките»

(Цитира мотивите на министър Бакалов, с които е изпрана! 
проектът в Министерския съвет за разглеждане.)

Защо прочее правителството не внесе в камарата из 
работения от Министерството на труда законопроект'' 
Очевидно не от желание да насърчи социалдемократи 
ческата законодателна инициатива по тоя случай. Пред 
ставеният министерски проект Министерският съвет фии 
тически го е отхвърлил под благовидния предлог, че и ма  
ло подобен законопроект, внесен вече по частна депу 
татска инциатива. Ясно е, че правителството не е поне 
кало да поеме отговорността пред капиталистите за един 
такъв непопулярен в техните очи закон. На второ мягм», 
то очевидно разчита, че нашият законопроект ще срещне 
противодействие не само от болшинството, но и и 
средата на буржоазната опозиция и ще бъде по един иди 
друг начин провален. Правителството мисли, че ще може 
тогава да умие ръцете си като Пилата пред страждущше 
работнически маси. Ако всичко това не бе така, правите.1! 
ството щеше да внесе законопроекта на Министерство!" 
на труда и щеше да го прокара, както прокара в с и ч к и  
свои дребни и едри мероприятия.

Внесеният от социалдемократическата парламентирнз 
група законопроект за заплатите на частните работници 
и служещи е продиктуван от една жизнена и нетърпящ.• 
никакво по-нататъшно отлагане нужда на многохилнд 
ната работническа маса на фронта и в страната и трябва 
час по-скоро да се превърне в закон.

Ежегодно държавата дава на 400 индустриални пр»м



ириятия по пет-шест милиона лева във вид на облаги 
и нр. за насърчение на индустрията. Чрез високите внос
ни мита се дават на същите предприятия още толкова 
милиона, вземани направо от консуматорите. Забрави 
и* обаче, че е немислим напредъкът на индустрията, 
икономическото развитие, развитието на производител
ите сили, от което зависи икономическото бъдеще и по
етическата независимост на страната без една ефикасна 
шкпнодателна протекция на работническата класа.

И сега правителството и парламентът са подложени 
ни едно изпитание. Тям предстои да избират: да се услу
жи на алчността на шепата капиталисти, които безчо- 
пенио ограбват народните маси, или на интересите на 
и чколкото стотини хиляди трудещи се български гражда
ни, проливащи кръвта си по бойните полета и създавай
ки богатствата на страната; да се защити капиталис
тическата печалба или развитието на производителните 
<1141 — икономическото бъдеще и политическата неза
висимост на страната.

Социалдемократическата партия прочее с всичките 
• и сили настоява за приемането на законопроекта, из
хождайки от жизнените нужди и интереси на работни
ческата класа, които нужди и интереси са такива и на 
икономическото, социално и културно развитие на стра
шна.

*

( '.офийските организирани работници и работнички, 
1**1 и леждайки въпроса за работническите заплати през 
ирсме на войната, издигат своя глас за най-енергнчиа 
•ш.трепа внесения от парламентарната група на Ря- 
•*о| шшеската социалдемократическа партия законопроект 
"| изплатите на работниците и служещите от частните 
предприятия през време на войната. Те считат за бсзус- 
|о||||л необходимост предвиденото в него плащане целите 
'инллти на мобилизираните работници и служещи, за 
•|Шл:н»ане местата им след демобилизацията, увеличение 
"нннмум с 50% заплатите на работниците и служещите 
'* чистите предприятия през време на войната, както 
•' \ стлповиването една минимална заплата, съобразна



с условията на живота, за всички работници в предпрня 
тията, които изработват предмети за нуждите на армия 
та, на държавните и други обществени учреждения 
Те искат настоятелно незабавното узаконяване на тоя за 
конопроект, както и създаване една действителна защша 
на труда и преди всичко държавна застраховка 11.1 
работниците в случай на болест, злополука, инвалид 
пост, старост и смърт.

В .  « Работ нически вест ник». 
М  2 5 1 . 26 февруари 1 9 17  г.

П ечат а се по текста 
на  в. «Работ нически вестиш,



ЗА «ТРАЙНИЯ МИР»
I

Колкото по-трескави са приготовленията за близки 
кръвопролития, колкото по-малка е вероятността за 
предстоящия мир — толкова повече от отговорните пи 
н* пледира за запазването на бъдещия мир.

«Образуването на едно сдружение, което би направи- 
.1«» действително невъзможно повтарянето на катастро
фи като сегашната конфлаграция»*, поставя начело в
• поето послание от 23** ян. 1917 г. до Сената председа- 
|е:|нт на Северноамериканските съединени щати62.

«Те (държавите от Съглашението) съпровождат с всич
ки i е си благопожелания проекта за създаването на една 
.'lilla на народите, която да осигури мира и справедли
востта на света», отговаря Съглашението в нотата си до 
Уйлсон63***.

«Когато този момент дойде, имперското правител-
• ми» ще бъде готово да сътрудничи радостно със Север- 
иоммериканските съединени щати в тази възвишена за
пит», гласи германската нота-отговор до Уйлсон****; 
и н подадената такава на 31 ян. 1917 г. до американското 
правителство се казва: «Германският народ искрено ще 
нидиомогне всички усилия за избягване на бъдещите 
И и Й П И * * * * * . »

«В дадения момент австро-унгарското правителство 
ни драго сърце ще даде заедно със Съединените щати съ

• 11ж «Работнически вестник», №  226, 25 януари 1917 г. ( Р е д . )
* * Посланието е отправено на 22 януари ( Р е д . )

*** Нж «Работнически вестник», №  218, 15 януари. 1917 г. ( Р е д . )
' ■** Вж  «Работнически вестник», №  206, 28 декември 1916 г. ( Р е д . )

......... Нж «Работнически вестник», №  232, 2 февруари 1917 г. ( Р е д . )



действието си за разрешаване на тази възвишена задача», 
казва австро-унгарското правителство в отговора си до 
Уйлсон* ••. А председателят на французката република 
Поанкаре: «Ние не ще се възпротивим на великодушни 
те идеи на г-н Уйлсон за сключване на международни 
договори след войната, за осигуряване уважението на 
поетите задължения. Напротив, ние се присъединявам«* 
съвсем доброволно към тези благородни намерения.»"*

Но как всесветските империалисти смятат да постиг 
нат тия «благородни намерения»?

Уйлсон казва — като американският народ «приба 
ви тежестта на силата си към тежестта на силата на дру 
гите народи». И действително няколко седмици само след 
тия изявления телеграфът ни донесе, че дипломатически 
те сношения между Америка и Германия са прекъснати'11

Държавите от Съглашението заявяват, че това щ<* 
бъде възможно само след като се уреди днешният кои 
фликт, и бързат да прибавят, че условия за постигане опи* 
днес на един траен мир липсвали, следователно трябва 
да се продължи войната.

Централните държави съобщават също, че «трайния! 
мир» могъл да се постигне само след турянето край ма 
днешната война, а германското правителство в нотата си 
от 31 ян. 1917 г. до Съединените щати, с която известява 
за безпощадната морска война, заявява, че «за да служи 
на човечеството», трябва да употреби «всички средства 
за продължение на войната», за да докара по-скоро 
трайния мир65.

И така, историята се повтаря. — По-рано ни се зая 
вяваше — искаш ли мир, готви се за война, а днес ни п«> 
втарят — искаш ли «траен мир», продължавай да вот 
ваш!

Ние сме напълно убедени в това, че новият идол :и 
«трайния мир» има за единствена цел да отвлече погледни- 
на воюващите народи там нейде в далечното бъдеще, 
за да не забележат пропастта, която им се готви в блп1 
кото настояще. Несъмнено е, че и след мира буржоазия 
та ще се опита да създаде от тая утопия едно първосн* 
пенно заблуждение.

* Вж  «Работнически вестник», № 206, 28 декември 1916 г. ( Р е д . )
•• В ж  «Работнически вестник», №  230, 31 януари 1917 г. ( Р е д . )



Мие казахме на друго място, че «що се касае до за
пазването на бъдещия мир, това е вън от силите на бур
жоазното общество»* ••, но за да имаме ясна представа за 
юиа новосъздадено от империалистическата буржоа- 
Iпи заблуждение, ще трябва да си дадем точна сметка 
ш причините, които ни доведоха до днешната всесветска 
пойна, а също дали тия причини ще бъдат отстранени 
аа в бъдеще от войната и нейното продължение или ще 
останат да съществуват и занапред.

«Всеобщата война е война на недоверието и страха. . . 
които в същото време е и най-малко мотивирана, поне
же все още тя се води поради тъмни опасения и заплаш
ване, но не и заради ясно очертани искания», казва Ка
ейки**.

Мо нека дадем думата на ония, които ръководят днес 
п.битията и които без друго ще знаят каква цел преслед
ват.

«Това последното зло (думата е за германските ас
пирации) без съмнение ще бъде премахнато, ако съюз
ниците могат да постигнат измененията на европейската 
карта, съдържащи се в тяхната нота», казва Съглашеиис- 
и) в нотата си до Уйлсон***.

«Под прикритие на принципа на народностите раз
криха целите, които гонят с тази война (държавите от Съ- 
I лишението) и които са: смазването на Германия, Австро- 
Унгария, Турция и България», гласи германската нота 
иг ;И ян. 1917 г. до Америка. В същата нота се казва: 
«< 'лободата на моретата като първо условие за свободпо- 
1(1 съществувание и мирните сношения на народите е 
било винаги между главните принципи на германската 
политика.»****

«Има един исторически факт, установен днес; това е 
шресивната воля на Германия и Австро-Унгария да си 
осигурят хегемонията в Европа и икономическо гос
подство в света», казва Съглашението в нотата си от 12 
пи. 1917 г. до Уйлсон*****.

• В ж  настоящия том, с. 283. ( Р е д . )
• •  Кауцки, К. Предложението за мир, — «Работнически вестник», .N1 207, 

И Н1<К1<мори 1916 г. ( Р е д . )
' •• «Работнически вестник», № 218, 15 януари 1917 г. ( Р е д . )

• «Работнически вестник», № 232, 2 февруари 1917 г. ( Р е д . )
• ••*• «Работнически вестник», № 218, 15 януари 1917 г. ( Р е д . )



Да си припомним сега и многократните изявления n.i 
съглашенските империалисти за унищожението на «гер 
манския милитаризъм» и пр.

Значи тъкмо обратното на това, което твърди Каун 
ки, е вярно.

Днешната всесветска война се води за определени цс 
ли и е резултат на планомерна и дългогодишна подго 
товка от страна на империалистическата буржоазия вън 
воюващите страни. Ако има нещо «немотивирано», неон 
ределено и неясно, то се отнася само до съзнанието n.i 
народите във воюващите страни, което нарочно се култи 
вира и поддържа от господствуващите класи и днес.

Днешната борба е такава за господство над всеснп 
ския пазар. Отдавна границите на развитите капиталнс 
тически държави са станали тесни за по-нататъшнот 
съществувание и развитие на капитализма и ако той пр<> 
дължава да съществува и се развива и днес, то е, защо и • 
намери условия за това развитие вън от тия държави 
в неразвитите още капиталистически страни. Англия 
беше най-щастливата в това отношение, защото в пея 
капитализмът най-рано достигна своите високо развит 
форми, в което време тя нямаше срещу си друг по-силни 
или равен ней конкурент. При тия условия английския! 
капитализъм успя да си гарантира най-богатите на света 
колонии и важни морски пътища, които му осигуриха 
първенствующе положение на всемирния пазар, а п<> 
такъв начин и по-нататъшното негово развитие. Остава 
лите държави, които се развиваха след нея, се задонп 
ляваха да вземат участие в подялбата само на останали и* 
още незаграбени колонии, но това не можеше да отпия 
все тъй.

Всички колонии са вече заграбени, всички неразвит 
още капиталистически страни са под «сферата на влия 
ние» на тая или оная капиталистическа държава, a upei 
последните десетилетия капитализмът в Германия и Амс 
рика се разви до такава степен, че те в последно врем« 
се явиха като сериозни съперници на английското гос 
подство над всесветския пазар.

Общоизвестно е, че Германия не разполага с доста 
тъчно колонии, и германската буржоазия трябваше ;ia 
потърси друг изход, за да премине митническите бариери



и проникне поне отчасти на всемирния пазар, а това бе
ше усъвършенствуването на техниката. И не е тайна за 
никого, че допреди днешната война германската техни
ка стоеше много по-високо от английската и всяка дру
га такава. Но това не можеше да има за резултат по- 
други последствия освен пропорционално с усъвършен- 
етвуването на техниката увеличаване производителността 
п капиталистическото производство, което значи изкар
ваме на все по-голямо и по-голямо количество стоки, 
които препълваха наличния пазар и застрашаваха да 
задръстят самото капиталистическо производство в Гер
мания, а с това и да разклатят господството на буржоа
зията. Още повече, когато тя имаше пред себе си работни
ческа класа, която се готвеше и чакаше удобния момент, 
за да я смени. При това си положение за по-нататъшното 
съществувание и развитие германският капитализъм се 
нуждае не вече от пазара на тая или оная колония, а от 
нсесветския такъв. Само на него произведените от гер
манската индустрия стоки и натрупани капитали биха 
намерили достатъчен простор за пласиране. И далновид
ната германска буржоазия отдавна знаеше това, ето за
що десетилетия подред тя се подготвяше за извоюването 
па тия условия. — Прочее Германия воюва днес не тол
кова за отделни колонии, а да измести Англия на всес- 
жтския пазар или най-малко да бъде поставена на рав
на нога с нея.

Тия стремления в Германия бяха отдавна известни на 
английската буржоазия и тя трескаво се готвеше, за да 
защити привилегированото си положение на всесветския 
пазар. Тъй като английската индустрия вън от тия усло
вия не можеше да съществува и се развива. И Англия 
влезе в днешната война, за да разгроми Германия и ней
ните съюзници; да запази и разшири своето господство 
над всемирния пазар и по такъв начин да стане пълна 
юсподарка над света. — Ето съдържанието, което съ- 
глашенските империалисти влагат в разгромяването на 
«германския милитаризъм».

Това са двата полюса — двата противоположни пи- 
Iсреса, около които се въртят днешните всесветскн съ
сипия. Останалите държави, които вземат участие в 
днешната война, се наредиха към тази или онази страна



в зависимост от това, доколко капиталистическите кла
си от тия страни очакват, че техните империалистически 
стремежи ще бъдат постигнати съвместно с тия на едната 
от главните съперници.

II

Освен Англия и Германия за всесветския пазар се 
я в я в а  и трета претендентка, а именно Северноамери
канските съединени щати. В последните години Америка 
се бързо развиваше като индустриална страна, a ripea 
време на днешната война тя беше третият, който се въз
ползува, докато другите двама се бореха. През това вре
ме, когато европейската индустрия беше погълната, а 
в много клонове и спряна от войната, американската 
такава бе повикана да задоволява всесветския пазар, а 
отчасти и тоя на воюващите страни. Тия условия по
могнаха на американската буржоазия да тикне значи
телно напред американската индустрия и да натрупа 
грамадни капитали за сметка на воюващите страни. II 
днес капитализмът в Америка се чувствува значително 
силен да претендира за господство на всемирния пазар 
наравно с английския и германския такъв.

Опитът на Уйлсон да влезе като посредник в мирните 
преговори не е нищо друго освен опит на американскам 
буржоазия да обере парсата тогава, когато други биеха 
тъпана. — «Мирът трябва да бъде мир без победа», казва 
Уйлсон в посланието си до Сената от 23 ян. 1917 година.

Така диктуват интересите на американската буржоа
зия — двете групировки начело с Англия и Германия да 
се взаимно омаломощават, за да може тя безпрепятствено 
да изплува над тях.

Принципът на народностите не е нищо друго освен 
изтръгване колониите из ръцете на европейските групи
ровки и оставянето им на разположението на американ
ските милиардери. А свободата на моретата е необходимо 
допълнение на горните условия, за да добие американ
ският капитализъм пълна свобода на всемирния пазар.

Този наглед либерализъм от страна на американската 
буржоазия се обяснява с това, че американският капи
тализъм се чувствува вече достатъчно силен, поставен



при равни условия с английския и германски такъв на 
всемирния пазар, да може да се справи с тях. Америка 
има всичкия интерес да бъде омаломощена преди всичко 
Германия, а с Англия по-лесно би се справила, тъй като 
английската техника е вече значително надмината от 
американската такава. Тая е и главната причина, загде
то Америка застана на страната на Съглашението в тоя 
колосален конфликт.

Какъв ще бъде резултатът от този колосален двубой 
е положителност не може да се предвиди, обаче едно се 
знае, че противоречията — причините, които докараха 
народите до днешното взаимоизбиване, няма да бъдат 
отстранени, колкото и да продължава войната и при ка
къвто и да било изход от нея, в рамките на буржоазното 
общество.

Ако войната свърши без пълна победа за една от стра
ните, което е най-вероятното, борбата ще бъде само от
ложена за по-благоприятен момент, тъй като буржоа
зията и от двете съперничещи страни ще остане при същите 
и много по-влошени условия, отколкото преди войната. 
А\ного по-влошени, защото досегашният им вътрешен 
пазар ще бъде значително намален вследствие намаление 
консумативната способност на масата като резултат от 
мизерията, изобщо от войната и от поскъпването на жи
вота, което без друго ще последва от данъчната политика 
като следствие от финансовите тежести, с които се отру
паха държавите през време на войната. От друга страна, 
в много от ония страни, от които воюващите доставяха 
сурови материали, през време на войната се разви местна 
индустрия за преработването на тези материали, тъй 
като те не можаха да бъдат изнесени във воюващите, а 
и много от тия страни почнаха да си произвеждат и дру
ги индустриални произведения, които преди войната 
се внасяха от воюващите държави. По такъв начин стра
ни, които служеха за пазар на воюващите капиталисти
чески държави, започват вече сами да задоволяват па
зара си. От трета страна, държави като Америка, Япония 
и пр. се възползуваха от отслабването на всеобщата кон
куренция и успяха на много пазари да заместят воюва
щите страни.

Тия и ред други причини като следствие от войната,



при липсата на решителна победа ще поставят и двете 
воюващи страни в условия, съвършено неблагоприятни 
за бъдещото им социално развитие. Нов същото време кла
совите борби ще се изострят и ще се създадат условия за 
социалистическата победа на международния пролетариат.

Рушенията, които войната извърши и продължава 
да върши, са колосални, но не трябва да се изпуска из- 
предвид, че воюващите нации през време на войната на
прегнаха до най-висока степен своите физически и ум
ствени сили и че усъвършенствуванията и новооткрития - 
та в областта на техниката ще тласнат индустрията до 
такава степен напред в нейната производителност, че раз
рушеното ще бъде възстановено в неимоверно късо вре
ме. Да, ние сме съвременници на тая неимоверна произ
водителност, когато войната, състояща се от непрекъсна
ти вериги от офанзиви и дефанзиви, руши и пилее със свет
кавична бързина всички произведения на индустрията, 
а тая последната успява със същата бързина да ги наваксва, 
и то когато голяма част от производителните членове 
на обществото са по бойните полета.

Известни са на всички ни баснословните печалби, 
които буржоазията трупа от военните доставки и от про
изволното чудовищно увеличение цените на стоките. 
Нали всички ония милиарди, които воюващите дър
жави пилеят всекидневно, се вливат в касите на фабри
канти, предприемачи и другите членове на буржоазната 
класа? Финансовото задължаване на воюващите дър
жави не е нищо друго освен още по-дълбоко потъване на 
народите в ненаситното гърло на капитализма, което 
им носи нечувана мизерия, а последният от това става 
все по-мощен.

«Въпросът, от който зависи мирът и честта на света, 
е да се знае дали сегашната война е борба за справедлив 
и сигурен мир или само за едно уравновесяване на силите. 
Не е нужно равновесие, а една общност на власт», казва 
Уйлсон в посланието си до Сената от 23 януари 1917 г.:,:, 
а европейските пацифисти66 често ни пледират и за общо
европейска федерация, всичко това, разбира се, в рамки
те на буржоазното общество. *

* В ж  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  Ла 2 2 6 ,  2 5  я н у а р и  1 9 1 7  г .  (Ред.)



Възможно ли е при днешната степен на капиталис- 
I ическо развитие националният капитализъм да доде 
до подобно разбирателство? Не, отговаряме ние.

Капиталът с една неумолимост иска печалби, а ин
дустрията със също такава неизбежна необходимост иска 
споя пазар. А липсват ли тия условия, капиталистичес
кото производство се излага на сътресения и буржоаз
ното господство на сериозни опасности. Прочее усло- 
инс за едно сближение на националния капитализъм 
с съществуването на достатъчен пазар за пласирането 
на националните капитали и произведенията на национал
ните индустрии на съюзените страни. Само при тия условия 
би бил възможен един общоевропейски или всесветскп 
империализъм, който би имал за цел експлоатацията 
на цял свят от интернационалната буржоазия, а тъкмо 
ши условия липсват и те за в бъдеще още повече ще лип
сват.

Днес земното кълбо е вече тясно за по-нататъшното 
развитие на целокупния капитализъм от стария и нов 
свят. Дотогава, докогато това беше възможно, всесвст- 
скнят конфликт беше избягван. Днес за бъдещото 
развитие на капитализма в една само от горепосо
чените претендентки е нужен всесветският пазар. По 
ши именно причини националният капитал вместо обе
динителния мирен възприе сепаративния войнствен ме- 
И1Д в борбата си за съществувание, който за в бъдеще 
ви* му се наложи с още по-голяма необходимост. И по 
ши същите причини буржоазията от разните страни се 
обедини в две групировки с еднакви цели — едната гру
пировка да сломи другата и по такъв начин върху ней
ните развалини да създаде условия за развитието на своя 
капитализъм. Така че борещите се днес империалисти
чески коалиции за всесветско господство не са плод на 
точното желание на тая или оная дипломация, а резул- 
шг па историческото развитие на капиталистическото 
общество.

Какви бъдещи групировки ще вземе националният 
капитализъм, преследвайки своите империалистически 
цеди, ние не знаем. Във всеки случай вярно е изказаното 
о1 буржоазната германска преса мнение в началото на 
ГН(> г., а именно, че «новото време», времето след пред



стоящия мир, ще бъде «желязно време». Буржоазните 
групировки ще представляват до зъби въоръжени лагери, 
било за да запазят извоюваното през войната положение 
или за да се готвят да извоюват тепърва такова, готови да 
се нахвърлят всеки момент едни срещу други.

Единствената предпоставка за запазването на бъдещия 
мир това е заменяването на капитализма със социализ
ма, на капиталистическото общество със социалистичес
кото общество. Само социализмът е, който може да из
веде човечеството из задънената улица, в която го вка
ра буржоазията — без социализъм няма мир.

В. «Работнически вестник».
№ 250 и 252, 24 и 28 февруари 1917 г. 

Подпис: Г. Д.
Печата се по текста 

на в. «Работнически вестник»



СОФИЙСКИЯТ 
ХИГИЕНИЧЕН СЪВЕТ

Софийският хигиеничен съвет в понеделник* след 
п(н'д бе свикан на заседание, в което се докладваха окръж
ните на Централния хигиеничен съвет и се обсъдиха мер
и те  за опазване обществената хигиена в столицата и 
предотвратяване появяването и разпространението на 
ншдемическите болести. Съветът усвоил подробно моти
вираното предложение на нашия другар Г. Димитров:
I , Всички членове на хигиеничния съвет, както и члено
вете на участъковите хигиенични комисии да имат пра
вото да правят поотделно ревизии на фабриките, рабо- 
шлниците, обществените заведения и пр. ида съставят 
нитове за констатираните нарушения; 2. С една част 
м| кредита, с който разполага съветът, да се достави 
евиун на бедните войнишки и други семейства, за да 
поддържат чистота и да се изчистят отходните места в 
кмците им и 3. Да се обърне най-сериозното внимание 
па респективните централни органи, че е безусловно не- 
чпхидимо снабдяването на населението с осветление и 
отпление, както и с хранителни продукти на по-достъпни 
нспп, защото без това не е възможно поддържането на сери- 
1111111 хигиена и избягването на големите опасности от епи- 
дсмическите заболявания.

В * Работнически вестник», Печата се по текста
.V 28 февруари 1917 е. на в. «Работнически вестника

б ф е в р у а р и .  (Р ед .)



ПО ЗАКОНОПРОЕКТА 
ЗА НАЕМИТЕ

Реч в Народното събрание* 

7 март 1917 г.

Г-да народни представители! Законопроектът, копн
ее внася от страна на Военното министерство сега, урок 
да една материя, която трябваше да бъде уредена но на 
конодателен път още при обявяването на войната. 1Ц< 
си спомнят г-да народните представители от всички нар 
тии, че нашата парламентарна група навремето ощ<\ 
когато се дебатираше въпросът за войнишките помощи, 
изтъкна необходимостта да се уреди тоже и въпроси 
за наемите на войнишките семейства, както и на всички 
други работнишки и бедни семейства, засегнати от самлм 
война. Тогава това не се възприе от правителството, пг 
се възприе от другите парламентарни групи в Народноо- 
събрание. При Закона за мораториума67 наново изтък 
нахме, че трябва да се направи непременно нещо за оси 
гуряване подслона на всички семейства, които живеяi 
под наем през време на войната и нямат средства за ида 
щане на наема и нямат достатъчно средства за издръжка 
Но и тогава тоже това не се направи. Нас особено не пи 
интересува самият въпрос, защо именно г-н военнияi 
министър внася този законопроект, а не министърът на 
правосъдието, макар че този въпрос сам по себе си има 
значение. Очевидно е, че се счита законопроектът и 
една чието военна нужда и че така се счита този закони 
проект, показва, от друга страна, фактът, че още преди 
месец Главната квартира чрез Военното министерпии 
обръщаше внимание на Софийската общинска комисия

* Г. Д и м и т р о в  се  и з к а з в а  по П р е д л о ж е н и е  за н аем и те  на военни, и  
ж е щ и т е  п р е з  в р е м е  на в о й н а т а .  (Р<д.)



по уреждане споровете между наемателите и наемода- 
|глпте да действува енергично, да не се спира пред 
никакви спънки, но да запази спокойствието на воен
нослужещите наематели, които в София са изложени 
на постоянни произволи и маса неприятности от стра
на ма наемодателите. Действително общинската коми- 
И1Я и преди получаването на това писмо от Главна- 
<а квартира до Военното министерство, но настояването 
на нашата партия в Общинския съвет, почна да действу
ва в тази посока. Но, г-да народни представители, прак- 
1Нката в разстояние само на няколко седмици показа, 
•н' без съществуванието на един специален закон за нае
ми го през време на войната обикновените съдилища не 
шчитат решенията на общинската комисия досежно въп
роса за наемите и действуват тъй, както други закони 
налагат това: издават решения, които съдебни прис
пиш изпълняват, и по този начин маса семейства на воен
нослужещи и други биваха изхвърляни посред зима на 
улицата. Това показва много ясно, че въпросът трябва 
щ бъде уреден със специален закон. И предложението, 
в ос го се внася сега от страна на Военното министерст
во, респективно от правителството, иде да уреди гази 
материя до известна степен.

11о, г-да народни представители, ако законопроектът 
прокарва две важни начала: първото, че сроковете на до
кторите за наем на жилищни помещения ще продължават 
на текат до три месеца след демобилизацията, и второто, 
че паемодавците нямат право през всичкия този период, 
мре» всичкото това време да увеличават наемите, които 
I- имало до мобилизацията, казвам, ако законопроектът 
прокарва тези две начала, то очевидно е, както се изтъкна 
по-рано, че тези две начала трябва да засегнат не само 
I смействата на военнослужещите, но и всички други се
мейства, които са поставени в същото положение, в кое- 
ю са поставени семействата на военнослужещите, защото 
I щ урио е — това в София знаем по факти, по самата дей- 
I минел пост, — че има доста работнически семейства пре
чи всичко, които не са дали членове войници в редовете 
пи войската, но които поради условията на войната не 
ще могат фактически да плащат наемите си през време 
ни войната, от една страна, или да намерят квартира през

I I 1' 1фгн Димитров, т. 7



време на войната, от друга страна, и че те трябва да им;п 
непременно това облекчение от страна на държавата ш> 
съответен законодателен път, през време на войната да 
не плащат наеми. От друга страна, има семейства, кои 
то тоже нямат войници в редовете на войската, но тоиа 
са семейства, които са изгубили в миналата война свои 
те членове, които получават малки пенсии, вдовици май 
майки на убити войници. По законопроекта, както г 
внесен сега, всички тия семейства се лишават от проток 
цията, която се дава на семействата на военнослужещи п- 
Ние пледираме прочее, г-да народни представители, каки» 
продължението сроковете на договорите за наем, така п 
неувеличението на наемите през време на войната да 
се отнася абсолютно до всички случаи и до всички семсп 
ства.

На второ място, законопроектът не урежда всички 
ония случаи на увеличени вече наеми от 10 септември 
насам. Един подобен законопроект, който се явява твър 
де късно, който трябваше да бъде узаконен още от пача 
лото на войната, най-малко трябва да има обратна сили 
в това отношение, да анулира всички направени доспи 
увеличения на наемите от наемодателите през време пи 
войната. Всички тия повишения на наемите да бъдат вър 
нати на наемателите, да имат право да ги получа!, 
ако са ги платили, или имат право да не ги плащат в (и. 
деще, ако не са ги платили. Така щото законопроек! м 
трябва да бъде попълнен в това отношение, като бъд;п 
анулирани всички направени досега увеличения на нае 
мите.

Г-н Дойчинов, сам домопритежател, се яви да заши I и 
каузата на имотната класа, както той се изразява, и на 
прави едно много интересно откритие пред Народпон» 
събрание, именно че правителството внася в български и 
парламент сега един класов закон. Ние често пъти см» 
изтъквали, че нашето правителство, по подобие иа пра 
вителствата в другите страни, винаги внася класови за 
кони; то създава чрез парламента, в който има свое бол 
шинство, едно класово законодателство за осигуряван»’ 
на частната собственост, на всички отношения на та ш 
частна собственост, за осигуряване интересите на им<м 
ните и господствующите класи в страната и за осигурява



мг своето икономическо и политическо господство. И до
колкото, г-да народни представители, държавата и у нас, 
и в другите страни пристъпва към известни мероприя- 
1101, особено през време на войната, които наглед са в 
инцита на интересите на работническите и народни маси, 
тип се прави, изхождайки от интересите на самата вой
ни, която се води за целите, поставени от самата държа
ни и от господствующите класи. Нашият г-н военен ми
нистър по никой начин не би излязъл пред нас, пред Народ- 
ншо събрание, с един подобен законопроект сега, ако не 
Гише опасността тия многобройни писма на оплаквания 
мг София и други големи градове на България, които оти- 
mi г на фронта, да обезпокояват духовете на войниците, 
■in предизвикват известно недоволство там и да попречат 
нп военната акция, която трябва да бъде изкарана до
край. Ние прочее сме поддържали винаги и самият 
п пи законопроект е едно ново доказателство в това от
ношение, че правителството, че самата държава създава 
едно класово законодателство всякога, когато тя зако- 
нпдлтелствува. Но г-н Дойчинов сега иде да ни увери, 
че това не е един класов закон, но един класов закон 
против имотната класа, че той е един класов закон, който 
фнворнзира, дава протекция само на ненмотните. Но,
I да народни представители, това е несериозно, това е 
1МГ11Ш0  да се говори от трибуната на Народното събра
ние, защото домопритежателите в София и големите гра
ниво със самия факт на своята имотност са достатъчно 
ницитени, и ако в случая има някой право на протекция, 
mua са именно неимотните, които отиват да живеят под 
наем в къщите на домопритежателите и които, ако няма 
‘Иециален закон, могат да бъдат изхвърлени във всяко 
преме на улицата и изложени на лишения и страдания, 
•икопът тях трябва да протежира, те имат право да по- 
| у ми г и да искат тази протекция от страна на законода- 
•елството и държавата.

С, Дойчинов: Същото право имат и другите.
/ ’. Димитров: Г-н Дойчинов казва: «Домопритежа- 

Iелите биха твърде много пострадали, ако този закон тъй 
пи бил приет, ако не се оградят интересите на имотните.» 
1пенода! В София тази общинска комисия, за която ста
ни дума, в която имах честта да участвувам няколко ме



сеца наред, се разгледаха стотици и стотици заявление 
по спорове за наеми. 90 и няколко процента от всички 
тия заявления са не от наемателите, а от нае.чодавците, 
които искат изкарването на наемателите от къщите и т  
най-различни предлози. При проучването на всяко им 
добно заявление се установяваше, че хазаинът на дадени 
жилищно помещение иска изпъждането на войнишко!п 
семейство, за да получи по-голям наем. Явяват се гермаи 
ски и австрийски войници, явяват се германски и ли 
стрийски комисионери с десетки и стотини, дават го 
леми наеми, и всеки домопритежател бърза да използува 
този случай, тая жилищна криза, която настъпва за пие 
мателите и има много благоприятни условия за домопри 
тежателите. И си позволяват да обвиняват войнишки и 
жени в безчестни действия, без да има подобно нещо, в 
злоупотребяване при използуването на имотите, без :и 
има подобно нещо, и цяла редица най-невероятни и лъж 
ливи оплаквания. Ог всички проверки, които бяхм« 
длъжни да направим, се установи, че заявленията upon » 
хождат не от дребните хазаи, не от стопаните на малки 
къщи, които често пъти сами са в редовете на войскаш 
заедно със своите наематели и които от този наем живея i 
и поддържат своето семейство обикновено; те не се ои 
лакват, те не изпъждат своите наематели и квартирни in, 
те се примиряват без закон с фактическото положение, 
че наемателят е войник. Искат изгонване на семейства 
обикновено домопритежатели, които могат да Mimai 
без този наем, които печелят твърде много, които нравяi 
много спекулации днес и които се подбуждат, г-да на 
родни представители, само от алчността за по-големи 
печалби.

С. Дойчинов: Големи капиталисти, милиардери в IS !.. i 
гария няма.

Г. Димитров: И вие сами бихте могли да разберем 
много лесно психологията на софийските и други теч 
подобни домопритежатели, като имате предвид обети 
телството, че те живеят при една особена атмосфера 
всички, които имат известни средства на разположение, 
известни капитали, които са близо до властта, копт 
имат каква да е възможност, са ударили на печалби пем 
бикновени. Сега се печели много, сега се печели на едри



и га се печели от всичко и навсякъде. Как така домопри-
• г/кателите да останат без никакви печалби? Как те да 
не гинат при онзи стар наем, който са имали до 10 сеп- 
11’мнри 1915 г., когато някои спекуланти имат само за 
ни колко месеца няколко десетки хиляди и милиони лева? 
Как домопритежателите да останат с онзи наем, който 
си получавали до обявяването на мобилизацията? Те вди
шаха голям вой, когато общината по наше настояване 
пак се намеси в спора между домонаемателите и домопри
тежателите. Административният съд трябваше да реши, 
чг заповедта*, издадена от Софийския общински съвет, 
г несъобразена със закона, и да избегне да се занимае 
I кс съществото на въпроса, а да отмени тази заповед, 
н< да услужи на домопритежателите. Искам да посоча 
ипн особена психология, която характеризира цялата 
ги. н арека буржоазия в нейния патриотизъм сега.

Няма да отречем, г-да народни представители, че дей-
• I кител но има домопритежатели в София, бедни семей-
• Iи.! или средни семейства, които едната стая дават под 
ннем, а в другата живеят, единия етаж дават под наем, а в 
(рутя живеят, и са задлъжнели до уши — семейства на 
(ребни чиновници и други, които действително биха пост
радали много от това неплащане на наема през време на 
пийната, които тоже имат членове в редовете на войската, 
нигипослужещи, и които са изложени на много големи 
ипнения. Такива има; това не е масата на домопрптежа- 
Iелите въобще, но такива има. Обаче ако действително 
Iрибна държавата да се погрижи и за тях, има само едно 
единствено средство в случая. Именно на този въпрос 
Н1 кам да обърна вниманието на правителството, на г-н 
ИП1ЧИ1ИЯ министър и на Народното събрание. Какво се 
приви със самия законопроект — ако той бъде гласуван
• 1*1 и ? Една отсрочка на плащането на наема за три месе
ни след демобилизацията. Но облекчава ли се положение- 
|ц на тези наематели работници, служещи и пр., конто 
не получават заплата през време на войната? Не. Те тряб- 
мп да платят наема три месеца след демобилизацията. 
Представете си положението на тези работнически се
мейства в София, Пловдив, Варна и в кой да е друг град,

* Заповед ,\» 2407 от 25 септември 1915 г. — Вж «Софийски общински вест- 
....  < .V» 17. 4 октомври 1915 г., с. 15—16. (Ред.)



които семейства имат 20—30 или 40—50 лв. месечен наем, 
а докато се свърши войната, ще се съберат 500—600 ли,, 
и тая сума ще трябва да платят веднага три месеца след 
свършването на войната, защото тук срокове не се пред 
виждат и наемодавците ще имат право да искат наеднъж 
да се плати сумата. Това ще бъде очевидно наградата, 
която ще получи всеки войник работник, като се върне 
от бойното поле, след като е успял да запази живота си. 
да запази главата си. Като не намери достатъчно работи, 
като получи ниска надница, като има скъп живот, как» 
има нови данъци, чрез акцизите и други, които се глаеу 
ват тук, ще трябва да плаща нов, закъснял наем от дне 
години време за велика България! Този класов закон, 
поради който г-н Дойчинов тук тъй много оплаква имо1 
ната класа у нас, всъщност не дава облекчение на тези 
бедствующи работнически семейства. Той само отл;н и 
глътването на горчивия хап; той ще се глътне три месена, 
след като войниците се върнат от бойните полета, т. е 
когато се успокоят духовете, и няма да има голяма опне 
ност както сега, във време на войната. Г-да народни пред 
ставители! В случая едно действително облекчение е 
необходимо. То трябва да бъде направено чрез поемане 
от страна на държавата с една нейна помощ на войниш 
ките и други работнически семейства тази наемна тежим 
през време на войната.

Т. Петров: Както е в Австрия, Германия и Унгария
Г. Димитров: Както е във всички други държани 

на Централния съюз; а това се знае и за останалите дър
жави. Там извън войнишката помощ, извън обикновена 
та помощ на семействата, бедствующи през време на вой
ната, има предвидена и още една — наемна помощ. Па 
шето предложение за такава наемна помощ се отхвърли 
по-рано, но тук е случаят, където се вижда, че трябва 
да бъде дадена такава наемна помощ, за да бъдат, от една 
страна, самите наематели — бедни работници и други 
бедни граждани — облекчени през време на войната, бп 
да бъдат задължени след войната да плащат, за да ннм;и 
товара да плащат закъснял наем, и, от друга страна, да 
се избегне това затруднение за малките, дребните наеми 
давци, които ще могат да получават от тая наемна помощ 
своя наем и няма да бъдат оставени в това лошо положе-



Ине, в което се намират сега. Държавата, която е обяви
ли тази война, държавата, която преследва своя цел, 
споя политика с войната, държавата, която разходва и 
Човешки материал, и маса други средства, стотини ми
лиони вече, за издържане на войната, тя е длъжна оче
видно — това трябва да бъде безспорно — да понесе всич
ки тия разходи, с които се съпровожда издържането на 
работническите и други бедствующи семейства през 
време на войната.

И, г-да народни представители, на този законопроект, 
който се внася сега — не в края на войната, защото ни
кой не знае кога ще бъде свършена, — очевидно стимулът 
му е да внесе успокоение в редовете на военнослужещите.
11о не с такъв законопроект и не с такива и други подоб
ни мерки, които биха били предприети от правителство- 
ю, могат да бъдат успокоявани духовете в редовете на 
войската, както и сред населението, сред масите на стра
шна. Днес големите въпроси, разрешението на които би 
внесло успокоение и на фронта, и тук, те са: въпросът 
ни мира и въпросът за прехраната. Ето въпросите, на кои- 
ю трябва да обърне внимание правителството и особено 
парламентът, който би трябвало много отдавна да влезе 
в своята роля, а не да бъде само една машина, която само 
да зарегиструва ония актове, които биха били предложе
ни тук от страна на правителството за региструване. Бих
ме казали от наша страна, г-да народни представители, 
чг сега е време, необходимо е, крайно необходимо е да се 
действува за приключването на войната, за възстановя- 
виното на мира, за осигуряването на спокоен, мирен жи
вот и средства за съществувание на работническата кла
си и на другите бедствующи народни маси. Тогава оче
видно излишни биха станали средствата за успокоява
не н хвърлянето прах в очите на недоволните елемен- 
1И и редовете на войската и във вътрешността на стра
ниш.

От друга страна, за да завърша тези бележки, г-да 
ниродни представители, аз искам да отбележа, че въпре- 
101 възвестявания чрез вестниците цели месеци наред за
конопроект на финансовото министерство за наемите — 
•И' бил приготвен там, — който ще се отнася не само до 
милпщните помещения, но въобще до всички сгради и



помещения и който трябваше да уреди тоже и наема на 
помещения, в които се помещават държавни, окръжни, 
общински и обществени учреждения, този въпрос в се
гашния законопроект не се урежда; законопроектът се 
отнася само за жилищни помещения. Защо — питаме 
ние? Наемите на жилищните помещения ще текат в същия 
размер до три месеца след демобилизацията; те не могат 
да бъдат увеличавани в този срок. Но защо помещенията, 
в които са държавни, общински, окръжни учреждения, 
всевъзможни държавни и обществени учреждения и ип 
ститути, трябва да плащат увеличен наем и трябва да 
се местят от едно здание в друго? Очевидно, г-да народни 
представители, оставена е тази отворена врата, за да бъде 
ограбена и държавата, за да бъдат ограбени и общините, 
и окръзите от най-тлъсгите домопритежатели в София 
и в други големи градове. А знае се, че само държавата 
плаща близо един милион лева наем за учрежденията, които 
се помещават в частни здания. Очевидно, г-да народни 
представители това е една празнота и този въпрос не бива 
да остане неуреден. Ако той остане неуреден, ще се по 
твърди това, което се знае неофициално, че маса лица, 
които са заинтересовани в случая, си нареждат всички 
необходими средства, за да добият едно колосално уве
личение на наемите си през време на войната.

Ние прочее настояваме, г-да народни представители, 
законопроектът, внесен от г-н военния министър в На 
родното събрание, да бъде узаконен като един законо 
проект, който ще се отнася не само до семействата на воен
нослужещи, но до всички семейства, които живеят под 
наем, преди всичко до работническите и други бедни се 
мейства, които имат незначителен доход за съществува 
ние. На второ място, направените увеличения на наема 
през време на войната до днешен ден или по-право до 
влизането на закона в сила да се анулират и да могат да 
бъдат върнати. На трего място, г-да народни представи 
тели, законът да засегне и държавните, общинските, ок
ръжните и обществените учреждения относително наема 
и относително сроковете за използуване зданията, в 
конто те се помещават. И най-сетне — това, което е най- 
съществено за нас, — чрез една наемна помощ, чрез една 
помощ за наем на всички войнишки и други работнически



и бедствующи семейства да се облекчи товарът, който 
имат сега и който ще имат до свършването на войната и 
■tu три месеца след демобилизацията. ( Р ъ к о п л я с 
к а н е  о т  к р а й н а т а  л е в и ц а . )
I аиниграфски дневници. X V I I  ОНС,

II I  PC, 51 з., 7 март 1917 г., 
с. 113% —1141

Печата се по тскспш 
на Стенографски дневници



НАЕМИТЕ

Завчера камарата разгледа и прие на първо четене 
внесения от Военното министерство законопроект за 
наемите на военнослужещите през време на войната.

Както се вижда още от самото заглавие на законо
проекта, той се отнася само до военнослужещите и не 
обгръща със своята протекция останалите наематели. 
От друга страна, възлаганите от законопроекта задълже
ния върху наемодавците не засягат стопаните на всичките 
здания, които се дават под наем, а само ония на жилищ
ните помещения.

Три са основните положения на въпросния закони 
проект: 1. Сроковете на всички договори за наем на жи 
лищни помещения, сключени преди и след 10 септември 
1915 г., се продълоюават по право до три месеца подир 
общата демобилизация, ако наемателите се намират под 
знамената; 2. През всичкото време, докато трае вонил 
та, и до три месеца след общата демобилизация наемодл 
вецът на жилищното помещение не може да увеличава 
наемната цена; 3. Военнослужещите, доходът на кон ги 
надминава 2400 лв. годишно, са длъжни да плащат пас 
мите си, а другите се освобождават от това задължение 
през време на войната и имат право три месеца след де
мобилизацията да изплатят дължимите наеми.

За наемодавците, които биха извършили каквото и 
да е действие върху наетите от военнослужещите или 
семействата им жилищни помещения с цел да се ограпи 
чи или осуети ползуването на наемателите от наредбите 
на законопроекта, предвижда се наказание по чл. 2!Ж



от Общия наказателен закон68 (тъмничен затвор до три 
месеца и глоба до 300 лева).

Уреждането по законодателен път въпроса за наеми- 
к: през време на войната се почувствува като една жиз
нена необходимост веднага след обявяването на общата 
мобилизация (септември 1915 г.). Използувайки масо
вото прииждане на външни лица и увеличеното търсене 
ни жилищни помещения, наемодавците в София и други- 
I V  по-големи центрове на страната се нахвърлиха бясно 
пкрху досегашните си наематели (болшинството войниш
ки и други работнически семейства, нямащи възможност 
дн плащат наем), изхвърляха ги на улицата, често по-
* ред зима, и ги заменяваха с други наематели, които мо
жеха да се задължат да плащат редовно наем през време 
ни войната, и то един наем в сравнение с плащания до 
мобилизацията по-висок с 40, 50, 80 и дори 100%.

Голяма част от делата, разглеждани в софийските 
мирови съдилища от мобилизацията насам, са дела про
ми) наематели за изпразване жилищата с единствената 
цел наемодавците да се сдобият с увеличени и сигурно 
плащани наеми.

Опитът, направен от Софийската община по предло
жение на социалдемократическата общинска група, да 
ге реагира срещу тая организирана хайка от страна на 
наемодавците на жилищни помещения, като се изпол
зват съществуващите крайно недостатъчни и непълни 
шконоположения относително наемите, съдържащи се в 
.(икона за мораториума и Закона за определяне цените 
на продуктите, наемите и труда, срещна не само безог
ледното противодействие на заинтересованите наемодав- 
ин и тяхната организация, но и на висшата съдебна власт. 
Мирната заповед на общината против насилственото из
важдане на наематели из жилищата и против увеличени
ето на наемите през време на войната биде отменена от 
Мкрховния административен съд по повод тъжбата на 
Дружеството на софийските домопритежатели въз основа 
на чисто формалната причина, че в заседанието на Общин-
• кин съвет, когато е решаван въпросът, не е участвувал 
финансов представител. Обаче макар и втората заповед 
да ие страдаше от тоя формален дефект, съдилищата про
пил жпха въпреки нея да издават решения против нае



мателите за изпразване жилищата, а съдебните пристани 
привеждаха в изпълнение тия решения.

Очевидна бе прочее необходимостта от един специален, 
ясен и пълен закон за наемите, който да осигури потреб
ния подслон на войнишките и други нуждающи се семей
ства и да предпази наемателите от терор и експлоатацията 
на наемодавците. И тоя закон като една наложителна 
социална нужда не бе създаден досега само защото тия, 
от които зависеше това, не искаха да се накърняват ни 
тересите и печалбите на домопритежателите.

Едва се га ................................ * * камарата се сезира ад-
законопроекта за наемите................................ * на восн
нослузкещите и внесен не от министъра на правосъдието, 
както би трябвало, а от военния министър.

Но и затова именно тоя законопроект разрешава голе 
мия въпрос за наемите през време на войната върху една 
съвършено ограничена основа.

При разглеждането на законопроекта в камарата па
шата парламентарна група се застъпи настоятелно**, 
щото тая основа да се разшири и да обгърне в случая 
всички необходими социални елементи, за да се даде една 
пълна и действителна защита на наемателите — вой 
нишки, работнически и други бедствующи поради войната 
семейства.

На първо място, с правото да не бъдат изкарвани <н 
жилищата и да не им се увеличава наемът през всичкото 
време на войната и до три месеца след общата демобили 
зация трябва да се ползуват не само военнослужещите, 
а всички живущи под наем семейства, като се запретн 
въобще през целия тоя период на наемодавците да изваж 
дат своите наематели с цел да получат по-висок наем. 
Една голяма маса работнически и други бедни семейства, 
които нямат из своята среда войници, днес се намира1 
поради войната в не по-малко тежко положение от се 
мействата на военнослужещите и по никой начин не бива 
да бъдат лишени от протекцията на Закона за наемите

На второ място, законопроектът не засяга направс 
ните от 10 септември 1915 г. досега увеличения на нае
мите. Между това повечето наемодавци под една или

* У н и щ о ж е н о  о т  ц е н з у р а т а .  ( Р е в . )
* * Вж настоящия том. с. 384—393. ( Р е д . )



друга форма са успели да направят значителни увели
чения на получаваните до мобилизацията наеми. Необ
ходимо и напълно основателно е тия увеличения да се 
считат от закона за анулирани и да се върнат на наемо
дателите.

От друга страна, законопроектът трябва да засегне не 
само жилищните помещения, но и всички сгради, които 
и1 дават под наем, както и ония, в които се помещават 
държавните, окръжни и общински учреждения и разните 
други обществени институти. Тая празнота на законо
проекта е една неуместна концесия на наемодавците и 
око пе бъде премахната, те ще съумеят чрез баснословно 
Увеличение на наемите добре да ограбят държавата и 
другите обществени учреждения и институти.

II «Работнически вестник»,
Л4 260, 9 март ¡917 г- 
Подпис: Г. Димитро»

Печата се по текста 
на в. «Работнически вестник»



РАБОТНИЧЕСКОТО
ЗАКОНОДАТЕЛСТВО

Както е известно, при откриването на първата редови,» 
сесия на сегашното Народно събрание (15 октомври 1914 г.> 
правителството намери за нужно да се покаже особен»» 
внимателно към работническата класа, като възвести 
настъпването и в нашата крайно изостанала в това от 
ношение страна ерата на работническото законодател 
ство. От деветте законопроекта, с които се определяш»1 
работата на първата редовна сесия, изброени в тогаваш 
ната тронна реч*, шестте бяха из областта на законода 
телната закрила на труда. Правителството се задължава 
ше да внесе в камарата за разглеждане и приемане: за 
конопроект за обединяване работническите фондове, за 
конопроект за злополуките на труда, законопроект за 
пенсиите на държавните работници, законопроект за хи 
гиената и безопасността на труда, законопроект за наем 
на работа и законопроект за контрола на парните котли

Това тържествено манифестирано внимание към ра 
ботническата класа обаче далеч не означаваше една дои 
ствителна промяна в отношенията на управляващите 
фактори към защитата на работническия труд, нито in.iv 
сериозното им намерение да тласнат държавата по пъти 
на създаването на тъй необходимото за работническата 
класа и за икономическото развитие на страната работ
ническо законодателство.

Прокламираната в тронната реч програма за закони 
дателна закрила на труда се дължеше на чисто поли

* В ж  Стенографски д н е в н и ц и ,  X V I I  О Н С , I РС, 1 з. ,  15 о к то м вр и  19Н  I . 
с. 1. (Ред.)



тчсски причини. Това лесно ще се разбере от всекиго, 
нито си спомним, че тая програма се яви в един момент, 
когато управляващата либерална коалиция69 не можа да 
»е сдобие с достатъчно сигурно болшинство в камарата 
н когато, от друга страна, току-що бе обявена общоевро
пейската война.

Че тая програма бе един акт на политическа демаго- 
1ии спрямо работническата класа, а не сериозна грижа 
дп се направи стъпка напред в областта на работническо- 
к) законодателство, потвърждават напълно изтеклите две 
II половина години от нейното прокламиране.

11рез тоя период се състояха четири редовни и три 
и шънредни сесии на днешното Народно събрание. Про
караха се стотини законопроекти, голяма част от дребно 
естество, засягащи лични и локални интереси. За работ
ническите законопроекти — обещаните от правителството 
и внесените от нашата парламентарна група — обаче 
ореме не се намери. Само един единствен законопроект от 
правителствените — тоя за обединението на работниче- 
гкпте фондове — се узакони, и то защото с него никаква 
ципа закрила на труда не се създава, а само се урежда 
но-правилно попълнянето и функционирането на въпрос
ните фондове. Правителството и до днес дори не е внесло 
и камарата всичките обещани в тронната реч от 1914 г. 
работнически законопроекти. Така не са внесени още за
конопроектите: за злополуките на труда, за пенсиите на 
дкржавните работници и за наем на работа. Но и внесе
ните два законопроекта — за хигиената и безопасността 
но труда и за контрола на парните котли, — макар и да 
длпят една твърде минимална защита на труда, едва на
последък, в края на сегашната редовна сесия, се поста- 
миха на дневен ред и съвсем слаби шансове има да станат 
ШК01Ш. Толкова повече че започнатите в завчерашното 
шеедание на камарата дебати по законопроекта за хи- 
I пепита и безопасността на труда бидоха прекъснати, 
дневният ред пререден с новите военни кредити и законо
проектът за хигиената запратен отново на заден план, и 
ю когато остават само още няколко заседания до закри
т о т о  на сегашната сесия. Със същото престъпно пренеб
режение правителството и парламентът се отнесоха и към 
приетия вече на първо четене и изпратен в комисията



законопроект за заплатите на работниците и служещи и 
от частните предприятия през време на войната. Камара 
та го-гласува и прие по принцип още на 23 февруари I 
г., а и до днес парламентарната комисия по Минипер 
етвото на труда не е свикана, за да го разгледа!

Ясно е прочее, че и правителство, и парламент — вснч 
ки буржоазни партии изобщо — въпреки честото дема 
гогствуване в миналото и настоящето около работническия 
въпрос и законодателната защита на труда умишлено и I 
бягват всякакво сериозно законодателствуване в тая <>о 
ласт, служейки сляпо на интересите на алчния и безог.ш 
ден капитализъм.

Партиите на капиталистическата класа у нас ечи пи 
всъщност за съвършено «дребна работа» въпроса за ра 
ботнического законодателство и за неуместно в настоящи'» 
момент да се занимава с него парламентът. За илюстра 
ция в това отношение заслужава да се отбележи харак 
терният факт, че при разглеждането на законопроект 
за заплатите на частните работници и служещи в залай 
на камарата бяха останали от правителственото бол ши и 
ство само пет депутати и от буржоазната опозиция 10 
15! Почти същото бе и завчера, когато се започнаха де 
багите по законопроекта за хигиената и безопасност! и 
на труда.

Между това днес въпросът за работническото закони 
дателство, законодателство във всички капиталистически 
държави и у нас, е един от най-жизнените и важни вън 
роси, засягащи дълбоко икономическото, социално н 
културно развитие на страната, нейната национална не 
зависимост и бъдеще.

И наистина касае се не за законодателна протекция 
на шепа граждани, нито за законодателствуване в пол 1.1 
на отделни лица и групи, каквато е собствено законодн 
телната дейност на камарата най-малко в трите й четвър 
ти. Касае се за закрилата здравето, работоспособност!и 
и живота на една обществена класа, която и у нас вече 
наброява няколко стотини хиляди работещи членове, 
която всекидневно расте по число заедно с икономически 
то развитие на страната, която с труда си твори общество 
ните блага и върху плещите на която се държи цялоIи 
съвременно общество.



Официалната статистика вече достатъчно ясно показва 
|ин ти тото числено и икономическо значение на работпи- 
чп-клта класа за живота на цялата страна. Така според 
преброяването от 1910 г. у нас е имало 41 203 заведения 
(фабрики, работилници, мелници, фурни, магазини, гос- 
Iii.iiiiiiui и хотели), които употребяват наемен работпи- 
■мчкн труд, докато в 1905 г. тия заведения са били с 
/0"it по-малко. Според преброяването от 1905 г. е имало 
,7и/ 031 наемни работници: 63 333 в индустрията, заная
ти* и мините; 82 722 в търговията, пътищата и съобще
ната, 130 359 в земеделието и 25 236 в домашната при- 
t.'ivra. За единадесетгодишния период (1905—1916 г.) — 
период на сравнително доста бързо пролетаризиране па 
магите и индустриално развитие на страната — числото 
на наемните работници е пораснало най-малко с 35%
I редно и днес то е минимум 400 000, от които 30% са 
/(tenu. Заедно със семействата си следователно наемните 
работници съставляват повече от една трета от цялото 
население на страната.

При това войната, която въвлече в производството 
тлидп нови жени, младежи и деца и която разклати из 
<н нова масата дребни съществувания, ще има за неминуе
мо последствие значителното увеличение числото на наем
ник* работници.

Л положението на тая многохилядна, постоянно ра
ншна производителна класа — както ще видим подроб
но гледния път — е тъй ужасно, че отдавна вече налага 
безусловната необходимост от едно широко и ефикасно 
работническо законодателство за предотвратяване физи
ческото и духовно израждане, на което е подложена 
работническата класа — голямата, творческа и най-жиз- 
мсиа част от нацията, както и за избягване икопомическа- 
м катастрофа на страната, към която я тласка безгра
ничната експлоатация на работническия труд.

Н • Снботнически вестник», 
V :ч,2, 12 март 1917 г. 
Ih'ilniic: Г. Димитров
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ПО ЗАКОНОПРОЕКТА 
ЗА НАЕМА НА ЗДАНИЯ 

ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА
Реч в Народното събрание 

21 март 1917 г.

Г-да народни представители! При първото четене пя 
настоящия законопроект от името на нашата парламсп 
тарна група ние настоявахме да се направят някои п I 
менения*, които биха превърнали фаворизацията, коят 
законът дава на наемателите, в една действителна фаво 
ризация, такава, каквато условията, създадени от вой 
ната, налагат. Ние искахме това отсрочване на сроко 
вете за договори на наеми да се отнася не само за жилиш, 
ните помещения, които са наети от военнослужещи, по 
и за всички жилищни помещения през време на войната, 
да се отнася не само до здания за жилищни помещения, 
но и до здания, които са наети от държавата, общинни’, 
окръзите, както и зданията, които служат и за друт 
дели. С една реч законът да се отнася не само до наемите 
на военнослужещите, но до наемите на всички здания и 
страната.

На второ място, ние искахме законът да забрани вся 
ко увеличение на наемите не само на военнослужещите, 
но изобщо на наемите през време на войната. Наред г 
това ние искахме още работи, които в комисията не се 
прокараха: да бъдат гарантирани наемателите, които пя 
мат достатъчно средства през време на война, с една помощ 
от държавата за плащането на тия наеми. Комисията при 
преглеждане на законопроекта е възприела първите две 
наши искания. Сегашният текст на законопроекта се от 
нася до всички наеми, до всички здания, до всички нае



шиели. Но г-н Такев от страна на Демократическата пар
иш тук сега излезе да възобнови ония аргументи, които 
и||и първото четене г-н Дойчинов от страна на правител- 
I ппчюто болшинство беше направил като възражения 
11|1< тт  законопроекта за наемите. Г-н Такев се позовава 
пи една молба, отправена до Народното събрание от стра
ни па домопритежателите в София, с която те искат На
родното събрание да обърне внимание на техните справед- 
/111М11 интереси, да не ги ощетява, да не ги подхвърля на 
идно съсипване, на каквото законопроектът, внесен сега 
мг комисията, ги подлага.

Г-да народни представители! Ако внимателно би се 
|>н I гледал а тая молба на софийските домопритежатели, с 
•и пиките нейни подробности, с цялата й аргументация, 
юни, което е съществено и което има значение за Народ
ник) събрание, то е едно единствено. Г-да домопритежа- 
имтте искат да кажат: понеже времето на войната раз- 
нь|па стихията на една бясна, необуздана спекулация в 
пилата страна, понеже с всички предмети от първа пеоб- 
»идимост, с всички стоки се тъй много спекулира сега, 
прел време на войната, че вчерашни голтаци са станали 
ни този начин милионери, и ние, домопритежателите, 
имаме основание с едно увеличение на наемите да добием 
Н1же много по-големи доходи от тия, които добивахме 
111117111 войната. С една реч, дайте ни право, г-да народни 
представители, и нам като домопритежатели да използу- 
1П1М0 стеснителните условия за нас през време на войната, 
ли увеличим своите доходи и по този начин само да при- 
(|||пнм към спекулата нещо — да поскъпим живота на 
нпродните маси, да направим по-тежък живота на тия 
миси през време на войната. Това е искането на г-да до
мопритежателите. Г-н Такев казва, че не е домоприте- 
нипел. Вярвам, че е така, но той сигурно е един адвокат 
н случая на домопритежателските интереси.

/VI. Такев: Никакъв адвокат никому не съм.
/ ’. Димитров: Това смея да го кажа.
М. Такев: Аз съм народен представител.
/ ’. Димитров: Г-н Такев е народен представител, но 

именно той сега е защитник на тия егоистични интереси 
ни тепа български граждани против интересите на на
родните маси у нас.



И. Г. Попов: И Вие сте също такъв; и Вие предстлп 
лявате една малка шепа интереси!

Г. Димитров: Ние настояваме, г-да народни предеш 
вителн, този закон да бъде разширен.

С. Дойчинов: Целите имоти на домопритежателите д,1 
ги дадете на тези, които са бездомници — това искан 
Вие. Вие искате да станете господари на спестения тр\ t 
на хората.

Г. Димитров: Деветдесет процента от наемателите и 
страната са работници, неимеющи хора, конто сега еа и 
редовете на войската, и казахме ние: тези хора не m o i . и  

да плащат наем през време на войната. Те не могат дало 
да заплатят и закъснелите наеми през време на войнаia

Някои от представителите: Нека им помогне държа 
вата.

Г. Димитров: Техните семейства не могат да бъди 
изхвърлени на улицата, когато те са на бойното поле 
За тях е необходима една протекция. Г-н Такев калил, 
че е съгласен с това. Но ние отиваме по-нататък. 11,мл 
един процент български граждани и други неимек>|ци 
хора, които не са в редовете на войската по една или др\ 
га причина, но са лишени от приходи поради условия и 
на войната и следователно те се нуждаят от тази протек 
ция; те тоже не могат да плащат през време на война нае 
мите и не могат, от друга страна, да понесат едно уцели 
чение на последните и техните семейства не могат тоже 
да бъдат изхвърлени на улицата. Ето защо отнасяше се 
следователно същата тая протекция и до тази категория 
неимеющи хора, наематели на къщи.

Но г-н Такев казва по-нататък, както по-рано i н 
Дойчинов: «Как вие ще оставите тогава зданията, конти 
служат за търговски кантори, магазини и пр. и пр., дл 
бъдат при същите условия, при каквито са поставени 
жилищните помещения?»

М. Такев: И днес търгуват.
Г. Димитров: Те днес търгуват, те днес печелят но 

вече, отколкото в обикновено време; те вършат една сне 
кулация, против която ние се борим, която ние тук, и 
Народното събрание, сме заклеймили много пъти и сме 
искали да се вземат най-решителни мерки против тая сне 
кулация, особено с предметите от първа необходимоа



Ни го значи ли, че като тая спекулация съществува, като 
и- И1 търговци печелят твърде много, следва ли от това 
ди останат и домопритежателите, тези стопани на здания, 
и които се намират търговските магазини, да увеличават 
•темите 2—3 и 5 пъти, за да има по-голяма спекулация?

Н. Коларов: Трябва да ограничим спекулата, не да я 
|*п иииряваме. Според г-н Такев би значело да дадем пра
но па всички да спекулират.

/ ’. Димитров: Ако би се оставил свободен наемът ма 
•линията, които служат за търговски и други цели, г-да 
народни представители, то това ще означава, че стопа
ни к1 на тези здания с увеличения двойни и тройни на 
маемите ще увеличат по един косвен начин цените на про- 
/НКтнте и стоките, цените на които и без това са извън
редно високи. Това не е никаква борба против спекула- 
щипа, това няма да облекчи положението на масите, а, 
напротив, това ще бъде чрез Народното събрание едно 
улеснение разширението на тая спекулация, която и без 
•инд съществува. Народното събрание би трябвало да има 
> дни единствена задача в случая: да ограничи тая спекула- 
ннн ме да я разшири, като я пренесе и в други области, в 
мшго сега тя не можеше тъй много да се прояви, както 
н* прояви в останалите области на живота.

Казва се по-нататък: «Защо държавата, общините и 
окръзите да бъдат освободени от задължението да увели
чи! наемите си през това време?» Г-н Такев даже се осме- 
н||1а да хвърли пред Народното събрание една подобна 

»||рша: «Държавата вече 5 милиарда дълг е натрупала по 
други причини, и по тая война главно, защо тя да не даде 
шие Г>() милиона лева на г-да домопритежателите, стомани 
нд ония здания, в които се намират държавни учрежде
ния, за да ги прилично възнагради?» Но г-н Такев обяс
ни ни този грабеж, който стопаните на зданията се готвят 
!д извършат с държавни средства, ами че те за едно зда
ние, за което са получавали 15 хиляди лева, сега полу- 
чпиит 50 хиляди лева.

Д1. Такев: Ами днес животът такъв ли е, какъвто бе
ше тогава?

/ ’, Димитров: Но г-н Такев отива по-нататък, за да 
пГ1ос|к>ие своята теза, тезата на домопритежателите. «В 
■ ду-чан има увеличение на всички хранителни продукти;



гласуваха се и акцизи, да се плащат нови данъци», пи 
лихвите, които плащат господата, които имат здания, пс 
са увеличени, г-н Такев, през време на войната. Те им;п 
същия размер, който имаха до 10 септември 1912 г.* Г1рп 
време на войната преките данъци не са увеличени с нищи; 
застрахователните премии не са увеличени с нищо, шит 
това — г-н Такев не го каза, а всички го знаем, особени 
за София — тъкмо поради условията на войната ценноп 
та на недвижимите имоти се повдигна несравнено мнот 
И ако даже бихме допуснали, че стопаните на сградите и 
София и големите градове като наемодавци биха претър 
пели известна загуба от това, че те не могат да увелича! 
наемите си през време на войната, те имат преголяма 
печалба от това повдигане на ценността им, защото не 
ните им са повдигнати с 30,50%. . .

В. Коларов: 500%.
Г. Димитров: . . .500% през време на войната. Тома 

не стига ли им?
В. Коларов: Това повишение би трябвало да се обло 

жи с данък.
Г. Димитров: Г-да народни представители! Господа 

домопритежателите казват: «Ами в София са хиляди наеми 
давци дребни чиновници, разсилни» и т. н. Има такива 
наистина, но и на тези дребни наемодавци стига им топа, 
че техните имоти по ценност са повишени двойно и троп 
но през време на войната — то е предостатъчно.

Г-да народни представители! Съображенията, които 
изтъкнаха тука както от домопритежателите, така и ш 
г-н Такев, са неоснователни, те не трябва да бъдат припи 
от Народното събрание и законопроектът в тези два пупк 
та трябва да остане тъй, както той е приет от комисията 
Но има и друго, ако увеличение на наемите не се допус 
ка само за наемодателите и военнослужещите, а се допус 
ка за всички останали наематели, които не са военнослу 
жещи, ами тогава вие оставяте на изкушение всички до 
мопритежатели да искат увеличение и въпреки закопа, 
който ще протежира военнослужещите. Сигурно ще гг 
намерят много начини да бъде законът заобиколен и да 
бъдат увредени интересите и на военнослужещите. Топа



ншрсщение да няма увеличение през войната трябва да 
Гп.де универсално, общо, да засяга всички наеми и всички 
наематели. Само тогава може да има гаранция, че то ще 
Гп.де приложено фактически в живота, и затуй именно 
|м не може да се отнася, както иска г-н Такев и по-рано 
i н Дойчинов, само за военнослужещите. Тези, които 
пекат такова ограничение на закона, те защищават инте
ресите, както казах, на една малка част от българските 
i раждани, имотните домопритежатели, и те именно искат 
един класов закон. Не е класов закон това, което се сега 
нрави, а, напротив, то е една протекция на масата на 
наемателите. Класов ще бъде фактически тогава, когато 
Гн.дат защитени интересите на шепа домопритежатели в 
ущърб на масата наематели в София и големите градски 
центрове на страната.

Ио комисията, като е възприела две от важните иска
ния, изтъкнати от нашата група при първото четене на 
шкопопроекта, е изоставила без внимание други иска
ния, които тоже според нас са от съществено значение и 
н*нгго, ако Народното събрание иска да бъде законът 
имен и да даде достатъчно гаранция за наемателите в 
праната, не бива да ги изпуска. Ние казахме още при 
нищото четене, че се прави една отсрочка в плащането 
пи наема на ония наематели, които имат годишен доход 
нп-малко от 2400 лв., или сега за едни 1200 лв. и 2400 
•н други. Но всички тези работнически семейства, всички 
<«’ ni наематели, които нямат доходи достатъчно, за да 
• пщсствуват, през време на войната и след демобилиза
цията ще се намерят в положение да не могат да платят 
•¡цепенелите наеми, които ще се натрупат с месеци, с 
"•дини, до свършването на войната, които ще бъдат по 
"чколкостотин лева минимум и следователно върналите

от фронта работници и други граждани, които имат 
"ч-рдс малко доходи, намиращи се тук в безработие и в 
'"титурна работа работници, тоже ще имат да плащат 
"'•ред с текущия наем след демобилизацията, наред с 
""Криване новите разходи, които те ще имат поради пре- 
'"лямата скъпотия, с плащане нови данъци, акцизи и 
"I»., ще има да плащат старите наеми с няколкостотин 
“ h.i. Това е обременяване, което по никой начин не тряб- 
"" да бъде допуснато, и тая маса трябва да бъде освобо



дена от това. Единственото средство, казахме още мина 
лия път, да се постигне това облекчение, то е държана т  
да поема за всички тези, които имат малки доходи — пи 
малки доходи годишно от 1800 лв., част от наема, коиш 
плащат през време на войната, във форма на квартирни 
пари, както ние предлагахме, от 20 лв. месечно. По този 
начин и ония дребни домопритежатели, онези малки пи 
пани, които действително разчитат на наемите, които пи 
лучават, за да се издържат, биха могли да получаваI 
ежемесечно поне 20 лв. от наема си.

На второ място, закъснелите наеми, които не бн\н 
били изплатени през време на войната както от течи, 
които получават заплата по-малка от 1800 лв., така и <н 
ония, които имат доходи по-големи от 1800 лв. да бъд.и 
изплатени не веднага след изтичане три месеца от демони 
лизацията, но да бъдат плащани на отсрочки, на част 
заедно с текущия наем в размер на една четвърт.

И най-сетне, на трето място, увеличението на наема, 
което вече е направено, от мобилизацията досега, до иди 
заието на закона в сила, да бъде анулирано като непрл 
вилно увеличение. Тези три предложения ние направи,\ 
ме и тогава в комисията не се приеха; тези три пред.в> 
жения ние правим и днес, при второто четене, при същ 
ветните членове и настояваме да бъдат приети. С това би 
се попълнил законът и би получил действителен характер 
на един закон, който защищава наемателите, неимотшпг, 
масата български граждани, които понасят тежестите1 нл 
войната и на фронта, и тук и би се пресякла възможпоп 
та за оная нова спекулация, изразител на която стани 
представителят на Демократическата партия тук, в Па 
родното събрание.

Стенографски дневници, X VI I  ОНС. 
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ЗА УВЕЛИЧЕНИЕ 
ПОМОЩТА

НА ВОЙНИШКИТЕ СЕМЕЙСТВА
Реч в Народното събрание*

22 март 1917 г.

Ог нашата група, г-да народни представители, е вне
сено** това предложение, което'сега се дебатира не за
щото го поддържаме изцяло, както е внесено, а защото 
сме партизани на искането помощта на войнишките се
мейства да бъде увеличена. Според внесеното предложе
ние се иска едно увеличение на войнишките помощи в 
места, населени с повече от 5 хиляди души жители, от 
21) стотинки, като се мотивира това увеличение с обстоя- 
1елството, че там, в тези места, животът е много по-скъп, 
школкото в други места. Прави се различие между вой
нишките семейства в село, в малки градове, които биха 
имали по-малко от 5000 жители, и във всичките останали 
места на страната, които се населяват с повече от 5000 
жители. Това разделение ние не поддържаме. Ние счи- 
Н1Мо от своя страна, че помощта, която сега се иска като 
допълнителна помощ към това, което се дава, е съвършено 
недостатъчна; тя е недостатъчна за градовете, недоста- 
и.чпа е и за селата. Това, което се иска, е едно иезпачи- 
| (VIно увеличение на досегашната, помощ, не отговаря на 
настъпилите поскъпявания оттогава, от този момент, в 
)о»йто гласувахме по-рано Закона на войнишките помощи. 
Разделение според нас не трябва да се прави по тая при
чина, че в едни села семействата, които нямат никакви

* Г. Димитров се изказва по внесеното от парламентарната група на 
Ш Т . Д П  (о) Законодателно предложение за допълнение на чл. 3 от Закона за 
ипцппмагане ла нуждаещите се войнишки семейства по време на мобилизация 
" япЛнп. ( Р е д . )

** Членовете на парламентарната група на БРСДП (т. е.) са подписали 
1 'ннпидателното предложение като поддържателп. ( Р е д . )



имоти или имат съвършено малки имоти, са принудени 
да живеят тоже при една голяма скъпотия, която чепо 
пъти се равнява на градската скъпотия, в най-важни и* 
артикули, в предметите от първа необходимост.

С. Омарчевски: Това е вярно.
Г. Димитров: Аз зная много села, които са изобщо 

бедни и в които живеят много бедни войнишки семе и 
ства, които сега трябва да купуват артикули от първа 
необходимост по-скъпо, отколкото ние ги купуваме и 
София. Понятно е това: специални условия им налагаI 
една скъпотия; това население е изложено на една мнот 
по-голяма спекулация по отношение артикулите, конти 
употребява, и следователно неоснователно би било да се 
направи една подобна разлика между помощите, конти 
бихме дали в един малък град, и тия, които бихме дали н 
едно подобно село. Що се отнася до помощта за прехрн 
ната, тя не трябва да бъде различна и в градовете, и н 
селата — във всички места на страната всички бедни 
войнишки семейства трябва да получават еднакви сред 
ства за прехрана. Дали ще се снабдяват по-скъпо или по- 
евтино с артикули, това е една работа, в която не можем 
да се намесим. Помощта няма да стигне и в онова село, 
дето най-благоприятно биха се стекли обстоятелствата, 
даже да бъде увеличена. Ето защо ние настояваме да ее 
дава еднаква помощ във всички места, не трябва да се 
прави разлика между помощите на войнишките семейства 
в цялата страна. На второ място, ние поддържаме, че 
увеличението, което се иска, е нищожно, че трябва да 
бъде много по-голямо. Така че проектът, който би бил 
приет на първо четене, трябва да претърпи едно измет* 
ние, в смисъл че тази помощ да бъде по-голяма. Ние под 
държаме предложенията, които сме правили по-рано*, 
относително размера на тези помощи.

Но има една разлика, г-да народни представители, 
която съществува между селата и градовете, но не във 
войнишките семейства, които са обект на подпомагането, 
Тази разлика е в това, че едни имат собствени жилиш,,!, 
други нямат. В селата има семейства, които живеят под 
наем, а в градовете има много подобни семейства. Със



.ItiKnua за наемите, който се гласува на трето четене, се 
ме побеждават всички бедни семейства от плащане наем 
през време на войната. Но, г-да народни представители, 
mita е само една отсрочка, временно облекчение, което 
щг бъде с по-голяма тежест след демобилизацията, защо- 
щ иеколкомесечен наем ще трябва да бъде плащан на- 
иедпъж. Ето защо разликата, която основателно трябва 
дп се направи, е тази, да се предвидят квартирни нари 
ni тези войнишки семейства, които живеят под наем било 
и големи, средни, малки градове или в села. Щом живеят 
под наем, те трябва да имат един минимум средства, да- 
/14*1111 от държавата, за покриване на този наем. Г-н По- 
м<ni, председателят на Централния комитет за подпома- 
I мис войнишките семейства, в доклада*, съставен въз 
основа на изучаванията, които той направи при обикол
ката в Германия, Австрия и Унгария, изрично е подчер- 
I ti.'i, че се дават помощи за наем. Този въпрос много осно- 
иателно го разрешиха още от началото на войната нашите 
» мозници, така също и в другите воюващи държави, а 
V нас е оставен въпросът неуреден. Ето защо ние прибавяме 
към това предложение, с увеличението на помощта общо 
in всички войнишки семейства и даването квартирни па- 
I»н па всички семейства, които живеят под наем.

Но г-н Ляпчев — за да свърша бележките си — от 
прана на Демократическата партия70 поиска да остане 
последователен, както се вижда, на себе си и въобще на 
mua, което вършат г-да демократите в това отношение в 
Народното събрание много пъти. Щом се касае за нещо, 
поето трябва да бъде прокарано от Народното събрание, 
in да бъдат защитени работническите маси, бедствующето 
население у нас, г-да демократите винаги ще намерят 
н шестна аргументация или особена теория, за да докажат, 
ме или е излишно, безпредметно, или пък, че не трябва 
ni бъде приемано. Демократическата партия, трябва да 
подчертаем от наша страна, проявява всякога своята 
реакционна природа и това имахме случай да видим до
сега по цяла редица въпроси. Теорията на г-н Ляпчев 
ni обезценяването на банкнотите я чуваме десет пъти в

• П о п о в .  И в .  Г .  Доклад за изучаване подпомаганията на нуждающите 
. >Лимшки семейства в Австро-Унгария и Германия. С-. П-ца Либерален
и 1 Уб. 1916. 63 с .  (Ред.)



Народното събрание. Няма да се спирам върху нейната 
стойност. Не е безинтересна, въпросът е действителни 
много важен, но дето трябва и дето не трябва винаги на 
тъквате това. Защо го разправя г-н Ляпчев сега при ра 
зискването въпроса за войнишките помощи? Защо цитира 
случая с Франция във времето на революцията, ко га  Iи 
една банкнота от 100 лв. е имала стойност 19 ст.? Очевид 
но, за да докаже, че от левицата не трябва да се иска 
увеличение на войнишките помощи. Но това е вятър, 
това е безпредметно, безсмислено. Социалдемократите ви 
наги ще искат увеличение на заплатите. Той казва, че 
фактически те не стигат, и с цялата своя теория иска да 
ни убеди, че днес, когато парите се обезценяват, няма 
нужда да се иска увеличение на заплатите и помощите 
на войнишките семейства. Той искаше да каже, че лепи 
цата, като иска увеличение на заплатите на държавите 
служещи и чиновници и увеличение на войнишките пи 
мощи, увеличават се разходите на държавата, а като се 
увеличават разходите на държавата, спомага се за обет 
ценяването на банкнотите. Държавата е похарчила ти 
войнишките семейства 67 милиона лева, а вече няколко 
милиарда лева има дългове главно поради войните! Ами 
вие поддържате тази политика, която иска милиарди 
разходи, а стоварите всичката вина само върху тези 67 
милиона лева, които са дадени за увеличение заплатим- 
на войнишките семейства, и върху другите милиони, кои 
то са дадени за допълнително възнаграждение към за и 
латите на държавните служещи и чиновници. Това <- 
смешно. Г-н Ляпчев, като бивш и бъдещ финансов мини 
стър, макар изходящ от своето буржоазно гледище, пи 
добен аргумент не трябваше да навежда, защото топ 
несъстоятелен, несериозен.

Ние считаме, г-да народни представители, че деГнм 
вително тази скъпотия, която днес съществува, е извън 
редно голяма, тя е неимоверна и че с едно увеличение 
войнишките помощи сега, както и с увеличение заплатим- 
на държавните работници и даването заплати на рабт 
ниците в частните предприятия, положението няма да 
бъде значително облекчено. Парите се обезценяват спи 
ред теорията на г-н Ляпчев, животът поскъпва все пи 
вече и повече. Тези, които успяват да натрупат грамадни



печалби във време на войната, знаейки, че цената на па
рите се намалява, бързат да ги вложат в недвижими имо- 
щ, на които цената расте, и затова виждаме големите
• I ради в София да минават от ръка на ръка, да са станали 
борсов артикул. Това е положението: печалбите са нз- 
м ни редно големи, масите бедствуват, това, което имат, 
ю не е същото, реалната стойност на парите спада. Пи- 
|им и г-н Ляпчев, и неговите привърженици: какво да
• е нрави?

Л. Ляпчев: Само за наемите говорих. Аз никога не съм 
питал такова нещо. Който разбира, ще разбере какво 
и» съм казал.

/'. Димитров: Питам г-н Ляпчев лично. Положепие- 
|и стои така: скъпотия има, спекулация има, обезценя- 
1111110 па парите има, бедствие в масите има, следва ли от 
1П11Л да не увеличим помощите, да не увеличим занда
ни е? Ако помощта бъде 60 ст. вместо 1 лв., се едно ли е?

/1. Ляпчев: Понеже отправяте към мене апостроф, ще 
ип позволите само две думи. Аз ви казах: когато безог- 
■1СДМО — подчертавам тази дума — се искат увеличения 
1мпбщо за сметка на държавата и се увеличават разко
ши* иа държавата безогледно, без да се държи сметка 
Iн.Iи тя е в положение да си уравновеси разходите, които 
ни' направи, с приходите, резултатът ще бъде този, че 
ми ко го пари ще давате повечко, толкова всъщност по- 
малко ще давате. Общо, по принцип, това е моето сле
пиш*.

Председателят: ( З в ъ н и . )
А . Ляпчев: Сега по другия въпрос, за да не Ви давам 

и случая да правите демагогия. Кажете, че Ляпчев иска 
IVII н туй, че не дава на войнишките семейства помощи 
и I, и. Това е демагогия. Имате знамена, закачете ги на 
Напита си и ходете из България. От такива тикви нищо 
нима да излезе.

/I. Коларов: Това отговаря на действителността, Вие 
| и* против войнишките помощи.

/ ’. Димитров: Г-н Ляпчев — той свърши с «тикви», — 
ти* можем да кажем, че тия аргументи, които изложихте 
п Народното събрание, са несъстоятелни. Ние не правим 
*| маюгия; това, което ние искаме, не е безогледно уве- 
11141*111(0, безогледен разход.



А. Ляпчев: Аз не говоря, че увеличението е безоглед 
но, аз говоря общо. Аз не съм против тия разходи.

Г. Димитров: Безогледни разходи се правят въобнщ 
по войните, а не за самите войнишки семейства.

Председателят: Свършете.
Г. Димитров: Нямайки куража да се обяви открит 

против увеличението на войнишките помощи, търси р;п 
ни теории.

А. Ляпчев: Хората спорят с думи и с думи, защо in 
или не желаят да разбират понятията, или не могат да 
ги разберат. И когато Вие спорите с думи и с думи едни 
милион, всякога ще спорите. Разберете какво иска чо 
век да каже, а не го оборвайте, без да разбирате.

Председателят: ( З в ъ н и . )
И. Кирков: Той иска да им се даде хляб и храна, а 

Вие искате да им дадем пари.
Г. Димитров: Бях принуден да се спра върху течи 

бележки, които изказа г-н Ляпчев, защото могат да бъд.м 
изтълкувани като противопоставяне на увеличението на 
помощите. Тия помощи трябва да бъдат увеличени и aim 
той поддържа противното, влиза в рязко противоречие 
със самата действителност.

От друга страна, наред с даването по-големи помощи 
на войнишките семейства, наред с даването специални по
мощи на ония семейства, които живеят под наем, трябва 
да се вземат мерки и за поевтиняването на живота. Там 
г-н Ляпчев трябва да дойде да каже какво трябва да па 
прави българската буржоазия, от която неговата партии 
прави част, не да спомага на спекулацията, както прани 
Демократическата партия, а да вложи своите усилия аа 
премахването на тая спекулация. Тогава държавата, да 
вайки известни помощи на своите служещи, подпомаган 
ки войнишките семейства, давайки заплати на работни 
ците от частните предприятия, същевременно ще може да 
облекчи положението с едно поевтиняване на живот 
Ето защо ние поддържаме това предложение с бележкн т, 
които направих, и желаем в комисията в този смисъл да 
бъде изменено.

Стенографски дневници, X V I I  OHC, 
I I I  PC, 59 з., 22 март 1917 г., 
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ПО ЗАКОНОПРОЕКТА 
ЗА ПОЛОЖЕНИЕТО И ЗАПЛАТИТЕ 
ПА РАБОТНИЦИТЕ И СЛУЖЕЩИТЕ 

В ЧАСТНИТЕ ПРЕДПРИЯТИЯ
Изказване в Народното събрание 

22 март 1917 г.

Нзех думата, г-да народни представители, не да говоря 
ни същество, защото имахме случай да се изкажем, nora
to нашето предложение се разглеждаше*, но поисках ду
мат само да обърна внимание върху друго обстоятелство, 
че даете предложения, дебатирани в Народното събрание 
на '¿8 февруари**, още преди един месец, не са разгле- 
мопп от комисията и не са се явили тук на второ четене 
мп ю в една, нито в друга форма.

II. Начев: Чакат този законопроект. Тъй беше реше
нието на Народното събрание.

Министър Ж. Бакалов: Аз съм внесъл законопроек- 
«а още на 5 март.

/'. Димитров: На 23 февруари още беше поискано от 
• н министъра да внесе своя законопроект, за да отиде в 
м.мисията заедно с другите две предложения, та по този 
начин Народното събрание своевременно да може да раз
реши въпроса. Ето вече един месец минава, 10 дена има, 
юнак проектът на г-н министъра е раздаден на народните 
п р е д с т а в и т е л и , едва днес се туря на дневен ред. Аз искам 
чп обърна внимание върху обстоятелството, че тази ра
си» ш се протака нарочно толкова време.

От десницата: А-а-а!

• Пж настоящия том, с. 340—365. ( Р е д . )
"  Датата е сгрешена. З а к о н о д а т е л н о т о  предложение от парламентар- 

► нн I руна на БРСД П  (т. с.) по заплатите на работниците и служещите от 
и* предприятия през време на войната и П р е д л о ж е н и е т о  от парламен- 

' . ( ' i i i i i i група на БРСДП  (о) за законодателно урегулиране положението 
it I'fiti | п нцнте в производството и размяната по случай мобилизацията през 
»м'| I ги обсъждани в Народното събрание на 22 февруари 1917 г. (Вж  Сте- 
■ I р1"|м'К11 дневници, X V I I  ОНС, 111 р. с., 46 з., с. 1008— 1020.) ( Р е д . )



Г. Димитров: Остават няколко дена, г-да народни 
представители, и сега, ако след като се приеме на щ.рнн 
четене законопроектът на г-н министъра, ако не се синки 
веднага комисията да го разгледа и в следующето заседи 
ние да се тури на второ четене, вероятно е, че не ще ou и 
не време да мине този законопроект, а той има гол ями 
спешност и трябва да бъде прокаран непременно. Ето и 
що аз искам комисията да бъде свикана веднага да р;п 
гледа законопроекта на г-н министъра и следующето ш 
седание да се тури на дневен ред на второ четене*.

Министър Ж ■ Бакалов: Аз съм съгласен.
Г . Димитров: Затова взех думата, защото един месен 

мина.

Стенографски дневници, X V I I  OHC,  
I I I  PC, 59 з., 22 март 1917 г., 

с. 1306
Печата се по текста 

на Стенографски дш•оттч



ПО ЗАКОНОПРОЕКТА 
ЗА ХИГИЕНАТА И БЕЗОПАСНОСТТА 

НА ТРУДА
Изказване в Народното събрание*

22 март 1917 г.

Министър Ж. Бакалов: Народното събрание има пра
ни да реши да не се чете на първо четене изцяло законо
проектът.

/'. Димитров: Аз искам думата по този въпрос.
Г. Димов: Искате да се прокара, а пречите.
/ ’. Димитров: Г-да народни представители! Имахте 

предостатъчно време, ако искахте да разгледате този за- 
мнтироект по-сериозно и да мине той.

II. Калчев: Ако искате да развалите работата, то е 
»РУг въпрос.

/'. Димитров: Ние не разваляме. Сега разполагаме 
< милко време, а има четири години, откак обещахте този 
и|МН1. Не разваляхте ли вие досега?

Министър Ж- Бакалов: Отмъщавате ли за това?
/'. Димитров: Въпросът не е за отмъщение. Ние не 

■ ме сигурни, че след като законопроектът за хигиената и 
(мчииаспостта на труда бъде приет без дебати в Народно- 
ш | ибрание на първо четене, ще дойде до 28 март на вто
ри четене. Ето защо ние искаме да кажем по него какво 
Iрибна да се измени, като отиде в комисията.

От десницата: Утре ще се събере комисията.
/', Димитров: Ще го приемем сега, второ четене няма 

ш има, ще го погребете в комисията.
Министър Ж. Бакалов: Не е истина.

• I . Димитров взема думата във връзка с предложението на министър 
¥ .ан.тов законопроектът да се приеме на първо четене без дебати, като за-
..... ние е*е за изказване народни представители вземат думата при второто
......  (1‘сд.)



Г. Димитров: Как не е истина?
Министър Ж. Бакалов: Вие нали сте член в комисия 

та, ще дойдете там и ще изкажете всичко, каквото има 
да кажете тук. Недейте пречи. Не ме оставяте на мири 
за тези закони, но за да се ускори, направете и Вие та:ш 
отстъпка.

Г. Димитров: Въпросът не е за отстъпка.
Председателствующ д-р И. Момчилов: Утре се спора 

зумейте в комисията. Комисията ще бъде свикана утро и 
10 ч. Ако искате, председателството ще ги тури на дневен 
ред утре, стига да обещаете, че утре в комисията ще i и 
приемете.

Г. Димитров: Аз искам г-н министърът да каже <м 
името на правителството; ако мине без дебати сега, пк- 
го внесе ли на второ четене преди закриването на се 
сията?

Министър Ж • Бакалов: Ще го внесем на второ чете 
не в събота, ако не — в понеделник.

Г. Димитров: Имахте три редовни сесии и толков.» 
извънредни и до този момент Вие не сте внесли даже one 
зи законопроекти, които обещахте да внесете. Ето запи» 
може сега да обещаете на дума и да не изпълните. Ние 
искаме да знаем точно: този законопроект, ако мине и 
комисията, ще дойде ли на второ четене, за да развием 
тогава нашето мнение?

Председателствующ д-р И. Момчилов: Аз ви казах, 
обещайте, че утре ще го приемете в комисията преди обед, 
подир обед да го туря на дневен ред. Мене ми се струва, 
че трябва да ми повярвате.

Г. Димитров: Обширна материя е*.

Стенографски дневници, X V I I  OHC,
I I I  PC, 59 a., 22 март 1917 г..  Печата се по текста

с. 1307 на Стенографски дневници

* Законопроектът е приет на първо четене без дебати и е изпратен » 
комисията на Министерството на търговията, промишлеността и труда. (Pul i



ПО ЗАКОНОПРОЕКТА 
ЗА КОНТРОЛ НА ПАРНИТЕ КОТЛИ 

И РЕЗЕРВОАРИТЕ21
Предложения в Народното събрание 

23 март 1917 г.

Председателят: По прочетения законопроект са по-
< и.пили четири предложения.

Първото предложение е по чл. 13, направено от г-н 
Георги Димитров. Той предлага едно изменение в годи
ни I е иа прислужниците на парните котли и на резервоа
рите. В проекта е казано: (Ч е те).  «Прислужването на 
иирннте котли и на резервоарите се поверява на лица от 
мюкки пол, не по-млади от 18 години», а в предложение- 
|<< е казано: ( Ч е т  е.) «Прислужването на парните котли 
н на резервоарите се поверява на лица от мъжки пол, не 
по-млади от 21 година.» Тази е разликата. Значи, г-н 
Димитров предлага възраст 21 година, а в проекта е 18 
И1ДННИ. Които приемат това предложение, да си вдигнат 
рнката. ( М а л ц и н с т в о . )  Не се приема.

Следующето предложение е по чл. 14. Този член, както 
и н проекта, предвижда, че работата не може да трае по
вече от 11 часа денонощно, а г-н Георги Димитров пред
лага: ( Че т е . )  «Работното време на прислужник пер- 
НП1ПЛ при разните категории парни котли и резервоари в 
никои случай не може да надминава 8 часа в денонощие- 
|м.» Разликата от проекта е тази: той предлага 8 часа мак-
< нмум, а в проекта максимумът е 11 часа. Които приемат 
тна предложение, да си вдигнат ръката. (М а л ц и н-
• г в о.) Не се приема.

Следующето предложение е по чл. 33. Г-н Георги Ди
митров предлага: ( Че т е . )  «При случаите на злополука 
па лица, прислужници на парните котли и резервоари
• отварят стопаните чрез обезщетяване на пострадалите



или семействата им.» А в проекта е казано: ( Ч е т е )
«Всяко нарушение на настоящия закон, на правилни 
ците и наредбите за прилагането му се констатира с ам 
от надлежните контролни органи на Министерството на 
търговията, промишлеността и труда, който акт се под 
писва от съставителя и нарушителя и се изпраща в сь 
щото министерство. Когато законът предвижда наказание 
със затвор, то препис от акта се изпраща на надлежния 
съд. Отказът на нарушителя да подпише акта се отбелиз 
ва в последния. Актовете служат за неоспорими доказа 
телства пред съда, докато не се докаже противното на 
изложеното в тях.»

Г. Димитров: То е нова алинея.
Председателят: Нова алинея ли искате да бъде' 

Добре.
Които приемат предложението на г-н Димитрова ri.fi, 

както го прочетох, като нова алинея към чл. 33, да ей 
вдигнат ръката. ( М а л ц и н с т в о . )  Не се приема.

Друго едно предложение е по чл. 46. В този член, 
както е в проекта, е казано: ( Ч е т  е.) «Настоящият за 
кон влиза в сила след 6 месеца от публикуването му н 
«Държавен вестник», докогато Министерството на тър 
говията, промишлеността и труда ще изработи правил 
ника за неговото приложение»; а г-н Димитров предлага 
следующето: ( Ч е т  е.) «Законът влиза в сила веднага 
след публикуването му в «Държавен вестник». Министер 
ството на търговията, промишлеността и труда ще и I 
работи правилник за приложението му най-късно един 
месец след публикуването му.» Които приемат туй пред 
ложение на г-н Димитрова, да си вдигнат ръката. (М а л 
ц и н с т в  о.) Не се приема.
Стенографски дневници, X VI I  ОНС, 

I I I  PC, 60 з., 23 март 1917 г . , 
с. 1340

Печата се по текста 
на Стенографски дневници



ПО ЗАКОНОПРОЕКТА 
ЗА ПОЛОЖЕНИЕТО И ЗАПЛАТИТЕ 
НА РАБОТНИЦИТЕ И СЛУЖЕЩИТЕ 

И ЧАСТНИТЕ ЗАВЕДЕНИЯ И ПРЕДПРИЯТИЯ 
ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА
Предложения в Народното събрание*

25 март 1917 г.

fio чл. 2: Частните заведения и предприятия, които 
работят през време на войната, са длъжни да плащат на 
заминалите в редовете на войската техни работници и 
служещи цялата заплата, която са получавали до моби
лизацията.

По чл. 6: Частните договори между господари и тех
ните работници и служещи, които противоречат на горе- 
1нложените наредби, са невалидни.

По чл. 7; Настоящият закон влиза в сила по отно
шение плащане заплатите от 10 септември 1915 г.
1: т г н о г р а ф с к и  д н е в н и ц и ,  X V I I  O H C ,

I I I  P C ,  6 2  з . ,  2 5  м а р т  1 9 1 7  г . .  П е ч а т а  се п о  т е к с т а
с. 139$ на Стеноерафски дненнпци

* Г. Димитров нрави предложенията при второто четене на п р л в т е л -  
......мин законопроект. Предложенията не се приемат. ( Р е д . )



ПО ЗАКОНОПРОЕКТА 
ЗА ПРИБАВКА В ЗАКОНА 

ЗА УСТРОЙСТВОТО 
НА ВЪОРЪЖЕНИТЕ СИЛИ 

НА ЦАРСТВОТО72
Изказване в Народното събрание 

25 март 1917 г.

Г-да народни представители! Този законопроект, сп<> 
ред нас, не може да мине така бързо в края на това :t;i 
седание, защото засяга много важни организационни 
въпроси в свръзка с въоръжените сили у нас. Три нони 
глави се предвиждат, нови войскови части се създават, 
нови положения се създават.

Министър-председател д-р В. Радославов: Да мине на 
първо четене и да отиде в комисията.

Г. Димитров: Вън от това няма военния министър 
тук.

Министър-председател д-р В. Радославов: Аз го за
мествам.

Г. Димитров: Тъй щото не може контрабанда, на 
бърза ръка да се прокара този законопроект*.
Стенографски дневници. XVI I  OHC,

I I I  PC, 62 з., 25 март 1917 г.. Печата се по текста
с. 1402 на Стенографски дневници

* Независимо от възражението на Г. Димитров законопроектът е пртч  
на първо четене без дебати. (Ред.)



ДО МЕСТНИТЕ 
СИНДИКАЛНИ комисии 

И ПРОФЕСИОНАЛНИТЕ СЕКЦИИ*
София, 1 април 1917 г.

Д р а г и  д р у г а р и ,
След продължителни усилия от страна на нашата пар

ламентарна група най-сетне камарата биде принудена да 
(.'(псува един закон за уреждане положението и заплатите 
ип работниците и служещите от частните предприятия през 
време на войната73, който наскоро ще бъде публикуван в 
• Държавен вестник» и ще подлежи на прилагане.

И четирите основни положения (1. Плащане на зап
латите на мобилизираните. 2. Запазване местата им за 
»лед демобилизацията. 3. Увеличение заплатите на сега 
работещите и 4. Определяне минимална заплата за ра- 
Гютниците в предприятията, изработващи обществени ра- 
Ги)тн и доставки), които съдържаше известният ви вече 
законопроект на нашата парламентарна група, приет па 
ш.рво четене от камарата**, бидоха прокарани и в гла
сувания закон, както ще видите това от самия му текст, 
приложен към настоящото окръжно.

В две важни отношения обаче законът урежда нена- 
П1.Л1Ю благоприятно въпроса за заплатите на частните 
работници и служещи, които се намират в редовете на 
войската. За разлика от нашия законопроект в гласува
ния закон се предвижда плащане на тия работници и слу
жещи половина от заплатата (вместо цялата), и то иачиная 
<»т 1 септември 1916 година (вместо от деня на мобилиза
цията — 10 септември 1915 г.). Правителството и болшин

• Окръжно на СК на ОРСС № 426. (Ред.)
♦* 13ж настоящия том, с. 566 — 569. (Ред.)



ството на камарата отхвърлиха нашите предложения ш> 
тоя случай с толкова по-голям кураж, позовавайки се ма 
«широките», които също искаха да се плаща само полови 
на от заплатата на мобилизираните работници и служещи 

Веднага след като получите настоящото окръжим, 
погрижете се да дадете най-широка гласност на закон.I 
между работниците и служещите в местността ви и у не 
домите по възможност и другарите на фронта. Необхп 
димо е също да употребите от своя страна всички усилни 
за пълното приложение на закона, за да не останат рн 
ботници, лишени от правата, които се предвиждат в него 

При това още отсега определете представителя нн 
нашите организации в местната комисия, предвидена н 
закона, и го съобщете в Министерството на търговия!а. 
промишлеността и труда (Отделение за труда) с препи 
ръчано писмо, подписано и подпечатано от името на нро 
фесионалните секции. Името на определения наш пред 
ставител своевременно съобщете и нам.

Цялата ваша дейност, както и оная на професионал 
ните секции, досежно прилагането на Закона за заплатиш 
на частните работници и служещи, трябва най-широки 
да се използува за засилването на нашите организации 
и за разширяване и заздравяване връзките им с раб<м 
ническата маса. Толкова по-големи усилия трябва да сс 
положат в тая посока именно сега, когато сме лишени <м 
най-ефикасното средство за поддържане връзки с маса и 
и за агитация — нашия «Работнически вестник»74.

Убедени, че ще изпълните достойно своя дълг и ч« 
ще ни уведомявате редовно за всичко по-важно досежпм 
прилагането на закона в местността вп, изпращаме ип 
нашите горещи другарски поздрави.

Секретар на Синдикалния съюз: Г. Димитров

3 А К О Н
ЗА ПОЛОЖЕНИЕТО И ЗАПЛАТИТЕ НА РАБОТНИЦИТЕ 

И СЛУЖЕЩИТЕ ОТ ЧАСТНИТЕ ПРЕДПРИЯТИЯ

Чл. 1. Всички работници, служещи и агенти в частните з;пи 
ления и предприятия (фабрики, работилници, мини. кариери, п.р



юнски магазини и кантори, дружества, банки, доставки и др.). 
конто са повикани под знамената по случай общата мобилизация 
мм 10 септември 1915 г., запазват по право местата си и след демо
билизацията.

Унищожаването на наемния договор след демобилизацията в 
случаите, неуредени от Търговския закон75, ще става с 15-дневио 
предизвестяване от едната или другата страна.

Чл. 2. Частните заведения и предприятия, които работят през 
време на войната, са длъжни да плащат на заминалите в редовете 
па войската техни работници, служещи и агенти половината ог 
ншлатата им, която са получавали до мобилизацията, ако тези 
работници и служещи са били на работа при тях или другаде най- 
малко три месеца.

Това задължение не се отнася до ония промишленици и търгов
ии, които, макар да са работили през време на войната, не са до
пили печалби освен за прехраната на семействата си.

З а б е л е ж к а  1. Работниците, служещите и агентите, на конто 
юснодарите плащат половината или цялата заплата, макар и да 
не са им работили пълни три месеца, запазват правата си.

З а б е л е ж к а  I I .  Работниците, служещите и агентите, които ка- 
ю военнослужещи получават от държавата заплата или дневни 
повече от 150 лева месечно, нямат право да се ползуват от облагите 
на тоя закон.

З а б е л е ж к а  I I I .  Създадените права по настоящия закон мина- 
миг върху наследниците на убитите до деня на демобилизацията.

З а б е л е ж к а  I V .  Получаваната държавна помощ по Закона за 
подпомагането на войнишките семейства не се засяга от създаде
ни ie права по настоящия закон.

Чл. 3. Заплатите на всички работници, служещи ц агенти, 
щети на работа през време на войната в частните заведения и пред
приятия, се увеличават с 50% най-малко в зависимост от местните 
ъгловия и въз основа на размерите до мобилизацията.

Направените вече увеличения ще се имат предвид при уста
новяването на новите заплати.

Служещи и агенти, които получават месечна заплата повече 
о| 3()0 лева, не получават увеличение на заплатата си. На всички, 
мит» получават по-малко от 300 лева месечна заплата, с процент- 
я т о  увеличение тая последната не може да превиши сумата 300 
леми,



Чл. 4. За работниците, служещите и агентите във всички да 
ведения и предприятия, дето се работи каквото и да било за дър 
жавните и обществените предприятия, се определя една минимални 
заплата съобразно с условията на живота.

Както за сегашните, така и за бъдещите подобни предприипт 
тая заплата се вписва в поемните условия от надлежните учрел 
дения.

Чл. 5. Прилагането на настоящия закон се възлага на Мним 
стерството на търговията, промишлеността и труда, Отделение ая 
труда, което ще действува с нужното число местни комисии, см 
тоящи се от по един представител на министерството, на господа 
рите и на работниците, последните двама посочвани от заинторс 
сованите страни или организации и назначени от министерствою

Решенията на тия комисии се изпълняват по начина на Закона 
за събиране преките данъци76, ако господарите не ги изпълнят ДоГ. 
роволно до 15 дена от съобщението.

Службата на тези комисии ще бъде плащана в зависимост щ 
извършената работа. Нужната сума ще се вземе от фонда за рабщ 
ническите застраховки, като в бюджета на министерството за 191 м I 
се предвиди за повръщане.

Чл. 6. Спрямо нарушителите на закона комисиите състаищ 
актове, въз основа на които министърът на търговията, промншдс 
ността и труда налага на виновните глоба до 1000 лева в полза п.-« 
фонда за работническите застраховки.

Чл. 7. Настоящият закон влиза в сила от 1 септември 1916 |

П уб л и к ув а  се за първи т.щ 
по текста на окръж нот„



ПРОТИВ НЯКОИ ИЗМЕНЕНИЯ 
В РЕДОВНИЯ БЮДЖЕТ 

НА СОФИЙСКАТА ОБЩИНА 
ЗА 1917 ГОДИНА

Изказване в Софийския общински съвет

3 април 1917 г.

Нъв връзка с приетия вече бюджет повдигам един въп
рос, който се отнася до гласувания и утвърдения вече 
Люджет на общината за 1917 г. Както знаете, г-да съвет
ници, общините у нас са поставени в една зависимост от 
централната власт по силата на Закона за градските об
щини. Гласуваният от Общинския съвет бюджет се из
прати — що се касае до столицата — за утвърждение ог 
министъра на вътрешните работи. Това право той има 
( I , гласно закона. Едно накърнение на общинската авто
номия и голяма пречка за работата на общината е оче
видно това постановление на Закона за градските общини. 
I! затуй аз повдигам въпроса за общинската и специално 
Пюджетната автономия — в тая посока е нашата политика. 
Мм това, което допуска като право Законът за градски- 
м* общини на министъра на вътрешните работи, не само 
чо се използува, доколкото законът го предвижда, но 
«е използува по един съвършено произволен начин, по 
оди и крайно — ще подчертая —- крайно скандален 
«и общинските съвети и автономните учреждения на- 
*11111.

Председателят: Как може да бъде скандален, когато 
« Iлма в името на закона.

Г. Димитров: Съгласно Закона за градските общини 
.Министерството на вътрешните работи има право да прс- 
I леда бюджета на Софийската община, а ония несъоб
разности, неправилности и опущения, които министърът 
на вътрешните работи намери, че са допуснати от Общи и- 
гния съвет, да бъдат те поправени, като поправеният така



бюджет бъде повърнат наново на Общинския съвет щ 
произнасяне от негова страна. Духът на закона в тощ 
смисъл изрично гласи, че фактически поправката, конт 
е необходима, съгласно предписанието на закона трион,| 
да бъде извършена от Общинския съвет, по съвета <н 
централната власт, респективно от министъра на вътрет 
ните работи. Касае се следователно за поправки, за оп\ 
щения, неправилпости и несъобразности, които са доиу» 
нати в рамките на съществующия Закон за градските об 
щини. Нам, като общински съветници, се казва: «Мис 
имате право да увеличавате бюджета, прихода и разходи 
по този начин. Вашите разходи ще бъдат тоже съгласно 
еди кое си постановление на Закона за градските общини 
Извън тия постановления вие не можете да направим 
абсолютно нищо сами.» Ако обаче ние, като съветници, 
не се съгласим с тези предписания, ако ние допуснем пс 
съобразности, противоречащи на тези законни предпи
сания, централната власт има право по силата на закони 
да ни привлече вниманието върху тези несъобразности и 
да ни покаже да ги поправим, да се съобразим със закопа, 
който не е наш закон, а е закон на централната влап 
Вместо това обаче ние вече няколко години, откакто за 
седаваме тук, виждаме да става тъкмо обратното. Касае 
се не за несъобразности, конто сме допуснали, а се касае 
за удовлетворяване обикновено на лични ходатайства, 
направени пред министъра на вътрешните работи и пред 
чиновника, който е извършил проекта на поправките па 
нашия бюджет. Това, което е характерно за Софийскша 
община, то е фактът, че така окастрените бюджети, гла 
сувани редовно от Постоянното присъствие, нито се 
съобщават на съвета за знание какво собствено централ 
ната власт одобрява п какво не. Ние трябва да го научим 
при г-н контрольора, по канцеларски ред, или най-мпп 
го в «Общински вестник». Не само че не се иска повторно 
вотът на Общинския съвет върху направените поправки, 
но още не се съобщава това.

Председателят: Съветът знае измененията.
Г. Димитров: Моля, г-п кмете, за бюджета на 1917 I 

нне не виждаме да се поставя нищо в дневния ред -— до 
сега не е съобщено нищо за него.



Контрольор В. Василев: Той се напечата и се раздаде.
/'. Димитров: Вземете постановленията на министъра 

1м вътрешните работи, с които се утвърждава нашият 
бюджет и с които той се изменява, и ще останете дей-
• титулно скандализирани. Не се касае за г-н Радосла- 
||цол лично, а за престижа на кметството. Какво се из- 
ц|'иява в нашия бюджет? Аз разбирам, ако бяха посоче
ни от централната власт: «Вие, г-да съветници, не се 
I ».поразявате с еди-кои си нужди на софийското населе
ние и вие сте длъжни да измените бюджета си», или «вие
• и* изпуснали изпредвид разходите, които общината 'граб
ни да плати, вие сте прикрили това и сте отказали да из- 
и 1. И1 пге такъв дълг, който ви налага Законът за град- 
1ННТС общини». Няма такова нещо. Ние сме турили в 
бюджета, в таблицата личен състав, една заплата на ар- 
чиект-стажанта 4800 лв. Това е станало но доклада па
• 1.1 (гветния началник на отделението, това е прегледано 
•и 1-и контрольора, когото интересуват финансовите въп
роси — предполага се да го знае и г-н кметът, който от- 
юнмря за това. Ние го приехме на доверие, тъй да се 
ниже, в бюджетарната комисия и в заседанието на съвета, 
пи тсподинът, който борави с червения молив, намерил —- 
ни лично ходатайство, очевидно не по своя инициатива, —

ги и заплата е малка; трябва да бъде 5300 лв. и туря 
ТИП) лв. — позволява си да измени едно перо на една 
»пилата. И аз бих питал; «Де е авторитетът на Общин- 
» мк| съвет в този конкретен случай, де е авторитетът па 
бюджетарната комисия, на държавния контрольор, па 
началника на отделението и на г-н кмета? Де остава кме- 
•и , ако зад гърба на целия отговорен Общински съвет 
1 |»1|| един чиновник, ползувайки се от подписа на мини-
• I |.|>а на вътрешните работи да покачва заплатата на от- 
имиите чиновници. Идете по-нататък в другите измене
ния и имате същата история. Проектът на Постоянното 
присъствие и на бюджетарната комисия намира, че па 
дружество «Ж’енски труд»77 са достатъчни 2000 лв. суб- 
1 идни за тая година. Чиновникът обаче там намира, че 
|||<|(| лв. са малко — трябва да бъдат 3000 лв., и туря 
1П01) лв.!

Председателят: Не чиновникът, г-н Димитров, а ми- 
Пиг | |,рът.



Г. Димитров: Аз ще говоря по това, защото зная 
Разбира се, у нас министърът отговаря по закона, ни 
Конституцията, политически, но аз ви казвам как прлк 
тически става това. Виждаме, че някои пера се увеличава! 
с по 1000 и повече лева. Та нима съветът е малолетен! '' 
Нима трябва да се поставяме под опекунство? Нима ш* 
може да се оцени каква сума трябва да се предвиди, та 
трябва, след като веднъж е дебатиран и гласуван тук, ни 
надлежен ред, да се зачертава едно перо и да се дава! 
1000 лв. повече на «Ж£нски труд»? Идете по-нататък 
Предвиждаме ние 30 000 лв. на децата в сиропиталищата 
Обсъжда се, че е малко, но тая норма се взе и аз, до кол 
кото помия, не се възрази. Турят веднага — 35 000 лв., 
защото по-горе на друго дружество — яслите, било до 
пуснато. По този начин е изменен бюджетът.

Господа! Мене не ме интересуват толкова тия подроб 
ности, че са дали на едно дружество 1000 лв. повече, 
Мене не ме интересува, че на стажанта-архитект, които 
става не стажант, а архитект, му се дават 5000 лв. годиш 
но. Да му се дадат. Нито пък, че за тези сирачета ге 
плаща вместо 30, 35 000 лв. Това, което мен интересува 
и което считам, че трябва да интересува кметството к ат  
Постоянно присъствие, като изборно тяло, не като чи 
новници, които са турени на едно място и отговарят пред 
своето началство и което трябва да интересува целия 
Общински съвет тоже като изборно цяло, то е фактът, 
че се касае да се ползуват от чл. 82 и 84 от Закона за град 
ските общини не за да се упражни един общ надзор върху 
бюджета на дадените общини, в случая Софийската, дали 
този бюджет е съставен съгласно законните изисквания, 
ами се позволява да се бъркат във всичките вътрешни 
работи на общината. Не повръщат бюджета да се пропя 
несем върху него, ами се казва: утвърждава се бюджети 
и се праща на кмета за изпълнение и се оставя всичката 
работа така. Тук има, пропуснах да го кажа, един шж 
произвол, който се повтаря 3 години подред — то е за 
акушерките*. Тук го решаваме единодушно: свободния! 
избор е една необходимост.



11редседателят: Санитарната дирекция не усвоява то- 
'II принцип.

/ \  Димитров: Ние го решаваме, след като имаме ком- 
нгичтюто мнение на своята собствена дирекция, която 
* i|»упа за мене и за съвета много повече, отколкото всяка 
друга дирекция. Е, добре, след като това е решено веднъж, 
дпд пъти и трети път сега, ние виждаме, че се изменява 
iiiiiioBO и наново се повтаря тоя произвол. Вие, 30 души 
i М1СТИИЦИ, и вие, от общинската дирекция на Санитар- 
мига служба, вие не разбирате, вие не знаете, вие сте на
правили една грешка, една глупост! Ние от Санитарната 
дирекция, дето ще плащаме, намираме, че вашата глу
пост трябва да се поправи, и заради туй, наместо да има 
акушерки по избор, ето ви 13 акушерки с толкова зап
ъна! Моля ви се, господа, аз мисля, че за честта, авто
номията и правата на Общинския съвет не може да се 
минат тези факти мълком. Ето защо Постоянното ири- 
( мтпие трябва да ни даде възможност да се произнесем 
но този така видоизменен бюджет. Ние сме длъжни да 
реагираме срещу тези произволи, защото това не е закон
но, и спор между нас не трябва да има, защото туй, което 
е направено, не почива на закона — нито на духа, нито па 
Пукната на закона. Зарад това и правото на централната 
пласт трябва да се премахне. Туй, което се извърши сега 
н миналата година и систематически се върши, не почива 
на закона, то е един произвол, който се търпи толкова и 
енгурно има постоянни присъствия, които могат да го 
п,рият, защото често пъти те вероятно по този начин биха 
искали да прокарат неща, които не биха наложили в 
Общинския съвет, но това са изключения, това са отдел
ни случаи. . .* От това страдат не отделните лица и пар
иш, а страдат интересите на общината и населението, 
ni което Общинският съвет трябва да работи и да се гри- 
imi. Ето защо аз предлагам и бих молил да се приеме това, 
ико ие сега веднага, когато повдигам инцидентно този 
Mi.npoc, то пак да се постави на дневен ред на заседание. 
Постоянното присъствие да съобщи това с доклад и об
ши пата да има случай да се произнесе по него. Всички 
п подобни случаи, според мене, ние трябва да ги изпол-

•  П р о п у с н а т  н е я с е н  т е к с т  в  с т е н о г р а ф с к и я  п р о т о к о л .  (Ред.)



зуваме за реагиране срещу подобни произволия и да м 
създаде необходимата автономия за общината. Тая аи 
тономия трябва да се спазва* — ето що предлагам.

П уб л и к ув а  се за първи т.„, 
по текста на стенограф: ви * 

протокол от заседанието

* В стенографския протокол «-състави». (Иед.)



ПО ЗАКОНОПРОЕКТА 
ЗА ХИГИЕНАТА И БЕЗОПАСНОСТТА 

НА ТРУДА
Реч в Народното събрание 

4 април 1917 г.

Г-да народни представители! Когато се приемаше 
на първо четене настоящият законопроект, нашата пар
ламентарна група нямаше възможност да изложи своето 
ппповище по въпросите, които той засяга, а така също 
и шбщо по въпроса за работническото законодателство, 
||КЧ,П1ато основно от този законопроект, внесен от стра
ни на г-н министъра на труда. Тогава ние нямахме въз
можност да сторим това, като резервирахме своето право 
ннкратко да изложим мнението си при второто четене* 
in.it връзка с онези предложения, които нашата парла
ментарна група смята, че трябва да бъдат приети като 
тмсиение на настоящия законопроект. Тези няколко 
предложения, г-да народни представители, са във връз
ка е най-важните постановления на законопроекта и за 
/14 пс вземам няколко пъти думата, позволявам си да ги 
иЛосиова в една кратка реч.

Ине си спомняте, че при откриването на първата ре
дника сесия на Народното събрание правителството на
мери за необходимо да се покаже особено внимателно 
Н1.м работническата класа у нас, като възвести тогава 
паегьпването на ерата на работническото законодател- 
I пю и в нашата страна. От деветте законопроекта, които 
ннредсляха в тронната реч работата на първата редовна 
(ееии, шестте бяха из областта на законодателната за
крила на работническия труд. Правителството тогава 
и пипваше, че то ще внесе в Народното събрание за раз-

• Мж С т ен о гр а ф с к и  дневници,} X V I I  ОНС, I I  РС. 52 з., 9 март 1917 г.,
• IIИО (1>ед.)

. 1 I >М1|)ГИ Димитров, т. 7



глеждане и приемане законопроект за обединение ма 
работническите фондове, законопроект за пенсиите на 
държавните работници, законопроект за хигиената и бе 
зопасността на труда, законопроект за наем на работа, :р  
конопроект за злополуките на труда, законопроект за па|> 
ните котли — шест законопроекта от голямо значение из <>б 
ластта на работническото законодателство. Това тържестие 
но манифестирано внимание към работническата класа обаче 
не беше една промяна в отношенията на господствуващте 
фактори към защита на работническия труд, нито ш.и 
означаваше желанието им да тласнат държавата по ш. 
тя на създаването на тъй много необходимото за раб<м 
ническата класа и за икономическото развитие на наша и 
страна работническо законодателство. Тая програма, 
прокламирана в тронната реч на 1914 г., програма на 
законодателна закрила на труда, беше един жест ни 
скоро на политическа демагогия спрямо заинтересована 
та работническа маса.

П Вангелов: Демагогия от ваша страна.
Г. Димитров: И че това беше така, г-да народни пред 

ставители, лесно ще се разбере от всички, щом като ni 
спомните при какви обстоятелства тази правителствена 
програма биде прокламирана в Народното събрание 
Тогава правителството беше се явило след разтурянеm 
на предишното Народно събрание без достатъчно сигурни 
болшинство, а едновременно с това, с обявяването на 
европейската война, то бързаше, трескаво работеше м 
привързването на България към Централните държани, 
борейки се срещу едно русофилско течение у нас и cpems 
нежеланието на народните маси да се воюва.

Председателят: Това не е по предмета.
Г. Димитров: Че това беше, г-да народни предем 

вители, не едно сериозно намерение да се тръгне по in.ni 
на работническото законодателство, а жест на политне! 
ка демагогия, показва изтеклото време оттогаз насам 
Ние сме в края на мандата на това Народно събрание, 
остава още една редовна сесия, минаха три редовни и дне 
извънредни сесии, и оттогава насам, през това време, м 
Народното събрание се прокараха само два от обещани и 
законопроекти, единият от които имаше само чието ад 
министративно значение, не даваше никаква закрила im



(руда, а другият даваше една минимална закрила, ка
квито е законопроектът за парните котли, и третият за 
конопроект е този, който днес се разглежда и по който 
ще има да кажем своята дума. Министерството на търго- 
нинта, промишлеността и труда и правителството дори 
не внесоха всички онези законопроекти, които бяха обе
щани в тронната реч през 1914 г., и това всички знаете 
много добре, че не се дължи на липсата на време, а на 
/inасата на желание да се работи в тази посока.

С. Дойчинов: Дължи се на извънредните обстоятел- 
• Iп,|. При все това три закона се гласуват.

( П р е д с е д а т е л с к о т о  м я с т о  з а е м а  п о д п р е д с е д а т е л я т  д -р  И .  М о м -  

• 1 1 1 Л 0 1 1 . )

//редседателствующ д-р И. Момчилов: ( З в ъ н и . )  Мо
ми Ни се!

/ \  Димитров: Аз дължа да подчертая, че правител- 
» шопите партии и другите партии в Народното събрание 
очевидно нямат никакво желание да се занимава парла
ментът с въпроси, които се отнасят до законодателната 
щкрила на работническия труд, като считат, че тези рабо- 
III са съвършено непотребно нещо, и особено парламентът 
дп се занимава с тези работи в подобен момент като сега, 
ни време на война. Освен това, г-да народни представите- 
ми, въпросът за работническото законодателство във всич
ки други страни и у нас се отнася до една грамадна част 
щ народа, от населението, е един въпрос, който засяга 
null-дълбоко в икономическо, социално и културно отноше
ние всички страни и не може да бъде оставен по никой 
ничии на заден план. Наред с въпроса за мира, който 
днес вълнува всички народи и който въпрос очаква свое- 
III разрешение, заради което разрешение се започват 
революционни движения в известни места; наред с въ
проса за прехраната на народните маси, на трето място, 
е въпросът за работническото законодателство, който 
»е налага на държавата и обществото за едно правилно и 
Ш.ЛИО разрешение. Касае се, г-да народни представите- 
III, пс до законодателства за отделни лица, за малки гру
пи, а от такъв характер е законодателната дейност на 
днешната камара в 3/4; касае се не за дребни законопроек- 
|||, а за една законодателна закрила на една цяла общест



вена класа, която брои стотини хиляди души у нас, ико 
номическото значение на която расте с икономическот 
развитие на страната, която твори богатствата в тази стрл 
на, на развитието на която се дължи развитието на стрл 
ната; касае се за запазване здравето, живота и работи 
способността на тази многочислена работническа маса \ 
нас. Следователно не е дребна работа парламентът да се 
занимае с регламентирането на работническия труд 
Условията, които се рисуват от самата статистика, щ 
официалните данни в нашата страна, показват какво грл 
мадно значение има работническият въпрос и необходи 
мостта от работническо законодателство.

Законопроектът за хигиената и безопасността на тру 
да в случая се отнася преди всичко по официалните сне 
дения на статистиката от 1910 г. за 41 203 заведения <и 
различен характер, в които се употребява работничсе 
ки наемен труд. Това са фабрики, работилници, търгоп 
ски и други заведения без многото подобни заведения и 
отделни села. И тук трябва да се отбележи, че това чие 
ло се увеличава постоянно, че предприятията, които си 
служат с наемен труд, се увеличават по численост поето 
янно. Доказателство за това е, че числото на тези заш* 
дения, които са употребявали работнически наемен труд 
в 1900 г., е с 40% по-малко, отколкото на заведенията и 
1910 г. Според статистиката от 1905 г., г-да народни пред 
ставители, у нас в индустрията, занаятията, мините, зе 
мледелието, търговията и транспортите е имало 301 651 
наемни работници, без административния персонал на 
държавата, общините и окръзите. От 1905 г. до 1916 г.. 
в един период от 11 години, период на усилено икономи 
ческо развитие на нашата страна, на бързо пропадане 
и пролетаризиране на народните маси, очевидно е, че 
това число е увеличено най-малко с 35%. И ние имаме 
сигурно в последно време, преди намесата на Българин 
в европейската война, наемни работници в различите 
области на труда над 400 хиляди. Заедно със семействата 
си тези наемници в нашата страна съставляват V3, даже 
и повече от цялото население. И очевидно въпросите, 
които засяга настоящият законопроект, се отнасят до 
голяма маса от населението в нашата страна и поради 
самата тази причина те са от извънредно голямо значение



н би трябвало да интересуват българския парламент мно- 
и) повече, отколкото това, което ние констатираме сега.

По въпросът е толкова по-важен, г-да народни пред- 
I пипнели, като се има предвид, че голяма част от тези 
наемници във фабриките, в работилниците, в мините и 
кариерите, по пътищата и железниците и пр. и пр. пред
приятия у нас са жени и деца. От 301 651 наемници в 
1005 г. 30% са жени. В 1910 г. само в насърчаваната ин
дустрия жените съставляват 28,6% от целия работничес
ки персонал, а в някои клонове на индустрията според 
Н1Н1 официална статистика числото на жените, които 
работят там, е извънредно голямо. Така например в ки
лимарството е 98,6%, в плетачеството е 94%, в индустрия- 
Iа ма захарни изделия — 68%, в тютюневата индустрия 
/1%. Както виждате, грамадната маса от целия персо
нал в тези индустрии съставляват жените. Тоже число- 
ю па заетите в различните предприятия деца до 15 г. 
и извънредно голямо. В насърчаваната индустрия те 
| итавляват 36,9%. От инспекторските рапорти се виж
да тоже, че в 1912—1913 година в инспектираните 657 
чпюдения е имало деца по-малки от 15-годишна възраст: 
н 1912 г. — 41,9%, а в 1913 г. — 47,8%. Жените и децата 
и юб|цо, в някои градове особено, съставляват подавля- 
ннцо болшинство от цялата работническа маса в иидус- 
»ринта, занаятите, търговията и другите области на тру
ди, Така в Габрово е констатирано, че жените и децата са 
/6,Н%, в Пловдив — 75%, в Самоков — 70,4%, в София — 
/и %, във Варна — 60%, и т. н. в някои други градове. 
Итестно е на всички, които следят развитието на пашата 
« фина и които имат пред очи последствията от днешната 
пойна, че днес индустриалните и други предприятия са 
напълнени поради отсъствието на мъжете-работници с 
множество жени и деца и че следователно процентът из 
нишите, и децата, които се употребяват сега на работа, е 
итънмерно покачен. Знае се, от друга страна, г-да на
родни представители, че последствията от войната раз
клащат маса дребни съществувания, особено в градове- 
|г, че след войната много дребни занаятчии и предприе- 
М||чп ще бъдат пролетаризирани окончателно и че слсдо- 
||/||(71но числото на работниците мъже, жени и деца след 
пойпата ще бъде значително увеличено.



При какви условия тази многохилядна работническа 
маса от мъже, жени и деца работи днес, създава богатства 
на страната, в какви работни помещения и работни места 
прекарва тази многохилядна маса половината от живота 
си, работното време, което трябва да употреби за работа > 
Ние имаме, г-да народни представители, една картина 
извънредно потресающа, която се рисува от официалните 
анкети и статистики, за индустрията, занаятите и други
те области на труда у нас. От 2013 сгради, в които се но 
мещават индустриалните предприятия по насърчаваната 
промишленост, 922 сгради са паянтови и негодни за фа 
брични заведения. Това съставлява 48% от всички места, 
които служат за индустриални предприятия, за фабрични 
заведения, непригодни за целта, представляющи опне 
ност за живота и здравето на тези, които там са заети и 
работят. В тютюневата индустрия 75% от помещенията 
не отговарят на изискванията на помещения за складове 
и фабрики. Главният инспектор на труда г-н Кутинчев, 
изследвайки тия помещения в различни места, колета 
тира, че работното помещение може да бъде наето и и i 
ползувано с оглед на всяко друго съображение от икоио 
мически и търговски характер, но не и с оглед на изисква 
нията на хигиената. Ако все пак тук-таме има хигиенични 
помещения, това е случайност, това не е резултат на спи 
циален избор или на специално положени грижи в чеп 
на трудовата хигиена*. И това се казва абсолютно ти 
всички помещения, които служат за фабрични и други 
заведения и в които работят мъже, жени и много малки 
деца. Но, г-да народни представители, ие е достатъчно 
само тия помещения да отговарят по своето построя в,тис 
и по своето пространство на изискванията на индустрии 
та, необходимо е в тия помещения да се поддържа нопг. 
ходимата хигиена и безопасност на труда. Индустриална ш 
анкета в 1910 г. в това отношение установява, че 62% <м 
всички индустриални заведения, покровителствувани <и 
държавата, не отговарят на изискванията на хигиената 
и безопасността на труда. От 1159 инспектирани заведа 
ния от главния и други инспектори на Министерство!и

* Вж Кутинчев, Ст. Защитата на женския и детски труд у  нас. — «Син 
сание на Българското икономическо дружество», 1915 г., № 9 — 10, с. Г>нп 
(Ред.)



ил търговията, промишлеността и труда в 1913 г. 859, 
или 78%, не поддържат никаква чистота. Един друг ии- 
июктор отбелязва в своя рапорт, че от 747 заведения, 
конто е инспектирал непосредствено в 1914 г., 70%, 
г, е. 588, от тия заведения са абсолютно нехигиенични*. 
Достатъчно е само няколко характерни анкети да бъдат 
посочени, г-да народни представители, за специални кло
нове на индустрията, за да се разбере целият този ужас, 
и който са поставени много хиляди работници да прекар
ват по 10, 12 и повече часа на денонощие. Анкетата на 
Работническия съюз за тютюневите фабрики констатира, 
•и* един работник има най-много два кубика въздух. То
ва IJ тютюневото производство е нещо абсолютно непо
носимо, нещо осъдено от всяка гледна точка на хигиената 
н на запазването здравето на тези, които работят в тая 
индустрия. Така анкетата казва:

« А к о  и з в е с т е н " п р о ц е н т  ф а б р и ч н и  п о м е щ е н и я  с а м и  по  с е б е  си  
I и х и г и е н и ч н и ,  т о  с м е л о  м о ж е  д а  с е  к а ж е ,  ч е  н я м а  н и т о  е д н а  т ю т ю -  
iH’iia ф а б р и к а ,  н и т о  е д и н  т ю т ю н е в  с к л а д ,  в к о й т о  д а  с е  п о д д ъ р ж а  и 
itiiH- е л е м е н т а р н а т а  х и г и е н а . »

Това е за тютюневата индустрия. Инспекторът Кутип- 
чси за столичните печатници констатира, че 55% от тях 
фибва немедлено да се затворят поради пълната си нехи- 
I иепичност**. А един лекарски рапорт, г-да пародии 
представители, за килимарските работилници в Панагю
рище и Копривщица завършва със следната присъда:

« Д о к о л к о т о  м о ж а х  д а  п р о с л е д я  в ъ п р о с а  и д а  и з у ч а  ф а к т и ч е -  
t hi п о  п о л о ж е н и е ,  т у к а ш н и т е  к и л и м а р н и ц и  по  с в о и т е  у ж а с н и  х и г и е 
нични у с л о в и я  с а  н а й - г о л я м о т о  з л о ,  к о е т о  н я к о г а  е  с в р ъ х л с т я л о  
н ц г с л ен и е т о .  А к о  т а к а  п р о д ъ л ж а в а  о щ е  н я к о л к о  г о д и н и ,  с и р о м а ш -  
м г п  м о м а  щ е  с е  и з р о д и  и т у б е р к у л о з а т а  т а к а  щ е  с е  з з г н е з д и ,  щ о т о  
никакви ч о в еш к и  с и л и  н е  щ е  м о г а т  д а  я  и з г о н я т .»

Това е лекарски рапорт въз основа на наблюдения, 
на преглеждания и лекувания на работничките в ки-

• Нж Тодоров, Д. Трудовите условия в Ст. -Загорски! и Бургаски окръ- 
»и н Законът за женския и детския труд. — «Списание на Българското ико
номическо дружество», 1915, № 9 — 10, с. 622. (Ред.)

• * Кцтинчев. Ст. Хигиеническите условия на труда в софийските пе- 
11111НЦ11. Анкета. — «Ново време», 1915, № 4 — 5, с. 106. (Ред.)



лимарските работилници в Панагюрище и Копривщица 
Една анкета, направена от г-н д-р Цончев за шивашкои* 
производство в Габрово, дава картината на занаятчии 
ските работилници и заведения от този характер в цялата 
страна. Той казва:

« Р а б о т и л н и ц и т е  и з о б щ о  са  п о м е щ е н и я  с н ед о с т а т ъ ч е н  простор ,  
с ъ с  с л а б о  и н е д о с т а т ъ ч н о  е с т е с т в е н о  и л и  и з к у с т в е н о  (п е т р о л )  освег  
л е н и е .  Ч и с т о т а т а  на  п о д а  и в ъ з д у х а  н е  и з д ъ р ж а  н и к а к в а  к р и ти к а  
В ъ з д у х ъ т  е  в с я к о г а  р а з в а л е н  и н а с и т е н  н е  с а м о  с п р а х ,  н о  и с  път 
л е л и в  о к и с  о т  ж е л е з а т а  з а  г л а д е н е  и м а н г а л и т е  ( з и м е ) .  З а  и зк у с т п е  
н а  в е н т и л а ц и я  и д у м а  н е  м о ж е  д а  с т а в а .  К о л к о т о  з а  д о м а ш н и |г  
с т а и ,  с л у ж е щ и  на  н я к о и  п а р ч е д ж и и *  з а  р а б о т и л н и ц и ,  т а м  з л о ю  
е  о щ е  п о - г о л я м о ,  з а щ о т о  а н т и х и г и е н и ч н и т е  у с л о в и я  с е  о т р а зя н ;п  
з л е  н е  с а м о  в ъ р х у  з д р а в е т о  на  р а б о т е щ и я ,  но  и в ъ р х у  ц я л о т о  му 
с е м е й с т в о .  В ъ з д у х ъ т ,  к о й т о  са  п р и н у д е н и  д а  д и ш а т  в т е з и  сган 
д е ц а  и в ъ з р а с т н и ,  е  н е  с а м о  н е д о с т а т ъ ч е н  п о  к о л и ч е с т в о ,  но  и пи 
к а ч ес т в о  е  п р о с т о  н е в ъ з м о ж е н  —  у б и й с т в е н .  П о с е т и т е л я т  б е з  пи 
к а к ъ в  а н а л и з ,  с а м о  с  т о я  на  с в о я  н о с ,  м н о г о  л е с н о  о п р е д е л я  щ о зя 
в ъ з д у х  е  в т и я  р а б о т и л н и ц и - с п а л н и .  В т и я  ст а и  с п и  и с е  х р а н и  ни 
л о т о  с е м е й с т в о  н а  р а б о т н и к а ;  т а м  с е  с у ш а т  п р а н и т е  д р е х и  на  в ъ з 
р а с т н и  и п е л е н а ч е т а  п р е з  з и м н и я  с е з о н ;  т а м  е ж е л я з о т о  з а  гл а д ен е ,  
к о е т о  н а с и щ а  в ъ з д у х а  с  в ъ г л е л и в  о к и с ;  т а м  л е ж и  б о л н о  и здранн,  
а з а  и к о н о м и я  н а  с к ъ п о т о  г о р и в о  з и м е  с е  п р а в и  н а й - г о л я м а  преч  
к а  на  е с т е с т в е н а т а  в е н т и л а ц и я  ч р е з  и з л е п в а н е  с и ч к и  п р о з о р ц и  
( м е ж д у  ч е р ч е в е т о  и т о к а )  с  х а р т и я .  Т о з и  т и п  р а б о т и л н и ц и  са  най 
о п а с н и т е  з а  р а б о т н и к а  и н е г о в о т о  с е м е й с т в о ;  т е  п р е д с т а в л я в а т  ощ е  
е д н а  о п а с н о с т ,  к о я т о  м о ж е  д а  с е  н а р е ч е  о б щ е с т в е н а ,  з а щ о т о  м о п н  
д а  с л у ж а т  з а  д о б ъ р  р а з с а д н и к  н а  з а р а з и т е л н и  б о л е с т и . » * *

И това, което казва лекарят г-н д-р Цончев за габром 
ските шивашки работилници, може да се отнесе споком 
но и за обущарските, шивашки и други работилници и 
цялата страна. В един рапорт, г-да народни представите 
ли, на бившия инспектор Стойчев, който в 1914 г.*** им 
спектирал 51 заведения в Софийския окръг, се казва 
( Ч е т  е.)

* Парчеджия (разг.) — работник, който получава възнаграждечшс п,> 
парче. (Ред.)

** Вж Цончев, д-р П. Шивашкият занаят в Габрово. — .........................
Българското икономическо дружество», 1910, № 5, с. 362. (Ред.)

•* *  Печатна грешка. Годината е 1913. (Ред.)



«С и з к л ю ч е н и е  н а  т р и  з а в е д е н и я  въ в  в с и ч к и  д р у г и  и н с п е к т и -  
1*111111 з а в е д е н и я  х и г и е н и ч н о т о  с ъ с т о я н и е  е  л о ш о .  . . П о - щ а т е л н о  и 
1 »'Игрално п р е ч и с т в а н е  на  о т д е л е н и я т а  с е  и з в ъ р ш в а  м н о г о  н а р я д к о ,  
•< л г д с т в и е  н а  к о е т о  к у п о в е  п р а х ,  н е ч и с т о т и и ,  о с т а т ъ ц и  и п р .  с е  
i p y i i J i T  по  п р о з о р ц и т е ,  п о д  м а ш и н и т е ,  п о  ъ г л и т е  на с т е н и т е  и пр.  
И к и б р и т е н а т а  ф а б р и к а  ч и с т о т а  с е  п о д д ъ р ж а  о т  1 3 -г о д и ш н и  д е ц а ,  
ни г д н о  н а  в с я к о  о т д е л е н и е ,  к о и т о  м ет а т  п р е з  в р е м е  на  р а б о т а  е д р и я  
(hiк л у к  — о с т а т ъ ц и  о т  п р о и з в о д с т в о т о . . . В  е д н а  о б у щ а р с к а  р а б о т и л 
ници, в к о я т о  р а б о т е х а  д о  15 д у ш и  р а б о т н и ц и ,  н а м е р и х  н е в е р о я т н о  
н п л о ж ен и е:  б о к л у к ъ т ,  н е и з х в ъ р л я н  и з  р а б о т и л н и ц а т а  в т е ч е н и е  на  
*дин г о д и н а ,  с е  б е ш е  н а п л а с т и л  на  д е б е л и н а  д о  10 см  п о  ц е л и я  п о д .  
Ат б я х  п р и н у д е н  д а  з а с т а в я  г о с п о д а р я  д а  с п р е  р а б о т а т а  и д а  п о 
чисти в с ъ щ и я  д е н  з а в е д е н и е т о .» *

Подобни извадки от рапорти на инспекторите за дру- 
ипт.» окръзи може да се направят, г-да народни предста- 
интели, много, ако би било това необходимо. Такова е 
• 1.стоянието въобще на всички тия места, в които рабо- 
Iмг хиляди мъже, жени и деца много часове през деноно
щието.

По също така небрежно е ограждането на машините 
»и предпазване работниците от осакатявания, от злополу
ки, Ограждане, казват инспекторите на труда в своите 
|»лпорти, не съществува изобщо, а дето го има, то е една 
пародия на ограждане. Колко небрежно се отнасят при- 
1ежателите на различни заведения в това отношение, 
тмежду множеството факти крайно потресающи, може

послужи като добра илюстрация най-пресният факт 
ни злополука в София миналата година във фабриката 
щ ракети на Будевски, в околността на града, дето при 
«vina експлозия 6 момичета бяха живи изгорени. Следствието 
\ »типови, че това голямо нещастие се дължи на обстоя- 
MVUTBOTO, че момичетата са работили с взривни вещества 
ц« i една зидана печка, която имала пукнатини и от пукна
т и т е  на която са изхвръкнали искри и е произлязла 
»чишлозията. Елементарна гаранция за здравето и жи- 
i'oi.'i па тия, които там работят, не е имало. Това е пре- 
Mi.imo пренебрежение да се работи с взривни вещества 
/I" печка, от която може да изхвръкнат искри. Такива

• Мж Стойчев, Д. Рапорт за извършени инспекции. — В: Сборник на 
наредби. . . с. 377 — 378. (Ред.)



случаи сме имали не един, не два, а множество, които ха 
рактеризират престъпната небрежност спрямо здравен» 
и живота на тия хиляди работници, които работят в тип 
заведения.

Като се прибави, г-да народни представители, към та 
зи липса на хигиена, липса на всякакви гаранции за бе 
зопасността на труда още и продължителността на работ 
ното време, което съществува във всички тия заведения, 
ясно ще стане положението, в което са поставени работни 
ците в нашата страна. Ние имаме в насърчаваната индуег 
рия според статистиката от 1910 г. да работят по 8 часа 
дневно само 3,1% — в това число влизат и децата, конти 
трябва да работят според Закона за женския и детския 
труд 8 часа максимум. От 8 1/2 до 9 х/2 часа работят 5,1 %, 
а по 10 часа работят 18,4%, а от 10 х/2 часа в денонощие 
то нагоре до 14, а често пъти понякога и до 15—16 чага 
в известни места работят 73,4%. Значи от всички работни 
ци, които са работили от 1910 г. в насърчаваните индуа 
риални предприятия, 73,4% работят повече от 10 х/2 чаен 
Въпреки предписанието на Закона за женския и детския 
труд, което, както е известно, предвижда за децата д»» 
15 години 8-часова работа, а за жените за всяка възрап 
10 часа максимум, работили са от 2907 жени-работнички 
1961 — 67,3% — повече от 10 х/2 до 14 часа на ден. Зп 
децата е още по-ужасно. От 488 момчета и 1073 момичета 
до 15 години, 93,9% от момчетата и 93,7% от момичетата 
работят десет и повече часа. И нещо повече, 21,9% ш 
момчетата и 35,4% от момичетата работят 12 и повече ча 
са, а 16 момчета — 3,3% — и 12 момичета работят повече 
от 14 часа в денонощие.

Д-р Н. Сакаров: Картина ужасна!
Г. Димитров: Законът за женския и детския труд. 

г-да народни представители, забранява изрично за де 
цата и за жените от всяка възраст нощната работа. Каки»» 
констатират инспекторските рапорти, какво констатира i 
чиновниците на Министерството на търговията, промит 
леността и труда в това отношение? Главният инспектор 
на труда Кутинчев, поддържан от всички други инспек 
тори, които са правили инспекции в индустриалните цеи 
трове на страната, констатира, че не се работи нощно 
време от жените и децата само в ония предприятия, в кон



щ но естеството на работата жените и децата не могат да 
работят, дето физически е невъзможно да постъпват на 
работа жени и деца. Във всички други заведения безус- 
.Hiiiiio, въпреки изричното предписание на Закона за жен- 
• юш и детския труд, се работи от жени и деца. И той 
маша изрично: ( Ч е т  е.)

«Габровските и сливенските текстилни фабрики освобождават 
Ai'iiirra и жените от нощните смени само когато инспекторът пре- 
Лнинна в града им.»*

През всичкото друго време в тия заведения в Габрово 
и Сливен работят на нощни смени жени и деца. Положе
нието в мините е още по-тежко по тая причина, че извън 
Ю-часовия работен ден, който има в Пернишката мина 
например, работниците, които там са заети, са принуде
ни да губят 2, 3, 4 часа в денонощие за отиване-връщане, 
ui предаване на инструментите, което трябва да извър
шат, за да влязат в рудника да работят. Най-после, щом 
мито е такова положението в индустриалните предприя- 
IIIи, които се насърчават от държавата и които имат всич
ката възможност поради своята техника да направят ус- 
юиията малко по-добри, отколкото другаде, понятно е 
какво е положението в занаятчийското производство и в 
юмашния труд. В едно занаятчийско производство, кое- 
|м едвам се крепи на краката, което не може да издържи 
конкуренцията на едрите индустриални предприятия и 
което издържа тази конкуренция чрез безгранична екс
плоатация на работническия труд, чрез изцеждане на оне- 
(II хора, които са заети в този труд, там хигиената е по- 
лоша, работното време по-дълго, там във всяко отно
шение трудът е поставен по-зле и по-ниско.

II работейки тъй продължително, работейки при таки- 
на хнгиенически условия, работническият труд у нас, 
както е известно, се възнаграждава извънредно зле, от 
което следва, че изхранването на тая работническа маса 
г крайно незадоволително. Според изчисленията на г-н 
Кирил Попов** нормалната надница у нас за последните

* Кутинчев, Ст. Защита на женския и детския труд у нас. . . с. 577.I /■ I а, )
• •  Иж Попов, К ■ Стопанска] България през 1911. С., Д ърж . п-ца, 1916. 

| и I е, (Ред.)



години е за мъжа 2—2 1/2 лв. дневно, а за жената 1— I */, 
лв., а по-малко от тази нормална надница, според m 
числението на този статистик, получават 43% от мъжец« 
и 51% от жените; следователно половината от всички рл 
ботещи в разните индустриални и други заведения, n.i 
сърчавани от държавата, получават под нормалната з;ш 
лата. От 2363 задомени работници и работнички, мъже и 
жени, 331 получават по-малко от 1,50 лв. дневно, а 203'.' 
получават от 1,50 лв. до 2,50 лв. дневно. Г-н Кирил Но 
пов тоже констатира, че 66 мъже и 33 жени, издържащи 
шестчленно семейство, са получавали в 1910 г. надница, 
по-малка от 1,50 лв. Лесно е да се разбере, г-да народим 
представители, какво изхранване може да имат тези рл 
ботници и техните семейства при подобна нищожна пад 
ница и какво влияние упражнява техният труд вър.м 
здравето им, върху бъдещето им и върху поколението им 
И в това отношение тоже има много факти, официални нзя 
вления и официални статистики, които показват как гс 
изражда работническата класа у нас от година на годи 
на, как тя е тласната по пътя на едно бързо физическо и 
духовно израждане. Няколко данни само аз ще посоча и 
това отношение. В тютюневите фабрики в Пловдив в 190/ 
г. от всички смъртни случаи 25% са били от туберкуло 
за. В 1911 г. смъртните случаи от туберкулоза са 37% 
В панагюрските килимарски работилници в 1907 г. са 
32% смъртните случаи от туберкулоза, а в 1911 г. са 
49% — едно извънредно голямо покачване на смъртни и- 
случаи от туберкулоза. Околийският лекар в Панагю 
рище констатира, че 84% от всички килимарски рабог 
нички боледуват от туберкулоза или са предразположс 
ни към заболяване от туберкулоза. В София е констатн 
рано от софийски лекари, че печатарските работници и 
своята среда имат 87% болни от сериозни заболявания, <н 
които 42% от туберкулоза. За габровските шивачи д-р 
Цончев в своята анкета казва:

«От прегледаните шивачи-работници 30% се оказаха с добро 
телосложение, а останалите 70% имат признаци на израждам«' 
32% със слабо и 38% със средно телосложение. По отношение «|«и 
зическото здраве ще споменем следното: от прегледаните шивачи 
71% се оказаха болни от такива болести, които им позволявам«



ня рлботят. Тези болести са: главоболие (34%), подозрени охтича- 
кн (23%), анемия (20%), с развита охтика (13%) и хеморой (10%).
• Напалите 29% от шивачите се оказаха здрави.»*

Забележете, от всички работници-шивачи в Габрово, 
прегледани от д-р Цончев, само 29% се оказали здрави, а 
всички останали са туберкулозни или предразположени 
ш.м туберкулоза, неспособни за една продължителна ра
боти и пр. Д-р Цончев отбелязва по-нататък, че «полови
ната от болните имаха повече от една болест, обаче ние, 
мина той, отбелязвахме само едната.» Имаме официални
• индетелства в това отношение на наборните комисии, г-да 
народни представители, сведенията на които са тоже ед
на добра илюстрация. Двата периода, през които са ос
вободени поради недоразвитост и други здравословни при- - 
'пит младежи от военна повинност, показват как е пока
чено, как е пораснало израждането изобщо на работни
ческата младеж поради тези условия, при които се из
вършва икономическото развитие на България. От 1898
I , до 1910 г. освободени са 52 877 младежи. От тях по не- 
чирлзвитост са освободени 286,65 на хиляда, когато през 
друг един период, по-раншен, от 1890 до 1898 г., по недо
развитост са освободени само 153,90 на хиляда. Освобо
дени поради кил от 1898—1910 г. са 167,56 на хиляда, а 
в периода от 1890—1898 г. — 101,15 на хиляда; поради 
»липса освободени са през периода 1898—1910 г. 34,17 
ня хиляда, а през периода от 1890 до 1898 г. — 15,61 на 
хиляда; поради осакатяване освободени са през периода 
1 МОН —1910 г. 22,33 на хиляда, а през периода от 1890—
I МОН г. — 10,22 на хиляда. Или разликата между двата 
периода е тази: поради недоразвитост през периода 1898— 
1010 г. са освободени в повече 90%, от охтика — 126%, 
поради осакатяване — 120%, и поради кил — 65%.

Д-р Н. Сакаров: На хиляда ли?
/ ’. Димитров: Не, увеличението е на 100.
Детската смъртност тоже значително нараства и в 

ней като в капка вода се отразяват тези материални ус
тния, в които са поставени работническите маси да жи
веят у нас. За един период от 1900 до 1910 г., г-да народ

• Цончев, д-р П. Шивашкият занаят в Габрово. . . с. 363. (Ред.)



ни представители, детската смъртност, числото на умре 
лите деца до 5-годишна възраст е увеличено с 43%, е;им 
цифра, която говори сама по себе си извънредно мноп» 
за онези, които разбират от въпроса.

Д-р П. Джидров: Във всички страни с въвеждапет 
на работническото законодателство смъртността на дена 
та намалява.

Г. Димитров: У нас е обратното: в един период <н 
10 години имаме едно увеличение 43% на детската смърч 
ност, на смъртността на децата до 5 години.

П. Даскалов: Това е в селата.
В. Коларов: Той говори общо.
Г. Димитров: София е най-добрият пример в това от 

ношение очевидно затова, защото има най-много работ 
ници, които живеят при условия, при които децата нам 
много умират. Ако би имало специална статистика в то 
ва отношение, тя би разкрила потресающи работи. 3» 
София, г-да народни представители, вземам само едни 
месец, един кратък период време за характеристика, Гим 
да вземам други данни, които имам на ръка, а именно: 
периода от 15 февруари до 15 март 1914 година и от l.'i 
февруари до 15 март т. г., 1917 г. Тук, разбира се, има 
влияние положението, че сме във война, има влияние 
прехраната и пр. и пр. В 1914 г. през този период общото 
число на поминалите се деца е 221, а през 1917 г. общою 
число е 358, или едно увеличение с 60%, а смъртността 
на децата до 5-годишна възраст от това общо число мм 
същия период през 1914 г. е 94, а за 1917 г. — 178, или 
едно увеличение с 90%.

Д-р Н. Сакаров: Значи двойно.
Г. Димитров: Да, двойно. — Това са, г-да народни 

представители, официални данни, това е бюлетинът им 
Софийската градска санитарна дирекция. Регистрите мм 
смъртните случаи показват тази картина: не само и.чм 
едно общо увеличение на смъртността, но едно извънред 
но голямо увеличение, едно удвоение на детската смърт 
ност. Така живее, 400 хиляди го кажете, утре ще бъди 
500—600 хиляди работнически свят в нашата страна. Дч 
питам господата от тази страна ( с о ч и  д е с н и ц а т а )  
и господата отсам ( с о ч и  л е в и ц а т а ) ,  питам г-н Г1;и' 
калев, който в комисията намираше, че може да не мшн’



»им този законопроект, че въпросът не бил проучен, пи- 
Iим исго: дребна работа ли е това, може ли това да се от- 
/1ИП1, трябва ли да стои така и ако не се прави нищо в 
ким посока, не се ли тласка тази работническа класа към 
импо израждане, не се ли подкопават основите на ико
номическото развитие, на производителните сили в на
шит страна и не заслужава ли следователно този въп- 
|мн’ — въпросът за защита на работниците — едно по- 
ишимо внимание от страна на правителството и парла
мента от това, което сега му се дава?

По какво е направено досега, г-да народни предста- 
ми |(VIII ? Аз си спомням по този случай ораторът на ши
роките социалисти в своята реч* натовари твърде много 
л р Генадиева, който започна с известни работнически 
иикоии у нас, главно със Закона за женския и детския 
фуд, единствен работнически закон, прокаран досега 
V пас.

II. Джидров: Той обеща по парижка мода да направи 
н специалното законодателство.

Г. Димитров: От страна на оратора на широките со
циалисти се направи заявление, че г-н Генадиев е усвоил 
|'дпа политика на залъгване, на демагогия, че тази по
пий ка, доколкото аз можах да разбера, за щастие била 
игче прекратена, била отживяла времето си и сега у нас 
настъпила една нова ера, когато подобно залъгване па 
недоволните работнически маси не могло да се следва и 
не се следва. Но, г-да народни представители, това нача
ло, което тури Ганадиев със Закона за женския и детс
ки н труд с цел да се успокоят развълнуваните, недовол
ни ге работнически маси навремето, да се даде вид, че дър
жаната се намесва вече в отношенията между труда и 
капитала и че се прави нещо в защита на работническия 
ц»уд, без фактически да се прави нещо сериозно, това 
начало се следва оттогава насам последователно и от 
партизаните на Генадиев, и от всички други буржоазии 
партии. Ще си спомните, че Законът за женския и детс
кия труд, предложен тогава от Генадиев и приет от На
родното събрание, който сам по себе си носеше заглавие 
* 1акон за защита на женския и детския труд», съдържа

• Отнася се за речта на Асен Цанков. Вж Стенографски дневници, 
' VI I  ОПС, III РС, 52 з.. 9 март 1917 г., с. 1153— 1159. (Ред.)



ше толкова постановления, колкото и отрицания, толкп 
ва «да», колкото «не», представляваше от себе си там.п 
закон, който фактически не можеше да намери никакво 
приложение в най-съществената си част, защото имани 
маса отворени врати, през които заинтересованите инду» 
триалци можеха да се измъкнат, да избягнат да им се па 
ложат задълженията по закона. И, г-да народни преди а 
вители, в 1906 г., когато работническите синдикати, м* 
гато Работническата социалдемократическа партия у и.и 
бяха предприели сериозни усилия от своя страна, щом 
малкият минимум на защита, който Законът за женскин 
и детския труд даваше, да бъде реализиран на практики, 
разбраха, че това можеше да стане само с участието щ 
работническите представители в комитетите, защото пи 
какъв инспекторат нямаше и никакъв друг институт ш< 
можеше да се грижи. Авторът на закона д-р Генадиев су. 
пендира правото на комитетите на труда да действува!, 
работническите представители бяха лишени от прашни 
сами да отиват да извършват ревизия78. Тогава минни к 
рът на търговията искаше ревизията за прилагането ш 
Закона за женския и детския труд да се извърши от пг 
лия състав на комитета, нещо абсолютно невъзможно, м 
щото нито един ден не можаха да се съберат тези 7 м 
членове от различни положения, от различни места чсип 
пъти, за да извършат ревизиите. По този начин от 1!)ив 
до 1908 г., до времето на г-н Ляпчев, Законът за жоис 
кия и детския труд не можеше да бъде приложен дори 
при участието на тези работнически представители в ко 
митетите на труда и си остана мъртва буква. Когато дг 
мократическото правителство дойде на власт, действа 
телно отмени това разпореждане на Генадиев и се дач«* 
право на работническите представители като на държав
ни членове от комитета да извършват ревизии79. Но как 
во направи самото демократическо правителство? Давай 
ки това право, т. е. възстановявайки в този пункт Зако 
на за женския и детския труд, окръжните, издавани ш 
Министерството на търговията тогава, подписани от то 
гавашния министър и от неговите чиновници, говорят аа 
същото фактическо отношение към прилагането на За 
кона за женския и детския труд.

А . Ляпчев: Цитирайте едно окръжно.



Дойчинов: (К ъ м Г. Д и м и т р о  в.) Ще станете 
i'l'XMiiua да не мине и този законопроект!

Димитров: Ще мине.
Д-р Н. Сакаров: А-а-а, непременно трябва да мине.
II. Вангелов: Ако говорите по-кратко, ще мине!
/'. Димитров: Въпросът е важен — изтъкнаха го вси

чки. -  трябва да се обясни много добре и при едно пъл
но осветление да се гласува този закон. — Г-н Ляпчев 
мин министър на търговията ще трябва да си спомни 
окръжното от 7 март 1909 г. под № 1130, издадено по при
ши .чието на Закона за женския и детския труд, което ок- 
|и.жно имаше за задача да се дадат наставления на ко
ми гегите на труда, единствените органи тогава за прила- 
I името на закона. Между другото там се казва: ( Ч е т  е.)

«|[о в този момент ние сме пред един Закон за женския и дст- 
* m u i труд и ще трябва едновременно и да го прилагаме, и да го 
..питаме, защото той е закон, но не е пък рожба на едно предва- 
l'ii ic.'iiio изучаване нашите условия.»*

11 тогава възгледът на министерството беше, че този 
шкои не е приложим при нашите условия и че ще трябва 
дп се толерират нарушенията на закона. По-нататък: габ
ровските индустриалци се оплакват от това, което върши 
комитетът в Габрово, от това, което представителят на 
рпботниците, което работническите организации искат 
ui прилагането на закона. Последните искат да няма нощ
ни работа за жени и за деца, по-малки от 15-годишна 
имраст, да не работят повече от установеното време, 
М часа, искат тези предписания да бъдат изпълнени. Ин
дустриалците обаче намират, че това е посягане върху 
i »ix мото свещено право, намесване в тяхната собствена 
кина, и протестират пред министерството. Министерст- 
ипго счита за нужно да пише до комитета на труда в Габ
рово по повод оплакването на габровските индустриалци:

«Ще трябва да се примиряваме с известни нарушения, конто 
. iiMirre условия налагат и които постепенно ще се премахнат. . . 
Iliic се намираме пред един закон, който сам по себе си е добро 
начало, но който, вижда се, не е тъкмо по мярка ни.»**

• Нж Сборник на окръжни наредби . . . с. 28. ( Р е д . )
• '  Нж «Списание на Българското икономическо дружество», 1915 г. ,
и -10, с. 564. (Ред.)
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Същото отнасяне, същият възглед към един също*' 
вующ закон. Към фискалните закони сигурно правите.I 
ството на г-н Ляпчев, както и други правителства по и  
се отнасяли така. Там те са стриктни, точни; не, ками 
ни се, фискалните закони трябва да се изпълняват, ма 
рите трябва да се събират, дали данъкоплатецът има ii.ni 
няма пари, никой не пита; когато по отношение на зак«« 
ните за защитата на труда ни се казва: «Нарушенията мм 
търпим, защото се налагат от известни условия и поен 
пенно ще се премахнат.» Тогавашният народен преде|а 
вител г-н Кръстьо Мирски се обърна с едно питане ш.м 
г-н министъра на търговията и поиска да знае защо За 
конът за женския и детския труд поне в най-същестмг 
ната си част не се прилага. Мина се година, бившето пра 
вителство може да е имало интерес да не го прилага, пи 
защо «нашето правителство» — той беше демократ — «ш 
взема нужните мерки да го приложи?» Тогава му се отп» 
вори от г-н Ляпчев: Законът за женския и детския тр\ ; 
действително слабо се е прилагал, защото липсва доста 
тъчно подготвен персонал, пък и пълното му приложени« 
би причинило цяла пертурбация* в икономическия жн 
вот на страната.**

От крайната левица: Е-е-е!
Д-р И. Сакаров: Тук г-н Ляпчев го е прекалил.
Г . Димитров: Оттогава насам и господата от Демок 

ратическата партия, и техните наследници имаха същоп. 
отношение към Закона за женския и детския труд и да 
ваха всичкото съдействие на индустриалците в борбам 
им против комитетите на труда и против работнически!«• 
представители в тези комитети. Те покровителствупмха 
индустриалците с подобни изявления и насърчения, че 
законът няма да се прилага и не трябва да се придам 
напълно, защото ако напълно се приложи, ще има цяла 
пертурбация в икономическия живот на страната. Тома 
са думите на г-н Ляпчев.

А. Ляпчев: Искам думата.
Г. Димитров: По-нататък — без да се простирам по 

вече по този въпрос, — защо Законът за женския и дпе

* Пертурбация (лат.) — безпорядък. (Ред.)
** Вж «Списание на Българското икономическо дружество», 191Г. I 

№  9 — 1 0 ,  с .  564. (Ред.)



мш труд, след като доживя своя 10-годишен живот, ос- 
»»1111 през всичкото време мъртва буква?

Министър Ж. Бакалов: Това не е истина. От три го
ниш насам законът се прилага стриктно. ( В ъ з р а ж е 
н и я  о т  к р а й н а т а  л е в и ц а . )  Да, от три години 
и1 прилага.

II. Коларов: Г-н министре! До този момент фабриката 
»и платове в Карлово прилага нощната работа по отно
шение на жените. Никогаш, откакто тази фабрика е от
крит — г-н Дагоров е един от акционерите и ще засви- 
(НЧелствува, — досега там не е прилаган законът.

Министър Ж. Бакалов: Вие трябва да донесете това 
»и наше знание, да го констатираме и да накажем фабри- 
мнгпте. Кога сте го донесли? Само фрази приказвате.

'/’. Луканов: Колко пъти Ви говорихме за инспектори.
11рсдседателствующ д-р И. Момчилов: ( З в ъ н  и.)
/'. Димитров: Г-н министърът на труда може да бъде 

|м» спокоен и ако на моите думи не иска да вярва, защото 
щ били тенденциозни, аз ще посоча официални сведения, 
ни конто той не може да не вярва и които не може да ос
поря, в които официални сведения се показва, че Зако
ни за женския и детския труд от началото си досега, в 
Ниш 10-годишен живот, е останал мъртва буква в най- 
I мцсствените си постановления. А доколко той в извест
ни отношения действително е бил приложен за отделни 
предприятия — това аз съм длъжен да подчертая, — то 
I' шелуга не на Министерството на труда сега и на Ми
нистерството на търговията по-рано, не на инспектори- 
»н, ие на техните чиновници, колкото на натиска, който 
рибогническите организации в известни места са упраж-
ННИПЛИ.

Министър Ж- Бакалов: Не е истина.
/ ’. Димитров: Това е истината. Заключението на вси- 

•11«и паши инспектори — не на наши партизани, а ваши 
'ШНопипци, — заключението на всички компетентни ли
пи, несоциалдемократи, по този въпрос е, че законът през 
милята своя 10-годишнина е останал неприложен. Ето 
сппно казва г-н Кирил Попов в своята «Стопанска Бъл-
• крия».

Министър Ж. Бакалов: Той го казва за до 1911 г.,
• щ 1911 г. насам законът се прилага.



С. Дойчинов: ( К ъ м  Г. Д и м и т р о в.) Отде черпи 
те материали, за да обосновавате тия важни твърдени и 
Нали от инспекторите? А те са пратени от министерспю 
то; значи законът се е прилагал и ако има хора, коти  
са нарушавали закона, били са наказвани.

Г. Димитров: На стр. 292 в своята книга г-н Помпи, 
като подчертава отношенията на «пълната и безпощадни 
експлоатация на труда и борбата на социалдемократ!и 
та за социално законодателство, която борба безспорни 
дава резултати», казва:

«Обаче нито обществото можа да създаде някаква по-сол иди • 
санкция за протекция на националния труд, нито държавата М" 
жела да упражни контрол за прилагане на тия закони, които 011.1 

наха и до днес, с малки изключения, само на книга. . . И ост;пм 
животът със своите нужди и необходимост да налага и подхрани«! 
борбата на заинтересованите да си извоюват по-благоприятни усд«. 
вия на труда.»*

Това, казва г-н министърът, се отнася до 1911 г.; ш 
тогава нататък е друго. Самият Кирил Попов при прш« 
лючване своите бележки след Балканската война казва.

Министър Ж. Бакалов: Той е имал материали до 1911 1
С. Дойчинов: Статистическите данни на г-н Кирил 11н 

пов никак не са от 1912—1913 г., а от по-рано.
Г. Димитров: Вашият главен инспектор г-н Кутии 

чев напечата в «Икономическо списание»** в края пи 
1914 г.*** — не 1911 г. . . .

Министър Ж ■ Бакалов: За материали, събирани и 
1912 г.

Г. Димитров:. . . една студия по прилагането на Чн 
кона за женския и детския труд през цялата му 10-м* 
дишнина, написана именно по тоя случай, и той в заплю 
чението си каза изрично: ( Ч е т  е.)

«В заключение трябва да призная, че задоволителни прмдс 
бивки в подобрението условията на труда като резултат от съчли

* Попов, К - Стопанска България през 1911 г. С., 1916, с. 292. (Ред)
** Отнася се за «Списание на Българското икономическо дружс« i». 

(Ред.)
*** Допусната печатна грешка. Годината е 1915. (Ред.)



иннпо и 10-годишната практика на Закона за женския и детския 
*|»>'Д още няма.»*

Главният инспектор на труда г-н Кутинчев, чиновник 
нн г-н министъра, казва това, след като е изследвал ця- 
/н»г<> положение. Той продължава:

«Фактът, че работното време в болшинството инспектирани за- 
исдепия е още 11 —12 часа дневно, че в 93,5% от индустриалните 
и шиаятчийските заведения се злоупотребява с работното време 
нн жените и децата, а с почивката им в 91,8%, че 36,6% от тия 
•пиедения не отговарят даже на елементарните хигиенични изи*
| ьЮ1 пия, че 73,2% от децата и малолетните жени се приемат на 
1'ибота без оглед на тяхното здравословно състояние — всичко туй 
•и но говори за лошите трудови условия в България и слабото при
ложение на закона.»*

Няма нужда да се привеждат други още подобни кон- 
• ттации, каквито се правят от официални лица и които 
имат умерената форма на официални изявления, защото 
ю нравят чиновници, които могат твърде много да пов
редят на своето собствено положение; техните констата
ции винаги са по-умерени, отколкото налага самата дей- 
| пштелност и истина. Аз мога да ви цитирам цял ред фак- 
III и за други области.

Министър Ж. Бакалов: За хигиена не се говори никак 
м Закона за женския и детския труд.

В. Коларов: Как да не се говори?
Министър Ж ■ Бакалов: Имате грешка. Там се говори 

щ работния ден, а не за хигиена.
И. Коларов: Вие не знаете закона — как го прилагате?
Министър-председател д-р В. Радославов: Нужно е 

Пие да го знаете.
В. Коларов: Министърът трябва да го знае, който го 

и шьлнява и който претендира, че бди за изпълнението му.
/'. Димитров: Г-да народни представители! Кдин 10- 

|||Д1инен период измина от създаването на първия работ
нически закон, а официалните лица у нас признават, че 
дп днес никаква законодателна работническа закрила не 
| мцествува! Какво дава сегашният законопроект при туй

• К ч т и н ч е в ,  Сгп. Защитата на женския и детски труд у нас. . . с. 588.
I Г , , 1  )



положение, какво той представлява от себе си? Закони 
проектът, който сега се внася, отменява изцяло Закони 
за женския и детския труд. Той изменява някои поста 
новления от Закона за неделната и празнична почивка и 
за инспектората, обединява разхвърлените законопо;ю 
жения тук-таме, които се отнасят до известни работници. 
С това, че той разширява кръга на своето действие, р.м 
ширява своята област, е една стъпка напред наистина 
Законът за хигиената и безопасността на труда не е сами 
закон за жените и децата, които работят в различни и 
заведения; той е закон за всички работници в тия заведе 
ния, изброени в чл. 1. С това очевидно той прави една 
стъпка, една крачка напред. Това обаче, което дава за 
конопроектът като един закон за защита на труда изоп 
що в България, аз съм длъжен още сега да кажа, е кран 
но недостатъчно, имайки предвид положението, в кост 
е поставена работническата класа в България. В мощ 
вите на законопроекта г-н министърът ни казва:

«Накрай считам за нужно да прибавя, че предлаганият злкп 
нопроект е резултат на неколкогодишната практика на поверено!" 
ми министерство в областта на работнишкото законодателство, * 
така също и на изказаните мнения от всички заинтересовани н 
компетентни учреждения и лица в страната ни, колкото и тези мие 
ния да са противоречиви, като изходящи от името на отделите 
интереси, които те представляват.»*

Някой от левицата: Това не е вярно.
Г . Димитров: Второ, мненията, които се изказаха на 

времето при проучване на този законопроект, на негови и 
първоначален текст собствено от индустриални, от тъц 
говски камари, от работнически синдикати, от хигиенични 
институти, от известни лекари и компетентни лица, дей 
ствително са събрани от Министерството на труда. От те 
зи мнения се възприе само онова, което се отнасяше до 
ограничение първоначалния текст на сегашния закони 
проект. За неколкогодишната практика в областта ни 
работническото законодателство фактически никакви 
сметка не е държана, защото ако се държеше сметка, ти 
щеше да покаже, че един закон, който ще замени Закони

* Вж Стенографски дневници, XVII ОНС, III РС, 52 з., 9 март 1917 \ 
с. 1149. (Ред.)



'»и женския и детския труд, трябва да бъде нещо по-съ- 
iii.piiicuo и от този, който се представя сега от Министер- 
II и«»то на труда. И, г-да народни представители, вие ще 
иидите, че в действителност сметка се е държало само за 
исканията на индустриалците; тям са направени конце
сии и в тоя смисъл е влошен първоначалният текст па 
»лкоиопроекта. Три пъти е изменяван този законопроект, 
преди да влезе в Народното събрание. Най-напред, когато 
in поднесоха на проучване от всички нас, от работничес
ките организации, от индустриалците и пр., той съдър
жаше 165 члена, които засягаха, тъй да се каже, всички 
области на труда по отношение хигиената и безопасност - 
1и на труда. Тоя законопроект съдържаше подробно мно- 
I • i необходими, по-прецизни указания за задълженията, 
които се налагат на различните индустриалци. Сведоха 
lo на 56 члена, ограничиха всичко това и, най-после, при 
пиленцето му в Народното събрание в окончателна фор
ми сведоха го на 35 члена. Трябва да кажа, че първона
чалният текст предвиждаше една по-широка област на 
»икона, засягаше, туряше в кръга си земледелските сто
панства, които употребяват наемни работници. Сегаш
ният законопроект не съдържа това. Всички постановле
ния, които налагаха на индустриалците и стопаните на 
различните заведения и предприятия поддържане па хи- 
I йената и безопасността на труда, бяха ясни и прецизни, 
или по-ясни и по-прецизни, отколкото са сега. Законо
проектът, както ще видим по-нататък, прилича повече 
на една вестникарска статия: да се направи това или оно
ва в кръга на възможното, според силите и пр. Пределна- 
ia възраст, под която децата не могат да се употребяват 
ил работа във всички заведения, беше 14 години. По се
пни пия законопроект е 12, т. е. намалена е с две години. 
Но отношение на нощната работа, както и размера на 
работното време и разпределение на работното време и 
почивката, първоначалният текст беше значително по- 
добър, отколкото сега. Там се предвиждаха и работничес
ки жилища, и цяла редица други още необходими инсти- 
Iутп за работниците при различните заведения. Законо
проектът в тая форма, в която той се внесе, смело може 
па се каже, е едно повторение на Закона за женския и дет
ския труд с тази разлика само, че той се отнася не само



за жени и деца, но изобщо за всички работници. Какин 
задължения се възлагат за спазване на хигиената н бе 
зопасността на труда от настоящия закон, вие може да 
видите в гл. II. Например казва се още в чл. 3: (Ч е т е )

«Работодателите са длъжни изобщо така да строят и подд|.р 
жат заведенията и предприятията си, щото здравето и животът м.< 
заетите в тях работници да бъдат възможно най-добре опазени.»*

Една формула обща и нищо незначуща. Ще има да 
преценява всеки индустриалец кое е възможно спорп 
него, т. е. според неговите интереси, според неговата кг 
сия, и той ще бъде решающият да каже: това е възможни 
да се направи, повече да се направи не е възможно - а 
законът му иска само възможното. Ами че те са откоси 
телни понятия, това е една каучукова форма, която може 
да се разтяга, както искате. Това не е задължение, не с 
едно изрично задължение за индустриалеца или за с т  
панина на кое да е предприятие спрямо работниците 
( Ч е т  е.)

«Чл. 4: «Работните помещения и места трябва да се осветли 
ват, проветряват и почистват според изискванията на хигиената». •'

Министър Ж. Бакалов: А според какво трябва да 
бъде — според нехигиената ли? Какво е тук?

Г. Димитров: Коя, каква хигиена? (В ъ з р а ж г 
н и я о т  д е с н и ц а т а . )  Казват «установената»; не с 
установена! ( Че т е . )

«Количеството на работниците в тия помещения и места трио 
ва да бъде също в зависимост от изискванията на хигиената.»*

Министър Ж. Бакалов: Ще има правилници, копт 
ще уреждат тая материя.

В. Коларов: ( В ъ з р а з я в а  н е що . )
Министър Ж. Бакалов: Във всеки случай вас няма 

да чакаме; ние ще ги изработим.
В. Коларов: Добре, добре.
/7. Даскалов: ( К ъ м  м и н и с т ъ р  Ж- Б а к а 

л о в.) Те Ви правят обструкция.

* Вж Стенографски дневници, XVII ОНС, III PC, .г .' з., 9 март 1917 i 
с. 1150. (Ред.)



/ ’. Димитров: По-нататък: ( Ч е т  е.)
«Там, дето работят мъже и жени заедно, работодателите са 

1.И.ЖНН да създадат нужните условия и да вземат всички зависещи 
иI гих мерки за спазване на добрите нрави.»

«Всички машинни двигатели, трансмисии, ремъци, назъбени 
..... елеватори, резервоари, канали, ями и др., които се упо
добяват в работните помещения и места, трябва да бъдат така 
шитросни, поставени или оградени, щото всяка опасност за здра
чен» и живота на човека да бъде възможно напълно отстранена.»*

/'. Кирков: Хем «възможно», хем «напълно»!
Г. Димитров: И така, бих могъл да ви посоча цели 

Г*' члена във втората глава, върху които винаги ще има 
» морове, където са употребени думите: «възможно», «до- 
I штъчно», «нужно» — понятия съвършено разтегливи и 
които винаги ще бъдат окончателно дефинирани от ни- 
1\чтриалците. То е се едно, г-н министре, ако би внесъл 
 ̂ нас финансовият министър един фискален законопроект, 
н който да се казва, че ще се събират такива и такива 
ншъци. . .

Г. Кирков: По възможност.
Г. Димитров: . . .по възможност, според силите и 

нр. и пр. Никой не би направил това и никой финансов 
министър не би внесъл подобен законопроект. Но такъв, 
шкоиопроект за защитата на труда може да се внесе, 
ницото трябва да се оставят развързани ръцете на ннду- 
■ фиалците, на стопаните на различните предприятия и 
експлоататорите на работническия труд да постъпват, 
както техните действителни интереси биха диктували, а 
не както хигиената и безопасността на труда изискват и 
както бъдещето на страната изисква. Всички, които са 
следили прилагането на Закона за женския и детския 
Iруд, инспектори и други лица, констатираха, че тоя за 
кон не се е приложил извън многото други причини още 
и поради това, че съдържа изключения много и изклю
чения, които даваха възможност самият закон да се осуе- 
|ц, и ако министерството би поискало да се възползува 
щ пеколкогодишната практика по прилагането на Закона 
щ женския и детския труд, трябваше от този втори зако
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нопроект да се премахнат тези изключения, а между топи 
ние виждаме и тук тия изключения. Нощната раби и 
например се забранява, но тя може да бъде допуснат 
по решението и съгласието на Министерството на труда, 
без да се определя в кои и в какви случаи — едно изплю 
чение, с което може да се злоупотребява, разбира се, 
много. В подземия не може да се работи, разбира о\ 
според законопроекта, също и в полуподземия и пр., н<> 
следва изключението. Важни въпроси, които законът Ом 
трябвало да уреди сам като закон, се предоставят и 
уреждане в правилника. Дори, ако щете, създават ге 
към инспекторите на труда в министерството още и пи 
мощници-инспектори, избрани от работниците, каки* 
казва законопроектът, с цел самите тия държавни и ми 
нистерски инспектори да имат една ефикасна помощ <н 
тия, избрани от работническата среда помощници при 
прилагането на закона — такъв би трябвало да бъде сми 
сълът, — но правата на тия изборни помощници ще «т 
определят с един правилник. Какво гласуваме тогава ппг ' 
Какъв закон създаваме? Или имаме инспектор, който щг 
бъде избиран от работниците, или помощник-инспектор 
не държа за титлата, — на когото законът ще му каже 
имаш право да вършиш това, второ, трето, пето, или пи 
маме нищо, защото утре министерството с едно окръжни, 
подобно на ония на г-да Генадиев и Ляпчев, може л«> 
каже. . .

А. Ляпчев: Не съм издал такова окръжно.
Г. Димитров: . . .всичко, което има право да върши 

помощник-инспекторът, се свежда до нула; т. е. може дл 
придружава инспектора в обиколките и да получава ни 
колко лева дневни — един малък хонорар. Може ли пи 
добни работи да бъдат уредени с правилник и с окръжни ’ 
Че това са съставни елементи на самия закон за труда!

Следователно при внимателното разглеждане на тош 
законопроект ще се види, че с него се върви по същи« 
онзи път, по който се вървеше при създаването на Закон,I 
за женския и детския труд и през неговото десетгодишни 
прилагане досега. Държи се сметка следователно за нп 
тересите на индустриалците, търговците и стопаните па 
други предприятия; държи се сметка за капиталите и при 
това, защото се държи такава широка, тъй да се каже,



«t рога сметка за капиталистическите интереси в нашата 
прана, пожертвувани са всичките интереси, запазването 
ни които се диктува от тъй наречената хигиена и безопас
ност и а труда.

И комисията имахме случай, при една много неудобна 
постановка, при много бързане, да кажем накратко свои- 
|р съображения, според които би трябвало да се създаде 
елин действителен закон, който да бъде приложен. Но 
нпшето мнение не се прие. Комисията остана на мнение 
ei.вършено друго, тя застана върху почвата на законо
проекта. Няма да обяснявам защо и как. Във всеки слу
чай в комисията аз трябваше да остана по необходимост на 
особено мнение, поддържайки необходимостта да мине 
елин подобен закон за труда.

На първо място, законопроектът и сегашният закон из
пускат от закрила земледелските работници. Питам защо?

//. Вангелов: Това са частни работи на земледелците.
Димитров: В самите мотиви на законопроекта па 

i -п министъра се констатира, че още в 1905 г. в нашите 
н’мледелски стопанства са употребявани на работа чието 
ипемни работници без помощници, без членове на семей- 
гчиито, 130 359 души. Ако би могло, г-да народни пред- 
I ппштели, да се вземе същото увеличение на числото на 
ши работници, което ние имаме за индустриалните и 
другите работници у нас, то смело може да се каже, че 
пг 1905 до 1916 г. това число е пораснало ако ие повече, 
ю поне с 20%. И тогаз, в 1916 г., в земледелските стопан- 
I гни има най-малко 155 000 души. Ами това е една маса, 
конто тоже заслужава защита, както всички други ра
ботници, които визира законът, и защо да ги лишите от 
покровителство? Нашето земледелие, г-да народни пред- 
ri инатели, вече минава от фазата на своята първобитна 
форма към машинизиране, и то бързо машинизиране. 
Тона говорят официалните данни, и в книгата на г-н 
Кирил Попов могат да се намерят достатъчно данни как 
бьрзо се машинизира земледелското стопанство у нас, 
особено в известни свои клонове, свои области. Забеле
жете, числото на плуговете в един период от 1893 до 1910 г. 
• е е увеличило с 510,6% — един признак на машинизи
ране, на техническото развитие на земледелието, на впа- 
ише известно индустриализиране на земледелието и под-



готвяне условия за увеличение наемния труд в земледсл 
ското стопанство. Числото на сеячките се е увеличило « 
2517,1%; жътварките — с 5225,8%; вършачките - «
6317,6%; веячките — с 328,1%; триорите — с 871,8"», 
косачките — с 416%. От 1910 до 1916 г. този темп на уис 
личение на употреблението на земледелските машини иг 
е намалявал; аслъ не е имало причини да намалее. Даже 
в известни случаи, в известни места трябва да е увелп 
чено. През 1911 г. според статистиката имало 105 807 плу 
гове, 1167 сеячки, 7778 жътварки, 1112 вършачки и 91 3W» 
веячки, триори и др. Ако тези работници, които рабоии 
там, са действително като ония, които работят в заведе 
ния и предприятия индустриални, за които е необходимо 
също такава хигиена, каквато трябва да се поддържа не 
пременно в индустриалните заведения, ако, следователно, 
по естеството на работата нма една разлика в мястото, 
дето се работи, трябва да се признае, че тези земледелски 
работници тоже са изложени на големи нещастия и и 
тяхната безопасност на труда безусловно трябва да i i m . i 

една защита, една осигуровка. От статистиката, която ее 
води за злополуките на труда у нас, се констатира точи 
факт, че числото на пострадалите земледелски работници 
при машините и при работенето в земледелските стопап 
ства расте постоянно и ежегодно. И забележете, от общот 
число на злополуките от 1908 г. 6% се падат на земледол 
ските работници, в 1909 г. — 8%, в 1910 г. — 12%, и 
1911 г. — 15% и в 1912 г. — 17% — ежегодно увеличе
ние на тия работници, които в земледелското стопанство 
са пострадали, осакатени, останали инвалиди и, разбира 
се, понятно е, че тия земледелски стопанства повече бича 
работили и при липса на всякаква гаранция за безоиа 
сността на труда и числото на тия нещастия ще расте 

Защо прочее трябва да бъдат оставени те извън облаа 
та на закона, защо да се прави туй изключение? Защо 
същите тези норми, които се предвиждат и които трябва 
да бъдат предвидени в закона, да не гарантират здравето 
и живота на работниците въобще в България, да не за 
сегнат и тези 130 хиляди или 160 хиляди души, утре 
200—500 хиляди, с индустриализиране на нашето земле 
делство? Ето защо ние предлагаме законът да не изключ 
ва и тях, както първоначалният текст на закона обгрв



шише и земледелските стопанства, и земледелските ра- 
ГМИТПЩИ'

Пе може законът да изпусне от своята защита и друг 
«'/ши работнически елемент. Това са децата, употребявани 
щ своите собствени родители на работа по домовете и 
нивите. Счита се очевидно, че не трябва да се посяга 
hi.pxy правото на родителите да употребяват децата си 
както те намерят за добре, както това се считаше навре
ме го в Англия и на други места. То е свещеното бащин*
• км, родителско право, и на него никой не бива да посяга. 
Какво обаче се оказа от всички тези анкети, които са 
правени в другите страни, относително експлоатацията 
па този детски труд от родителите? Всичките инспектор
ски рапорти, г-да народни представители, известни до
сега по отношение експлоатацията на детския труд от 
родителите, констатират -— това е и за Англия, и за 
Германия, и за Франция, — че тази експлоатация е из- 
акиредно жестока, че е непоносима и че държавата в 
никой случай не бива да остави без законодателно на
месване тая област на труда. През 1866 г. в Англия една 
специална парламентарна комисия бе натоварена да ан
кетира условията, при които се развива английската 
индустрия след въвеждането на фабричния закон от 1847 
юди на80, и напечата своя рапорт, в който между другото 
специално за този детски труд, експлоатиран от самите 
родители, се казва изрично:

« З а  з л а  ч ест  д е ц а т а  и о т  д в а т а  п о л а ,  к а к т о  л и ч и  о т  в си ч к и
• и н д ст ел ск и  п о к а з а н и я ,  и м а т  н у ж д а  о т  з а щ и т а  г л а в н о  п р о т и в  с в о н -  
Iг со б с т в е н и  р о д и т е л и .  . . Р о д и т е л и т е  н е  б и в а  д а  и м а т  а б с о л ю т н а  
ii.'iacT д а  п р е в р ъ щ а т  д е ц а т а  си  в п р о с т и  м а ш и н и  з а  и з ч у к в а н е  на  
т н с с т н а  с е д м и ч н а  п е ч а л б а .» *

Това ще намери всеки един, който се интересува, ци- 
I прано в «Капиталът» на Маркс на с. 414, дето този ра
порт многократно се цитира като един официален рапорт, 
направен пред парламента в Англия. По-нататък същата 
inn комисия казва:

« Д е ц а т а  и м л а д е ж и т е  и м а т  п р а в о  на  з а щ и т а  о г  з а к о н о д а т е л -
• т о т о  с р е щ у  з л о у п о т р е б я в а н е т о  с р о д и т е л с к а т а  в л а с т ,  к о я т о  п р е ж 

* Маркс, К . Капиталът. Критика на политическата економия. Том първи. 
Н|иЧ1пД от Д. Благоев. С., 1910, с. 414. (Ред.)



д е в р е м е н н о  п о д к о п а в а  т я х н а т а  ф и з и ч е с к а  с и л а  и ги  с м ъ к в а  д о  т в ъ р 
д е  н и ск о  м о р а л н о  и и н т е л е к т у а л н о  р а в н и щ е .» *

В това отношение могат да бъдат посочени много и 
много други подобни доклади, от които да се заключи, 
че и децата, употребявани в домашния труд от сами ги 
родители, трябва да бъдат под закрилата на Закона за 
хигиената и безопасността на труда. Не трябва да се 
изоставя това младо поколение да бъде просто избиват» 
фактически, в най-крехката си възраст, да бъде у нищо 
жавано само затуй, защото бащите, родителите са поста 
вени при лоши обстоятелства. Те биха се стремели пора 
ди своето слабо съзнание, слаба култура и поради те 
жестите на живота да изцедят колкото се може повече 
децата си. Една защита е крайно необходима. Ето защо 
ние по чл. 1 още предлагаме: областта на закона да бь 
де разширена, като обгърне земледелските работници п 
децата, експлоатирани от своите собствени родители.

По отношение на работните места, на хигиената и без
опасността в работните места; дето е усвоена една ре
дакция вестникарска, не редакция на закон, ние искаме 
да има изрично постановление, едно точно указание как
ви трябва да бъдат тия работни места, каква хигиена 
да поддържат, какви мерки да бъдат предприети за без
опасността на труда и да не се остави тая форма, която 
няма да доведе до някакви съществени, реални резул
тати в полза на защитата на работническия труд.

Г-да народни представители! Законопроектът разре 
шава и други някои важни въпроси съвършено зле, про
тив което ние решително се обявяваме и върху което 
искаме да привлечем вашето внимание и да настоим да 
бъдат те изменени. Докато във всички други законода 
телства за защита на труда, под натиска на самите ра
ботнически организации, на работническите маси, на 
работническите борби се достигна до един предел на въз
растта, от който не могат да бъдат употребявани на ра
бота деца до 14 години, като се почне от 10, 11, 12, 13, 
сега се върви към 14 години, нашият закон стои още поч
ти на това, което има Законът за женския и детския

• Пак там. (Ред.)



ц*уд — 12-годишна възраст. Но, г-да народни предста- 
1Н11СЛИ, всички лица, които ще трябва да отидат да ра
би) цт в разните предприятия и т. н., те преди това тряб- 
и/1 да завършат курса на първоначалното задължително 
мПразование, а този курс, известно е, включва основното 
и прогимназиалното образование; този курс е най-малко 
I години. Очевидно е, че всички деца, които би трябвало 
ли завършат това първоначално образование, те могат 
1а го довършат до 14-годишната си възраст, а не по-рано, 
И следователно само след туй завършване курса на пър- 
«пиачалното образование, получили една минимална учи
лищна школовка, развити вече до известна степен физи
чески, биха могли да отидат да бъдат изложени на експлоа- 
IИ1Ш>1 в различните предприятия, да работят, да създават 
н шестни печалби. Допускането на децата до една по- 
ниска възраст, както е случаят например със законопроек- 
Iн, даже 12-годишни да бъдат употребявани на работа,
■ е отразява извънредно зле върху младото поколение на 
работническите класи и този свят работнически ще бъде 
просто като от слана попарен и преждевременно угннцо- 
||1нпан. Пределната възраст прочее не може да бъде по- 
Лолу от 14 години. Това е в интереса на това младо по
коление на работническата класа, то е и в интереса дори 
ни цялата нация, на нейното бъдеще, то е в интереса, 
ог друга страна, на самото правилно развитие на произ- 
нодителните сили, защото би имало работници, прекарали 
едпп добра школовка, укрепнали физически, по-здрави, 
л не изродени физически и духовно в индустрията и дру- 
М1 ге области на труда. И науката, и практиката устано- 
н и пат в другите страни, па и у нас, че тая пределна въз- 
|онт трябва да бъде минимум 14 години. Българският ле
карски съюз81 дори в своята програма и в една своя резолю
ции, взета в един от последните му конгреси, иска тая пре- 
||'лна възраст да бъде навършени 15 години, считайки, че то
на е една необходимост, продиктувана от интересите на об
щественото, на народното здраве. Не може да се каже, че е 
неприложима една подобна пределна възраст, например 
ним1.ршени 14 години, защото индустрията, производство- 
М1 би се лишило от работни ръце. Г-да народни предста- 
ниюли! Нашата страна не страда от липса на работни 
|Н.и<\ има достатъчно възрастни работници, които биха



могли веднага, днес още, да заместят всички тези малки 
деца, и ако те се употребяват на работа, то не е защиш 
има недостиг от работни ръце, въобще от работни си.лм 
ами затуй, защото капиталистите, стопаните на различ 
ните предприятия имат всичкия интерес да употребя ма i 
евтиния детски труд за известни работи, които са достъп 
ни за децата. Това е единствената причина и ние сме сми 
детели на такива поразителни факти, че възрастните екип 
без работа в нормално време, те се намират в кръчмите и 
кафенетата, а децата им и жените им са на работа. Тим,* 
е то, което става.

Урегулирането на работното време, г-да народим 
представители, както е известно, съставлява основата n.i 
всяка законодателна закрила на работническия труд. II 
затова около въпроса за размера на работното време1 i . 
водят най-големите борби между труда и капитала и км 
всички страни и у нас. Ако вие бихте прегледали напри 
мер сведенията за работнически стачки в Берлин, ми 
видите, че голямата част от тях са обявени с изрични i. 
искания да се намали работният ден, да се намали раПт 
ното време; едновременно с това често пъти да се увеличи 
и работническата заплата. Главното искане на работим 
ците във всички страни и специално у нас е да се съкр.пм 
работният ден, да се сведе той до един предел максима, и и 
от 8 часа. И това искане е международно на работници и , 
манифестирано ежегодно на 1 май — празника на раб* и 
ниците, — възвестявано при всички случаи в разми н 
страни, санкционирано от работническите конгреси, щи 
дявявано в множество работнически стачки, едно искат 
г-да народни представители, основателността и необ.М' 
димостта от което се установява от самата наука прели 
всичко. Още в 30-те години на миналото столетие в Ли 
глия лекарите сами издигнаха глас да подкрепят иска 
нето на работниците да бъде намален работният ден м> 
един 8-часов предел, защото, казаха те: «8 часа е прели 
статъчно да се работи в кое и да е предприятие, гювеч* 
работническият организъм не бива да се изтощава, ми 
вече работните сили не бива да се употребяват на рабим 
в денонощието», и оттогава насам няма неподкупен лекл|' 
няма неподкупен човек на науката, който да не е ши 
държал решително и категорично този принцип.



/1. Коларов: Съборът и на нашия Лекарски съюз уста- 
iiniuiiia същото.

/'. Димитров: Забележете, че интернационалният кон- 
!|ит за хигиена и демография в Будапеща през 1914 г., 
внимавайки се с въпроса за 8-часовия работен ден, 
мпсува между другото и слепната резолюция — един кон- 
Ц|гс не от социалдемократи, един конгрес съвсем не 
мг работници, но един конгрес от лекари специалисти, 
мг хора на науката: (Ч ете.)

«VII] и н т е р н а ц и о н а л е н  к о н г р е с  з а  х и г и е н а  и д е м о г р а ф и я ,  к а з 
ал 14* о т а я  р е з о л ю ц и я ,  с е  и з к а з в а  з а  в ъ в е ж д а н е т о  на  8 -ч а с о в и я  р а -  
fliiieii д е н  и з а  п р е м а х в а н е т о  на  н о щ н а т а  р а б о т а  к а то  б е з у с л о в н а  
inn|б х о д и м о с т  з а  з а п а з в а н е  н а  о б щ е с т в е н о т о  з д р а в е  и и з и с к в а  от  
« « и о п о д а т ел н и т е  ф а к т о р и  на  в с и ч к и т е  ц и в и л и з о в а н и  ст р а н и  д а  
у 1|||«>пят 8 -ч а с о в и я  р а б о т е н  д е н  и д а  з а б р а н я т  н о щ н а т а  р а б о т а  с 
и и о н о ч ен и е  на о н и я  п р о и з в о д с т в а ,  в к о и т о  з а р а д и  о б щ е с т в е н  и н т е р е с  
i|iiiOna д а  с е  р а б о т и  и н о щ н о  в р е м е .»

Това е един интернационален конгрес на лекари и
• пецпалисти, които установяват необходимостта за за
шиване на общественото здраве, въвеждането универсал
ни на 8-часовия работен ден във всички страни, които се
• мигат за културни и цивилизовани — се казва по-па- 
l i i u . K  в същата резолюция. Българският лекарски съюз 
в своя събор тоже прогласи, че максималното работно 
време трябва да бъде 8 часа, а за ония предприятия, за 
нивя производства, дето условията извънредно зле се от
разяват върху здравето на работниците, тъй наречените 
нинсии производства, работното време трябва да бъде no
il плко и от 8 часа. Защото има производства, има пред
приятия, в които работникът работи 5—6 до 7 часа мак-
• вмум и настъпва по-нататък отравяне на организма,
| м ниване — до този предел трябва да се спре работата. 
Работи ли се повече от това определено време, то става в 
ущърб на здравето, на продължителността на живота, 
ни жизнеспособността, на работоспособността, на култу
ра I а и пр. Германският лекар и хигиенист доктор Цаниг, 
iinfiTo твърде много е писал по въпроса, разглеждайки 
"Оггонтелствено искането на работниците за 8-часовия 
работен ден и влиянието на дългия работен деи върху 
"ощгггвото, върху семейството, върху децата, върху по-
"> I ■ч>|)|-|| Димитров, т .  7



колението, върху цялата нация, върху икономическот, 
социално и културно развитие на страната, заключлин, 
че борбата за съкращение на работния ден е една нетни 
ска национална борба, борба за запазване и увеличени«’ 
народните сили и народното здраве. И какво грамадни 
значение има съкратяването на работното време въобпн, 
г-да народни представители, за запазване здравето, м 
увеличение продължителността на живота, способни« I 
та за рабега, производителността на труда и пр. докачиш 
всичките резултати, получени в ония производства н
страни, дето е въведено това съкращение на работи....
време. Няколко само данни да ви процитирам, за да т* 
се впускам в големи подробности и по този фактически 
материал. До въвеждането на 8-часовата работа в химн 
ческата индустрия в Англия в 1893 г. 79,9% от рабм 
ниците в тая индустрия са получавали парична помит 
от болничните каси. След това само 51%, т. е. с 28,Лин 
по-малко работници са получавали помощи като бол им 
от болничните каси подир въвеждането на 8-часовии ри 
ботен ден в химическата индустрия на Англия. По-рапм 
10% са се обръщали за специална лекарска помощ ири 
сериозно и тежко заболяване. След въвеждането па л 
часовия работен ден за един също такъв период са • г 
явили за такава специална лекарска помощ само 5,1 % 
половина по-малко значи. Как влияе на продължим' I 
ността на живота съкратяването на работното време, ! и 
народни представители, най-добра илюстрация дава пи 
тистиката на машиностроителния синдикат на Англия м 
починалите му членове. В 1871 г. от починалите члечкт. 
на този синдикат средната продължителност на жпши ■ 
е била 38 х/4 години при един работен ден от 10 ч.и 
Подир това се извоюва от страна на работниците в ¡.м 
индустрия едно намаление на работното време от 10 щ 
9 часа и след 17 години, в 1889 г., починалите членове и.» 
същия този синдикат, имат една средна продължители,!
възраст вече 48 1/2 години. И за този 17-годишен пер....
поради съкратяването на работното време от 10 на 9 ч;н л, 
поради възможността за възстановяване на силите п м 
пазването на здравето и пр.,и пр. работниците, члеиннн 
на този синдикат, са увеличили продължителността и , 
живота си с 10 х/4 години.



Друг един характерен факт, г-да народни представи- 
М'ли, е този, че с въвеждането на 8-часовата работа в ан- 
МиИската рудничарска индустрия, в английските мини,
II и някои места и на 6 часа, поради опасността на работа- 
1«, която вършат там, за един десетгодишен период е на- 
Икляла смъртността с 36% — една цифра, която сама по 
П'бс си предостатъчно говори. Намалението, следовател- 
Ни, на 8 часа, дори 6 часа работата в английските руд- 
Iiiiii.ii за един 10-годишен период предизвиква едно нама
ление на смъртността с 36%.

М. Такев: Интересно е човек, ако никак не работи, 
Колко години ще живее?

Т. Димитров: Аз ще ви кажа и за това. 36°/о, г-да 
миродни представители, съкращаване смъртността в една 
мтегория на работническата класа говори достатъчно 
ш но за себе си, за да няма нужда от едно подобно под
мятане от страна на г-н Такев. Касае се не да се не рабо-
III никак, защото, господа, ние знаем, че има много, кои- 
щ никак не работят, и това е почти цялата буржоазия, 
Която страда от много леност, която безделствува, защо- 
ю живее на чужд гръб, защото други работят за нея, за
щото други създават богатствата, тъкмо тези, за които 
мис сега говорим. И действително продължителността 
ни живота в тази класа е доста голяма и официалната 
иатистика на всички страни показва, че тъкмо тази 
класа е, която достига най-висока продължителност на 
живота поради обстоятелството, че най-малко се изто
щава в работа, в тежък труд и поради това, че има всич
ки условия да живее хигиенично. И ако продължителност- 
1я на живота там би спаднала, то се дължи на духовно- 
Н1 израждане, на политическото проваляне на тази кла
си. . ■

М. Такев: На мързела.
/ ’. Димитров: . . .че тя няма идеализъм, че тя отива 

м.м упадък във всяко отношение. Но, господа, не се 
мисис да не се работи никак — работническата класа не 
веки да не работи, — касае се за това, което самата наука 
\спшовява, че работническият организъм не може да из- 
/и.ржа на работа при създаването на известни блага по- 
игче от 8 часа максимум и че ако се отиде повече от 8 ча- 
• и, става в ущърб на силите, на здравето на работника, на



продължителността на неговия живот и на неговото Ги. 
дещо поколение. Ето къде е всичкият въпрос. Работни 
ците не са искали никой път безделието; те живеят ■ 
труд, те искат всички, цялата нация да работи, но да 
работи при условия, при които трудът да бъде удопол 
ствие, а не една тежест, едно робство, както е сега. Туй 
е, което иска работническата класа. ( Р ъ к о п л я с к а  
н е  о т  к р а й н а т а  л е в и ц а . )  Но намалението, 
съкратяването на работното време има извънредно бла 
гоприятни последствия за културата на работниците.

Д-р Ф. Симеонов: Вие правите обструкция.
Г. Димитров: И без да се привеждат каквито и да г 

доказателства, всеки си спомня резултата, получен и 
другите страни. Когато за пръв път почна съкратяванет 
на работния ден в Англия, впоследствие във Франция и 
Германия, индустриалците имаха един твърде силен а|» 
гумент против искането да бъде намален работният ден 
Този аргумент беше: ще дадете вие по-малко работно 
време на работниците, но щом няма да бъдат във фабрики те, 
ще отидат в кръчмата, в кафенето, ще пият повече, ще 
играят карти повече, ще се предадат на повече порони 
и по този начин ще се получат обратни резултати. Тъй 
казваха индустриалците, но не излезе така, тъкмо обрат 
ни резултати се получиха: че масата от работниците, ни 
които се съкрати работното време, увеличиха своето фи 
зическо здраве, повдигнаха своята духовна култура, иоч 
наха повече да се грижат за своите семейства и за възпя 
танието на своите деца, на своето поколение и във всяко 
отношение ставаха по-културни, отколкото по-рано. Пиян 
ството, алкохолизмът, картоигрането и всички тези по 
роци, за които индустриалците предвиждаха, че ще им;п 
масово разпространение между работниците със съкра 
тяването на работното време, не само не се разпростра 
ниха, не само не се увеличиха, но стана едно значително 
намаление на тези пороци. Установен факт е, че кол кого 
по-дълго е работното време, толкова повече има алкохо 
лизъм и пороци в работническата маса. Защото, изтощен 
откъм енергия, лишен от спокойствие, работникът добива 
известно възбуждане от алкохола, игрането на карти и 
всевъзможни други пороци. Съкратяването на работною 
време прочее — това е един исторически факт, установен



hi.it всички страни — води към повдигане на културата, 
увеличава трезвеността и, от друга страна, политическо- 
и> съзнание и независимост на работническата класа.

Председателят: Г-н Димитров! Двата часа минаха.
Министър В. Кознички: Няма да мине законопроек-

11.1 .
Г. Димитров: Ще свърша. Отивам към заключение- 

н». То е най-важната част.
Министър-председател д-р В. Радославов: То било 

много важно, пък ние мислим, че не е важно.
Министър Ж. Бакалов: Не е важно да се параднра

t'IIMO.
/7редседателят: По-предпочително е законът да мине,

• околното да се говори.
Г. Димитров: Но работният ден, г-да народни пред- 

пинатели, трябва да бъде 8 часа, особено у нас, още и 
онова, защото ние имаме една работническа маса, която 
ге роди при особено тежки и изключителни условия — 
икономически, социални и културни, и се използува в 
индустрията, занаятите, в разните области на труда не-
• нраиичено. Има признаци, които видяхме от официални- 
ic данни, на физическо израждане на работническата 
класа. Ако не се дойде до съкратяване на работното вре
ме, туй израждане няма да спре и представлява голяма 
опасност национална и опасност за развитието ма произ
водителните сили в страната, и толкоз повече в такива 
прани, дето тъй зле са изтощени работническите маси, 
.'(его тъй зле се хранят, дето културата е тъй слаба, както 
V пас. Злоупотребяването с работното време, продължп- 
uvuiocTTa на работния ден, както е сега, представлява 
една извънредно голяма опасност с тежки последствия 
la бъдещето на самата страна. Да бъде 8 часа работният 
|гн, г-да народни представители, се възразяваше в дру- 
iitic страни и у нас започва да се възразява, е опасно за 
. вмпте работници, защото те ще намалят своите заплати — 
k u . i k o t o  по-малко биха работили, толкова по-малко ще 
получават, а те имат нужда от пари, те трябва да полу
чават по-големи надници, за да живеят и се хранят 
по добре. И този елемент се оказа несъстоятелен, не
верен. Може да се види парадоксално на онези, кои- 
OI не познават въпроса, но факт, установен навея-



къде, е, че тъкмо съкратяването на работното време до 
веде увеличаването заплатата в разните отрасли на труда 
Колкото е по-малко работното време, увеличава ce upo 
дуктивността на труда, работникът е бодър, свеж, cim 
собен за работата си. Колкото е по-кратко времето при 
тези условия, толкоз повече би могъл да получи възиа 
граждение за своя труд. Намалението на работното вре 
ме, от друга страна, известно ви е, ограничава числою 
на тези лица, които не са взети в работа, които предали 
ляват безработната резервна армия, и се явява по този 
начин като едно условие да увеличи цената на труда, ( а, 
кратяването на работното време прочее никога не довежда 
до намаление на работническата заплата, наопаки, то е 
условие да бъде увеличена заплатата на работниците.

Но въвеждането на 8-часовия работен ден, г-да па 
родни представители, е не само основателно, е не само 
необходимо от гледището на науката и хигиената, но е и 
приложимо. В много страни и в много производства 8 
часовият работен ден е вече въведен. Дори у нас за дър
жавните предприятия и за известни частни предприя 
тия има 8-часов работен ден. Никъде индустрията не е 
отишла назад, никъде тя не е пострадала, никъде тя по »■ 
срещала спънка поради това съкратяване на работнпп 
ден. Дори в известни страни, например във Виктория, 
национален празник е 21 април, като ден, в който с и i 
воюван 8-часовият работен ден. В този ден се затваря i 
учрежденията, празнува се по официален начин в чесг па 
8-часовата работа, която универсално е въведена в прон t 
водството, търговията и индустрията на цялата та ni 
страна. Възражението, че съкратяването на работпогп 
време би намалило производителността на труда и пи 
спънало развитието на индустрията, се оказа навея къче 
несъстоятелно и за това аз по-нататък ще посоча данни 
за известни страни, макар съвсем накъсо. Има цяла ли 
тература по въпроса, има множество доказателства, неон 
порими, от които се вижда, че съкратяването на paóoi 
h o t o  време е, наопаки, тъкмо един фактор за развитие и» 
на индустрията, за подтикването напред на техническия 
прогрес. Без съкратяването на работното време не е пь« 
можно никакво техническо усъвършенствуване на ипд\ 
стрията, не е възможен самият технически прогрес.



Мо да се съкрати работното време, г-да народни пред- 
мпиители, до един нормален предел, би трябвало непре
менно с това да бъде отнета възможността на заинтересо- 
iHiiiirre стопани на предприятията чрез извънредно рабо- 
H'iio да нарушат тази норма на работното време. Знае се, 
ч»1 йод предлог на сезонна работа, на спешни поръчки 
н и занаятчийското производство, и в известни индустриал
ни предприятия често пъти се карат работниците да ра- 
ftoHir извън определеното време. Ако не би се забранила 
ппи извънредна работа изрично, тя ще бъде отворена 
»рита, през която ще се промъкват всички индустриалци 
Н стопани на предприятия, за да увеличават работното 
И|Н'ме, което законът би поставил като максимално. И 
Ни тази причина английският закон е забранил всякаква 
ингьнредна работа, и само така там са успели на практи
ка да наложат спазването на нормалния работен ден. 
1’ниа е било толкова необходимо, г-да народни прсдста- 
1*||юли, като се има предвид, че несъзнателните работни- 
lili се отнасят към работното време както децата към огъ- 
•*и, Знаейки, че могат да изкарат повече, да получат по- 
юлима заплата, те са готови да се поддават на исканията 
и» господарите, да работят извънредно и да нарушават 
»»Копа за нормирането на максималния работен ден.

Законът недостатъчно добре урежда и въпроса за не
делната почивка. Давайки 36-часова седмична почивка, 
*i»i*a възможност на всички стопани на индустриални 
предприятия, ако те намерят износно за себе си, да оп
ределят този ден за почивка не в неделя, както би тряб- 
"»ло да бъде, преди всичко един ден, в който всички биха 
11,»'111вали, а в който ден те биха искали. Би трябвало, 
»»uro е установено в другите законодателства, преди 
"»нчко неделният отдих да се гарантира. Само в онези 
производства, които поради обществен интерес би тряб- 
»ило да работят неделен ден, се определя на работниците 
ipvr ден за почивка от 36 часа, за да могат да имат и те 
"|дих. Но това, което е още по-съществено, тази 36-ча- 
"•Ц(| седмична почивка би се явила в много производства 
"•гмцествующа, ако тя не би била плащана. Този ден, 
миПто служи за отдих на работника, трябва да влезе в 
i'pi.ni на дните, които се плащат, независимо от това, 
' »una е формата на заплатата, дневна, седмична или ме



сечна, защото същият този ден на отдих се употребим«, 
както се знае, г-да народни представители, през всички и 
други работни дни; това, което работникът би спечели I 
откъм почивката, той го дава в производителността н» 
труда в другите делнични дни. А щом тая почивка т  
бъде плащана, естествено много от работниците ще бъд;и 
принудени да работят в неделен ден, да нарушават е« 
мия закон и да се лишават от тая почивка. И за да бь;и 
тази 36-часова почивка действително гарантирана, за м 
може да бъде употребена от работника и неговото ссмеи 
ство в един отдих, необходимо е, г-да народни преда,I 
вители, напускането на работата срещу този ден да стаи« 
по-рано, както е в другите страни. Неделният отдих и 
Англия е гарантиран само затова, защото в събота — т м< 
наречената английска седмица — се напуска някъде и« 
обед, а другаде в 2 ч.; работниците получават заплата и 
това време, могат до вечерта да накупят каквото им трио 
ва за семейството, и неделният ден да бъде ден за отдих 
У нас е обратното. Трябва в неделя да вземе заплатата н 
да купува в неделя.

Министър Ж. Бакалов: Предвижда се в събота мг 
чер да напущат работата в 5 и 6 ч.

Г . Димитров: Напускането на работата срещу пра I 
ник през деня е една необходимост, за да се гарантира 
тази почивка.

Законопроектът урежда гоже зле въпроса за нощна 1« 
работа. Установено е, г-да народни представители, чи 
нощната работа е вредна за всички работници, не сами 
за жените и децата. Да се работи нощно време в което и 
да е производство, предприятие е очевидно нездравослом 
но и вредно за здравето и силата на човека. Ето защо трио 
ва въобще нощната работа да се забрани, а да се допуг 
не нощната работа само за ония предприятия, само м 
ония производства, само за ония области на труда, ден* 
поради обществен интерес или хигиеничен интерес трио 
в а непременно да се работи и ноще. Тази нощна раГмн« 
трябва да бъде допусната само за мъже, които са лавър 
шили 21-годишна възраст и върху които, следовател ин, 
най-малко зле би се отразила нощната работа. Така»« 
нощна работа не може да продължава 10 часа, както иск« 
законопроектът, тя трябва да бъде максимум 6 час«



щом като дневната работа не трябва да бъде повече от 
Н часа. И в този пункт, повтарям да кажа, че законопроек- 
г 1.1’ не задоволява жизнените изисквания на тъй нарече
ната хигиена и безопасност на труда и трябва да бъде из
менен съгласно нашето предложение.

Но в законопроекта, г-да народни представители, по- 
нататък не се предвижда. . .

Председателят: Още ли?
Г. Димитров — свършвам — . . .  нищо за работни

ците, които боледуват и твърде често боледуват в разни 
предприятия. На тия работници би трябвало да се за
пазват местата, те би трябвало да получават непременно 
възнаграждението, заплатите си през туй време, през 
което те боледуват, защото, както ви посочих една ста
тистика, боледуванията са извънредно много в разните 
предприятия. В случай на осакатяване те би трябвало 
да получават средства от самото предприятие до окон
чателното им оздравяване. Тук е мястото да се предвиди 
професионалният риск, т. е. господарите да дават обез
щетение на всички, които биха пострадали в техните 
предприятия. Обаче законопроектът тия въпроси не раз
решава, а се оставя, който е болен, да се лекува на своя 
гметка или да лежи в болница, държавна или общинска, 
дп не получава нищо от предприятието, стопанинът 
дд се дезинтересира и да няма задължение по закона да 
ге грижи за ония работници, които при създаването на 
печалбите в неговото заведение биха заболели или осака- 
1гли.

Не се предвижда тоже това, което дори направи сръб
ският закон за труда82 и което го има в другите законо
дателства. Вие считате, г-да народни представители, че 
е необходимо министрите да имат непременно в годината 
известна почивка за отдих, да отидат на курорт да въз
становят силите си. Заслужават го, изморили се, трябва 
за си починат.

//. Велчев: Колко са почивали сега нашите министри!
Г. Димитров: Вие считате, че трябва непременно 

всички чиновници според Закона за чиновниците83 — 
н»й пс се прилага напълно и навсякъде — да имат един 
месец отпуск за същата цел. Учителите имат ваканции, 
сидните имат ваканции по същите съображения, защото



след като работи човек месеци, трябва да има един на
вестен отдих, пълен отдих, не вече неделя, не 36 часа 
в седмицата, но да има няколко седмици на свое пълно 
разположение, да излезе и отиде на някое място, да на
прави известна промяна, за да възстанови силите си. Оба
че за работниците, тези, които имат най-тежкия труд, 
които изпитват най-зловредните влияния на условията 
на работата, те нямат никакъв отпуск, те не могат да по
лучат нищо. Г-да народни представители, една ферия* 
годишна за всички работници законът би трябвало да 
предвиди, една ферия плащана, която трябва да бъде н 
тежест на самото предприятие, където работникът ра
боти и създава печалби, защото то е едно условие за за 
пазване здравето, бодростта на работника, бъдещето па 
производството.

Най-сетне, г-да народни представители. . .
Председателят: Минаха двата часа.
Г. Димитров: . . . известно е, че инспекцията на тру

да, надзорът за прилагането на всеки закон за труда 
съставлява душата на работническото законодателство, 
Знае се, че работническото законодателство в Англия 
датира от 1802 г. До 1833 г. създадоха три работнически 
закона84 и трите останаха мъртва буква, нито един не 
биде приложен, хвърли се само прах в очите на недовол
ните, защото не съществуваше ефикасна инспекция за 
прилагане на тия закони.

М. Такев: Както в България.
Г. Димитров: Във Франция в 1841 г. създадоха за

кон за женския и детския труд85, който също не получи 
приложение по тази причина. Нашият Закон за женския 
и детския труд дава същата тая картина. Един ефикасен, 
действителен инспекторат на труда, който би се грижил 
за приложението на закона във всичката му пълнота, е 
възможен, ако той се състои от лица, независими от за 
интересованите индустриалци, които искат да не бъде 
изпълнен законът, ако те са независими от държавата, 
от министерството, което би могло често пъти, изхождан 
ки от интересите на самите индустриалци, капиталисти, 
пасивно или активно да съдействува за нарушението на

Ферия (лат.) — празник. (Ред.)



змкона. А такъв независим инспекторат може да-има — 
mita се установява във всички други страни от дългого
дишния опит — само ако инспекторите са избирани от 
[щботническите организации и плащани от държавата. 
Пие създавате закон за защита на труда; в рамките на 
таи закон трябва да бъдат защитени ония, които са но
сители на труда. Е, добре, тям трябва да се повери гри
жата за прилагането на тази защита в рамките, установе
ни от закона. Те не са в състояние да злоупотребяват със 
1/iKoподателната закрила на труда, те не могат да изля- 
!нгг извън рамките, които законът предвижда. Затуй тряб- 
иа да се даде възможност те чрез своите представители 
II инспектори, вещи хора, запознати с въпроса, намирай
ки се в зависимост от тях, те да прилагат закона. Ето 
нищо ние правим предложение по този пункт да бъде 
п.здаден инспекторат, избиран от работническите орга
низации, плащан от държавата, независим в това отно
шение от ония фактори, които биха съдействувалн за 
Нарушението на закона. По този начин само може да се 
сиздаде един съществен институт за прилагането па За
кона за хигиената на труда.

Пристъпям към заключението си, г-да народни пред
ставители. Влязох във всички тези подробности.. .

Министър Ж . Бакалов: Два часа вече говорите. 
«llura.

/'. Димитров: От това нищо няма да изгубите, г-н 
министре.

Министър Ж. Бакалов: Ще изгубите Вие — аз няма 
аа изгубя.

/'. Димитров: Няма да изгуби правителството нищо 
пг това. Народното събрание трябва винаги сериозно да 
и* отнася към въпросите и трябва сериозно да гласува 
»"ши такъв закон. Ако не желаете това, тогава добре.

Министър Ж. Бакалов: Народното събрание от че- 
mpii години насам двайсе пъти е слушало тия ваши про
поведи.

/’. Димитров: Всички тия подробности, г-да народ
ни представители, които аз си позволих, бяха необходи
ми, защото и отдясно, и от центъра, и в комисията, и в 
пленума, и в бюфета, па ако щете и навън от Народното 
i |/>рапие се изтъква, че този въпрос не е важен, че той



е дребна работа, че парламентът не трябва да се занима 
ва с него. Аз ви изнасям официални данни и статистики, 
от които се вижда, че въпросът е извънредно важен, ч« 
той трябва да получи едно по-правилно и по-пълно р;н 
решение.

Министър Ж. Бакалов: Не е само за Ваше удовол 
ствие поставен на дневен ред законопроектът, щом пта 
е на второ четене.

Г. Димитров: Г-да народни представители! В моти 
вите на законопроекта нам се казва, че са взети предни I 
всички мнения, изказани от различни страни. СамияI 
законопроект обаче, разгледан внимателно, е едно д<> 
статъчно доказателство, че са имали предвид мнениям 
само на заинтересованите индустриалци, на техните тър 
говско-индустриални камари. Какво казват те — ням.) 
да цитирам, понеже не остава време. В самия рапорт* 11.1 
началника на Отделението на труда до г-н министъра с< 
говори за тези мнения на индустриалците, на търговски 
индустриалните камари, на работническите синдикат, 
на хигиеническите институти и пр. Какво казват ипд\ 
стриалците? Те казват, че Законът за хигиената и беш 
пасността на труда не трябва да бъде внесен в Народиш и 
събрание, пе трябва по никой начин да стане закон, лл 
щото ако такъв един закон би бил гласуван, ще се със и 
пе малката наша промишленост. Българските индустрп 
алци в своето мнение до Министерството на труда казва 1, 
че ще бъдат принудени да затворят всичките си заведе 
ния, макар да се касае собствено за един законопроеи 
не в тази форма, в която аз го изложих и какъвто трябва 
непременно да се приеме, какъвто действително се над а 
га от жизнените интереси и на работническата класа, 
и на икономическото развитие на страната, на цяла 1 и 
нация. Индустриалците смятат, че ако един закони 
проект като настоящия стане закон, ще се съсипе при 
мишлеността и те ще бъдат принудени да затворят за 
веденията си.

Председателят: ( З в ъ н и . )  Завършвайте, г-н Дн 
митров.

* Загралоп. Ив. Ст. По законопроекта за хигиената и безопасна-и > 
на труда. (Докладна записка № 139 от 24 януари 1915 г.). — Сборник на <ч. 
ръжни наредби, докладни записки. . . С.. 1918. с. 183 — 189. (Ред.)



/’. Димитров: Свършвам.
Председателят: Два часа и нещо говорите.
/'. Димитров: Те тичаха до министерството, дей- 

t тупаха с всички сили, щото законопроектът за хигие
ната и безопасността на труда, внесен по-рано, по-от- 
/inmia, да не бъде слаган на дневен ред, и ако толкова вре
че се протака с него в тази негова форма и сега в послед
ици момент ни заплашват, че ако говорим още 5 минути 
шишче, законопроектът ще пропадне, това се дължи на 
iг ni заинтересовани кръгове у нас, които не искат да 
им се меси държавата.

//. Вангелов: Ако пропадне, ще пропадне благодаре
ние на вашата демагогия.

Г. Димитров: Те не искат държавата да се меси по 
iiitii начин в отношенията на капитала и труда, но те 
Питаят от държавата и от народните маси всички средства, 
които имат; те получават субсидии, получават облаги, 
unió под различни форми държавата насърчава техните 
индустриални предприятия. 6—7 милиона държавата 
Лима направо под формата на разни облаги и други 6—7 
милиона те получават, като се освобождават от високите 
вносни мита върху артикулите, които те произвеждат.
I нм държавата трябва да се намеси, трябва да бъде на 
iimia страна, те са галените деца на държавата, без нея 
и- не могат да мръднат; с нейни доставки търгуват, с ней
ни, т. е. с народни пари те издигат една индустрия, пе
челят и стават богаташи.

Председателят: ( З в ъ н и . )
/'. Димитров: Но, казват те, че държавата не бива 

чп се намеси между труда и капитала, защото ще пропад
не индустрията. Господа! Българските индустриалци в
I I huí отношение не са никак оригинални; техните колеги 
по-рано в другите държави казваха същото при всяка 
малка законодателна инициатива, при всеки подобен 
работнически закон, че ще пропадне индустрията. А 
какво се оказа? Оказа се, че навсякъде работническото 
i ако подател ство тика напред индустрията, тласка напред 
икономическото развитие. И днес за капиталистическото, 
ia икономическото развитие във всяка страна извън дру- 
юго съдят и по това, каква законодателна закрила на 
фуда е прокарана, защото тази закрила е факторът за



развитието на производителните сили и за икономическо 
то развитие на тази страна.

Председателят: Свършвайте, г-н Димитров, че им» 
и други записани да говорят.

Г. Димитров: Английските индустриалци едно вре 
ме казваха, че ще се съсипе индустрията им, но там има
ме следующето, г-да народни представители. Същата 
тази английска парламентарна комисия, която в 
г. беше натоварена с разследването на индустрията, 
казва: . . .

Министър Ж ■ Бакалов: Оставете това за Англия,
Г. Димитров: (Ч ете)
«Наскоро след като фабричният закон получи санкция в пар 

ламента, господа фабрикантите сами направиха следното призна
ние: «Неудобствата, които очаквахме от въвеждането на закона, 
не последваха. Ние не виждаме никакво вредно влияние върху 
производството. В действителност ние произвеждаме за същото 
време повече.»»

Министър Ж. Бакалов: Много знаете какво е в Англия!
Г . Димитров: Това го казват английските индустри

алци, които преди въвеждането на фабричния закон вди
гаха врява до господа да не бъде прокаран.

Председателят: Нямате думата повече, г-н Димитров,
Г. Димитров: За 10 минути ще свърша.
Председателят: Правилникът не позволява повече. 

Освен това има и други записани.
Г. Димитров: Аз бих желал да ми се даде възможност 

да заключа. . .
С. Лилков: Един час заключение прави.
Т. Луканов: Ще ни накарате по всеки член да вземаме 

думата.
Председателят: Вземете колкото щете думата. По 

вече от два часа не може да се говори по всеки въпрос
Г. Димитров: Г-н председателю! Ние правим пред

ложения и ако говорим по всяко предложение отделно, 
ще трябва да говорим 3 часа, а сега в 5—10 минути ще 
завърша.

Министър Ж- Бакалов: Повече от два часа говори
те. Нямате право да говорите повече. Уважавайте пра
вилника.



B. Коларов: Съжалявам, че не разбирате правил
ника.

Министър Ж- Бакалов: Вие не си разбирате инте
реса; вие сте дошли тук да правите обструкция на законо
проекта.

Т. Луканов: Не Ви е срам!
Министър Ж. Бакалов: Вас не ви е срам!
Председателят: Г-н Луканов! Недейте оскърбява ми

нистъра! Правя Ви бележка.
C. Дойчинов: ( К ъ м  п р е д с т а в и т е л и т е  о т  

г р у п а т а  н а  Р а б о т н и ч е с к а т а  с о ц и а л 
д е м о к р а т и ч е с к а  п а р т и я . )  Вие правите об
струкция на един закон, за който света проглушихте. 
Да не пропадне по ваша вина?

Г. Димитров: В няколко минути само ще заключа.
Председателят: Не може, г-н Димитров — правил

никът е изричен. Инак ще бъда принуден да ви отнема 
думата; мина повече от четвърт час.

Г. Димитров: Не е минало. Само в няколко минути 
ще свърша.

Председателят: Вие само за истории говорите по 
цял час. Нямате повече думата.

Г . Димитров: Аз не мога да завърша, преди да за
ключа.

Председателят: ( З в ъ н  и.) Нямате думата.
Г. Димитров: Същата комисия в отчета си по-нататък 

Констатира:
«Съкратяването на работното време предизвика във всички 

Клонове на индустрията усъвършенствуване на машините.»

Председателят: ( З в ъ н и . )  Г-н Димитров! Нямате 
думата. ( Т р о п а н е  от  д е с н и ц а т а  и д е с н и я  
И е н т ъ р.)

Министър Ж. Бакалов: ( К ъ м  Г. Д  и м и т р о  в.) 
Не е в интереса на прокарването на закона това, което 
мършите. Разберете го.

Д. Благоев: Ние ще го приложим и без вашето мно- 
гоглаголствуване.

Председателят: ( З в ъ н и . )  Г-н Димитров! Напус
нете трибуната, за да говори след Вас г-н Ляпчев.

С. Дойчинов: (К ъ м Г. Д и м и т р о  в.) Това пре



става да е вече в кръга на приличието. Това е тирании 
на цялото събрание.

Председателят: ( З в ъ н и . )  Напуснете трибунала, 
г-н Димитров!

Г. Димитров: При всички подобни случаи се е раа 
решавало 5—10 минути, за да завърши ораторът.

Председателят: ( С и л н о  и п р о д ъ л ж и т е л  
но  з в ъ н и.) Г-н Димитров! Аз Ви казвам, че Ваша! а 
дума е отнета. Щом Ви е отнета думата, г-да стеногрл 
фите няма да пишат нищо, което се говори. (О р а т и  
р ъ т  п р о д ъ л ж а в а  д а  г о в о р и .  Т р о п а  нг 
о т  д е с н и ц а т а  и д е с н и я  ц е н т ъ р . )
Стенографски дневници, X V I I  ОНС,

II I ,  РС, 71 з., 4 април 1917 г.. Печата се по текста
с. 1575 — 1587 на Стенографски днев>пн{1,



ПО ХИГИЕНАТА 
И БЕЗОПАСНОСТТА 

НА ТРУДА

При гласуването на законопроекта за хигиената и 
(«•.»опасността на труда от страна на социалдемократи
ческата парламентарна група др. Г. Димитров направи 
п подробно обоснова следните предложения*:

1. В областта на закона да се включат и земледел- 
п\ите стопанства, в които се употребяват наемни работ
ници, както и домашният труд, без да се изключват и 
(рутите, когато децата работят при родителите си; т. е. 
ипцитата на закона да се отнася до всички наемни работ
ници;

2. Деца, ненавършили четиринадесетгодишна въз- 
|нкт и незавършили първоначалното си образование, 
ш ие се допускат на работа в никое заведение или пред
приятие (законопроектът предвижда пределна възраст 
12 навършени години);

.4. Максималното дневно работно време за възрастни- 
И' работници да бъде осем часа, а за децата и младежи- 
и* до 18-годишна възраст седем часа (законопроектът 
предвижда: 11 часа за по-възрастните от 18 години мъ- 
же, 10 часа за жени от всяка възраст и момчета до 18 
нпш,ршени години, и 8 часа за децата от двата пола до 
Kl навършени години);

‘1. Нощната работа да се допуска само за мъже, на- 
ut,ушили 21-годишна възраст, и то само в ония области

• Предложенията са по чл. 1, 13, 18, 20, 24 и 25 на законопроекта.
Mi iin шрани са в Народното събрание и са четени от председателя И. Мом
ин'ion при гласуването на съответните членове. Документът не се откри, по
ри,pi което предложенията се публикуват по «Работнически вестник». (Ред.)

il Георги Димитров, т .  7



на труда, дето нощната работа се налага от общест 111*11 
интерес или поради неизбежни технически причини 
Позволената нощна работа не може да трае повече' ш 
шест часа (законопроектът забранява нощната работи м 
момчета до 18 навършени години и за жените от всяка 
възраст; позволената нощна работа според законопроект 
е 10 часа);

5. Работенето 'извън определените часове се забра« 
нява;

6. Работниците не могат да се употребяват на рабпм 
в неделни дни и официални празници; те се ползуваI и 
тия дни с непрекъсната плащана 36-часова почивка 
Само в предприятията, дето се налага от обществен им 
терес или поради неизбежни технически причини да п 
работи в неделни и празнични дни, тая 36-часова почви 
ка се дава на работниците в други дни на седмицата (за 
конопроектът допуска 36-часовата почивка за всички 
предприятия да се дава в който и да е ден на седмишпи 
и не предвижда да бъде тая почивка плащана);

7. В случай на заболяване или злополука работници 
те получават от заведенията и предприятията, в коиш 
работят, пълната своя заплата до окончателното им <и 
дравяване, както и обезщетение, в случай че последни 
инвалидност или смърт (законопроектът нищо не про ч 
вижда в това отношение);

8. Инспекторите по труда се избират от работни 
ческите организации и заплащат от държавата.

Всички тия предложения, които целяха да подобряI 
министерския законопроект за хигиената и безопасноа и 
на труда и да направят от него един действителен закон 
за защита на работническия труд, бидоха отхвърлени* 
както от правителството и неговото болшинство, така и 
от буржоазните опозиционни партии. За тях не гласува 
ха и общоделските демагози, които имат сега дързостта 
да приписват на себе си несъществуващи заслуги по пр<> 
карването на законопроекта и да плещят нелепости пи 
адрес на нашата група, че била за провалянето на тая 
законодателна инициатива, когато именно нашите дру*

Прието е само предложението по чл. 24 от законопроекта. (Ред.)



»(«ри положиха всички усилия не само да се прокара 
штопроектът, но, и което бе съществено — да се по- 
М ри и разшири защитата, която тоя законопроект 
«||ц*дш1жда за работническата класа в нашата страна.
в • работнически вестник», 

М 2Л6, 9 април 1917 г.
Печата се по текста 

на о. «Работнически вестник»



ПО ОТПУСКАНЕТО 
НА БЕЗПЛАТНИ КАРТИ 

ЗА ТРАМВАИТЕ
Изказване в Софийския общински съвет 

9 април 1917 г.

Аз намирам, че даването на карти би трябвало м 
става по един правилник, който ще мине през съвета и 
който ще съдържа известна обективна норма, да се :ш:и 
в кой случай тоже и на кои лица да се дават такива кар 
ти, а не от комисия, която може да изхожда от едни, и и» 
ри, трети съображения, както е ставало досега. От друм* 
страна, трябва да се усвои принципът, че общината и* 
може да дава никога безплатни карти за пътуване и" 
трамваите на никое учреждение, държавно или др\1" 
каквото и да е. Всеки трябва да си плаща непременно 
Аз отивам даже по-далеч. Картите, които трябва ние ъ> 
дадем на своите служещи, трябва да се плащат тоже ни 
сметка на трамваите, които представляват едно през 
приятие. Както това е навсякъде, дето трамваите се ек 
сплоатират от общините, като се води една специа.пм 
сметка, влизаща в общия бюджет на самата община ким 
разход. Тъй че преди всичко искам да изтъкна, че тряГнш 
да се уреди въпросът с правилника час по-скоро, а п< 
той да се урежда по конкретни случаи и специални ст.оГ» 
ражения, и, второ, когато се урежда този правилник, 
да се има предвид това обстоятелство.

Публикува се за първи и т» 
по текста на стенограф) ви 

протокол от заседание/'<"



и з  с о ф и й с к и я
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

Па 3 април т. г.* се откри втората редовна сесия на 
< 1н|)ийския общински съвет през настоящата година. 
Поради нередовно явяване на болшинството съветници 
• митът досега е имал само три заседания. Между раз
гаданите в тия заседания въпроси по-важни са следпи- 
н", I. Приет е първият допълнителен бюджет за 1917 г., 
приходът на който се състои от остатъка на 1 1/2-милиои- 
н и и заем за подпомагане на войнишките и невойнишки 
пуждающи се семейства, а разходът е предназначен за 
иглите на това подпомагане съгласно общинския правил
ник; 2. Утвърдени са разни поемни условия и търгове 
in доставка на материали за нуждите на трамваите и ос- 
штлеиието; 3. Приети са преработените правилници за 
Гичплатната медицинска помощ и за жилищната служба 
при общината, които правилници в основните си поло- 
iM’Iiiih остават почти същите.

Предложението на др. Г. Димитров да се сложи па 
ри 1глеждане в съвета произволно измененият от страна на 
министерството в няколко пункта бюджет на общината за 
I'»17 г., за да се реагира срещу тоя акт на брутално по- 
мттелство върху общинската автономия, биде otnxeijp- 
п по. — Ползувайки се от правото, което законът му 
Mini, да утвърждава бюджета на Софийската община и 

посочва на съвета допуснатите неправилности и опу- 
•цения (от гледището на предписанията на закона),

* Информацията се публикува, тъй като стенографските протоколи от 
I цннията на 3 и 9 април 1917 г. са непълни. (Вж настоящия том, с. 427 — 

" •  •ПЧ.) ( Р е д . )



министерството си е позволило, удовлетворявайки лични 
ходатайства, само да увеличи заплатите на един общински 
чиновник и субсидиите на някои благотворителни дру 
жества. Нещо повече: вместо решението на съвета и 
свободния избор при общинската акушерска помощ ми 
нистерството е вписало в бюджета по 1500 лв. годиинм 
заплата за 13 акушерки с цел да се облагодетелстнум.и 
няколко протежирани акушерки. И против това прот 
волно и скандално шарене по бюджета на софийска п 
община, което всяка година се повтаря от страна на прг,| 
ставителите на централната власт, буржоазните париш 
в съвета, макар и често да парадират с принципа за оГ> 
щинската автономия, отказаха съветът да взема репи 
ние.

Във вчерашното* заседание на съвета др. Г. Димитрий 
повдигна наново въпроса за редовното материално ти) 
помагане от страна на общината войнишките и нешч) 
нишки нуждающи се семейства. Между другите факт 
той се позова и върху анкетата на Училищното настои 
телство за обличането, храненето и къщната обстановка 
на децата от основните училища, която ясно показва ;ш 
какви застрашителни размери е стигнала мизерията пер«-1 
работническите маси на столицата.

Анкетата дава накъсо следната картина:
1. Облекло. От 7940 деца, които обгръща анкеташ, 

само 4645 (58%) имат свое облекло, 1656 (21%) попи 
чуждо облекло, а 1623 (21%) са зле облечени, полуголи,

2. Обувки. От 7940 деца само 4664 (58%) имат той 
обувки; 1253 (15,8%) ходят с чужди обувки, а 1874 (26,2"и) 
са били с налъми или полубоси. — Учителските съши и 
са представили 1713 деца, на които трябвало да се д.гнп 
обувки по бедност, обаче дадени били само на 430 (25"и | 
от тия деца;

3. Отопление и осветление. От всичките 7940 деца у 
дома си са имали редовно отопление само 4379 (55%), и 
редовно осветление (газово или електрическо) са имали 
само 3696 (46,5%). От отопление прочее са били лишени 
3561 (45%) деца, а от осветление — 4244 (53,5%).

9 април 1917. (Ред.)



4. Храната. От 7940 деца идвали са в училищата до
бре закусили (чай, мляко, сирене или друго) само 2886 
деца (36,3%). Закусвали само хляб 3820 деца (48,1%), а 
идвали без закуска 1060 деца (15,6%); учителите често 
си констатирали деца, припаднали от глад.

От същия брой деца — 7940 — обядвали са добре само 
1Ж54 (35%); обядвали с хляб и зеленчуци 2827 деца (35,8%); 
обядвали само хляб 1752 деца (22%); рядко обядвали или 
само вечеряли 607 деца (7,6%).

От тия данни ясно се вижда, че близо 65% от уча- 
щшпе се деца са подложени на формено изгладняване. 
II подавляващото мнозинство от тия деца са именно от 
крайните работнически квартали.

Изтъквайки подробно всичко това и подчертавайки, 
че общината, наред с държавата, е длъжна да окаже 
всичката възможна материална помощ на бедствуващите 
семейства, др. Г. Димитров предлага:

1. Сумите, предвидени в допълнителния бюджет, да 
(г разходват за подпомагане на нуждающите се семейства 
още сега — преди празниците.

2. Общината да намери нови източници за редовно
то материално подпомагане на нуждающите се семей
ства занапред.

Съветът приема|първото предложение. По второто 
се избира комисия в състав: Д-р Спирков, Ив. Божинов, 
Т. Влайков, Евт. Николов и нашият другар Г. Димитров, 
която да проучи въпроса и докладва своето решение още 
и настоящата сесия на съвета.

И. • Работнически вестник», 
М 267, 10 април 1917 г.

Печата се по текста 
на в. *Работнически вестник»



ЗА КОНОПОЛ ОЖЕ НИ ЯТА 
ЗА ЕДНАТА ПЕТА

Със «Закона за изменение параграф 10 от Закона м 
изменение и допълнение на временното положение за па 
ричното доволствие на военнослужещите във военно в р е  
ме и на Закона за изменението и допълнението му «и 
1914 г.»86 се предвидиха специални дневни пари в р а з м е р  
на една пета от заплатите на държавните служители, кои 
то са милитаризирани и придадени в разпореждане на 
военните власти поради особено важните и тежки функ 
ции, изпълнявани от тия държавни служители през в р е  
ме на войната.

Въз основа на това законоположение трябваше да и<> 
лучат едната пета от деня на мобилизацията всички чи
новници, служещи и работници по железниците, пощите, 
военните арсенали и Пернишката мина. Тази една пет» 
от заплатата за телеграфо-пощенските служещи в нови 
те земи се следваше тоже да бъде дадена извън дневните, 
които те получават, поради изключителните условия « 
тия земи.

Но както това става обикновено — особено когато се  
касае за държавните работници и служещи, — изпълни 
телните и контролни органи, вместо да приложат какю 
трябва закона, впуснаха се във всевъзможни формалистич 
ни и буквоедски тълкувания, които прямо отричаха из 
ричната воля на законодателя, като ограничаваха до ми
нимум числото на държавните служители, които биха 
имали правото да получат въпросната една пета.

Според тия тълкувания изключваха се от правото да 
получат една пета всички държавни работници (времси



пи п други), които не участвуват в гражданския пенсио
нен фонд (Заповед по военното ведомство № 27 от 28 
мпуари т. г.), т. е. всичките работници от Пернишката 
мина, голямата част от арсеналските работници и мно
жество работници от поддържането на железниците. Вър
ховната сметна палата пък бе отишла в това отношение 
много по-далеч: тя изобщо се стараеше да откаже правото 
нн една пета не само на временните и неучаствуващи в 
«ражданския пенсионен фонд работници, но и на всички 
;и.ржавни служители в горните ведомства.

Всичко това наложи необходимостта от едно ново до- 
нмнение на Закона за паричното доволствие на воен
нослужещите. Тая необходимост бе неколкократно изтък
вана пред компетентните органи и пред военния министър 
мг страна на нашата парламентарна група; въпросът бе 
ш.збуден и със специално питане до министъра на вой
ната, депозирано от името на нашата парламентарна гру
па и началото на м. март в бюрото на камарата*.

В края на закритата вече редовна сесия военният 
министър внесе и камарата прие необходимото допълне
ние на закона87, с което трябва да се считат изчерпани 
нсички досегашни спорове и възражения, възбуждани от 
изпълнителните и контролни органи относително едната 
нега на милитаризираните и предадени в разпореждане 
и|| военните власти чиновници, служещи и работници.

Въпросното допълнение се отнася до буквите а, б, з, 
и. н от параграф 10 на закона. По-важните пунктове на 
допълнението са: в буквите а и б изрично се включват и 
служещите, постоянните и временните работници — те 
ще имат право да получават едната пета както чиновници- 
нч в буква и към чиновниците се прибавят и слуоюещи и 
работници, т. е. както на военните чиновници, така и 
ин служещите и работниците от заплатите могат да се 
нравят удръжки само за пенсия; допълнението в буква н 
*т отнася до назначените след мобилизацията чиновници 
с гаранция и специалисти, които се включват в катего
рията на чиновниците със заплата.

Към буква б се прибавя една забележка, според коя- 
ю придадените в разпореждане на военните власти се



определят със заповед от министъра на войната, с която 
забележка се ликвидират всичките неуместни възраже
ния на сметната палата.

Прокараното допълнение на параграф 10 от закона 
осигурява прочее едната пета за всички държавни слу
жители (чиновници, служещи, постоянни и временни рл 
ботници), милитаризирани и придадени в разпореждат' 
на военните власти, без да се прави никакво изключение 
на която и да е категория от тях.

Що се касае до телеграфо-пощенските служещи в но 
вите земи, правилното е те да получат едната пета извън 
дневните, предвидени тям от по-рано поради тамошните 
изключителни условия, които продължават и до днес да 
съществуват, дори в много по-остра форма. Дневните па 
чиновниците в новите земи са специални дневни, проднк 
тувани от специални условия, а едната пета се предвиж
да за милитаризираните и придадени в разпореждане па 
военните власти държавни служители без разлика на то 
ва, дали те са в старите предели на царството или в по 
вите земи. Едните и другите дневни са от различен харак
тер, продиктувани са от различни причини и са дадени 
поради различни съображения. Дневните в размер на ед
на пета от заплатата за всички милитаризирани държав
ни служители не могат да отменят специалните дневни, 
давани за служба в новите земи, и обратното.

Трябва да се очаква, че и в това отношение законо
положенията за едната пета ще бъдат правилно приложени,
В. «Работнически вестник».

№ 267, 10 април 1917 г. Печата се по текста
Подпис: Г. Димитров на в. «Работнически вестник•



ОБЩИНАТА ПО ТРАМВАИТЕ 
И ОСВЕТЛЕНИЕТО*

Във вчерашното си заседание е продължило преглеж
дането на Правилника за службата по трамваите. Тоя 
правилник, който е по-скоро една инструкция за техни
ческата работа по трамваите, ще бъде приет окончателно 
н следното заседание на комисията. Др. Г. Димитров е 
настоял да се побърза с изработването и внасянето още 
п тая сесия на съвета правилника, който ще уреди работ
ното време, почивките и отпуските, назначенията и увол
ненията, повишенията и наказанията, осигуровката в 
случай на болест, инвалидност и пр. на персонала по трам
ваите и осветлението и с който ще трябва да се подобри 
и стабилизира положението на тоя персонал. — Коми
сията отпусна на семействата на трима починали трамвай
ни служещи материална помощ от 150, 300 и 400 лева, 
според прослужените им години, като остави с Правил
ника да се уреди по-нататъшното регулярно материално 
подпомагане за тия и други подобни случаи. — Реши 
се, щото добавъчното възнаграждение, което Дружест
вото за електрическото осветление е плащало на своите 
служещи до юни 1916 г., да се плати сега за месеците 
юли—декември 1916 г., след което време те получават зап
лата и добавъчно възнаграждение като общински слу
жещи. — По предложение на нашия другар комисията в 
следното си заседание ще се занимае с въпроса за реше- 
мото от съвета, но неизплатено добавъчно възнагражде-

* Информация за заседанието на общинската комисия по трамваите и 
|ц иетлението на 10 април 1917 г. Представител на БРСДП (т. с.) в комисията 
п Г, Димитров. (Ред.)



ние на трамвайните служещи за ноември и декември 1916 г., 
както и с въпроса за изплащането заплатите от 1 сей 
тември 1916 г. — от влизането в сила на Закона за заи 
латите в частните предприятия насам —- на всички ония 
работници и служещи по трамваите и осветлението, кои 
то се намират в редовете на. войската.
В. «Работнически вестник». 

№ 268, 11 април 1917 г. Печата се по текста 
на в. <гРаботнически вестнил*



ЗА ВРЕМЕННИТЕ 
ДЪРЖАВНИ РАБОТНИЦИ

Има една категория държавни работници, наричани 
врсменни. Такива са те не защото са наети временно и не 
нищото изпълняват някаква случайна работа, а по чисто 
формални причини, предвидени в правилниците на съот
ветните учреждения. Много от тия временни работници 
си работили цели години, изпълнявали са постоянна спе
циална работа и все пак продължават да бъдат третирани 
като временни, какъвто е случаят особено с поддържането 
ми железниците.

Като се знае, че тия временни работници по железни
ците, във военните арсенали, Пернишката мина и дру
гите ведомства обикновено са по-зле плащани, че те не 
се ползуват от Закона за пенсиите, че всеки момент съв
сем безпрепятствено могат да бъдат сменявани с други 
и са лишени от цяла редица привилегии, които имат ос- 
гииалите държавни служители, макар и да изпълняват 
една постоянна и специална работа — ще стане ясно за
що разните държавни учреждения винаги са се стремили 
да увеличават категорията на временните работници.

Обаче разликата, която се поддържа между временните 
работници и останалите държавни служители, фактичес
ки с нищо не се оправдава от гледището на самата служ
ба и изпъква особено през време на войната като явна 
неправда, която трябва да се премахне.

И благодарение усилията на социалдемократическата 
парламентарна група в известни отношения се постигна 
едно изравняване на временните работници и другите дър
па ни и служители.



Така положението да се плащат целите заплати през 
време на войната на намиращите се на работа в държав
ните предприятия (железници, пощи, арсенали, мини и 
пр.) засегна и временните работници. Гласуваното ог 
камарата добавъчно възнаграждение за държавните слу
жители се отнася еднакво и до временните работници бет 
никакво изключение. Напоследък с допълнението към па
раграф 10 от Закона за паричното доволствие на военно
служещите изрично се призна и за временните работни
ци, милитаризирани и придадени в разпореждание на 
военните власти, правото да получават дневни в размер 
на една пета от заплатата си.

Но въпреки всичко това, което доказва, че държавата 
вече започва да третира временните работници еднакво 
с другите свои служители, все пак остават множество 
временни работници, които се намират в редовете ни 
войската, страшно онеправдани. Така временните работ 
ници от военния арсенал, от железниците и другите пе> 
домства, които при мобилизацията постъпиха в редовете 
на войската, и досега не получават никаква заплата ит 
държавата. Въпреки многократните постъпки от страна 
на нашата парламентарна група въпросът и до днес още 
не е уреден.

Между това, след като на ония временни работници, 
които са оставени на работа в разните държавни пред
приятия, съвършено справедливо се призна плащане ця
лата заплата, добавъчно възнаграждение и една пета, то 
пита се: на какво основание още може държавата да от
казва да плаща заплатите на временните работници, на
миращи се на фронта, в окопите?

Голямата несправедливост, на която са изложени мо
билизираните временни държавни работници, става тол
коз по-очевидна за всички подир гласувания от камарата 
Закон за заплатите на частните работници и служещи. 
Когато функциониращите през време на войната частни 
предприятия ще бъдат длъжни по силата на закона да 
плащат на всички свои работници и служещи половината 
заплата, ще може ли държавата да не плаща нищо ни 
временните си работници и служещи?

Изравнението, което се направи досега между вре
менните работници и останалите държавни служители,



1рибва прочее да се приспособи и към въпроса за заплатите 
ни временните държавни работници, които се намират в 
редовете на войската. Подобно всички други мобилизирани 
държавни служители временните работници трябва да 
получат заплатата си от деня на мобилизацията. Това 
може да стане само с едно пояснение на положението, по 
силата на което държавата плаща заплатите на своите 
служители, заминали във войската. В случая не е нужен 
никакъв нов законодателен акт, за да се свързва разре
шението на въпроса с дейността на камарата. Тоя въпрос 
може спокойно да бъде уреден по чисто административен 
ред. И това се налага да стане час по-скоро, за да се 
поправи една неправда, търпяна досега по отношение на 
голяма част от държавните работници.

/I. • Работ нически  вест ник»,
М  269. 12 април  1917 г .  Печат а се по текста

П одп ис : Г . Д и м и т р ов  на в. « Работ нически  вест ник»



ЗА СИНДИКАЛНИТЕ 
КОМИСИИ

И ПРОФЕСИОНАЛНИТЕ 
СЕКЦИИ

София, 13 април 1917 г.*

Синдикалният комитет поканва настоятелно мести и и- 
синдикални комисии и професионалните секции да н I 
ползуват най-широко предстоящите празници, както и 
дните, които ни отделят от Първи май — празника пи 
труда и международната пролетарска солидарност, главни  
в следната посока:

1. Всички синдикални членове да изплатят дължимии 
си членски вносове до края на м. април, тъй че Пъ/ши 
май да завари секциите с напълно редовни членове;

2. Необходимите проучвания в отделните професии 
цосежно прилагането на Закона за положението и заяла 
тите на работниците и служещите от частните предприи 
тия (като например: кои предприятия от всяка професии 
функционират през време на войната и как; кои работни 
ци и служещи от тия предприятия са мобилизирани и пи 
имат правото да получат предвидената от закона поло 
вин заплата; какви са заплатите на работниците сега н 
какво увеличение, по силата на закона, би се следвали, 
какво е положението в предприятията, работещи сне 
циално за нуждите на армията и на разните обществени 
учреждения и пр.) — да се направят именно през тоя не 
риод, като всичко това послужи и за необходимото опю 
вно запознаване на професионалните секции с условията 
на собствените си професии и за разширяване и заздравя 
ване връзките им с тях;

* Д а т а  на п у б л и к у в а н е т о .  ( Ред . )



3. Съвместно с партийните комитети да се започне 
една усилена агитация за масовото участие на работниците 
н работничките от местността в отпразнуването на Първи 
Mali, съобразявайки се със специалните местни условия;

'I. В първомайската агитация, както и на Първи май 
да се организира едно особено усилено разпространение 
на нашия орган «Работнически вестник» и събиране по
мощи за фонда в негова подкрепа. Манифестирането на 
международната пролетарска солидарност, на нашата 
игьрда воля за мир и за непоколебимата ни вяра в близ
кото тържество на социализма трябва да се извърши на 
l l i . p B M  май, преди всичко чрез записването на нови або
нати на «Работнически вестник» и чрез масови пожертву- 
чиния за неговия фонд.

Синдикалният комитет с право очаква, че местните 
синдикални комисии и професионалните секции, схващай
ки добре важния момент, който преживяваме, ще изпъл
нят достойно своя дълг в духа на настоящото напомняне.

Секретар на Синдикалния съюз: 
Г. Димитров

II, • Работ нически  в е с т н и к ». Печат а се по текст а
М  '270. ¡ 3  април  1917 е. / а в. «•Работ нически  ве ст н и к »

\'1 Ггорги Димитров, т. 7



ПО ДОКЛАДА НА НАЧАЛНИКА 
НА АРХИТЕКТУРНОТО 

ОТДЕЛЕНИЕ
Изказване в Софийския общински съвет 

17 април 1917 г.

Аз виждам, че се внася горещина по отношение случаи 
на този Велев*. Повтарям да кажа, че възраженияIл, 
които г-н Желязков направи по целия въпрос, за мене ми 
станаха ясни и аз съжалявам, че не мога да схвана в каним 
той намира нередовно това, което е извършено. Факти, 
че се отнася само до този случай тая горещина, а не чм 
оня идентичен такъв, показва, че тук се касае за извести 
интереси; дали да бъдат отхвърлени, дали да бъдат и< 
защитени.

Ив. Желязков: За етажа не говоря, а говоря само и 
новата пристройка, която е на място, за което той не при 
тежава документи.

Г. Димитров: Това е едната страна на въпроса, коят 
говори за известна голяма анархия в работите и в ръко 
водството на самата община. Втората страна на въпроси, 
то е съществото на самата работа, това именно, което пека 
въпросният Велев; той иска да си издигне един етаж. Ви 
конът не му позволява направо да стори това, тряОми 
решение на съвета. Щом като съветът има да разбере дали 
да се издигне нов етаж до зданието, което е вече изграден. », 
или на пристройката, която има, тогава съветът трити 
да знае основания, поради които това ще се напрани 
На комисията се докладва въпросът в този пункт и щ 
намира, че няма причини да се отказва на Велев да при 
строи един нов етаж върху своята постройка, щом като и 
друг подобен случай съветът е разрешил това. Доколко т

• Г. Димитров взема отношение по решение на строителната комисии 
при общината от 9 април 1917 г. ( Р е д . )



разбрах от членовете на комисията, това е единственото 
съображение, което ги е водило и е нямало причина да се 
откаже. Това е добре. Но, г-да съветници, щом съветът 
има да реши дали да се пристрои нов етаж на едно здание, 
**(> не е достатъчно, че в подобен случай е разрешено на 
други стопани; трябва да има други основания, поради 
които да се счита, че този случай е извънреден, и да нап
равим туй изключение — да позволим да бъде използ
ван имотът във форма на един нов етаж, тъй като другите 
стопани не могат да го използуват. Касае се за големи 
облаги на този, който би притежавал такъв имот, и за 
увреждане ония, които имат имоти около него. Защото, 
ще се съгласите, че за тези, които имат имот около Велев, 
не е едно и също да има той 3, 4 или 5—6 етажа. Издига
нето нови етажи на подобни сгради очевидно трябва да 
бъде стремлението на общината в кръга на възможността 
II според позволението на благоустройството у нас ние 
трябва да искаме столицата да расте на широчина, също и 
повече постройки да растат и на височина; да има повече 
етажи и по този начин да се облекчи тая жилищна криза, 
конто съществува за столицата. Една подобна строителна 
политика е разумно да се усвои от общината и тя трябва 
да се следва; но безогледно издигане нови етажи, това не 
може да става и Общинският съвет не може да се съглася
ва на това, без да вземе предвид специалните условия, 
при които трябва да се издигне този етаж. Ако се издигне 
стаж, може да се увредят интересите -на всички опия, 
които живеят около него, може да се засенчват техните 
сгради, може да се повреди техният имот в хигиеиическо 
отношение. В такива случаи общината от де на де ще раз
решава едно облагодетелствуване на даден стопанин в 
ущърб на всички около него, които имат нещастието да си 
направят там сгради. Общината трябва да има това пред
вид, докато не се види, че няма да се увредят интересите 
на другите стопани. Ние ще обръщаме внимание па заявле
нията на съседите, защото се касае за интереси, конто 
общината не може да игнорира; касае се за хигиена, здраве 
и дори за имотите на такива хора, които не може да бъдат 
пренебрегнати повече, отколкото сега, и не може Общин
ският съвет да дава съгласието си за създаване приви
легии на отделни лица в ущърб на други.



Т. Г. Влайков: Да направят и те.
Г. Димитров: Ако вие закриете зданието на едпого г 

нови етажи над вашето здание, то вие не му давате пъа 
можност да живее на слънце. За тези основания не можи 
да не се държи сметка от Общинския съвет, когато ретина 
въпросите. Съветът може да допусне изключителни слу 
чай да се издигнат етажи повече, отколкото законът пред 
вижда, но ако има някакъв обществен интерес. Тук какин 
обществен интерес има? Ние трябва да знаем точно топа, 
ако обществен интерес и полза има, тогава ще се съгласим 
и частни стопани да се възползуват от това. Г-да съвети и 
ци! В случая всички тези въпроси са неосветлени и м 
комисията тези данни също така не са били налице; сто 
защо аз мисля, че не може да се мине чисто и просто ким 
гласуването на въпроса, а трябва да се отнесе той отново м 
комисията, като тези сведения се изискат от съответни и* 
отделения да им се каже какъв имот е имало, какво вло 
шение може да има от това и чак тогава да се разреши 
въпросът. И аз настоявам, щото във всички подобни слу 
чай да се постъпва по този начин, защото всички стопани 
на подобни сгради, които естествено биха желали да па 
ползуват имотите си и имат средства за това, ще издигаi 
повече етажи. Нима във всички тези случаи ще разри 
шава общината? Предлагам въпросът да се отнесе отново 
в комисията, като всички тези данни бъдат взети под впи 
мание.

П убликува се за  първи плт  
по текст а на ст енограф ски* 

прот окол от  заседаниет о



ДО ПЕТЪР ЛАЗАРОВ — 
ПОПОВО

София, 19 април 1917 г.

Другарю Лазаров. Получихме писмото ей сега. Вед
нага направихме нужните постъпки пред дирекцията. 
Утре пред г-н министъра. Резултата ще съобщя. Бъди 
Мра в и бодър!

Г. Димитров

П убликувано за п ъ рви  п ъ т  в : 
. в■ «П у л с » ,  №  24,

15 ю ни 1982 е.
Перат а се по текста 

н а  в. « П у л с » , сверен с оригинала



В СОФИЙСКИЯ 
ОБЩИНСКИ СЪВЕТ

27 април 1917 г.

1. ПО ПРЕДЛОЖЕНИЕТО ЗА ПРОВЪЗГЛАСЯВАНЕ 
НА МАНДЕЛБАУМ ЗА ПОЧЕТЕН ГРАЖДАНИН 

НА СТОЛИЦАТА

По туй решение на комисията ще искам да кажа iiti
колко думи, без да се смята, че това е омаловажа в;...
заслугите на Манделбаума, а още по-малко уронване ма 
неговите лични достойнства. Нямам честта да го позна
вам — зная за неговата дейност само това, което съобща 
ват често пъти във вестниците за благотворителните му 
дела, но аз съм длъжен в съвета да констатирам, че г и 
Манделбаум с всичките тия свои благотворителни, кул 
турни и пр. деяния за България, специално за столицаiа, 
върши делото на една политика определена, една политика 
известна, която е в разрез със стремленията на българ 
ския народ да бъде той независим, с желанието му да би к 
свободен; една политика, която има своите проявления 
чрез много други лица и агенти тук, в нашата страна 
преди намесата на България в днешната война и сле i 
нейната намеса. Под булото, г-да съветници, на известна 
благотворителност ние не бива да прикриваме действа 
телния факт, че се преследва популяризирането на тая 
завоевателна спрямо България и Балканите политика 
Г-н Манделбаум може да има много благотворителни 
дела* — няма да му отричам това, — може да върши е 
голяма вещина мисията, която му е възложена — тона 
мене не ме интересува, — но това, което за мене е много 
ясно, което поставя дейността на подобни благодетели и 
нашата страна, от един и друг вид, от една и друга кагс 
гория, то е, че с подобна благотворителност, правена см1

• В стенографския протокол — «скици». ( Р е д . )



специални средства, от специални фондове за Балканите, 
се гони целта да се популяризира преди всичко влия
нието на Централните държави, респективно на Гер
мания.

Председателят: Той е много богат човек, г-н Димит- 
||пи!

Г. Димитров: Не толкова да се сближи България с 
1ерманския народ, ами с германския империализъм, който 
има за задача да проникне по пътя за България там, дето 
VII неговите големи интереси. С обявяването на почетен 
1рижданин господина Манделбаума ние бихме извършили 
не един акт на вежливост, не един акт на признателност 
към човека, който е направил добри дела за столицата, 
но ние бихме в същото време и дали гласа си за една 
подобна политика, чрез която се проявяват тези благо- 
ншрителни дела у нас. Все същото правеха по-рано и 
други; правеха го господа, които служеха на руското дип
ломатическо агентство в столицата и на руското правител- 
п  но при стария руски режим89, преди България да беше 
определила своето становище към войната. И ние знаехме 
Колко беше опасна тая благотворителност за България 
и балканските страни. Тая благотворителност погуби 
Сърбия и Черна гора, на път е да погуби и Гърция и аз по- 
Нитатък не искам от името на социалдемократите да дам 
1ласа си за една политика, макар под формата на подобни 
благотворителни дела, която може по обратен път, при 
други случаи да постави България тоже при едио иеза- 
пндно положение. Българският народ, г-да съветници, 
има нужда да запази във всяко отношение и държавната 
ш, и политическата си, и икономическата си независимост. 
Няма защо, когато е очевиден фактът, че тези благотворн
и ят! действия са тенденциозни, че те имат политическа 
■ »краска и цел, да се поддаваме на една практика, устано
вена от по-рано, за обявяване почетни граждани тези, 
«нито биха дали нещо на общината. Почетни граждани 
т.обще колко щете; това положение, което е създала на
пипа община, е нещо неправилно, нещо неуместно. Всички 
I раждани на столицата са еднакви.



2. ИЗКАЗВАНЕ ПО ДОСТАВКАТА НА МАТЕРИАЛИ 
ЗА НУЖДИТЕ НА ТРАМВАЙНАТА 

И ОСВЕТИТЕЛНАТА МРЕЖА

Не остава друго освен търговете, като не станаха пп 
законен начин, да се прибегне към доброволно съгласие. 
Аз разбирам както мнението на комисията, което г и 
Бояджиев прочете тук, така и обясненията, които напрани 
г-н Сакаров, именно в тая смисъл. Касае се да има по-п» 
ляма гаранция от тая, която има налице обикновено при 
такива крупни доставки, за да бъдат те редовни по отми 
шение цената, която плаща общината, и за да бъде удобни 
за общината по отношение качеството на материалите; 
като се има предвид изключителното време за доставки, 
очевидно по-необходими са тия гаранции. И преди да се 
пристъпи към каквото и да е отиване в странство, без да се 
отива и до самите фирми от нашата комисия в общината, 
необходимо е да се направят всички подробни изучванпя 
както за фирмите, които работят там, тоже и за матерна 
лите, които биха могли там да бъдат пресметнати от сама Iа 
техническа комисия. Ето защо аз в това отношение лоддър 
жам напълно г-н Сакарова, че едно проучване е необходи
мо. То не само че няма да забави работата, ами ще ускори, 
според мене, тая доставка, защото, ако би се решило не I 
нага излизането на царския указ, да се направи таи 
доставка с доброволно съгласие и би се изпратила бе I 
предварително проучване на тая комисия, то тя ще и I 
губи много за проучване. Знаейки точно цените и условия 
та и знаейки къде най-хубави условия ще се намерят 0111,1 
тук, очевидно че тая комисия ще има определени условия, 
на които ще се спре, и следователно много по-малко вргмг 
ще се изгуби. Ето защо аз считам, че това не е формали 
етична, а доста съществена работа, която би ускорила ;ш 
известна степен доставката. Аз ще кажа, че твърде мнон* 
се боя за тези големи доставки, конто ще се направя т, и 
ето защо готови сме да приготвим абсолютна гаранция, 
която що-годе би ни осигурила от многото злоупотреб.п‘ 
ния в това отношение, и поддържам да се извърши га 
ранцията и чак тогава да се пристъпи към решението па 
въпроса—да се отиде в странство или не.

П убликува  се за първи и /•т 
по текста па стенографски ч 

прот окол от  заседанш т и



ПОДГОТВИТЕЛНИ
МАТЕРИАЛИ



БЕЛЕЖНИК
НА ГЕОРГИ ДИМИТРОВ00

Загубите в морското сражение при Скагерак — 
31 май и 1 юни 1916 г.

Германия Англия
Милки параходи 9 8
Големи параходи 2 8
Обща вместимост 60 300 т 120 410 т
1ппшали офицери 

н войници 2 586 6 900
(('.поред една германска диаграма)

** *
*

Банкнотите

13 нормално време за България са достатъчни 200— 
УЗО милиона лева банкноти. Сега и те са много.

— Между това, Народната банка днес е пуснала в 
обръщение 530 милиона лева банкноти.

** *
Печалбите на мелничарите

На мелниците се плаща по 3 лв. на 100 кг, или 300 
ли на вагон жито.

Мелницата на Бурова, която изкарва в денонощие до



10 вагона, ще получи 3000 лв., а разноски за енергии, 
материал, персонал, амортизация и пр. има максимум 
400 лв.

— чиста печалба, значи, 2600 лв.
(Заявление на Бурова в Комитета по народната пре

храна.) ** *
— Правителството е дало на тютюнофабрикантнн' 

600 000 килограма сръбски тютюн по 1,60 лв. килограми
Акцията от 100 лв. на 450 лв. се поканила от Тютю

невия картел в последните години.
** *

Statistisches Jahrbuch für das Deutsche Reich*
(Да се достави от книжарницата «Vorwärts».)

** *
Консумацията на тютюна в Стара и Нова Българин 

— ще се консумират около 4 000 000 килограма тютюн.
** *

— Реколтата 1916 год. по-долна от 1915 г. с 25%.
*

— Делегати на разните комитети при закупуван»' 
храни се конкурират помежду си, като дават цени, но 
високи от нормираните, вземайки от разликата във фор 
мата на комисиони и пр.

*
— София има 35 000 семейства — 8 вагона жито иуж 

ни ежедневно.
*

— Софийският местен комитет праща делегати :м 
закупуване храни; закупуват ги обикновено в места, от 
дето не могат да се пренесат до гарите.

* С т а т и с т и ч е с к и  г о д и ш н и к  з а  Г е р м а н с к а т а  и м п е р и я .  (Ред.)



— Прехраната на София трябва да бъде поета изклю
чително от целия комитет.91

9. XII. 1916 г. (Е. Петков)
** *

Irr
Archiv für die Geschichte des Sozialismus und der Arbei- 
hcwegung*

D-r Carl Grünberg — Лайпциг

Взети от В. Коларов:
1. Die Krise und die Aufgaben der internationalen So

zialdemokratie — P. Axelrod**
2. Überzeugung und Partei — Kautsky***
3. Praktische Steuerpolitik oder Steuerdogmatik? — KU-

ПО [¿I****
4. Vom sterbenden und wiederauflebenden Sozialismus — 

Paul Golav*****
(Получени чрез Луканов) 10. XII. 1916 г.

*

Дадени на Христо —
Gemeinde und Alkohol — von Ernst Mählich — Alkoholf
reie und Arbeiterklasse

Dr. med. Richard Fröhlich****** 
** *

11. XI I .  1916 — 12 часа
Трамваите спрени по «Мария Луиза» — «Граф Игна-

/ц I

* А р х и в  з а  и с т о р и я  н а  с о ц и а л и з м а  и н а  р а б о т н и ч е с к о т о  д в и ж е н и е .  Д - р  
К я р л  Г р ю н б е р г  —  Л а й п ц и г .  (Ред.)

* *  К р и з а т а  и з а д а ч и т е  н а  м е ж д у н а р о д н а т а  с о ц и а л д е м о к р а ц и я  —  П .  
А и г г л р о д .  (Ред.)

* * * У б е ж д е н и е  и п а р т и я  —  К а у ц к и .  (Ред.)
**** П р а к т и ч е с к а  д а н ъ ч н а  п о л и т и к а  и л и  д а н ъ ч н а  д о г м а т и к а ?  —  К у 

мим (/>сд.)
••••* З а  у м и р а щ и я  и в ъ з р а ж д а щ и я  с е  с о ц и а л и з ъ м  —  П а у л  Г о л а в ,  (Ред.) 

****** О б щ и н а т а  и а л к о х о л ъ т  о т  Е р н с т  М а л и х ;  А л к о х о л н и я т  в ъ п р о с  и 
| " | б и т ш 1ч е с к а т а  к л а с а  о т  д - р  Р и х а р д  Ф р ь о л и х .

Д у м а т а  н е  с е  ч е т е .  (Ред.)



*
11. XI I .  1916 — В «Neue Freie Presse» — в уводни 

статия се заявявало, че Балканите трябва да бъдат един 
домен на централните държави.

(Изнесено от Ляпчев в Камарата.)*

** *
12. XI I .  1916
Радославов прочита идентичната нота на Централни 

те държави за преговори за мир.**
— Заседанието на Камарата след това се вдигна но 

ради «историческата» реч на Радославова.92.

** *
14. X I I .  1916
Разглежда се в бюджетарната комисия бюджетопроек

тът на търговията и труда.
Министър Бакалов заявява, че правителството е mm 

во да отстъпи на банковия консорциум Пернишката мише 
защото счита договорът за заем93, изпълнен от страна im 
банките, но в периметър от 800 хектара, съгласно чл 
48 от Закона за мините.

— Банковият консорциум искал целия басейн i m 
Пернишката мина.

— Целият басейн на Пернишката мина има прострнн 
ство 80 000 хектара, от които 30 000 каменовъглени или 
стове.

— Басейнът на «Бобов дол» — 130 000 хект., от кон 
то 30—40 000 хект. каменовъглени пластове.

— Пернишката мина произвежда ежедневно по 2000 
2300 тона каменни въглища.

— За 1916 г. — 400 000 тона на железниците и около 
100 000 за други нужди.

500 000 тона извадени въглища.

* Вж Стенографски дневници, XVII OHC, III  PC, 20 з., 11 дскгмиии 
1916, с. 272. (Ред.)

** Пак там, с. 484—485. (Ред.)



*
— Мината «Плакалница» е реквизирана и предадена 

им германските военни власти, като последните поемат 
през туй време всички задължения на компанията.94

** *
15. X I I .  1916
— Да се запомни и никога да не се повтаря вече ста

рото лекомислие.
*

— В Чирпанско, Старозагорско и Хасковско има 32 
каменовъглени мини.

— Годишно производство само 7404 тона.
*

— Държавата има там запазени 15 000 декара пери
метри мини.

** *
— Тридесетгодишната война (1618—1648) е война 

между немските държавици.
** *

Условия за развитието на земледелието95
1. Кадастриране на земите;
2. Комасация (обединяване на пръснатите парцели на 

отделните стопанства);
3. Канализиране на реките и урегулирване на поли- 

имисто на земите.
** *

Партийният отчет за 1913 г. в Австрия подчертава, че 
повече от 100 000 организирани работници през цялата 
година не са слушали никаква сказка.

*
Австрийската партийна школа (едномесечен курс) е 

имала следната програма за 1913 г.:



1. Икономически учения (27 часа);
2. Австрийска история (25 часа);
3. Социална политика (16 часа);
4. Теория и практика на

синдикатите (19 часа);
5. Работническо право (10 часа);
(Имало 39 ученици и 3 ученички: 6 до 25 години. ч 

от 26 до 30 г.; 19 от 31 до 40 г.; 8 по-стари от 40 години |
** *

От целия износ на Германия през 1913 г.
— 12° !0 е в съюзните й държави, а 560/0 — във ери щ 

дебните й страни!
** *

Останалите в неутралните държави.
** *

I. Развитието на националността
1. Род — примитивен, първобитен комуни и,и
2. Племе —• натурално стопанство.
3. Нация — капиталистическо производство.
4. Човечество — съюз на всички народи — кол ек i нн

II. Капитализмът
1. Икономически интернационален.
2. Политически национален.

— конфликтът!
Интернационалната размяна — националните

граници.
III. Подчинените нации

1. Господствуващите им класи се приспособчпчш 
към завоевателите и споделят облагите от подчинени« п, 
на своите народи.

2. Пролетариатът понася главно тежестите па п и  
ционалното робство.



1цЛ у -
I . ¿/ЛфШе-

З.нцс.
~щт ^ Г |и ^

г >

£. р * г * * ~ 1

(1/4 //т»ъ$/%*«м

**■. £^& $!Ь*уъ

I С& и < у  ̂

*^#



IV. Капиталистическите държави и колониите
1. Отнемането на колониите ще лиши буржоаз

ии и; класи от милиардни доходи.
2. Тогава те ще се обърнат към своите работни

чески маси, за да добият изгубеното.
3. Резултат — изостряне класовите противоре

чия, ускоряване развръзката.

V. Революционните движения на подчинените народи 
и колониалните страни

1. Освобождението им ще раздруса основите на ка
питалистическото господство.

2. Един голям интерес за социалистическия про
летариат.

VI. Първият интернационал
— се застъпваше за свободата на ирландския и 

полския народ и
— Вторият — (................ )*

VII. В Европа няма нация напълно обединена:
1. Немци в Русия (Курландия и пр.).
2. Французи в Германия (Елзас и Лотарингия).
3. Италианци в Австрия (Трентино).

VIII. Старите и новите капиталистически държави
1. Англия (завладява голяма част от света)

— старае се да я запази.
2. Германия (тепърва се стреми да добие коло

ни плми владения).

IX. Експанзивният капитализъм
— несъвместим с равноправието и свободата на 

ипродите
— защото неговата неразделна съставна част са 

мм а/ талпата политика и колониите.

* По се чете. (Ред.)
| |  11'«ч>гн Д и м и т р о в ,  т. 7



X. Политическата свобода и националната незаети 
мост

— Най-напред искани от революционната буржи 
азия във Франция 1798 т.* **

— После демократическата буржоазия в Герма 
ния — 1848 г.

— Буржоазията все повече се отказва от (

— Сега — международната социалдемокрация
— Последната разчита на своята самостойна к.и 

сова тактика.

XI. Днешната война — един протест на надраска 
лите производителни сили против тесните национални 
граници.

XII. Безимотните маси и съвременната национални< т
— Капиталистическата национална държава <м 

начава — политическо господство на буржоазията.
— Всички сили и средства на нацията са поста 

вени в услуга на имотната класа.
— Безимотните маси, като поддържат нации 

налността, поддържат класовото господство на имотни 
те класи.

*
*  *

№' ег1гивРасНзв1еиег
до 1910 г., като комунален данък е бил въведен в инн 

германски общини и окръзи;
— Като общ държавен данък е въведен в Германии 

от 1909 г.
*

— Като Бапйе^еие до 1910 г. въведен в държави 
ците — Липпе, Хамбург и Любек.96

• Годината е 1789. (Ред.)
** Не се чете. (ред.)



** *
Социалдемократическата партия в Америка97 е нама

лила своите членове в последните години от 121 000 на 
НО 000 души.

— И това в една индустриална страна със /^-милион
но население!

— В избора за председател през 1916 г. кандидатът 
ни Социалдемократическата партия получил 1 200 000 
|лпса.

— 300 000 повече от миналия избор.

*

Масите на синдикираните работници гласували за 
Уйлсон, когото считали за работнически приятел и за
щитник на мира.

Социалистическата работническа партия в Америка08 
получила за своя президентски кандидат всичко 25 000 
(лиса (3000 по-малко, отколкото в изборите през 1912 г.).

** *
Инспекцията на труда в текстилните фабрики

в Габрово

— Инспекторът на труда в Габрово поискал да реви- 
шра текстилните фабрики, но военният делегат на ин
тендантството го изпъдил.

—- Последният пише през януари писмо до Министер- 
» июто на труда да внуши на своя инспектор да не безпо- 
10И1 военните власти със своите неуместни искания да 
ревизира фабриките, които са милитаризирани, и да се 
обявява против нощната работа.

(Писмото прочетено при Загралов на 3. I I . 1917 г.)

*
— На искането на инспектора да му се дадат по слу- 

•оо1 наставления Министерството не отговорило.
- Скандалът се замълча.



** *
Разходите по войната

Според изчисленията на германския публицист Landim 
(«Rh. Westf. Zeitung») общите разходи парични по ний 
ната в началото на 1917 г. са:

1. На ден — 323 548 740 марки
2. На час — 13 481 197 марки
3. На минута — 224 687 марки
4. На секунда — 3745 марки

** *
Печалбите на американската 

индустрия
Американският Stahltrust* е имал следните чисти не 

чалби:
IV тримесечие 1914 г. — 8 010 598 долара

1915 г. — 40 853 113 „
1916 г. — 96 322 000 „

Понеже доларът е 5,25 марки — то тоя тръст само ш
последното тримесечие на 1916 г. е имал чиста печа.нм 

— 529 650 000 марки!
** *

Берлинският общински съвет се състои от: 
62 «alte Linke»;**
45 социалдемократи.
37 «Freie Fraktion»***

** #
Държавната банка в Англия
На април 1914 г. е имала 36,8 млн. фунта стерлпш н,
* Стоманен тръст, (ред.)

** «Стара левица». (Ред.)
* * *  «Свободна фракция». ( Р е д . )



/36 млн. марки злато и сребро; 28,9 млн. фунта стер
линги

578 млн. марки банкноти.
*

Гермайската Reichsbank*
30 април 1914 г. 1657 млн. марки злато и сребро; а 

2100 млн. марки банкноти.
Съвършено различни парични отношения има в Гер

мания и Англия!
Земледелското население в разните страни:
От 100 работещи се падат в земледелието —
Австрия, Русия, Италия — 55—60
Франция, Дания, Швеция — 40—50
Германия, Норвегия, Съединените щати — 35—40
Холандия — 28
Белгия — 21
Англия (Великобритания) — 12!
(и то Ирландия 43%; Шотландия — 11,8%;
Англия и Валис** само 8,5%!).

** *
Общинска политика

1. Градска полиция;
2. Общо избирателно право;
3. Самоуправление;
4. Бюджетна автономия;
5. Прогресивен данък върху имотите и приходите, 

наследствата и незаслужения прираст на ценностите;
6. Водата и всички средства, служещи за опазване 

общественото здраве — без облог.
7. Общинска режия —
Тарифите на общинските предприятия върху социали

стически основи;
само умерени излишъци.
* Имперска банка. ( Р е д . )  

• *  .Veлс. ( Р е д . )



8. Намаляване рентата —
а) Непродаване общински места;
б) Купуване от общината нови места;
в) Построяване от общината работнически жилища,
г) Развитие на градските съобщителни средства 

свързване краищата с центъра с бързи и евтини 
съобщения;

д) Благоустройство на краищата.
9. Разширяване, а не сгъстяване на града

— уреждане предградията.
10. Жилищна инспекция

— жилищен съвет (от специалисти и представи 
тели на работническите организации), който да преглеж 
да всяко ново здание и да се произнася дали е обитаемо

11. Хигиена на работилниците.
12. За общинските служещи и работници:

а) максимален 8-часов работен ден;
б) минимална заплата;
в) стабилизиране положението;
г) годишно отпуск от 20—30 дни.

13. Бюро за безработни: ръководено от работнически 
те организации;

— издържано от общината;
— общинска работа в мъртвите сезони;
— общински помощи на безработните.

14. Безплатни бани, ясли, сиропиталища, болници, 
амбулатории, санаториуми, места за пренощуване.

15. Продоволствие — хляб, месо, мляко и пр.
— общински магазини;
— общинско производство и разпределение ил 

важните хранителни продукти.
** *

Вносът на Германия от Америка
1913 г. — 1 711 200 000 марки и 15,9% от целия гер 

мански внос.
Износът на Германия за Америка 

1913 г. — 713 200 000 марки, 7,1% от целия гермгш 
ски износ.



** *
Социалистически лозунги 

— в империалистическата епоха —99
1. Борба против анексиите и за освобождение коло

ниите;
2. Против военните обезщетения (Защото ще се пла

щат от работниците н а ..........................* страни.)
3. Против държавните дългове (Само на дребните 

собственици, занаятчии, търговци и работници могат да 
се плащат.)

4. Против системата на постоянното въоръжение
— За народна милиция като организация на въо

ръжената сила на пролетариата.
5. Против косвените и преките данъци, против дър

паните монополи
— за работническото покровителство Радек

*
*  *

Потопени параходи във войната
От началото на войната до 31 декември 1916 г. Цен

тралните държави са потопили неприятелски търговски 
параходи с 4 021 500 тона, от които 3 069 000 тона ан
глийски, или 15% от целия английски тонаж при започ- 
ипието на войната.

Потопени са през същото време 401 неутрални пара
ходи с 537 500 тона. *

* *I ерманският райхстаг е гласувал следните военни кредити:
1914 г. август — 5 млрд. марки
1914 г. декември — 5 V Я

1915 г. март — 10 я я
1915 г. август — 10 V я

1915 г. декември — 10 w я

1916 г. юни — 12 У) »
1916 г. октомври — 12 п Я

1917 г. февруари — 15 Y) я
Всичко: 79 » п



** *
Тютюнорабопгническата секция — Пловдив 

За 1916 година
— приход 1 232,20 лв.; подпомогнати 65 членове п.г 

745,05 лв.
** *

Доходите на населението в Прусия

Доход Лица Обща сума 
дохода

ни

По-малко от 1800 марки 14 214 800 11 312 млн. марки
от 1800 — 3000 марки 1 151 190 2570 „ и

3000 — 6500 марки 639 600 2576 „
6500 — 30 500 марки 218 800 2596 „ п

над 30 500 марки 29 765 2497 „ >»
16254 135 21551

** *
Смъртността на пеленачетата — бозайничета 

Säuglingssterblichkeit*
Германия — 1913 г. — 15,1% смъртни случаи
Австрия — 1912 г. — 18,1% п ч
Унгария
Европейска

— 1912 г. — 18,6% »» »

Русия — 1901 г. — 27,2% я я
Финландия — 1910 г. — 11,8% » >»
Италия — 1912 г. — 12,8% м 1'
Франция — 1912 г. — 10,4% п )»
Белгия — 1912 г. — 12,0% п V
Англия — 1912 г. — 9,5% п и
Норвегия — 1912 г. 1 03 00 2S »1 я



** *
Bismarck и социалната реформа

Ма 26 ноември 1884 г. в Райхстага Бисмарк заявил:* 
• Wenn es keine Sozialdemokratie gäbe und wenn nicht eine 
Menge Leute sich vor ihr fürchteten, würden die massigen 
I''ortschritte die wir überhaupt in der Sozialreform bisher 
(¡emacht haben, auch noch nicht existieren.»**

** *
1 квартер — близо 30 кг.

*
Реколтата 1916 г. в целия свят е с 10% по-долна от 

преди войната.
— Канада — 40%
— Америка — 60% по-долна.

** *
Прехраната на страната 1917 г.

Изявления на Бурова:
— Ако не се организира веднага изземването и пре

насянето от Добруджа по 1 милион килограма храни еже
дневно, ще имаме страшна криза до новата реколта.

31. III. 1917 г.*

Данъците върху тютюна
Данъци на фабрикуван Консумация на глан

тютюн на кг грама
Италия 11,93 Марки 530,8
Франция 9,93 марки 923,4
Австрия 5,43 марки 1 330,6
Германия 2,33 марки 1 592,3
Швейцария 0,38 марки 2 085,4
(«Gewerkschaftliche Rundschau», No 4, 1917)

• Пж Stenographische Berichte über die Verhandlingon des Reichstags, 
н l.rglslativperiode, I. Session, 1. Bd„ Berlin 1885, p. 25. (Ред.)

** А к о  нямаше социалдемократи и ако от тях не се страхуваха известен 
i'l'iiH хора, не би съществувал умереният прогрес, който ние изобщо досега 
■ ме постигнали със социалната реформа. (Ред.)



** *
Разноските по войната

С изтичането на 32-я месец от войната (март 1917) 
общите разходи възлизат вече на 400 милиарда лева.

— 132 милиарда на Централните държави
— 275 милиарда на Съглашението

2 милиарда на неутралните
*

— Военните кредити на Америка, като се прибавя! 
(15 милиарда) — стават 420 милиарда.

** *
Salus Patriae — suprema lex*
Salus revolutiae — suprema lex.**

** *
Зверствата на руския царизъм!

Според «Русская воля» с царски заповеди от 1866 до 
редолюцията (март 1917)100 — са обесени и застреляни 
32 706 революционери мъже и жени!

*
Фактори, които улесниха руската 

революция
1. За бързото преминаване на войската на страната 

на революцията — спомогна извънредно много големият 
процент млади и запасни офицери — студенти, участ 
вували по-рано в движенията против абсолютизма.

** *
Битието определя мисленето!

«За общественото производство на своите средства аа 
съществуване хората влизат в определени, необходими,

* Б л а г о т о  н а  о т е ч е с т в о т о  е н а й - в ъ р х о в н и я т  з а к о н .  (Ред.)
* *  Б л а г о т о  н а  р е в о л ю ц и я т а  е  н а й - в ъ р х о в н и я т  з а к о н .  (Ред.)



независими от тяхната воля отношения — отношенията 
пи производството, които отговарят на известна степен 
от развитието на материалните' сили на производството. 
Съвкупността на тия отношения на производството обра
зува икономическата структура на обществото, реалната 
основа, върху която се издига юридическата и политиче
ската надстройка и на която отговарят известни общест
вени начини на мислене.

Начинът на произвеждане материалния живот опре
деля начина на обществената политическа и умствена 
деятелност. Не начинът на мислене обяснява у човека 
начина на живеенето, а напротив — неговият начин на 
жнвеене определя начина на мисленето. . .»

«На известна степен развитие материалните сили. на 
производството влизат в противоречие със съществува
щите отношения на производството или — казано на 
юридически език — с имуществените отношения, в нед
рата на които те са се развивали дотогава. Те разкъсват 
пиритите си — настъпва революционен период.»

(Маркс)101
** *

Научният социализъм
Научното обоснование на социализма се опира на три 

фактора на капиталистическото развитие:
1. На прогресиращата анархия в капиталистическото 

производство, която прави неговата гибел неминуема;
2. На развиващото се обобществление на процеса на 

производството, което създава положителните предпосил- 
кп за бъдещия социален строй;

3. На растящата сила и класовото самосъзнание на 
пролетариата, които се явяват активни фактори за пред
стоящия преврат.

(Роза Люксембург)102
** *

Свободна търговия и протекционизъм
«Нито свободната търговия, нито протекционизмът не 

«•« социалистически принцип. . .»



Доколкото покровителствените мита служат
— за да подпомогнат пораждането на капиталисти 

ческата индустрия, доколкото възходящата буржоазии 
се нуждае от покровителствените мита,

— за да се бори против представителите на феоди 
лизма и против реакционните сили; дотолкова тия мита 
могат да имат революционно действие и значение.

— Но щом буржоазията установи своето господство,
— тогава вече свободната търговия става революции 

нен фактор.
(Маркс)11"

— В тая епоха пролетариатът е против протекцио
низма. ** *

Осемчасов работен ден 
Необходим:

1. За запазване физическите сили от преждевременно 
изтощение; за продължение тъй краткия при днешни к* 
условия човешки живот;

2. За вмъкване в производството част от безработ 
ните

— при намаление на работното време, увеличава 
се нуждата от работни ръце.

3. За увеличение работническите надници
. — чрез намаление числото на безработните, пре 

махва се една от главните причини за понижението пи 
надниците.

4. Осемчасовият работен ден
— като увеличава заплатата — дава възможност 

на работниците да пращат децата си в училището, вмс 
сто във фабриката.

5. Като повдига купувателната сила на работниците, 
спомага за увеличение на производството и за ново нами 
ление на безработицата.

6. Работникът добива повече време за самообразование 
и културни наслади.

7. Добива възможност редовно да посещава своите 
събрания и да се грижи за своята организация.



8. Добива по-голяма политическа зрелост и самостоя
телност. *

íji i¡í

Държавният дълг на Англия —
78 милиарда марки

— За да поддържа курса на своите ценни книжа, 
Англия сключила в Индия един заем от 100 милиона фун
та стерлинги! ** *

Предприятието на Мечконев
На 18 април 1917 — към 2х/2 часа подир обед — 

изнесени 4 бали гьон (повече от 80 кг всяка бала) навън 
от предприятието.

Мечконев, Хр. Сто(.............)* и Апостолов, Рибаров
сами са ги изнесли, качили на колата и ги закарали 
негде.

— Извадени от зимника и премерени 7 бали — 3 да
ли за работа и 4 изнесени навън.

— Делегатът е присъствувал при меренето, обаче 
изчезнал, когато са занесени 4-те бали.

— Могат да установят работниците от работилници
те, коларите — също.

— Ул. «Булевард Дондуков», № 42.
Съобщено на главния интендант генерал Драганов.
12. V. 1917 г. Г. Д.** *

Французките военни разходи
Според официални френски сведения Франция разход

на за войната месечно:
1 780 милиона лева 1. 8. 1914 до 31. 12. 1914
1 900 „ „ 1. 1. 1915 до 31. 12. 1915
2 720 „ „ 1. 1. 1916 до 31. 12. 1916
8 095 „ „ 1. 1. 1917 до днес (април 1917)
За 35 месеца разходвани 85 милиарда и 785 милиона 

лева (от тях 3 милиарда и 875 милиона дадени на съюз
ниците на Франция).



** *
Обезценяване на парите

1 .
2 .

3.
4.
5.
6 . 
7.

60%.

Французката валута е обезценена с 15—16%
Английската валута — 3—4%
Рублата — 62%
Италианската лира — 35%
Германската марка — 45%
Австрийската крона — 56%
Българският лев в сравнение с швейцарския франк-

(«Народ» — 20. IV. 1917 г.)
** *

Третирането на пленниците
На 15. IV. 1917 — младшият подофицер от депот 

(Никола) — нанесъл побой на руския пленник Иван Феи 
боров Смедрин от фабрика «Слава» — в самата фабрика.

— Същият младши се заканил на руския пленник 
Исак Разин, че ще го бие, ако не работи по-хубаво.

**
Суми, дадени за . . .  .

3. VI. 1917 — 100 лв. 
12. VII. 1917 — 40 лв.

*
*

** *
Рушветчия заловен!

На 11 май 1917 — заловен във вземане рушвет 2 50п 
лв. от секретаря на местния комитет Кардалев —

Заловен от финансовите и полицейски власти в кн 
фене «Македония» в момента, когато вземал рушвет.

** *
Кошничарското училище

— Венда Грънчарова. Приета преди пет месеца.
— Желязков заповядал, въпреки правилника, да й сг

Думата не се чете. (Ред)



уигличи надницата на 3 лв. и да се допусне на изпит за 
учителка по кошничарство.

— Желязков заповядал на 10 май 1917 г. да работи 
• «мо до обяд и да й се пише цяла надница.

— През месец май (първите дни) жената на Желязков 
а* явила при управителя на училището Сланина и настоя- 
пила да бъде изпъдена Венда Грънчарова, защото блуд- 
<ишцвала с Желязкова.

Същата Грънчарова се заканвала на управителя, че 
ще направи чрез Желязкова да бъде той изпъден.

— Сланина се оплакал в началото на май пред кмета 
против скандалното поведение на Желязкова.

** *
Преследване на Живко

И а 19 май 1917 г., 9 1/2 часа вечерта, когато няма 
никой в депото освен телефониста, часовият от работил
ницата на Мечконев — войникът Тома Г. Розов отива в 
къщата на Живко и насилствено иска да го закара в де
пото за някакъв разпит (?!).

— Същия ден преди обяд викали в министерството за 
разпит по кражбата на гьон от страна на Мечконев.

** *
Детската смъртност*

На 100 живородени деца в първите си години умират.
1. Германия (1913) — 15,1
2. Австрия (1912) — 18,1
3. Унгария (1912) — 18,6
4. Европейска Русия (1901) — 27,2
5. Финландия (1910) — 11,8
6. Италия (1912) — 12,8
7. Франция (1912) — 10,4
8. Белгия (1912) — 12,0
9. Англия (1912) — 9,5

10. Норвегия (1912) — 6,8
• Същите данни са отбелязани на с. 520. ( Р е д . )



** *
Повече работнички от работници 

в Германия
Според едно съобщение на «Reichsarbeitsblatt» от I 

март 1917 г., съгласно сведенията на болничните каси. 
в Германия има:

3 973 457 жени-работнички 
3 962 625 мъже-работници.

Значи 10 832 жени повече заети в производството.

** *
Осакатяване на Радослав Манов

(отрязани пръстите на дясната му ръка от машина <а 
рязане гьон — щанц машина)

— фабрика «Слава»
— Вчера подир обед (2 юни 1917 г.)
— Машината е поставена над зимника;
— Дюшемето се друса от машината — не е nocía 

вена на бетон.
— Тежка няколко хиляди килограма.
— Друг крояч е отказал да работи по тая причина1 
Поправка:
Машината, на която е осакатен Манов, е траш-маши 

на, която не се тресе.
— Причината на злополуката трябва да се изучи!

*❖  *
Софийския гарнизон

— I допълнителна дружина — 1 600 души
— VI допълнителна дружина — 1 600 души
— артилерия,кавалерия, железо

пътна дружина, аеропланни и 
др. роти

— всичко до — 10 000



** *
- Ципоранов от своя дълг има да получава 50 лв. — 

h, VI. 1917. — внесени
— Цачо Динов — дадени му взаимообразно 40 лв. —

\ VII. 1917 Внесени 17. VII. 1917.
— Платени на Металоработническия съюз104 за смет

ни па Ципоранов — 15,40 лв. 6. VII. 1917.
— Дадени на момчето (................ )* даде (Въжаров) —

40 лв. срещу съхранение. 2. VIII. 1917.
— Да дължат —
— Сава Туцович — 30 лв.

(18. III. 1917)
(повърнал 15 лв. — 10. VI. 1917)

— Живко — 50 лв. 1 Внесени
2. VI. 1917 /  Г. Д.

— Лена Димитрова — 100 лв.
(3. VII. 1917)

— Тодорчо — 10 лв.
(1. VI. 1917)

— П. Златарски — 60 лв.
(взети за масло — 27. XI. 1916)

— Симеон (дърводелец) — 70 лв.
(16. I. 1916) — пов. 45 лв.)

— Нажелезничарчето — срещу парите на съхранение 
дилеми му 30 лв. — 2. V. 1917.

-  На Тодорчо — 50 лв. 24. VIII. 1917.
— На Тодорчо — 20 лв.

29. X. 1917.
** *

Пернишката мина
Управлението й през време на войната се уреди с две 

мповеди по действуващата армия:
№ 270 от 15 април 1916 
№ 103 от 1 май 1916

* Думата не се чете. (Ред.) 

it Георги Димитров, т. 7



** *
Обиколки

— 2 пъти в Перник през април 1917.
— Плевен и Червен бряг — 25, 26, 27 май (5 лв. и 

файтон отиване и връщане).
— Перник — 10 юни.
— Враца — 13 и 14 юни (пътуване от Враца до Ме.гщ I 

с файтон — 15 лв.).
— Варна — 16, 17, 18 юни 1917 г. (за файтон

6 лв.)
— Шумен — 19 юни 1917 (за файтон — 5 лв.).
— Русе — 20, 21 и 22 юни 1917 (12 лв. 4- 5 лв.

17 лв. за файтон).
— Видин — 23, 24 юни 1917 — Русе—Видин (пн|м 

ход — 15 лв.).; Видин—Лом (5 лв.).
— Лом — 25 юни 1917 (4 лв. за файтон).
— Враца — 26 юни 1917 (15 лв. за файтон).

** *
Общински комисии 

Трамвайна комисия —

11 май 1917
29 юни 1917
4 юли 1917
5 юли 1917

11 юли 1917
29 октомври 1917
30 октомври 1917

Финансова комисия
11 юли 1917
6 август 1917 

13 септември 1917



** *
Немски книги за поръчка

Adolf Braun. Die Zukunft der deutschen Sozialdemokra
lle, — Deutsch, nicht englisch, französisch oder russisch. 
(Wien, Volksbuchhandlung Ignaz Brand — 48 Heller).*

** *
Регулационна комисия

1. X. 1917 г.
— преписани в новото тефтерче 1. XI. 1917.

Г. Димитров** *
Адреси — I обиколка

— 16, 17 и 18 юни 1917.
Борис Митев (техническо бюро)
Д. Попов (адвокат)
Г. Илиев (шивач-инвалид)
Матьо Кербел

— 19 юни 1917.
— Стефан Иванов (шивач)

«Стражарска», 23
— Иван Лесичков (книжар)
— Кънчо Алексиев (телеграфист — пощата)
— Светослав Петров (Народната банка)
— Никола Иванов (чрез Лесичков)
— 20, 21 и 22 юни 1917.

Минчо Топалов (шивач)
Руско Христов (адвокат)
Димитър Дковов (книжар, настоятел на 
вестник)
Найден Киров (адвокат-войник) 
Атанасов (също)
Г. Току шев (войник)
Блъсков (рекв. комисия)

* Адолф Браун. Бъдещето на германската социалдемокрация. На нем- 
, mi, п не на английски, френски или руски. Виена. Народна книжарница 
III ниц Бранд — 43 хелера. (Ред.)

Парна

Шумен

\

Русе



Видин

Лом

Враца

Пловдив

Тошка Христова (ръководителка на жои 
ски кръжок)

— 23 и 24 юни 1917.
— Т. Петров
— Хаим Пазанти (кантора)
— Симон Бохоров (кантора)
— Илия Арсов (обущар-самостоятелен)
— Халачев (обущар-самостоятелен)
— Григор Маринов (работник-железар)
— Мито Димитров (обущар)
— 25 юни 1917.
— Беремлиев (учител)

— (от 10 юли до 1 септември няма дл 
бъде в града);

— Трифон Стоянов (обущар-самостоятс 
лен);

— Коста Бакърджиев (шивач)
— Д. Цеков (учител)

— (по седмица в село и в града);
— Никитов (резервния магазинер);
— Стоян Георгиев (сергиджия)
— Ст. Кауфлер (австрийски агент)
— Олга Филипова (учителка)

(жена на Ликов — адвокат)
— Георги Бъчваров (митничарски стрл 

жар)
— Мара Цв. Канова (учителка)
— Мара Евстатиева (жена на Въльо Бонев)
— Донка Стателова (учителка)
— Радка Куцарова (учителка)

(жена на П. Куцаров)
— 26 юни 1917.
— Цено Табаков (обущар)
— Ат. Статков (Окр. съд)
— Ангел Анков (военната болница)

I I  обиколка — 29. VI. 1917 г. (150 лв.)
— 29. VI. 1917.

Местен комитет:
— Делчев (войн. секретар)



тара Загора -

- Халачев (представител в комитета)
- П. Николов (секретар на съвета)

— настоятел
-  Христина Тодорова (парт. агентура — 

секретар на женската социалдемо' 
кратическа комисия)
В. Коларов

-  Женска социалдемократическа комисия
— Христина Тодорова (секретар)
— Тодорка Чолакова 

. . . .строва. . .*
Т. Казанджиев

-  Металоработници
— Д. Грънчаров

-  Шивачи
— Ив. Карабелов

-  Обущари
— Хр. Миланов

-  Дърводелци
— Петър Николов

-  Фабрични
— Тодорка Сотирова

-  Транспортни
— Добри Николов

-  От денкчийска
— Хр. Кърлиев

-  Тютюноработници
— Илия Иванов

-  30. VI. 1917.
-  Местен комитет:

К. Ципоранов
Ангел Чубриков (инвалид)
Божил Дамянов (търговски служещ)

-  Временна синдикална комисия —
— К. Матеев (в съда)

Минчо Стоянов (машинист)
-  секретар-касиер на транспортната сек 

ция
Райчо Андонов (търговски служещ)



«Работнически вестник» се разпространява 
в 180 екземпляра;

Настоятел — А. Чубриков

Сливен — 1 юли 1917.
— Местен партиен комитет

— Ат. Каварджиков
— Никола Кочев (текстилен работник)
— Димитър Василев (касиер)
— Петър Георгиев (секретар)

— Местно синдикално бюро
— Тодор Тодоров (инв.-село)
— Димитър Янев (шивач)
— Леон Г. Марин (металоработник)
— Никола Г. Данчев (текстилец)
— Иван Раковски (телеграфист)
— Стефан Славов (обущар)
— Никола Чакмака (фабричен)
— Тонка Каварджикова (търг. сл\ 

жещ)
— Женска социалдемократическа комисии

— Петър Георгиев (учител)
— Кина Кънева (секретар)
— Зюмбула Фотева (раб. . .)*

— Настоятел на вестника
— П. Георгиев

— Разпространява се от «Работнически 
вестник» — 350 екз. (от тях абонати — 
185 екз.)

Общински съветници, свободни от войската
— Ат. Каварджиков (кмет)
— Щилян Енчев (шивач)
— Стоян Славов (обущар)**
— Димитър Русев (т. служещ)
— Димитър Василев (. . . .)*

* Думата не се чете. (Ред.)
** Името на общинския съветник е Стефан Сл. Кирчев. (Ред.)



Учителска социалдемократическа група
— Петър Георгиев (учител — Сливен)
— Иванка Иванова (с. Чокоба — Сли

венско)
— Тошка Стефанова (учителка............. ,*

Сливенско)
— Мара Кондева (с. Чокоба, Сливенско)

Разпространението на «Работнически вестник» 
по гарите

— Да се организира разпродажбата на 
вестника.

Гара Елисейна — фабриката
— Йордан Куртев (лице, към което мо

жем да се обръщаме по въпроси, отна
сящи се до работниците).

*

Перник — 2 август 1917.

*

— Зайчар —
Лука Стефанов (бръснар)
— настоятел на вестника — 25 екз. 

«Работнически вестник»
(9. VIII. 1917).

** *
Дадени за продукти

На Иванчев — Каспичан — 50 лв.
(за яйца и масло)

на Лазар (преп.) — Г. Оряховица — 30 лв.
за..................*

— М. Топалов (Русе) — 20 лв. за.............



** *

Разпространението на вестника
1. VI I I .  1917 г.

1. София —
2. Пловдив —
3. Русе —
4. Сливен —
5. Перник —
6. Плевен —
7. Бургас —
8. Ст. Загора —
9. Варна —

10. Гюмюрджина —
11. Шумен —
12. Габрово —
13. Г. Оряховица —
14. Т. Пазарджик —
15. Самоков —
16. Ямбол —
17. Търново —
18. Ксанти —
19. Г. Джумая —
20. Берковица —
21. Кюстендил —
22. Дупница —
23. Видин —
24. Радомир —
25. Ловеч —
26. Лом —
27. Свищов —
28. Враца —
29. Добрич —
30. Левски —
31. Попово —
32. Пещера —
33. Провадия —
34. Айтос —
35. Зайчар —

680 (без агенцията) 
450 
450 
350 
350 
300 
200 
200 
160 
140 
130 
100 
100 
85 
80 
80 
70 
70 
50 
50 
50 
47 
40 
40 
40 
25 
36 
20 
30 
25 
30 
15 
10 
25 
25



** *
План за синдикални беседи:105
1. Последната фаза на капитализма

— Империализмът;
— Колониалната политика;
— Създадените от империализма неразрешими чрез 

войната противоречия;
— Банкрутът на империализма в днешната война;
— Империализмът на Балканите.

2. Коренното преобразование на капиталистическото 
общество
— Растящите класови противоречия.
— Последиците на войната и производителните 

сили.
— Капиталистическата частна собственост невъз

можна по-нататък.
— Спасението на човечеството в социалистическата 

форма на производство.
3. Революциите в миналото и пролетариатът

— Великата френска революция
— Революциите в 1848 г.
— Руската революция
— Пролетариатът и завладяването на политическа

та власт
4. Революционните движения в днешно време

— За мира;
— За най-широка политическа демокрация;
— За обединение на народите;
— За завладяване от пролетариата политическата 

власт;
— Осъществяването на социализма — близка исто

рическа задача.
5. Ролята на синдикалното движение в революционна

та епоха
— Отношението между професионалните и класови 

интереси.
— между профсъюзна и класова борба.



— Профсъюзната борба все повече се превръща и 
класова политическа борба.
Синдикатите — училище на социализма,
— революционни гнезда,
— обединяющи центрове за работническите маси

5. Масовата политическа стачка
6. Синдикатите и социалдемокрацията

— Взаимните техни отношения в революционни и- 
движения.

— Единството на пролетарската акция.
7. Специалните задачи на синдикатите

— Защитата на работническите интереси при нови 
те условия.

— Стачните борби в революционната епоха.
— Социалните реформи.
— Сплотяване и подготвяне масите от всяка при 

фесия за революционните борби.
— Организационно сплотяване
— Масово духовно влияние

Социализ. и революц. (.................. )*
За синдикатите

1. Числото на членовете на 15 юли по секции — ра 
ботници и работнички.

2. Число на заминалите в редовете на войската.
3. Равносметка за местните фондове.

*
1. Колко членове са останали на 10 септември 1915 I 

от всички проф. секции — работници и работнички?
2. Колко членове са отишли в редовете на войска и 

от 10 септември 1915 до 15 юли 1917?
3. Колко членове са имали секциите в края на м. м;н'1 

1917 (поотделно работници и работнички)?
4. Колко членове са имали същите секции на 15 юли 

1917 г. — работници и работнички?



5. Какви приходи и разходи е имало в секционните 
фондове от мобилизацията до 15 юли 1917 и каква налич
ност е останала на тази дата?106

* *
Адреси на Транспортния съюз107

— Гара Мездра — Н. Петров (котлар) — де
пото

— Червен бряг — Гр. Чочов (машинист)
— Ст. Г. Пешев (машинист)

— Гара Плевен — П. Ив. Пеев (чиновник)
— Ради Ялъмов (машинист)

— Гара Левски — Петър Сливков (кондуктор)
— Андрея Христов (въгленар)

— Гара Г. Оряховица — Д. Досев (чиновник)
— Диме Иванов (машинист)

— Гара Асенова

— Генчо Генев (шлосер)
— Ив. X. Иванов, К. Саке- 

ларов (шлосер)
— Т. Дренски (кондуктор или 

началник-влак)
— Ст. Топалов (въглищар) 

(нередовен)
— Гара Б¿рисово — Геро Петков (стрелочник) 

(нередовен)
— Гара Попово
— Гара Шумен

— Ст. Чолаков (стрелочник)
— Кънчо Алексиев (телегр.

служител) — гарата няма 
— Гара Каспичан — Цани Тодоров (машинист)
— Гара Гебедже — Ст. Абаджиев (водоснабд.)

— Жеко Митев (работник по 
поддържането)

— Гара Варна
— Гара Свищов

— Харалампи Дончев (депото)
— Тома К. Чернев (чинов

ник) — сега в п. станция
— Райна Илиева (телефонист- 

ка) — Морава



— Гара Сталийска махала
— Иван Гьонев (кантонер)

— Гара Саранбей —
— Антанас Вълков (шлосер)
— Тр. М. Велев (чиновник)
— Г. Спасич (машинист)
(нередовен)

— Гара Пловдив
— Добри Николов (чиновник)
— Иван Андреев (надзорник)
— Георги Карастоянов (чиновник)

— Ямбол — Митарчев
— Гара Раковски — Ат. Терзиев (чиновник)
Гара Т. Сеймен — Кр. Кордов (машинист)

— Н. Стайков (машинист)
Дим. Позитков (нач. станция, града)

Гара Cm. Загора — М. Стоянов (машинист—депото) 
Бургас — Гено Петров (телегр. града)

I I I  обиколка

Гара Левски —
— «Работнически вестник» — връзка от 25 ека., 

други 5 абоната
7. VIII. 1917. — Настоятел: Сливков 
Свищов — 7 и 8. VI I I .  1917

— «Работнически вестник» — връзка 30 екз.
— Евл. Дамянов (войник)

Видин — 9. VI I I .  1917
(Хаим Пизанти) — 40 екз. «Работнически вест
ник»

Русе — 10. VII I .  1917.
— «Работнически вестник» -— 450 екз . — Настоя 

тел: Д. Яковов
— организатор на разпространението на «Работни- 

чески вестник» и брошурната литература
Р. Христов.

— (Руско Христов)
10, 11, 12. VIII. 1917



Каспичан — 13. VIII. 1917.
— Иванов — 35 екз. от «Работнически вестник»

(20 общата агенция 
абонати)

Разград
Михаил С. Иванов 
(шивач) — да му се пише.

*

Варна — 14. VI I I .  1917.
— 180 екз. на «Работнически вестник»
Настоятел: Георги Илиев
— (Димитър Попов)

Женска социалдемократическа комисия: Ив. Димова, 
Фр. Кербел, Македонска, Овчарова — 14, 15 и
16. VIII.

Шумен — 17. VI I I .  1917.
— «Работнически вестник» — 120 екз.

— Настоятел: Ст. Иванов.
— Протест против сменяването на нашия работни

чески представител: Ст. Иванов
Търново — 17. VI I I .  1917.

— 70 екз. от «Работнически вестник»'(без единич
ните абонати — около 30).

— Настоятел: Габровски — Ст. Денчов, предста
вител в комисията
(Н. Габровски)

— Горна Оряховица — 18. VI I I .  1917.
— 90 абоната «Работнически вестник»

(без ръчна продажба) — 140 членове от Захар- 
•ната фабрика

— Диме Иванов и Досев
Плевен — 19. VIII. 1917.

— 300 екз. «Работнически вестник».
— Настоятел: Табаков



Взети книги от Лукановата библиотека

1. Протекционизмът — Sumner
2. Системм избирательнаго права
3. Заметни публициста — Плеханов
4. Стачка рабочих и уголовннх законов
5. Борьба рабочих за полит. свободу Англии
6. Сверхчеловек в современной литературе
7. Петерхофское совещание
8. За двадцать лет.

19. VIII. 191/
IV  обиколка

Пловдив — 25. VI I I .  1917.
— 450 екз. «Работнически вестник» — 26 и 27. VI11 

1917. — Настоятел: П. Николов
Бургас — 28 и 29. VI I I .  1917

— 200 екз. «Работнически вестник»
Настоятел: Христо Манчев

(Ст. Максимов)
Каялий — Захарната фабрика

— 30. VIII. 1917
— 20 екз. «Работнически вестник»
— Ник. Тонов (ковач)

Сливен — 31. VI I I .  1 и 2. IX.  1917.
— 350 екз. «Работнически вестник» — Настоятел: 

П. Георгиев
(П. Георгиев)

Ямбол — 3. IX. 1917.
— 60 екз. «Работнически вестник» — Настоятел 

Ив. Евтимов
(20 от тях в околията) — Много малко!

— Стара Загора — 4. IX . и 5. IX . 1917.
— 180 екз. «Работнически вестник» — (20 в околия 

та)
-— Настоятел: Ангел Чубриков

— Пленнически лагер при Чанокчийските бани 
(Атанас Милойкович, Мих. Лерич, Антич)



— Габрово — 6 и 7. IX . 1917
■— 100 екз. «Работнически вестник». Настоятел: 

Рачев.
(Ръководител на секциите: Н. Радославов)

— Г. Оряховица — 8 и 9. IX . 1917.
— 100 екз. (50 в Захарната фабрика) «Работнически 

вестник».
— Настоятел: Димо Досев.

Ниш — Хр. Ив. Радев (цензор в областта)
** *

Общинските помощи в София
Остатък от заема

— За войнишки семейства — 112 282 лв.
— За невойнишки семейства — 278 812 лв.

** *
Уволнение на държавни служещи

В чл. 44 от Закона за чиновниците са посочени усло
вията, при които може да бъде уволнен държавният слу
жител.

:*с* *
За синдикатите в бъдеще 
(Въпроси за обсъждане)

1. Синдикатите, създадени преди съществуването на 
оформено класово-политическо работническо 'движение — 
запазват пълна независимост от Социалдемократическата 
партия.

2. Впоследствие на синдикатите се гледа като на по
лско и невинно средство за привличането на масите в 
редовете на социалистическото движение.

3. Голямата концентрация на капитала, производ
ството и господството на финансовия капитал, превръ
щането на най-важните индустрии в държавни — ще 
обезсили съвършено синдикалната борба и ще обезцени 
значението на самостоятелната синдикална организация.

4. За държавния пролетариат — а той ще бъде след



войната от най-важните индустрии — синдикалната Сюр 
ба и синдикалната организация изгубва всяко самостои 
телно значение.

— Те всичко ще могат да очакват от политическою 
давление върху държавата.

5. Стачната борба по-рано и след войната.
** *

Забогатяването в Прусия през време 
на войната

В 1916 г. най-големият доход в Прусия на един да 
нъкоплатец бил 29 х/г милиона марки.

Преди 20 години най-богатият данъкоплатец е имал 
само 7 1/2 милиона марки.

Данъкоплатците, които имат през 1916 г. доходи, н<> 
големи от един милион марки, са били 134.

— Преди 20 години такива е имало само 27.
** *

Производството на злато
— Годишното производство на злато е 2 милиарда 

лева.
— Общата стойност на годишното производство на 

стоки в целия свят — 124 милиарда.
Кауцки «Goldproduktion und Verteuerung»)*

** *
Бележки:

5000 работници в четите по поддържането жп линии 
.200 работници от мостовата чета при гара София. 20- 

30 г.
300 работници общо в тракционните работилници н 

депа.
Тия работници изпълняват постоянна работа, а пс 

временна сезонна работа. Всички тия работници, особено

* Производството на злато и поскъпването. (Ред.)



от поддържането и мостовата чета, не са назначени със 
шповед, защото назначаването им става според член 12 
от^Правилника за работниците по поддържането по БДЖ 

*— 20 души сръбски работници за разчистване
** *

— Съединените щати имат 115 милиона жители.
** *

Doppelzentner =  100 кг.
Един фунт =  500 грама

** *
Пресметнато е, че стойността на запасите от пари 

(монети и ...........)* в страните на съвременното капитали
стическо производство е била:

Злато: Сребро:
1831 — 2 790 000 000 10 350 000 000
1880 — 14 462 500 000 23 007 500 000

** *
Революциите във Франция

1792 — Великата френска революция 
1814 — Реставрация на монархията
1830 — Сваляне на Карл I

— възстановяване Юлската монархия
— Луи Филип

1831—1834 — Безуспешни въстания срещу монар
хията.

1848 — Сваляне Луи Филипа
— Възстановяване републиката.
— Председател — Луи Бонапарт 

1850 — Реставриране на монархията
— Император Бонапарт

* Не се чете. (Ред.) 
ЛГ< Георги Димитров, т. 7



1871 — Войната с Прусия. Поражението при Седап и 
Мец на французите.

— Свалянето на Бонапарт.
— Париж — Комуна.

Във Версай — републиканско правителство.
— Навлизане в Париж на германски войски.
— Смазване Комуната (масово разстрелване на 

комунарите — погребани повече от 6500 ко 
мунари).

— Възстановяване републиканското управление

** *
Цимервалдската конференция108 се свиква в Стокхолм 

на 10 август 1917.
Дневен ред:
1. Отчет на Интернационалната социалистическа ко 

мисия;
2. Цимервалдските партии и пролетарското движение 

за мир във воюващите държави;
3. Отношение към конференция на Руския работничо 

ски съвет;
4. Аферата с Грим.

— Едновременно ще се състои и Интернационали;! 
женска конференция.

** *
Исторически данни

Класическа литература (период на разцвет).
— За французите — епохата на Расина, Корнейла. 

Боало, Молиера;
— За германците — Лесинг, Шилер, Гьоте;
— За русите — Пушкин, Лермонтов и пр.
— За цялата европейска цивилизация — разцветът на 

древна Гърция и Рим.
Античната цивилизация
— продължавала 15 века
— 10 века преди Христа и 5 след него.



— Западната Римска империя — паднала в 476 г. 
4'лед Христа.

— Средни векове — VI—XIII векове.
— Възраждание (Ренесанс) — XIII (средата) до края 

lin XVI столетие.
*

Вселенски събори — (IV—IX векове)
*

Троянската война (от която се започват войните, 
познати в историята) — предполага се да е станала меж
ду 1300 и 1200 година преди Христа.

*
Признаване християнската църква става в 313 г. от 

Константин във Византийската империя.
*

Финландия откъсната от Швеция и завладяна от Ру
сия през 1740 г.

*
Седемгодишната война — 1756—1763, участвували от 

една страна Австрия, Русия, Саксония, Германия и 
Франция, а от друга — Прусия, поддържана от Англия.

*

Българската държава е образувана на Балканите в 
679 година.

*

Първоначално огнище на славяните около Краков и 
Киев.

— Разделени на две групи
— едната (западната или сръбско-хърватската) сляз

ла от Карпатите и Tampa в западните части на Балкан
ския полуостров

— другата (източната славянска група) е дошла на 
полуострова през Прут и Долния Дунав от Североизток 
н се е изляла върху цяла Мизия, Тракия и Македония, 
чак до Епир и Тесалия.



** *
— Парижкият трактат (1856 г.) след Кримската u«»il 

на (1854—1855).
— Берлинският трактат (1878) след Руско-турска! а 

война (1877—1878 г.).
** *

Железни пътища:
През 1845 г. в Европа е имало всичко: 9159 кило 

метра;
През 1906 г. — 325 000 километра!
През 1906 г. в Съединените щати 350 000 километра,
в Канада — 30 000 километра.
В 1905 г. са пренесени писма:
Германия — 3152 млн. писма
Франция — 1020 млн.
Великобритания — 3359 млн.
Австро-Унгария — 1273 млн.
— В цяла Европа — 11 милиарда писма!

** *
Работната сила

«Под думата работна сила или работоспособност 
казва Маркс, — ние разбираме съдържанието на физичс 
ските и умствените способности, които съществуват в ти 
лото, в живата личност на човека, и които той туря и 
движение, когато произвежда каквито и да било потрг 
бителни ценности.»109

** *
Parvus — истинското му име — Dr. Helphand.

** *
Бургаски окръг

— Земите от 48 лв. декар преди две години, сега 
110 лв.

— Реколтата слаба; почти наполовина от нормалната,



** *
— Бюджетът на Сливенската община за 1918 г.

ат ооо лв.
— дългове от тях 104 000.
— Пленнишки лагер
— 5—6 хиляди сръбски и румънски пленници. 
Всекидневно мрат по 10—15 и повече. Настояща

гробница. ** *
Ревизиране от страна на Министерството 

увеличението на заплатите
— С писмо № 1474 от 31. VII. 1917 Министерството 

утвърждава решението на комисията в Бургас за уве
личение:

със заплати до 50 лв. — 100%;
, 51—100 лв. — 85%;
„ 101—150 лв. — 70%;
„ 151—200 лв. — [50%

вместо по-голямото увеличение, искано от комисията: 
150, 100 и 85%.

Каялийската захарна фабрика предлага да брои на 
комисията 30 000 лв. и тя да уреди сметките с работни
ците по Закона за заплатите!

** *
Квартер =  290,7 литра.

** * ч
Да се достави:
Dr. Fritz Mender. Das moderne Zollschutzsystem. Zürich, 

1916. Arh. Institut Prell Füssli — 4,20.*
** *

Положението на фронта
1. Преди два месеца (от 20. IX. 1917) в 49 полк били 

намерени в окопите и в другите места по позициите пие-
* Д-р фриц Мендер. Модерната покровителствена'* митническа система. 

Цюрих, 1916. Арх. институт Прел фюели. (Ред. )



ма, в които се изтъквало, че войната трябва вече да се 
свърши, че трябва да се свали правителството и ce ripai н 
при руското и че самите народи трябва да възстановя i 
мира.

— Преписи от тия писма ротните командири прочели 
пред ротите си и поканили всички войници свободни д« 
кажат мнението си.

— Никой не се обадил.
20. IX. 191/

*

От 9 дивизия съобщават:
1. Наредено до ротните командири да следят, щом 

забележат в ротите си неблагонадеждни войници, да съоб
щават на по-горното началство, за да бъдат веднага мах 
вани оттам — пращани в други, по-малки части, в тила 
или давани под съд, но да им се отнеме възможността да 
влияят върху ротите.

2. Ротните командири да задържат от всеки войник пи 
едно писмо, за да се знае всекиму почерка от начал
ството.

3. Ежеседмично да се дават по на десетина войника, 
предимно селски, отпуски. Те донасят от селата храни
телни продукти за себе си и за другите войници и с това 
се допълня прехраната им. С такива продукти селските 
войници търгуват на фронта.

4. Щом в някой полк се забележи някакво брожение 
или бунт, веднага се обявява за заразен и се напълно изо- 
лирва от другите части.

5. Сношението между войниците от разни полкове 
става само със специален билет. Такива билети все по- 
рядко и по-мъчно се издават, за да няма чести сношенин 
между войниците от разните полкове.

6. Сношенията между войниците от един и същ полк, 
когато са на позиция, са невъзможни. Само когато са в 
почивка, могат да се срещат по-често и свободно.

7. Срещу 9 дивизия са англичани. Заявявали, че им 
е дотегнало и не желаят вече да се бият. Често между 
нашите и англичаните става неофициално примирие. Ни-



какво ожесточение помежду им. Много англичани дезер- 
тират.

8. В съседен участък има насреща сърби. Същото на
строение у тях. Тоже никаква враждебност. Не се пре
дават обаче, защото знаят за жестоките отношения спря
мо сръбските пленници и население.

9. На ротните командири е предписано да не пречат 
па войниците да говорят по войната и мира, но винаги 
да участвуват в тия разговори и увещават войниците, че 
от България не зависи спирането на войната.

10. За провинилите се войници и за неблагонадежд
ните има при полковете специални поправителни дружини.

20. IX. 1917
*

— Артилерията държи фронтовете.
— Ако не е тя — никакъв бой.

** *
Да се достави
Sozialpolitik im Kriege und nach Friedensschluss.

— Professor Dr. Stephan Bauer.
— Zürich, Kommissionsverlag der Buchhand

lung des Schweizerischen Grütlivereins.
Schweizerische Vereinigung zur Förderung des internatio

nalen Arbeiterschutzes.
— Basel*

(Да се изискат изданията му.)
П у б л и к у в а н о  з а  п ъ р в и  п ъ т  в: 

е Н а у ч н и  т р у д о в е  н а  В П Ш  
<С т . Д и м и т р о в » .  Л* 2 6  ( И с т о р и я ) .

1 9 6 6 .  с. 3 8 6 — 4 1 2
П е ч а т а  се по  т е к с т а  

н а  Б е л е ж н и к а

• Социалната политика през време на войната и след сключването на 
мира. — Проф. д-р Стефан Бауер, Цюрих, Комисионно издателство на кни
жарницата на швейцарското дружество Грютли. Швейцарско дружество за 
Поощрение на международната защита на труда — Базел. ( Р е д . )



П Р И Л О Ж Е Н И Е



КАРЛ ТЕСАРС
(Некролог)

Една дълбока скръбна вест ни иде от Будапеща: 
Карл Тесарс, един от старите и самоотвержени водители 
на унгарското работническо движение, един от най-въо- 
душевените предани борци на модерното унгарско син
дикално движение, е починал на 18 т. м. на 61-годишна 
възраст.

Карл Тесарс бе по професия лекар и като такъв той 
е вземал активно участие в работническите борби още 
по онова време, когато унгарските власти преследваха 
пай-брутално движението на работниците и не допуска
ха основаването на никакви работнически организации. 
Тогава самоотвержените съзнателни работници в Буда
пеща са били принудени да действуват конспиративно 
н един измежду най-смелите и най-непоколебимите дей
ци в техните тайни срещи и събрания е бил Карл Тесарс.

След основаването на локални организации Тесарс 
става ревностен борец за синдикалната централизация. 
След основаването на професионалните работнически 
съюзи по инициатива на Тесарс се полагат основите на 
Унгарския синдикален съвет110 (Общия синдикален ко
митет), чийто председател Тесарс бе до смъртта си. Най- 
добрите си сили Тесарс е посветил за изграждането на 
Металоработническия съюз, най-мощната синдикална ор
ганизация в Унгария, в работите и борбите на която Те
сарс е непреставал да взема видно участие въпреки бо
ледуването си през последните години.

Освен синдикалното движение и Унгарската партия111 
изгубва в лицето на Тесарс един от най-добрите си бор-



ци, защото от десетилетия насам той е вземал най-живо 
участие в политическите борби на унгарския пролетариат. 
До деня на смъртта си Тесарс бе член на Централния 
комитет на Унгарската партия. През време на брутални
те преследвания Тесарс е бил винаги на своя пост и е 
понасял със стоицизъм жертвите, които неговото убеж
дение му е налагало. Тесарс заедно със стотици и хиляди 
дейни унгарски другари неведнъж е лежал в затвора 
през тая епоха на черен терор против унгарското социа
листическо движение.

Тесарс има големи заслуги и в борбата за извоюване 
на работническото законодателство, такова, каквото то 
съществува днес в Унгария. Той е развил особена дей
ност и в областта на работническото кооперативно дви
жение. Днес работническите потребителни дружества 
в Будапеща броят 30 000 членове.

Тесарс бе убеден привърженик на единството на по
литическото, синдикално и кооперативно движение.

Карл Тесарс е лично познат на софийските работни
ци: през пролетта на 1910 г.* той удостои с присъствието 
си конгреса на Общия работнически синдикален съюз11-, 
както и оня на Металоработническия съюз113 в София, 
на които бе делегиран от Унгарския синдикален съюз 
и унгарския Металоработнически съюз. Делегатите на 
тия конгреси, както и присъствуващите в тях работници 
помнят назидателните съвети, които тоя стар и кален в 
борбите работнически водител им даде в своите привет
ствени речи: само едно работническо движение, казваше 
той, изградено върху принципите на непримиримата 
класова борба и върху неразривното единство между 
политическата и синдикална борба, само едно работни
ческо движение, централизирано, в което дълбоко са 
вкоренени социалистическите идеи и което, борейки се 
за непосредствени придобивки днес, не изпуска изпрсд- 
вид крайната цел на общата освободителна борба — само 
такова движение може да се развива успешно, само то 
може да върви от победа към победа.**

Карл Тесарс извлече най-добри впечатления от на
шето младо издигащо се работническо движение. Тия си

* Печатна грешка. Годината е 1911. (Ред.)
** Вж «Работнически вестник», № 133, 13 април 1911 г. (Ред.)



впечатления след завръщането си от София той изложи 
в статии, печатани в унгарския партиен орган « У о Ш б - 
Б ^ тте»  и в органа на унгарския Металоработнически 
съюз*, както и в международната синдикална конфе
ренция в Будапеща през 1911 г.114, в която той даде 
всичката си авторитетна подкрепа на нашата делегация 
при разискванията по спора ни с общоделската синдикал
на организация, за чието изхвърляне от Интернационала115 
немалко допринесе и неговата решителна дума.

Смъртта на тоя достоен мъж е една тежка и непрежа- 
лима загуба за унгарското работническо движение. Бъл
гарските работници споделят скръбта на унгарските си 
другари и с признателност ще си спомнят за Карл Те
сарс, верния и безукоризнен пролетарски борец и учител.

*

Вчера нашата партийна и синдикална централи из
пратиха в Будапеща следната съболезнователна телегра
ма:

«Узнали едва днес скръбната вест за кончината на 
другаря Карл Тесарс, изказваме на унгарския пролета
риат най-сърдечно съболезнование за незаменимата за
губа на един от най-добрите и неуморимите му предни 
борци, когото и българските работници имаха случай 
да опознаят и ценят.»

За партията: Г. Кирков 
За Синдикалния съюз: Г. Димитров

Печата се по текста 
на в. «•Работнически вестник»

В. <сРаботнически вестник», 
№ 32, 26 май 1916 г.

Отнася се~за в. «Ме1а11 — ипс! — Е1зепагЬеИег». (Ред.)



ЗА СИНДИКАЛНИТЕ 
ЧЛЕНОВЕ,

НЕВЪЗОБНОВИЛИ ЧЛЕНСТВОТО СИ
София, 10 юни 1916 г.*

Осем месеца вече се минават от обявяването на вой
ната, през което време въпреки големите трудности всич
ки наши професионални съюзи продължиха своето фун
кциониране, а все още има тук-там членове, които и до
сега не са възобновили членството си и не изпълняват 
членските си задължения.

Ако поради малочислеността на немобилизиранптс 
синдикални членове в дадено място не може да съществу
ват професионални секции и да имат редовен организа
ционен живот, както това е в по-големите градове на стра
ната, то нищо не пречи на тия малцина членове да изпра
щат направо до секретариата на Синдикалния съюз член 
ските си вноски, да бъдат абонати на «Работнически вест 
ник» и по тоя начин да поддържат редовно своето член 
ство и връзките си с движението и през време на войната.

Предупреждават се прочее за последен път всички 
такива синдикални членове, че ако те до края на текущия 
агитационен месец юни не възобновят своето членство и 
не изплатят дължимите си вноски, никакви техни изви 
пения след войната не ще се зачитат и тогава ще трябва 
да се записват като съвършено нови членове, изгубвайки 
предишните свои права.

Тия членове, в местността на които няма секция от 
професията им, могат да пращат своите вноски напрано 
до секретариата на Синдикалния съюз, Георги Димитров, 
Народен дом, София.



Синдикалните членове, които са без работа и по тая 
причина не са възобновили членството си, трябва да съ
общят това веднага на синдикалния секретариат и да 
посочат точния си адрес.

Умоляват се другарите, които познават синдикални 
членове, невъзобновили членството си, да им обърнат 
вниманието върху горното предупреждение и да им въз- 
действуват да станат отново редовни членове на своите 
професионални съюзи.
В. € Работнически вестник». 

№ 44, Ю^юни 1916 г.
Печата се по текста 

на~в. *Работнически вестник»



до всички
СИНДИКАЛНИ ЧЛЕНОВЕ

София, 13 юни 1916 г.*

До 26-ата седмица включително трябва да платят 
членските си вноски през агитационния месец юни всич 
ки синдикални членове, които са на работа. Приключ 
ването на първото полугодие от текущата година не би- 
ва да завари нито един член нередовен!

Изплащането на членските вноски ще бъде сега най 
доброто мерило за степента на съзнанието, предаността 
и привързаността на синдикалните членове към тяхната 
организация, за любовта им към тяхното собствено дели, 
за вярното им схващане положението, в което живеят, 
и големите и важни задачи, които предстоят на профе 
сионалните съюзи и цялото работническо движение след 
войната.

Нека прочее нито един синдикален член не остане 
назад в изпълнението на своите членски задължения, <н 
които зависят в най-голяма степен днешните и утрешни 
успехи на нашето движение!

В . « Работ нически вест ник». П ечат а се по текста
№  4 5, 1 3  юни 19 16  г. н а  в. «Работ нически вестник»



ПО ОПРАВДАВАНЕТО 
НА ПОМОЩИТЕ 

ОТ СЪЮЗИТЕ И ФОНДА
София, 14 юни 1916 г.*

Напомня се още веднъж на секретарите на местните 
синдикални комисии на професионалните секции, че 
срещу всяка сума, изпратена им от Централната синди
кална комисия, за подпомагане членове или семейства, 
трябва своевременно да повръщат разписка, подписана 
от лицата, на които са дадени помощите. За да бъде 
редовна, всяка такава разписка трябва да съдържа след
ните сведения: 1. Името на члена, комуто е отпусната 
помощта; 2. На кой съюз е член; 3. Мобилизиран ли е 
или безработен; 4. Нему лично ли е отпусната помощта 
или на семейството му, и 5. От фонда или от съюзната 
каса е дадена помощ. — Разписката обезателно трябва 
да носи датата, когато е предадена помощта, и градът, 
в който е изпратена. Нека другарите си вземат бележка 
от това повторно напомняне и строго го съблюдават, 
за да не се създават нередовности и излишна работа на 
секретариата на Синдикалния съюз. За които помощи 
още не са изпратени оправдателните разписки, другарите 
нека веднага сторят това.

В. «Работнически вестник», Печата се по текста
№46, 14 юни 1916 г. на в. «Работнически вестник»

* Дата на публикуването. (Ред.) 

.41» Георги Димитров, т. 7



УСИЛВАЙТЕ ФОНДА!
София, 15 юни 1916 г.*

До 31 май т. г. са дадени помощи на семействата па 
мобилизираните организирани работници и на безра
ботни членове от фонда пет хиляди и двеста лева. И топа 
подпомагане продължава и се разширява всекидневно.

Фондът за работническите семейства и безработните 
се превърна в един истински фонд на класовата проле
тарска солидарност.

Намиращите се на работа организирани работници и 
работнички и съчувственици на социализма със своята 
скромна лепта облекчават тежкото положение на своите 
безработни и гладуващи другари, на бедствуващите се
мейства на мобилизираните синдикални и партийни чле
нове, намаляват техните лишения и страдания, подпо
магат ги да издържат с бодър дух и запазени сили тежко
то време на войната.

Имайки предвид грамадното значение на тоя фонд на 
класовата солидарност, усилвайте го непрестанно, съ
бирайте помощи за него при всеки удобен случай!

В. «Работнически вестник», Печата се по текста
№ 47, 15 юни 1916 г. на в. «Работнически вестник >•



ОТЧЕТИТЕ
НА СИНДИКАЛНИЯ СЪЮЗ 

ПРЕДИ ВОЙНАТА
София, 16 юни 1916 г.*

Препоръчва се на местните синдикални комисии и 
отделните другари да се погрижат през агитационния 
месец юни да разпространят отчетите на Синдикалния 
съюз за 1912 и 1913 г.** и за 1914 г. и I полугодие на 
1915 г.***,. излязъл току-що преди обявяването на вой
ната. Необходимо е синдикалните и партийните другари 
да се запознаят добре със състоянието на нашето синди
кално движение до войната и да използуват съдържащите 
се в тия два отчета материали в своята агитация между 
неорганизираните работници и работнички. — Двата 
отчета заедно струват 30 ст. и постъпилите суми от про
дадените екземпляри ще бъдат в полза на фонда за ра
ботническите семейства и безработните. Отчетът се 
доставя от секретариата на Синдикалния съюз в София.
В. «•Работнически вестник». Печата се по текста

Мг 48, 16 юни 1916 г. на в. «Работнически вестник»

* Дата на публикуването. (Ред.)
** Синдикалното движение в България 1904— 1913. Отчет на Синди« 

калния комитет, поднесен на Десетия синдикален конгрес — 25 май 1914 г. 
С., Парт. соц. к-ца и п-ца, 1914, 24 с. Вж Съч. Т. 4. С., 1983, с. 383 — 409. 
(Ред.)

*** Отчетна Комитета на Общия работнически синдикален съюз в Б ъ лга 
рия за 1914 и I полугодие на 1915 г. Вж Съч. Т. 6. С., 1984, с. 2)3 — 242. (Ред.)



КОНТРОЛАТА 
В СИНДИКАТИТЕ
София, 19 юни 1916 г.*

За да не се допускат грешки и нередовности с член 
ските вноски и другите приходи, постъпващи за каете 
на професионалните съюзи, редовната и ефикасна контри 
ла в синдикатите е една голяма необходимост.

И тая контрола представлява толкова по-голяма необ 
ходимост сега, през време на войната, именно поради 
обстоятелството, че професионалните секции и техните 
касиерски длъжности се намират почти изключително и 
ръцете на млади и не дотам опитни другари и другарки. 
Неборавили достатъчно с парични операции, те лесно 
биха могли да допуснат някои опущения и нередовност, 
които биха компрометирали тях лично и биха подрови
ли доверието на синдикалните членове към организация 
та им.

Едно от най-важните условия за редовното поспа I 
ване на членските вноски в синдикатите е — членовете 
да бъдат съвършено сигурни, че техните вноски отиват 
по предназначението си, че нито една стотинка от спи 
дикалните средства не може да пропадне.

Ето защо контролните комисии в професионални и- 
секции под ръководството и с помощта на местните син 
дикални комисии трябва редовно, най-малко веднъж в 
месеца, да правят ревизии на своите настоятелства и сне 
циално на касиерите и навреме да предупреждават всич 
ки възможни грешки и нередовности. Добре е да се правя I 
ревизии на касиерите и по-често, като им се съдействувн



всячески да изпълняват успешно и точно своята трудна 
работа, особено по отношение събирането на членските 
вноски и изправлението на нередовните членове.

В своята контрола контролните комисии трябва да 
следят също дали се предават редовно и своевременно по
мощите, изпращани от съюзите и фонда за членове на тех
ните секции, както и общата дейност на секционните на
стоятелства — дали тая дейност е напълно съобразна с 
постановленията на съюзните устави, решенията на син
дикалните конгреси и разпорежданията на Централната 
синдикална комисия.

Контролните комисии при това трябва винаги да про
веряват и заверяват местните ведомости и равносметки на 
своите секции, преди да бъдат изпращани на Синдикалния 
секретариат в София, и да се грижат тяхното изпращане 
заедно със сумите да става всеки месец най-късно до 10 
число.

Другарите от контролните комисии трябва добре да 
схванат своите длъжности и да ги изпълняват винаги с 
необходимото усърдие и акуратност, като не забравят, 
че важната задача на контролата е не да констатира и 
порицава допуснатите грешки и нередовности, а да пред
пазва настоятелствата и техните касиери от допуска
нето на каквито и да е грешки и нередовности.

13. «Работнически вестник», 
№ 50} 19 юни 1916 г.

Печата се по текста 
на в. «Работнически вестник»



ЗАКОНОДАТЕЛНО ПРЕДЛОЖЕНИЕ 
ОТ ПАРЛАМЕНТАРНАТА ГРУПА 

НА РАБОТНИЧЕСКАТА 
СОЦИАЛДЕМОКРАТИЧЕСКА ПАРТИЯ 
ПО ЗАПЛАТИТЕ НА РАБОТНИЦИТЕ 

И СЛУЖЕЩИТЕ ОТ ЧАСТНИТЕ 
ПРЕДПРИЯТИЯ 

ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНА*116

Г-да народни представители! Скъпотията на живота 
у нас през време на днешната война достигна чудовищни 
размери. От м. юли 1914 г. до м. юли 1916 хранителните 
продукти са поскъпнали средно със 188%, отоплителните 
материали — 210%, а облеклото — 317%, докато за съ
щото време поскъпването на хранителните продукти и 
Германия и Франция е 58%, в Англия — 40%, и Швей
цария — 20%.

Между това извършената напоследък от Общия ра
ботнически синдикален съюз анкета върху размера иа 
работническите надници, която засяга най-важните пред
приятия, функциониращи през време на войната, уста
новява, че в 80% от тия предприятия работническите 
надници, въпреки посоченото поскъпване на живота, 
са запазили същите размери, които са имали преди мо
билизацията, в 11% са дори намалени и само в 9% са 
незначително покачени.

Стопаните на частните предприятия, възползуваш! от 
съществующите изключителни условия, при които са 
поставени работническите синдикати — единствените 
регулатори на работническата надница, — и от тяхната 
невъзможност ефикасно да реагират срещу факторите, 
понижаващи цената на труда, злоупотребяват безоглед 
но с използуването на женския и детски труд и прибиг-

* С малка редакция и някои съкращения от цензурата предложсши-г 
е публикувано в «Работнически вестник», К» 85, 3 август 1916 г. (РгО.)



ват към разни други средства, за да държат заплатите на 
работниците на едно непоносимо ниско равнище.

В самите предприятия, които изработват облекло и 
други предмети за нуждите на армията и реализират гра
мадни печалби, положението на работниците е също тъй 
мизерно, защото в поемните условия, приготовлявани 
от обществените учреждения, никога не се предвижда 
клауза за задължителна минимална заплата съобразно 
със съществуващите условия на живота, която предприе
мачът да плаща на работниците си.

От друга страна, десетките хиляди работници и слу
жещи в частните предприятия, които сега са в редовете 
на войската, след като години подред са създавали на сво
ите господари печалби, днес не получават никаква за
плата и заедно със своите семейства са изложени на край
на мизерия. И това става в един момент, когато голяма
та част от тия предприятия функционират и през време 
на войната и продължават да добиват — както това по
казват самите им баланси — големи печалби.

След като държавата осигури заплатите на своите мо
билизирани служещи и работници и напоследък предвидя 
тям и на всички други свои служещи и работници и спе
циално добавъчно възнаграждение поради скъпотията, 
макар и в един размер не напълно задоволителен, тя не 
бива да се спре насред пътя и да изостави на произвола 
на съдбата хилядите български граждани, които като 
частни наемници не по-малко от държавните служители 
търпят тежестите на войната и скъпотията.

Държавата прочее е длъжна да се намеси и за уреж
дане положението на работниците и служещите от частни
те предприятия, като на ония от тях, които се намират 
в редовете на войската, узакони плащането на заплатите 
им и през време на войната от частните предприятия, де- 
то са работили, и запазване след демобилизацията мес
тата, които са заемали преди мобилизацията, .а за работе
щите сега наложи едно увеличение на заплатите им поне 
с 50%.

Напълно основателно и справедливо е стопаните на 
частните предприятия да понесат подобно задължение, 
толкова повече че тъкмо те са, които ще извлекат големи
те облаги от резултатите на войната.



Намесата на държавата в случая е наложителна и не 
търпи никакво по-нататъшно отлагане.

Предвид на всичко това парламентарната група па 
Работническата социалдемократическа партия, изпъл
нявайки своя дълг към работническата класа, внася и 
Народното събрание приложения тук законопроект п 
настоява да се постави в едно от най-близките заседания 
на камарата на дневен ред за разглеждане и приемане.

Проект

З А К О Н
ЗА ЗАПЛАТИТЕ НА РАБОТНИЦИТЕ

и с л у ж е щ и т е  от ч а с т н и т е  п р е д п р и я т и я
ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА

Чл. 1. Заплатите на работниците и служещите, зае
ти на работа през време на войната в частни предприятия 
(банки, акционерни и застрахователни дружества, тър
говски кантори и магазини, фабрики, работилници, ми
ни, кариери и всички други заведения, в които се изпол
зува наемен труд), се увеличават с 50%, начиная от I 
август 1916 г., безразлично дали тия заплати са на ме
сец, на ден, на час или на изработен предмет и без срещу 
това да се увеличава съществующето работно време.

Чл. 2. Веднага след влизането в сила на настоящия 
закон специални комисии за всяка отделна местност, 
състоящи се от представители на Министерството на тру
да и на работническите синдикати, констатират разме
рите на плащаните до 1 август 1916 г. заплати за раз
ните категории работи и служби във всички предприятия 
и установяват новите заплати чрез прибавяне увеличе
нието от 50% към констатираните размери.

Същите комисии следят и за точното прилагане във 
всички частни предприятия и за всички работници и 
служещи горната наредба.

Чл. 3. Стопаните на частните предприятия, които не 
се съобразяват с постановленията на настоящия закон, 
се наказват за всяка платена без определеното увеличе



ние надница с глоба от 5 до 50 лева в полза на фонда за 
работническите застраховки.

Чл. 4. В поемните условия за даването на предприе
мачи от страна на държавата, окръзите и общините из
работването на каквито и да е предмети се определя една 
достатъчна, съобразно съществующите условия на жи
вота, минимална заплата за работниците, които ще из
работят тия предмети, размерът на която се установява 
от специална комисия, състояща се от представители на 
Министерството на труда и на работническите синдикати.

Чл. 5. Частните предприятия, които функционират 
и през време на войната, плащат на своите служещи и 
работници, намиращи се в редовете на войската, запла
тите, които тия служещи и работници са получавали до 
мобилизацията.

Чл. 6. След демобилизацията всички служещи и ра
ботници от частните предприятия се повръщат на същите 
места, които са заемали до преди повикването им в ре
довете на войската.

Чл. 7. Частните договори между работници и госпо
дари, които противоречат на настоящия закон, са нева
лидни.

София, 1 август 1916 г.

Вносители: Д. Благоев, Г. Димитров, Т. Луканов, 
Т. Петров, К. Ципоранов, В. Коларов, Ю. Юрданов, Г. 
Кирков, X. Кабакчиев, К. Тошев, Г. Попов.

Предложението е подписано от още 22 народни пред
ставители от другите парламентарни групи; редовно е 
внесено в камарата съгласно изискванията на правилни
ка и би трябвало да бъде поставено на разглеждане и 
приемане от Народното събрание поне през втората по
ловина на сегашната сесия, след като това не стана по- 
рано.

Печата се по текста 
на оригинала



АГИТАЦИОННА 
СИНДИКАЛНА АКЦИЯ

По решението на Централната синдикална комисия 
времето от 15 декември т. г. до 10 януари 1917 г. се опре
деля за една специална агитационна акция във връзка 
с приключването на съюзната година. През тоя период 
професионалните секции, техните настоятелства и от
делни членове ще трябва да положат особено големи 
грижи: 1. За изплащане на членските вноски до 31 декем
ври 1916 г. от страна на всички членове; 2. За привличане 
нови членове из средата на неорганизираните работници 
и работнички; 3. За записване на нови абонати на 
«Работнически вестник» и 4. За усилено събиране по
мощи за новоучредения фонд «Работнически вестник». 
Постигнатите от всяка секция резултати през агитацион
ния период ще бъдат отбелязани в равносметките и ве
домостите на секциите за декември, които трябва да се 
изпратят на Синдикалния секретариат в София веднага 
след приключването на акцията.
В. «Работнически вестник», 

№ 192, 12 декември 1916 г.
Печата се по текста 

на в. «Работнически вестник»



В ЗАЩИТА
НА ШИВАШКИТЕ РАБОТНИЧКИ 

ОТ ИНТЕНДАНТСКАТА РАБОТИЛНИЦА 
ВЪВ ВРАЦА

Питане до военния министър 

София, 9 март 1917 г.*

Военното интендантство в гр. Враца е организирало 
една шивашка работилница за изработване на войнишко 
облекло, в която работилница е реквизиран трудът на 
повече от 100 работнички жени и деца. Всички работнич
ки са поставени при едни от най-убийствените условия. 
Всички работят в едно помещение, тясно за толкова ду
ши, нетоплено.

От дишанието на всички работнички въздухът става 
извънредно одушлив и предаванието на всяка зараза 
става много лесно. Помещението се държи крайно не
чисто, а въздухът е пълен с влакна от платовете.

Заплатата им е на ден, а управлението не определя 
по колко парчета да изработи всяка работничка. Тези, 
които работят панталони, им се определя да изкарат 
дневно по 15 панталона. Докато в нормално време се 
плащаше по 1,50 на панталон, днес работничките са при
нудени срещу 4 лева да изкарат 15 панталона въпреки 
баснословната скъпотия.

Вечер работничките излизат от работа с треперещи 
от преумора ръце и крака. Че всичко това е вярно, по
казват многократните припадъци на работничките. Но 
още по-интересно е обстоятелството, че определената 
работа на припадналата работничка се раздава пропор
ционално на останалите работнички за доизкарване и 
вместо по 15 панталона стават 16—17. Но въпреки тия 
тежки и непоносими от никой друг, освен от нуждающите

Дата на оригинала. (Ред.)



се работнички от своята прехрана условия, заплатите на 
тия работнички не са плащани от 1 октомври 1916 година.

На тези войнишки майки, жени и сестри помощ не 
се дава от Комитета за подпомагане войнишките семей
ства, защото са на работа и «изкарват прехраната си» по 
показания начин и чрез едно шконтиране на цялото си 
здраве, което сигурно след шестмесечен при подобни ус
ловия труд ще бъде разбито.

Днес, когато мъжете, братята и сестрите на тия ра
ботнички са по бойните полета, днешната класова държа
ва, вместо да им защити интересите, ги е подложила на 
най-жестока експлоатация, която ги води към бавна, по 
сигурна смърт; ето защо питаме господина военен минис
тър:

1. Известно ли му е, че в поменатите работилници 
трудовите условия са крайно непоносими?

2. Че на работниците се плаща на ден, а им се опреде
ля работа на парче?

3. Че заплатата не им е давана за 5 месеца?
4. Ако му е известно, какво е сторил от негова стра

на за избягване тия нередности и подобрение трудовите 
условия, и

5. Ако досега това не му е било известно, не е ли 
взел мерки, то какво мисли да стори, за да прекрати това 
злодеяние, упражнявано под формата на «подпомагане» 
с толкова жестокост при експлоатацията на тия войниш
ки и пролетарски жени, майки и сестри?

Врачанска народни представители:
К ■ Тошев 

Г. Димитров
Публикува се за първи път 

по текста на питането



ПО ПРИЛАГАНЕТО 
НА ЗАКОНА ЗА ЧАСТНИТЕ 
РАБОТНИЦИ И СЛУЖЕЩИ

София, 27 април 1917 г.*

Всички работници и служещи от частните предприя
тия, които се нуждаят от известни осветления за добива
не предвидените им в закона права, могат да се обръщат 
за съвети към съответната професионална организация 
или синдикалната комисия в работническия клуб в мест
ността.

Дето няма наша работническа организация, както и 
от фронта, другарите и съчувствениците нека се обръщат 
направо до Синдикалния комитет (Георги Димитров, 
Народен дом, площад «Лъвов мост» — София), като съ
общават конкретно въпросите, по които им са необходи
ми осветления и съдействие.

*

Както съобщихме завчера, законът вече е публикуван 
в «Държавен вестник» от 24 април т. г.** и влиза в сила. 
Длъжност ще бъде сега на Министерството на труда да 
ускори учредяването на комисиите, които ще се грижат 
за прилагането на закона във всяка отделна местност. 
Съгласно закона тия комисии ще се състоят от по един 
представител на работниците и господарите (техните ор
ганизации) и един представител на министерството.

Съобразявайки се с окръжното на Синдикалния ко
митет от 1 април т. г. ***,синдикалните организации в

* Дата на публикуването. (Ред.)
** Вж «Работнически вестник», Л» 279, 25 април 1917 г.,  рубрика

«Дневни новини». (Ред.)
*** Вж настоящия том, с. 423—426. (Ред.)



ония места, дето още на са избрали свой представител 
за местната комисия, трябва да побързат да сторят това.

*

Всички намиращи се в редовете на войската работници 
и служещи от частните предприятия, функциониращи 
през време на войната, трябва да се обърнат писмено 
до господарите и да поискат да им се плаща половината 
от заплатата, начиная от 1 септември 1916 г. Ако госпо
дарите откажат доброволно да сторят това, тогава ще се 
отнесат със заявление до местната комисия на района, 
в който се намира даденото предприятие, която е длъж
на съгласно закона да нареди принудителното събиране 
на въпросната половина от заплатата по начина, по кой
то се събират преките данъци, т. е. чрез финансовия бир
ник и с червен лист.

На нашите синдикални организации и местни синди
кални комисии, които единствени съществуват и дей
ствуват през време на войната и които са легитимните 
представители на работниците в своята местност, се пада 
грижата да положат всички усилия, щото законът да бъ
де напълно приложен, като решително и своевременно 
реагират срещу всеки опит от страна на господарите 
и властите да лишат от предвидените в закона права кои
то и да са работници и служещи.
В. «Работнически вестник», 

№ 281, 27 април 1917 г.
Печата се по текста 

на в. «Работнически вестник»



БЕЛЕЖКИ

1 Георги Димитров има предвид П ъ р в а т а  свет о вн а  в о й н а  1 9 1 4 — 
1 9 1 8  — империалистическа война между двете коалиции на ка
питалистическите държави — германо-австрийския блок (Цен
трални сили) и Антантата, предизвикана от крайното изостряне 
на противоречията в хода на борбата за преразпределение на 
света, на колониите и на сферите на влияние. Най-остри са 
противоречията между Англия (най-старата капиталистическа 
държава) и икономически засилилата се Германия. Като не
посредствен повод за войната послужва убийството на австро- 
унгарския престолонаследник ерцхерцог Франц Фердинанд в 
Сараево (15/28 юни 1914) от членове на националистическата ор
ганизация «Млада Босна». Под натиска ма Германия Австро- 
Унгария обявява война на Сърбия (15/28 юли). На 19 юли 
(1 авг.) Германия обявява война на Русия, на 3 авг. — на Фран
ция, а на 4 авг. германските войски нахлуват в неутрална Бел
гия. Същия ден Англия обявява война на Германия. На 29 окт. 
1914 в германо-австрийския блок влиза Турция. Към Антан
тата се присъединяват Италия (23 май 1915), Румъния (27 авг. 
1916) и САЩ (6 апр. 1917). Мобилизирани са 73 514 000 души. 
Б края на войната участвуват 34 държави с население 1,5 млрд. 
души (75% от населението на Земята). Военните действия се 
водят на територията на Европа, Азия и Африка, а в Европа — 
на три бойни театъра: Западноевропейски, Източноевропейски 
и Балкански.

Поради важното й стратегическо положение на Балканския 
полуостров България се очертава като предпочитан военен 
съюзник и за двете империалистически групировки. В навече
рието на войната управляващият либерален кабинет начело с 
В. Радославов открито демонстрира ориентацията си към гер
мано-австрийския блок и апелира за незабавна война като 
средство за решаване на българския национален въпрос. Гру
пата на така наречените съглашенофилски партии — Народ
ната (народняшка), Прогресивнолибералната и Демократиче
ската партия, е погмалко настойчива в избирането на войната 
като най-прекия път за удовлетворяване на българските на



ционални въжделения. В случай че се наложат военни действия, 
те настояват България да се присъедини към Антантата. Б3|1< 
н Радикалната партия отначало са за ненамеса във воина и, 
но по-късно преминават към съглашенофилските партии. Ши 
роките социалисти известно време са за неутралитет па Бъл 
гария, но впоследствие подкрепят националистическата поли 
тика на буржоазията. Принципно твърда антивоенна позиция 
заема БРСДП (т. с.), парламентарната група на която още т> 
време на Сараевската криза издига в Народното събрание л и  
зунга за Балканска федерация като единствено възможен им 
за решаване на сложните териториални проблеми на Балка 
ннте.

На 14 окт. 1915 България влиза във войната на странни 
на Централните сили. Мобилизирани са три армии, достигнали 
в края на войната обща численост 885 175 души (17°о от на 
селението), процент, непознат в нито една от воюващи п- 
страни.

Огромно въздействие върху развоя на Първата световна 
война оказва победата на Великата октомврийска социалисти 
чсска революция 1917 в Русия. Съветското правителство пред 
лага да се сключи мир без анексии и контрибуции, което Антан 
тата отхвърля. За да запази завоеванията на революцията, на 
3 март 1918 Съветската република сключва мирен договор « 
Германия в Брест-Литовск. През ноем. 1918 в Германия ш 
бухва буржоазнодемократична революция и германското вра 
вителство е принудено да сключи примирие (11 ноем.).

Военните действия завършват с пълно поражение па Цев I 
ралните сили. По време на войната загиват 9,5 млн. и са ра 
нени 20 млн. души. Окончателните условия за мирните догони 
ри с победените страни са изработени па Парижката мирна кон 
ференция 1919—1920. Мирният договор с България е сключен 
на 27 ноем. 1919 в парижкото предградие Ньой при крайни 
несправедливи за страната условия. Недалновидната политик.I 
на българската буржоазия довежда страната до втора нации 
пална катастрофа.

Първата световна война 1914—1918 и Октомврийската ре 
волюция 1917 поставят началото на общата криза на капита 
листическата система. — 21. 2

2 Отнася се за О б щ и я  р а б о т н и ч е с к и  с и н д и к а л е н  с ъ ю з  ( О Р С С )  
първата класова революционна професионална организация нл 
работниците в България; основан на учредителен конгрес в 
Пловдив (21—22 юли 1904), състоял се непосредствено след 
XI конгрес на БРСДП (т. с.). Партийният конгрес подкрепя 
инициативата за обединяване на синдикатите в общ съюз и се 
изказва за създаване на тесни идейни и организационни връчи 
«между партията, от една страна, и проектирания общ съин 
на българските синдикати — от друга, като се запазва пълна 
та негова автономия». Съгласно приетия от учредителния кон 
грес устав ОРСС има за задача «да обединява работническиI" 
синдикално движение върху почвата на класовата борба, м



зашита на материалните и духовните интереси на труда». Съю
зът се ръководи от С и н д и к а л е н  к о м и т е т ,  членовете 
на който заедно с членовете на ЦК на БРСДП (т. с.) образуват 
О б щ  р а б о т н и ч е с к и  с ъ в е т  — израз на връзките 
между партията и синдикалното движение. По места се изграж
дат местни работнически съвети, в които се включват по един 
представител на настоятелствата на работническите синдикати 
и членовете на Местния партиен комитет. ОРСС стои решител
но на позициите на класовата борба и международната работ
ническа солидарност, води борба против опортюнизма в ра
ботническото движение. Участвува активно в международното 
профсъюзно движение и е един от основателите и дейните чле
нове на Профинтерна (1921 —1937). Забранен от фашистката 
власт след разгрома на Септемврийското антифашистко въста
ние 1923 по силата на ЗЗД (1924). Продължава да работи по- 
лулегално до апр. 1925. Секретари на ОРСС са Г. Кирков (1904— 
1909) и Г. Димитров (1909—1923), който от 1905 до 1909 е дело
водител и член на Синдикалния комитет и на Общия работни
чески съвет. — 21.

3 Георги Димитров има предвид Б а л к а н с к а т а  ( 1 9 1 2 —1 9 1 3 )  и 
М е ж д у с ъ ю з н и ч е с к а т а  ( 1 9 1 3 )  в о й н а .  — 22.

4 С ъ ю з ъ т  н а  б р ъ с н а р о - ф р и з ь о р с к и т е  р а б о т н и ц и  е основан па 
7 ян. 1914 и обединява работниците от бръснарските подсекции 
на Съюза на фабричните и други работници. Влиза в състава 
на ОРСС. В първите месеци на 1914 има три секции с 57 чле
нове. От началото на 1915 остава да съществува само Софий
ската секция, която по време на Първата световна война (1915— 
1918) преустановява дейността си. В края на 1918 съюзът е 
възстановен и през дек. 1921 в него членуват 248 работници, 
разпределени в 9 секции. Разтурен е през 1924 по силата на 
ЗЗД. — 22.

6 Георги Димитров има предвид стачките, избухнали през февр. 
1916: с т а ч к а т а  н а  ш и в а ш к и т е  р а б о т н и ц и  о т  р а б о т и л н и ц а т а  
н а  А .  Х р и с т и я н о в  в С о ф и я ,  завършила с приемането на основ
ните искания на стачниците — увеличение на заплатите с 20— 
25%, намаление на работното време от 10 */2 на Ю часа и увол
нение на стачкоизменниците: с т а ч к а т а  н а  о к о л о  6 0  д у ш и  р а 
б о т н и ц и  о т  к а в а ф с к и т е  ( з а  и з р а б о т в а н е  н а  п л а т н е н и  о б у в к и )  
р а б о т и л н и ц и  в П л о в д и в ,  ръководена от местната кожаро-обу- 
щарска секция и завършила с пълен успех — увеличение на 
заплащането на парче с 10—50 ст., подобряване на работните 
условия и др.; с т а ч к а т а  в с о ф и й с к а т а  с л а д к а р н и ц а  « К а р м е н »,  
обявена поради решението на собственика да намали запла
тите на работниците и завършила с незначителен успех; с т а ч 
к а т а  в с л а д к а р н и ц а т а  н а  П а ч е в  — С с ф и я ,  избухнала поради 
искането на собственика да увеличи работното време и завър
шила също с незначителен успех; с т а ч к а т а  н а  д ъ р в о д е л с к и  
р а б о т н и ц и  в Ш у м е н ,  завършила с пълен успех — увеличение

3 7 Георги Димитров, т. 7



на надниците от 4 на 5 лв. и намаление на работния ден от 10 
на 9 112 часа. — 23.

* По решение на синдикалната конференция (10 и 12 авг. 1915) 
мандатът на Синдикалния комитет е продължен временно до 
следващия конгрес. По силата на това решение ръководният 
орган на ОРСС получава названието В р е м е н е н  с и н д и 
к а л е н  к о м и т е т .  — 23.

7 Вероятно става дума за в а р и а н т  н а  с и с т е м а т и ч н и я  с п и с ъ к  на  
л и т е р а т у р а  к ъ м  « П л а н  з а  с и н д и к а л н и  б е с е д и » ,  отпечатан от 
Партийната социалистическа книжарница и печатница с дата 
25 окт. 1917 и подписан от Г. Димитров (от името на СК на 
ОРСС). Документът е включен в т. 8 на съчиненията. — 23.

в Става дума за Б ъ л г а р с к а т а  р а б о т н и ч е с к а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  
п а р т и я  ( Б Р С Д П )  — създадена като Българска социалдемо
кратическа партия (БСДП) по инициатива на Димитър Бла
гоев на учредителния конгрес, състоял се на връх Бузлуджа 
на 20 юли (2 авг.) 1891. БРСДП се изгражда в борба против 
народническо-утопичните и други идейни течения, чиито пред
ставители смятат, че при тогавашните дребнобуржоазни усло
вия в България няма възможност за съществуване на социали
стическо движение и за създаване на пролетарска партия. През 
авг. 1892 в Пловдив се провежда II конгрес на БСДП с пред
ставители на дружинките, които са за откритото обявяване на 
партията; след конгреса те стават известни като «партисти». 
Социалистите, които стоят на опортюнистнчески позиции, съз
дават през 1892 Б ъ л г а р с к и  с о ц и а л д е м о к р а т и 
ч е с к и  с ъ ю з ,  поради което са наречени «съюзисти». «Пар- 
тистите» отстояват тезата за необходимостта от марксистка пар
тия на пролетариата, докато «съюзистите» отричат нейната 
навременност. През 1894 «партисти» и «съюзисти» се обединя
ват в една партия — Б ъ л г а р с к а  р а б о т н и ч е с к а  
с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  п а р т и я  (БРСДП). И 
БРСДП се оформят две течения: революционно-марксистко — 
начело с Д. Благоев, и реформипко-опортюнистичес кс — въз
главявано от Янко Сакъзов. Борбата между революционниге 
марксисти и опортюнистите се задълбочава и изостря, като за
сяга всички въпроси на развитието на социалистическото и 
работническото движение. През 1900 Я. Сакъзов започва да 
издава сп. «Сбщо дело», в което пропагандира теорията за 
класово сътрудничество с буржоазията. Д. Благоев и неговите 
съратници Гаврил Георгиев и Георги Кирков довеждат борбаIа 
против общоделиите до пълно организационно скъсване с тях, 
което е санкционирано от X конгрес на БРСДП в Русе (190.4), 
Партията се очиства от опортюнистите и с това се изявява като 
революционна марксистка партия на българския пролетариат. 
Тя е известна като партия на тесните социалисти. БРСЛП 
(т. с.) стои начело на икономическите и политическите борби  
на работническата класа против капиталистическата експлоа



тация. Под нейно ръководство се изгражда ОРСС (1904). В пе
риода на Балканските войни (1912—1913) и по време на Пър
вата световна империалистическа война 1914—1918 БРСДП 
(т. с.) застава твърдо на позициите на интернационализма. 
Нейната парламентарна група гласува против военните кредити. 
Партията издига лозунга за мир и Балканска федеративна 
република, решително се обявява против социалшовинизма и 
скъсва с Втория интернационал. Тя дава ценен принос в бор
бата срещу опортюнизма и в международен мащаб; издига глас 
за създаване на нов Интернационал на основата на революцион
ния марксизъм. БРСДП (т. с.) участвува активно в цимервалд- 
ското движение и през лятото на 1917 се присъединява към 
ръководената от В. И. Ленин цимервалдска левица и от всички 
леви социалдемократически течения стои най-близко до Болше- 
вишката партия. Посреща с възторг победата на Октомврий
ската революция 1917 и разгръща широка дейност за популя
ризиране на нейните лозунги. Под влияние на идеите на Октом
врийската революция БРСДП (т. с.) започва да се превъоръ
жава с ленинизма, става една от съоснователките на Комуни
стическия интернационал и за разлика от много други партии 
влиза в него без разцепление. На своя XXII конгрес (1919) 
тя се преименува Б ъ л г а р с к а  к о м у н и с т и ч е с к а  
п а р т и я  (тесни социалисти). — 25. 1

1 З а к о н ъ т  за  з а щ и т а  н а  ж ен ск и я  и д е т с к и я  т р у д  е приет от XIII 
обикновено НС под въздействието на засилващите се стачни 
борби на българския пролетариат; утвърден с Указ № 13 от
25 март 1905 и обнародван в «Държавен вестник», № 66 от
26 март с. г. Законът забранява да се вземат за работници във 
фабриките, мините, занаятчийските и др. предприятия деца 
по-малки от 12 години, деца от 10 до 15 години да работят по
вече от 3 часа в денонощие, а жените от всяка възраст — повече 
от 10 часа, нощната работа — за момчета под 15 години и за 
всички момичета и жени, и пр. Член 17 от закона предвижда 
създаването на комитети на труда, чрез които да се упраж
нява обществен контрол върху приложението му. Макар 
и твърде ограничен в сравнение с предложения на 21 юни 
1902 от социалдемократическата парламентарна група законо
проект, БРСДП (т. с.) и ОРСС се борят за неговото прила
гане.

През март 1915 парламентарната група на БРСДП (т. с.) 
внася в XVII обикновено НС законопроект за изменение и 
допълнение на Закона за женския и детския труд в индустриал
ните заведения, който вдига възрастовата граница за изпол
зуването на детска работна сила на 14 години, забранява нае
мането за нощна работа на работници под 20 години и на жени 
от всякаква възраст; предвижда 42-часова непрекъсната почив
ка и т. н. Предложеният от тесните социалисти законопроект 
не се поставя на дневен ред за разглеждане от Народното съб
рание. ~

Законът за защита на женския и детския труд е в сила до



апр. 1917, когато е заменен със Закона за хигиената и безопас
ността на труда. — 26.

10 Става дума за З а к о н а  з а  п р а з н и ц и т е  и н е д е л н а т а  п о ч и в к а ,  приет 
на 14 ян. 1911 на III редовна сесия на XIV обикновено НС и 
обнародван в «Държавен вестник», № 36 от 17 февр. 1911. С 
него се отменя Законът за празничните дни в България от 
31 ян. 1900. Новият закон предвижда задължителна за всички 
работници еднодневна почивка през седмицата и девет други 
дни — най-важните празници през годината. Такава почивка 
задължително се дава и за работещите в заведения и предприя
тия, в които производството е непрекъснато. За тях се препо
ръчва чрез разпределение на празничните и делничните сме
ни или чрез резервни работници да се определи за почивен 
който и да е ден от седмицата. За неспазване на закона се пред
виждат глоби, които се удвояват в случай на повторно нару
шение.

Докладните записки и инспекторските рапорти до Мини
стерството на търговията, промишлеността и труда официално 
изнасят редица факти за неспазване на закона още след вли
зането му в сила. Обширна информация за неговото нарушаване 
в цялата страна дават «Работнически вестник» и вестниците на 
отрасловите профсъюзи при ОРСС. — 26.

11 З а к о н ъ т  з а  о б щ е с т в е н а  п р е д в и д л и в о с т  е утвърден с Указ № 
103 от 4 март 1915 и обнародван в «Държавен вестник», № 54 
от 7 март с. г. На основата на чл. 3, 5, 7, 8, 9, 10 и 14 от за
кона са създадени Централен и местни комитети за обществена 
предвидливост. Централният комитет е задължен да определя 
цените на забранените за износ «по време на обществени кризи 
и бедствия» зърнени храни и други хранителни продукти; да 
следи за точното спазване на цените и да санкционира нару
шителите; да изкупува принудително излишъците на стопани
те-производители на зърнени храни, които да продава пряко 
на нуждаещите се или да ги отстъпи на мелничарите, като оп
редели типовете и цените на брашната за всеки район. Коми
тетът има право да реквизира мелници (при несъгласие на соб
ствениците да изпълняват неговите наредби) и др. помещения 
за свои нужди. Според чл. 11 от закона в Централния комитет 
за обществена предвидливост влизат 14 души, определени от 
Министерския съвет.

В началото на 1915 едновременно с правителствения зако
нопроект парламентарната група на БРСДП (т. с.) внася свое 
законодателно предложение, в което се предвижда забрана 
върху износа на предмети от първа необходимост, конфиску
ване на всички запаси от житни култури и разпределянето им 
от общинските съвети; определя се минимална работническа 
заплата (3 лв. за 8-часов работен ден) и единна цена на хляба, 
предлага се в състава на централния комитет за обществена 
предвидливост да бъдат избирани по един народен представи
телка всяка парламентарна групаи един — от ОРСС. Закони



проектът на БРСДП (т. с.) не е поставен на дневен ред за об
съждане в Народното събрание.

Законът за обществена предвидливост е в сила до авг. 1916, 
когато е отменен със З а к о н а  з а  с т о п а н с к и  г р и 
ж и  и о б щ е с т в е н а  п р е д в и д л и в о с т ,  по сила
та на който се създава Комитет за стопански грижи и общест
вена предвидливост. Новият комитет, избиран от Народното 
събрание, се занимава не само с въпросите на прехраната, но 
има извънредно широки правомощия — право да урежда вно
са и износа на стоки, да милитаризира определени производ
ства и т. н. Независимо от огромния административно-стопан
ски апарат, с който разполага, комитетът не изпълнява своето 
предназначение и през апр. 1917 е реорганизиран в Д и р е к 
ц и я  з а  с т о п а н с к и  г р и ж и  и о б щ е с т в е н а  
п р е д в и д л и в о с т ,  непосредствено подчинена на Министер
ския съвет.

БРСДП (т. с.) чрез своите представители в Народното съб
рание и общините, както и от страниците на партийните изда
ния разкрива недостатъците на Закона за обществена предвид
ливост и остро критикува дейността на Централния и местните 
комитети за обществена предвидливост като грабителска и про
тивонародна. Такива са и мотивите за отказа на Г. Димитров 
да участвува в Софийския комитет за обществена предвидли
вост (вж Съчинения. Т. 6, с. 321—322). — 26.

12 Отнася се за п а р т и и т е  о т  у п р а в л я в а щ а т а  л и б е р а л н а  к о а л и 
ц и я — Либералната (радославистка), Народнолибералната (стам- 
боловистка) и Младолибералната (тончевистка) партия, които 
в общинските избори на 3 май 1915 получават 18 мандата в 
Софийския общински съвет. — 27.

1а Георги Димитров има предвид представителите на Демократи
ческата, Народната (народняшка) и Радикалдемократическата 
партия, както и на БРСДП (о), които след 3 май 1915 имат общо 
10 съветници в Софийския общински съвет. — 28.

14 С ъ г л а ш е н и е  ( А н т а н т а ,  Т р о й н о  с ъ г л а ш е н и е )  — 
империалистически блок на Англия, Франция и Русия, офор
мил се през 1904—1907 в противовес на Тройния съюз (импе
риалистически блок на Германия, Австро-Унгария и Италия). 
В хода на Първата световна война 1914—1918 към Съглаше
нието се присъединяват и други държави (САЩ, Япония, на
пусналата Тройния съюз Италия и др. — общо 25 държави), 
воюващи срещу Германия и нейните съюзници. И двата блока 
възникват в резултат на борбата между империалистическите 
държави за преразпределяне на света в обстановка на все по- 
изострящи се противоречия помежду им. След победата на 
Великата октомврийска социалистическа революция 1917 Съвет
ска Русия отпада от блока. Империалистическите страни 
от Съглашението организират въоръжена интервенция срещу 
младата съветска държава. Провалът на контрареволюцион



ната интервенция задълбочава противоречията между участни
ците в Съглашението и то се разпада. — 29.

15 Има се предвид у п р а в л е н и е т о  н а  Д е м о к р а т и ч е с к а т а  п а р т и я  
от 16 ян. 1908 до 16 март 1911 (27 и 28 кабинет Ал. Малинов). — 
30.

16 З а к о н ъ т  з а  н а с ъ р ч е н и е  н а  м е с т н а т а  и н д у с т р и я  е приет от 
XIV обикновено НС, утвърден е с Указ № 20 от 7 март 1909 
и е обнародван в «Държавен вестник», № 53 от 10 март с. г.; 
същият отменя Закона за насърчение на местната промишленост 
и търговия от 1905. Със закона от 1909 държавата покрови- 
телствува всички предприятия (от 10-те групи индустрии), в 
които има машини и други уреди за използуване и на немус- 
кулна сила, с цел да се преработват и обработват сурови или 
полуобработени материали. Предвижда се безмитен внос на 
машини и сурови материали, условна собственост върху сво
бодни държавни и. общински места — с право да се отчужда
ват в полза на предприятието след 20 г. непрекъснато владеене, 
право всеки български индустриалец да свърже предприятието 
си чрез шосе или жп линия с държавните железници и други. 
За предприятията, които си служат с двигателна сила най- 
малко 10 конски сили, имат поне 6 месеца в годината 10 по
стоянни работници и използуват машини и уреди на стойност 
най-малко 20 000 лв., се предвиждат и с п е ц и а л н и  о б 
л е к ч е н и я ,  като освобождаване от данък сгради, данък 
занаяти и гербов налог, превоз по държавните железници по 
специални благоприятни тарифи и др. Законът е в сила до 
14 юни 1923, когато е отменен от нов, още по-благоприятен 
за индустриалците Закон за насърчение па местната промиш
леност. — 31.

17 С о ф и й с к и я т  х и ги е н и ч е с к и  с ъ в е т  се създава през ноем. 1915 ка
то поделение на Народния хигиенически съвет при Дирекцията 
на народното здраве. Дейността му е организирана въз основа 
на специални Наставления и правила за предпазване от зара
зителни болести. В състава на съвета влизат столичният кмет, 
началникът на градската санитарна служба, софийският ок
ръжен управител, депутати в Народното събрание и предста
вители на административните п съдебните власти. Хигиениче- 
скинт съвет разделя София на 91 района и назначава за всеки 
от тях по една тричленна комисия с цел да се следят чистотата 
и санитарното състояние на града. — 33.

18 Става дума за Д р у ж е с т в о т о  за  у с т р о й в а н е  н а  б е з п л а т н и  у ч е 
н и ч е ск и  т р а п е з а р и и  — благотворително дружество в София, 
съосновател и член на Съюза на благотворителните дружества. 
Дружеството ръководи и поддържа ученически трапезарии за 
бедните деца в столицата, за което освен със собствени сред
ства разполага и с известни субсидии от държавата и Софий
ската община. В края на 1915 поддържа три трапезарии (в цен-



търа на София, в кв. «Коньовица» и кв. «Подуяне»). — 35.

18 Има се предвид управлението на Софийската община от коа
лицията на Народната (народняшката) и Прогресивнолиберал- 
ната партия от 14 ноем. 1911 до 19 март 1915. — 38.

10 Поради възникнали спорове между общинската комисия за 
периодично нормиране на цените на продуктите от първа необ
ходимост и търговците на жита и брашна в София Общинският 
съвет избира две подкомисии, които командирова (едната в 
Северна, другата — в Южна България), за да проучат състоя
нието на житните и брашняиите пазари. Подкомисията за Се
верна България, в която влиза и Г. Димитров, посещава от 
12 до 18 септ. 1914 основните житни центрове в тази част на 
страната. Данни за резултатите от проучванията на подко
мисията се съдържат в бележките на Г. Димитров (вж Съчи
нения. Т. 5, с. 527—529). — 38.

и  Става дума за З а к о н а  з а  о п р е д е л я н е  п р о д а ж н а т а  ц ен а  н а  с ъ е с т -  
н и т е  и д р у г и  п р е д м е т и  о т  п ъ р в а  н е о б х о д и м о с т  п р е з  в р е м е  н а  
о б щ е ст в ен и  к р и з и  и б е д с т в и я ,  приет от XVII обикновено НС 
на 29 юли 1914 и обнародван в «Държавен вестник», № 180 
от 12 авг. с. г. Законът дава право на общинските съвети 
(с участието на финансовите власти) по време на обществени кри
зи и бедствия, причинени ш неурожяи, наводнения, мобилиза
ция, война и др., да определят продажните цени (на едро и на 
дребно) на всички хранителни и други продукти от първа необ
ходимост, както и цените на наемите и заплащането на тру
да. Началото и краят на обществената криза за отделен район 
или за цялата страна се определят с царски указ по решение 
на Министерския съвет. Законът задължава всички търговци да 
спазват определените от специални общински комисии цени и 
в случай на нарушения предвижда наказателни мерки: глоби, 
реквизиране па стоки от общината и др.

На 6 авг. 1914 «Работнически вестник» публикува текста 
на закона, а впоследствие редовно информира за дейността 
на Софийската общинска комисия за периодично нормиране на 
цените на хранителните и други продукти от първа необхо
димост, създадена по инициатива на Г. Димитров. На 26 септ. 
с. г. по решение на Общинския съвет комисията е реоргани
зирана в духа на закона и Г. Димитров отново е избран за неин 
член.

Поради това, че с прилагането на закона не се постига 
подобряване на снабдяването с хранителни продукти, той е 
отменен със Закона за обществена предвидливост. — 44.

22 З а к о н ъ т  з а  г р а д с к и т е  о б щ и н и  е приет от IV редовна сесия на 
IV обикновено НС и обнародван в «Държавен вестник», № 69 
от 19 юли 1886. До края на 1914 Народното събрание гласува 
11 закона за неговото изменение и допълнение, а някои от по
становленията му се отменят с Избирателния закон от 1897 и



със Закона за общинските налози от 1900. Тези изменения и 
допълнения обаче не засягат нито един от членовете на закона, 
с които се определят зависимостта на общинските съвети (от
носно бюджета, администрацията, социалната политика и пр.) 
от местните и централните органи на държавната власт. Лип
сата на общинска автономия е една от основните причини Са
моковската (1910—1912), Сливенската (1912—1923) и другите 
общински комуни да не осъществят много от своите социални 
мероприятия.

През март 1915 парламентарната група на БРСДП (т. с.) 
внася в XVII обикновено НС проект за изменение и допълне
ние на Закона за градските общини с цел да се гарантира 
автономията на общинските съвети. Чл. 1 от законопроекта 
гласи: «Общините са юридически лица. Те се грижат сами за 
своите интереси и за самоуправлението си. Във вътрешната 
си уредба както досежно управлението си, тъй и във всичко, 
засягащо благоустройството, хигиената, здравето, безопасност
та, просветата, възпитанието, икономията, финансите им и за
щитата на труда, те са напълно автономни и пълновластно раз
пореждат но всички въпроси от изброените области. Решенията 
на съветите им, както и ония, взети чрез референдум направо 
от народа, са окончателни и не подлежат на отменение от цен
тралната власт.»

Предложеният от БРСДП (т. с.) законопроект не е приет. — 
54.

Чл. 47 от Конституцията дава възможност на царя чрезТМи- 
нистерския съвет в изключителни случаи на вътрешна и вън
шна опасност да издава наредби със задължителна сила на 
закон, без да са гласувани в Народното събрание. — 60.

24 Б ю р о т о  з а  с о ц и а л н и  г р и ж и  и  б л а г о т в о р и т е л н о с т  към Софий
ския общински съвет е създадено през апр. 1914 по предложе
ние на общинската група на БРСДП (т. с.). То обаче е изгра
дено на чисто бюрократична основа, без участието на работни
ческите професионални организации, както предлагат общински
те съветници на партията. Дели се на три секции: 1) Секция 
по квартирния въпрос; 2) Секция за настаняване на безработ
ните и 3) Секция за благотворителност и статистика. Задача
та на секцията по квартирния въпрос е да посредничи безплат
но между домопритежателите и наемателите на квартири и да 
разрешава възникващите спорове между двете страни. За цел
та е изработен специален правилник. Открито е справочно 
квартирно бюро. Задачата на секцията за настаняване на без
работните (според съществуващия правилник) е да намира или 
създава работа за безработните. Тя е задължена да се грижи 
за прилагане на Закона за женския и детския труд и Закопа 
за празниците и неделната почивка. За най-важна се счита 
Секцията за благотворителност и статистика, чиято задача е 
да се грижи за настаняването на изоставени деца и сираци в 
ясли и сиропиталища, а недъгави или самотни старци — в



приюти, да осигурява за крайно бедните хляб, топливо, парич
ни помощи и пр. — 66.]

25 Отнася се за Б е л г и й с к о т о  д р у ж е с т в о  G - t e  A n o n y m e  d e s  T r a m 
w a y s  E l e k t r i q u e s  d e  S o f i a , член на T r u s t  F r a n c o  — b e lg e  d u  T r a m 
w a y s — Брюксел. През дек. 1898 дружеството откупува от 
френския инженер Ш. Бертолюс част от отдаденото му чрез 
търг (дек. 1897) Предприятие за електрическото осветление и 
трамваите в София, с което става стопанин на Предприятие 
за експлоатация на трамваите в София. Дейността на това пред
приятие започва в началото на 1901, след построяването на 
собствена електрическа централа. Тя се регламентира от спе
циален правилник, изработен според посините условия, при съг
ласие между Софийската община и дружеството. Още от пър
вите години на експлоатация дружеството започва да наруша
ва някои от поемните условия (това неколкократно е конста
тирано от анкетни комисии), поради което на 1 септ. 1916 със 
заповед на кмета е разпоредено общината да влезе във времен
но владение на трамваите, а на 29 септ. с. г. Общинският съвет 
избира комисия, за да се произнесе по юридическата и факти
ческата страна на отнемането на предприятието.

Възникналият между общината и Белгийското дружество 
спор по ликвидиране концесията за трамваите, продължил 
няколко години и усложнил се след края на 1 световна война, 
е отнесен през 1920 до Народното събрание с искане за парла
ментарна анкета. През апр. 1921, на I редовна сесия на XIX 
обикновено НС, е представен обширен «Доклад на анкетната 
парламентарна комисия за проучване спора по ликвидиране 
концесиите за електрическото осветление и трамваите в София», 
в който е проследена цялата история на отношенията между 
Софийската община и Белгийското дружество (вж Стенограф
ски дневници на XIX ОНС, I PC, 74 з., с. 2629—2633). — 
66.

26 Георги Димитров има предвид посещението на делегация от 
11 депутати в германския Райхстаг в България от 25 юни до 
1 юли 1916. В посрещането им участвуват представители на 
всички буржоазни партии и организации. В програмата на по
сещението на германските депутати са включени срещи с бъл
гарски търговци и индустриалци, посещение на някои по-големи 
градове — Пловдив, Русе и др.

Софийският общински съвет се ангажира пряко с всички 
мероприятия по посрещането на делегацията и нейното пре
биваване в страната. Взети са мерки за украсата на софийски
те улици, издаден е специален позив на кметството, депутатите 
са приветствувани лично от кмета Р. В. Радев. Общински пред
ставители придружават германската делегация при пътуването 
й в страната. — 72.

27 Има се предвид П р а в и л н и к  з а  п о д п о м а г а н е  н а  н у ж д а ю щ и п г е  се 
в о й н и ш к и  с е м е й с т в а  п р е з  в р е м е  н а  м о б и л и з а ц и я  и в о й н а ,  приет



на заседание на Министерския съвет на 22 септ. 1915. утвърден 
с Указ № 407 от 30 сегп. и обнародван в «Държавен вестник», 
№ 221 от 30 септ. с. г. По силата на чл. 47 от Конституцията 
той е обърнат в закон и след обявените с укази 412 и 430 съот
ветно от 15 окт. и 7 дек. 1915 изменения и допълнения иа чл. 
2, 3, 5, 7 и 15 е внесен през ян. 1916 за утвърждаване в На
родното събрание. Поради растящата скъпотия и по настоява
не на парламентарната група на БРСДП (т. с.) през февр. 
1916 е внесен Законопроект за изменение и допълнение на 
Закона за подпомагане на войнишките семейства, при първото 
четене на който се изказва В. Коларов, а при второто четене — 
Г. Димитров (вж Съчинения. Т. 6, с. 401—419, 420—424).

Във връзка с приложението на закопа са изработени две 
наредби за отпускане и оправдаване на помощите за войниш
ките семейства, обнародвани в «Държавен вестник», № 232 ог 
13 окт. 1915 и № 14 от 19 ян. 1916. В съответствие с чл. 7 от 
закона Министерството на вътрешните работи и народното здра
ве назначава измежду народните представители Централен ко
митет за подпомагане на войнишките семейства. Към отделни и; 
общини се създават местни комитети, чийто брой в края иа 1916 
е около 2850.

Георги Димитров нееднократно изнася данни в Народното 
сьбрание и Софийския общински съвет за системното наруша
ване на правилника както от Централния, така и от местите 
комитети за подпомагане на войнишките семейства. — 47.

28 Става дума за К е л н е р о - г о т в а р с к и я  с ъ ю з  ( К Г С ) ,  основан на 
учредителен конгрес в София (16— 19 ноем. 19071 първоначално 
като К е л и е р с к и с ъ ю з .  В работата на конгреса уча
ствува Г. Димитров, който дава конкретни указания при ит 
работването на устава с оглед съюзът да се изгради като рево
люционна работническа професионална организация. До 1919, 
когато се включва към ОРСС, КГС съществува като поли Iи- 
чески неутрална организация, но от 1912 съюзен секретар е 
тесният социалист Стамат Георгиев, който е в непрекъснат 
контакт с Г. Димитров. Печатен орган — в. «Келнерски глас* 
(1908—1934). Съюзът ръководи стачните борби на келнерскии' 
и готварските работници. След 1923 минава на неутрални по
зиции. Разтурен през 1934 от деветнадесетомайского прани 
телство. — 86.

29 З а к о н ъ т  з а  и н с п е к т о р а т а  п о  т р у д а  е приет на 18 дек. 190(1 
от IV редовна сесия на XIII обикновено НС, утвърден е е Ук.и 
№ 132 от 26 окт. 1907 и обнародван в «Държавен вестник», 
№ 238 от 3 ноем. с. г. С него се предвижда уреждането на ин
спекторат по труда, конто да следи за прилагането и изпълнс 
ниего иа законите, правилниците и наредбите по индустрия Iа, 
търговията, занаятите и по протекцията иа работниците при 
Министерството на търговията и земеделието. Службата на пи» 
електората се изпълнява от главните инспектори при мини
стерството и от окръжните инспектори (по един за всеки окрм),



Те имат право на достъп във всички обществени, държавни 
и частни промишлени заведения (включително и в тези, кои
то са предназначени за професионално обучение или за бла
готворителни цели). Назначаването и уволняването им става 
със специални укази на министерството. Уредбата на служ
бата на инспектората на труда, негсвиге и на органите му пра
ва и задължения се определят от Правилника за прилагане 
на Закона за инспектората. Законът е в сила до 5 апр. 1917, 
когато е заменен със З а к о н а  з а  х и г и е н а т а  и б е з 
о п а с н о с т т а  н а  т р у д а .

През март 1915 парламентарната група на БРСДП (т. с.) 
внася в Народното събрание законопроект относно инспекция
та на труда. В мотивите към него се настоява да се установи 
непосредствен контрол върху инспектората на труда от страна 
на работническите професионални организации, уточняват се 
задачите на местните инспектори на труда и правомощията на 
работническите делегати. Законодателното предложение на 
БРСДП (т. с.) не се поставя на дневен ред в Народното съб
рание. — 88.

89 Питането се отнася за ш е с т  от всичко деветте законопроек
та, изброени в тронното слово при откриването на 1 редовна 
сесия на XVII обикновено НС (15 окт. 1914) като предстоящи 
за обсъждане: Законопроект за обединяването на работниче
ските фондове, Законопроект за злополуките на труда. За
конопроект за пенсиите на държавните чиновници. Законо
проект за хигиената и безопасността на работниците, Зако
нопроект за наем на работа и Законопроект за парните котли 
(вж Стенографски дневници. XVII ОНС, 1 PC. 1 з., с. 1). — 
89.

81 Става дума за партиите от управляващата либерална коалиция 
(вж бел. № 12). — 113.

88 Отнася се за З а к о н а  за  п о д п о м а г а н е  н а  н у ж д а ю щ и т е  се в о й н и ш 
к и  с е м е й с т в а  п р е з  в р е м е  н а  м о б и л и з а ц и я  и в о й н а  (вж бел. № 
27). — 114.

83 Георги Димитров има предвид Б ъ л г а р с к и я  з е м е д е л с к и  н а р о д е н  
с ъ ю з  ( Б З Н С ) ,  основан през 1899 като професионално-просве
тителска организация. На своя VII конгрес (1905) съюзът прие
ма дребнобуржоазна политическа програма, която разглежда 
селяните като единно съсловие. През всички периоди от раз
витието на БЗНС основната му членска маса са бедните и сред
ните селяни, но поради съсловния принцип на изграждане в 
редовете му влизат и богати селяни. В годините на войните 
(1912—1918) съюзът разширява влиянието си и става най-ма
совата партия в страната. През 1920 БЗНС спечелва парламен
тарните избори и съставя еднопартиен кабинет начело с Ал. 
Стамболийски. Земеделското правителство провежда редица де
мократични реформи, които засягат интересите на едрага бур



жоазия, но не ликвидират икономическото й господство. Отно
шението на БЗНС към БКП е колебливо и противоречиво. По 
инициатива на БКП между партията и БЗНС е постигнато 
известно единодействие в борбата срещу настъплението на реак
цията, което скоро е прекъснато поради погрешното становище 
на ръководството на съюза, че е възможно самостоятелно сел
ско управление без и дори против работническата класа и ко
мунистите. Разединението между комунисти и земеделци поз- 
волява на реакцията да организира военнофашисткия преврат 
на 9 юни 1923 и да събори земеделското правителство. През 
Септемврийското антифашистко въстание 1923 се слагат осно
вите на бойния съюз между БКП и БЗНС. След Априлските 
събития 1925 много от водачите на лявото крило на съюза са 
избити, БЗНС изпада в криза и се разцепва на няколко крила 
и групи. След Деветнадесетомайскин преврат 1934 е забранен. 
Левите земеделци участвуват в ръководените от партията бор
би на Народния антифашистки фронт (1936—1939) и в изграж
дането на Отечествения фронт (1942—1944). Те се включват и 
във въоръжената антифашистка борба (1941 — 1944).

След 9 септ. 1944 БЗНС е главен съюзник на БКП в управ
лението на страната. Десните, антикомунистически сили м 
БЗНС, обединявани от Г. М. Димитров (Темето), правят без
успешен опит да наложат реакционен курс на съюза, но са 
изключени от него. Останалите реакционни сили начело с II. 
Петков създават опозиционен БЗНС, който през пятото пп 
1947 е разтурен. През 1948 съюзът отхвърля съсловния прин
цип и се преустройва в политическа организация на трудещите 
се селяни. Съюзът приема програмата за изграждане на соци.т 
лизма в България и признава ръководната роля на БКГ1 и 
обществено-политическия живот. — 116.

34 Р а д и к а л и  — членове на Р а д и к а л д е м о к р а т и ч е 
с к а т а  п а р т и я  — дребнобуржоазна политическа пар
тия. образувана в 1905 от обособилата се в Демократическата 
партия фракция на младодемократите начело с Н. Цанов и 
Т. Г. Влайков. Обхваща част от градската дребна буржоазии 
и от дребнобуржоазната интелигенция. Обявява се в защита 
на буржоазнопарламентарния строй. Участвува в правитсл 
ството на Ал. Малинов (юни—носм. 1918) и на Т. Теодорои 
(ноем. 1918—авг. 1919). Външната й политика е русофилска

. и антантофилска. През 1922 се преименува Р а д и к а л н а  
п а р т и я  и се присъединява към Конституционния блок 
(1922—1923). След военнофашисткия преврат на 9 юни 192.4 
се разцепва, като дясното й крило влиза на 10 авг. с. г. в Де 
мократическия сговор. Лявото крило начело със Ст. Костуркои 
минава в опозиция и през 1931 —1934 участвува в управление 
то на Народния блок. В навечерието на преврата на 19 май 
1934 в Радикалната партия се оформят три крила: Радикална 
партия начело със Ст. Костурков, Радикална партия начело 
с проф. Г. П. Генов и малобройната Прогресивнорадикализ 
партия. През 1945 крилото на Ст. Костурков се присъединява



към Отечествения фронт, а десните радикали съществуват за 
кратко време като опозиционна Радикална партия (обединена). 
През 1949 Радикалната партия се саморазпуска и кадрите й 
се вливат в ОФ. — 132.

1,6 Георги Димитров има предвид членовете на опортюнистическа- 
та Б ъ л г а р с к а  р а б о т н и ч е с к а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  п а р т и я ,  коя
то се оформя след X конгрес на БРСДП (1903) от отстраненото 
от партията опортюнистическо течение на общоделците. Тя 
обхваща предимно занаятчийски и дребнобуржоазни прослой
ки от града и селото, държавни служители и незначителна част 
от индустриалния пролетариат. Поддържа като своя идейна 
платформа о б щ о д е л с т в о т о ,  което е българска раз
новидност на ревизионизма и опортюнизма в международното 
работническо и социалистическо движение. Върху общоделци
те, наричани и ш и р о к и  с о ц и а л и с т и ,  силно влияние 
оказва бернщайнианството. Те прилагат широко тактиката на 
класово сътрудничество с буржоазията и разединяват работни
ческото движение, участвуват в буржоазни блокове и прави
телствени коалиции против интересите на трудещите се. През 
1908—1909 към широкосоциалистическата партия се присъе
диняват отстранените от БРСДП (т. с.) центристки групи на 
анархолибералите и прогресистите, поради което започва да се 
нарича БРСДП (обединена). По време на Първата световна 
империалистическа война 1914—1918 БРСДП(о) застава на со- 
циалшовииистични позиции и влиза в блок със съглашенофил- 
ските буржоазни и дребнобуржоазни партии. Тя посреща враж
дебно Октомврийската революция 1917. Лишена от здрави връз
ки с работническата класа, БРСДП (о) губи политическото си 
значение и изпада в дълбока вътрешна криза. В нея се оформя 
левица, която през 1920 се влива в БКП. БРСДП (о) се анга
жира с военнофашисткия преврат на 9 юни 1923 и чрез свой 
представител участвува в правителството на Ал. Цанков. При 
подготовката на Септемврийското антифашистко въстание 1923 
ръководството й отхвърля предложението на ЦК на БКП за 
изграждане на единен работнически фронт в името на работ
ническо-селско правителство. В годините на фашистката дик
татура десните лидери на широкосоциалистическата партия 
продължават своя антикомунистически курс, а някои от тях 
сътрудничат на фашизма. През 30-те и началото на 40-те го
дини в партията на широките социалисти се формира ляво те
чение от млади социалисти, които вземат участие в народно- 
фронтовското и отечественофронтовското движение, ръководено 
от БКП. След победата на 9 септ. 1944 здравите сили овладяват 
ръководството на партията (авг. 1945). Десницата се обособява 
като опозиционна на ОФ партия под името БРСДП (о) и влиза 
в общ блок с опозиционния БЗНС (Никола Петков). През 1948 
отечественофронтовската БРСДП се влива в БКП, като приема 
нейната програма и организационните й принципи. През 1947 
във връзка с разгрома на буржоазната опозиция престава да 
съществува и БРСДП (о). — 133.



38 Става дума за З а к о н а  з а  3 / 1 2  о т  к р е д и т и т е  за  1 9 1 5 ,  т р и м е с е 
чен к р е д и т  з а  н о в о п р и д о б и т и т е  и о к у п и р а н и  зе м и  и д о п ъ л н и 
т елен  к р е д и т  з а  т р е т о т о  т р и м е с е ч и е  н а  1 9 1 6  г . ,  приет на 2.'} 
юли 1916 от II извънредна сесия на XVII обикновено НС и об
народван в «Държавен вестник». № 154 от 26 юли с. г. Чл. 3 
от закона, предвиждаш добавъчно възнаграждение за държав
ните служещи и работници за времето от 1916 до три месена 
след демобилизацията, е приет по предложение на парламен
тарната група на БРСДП (т. с.). При гласуването на бюджета 
по въпроса за добавъчното възнаграждение се изказва Г. Ди
митров (вж настоящия том, с. 116—130). — 163.

37 Временното завземане на електрическите трамваи и осветле
нието от страна на Софийската община е обявено от кмета Р. 
В. Радев със заповед № 10209 от 1 септ. 1916. Повод за този акт, 
несъгласуван с целия състав на съвета, е отзоваването от Со
фия на представителите и директорите на двете предприятия 
(за трамваите и осветлението) поради констатираните на 31 аиг. 
1916 безредици по трамвайното движение и нарушения в елек
троснабдяването на обществени и частни предприятия и за
ведения. Заповедта предвижда временното владение да бъде и 
сила от 1 септ. 1916, като до второ нареждане се запази уста
новената система на експлоатация на трамвайната мрежа и 
осветлението, но под контрола на общинското отделение за 
трамваите и осветлението. Предвижда се също сумите, оста
нали след покриването на всички разноски, да се внасят в об
щинската каса, докато окончателно бъде решен въпросът за 
стопанисването на двете предприятия (вж «Софийски общински 
вестник», № 12, 9 септ. 1916, с. 11). — 182.

33 Има се предвид З а к о н ъ т  з а  с т о п а н с к и  г р и ж и  и общ ест вен а  
п р е д в и д л и в о с т ,  приет на II извънредна сесия на XVII обикно
вено НС (авг. 1916) и заменил Закона за обществена предвид
ливост (вж бел. № 11). — 184.

38 Георги Димитров вероятно има предвид З а к о н а  з а  д о п ъ л н е н и *  
н а  З а к о н а  за  м о р а т о р и у м а  о т  2 5  ю ли  1914 , гласуван на 23 окг, 
1914 (XVII обикновено НС, I редовна сесия) и обнародвай и 
«Държавен вестник», № 241 от 24 окт. с. г. По силата на точи 
закон семействата на мобилизираните се ползуват от мораториум 
(отсрочка) на наемите — привилегия, определена в следваш 
забележка към § 5 на чл. 7: «В' случай на обща мобилизация 
отсрочката се прилага за всички наеми, ако длъжникът е по
викан под знамената.» През ян. 1915 е приет от XVII обикно
вено НС и обнародван в «Държавен вестник», № 19, 24 ян. 1915, 
З а к о н  з а  п р о д ъ л ж е н и е  З а к о н а  з а  м о р а т о 
р и у м а  о т  25 о к т .  19 14,  а през ян. 1916 е одобрен« 
В р е м е н н а  н а р е д б а  з а  и з м е н е н и е  и д о п ъ л  
н е н и е н а  н я к о и  ч л е н о в е  о т  З а к о н а  ч л 
д о п ъ л н е н  й е н а  З а к о н а  з а  м о р а т о р и у м а ,  чл. 
7, т. б  на която гласи: «Не се ползуват с отсрочка задължения та,



произхождащи от наема на недвижими имоти в размер на поло
вината от наемната цена, ако наемателят не се намира под зна
мената» (вж «Държавен вестник», № 216, 26 септ. 1915).

При обсъждането на въпроса за. наемите във военно време 
парламентарната група на БРСДП (т. с.) неколкократпо прави 
предложения да се ограничи по законодателен път непрекъсна
тото покачване на наемите и да се намалят до размера, който 
са имали преди Балканската война 1912—1913. — 187.

10 Служба К в а р т и р н о  б ю р о  при Софийския общински съвет е 
създадена през юли 1914 с цел «да посредничи безплатно за 
намиране квартири на нуждаещите се». Тя е орган на Бюрото 
за социални грижи и благотворителност (вж бел. № 24). — 
188.

u Става дума за тържествата, проведени на.9 авг. 1916 в Охрид 
във връзка с ЮОО-годишпината от смъртта на Климент Охрид
ски. Организатор на чествуването е т. нар. Климентовски от
бор, в състава на който влизат видни български учени начело 
с проф. Ал. Теодоров—Балан. За участие в тържествата Со
фийският общински съвет изпраща делегация, включваща Хр. 
Г. Занков, К. Спространов и X. Г. Баласчев. — 190.

u Георги Димитров има предвид З а к о н а  з а  н а р о д н о т о  п р о с в е щ е н и е , 
приет от I редовна сесия на XIV обикновено НС и обнародван 
в «Държавен вестник», № 49 от 5 март 1909. Чл. 13 пред
вижда задължително и безплатно обучение в първоначал
ните училища за всички нормално развити деца в България 
на възраст от 7 до 14 години, а чл. 22 определя наказателни
те санкции спрямо родителите или настойниците на учени
ците, които отсъствуват от училище без извинителни причини. — 
198.

м С ъ ю з ъ т  н а  б л а г о т в о р и т е л н и т е  д р у ж е с т в а  в С о ф и я  е основан 
по инициатива на столичния кмет Р. В. Радев на 23 окт. 1914 
с цел да обедини действията на отделните благотворителни ин
ститути и да посредничи между тях и общинските власти. На 
30 и 31 авг. 1915 е проведен 1 конгрес на столичните благотво
рителни дружества, който утвърждава създаването на съюза. 
Дейността на организацията се основава на общинската плат
форма на либералната коалиция, чийто основен принцип е 
предоставяне благотворителността изцяло в ръцете на част
ната инициатива при върховния надзор на общинското управ
ление. — 206.

44 Става дума за Ж е н с к о т о  к у л т у р н о - п р о с в е т н о  д р у ж е с т в о  « Н а 
п р е д ъ к »  — буржоазно благотворително дружество, основано 
след Междусъюзническата война 1913 с цел да събира помощи 
за издръжка на деца на убити войници и на инвалиди. В края 
на дек. 1914 Контролната комисия на дружеството прави основ
на проверка на дейността на настоятелството и констатира не



редности и злоупотреби. По този повод в. «Работнически вест
ник», № 214 от 6 ян. 1915, помества критичната статия «Бур
жоазната благотворителност. И «почтените» дами крадат и 
гешефтарствуват». — 231.

45 Б ю р о т о  з а  о б щ и н с к и  н е п о к р и т и  н е д в и ж и м и  и м о т и  е създадено 
към Геометрическото отделение на Софийския общински съвет 
с цел да се опазват незастроените общински земи. — 233.

46 З а к о н ъ т  з а  о т ч е т н о с т т а  п о  б ю д ж е т а  е приет на 3 февр. 
1903 от II редовна сесия на XII обикновено НС и об
народван в «Държавен вестник», № 69 от 28 март с. г. През 
1905, 1907, 1908, 1911, 1912, 1913 и 1916 са гласувани редица 
изменения и допълнения на отделни негови членове. С нови 
изменения и допълнения през 1919 и 1920 законът остава и 
сила до 1921, когато е отменен със З а к о н а  з а  б ю д ж е 
та,  о т ч е т н о с т т а  и п р е д п р и я т и я т а .  — 263.

47 Р а д о с л а в и с т и  — членове на Л и б е р а л н а т а  п а р т и и ,  
обособила се през 1887 от фракция на старата Либерална пар
тия; наречени радослависти по името на нейния водач В. Ра
дославов. Либералната партия изразява интересите на част от 
търговската буржоазия. Външнополитическата й ориентации 
е към Германия и Австро-Унгария. Участвува неколкократно 
в управлението на страната — самостоятелно (1899—1901 — 
т. нар. радославистки режим) и в коалиционни правителства. 
През 1904 част ог членовете й се обособяват в Младолибералнл 
партия. Заедно с Народнолибералната партия (стамболовисти) 
и Младолибералната партия (тончевисти) Радославистката пар
тия образува либерален блок, който начело с В. Радославов 
управлява страната от 4 юли 1913 до 21 юни 1918. Радославнст- 
кото правителство въвлича България в Първата световна воина 
1914—1918 на страната ма Централния съюз и носи отговор
ност за втората национална катастрофа. През 1920 заедно с 
Народнолибералната партия (стамболовисти) и Младолиберал
ната партия (тончевисти) образуват реакционната Нациопал- 
либерална партия. — 269.

48 Д е м о к р а т и  — членове на Д е м о к р а т и ч е с к а т а  п а р  
т и я  (вж бел. № 70). — 269.

49 Н а р о д н и ц и  — членове на Н а р о д н а т а  (н а р о д н я ш к а) 
п а р т и я  — буржоазна консервативна партия, основана npci 
1894. Нейни лидери са К. Стоилов и Ив. Евстр. Гешов. Изри 
зява интересите на едрия банков, търговски и промишлен ка
питал. Вътрешната й политика е крайно реакционна, а външ 
ната е ориентирана към Русия и Антангата. Управлява само 
стоятелно през 1894—1899, а през 1911 —1913 заедно с Прогрг- 
сивнолибералната партия; след Първата световна империали
стическа война участвува в няколко коалиционни прави и-л 
ства. През 1920 се слива с Прогрееивнолибералната партии и



Обединена народнопрогресивна партия, която през авг. 1923 
влиза във фашисткия Демократически сговор. — 269.

50 Допълненията към съкратения протокол за заседанието на 
Софийския общински съвет от 17 ян. 1917 са гласувани, след 
като в началото на заседанието Г. Димитров «протестира про
тив с и с т е м а т и ч е с к о т о  ф а л ш и ф и ц и р а н е  на официалните съкра
тени протоколи на съвета с цел да се покаже пред света, че в 
съвета господствува пълно единодушие по всички въпроси, и 
да се прикрие непримиримостта, която има между работниче
ската партия и буржоазните партии в общинския съвет. . .» 
(вж «Работнически вестник», № 224, 23 ян. 1917). — 280.

51 Имат се предвид проектите за създаване на международна 
организация (Лига на нациите), появили се в годините на Пър
вата световна война 1914—1918 в различни страни, когато теж
ките бедствия и жертви, понасяни от воюващите народи, спо- 
собствуват за разпространение на пацифизма. Най-широко 
разпространение тази идея получава в Англия. Нейната по
пулярност е отчетена в американските управляващи кръгове 
и президентът Т. У. Уилсън многократно я включва в своите 
послания до конгреса и до воюващите държави.

В изпълнение па постановленията па Версайския мирен 
договор (1919) се създава Обществото на народите (ОН), включ
ващо първоначално 31 държави. Според приетия устав целта 
на ОН е развитието на сътрудничеството между народите и гаран
тиране на «мира н безопасността», но на практика става оръ
дие на политиката на империалистическите държави, на първо 
място на Англия и Франция (САЩ не влизат в ОН). В навечерие
то на Втората световна война ОН фактически престава да съ
ществува. — 282.

52 Става дума за Х а г с к а т а  к о н ф е р е н ц и я  з а  м и р ,  свикана по ини
циатива на Русия от 18 май до 29 юли 1899. Присъствуват пред
ставители на 26 държави (включително и на България), конто 
обсъждат предложението на руското правителство за замразя
ване на сухопътните и морските сили на отделните държави, 
както и на военните им бюджети. С това предложение руският 
царизъм цели да запази съществуващото съотношение на си
лите. Против предложението се обявяват Германия, Австро- 
Унгария, Франция и др. На конференцията са приети правила 
за водене на военни действия, изложени в две конвенции: 1) За 
законите и обичаите на сухопътната война и 21 За прилагането 
към морската война принципите на Женевската конференция 
(1868) за защита на болните и ранените. В последвалите войни 
обаче империалистическите държави не се съобразяват с прие
тите от самите тях правила. — 282.

53 Имат се предвид изявленията ма Т. У. Уилсън след преизбира
нето му за президент на САЩ (есента на 1916) и най-вече нотата 
му до воюващите държави (18 дек. 1916). В тях президентът



признава еднаквите цели на двата воюващи лагера и открито 
демонстрира претенциите на САЩ да играят ролята на между
народен арбитър при бъдещите мирни преговори. — 282.

64 Георги Димитров вероятно има предвид б л а г о т в о р и т е л н о т о  
д р у ж е с т в о  « Е в д о к и я » (покровителствувано от царица Елеоно
ра), към което са двата приюта за деца от 1 до 6 години — «Яс
ли» и «Млечни капки». Приютите са под надзора на Софийската 
община и за тяхното поддържане дружество «Евдокия» е по
лучило за 1916 общинска субсидия в размер на 66 600 лв., а 
в бюджетопроекта на общината за 1917 е предвидена сумата 
67 200 лв. — 301.

65 Отнася се за С а м о к о в с к а т а  к о м у н а .  На 13 юни 1910 партийна
та организация в Самоков спечелва в общинските избори най- 
много гласове (432 за общински съветници и 414 за училищни 
настоятели, от всичко гласували 950 души) и получава 8 от 
14-те мандата. На първото заседание иа новоизбрания общин
ски съвет (1 септ.) за кмет е избран Г. Зуйбаров. За времето па 
своето управление (до февр. 1912) Самоковската комуна осъ
ществява редица социални мероприятия в интерес на трудещите 
се — въвежда прогресивно-подоходно данъчно облагане, оси
гурява безплатна медицинска помощ и лекарства за бедните, 
открива детски градини и сиропиталища, трапезарии за бедни
те деца, въвежда 8-часов работен ден за общинските служители, 
взема мерки против спекулата и др. Тя не успява обаче да реа
лизира изцяло своята програма (разработена от Б. Хаджи - 
сотиров) поради съпротивата на буржоазните общински съвет
ници и големите спънки от страна на централната влаа. 
Липсата на пълна общинска автономия дава възможност иа 
окръжния управител често да връща неодобрени решенията 
на съвета, а на Министерството на вътрешните работи — да 
бави утвърждаването на общинските бюджети за 1911 и 1912 
и да съкрати всички пера, които засягат интересите на бур
жоазията. — 303.

66 Става дума за С л и в е н с к а т а  к о м у н а .  В общинските избори па 
25 септ. 1911 въпреки терора на властта БРСДП (т. с.) получа 
ва 1282 гласа и 8 мандата в Общинския съвет срещу 10 за коа
лицията от народняци и прогресивни либерали, 1 за демокра
тите и 1 за широките социалисти. В продължение на една годи
на тесносоциалистическите общински съветници са опозицион
на група в съвета, но след разцеплението в коалицията (юли 
1912) и изборите за ново Постоянно присъствие те стават уп
равляваща група, а за кмет е избран д-р Й. Данчев (септ. 1912). 
Сливенската комуна съществува 11 години (до ян. 1923) и въ
преки военновременните трудности постига успехи в полити
ката си в защита на трудещите се маси: създава бюро за соцнлл 
ни грижи и бюро за безработни, предприема общинско строи 
телство за намаляване на безработицата, предвижда мерки <л 
ограничаване на спекулата с хранителните и други стоки от



първа необходимост, издава редица задължителни правилници 
в защита на работниците. Поради липса на общинска автоно
мия буржоазната опозиция и централната власт затрудняват 
и провалят редица мероприятия на комуната, като откриване
то на общински магазини, увеличението на таксите и налозите 
за предприемачите, фабрикантите и собствениците на земедел
ски стопанства и др. — 304.

57 Отнася се за П о с т а н о в л е н и е  з а  п л а щ а н е  н а  д ъ р ж а в н и т е  с л у ж и 
т е л и  и р а б о т н и ц и ,  н а ч и н а я  о т  1. V I I .  1 9 1 6  г .  д о  т р и  м есец а  
сл ед  д е м о б и л и з а ц и я т а ,  д о б а в ъ ч н о  в ъ з н а г р а ж д е н и е  и т а б л и ц а  
з а  р а з м е р и т е  м у  (ч л .  3  о т  З а к о н а  з а  3/12 о т  к р е д и т и т е  по  
бю доюета з а  1 9 1 5 ,  з а  1 9 1 6  г . )  — 308.

68 Георги Димитров взема отношение по протокола на общинска
та регулационна комисия от 17 ноем. 1916, с който се предлага 
общината да отпусне място от 2500 кв. м на Женското културно 
дружество «Родина» за построяване на сиропиталище «Булаир» 
и място на благотворителното дружество «Веех скорбящих 
радост». — 316.

68 Има се предвид З а к о н ъ т  з а  п е н с и и т е  п о  г р а ж д а н с к о т о  и в о е н 
н о т о  в ед о м ст во , приет от XIV обикновено НС на 26 февр. 1910,

. утвърден с Указ №18 от 28 февр. и обнародван в «Държавен вест
ник», №46 от 1 март с. г., неколкократно променян и допъл
ван — през 1911, 1912, 1915 и 1916. В случая Г. Димитров на
стоява за изменение на членове 18—26 от закона, които регла
ментират размера на военноинвалидните пенсии. — 324.

ао З а к о н ъ т  з а  о б е д и н е н и е  н а  ф о н д о в е т е  з а  р а б о т н и ч е с к и  з а с т р а 
х о в к и  е приет на 5 март 1915 от XVII обикновено НС на I редовна 
сесия; утвърден е с Указ № 12 от 20 март 1915 и обнародван в 
«Държавен вестник», №70 от 31 март с. г. Законът предвижда 
обединяване на фондовете, създавани по силата на Закона за 
спомагателната каса на работниците в обществените предприя
тия, Закона за насърчение на местната индустрия, Закона за 
женския и детския труд и Закона за подпомагане на държавните 
работници в случай на заболяване и инвалидност в един общ 
фонд за работнически застраховки. Разпределението на сред
ствата се осъществява от Министерството на търговията, про
мишлеността и труда чрез неговите комисии. Приходите на фон
да се получават, като се удържат 2% от заплатите на държав
ните работници, от удръжки при повишаването им и при пре
минаване на нова служба. — 326.

1,1 Георги Димитров вероятно има предвид З а к о н а  з а  з а с т р а х о в а 
н е  н а  е д р и я  р о г а т  д о б и т ъ к ,  приет на III редовна сесия на XIV 
обикновено НС (1910) и обнародван в «Държавен вестник», 
№13от19 януари 1911. Чл. 13 от закона предвижда създаване
то на специален фонд за плащане на обезщетения. — 331.



62 Става дума за посланието, отправено от американския пре
зидент Т. У. Уилсън на 22 ян. 1917 до Сената па САЩ, в което 
са изложени американските условия за мир. В документа се 
настоява за сключване на «мир без победители и победени». 
Като «задължително условие на мира» се обявява и свободата 
на моретата, осигуряваща безпрепятствена търговия па САЩ 
както с двете воюващи групировки, така и с неутралните стра
ни. Истинският смисъл на посланието е разкрит в статията на 
В. И. Ленин «Буржоазен пацифизъм и социалистически пацифн- 
зъм», в която се казва: «. . . речта на Уилсън е явна лъжа и ли
цемерие, защото Уилсън е представител па буржоазията, която 
спечели милиарди от войната, той е глава на правител
ството, което доведе до бясно въоръжаване па Съединените 
щати явно с цел за в т о р а  голяма империалистическа война. . .» 
(Ленин, В. И. Събр. съч. Т. 30, с. 246). — 373.

63 Става дума за нотата на държавите от Съглашението (Аитанта 
та) (10 ян. 1917), изпратена до Уилсън като отговор на обръ
щението му към воюващите групировки от 18 дек. 1916. В съ- 
глашенската нота се посочват конкретните условия за мир: 
възстановяване независимостта на Белгия, Сърбия и Черна 
гора; освобождаване на завзетите ог германски войски терито 
рии на Франция, Русия и Румъния; спазване правата на нации 
налностите — т. е. да бъдат върнати на Франция Елзас и Л о 
тарингия, а многонационалните империи (Австро-Унгария и 
Турция) да бъдат «разпокъсани». В заключение в нотата де 
магогски се препоръчва реорганизиране па следвоенна Е в р о  
па по начин, който да осигури гаранция за безопасността, сно 
бодата и т. н. — 373.

64 Прекъсването на дипломатическите отношения между САЩ и 
Германия е обявено от американския президент Уилсън и одоб 
реио от Конгреса на 3 февр. 1917 по повод възобновяването па 
неограничената подводна война от германското правителство 
с цел да се прекъсне изпращането на американски стоки и въо 
ръжения на Съглашението. В следващите месеци империалис 
тическите кръгове в САЩ извършват усилена подготовка м 
включване на страната във военните действия. На 6 апр. с. i 
Съединените американски щати официално обявяват война ма 
Германия. — 374.

1)3 Опасявайки се, че американският президент може да влезе п 
ролята на международен арбитър и да наложи па Германии 
неизгодни условия за мир, в нота-отговор до Уилсън (26 дек 
1916) германската дипломация настоява за преки преговори 
между воюващите държави. В нота от 31 ян. 1917 до американ 
ското правителство Германия поставя своите условия за мир 
гарантиране на граници, които да осигурят стратегическите н 
икономическите п интереси; уреждане на колониалния въпрос, 
като i: бъдат отстъпени значителни колониални владения; па 
рични н икономически компенсации за териториите, конто m 
ще върне на своите противници. — 374.



йв П а ц и ф и з м ъ т  е буржоазно-либерално течение, чиито предста
вители се обявяват против всякаква война независимо от ха
рактера и целите и. Пацифистите осъждат всяка въоръжена 
борба, която води до човешки жертви, в това число и справед
ливите освободителни войни. Те не разкриват класовия харак
тер на войните и причините, които ги пораждат; считат, че е 
възможно предотвратяването на войните посредством убежде
нието. Пацифизмът отклонява пролетариата от активна борба 
против милитаризма и войните и обективно се поставя в услуга 
на империалистическите сили. Твърде често империалистическа
та буржоазия под лицемерния лозунг за отказване от всякакви 
войни, в това число и от националните, революционните и др. 
справедливи войни, превръща пацифизма в средство за подго
товка на нова война, с фрази за мир защищава съществуващото 
капиталистическо и колониално робство и прикрива завоева
телната и грабителска политика на империалистите.

В края на 1916 и началото на 1917 европейските пацифисти 
на практика подкрепят инициативите и на двата воюващи лаге
ра за установяване на империалистически мир. Буржоазният 
пацифизъм намира почва и сред лидерите на Втория интерна
ционал. Здравите сили в европейските социалдемократически 
партии начело с болшевиците осъждат буржоазния пацифизъм 
и считат, че причините за войната могат да бъдат отстранени 
само с унищожаването па капитализма. — 380.

,1Т З а к о н ъ т  з а  м о р а т о р и у м а  е приет на 25 юли 1914 от I извънред
на сесия на XVII обикновено НС и обнародван в «Държавен 
вестник», № 168 от 28 юли 1914. С него се дава, считано от 25 
юли 1914, тримесечен мораториум (отсрочка) на частните лица, 
дружества и банки за уреждане на паричните задължения по
между им, конто произхождат от граждански и търговски сдел
ки преди 25 юли; през време на мораториума се прекратяват 
всички срокове — материални, процесуални, давностни (углав
ни, граждански, съдебни и др.). По отношение па наемите за
конът не предвижда никаква отсрочка.

При обсъждането на законопроекта не се приема направе
ното чрез Т. Луканов предложение па парламентарната група 
на БРСДП (т. с.) — мораториумът да се отнася и до наемите 
за жилища, като през време на неговото действие лихвите от 
тези наеми да не се начисляват. — 384.

"н Н а к а з а т е л н и я т  за к о н  е приет от VIII обикновено НС, II редов
на сесия (1895—1896). Утвърден е с Указ № 43 от 2 февр. 1896 
и е публикуван в «Държавен вестник», № 40 от 21 февр. с. г. 
Впоследствие многократно е допълван и променян. Чл. 298 
предвижда различни срокове тъмничен затвор за подбудителите 
и съучастниците в престъпленията. — 395.

1,0 Георги Димитров има предвид управляващия блок, съставен 
от трите либерални партии — Либералната партия (лидер В. 
Радославов), Народно.!ибералната партия (лидер Н. Генадиев)



и Младолибералната партия (лидер Д. Тончев). Начело с В. 
Радославов либералният блок управлява страната от 4 юли 
1913 до 21 юни 1918. — 399.

70 Д е м о к р а т и ч е с к а т а  п а р т и я  — буржоазна политическа партия, 
основана през 1896 от лявото крило на старата Либерална пар
тия. До началото на XX в. е предимно дребнобуржоазна пар
тия, но постепенно се превръща в представителка на средната 
търговско-индустриална буржоазия. Провежда политика на 
буржоазен реформизъм и демагогия към работническата класа. 
През 1902 начело на партията застава Ал. Малинов. Самостоя
телно или в коалиция с други буржоазни и дребнобуржоазни 
партии участвува в управлението на страната (1901 —1902, 
1908—1911, 1918 и 1931—1934). След военнофашисткия преврат 
на 9 юни 1923 влиза във фашисткия Демократически сговор, 
В началото на 1924 крилото на Ал. Малинов, излиза от сго
вора и минава в опозиция. След Деветиадесетомайския пре
врат 1934 Демократическата партия е разтурена, но запазва 
своето влияние и връзки. Проявява се като опозиционна на 
фашизма партия и същевременно води антикомунистическа 
политика. Възстановена след 9 септ. 1944; до разтурянето и 
през 1947 действува като опозиционна на Отечествения фронт 
партия. — 411.

71 З а к о н о п р о е к т ъ т  з а  п а р н и т е  к о т л и  и р е з е р в о а р и т е  е внесен от 
Министерството на търговията, промишлеността и труда на 44 
заседание, III редовна сесия на XVII обикновено НС (16 февр. 
1917).

При първото четене на законопроекта от името на парла
ментарната група на БРСДП (т. с.) се изказва Й. Йорданов, 
а Г. Димитров формулира своите предложения при приемането 
на закона — на III редовна сесия на XVII обикновено НС (23 
март 1917).

Законът за парните котли и резервоарите (публикуван в 
«Държавен вестник», № 129 от 15 юни 1917) предвижда опре
делени предварителни мерки за осигуряване безопасността па 
работниците, работещи с парни котли и резервоари, установява 
за тях минимален работен ден от 11 часа, 36-часова непрекъс
ната седмична почивка и т. н. — 419.

72 З а к о н ъ т  з а  у с т р о й с т в о  н а  в ъ о р ъ ж е н и т е  с и л и  е приет на I ре
довна сесия на XIII обикновено НС (1903—1904) и публикуван 
в «Държавен вестник», № 18, 24 януари 1904. Променян и до
пълван през 1905—1906, 1907, 1909, 1913, 1914.

Г. Димитров се изказва при първо четене на ¿Законопроек
та за прибавка в Закона за устройството на въоръжените сили, 
предвиждащ уреждането на артилерийско-инженерно и военно
инженерно ведомство, както и на военнотехнически и специал
ни служби в българската армия с цел увеличаване на техниче
ския й персонал. — 422.



73 Отнася се за З а к о н а  з а  п о л о ж ен и ет о  и з а п л а т и т е  н а  р а б о т н и 
ц и т е  и с л у ж е щ и т е  в ч а с т н и т е  з а в е д е н и я  и п р е д п р и я т и я  п р е з  
в р е м е  н а  в о й н а т а ,  приет на 26 март 1917 (III редовна сесия на 
XVII обикновено НС) и обнародван в «Държавен вестник», 
№ 86 от 24 апр. с. г. Проектът за този закон (с дата 22 февр. 
1917) е внесен за обсъждане от министъра на търговията, про
мишлеността и труда, след като на 22 февр. 1917 на първо че
тене е прието и изпратено в съответната парламентарна коми
сия законодателното предложение на БРСДП (т. с.) за запла
тите на работниците и служещите в частните предприятия през 
време на войната (вж настоящия том, с. 566—569, и бел. № 116). 
На 22 март, при първото четене на правителствения законопроект, 
се изказва Г. Димитров (вж настоящия том, с. 409—414); на 
25 март (при второто четене) от името на парламентарната 
група на БРСДП (т. с.) той прави предложения по чл. 2, 6 и 
7 (вж настоящия том, с. 421). — 423.

74 Георги Димитров има предвид временното прекъсване на из
даването на «Работнически вестник» (от 13 март до 5 апр. 1917), 
поради големи материални и други трудности, произтичащи от 
военните условия (поскъпване на хартията и др. материали, 
намаляване броя на абонатите и пр.). За да се преодолеят те
зи трудности, още през дек. 1916 ЦК на БРСДП (т. с.) решава 
да се възобнови фондът за подпомагане на «Работнически вест
ник», а Централната синдикална комисия излиза с апел към 
работниците по време на агитационната синдикална акция (15 
дек. 1916—10 ян. 1917) да се привлекат нови абонати и да се 
засили събирането на помощи за фонда. Акцията в подкрепа

.на партийния и синдикалния орган продължава до края на 
1917, за което свидетелствуват публикуваните във вестника 
квитанции и специални информации. Г. Димитров участвува 
непосредствено в организирането на акцията. Сведения за оби- 

■колките му из страната се съдържат в личния му бележник, 
включен в настоящия том, с. 507—551 — 424.

75 Т ъ р г о в с к и я т  з а к о н  е приет па I редовна сесия на IX обикновено 
НС и е обнародван в «Държавен вестник», № 114 от 29 май 
1897. В годините на Първата световна война 1914—1918 дей
ствува след изменения и допълнения на някои негови членове 
със закони, гласувани през 1897—1898, 1898—1899, 1902— 
1903, 1903—1904 и 1906—1907. Членове 63—66 от закона из
брояват случаите, при които може да бъде прекъснат трудовият 
договор между собственика и търговските служещи и регла
ментира произтичащите от това права и задължения на двете 
страни.

Г. Димитров използува текста на тези членове от закона, 
което личи от запазения в личния му архив ръкопис. — 425.

78 З а к о н ъ т  з а  с ъ б и р а н е  п р е к и т е  д а н ъ ц и  е приет от XIII обикно
вено НС, II редовна сесия (1904—1905) и обнародван в «Дър
жавен вестник», № 64 от 23 март 1905; впоследствие е изменен



със З а к о н  з а  д о п ъ л н е н и е  к ъ м  З а к о н а  з а  с ъ  б а 
р а н е  н а  п р е к и т е  д а н ъ ц и ,  приет на II редовна сесия на 
XV обикновено НС и публикувам в «Държавен вестник», № 83 
от 11 апр. 1913. Законът определя начините на събиране на 
преките данъци, правата и задълженията на държавните чи
новници (бирниците), контрола и отчетността върху събраните 
суми и т. н. — 426.

77 Отнася се за Б ю р о  « Ж е н с к и  т р у д » ,  основано в началото па 
1911 към Софийското женско дружество «Съзнание». Към бю
рото са организирани професионално училище, курсове за 
горни дамски дрехи, шапкарство, цветарство, бродерия, книго- 
везница, ателиета за горни дрехи и бельо, за килимарство и 
цветарство, в които работят около 100 жени и девойки. Съще
ствува и специално отделение за трудова помощ, — т. нар. По
средническо бюро за работа, което приема поръчки, осигурява 
надомна работа и посредничи за постъпване на служба в частни 
къщи и учреждения. Бюрото се издържа от дружество «Съзна
ние», но получава и допълнителни субсидии от различни учреж
дения и организации. — 429.

78 Георги Димитров има предвид Окръжно № 1057/18102 от 24 
юли 1906 на Отделението за труда при Министерството на тър
говията и земеделието до комитетите на труда, подписано от 
министър Н. Генадиев. С него се прави допълнително тълку
ване на Закона за женския и детския труд и по-специално на 
онзи текст от чл. 17, който постановява, че «местните комитети, 
действуващи в пълен състав или чрез своите членове поотдел
но, се ползуват от правата на инспекторите па труда, предви
дени в чл. 16». В окръжното се казва, че «законодателят не е 
искал да облече поединично всеки член в правата на комитета, 
да инспектира и да съставлява сам актове за нарушението па 
закона». Поради това, за да са законни, според окръжното 
ревизиите на индустриалните предприятия следва да бъдат 
извършвани «вкупом не по-малко от трима членове», по деле
гации или с пълномощно от комитета, подписано от неговия 
председател и секретар. Окръжното, останало в сила до дек. 
1908, фактически отнема правата на работническите предста
вители в комитетите на труда. — 448.

79 По време на управлението на Демократическата партия през 
ян. 1908—септ. 1910 (27 кабинет Ал. Малинов), когато А. 
Лянчев е министър на търговията и земеделието, с окръжно 
№ 10027 от 12 дек. 1908 на Отделението за труда при .Министер
ството на търговията и земеделието се отменя окръжното от 
24 юли 1906 и фактически се подновява дейността на комите
тите по труда. Пояснява се, че «съгласно чл. 17 от Закона за 
женския и детския труд комитетите ще трябва да дадат, в за
висимост от местните условия, по едно генерално или специал
но за целия мандат, или само за известно време, пълномощно 
па всеки един от своите членове, които поединично от името



на целия комитет да се грижат за приложението на закопа и 
да преследват нарушителите му. . .»

При прилагането на окръжното властите допускат редица 
нарушения на Закона за женския и детския труд, особено при 
провеждането на изборите за работнически представители в 
комитетите на труда. Показателни в това отношение са слу
чаите в Габрово, Варна и София, които цитира в своя статия 
Г. Димитров (вж Съчинения. Т. 3, с. 167—174). — 448.

м" Ф а б р и ч н и я т  за к о н  в А н г л и я  о т  8  ю н и  1 8 4 7  предвижда съкра
щаване на работния ден за «младежите» (от 13 до 18 години) 
и за всички работнички първоначално на 11 часа, а след 1 май 
1848 — на 10 часа. Поради упоритата съпротива на фабрикан
тите, които отказват да прилагат закона, на 5 авг. 1850 е гла
суван нов, компромисен фабричен закон, според който за «мла
дежите и жените» работният ден за първите пет дни от седми
цата е 10 1/2 часа, а в събота — 7 1/ 2.

Използуваният цитат е от заключителния доклад на парла
ментарната комисия за обследване на детския труд («Children’s 
Employment Commission»), създадена през 1840, а не в 1866. 
Г. Димитров вероятно смесва нейната дейност с тази на спе
циалния комитет от членове на Камарата на общините, създа
ден през 1866 с цел да анкетира условията за работа в англий
ските мини и приложението на Закона за инспектиране на ми
ните (1860). — 461.

н| Б ъ л г а р с к и я т  л е к а р с к и  с ъ ю з  ( Б Л С )  е създаден през 1901 като 
професионална организация на лекарите. Печатен орган — в. 
«Летописи на Лекарския съюз в България» (1903—1950).

Още в първите години от съществуването на БЛС в него се 
очертават две течения с различни становища по въпросите на 
организацията, развитието, характера и управлението на здра
веопазването в България. Групата, обединена около д-р Г1. 
Ораховац, се обявява за изграждане на съюза като научно- 
обществена професионална организация, която да участвува 
и в разрешаването на проблемите па здравната политика на 
държавата, за активно участие на лекарите в обсъждането на 
здравното законодателство. Привържениците на д-р М. Русев — 
председател на Върховния медицински съвет, се стремят да 
ограничат дейността на БЛС до защита на частнопрофесио- 
иалните интереси на лекарите.

През 1920—1924 председател на БЛС е комунистът д-р Р. 
Ангелов, което определя прогресивната насока в дейността на 
съюза. XXV лекарски събор (1940) приема изработения от 
групата на лекарите-комунисти «Обществен лекар», ръководена 
от д-р Р. Ангелов, проект за здравен план, който през 1942 
става част от Програмата на ОФ. — 463.

ь- Става дума за З а к о н а  з а  о г р а н и ч а в а н е  н а  р а б о т н и я  ден  d o  10  
ч аса , приет от Народната скупщина в Сърбия на 10 юни 1910. 
Законът забранява използуването на детски труд в промишле



ните предприятия; младежите от 14 до 18-годишна възраст и 
жените се освобождават от нощна работа; признава се правото 
на работниците да сключват колективни договори със собстве
ниците за срок до един месец; позволяват се стачки с участие
то на повече от 50% от работниците; гарантира се правото на 
обединение на работниците за защита на икономическите им 
интереси. Същевременно се допуска, в случай на необходимост, 
собствениците да въвеждат до 2 часа извънредно работно време 
Въпреки ограничения характер на закона в редица райони на 
страната той ие се прилага поради съпротивата на работода
телите. — 473.

93 З а к о н ъ т  з а  ч и н о в н и ц и т е  по  г р а ж д а н с к о т о  в е д о м с т в о  е прие; 
на 19 ян. 1906 от XIII обикновено НС, III редовна сесия и пуб
ликуван в «Държавен вестник», № 25 от 1 февр. 1906. Впослед
ствие със закони са изменени и допълнени чл. 20, 36, 37, 44 и 
45. В сила е до 28 ян. 1922, когато е отменен със Закона за дър
жавните служители.

В случая Г. Димитров се позовава на чл. 29 от закона, спо 
ред който: «Всеки чиновник и служещ има право през годи
ната, без умаление на заплатата му, на един месец отпуск. 
Отпуск до два месеца се дава само ако чиновникът или служе
щият не се е ползувал с отпуск в продължение на три години.» - 
473.

84 Георги Димитров има предвид следните работнически закони п 
Англия:

а) З а к о н ъ т  о т  2 3  ю н и  1 8 0 2 ,  който регламентира продъл
жителността на работния ден в предачните предприятия с по
вече от 20 работника до 12 часа;

б) З а к о н ъ т  о т  1 8 1 9 , установяващ минимална възраст 9 го
дини за деца, които работят в памучните и вълнени предприятия,

в) Ф а б р и ч н и я т  з а к о н  о т  2 0  а в г .  1 8 3 3 ,  с който се забранява 
нощната работа за непълнолетните работници (младежи от 13 
до 18-годишна възраст), както и използуването като работници 
на деца под 9 години. За деца на възраст между 9 и 13 години 
законът определя 48-часово седмично работно време при 9- 
часов минимален работен ден.

Поради това, че парламентът не отпуска средства и не наз
начава персонал, който да следи за изпълнението им, закони- 
те не се прилагат. — 474.

85 Става дума за ф а б р и ч н и я  з а к о н  във Франция, гласуван на 22 
март 1841. С него се установява 8-часов работен ден за деца or 
8 до 12 години и 12 часа — за деца от 12 до 16 години. Фактичес
ки не е приложен. — 474.

88 З а к о н ъ т  з а  и зм е н е н и е  § 10 о т  З а к о н а  з а  и зм е н е н и е  и д о п ъ л н е н и е  
н а  в р е м е н н о т о  п о л о ж ен и е  за  п а р и ч н о т о  д о в о л ст в и е  н а  в о е н н о с л у 
ж ещ и т е  в ъ в  в о ен н о  в р ем е  и н а  З а к о н а  з а  и з м е н е н и е т о  и д о п ъ л н е 
н и е т о  м у  о т  1 9 1 4  г . е приет на 7 ноем. 1916 (III редовна сесия



на XVII обикновено НС) и е обнародван в «Държавен вестник», 
№ 250 от 20 ноем. с. г. При обсъждането на законопроекта в 
Народното събрание се изказва от името на парламентарната 
група на БРСДП (т. с.) Г. Попов. Той прави предложения за 
изменение на буква «а » (ал. 2) и буква «н » (ал. 8), отнасящи 
се до паричното доволствие на долните чинове във войската и 
до заплащането на изпратените на работа при и след мобилиза
цията във военните арсенали, железопътните дружини, интен
дантските работилници, Държавната печатница и другаде. 
Предложенията не се приемат. — 488.

87 Има се предвид Законът за допълнение някои букви от Закона 
за изменение § 10 от Закона за изменение и допълнение на времен
ното положение за паричното доволствие на военнослужещите 
във военно време, приет на 2 апр. 1917 (III редовна сесия на XVII 
обикновено НС) и обнародван в «Държавен вестник», № 79 от 
12 апр. с. г. — 489.

88 Писмото е на Г. Димитров, но не е написано собственоръчно 
от него. Публикацията във в. «Пулс», където е поместено и 
факсимиле на писмото, погрешно е озаглавена «Написано от 
ръката му». — 501.

89 Става дума за времето, когато император на Русия е Николай 
II (1894—февр. 1917), което съвпада с навлизането на страната 
в империалистическата фаза на развитие. Анализирайки осо
беностите на политическата надстройка на царска Русия, В. 
И. Ленин характеризира царизма като «военнофеодален импе
риализъм». — 503.

90 Бележникът е воден от Г. Димитров през периода юни 1916 — 
септ. 1917, което личи от съдържанието и датите на първите и 
последните записки в него. Първата страница на оригинала е 
плътно задраскана от Г. Димитров, но въпреки това може да 
се разчете следният текст, записан вероятно значително по- 
рано от юни 1916:

«Питания
— Питане за намесата на полицията — Скеча;
1. Питане за играта около избора на Общинския съвет;
2. Питане за спираните противозаконно телеграми за «Ра

ботнически вестник» (6 май 1914);
3. Питане за взаимообразните удръжки (6 май);
4. Питане за отпуските на железничарите и телеграфо-по

щенските служещи (8 май 1914);
*

*  *

от Г. Джумалиев — 10 лв. (8 май 1914).»
Текстовете в бележника са непосредствено свързани с ежед

невната работа на Г. Димитров като секретар на ОРСС, член



па ЦК на БРСДП (т. с.), народен представител и съветник и 
Софийската община, както и с неговата активна дейност като 
партиен публицист.

Бележникът е публикуван със значителни съкращения в 
«Научни трудове на ВПШ «Станке Димитров» при ЦК на БКП». 
Т. 26, (История), 1966, с. 377—415, с коментар и обяснителни 
бележки от Надежда Кръстева. Настоящата публикация е 
пълна. — 507.

91 Бележките па Г. Димитров са по речта на новозагорския на
роден представител Еньо Петков, член на Централния комитет 
за обществена предвидливост, произнесена на 9 дек. 1916 и 
Народното събрание при обсъждане дейността на комитета 
(вж С т е н о г р а ф с к и  дневници, XVII ОНС, III PC, 19 з., с. 253— 
256). — 509.

1,2 Бележката се отнася за заседанието на Народното събрание на 
12 дек. 1916, на което министър-председателят В. Радославов 
прочита декларация на правителствата на съюзните държани 
Германия, Австро-Унгария, България и Турция, отправена 
като нота до представителите на неутралните страни в Берлин, 
Виена, София и Цариград, до президента на САЩ и римския 
папа. Изразът на Г. Димитров «историческата реч на Радосла
вова» очевидно е ироничен, тъй като на това заседание минис
тър-председателят само прочита декларацията, без да произ
нася реч. — 510.

в:| Става дума за държавния заем в размер на 500 000 000 златни 
лева, който правителството на В. Радославов сключва на 29 
юни 1914 със синдикат на германски и австро-унгарски банки 
(т. нар. банков консорциум) начело с германската банка Дис- 
конто Гезелшафт. Заемът е сключен при изключително небла
гоприятни за България условия; едно от тях е правото на син
диката да експлоатира каменовъглените мини в Перник и Бо
бов дол. При обсъждането на бюджетопроекта на Министерство
то на търговията, промишлеността и труда в Народното събра
ние (22 дек. 1916) за положението на двете мини от името па 
парламентарната група па БРСДП (т. с.) се изказва Г. Кирков 
(вж С т е н о г р а ф с к и  дневници, XVII ОНС, III PC, 29 з., с. 481 — 
485). — 510.

Има се предвид гръцката компания «Маврокордато», която ек
сплоатира мина «Плакалница» до 17 март 1917, когато е рекви
зирана с министерско постановление и отдадена за експлоатация 
на Германия до завършването па Първата световна война. — 511.

Бележките вероятно са направени на 25 дек. 1916 па заседание
то на Народното събрание, когато се обсъжда бюджетопроектът 
на Министерството на земеделието и държавните имоти. Посо
чените условия за развитието на земеделието в България се 
съдържат в речта на социалдемократическия народен предега



в и тел Г. Попов (вж С т е н о г р а ф с к и  дневници, XVII ОНС, III 
PC, 31 з., с. 524—528). — 511.

w  Сведенията еа взети от брошурата: Südekum, А. Die Wertzu
wachssteuer. Berlin, Verlag Buchhandlung Vorwärts Paul Singer, 
1911, c. 5—6. Брошурата e № 12 на поредицата ¡Sozialdemokra
tische Gemeindepolitik, Kommunalpolitische Abhandlungen, изда
вана от Paul Hirsch. През 1911 —1916 излизат 18 брошури, кои
то Г. Димитров набавя през ян. 1917 за личната си библио
тека. — 514.

т  Отнася се за А м е р и к а н с к а т а  с о ц и а л и с т и ч е с к а  п а р т и я  ( А С П ) ,  
създадена през юли 1901 па конгрес в Индианополис в резултат 
на обединението на Социалдемократическата партия на САЩ 
(основана през 1897—1898) и групи, отцепили се от Социали
стическата работническа партия.

АСП отделя значително внимание на връзките с профсъю
зите, активно участвува в предизборните кампании със соб
ствена програма. Има голям принос в пропагандиране идеите 
па социализма и в антимонополистичната борба. Постепенно в 
ръководството на партията вземат връх опортюнистическите 
елементи, които през 1912 прокарват резолюция, отхвърляща 
необходимостта от диктатура па пролетариата. В годините на 
Първата световна война 1914—1918 в АСП се формират три те
чения: социалшовинисти, които поддържат империалистиче
ската политика на правителството; центристи, които на думи 
са против империалистическата война; революционно малцин
ство (ляво крило), което стои па интернационалнстически по
зиции и се бори решително против войната. Лявото крило на
чело с Чарлз Рутенберг, Уилям Фостър, Уилям Хейууд и др. 
води последователна борба против опортюнистическото ръко
водство на партията, за самостоятелни политически действия 
на пролетариата, за създаване на профсъюзи по производства, 
основани на принципите на класовата борба. В 1919 предста
вителите на лявото крило напускат АСП и създават Комуни
стическа партия на САЩ и Комунистическа работническа 
партия.

След Втората световна война АСП обединява малобройни 
групи, които пропагандират идеите на «демократическия со
циализъм». — 515.

ш Става дума за А м е р и к а н с к а т а  со ц и а л и с т и ч е с к а  р а б о т н и ч е с к а  
п а р т и я  ( А С Р П ) ,  създадена през 1876 на обединителен конгрес 
във Филаделфия в резултат на сливането па американските 
секции на I интернационал и други социалистически органи
зации. Конгресът протича при ръководното участие на сърат
ника на К. Маркс и Ф. Енгелс Ф. А. Зорге. До 1877 се нарича 
Работническа партия. Преобладаващото мнозинство на пар
тията са имигранти, слабо свързани с коренните американски 
работници. През първите години ръководно положение в пар
тията заемат ласалианците. Част от ръководителите на пар



тията смятат за нейна главна задача парламентарната дейност 
и подценяват значението на ръководството на икономическата 
борба на масите, други клонят към трейдюнионизъм и анархи
зъм. Идейните и тактическите колебания на ръководството до
веждат до отслабване на партията и до отдръпване на редица 
групи от нея. Маркс и Енгелс рязко критикуват сектантската 
тактика на американските социалисти. В края на 80-те години 
настъпва известно изменение в политическата линия на АСРП — 
за по-тясна връзка с работническото движение. От края на 90-те 
години в партията вземат връх сектантско-синдикалистките 
тенденции. АСРП се̂  отказва от борбата за частични искания 
па работническата класа, от работата в реформистките проф
съюзи и все повече губи и без това слабите си връзки с масовото 
работническо движение. През време на Първата световна вой
на 1914—1918 клони към интернационализма. Революционното 
крило на АСРП приветствува Великата октомврийска социали
стическа революция 1917, излиза от партията и се присъеди
нява към комунистическото движение. В последните години 
АСРП е малобройна организация, свързана главно с интели
гентски среди — 515.

98 В. «Работнически вестник», № 239 от 10 февр. 1917 публикува 
статия на К. Радек със заглавие «Социалистическите лозунги». 
Към публикацията няма сведения, откъде е взет материалът, 
кой и от какъв език е направил превода. — 519.

100 Има се предвид Февруарската буржоазнодемократична рево
люция 1 9 1 7  в Русия (23—27 февр./8—12 март), която смъква 
от власт царизма. В страната е установено двувластие в лицето 
на буржоазното Временно правителство и Съветите на работ
ническите и войнишките депутати. В хода на революцията е 
осъществен на практика боен съюз на работниците и селяните. 
Макар да сваля царизма, Февруарската революция не решава 
редица основни задачи за войната и мира, националния и аг
рарния въпрос и др. Под ръководството на В. И. Ленин Бол- 
шевишката партия води борба за прерастване на буржоазно- 
демократическата революция в социалистическа, за револю
ционен изход от империалистическата война. — 522.

101 Извадките са от произведението на К. Маркс «Към критиката 
на политическата икономия» («Zur Kritik der politischen Ökono
mie»). Очевидно Г. Димитров е ползувал това произведение от 
чужд език, тъй като записаният в бележника текст не съвпада 
буквално със съответния текст от съществуващия по това вре
ме български превод на Марксовото произведение (вж: М а р к с . 
К .  Критика по политическата икономия. Прев. (от руски) 
Д. Благоев. Пловдив, Изд. Ив. Г. Игнатов, 1904, с. IV—V).— 528.

102 Текстът е от произведението на Роза Люксембург «Социална 
реформа или революция?» («Sozialreform oder Revolution? 
Anhang: Miliz und Militarismus»), издадено в Лайпциг през 1899



(2 прераб. и доп. изд. 1908). Г. Димитров е използувал руското 
издание от 1907 (Спб., Книгоиздательство «Век»), което личи 
от запазения в личната му библиотека екземпляр. — 523.

103 Записката е от реч на К. Маркс за свободната търговия, произ
несена на 9 ян. 1849 пред публично събрание на Демократи
ческото дружество в Брюксел. В началото на февр. 1848 речта 
е публикувана на френски език; същата година е преведена 
на немски език и издадена в Германия. През 1885 по желание 
на Ф. Енгелс е отпечатана като приложение към първото нем
ско издание на «Нищета на философията» и оттогава неедно
кратно е преиздавана заедно с това произведение.

До края на Първата световна война тази реч е публикува
на на български език самостоятелно в две издания (1893— 
1901). В случая Г. Димитров не е ползувал тези издания. — 
524.

104 Металоработническият съюз (М С)  е основан през ноем. 1907 
на основата на Софийския металоработнически синдикат, към 
който се присъединяват Плевенският и Русенският синдикат; 
влиза в състава на ОРСС. Първият редовен конгрес на МС се 
провежда през юли 1910. Секретар на Централното настоятел
ство е А. Иванов. МС обхваща предимно железарски работни
ци и металоработници от промишлените предприятия. Има ор
ганизации в почти всички големи градове на страната. Печатен 
орган — в. «Металоработник» (излиза от ян. 1910). МС е раз
турен през 1924 по силата на ЗЗД. — 529.

1С6 Работен вариант на подготвения от името на СК на ОРСС План 
за синдикални беседи, отпечатан от Партийната социалистиче
ска книжарница и печатница с дата 25 окт. 1917 и подписан от 
Г. Димитров. Документът е включен в т. 8 на съчиненията. — 
537.

100 Работен вариант на съобщението на СК на ОРСС, публикувано 
в рубрика «Дневни новини» на «Работнически вестник», №83 
от 16 авг. 1917. — 539.

107 Съюзът на транспортните работници в България (С Т Р )  е 
създаден на учредителен конгрес в София (6 март 1911) чрез 
обединяването на Железничарския синдикат, Телеграфо-по- 
щенския и телефонен синдикат и Съюза на пристанищните ра
ботници. В работата на конгреса участвуват Д. Благоев, Г. 
Кирков и Г. Димитров. Конгресът решава вестниците «Желез
ничар», «Телеграфопощенски вестник» и «Пристанищен ра
ботник» да продължават да излизат като органи на съюза и 
същевременно да се издава периодично Бюлетин на съюза. За 
секретар на Управителния комитет е избран Драгой Коджей- 
ков, за помощник-секретар — Янко Иванов. СТР влиза в съста
ва на ОРСС. Поставя си за цел да защищава интересите на транс-



нортпите работници в България на основата на класовата бор 
ба. Г. Димитров подпомага непосредствено дейността па съюза, 
който става най-многобройната работническа професионална 
организация в страната. От май 191! членува в Международна
та транспортна федерация. Съюзът оказва помощ или непо
средствено ръководи стачните борби на транспортния пролега 
риат (общата стачка на пристанищните работници в Бурни 
през септ. 1911, стачката иа пристанищните работници във 
Варна през юни—юли 1912, Транспортната стачка 1919—1920 
и др.). След 1919 дейци па съюза поддържат радиовръзките на 
ЦК на БКП с Коминтерна. От приемането на ЗЗД (1924) д<> 
Априлските събития 1925 СТР работи полулегално, след кост 
прекратява съществуването си. — 539.

ios Отнася се за Т р е т а т а  ц и м е р в а л д с к а  к о н ф е р е н ц и я ,  състояла ч- 
в Стокхолм от 5 до 12 септ. 1917. Дневен ред: 1) Доклад на 
Интернационалната социалистическа комисия (ИСК); 2) Инцп 
дентът с Р. Грим; 3) Отношението към Стокхолмската конфг 
реииия за мир и 4) Борбата за мир и цимервалдското движещи 
в отделните страни.

Конференцията разглежда «случая Грим». Р. Грим, един 
от лидерите на Швейцарската социалдемократическа партии, 
като пратеник на швейцарския министър Хофман проучва м 
Русия възможността за сключване на сепаративен мир в поли 
на германския империализъм. Делегатите обявяват иоведенист 
му за недопустимо и одобряват изключването му от ИСК.

В издадения от конференцията манифест не намират отрл 
жеиие лозунгите на революционната социалдемокрация за 
превръщане на империалистическата война в гражданска и ли 
поражението на «собственото» правителство на всяка воюваща 
страна. Третата цимервалдска конференция напълно потвър 
ждава Лениновия извод за окончателния банкрут на цимсц 
валдското обединение, за необходимостта незабавно да се скъса 
с него и да се създаде III, Комунистически интернационал 
Третата цимервалдска конференция е последната конференции 
па това движение.

За делегати на конференцията БРСДП (т. с.) изпраща 1 
Кирков и В. Коларов, но поради многократното й отлагаш 
те не присъствуват на заседанията и. Г. Кирков участвува и 
предварителната работа па комисията по обследване на «с.ч\ 
чая Грим» и допринася за разобличаване на центризма. В Сток 
холм Г. Кирков и В. Коларов присъствуват па съвещанието из 
Цимервалдската левица, състояло се в края на лятото под pi. 
ководството на болшевиките. Тесните социалисти скъсват окоп 
чатслпо с цимервалдското обединение, чието мнозинство мина 
ва на позициите на социалшовинизма. — 546.

109 Текстът е от произведението на К. -Маркс «Капиталът. Критики 
към политическата икономия» («Das Kapital. Kritik der poli 
tischen Ökonomie»), Том I, кп. I. Вероятно Г. Димитров е пол 
зувал това произведение на немски или руски език, тъй к ат



записаният текст не съвпада буквално със съответните тексто
ве от съществуващите по това време български преводи (вж: 
К у п у в а н е  и продаване на работническата сила. К .  М а р к с .  «Ка
питалът». Т. I, отдел II, гл. IV. Превел от немски X. М-в (Хри
сто Мутафов). — «Социалдемократ», 1892, № 3, с. 67; М а р к с ,  
К .  Критика на политическата икономия. Т. I. Превод от Д. 
Благоев. С., Парт. соц. к-ца, 1910, с. 121; М а р к с ,  К .  Критика 
на политическата икономия. Т. I, кн. I. Процесът на капита
листическото производство. Превел от петото, проверено от 
Ф. Енгелс немско издание Г. Бакалов. Ст. Загора, 1910, с. 
108—109). — 548.

310 Отнася се за централния ръководен орган на профсъюзното 
движение в Унгария — С ъ в е т  н а  п р о ф с ъ ю з и т е ,  избран на I 
общоунгарски синдикален конгрес, състоял се през май 1899. 
Негов пръв председател е членът на ръководството на Унгар
ската социалдемократическа партия К. Тесарс. Към 1903 функ
ционират 12 общоунгарски профсъюзи, обединяващи над 40 000 
членове. След избухването на Първата световна война поради 
мобилизацията и терора настъпва отлив от профсъюзите. Из
вестно оживяване на профсъюзното движение настъпва през 
втората половина на 1916, когато членовете на профсъюзните 
организации достигат 55 000 души; засилват се стачните борби 
в много райони на страната — на миньорите от Татабаня и 
Печ, на железопътните работници и др. Под влияние на Фев
руарската буржоазнодемократична революция в Русия и на 
Великата октомврийска социалистическа революция (1917) 
работническото движение в Унгария се активизира. Възстано
вени са профсъюзите на работниците от металообработващата 
промишленост, на строителните работници и др.; създадени 
са и нови профсъюзи — на работниците от химическата про
мишленост, на служещите и т. и. В края на 1917 броят на ор
ганизираните унгарски работници достига 215 000 души. — 555.

111 У н г а р с к а т а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  п а р т и я  ( У С Д П )  се създава 
на 7—8 дек. 1890 на конгрес на Общата унгарска работническа 
партия (основана през 1880). Учредителният конгрес приема 
програмен документ («Декларация на принципите»), в който 
се обявява-за ликвидиране на капиталистическия начин на 
производство, засягат се редица политически и икономически 
проблеми на Австро-унгарската империя. През 1894 в партий
ното ръководство е избран металоработникът К- Тесарс. Ha X 
конгрес на УСДП (12—14 апр. 1903) е приета нова програма 
на партията, изработена па основата на Ерфуртската програма 
на Германската социалдемократическа партия от 1891. В нея 
е формулирана необходимостта от завладяване на политическа
та власт от работническата класа. В годините до Първата све
товна война 1914—1918 ръководството на УСДП е на социал- 
шовинистични позиции. На форумите на II интернационал ней
ните делегати поддържат центристите. Заедно с лидерите на 
Германската и Австрийската социалдемократическа партия се 
правят опити за съвместни действия със социалистическите
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партии на страните от Антантата с цел подписване на компро
мисен мир. УСДП е сред инициаторите за свикването на Сток
холмската конференция (май 1917), където нейната делегация 
поставя като условие за компромисен мир запазване терито
риалната цялост на Австро-унгарската империя.

През есента на 1917 се оформя опозиционна група на левите 
социалисти, които след Великата октомврийска социалистиче
ска революция действуват под названието «революционни со
циалисти». След победата на буржоазнодемократичната рево
люция в Унгария (31 окт. 1918) представители на УСДП вли
зат в състава на коалиционното правителство. През ноември 
с. г. левите социалдемократи участвуват в създаването на Ун
гарската комунистическа партия. — 555.

112 Става дума за О см и я  к о н г р е с  н а  О Р С С ,  състоял се на 10—11 
апр. 1911 в София, с дневен ред: !) Отчетен доклад на Синди
калния комитет на ОРСС — Г. Димитров; 2) Задачи и функции 
на местните работнически съвети — Хр. Томов; 3) Организа
цията на стачните борби — Г. Димитров. Конгресът приема ре
золюция върху отчета, в която се изтъква необходимостта от 
укрепване на професионалните съюзи като централистични бой
ни пролетарски организации и обръща особено внимание на 
социалистическата просвета, на организацията и класовото 
възпитание на членовете на синдикатите. В резолюцията по ор
ганизацията и ръководството на стачните борби и задачите и 
функциите на местните работнически съвети се изтъква значе
нието на тесните организационни връзки между партията и 
синдикатите.

Гости на конгреса са K.'Tecapc, представител на унгарското 
работничество, и Бл. Брачинац — деец на сръбското работни
ческо движение, които приветствуват делегатите. Своите впе
чатления от работата на конгреса К. Тесарс отразява в инфор
мация, публикувана в органа на унгарския металоработнически 
съюз «Metall — und Eisenarbeiter» (№ 18 от 21 апр. 1911). — 556.

113 Отнася се за В т о р и я  р ед о вен  к о н г р е с  н а  М е т а л о р а б о т н и ч е с к и и  
с ъ ю з ,  състоял се на 8 и 9 апр. 1911 в София. В работата му взе
мат участие като гости К. Тесарс, представител на Унгарския 
металоработнически съюз, и Бл. Брачинац — от името на Сръб
ския металоработнически съюз. Делегатите изслушват отчета 
на Централното настоятелство за дейността на съюза през 1910 
(А. Иванов) и приемат резолюция по него; взето е решение да бъде 
основан стачен фонд и са определени размерите на месечина: 
вноски в централната каса. За секретар-касиер па Централ
ното настоятелство е преизбран А. Иванов.

Конгресът е приветствуван от К. Тесарс, който изказва по
желание за укрепване на връзките между двата металоработ
нически съюза. — 556.

114 Става дума за С е д м а т а  м е ж д у н а р о д н а  к о н ф е р е н ц и я  н а  с е к р е т а 
р и т е  н а  н а ц и о н а л н и т е  с и н д и к а л н и  ц е н т р а л и ,  състояла се м



Будапеща на 28—30 юли (10—12 авг. н. ст.) 1911. В работата й 
участвуват делегати от 18 страни. От България присъствуват 
представители на ОРСС (Г. Димитров, В. Коларов и Ив. Ганчев) 
и на Обединения синдикален съюз (Я. Сакъзов и Г. Карпузов). 
Г. Димитров изпраща още на 15/28 юли доклад (отпечатан като 
брошура на немски език) до Международния синдикален сек
ретариат за дейността на ОРСС, в който се настоява за прие
мането на съюза в секретариата. До конференцията в Междуна
родния синдикален секретариат влиза само Обединеният син
дикален съюз, тъй като пръв е направил постъпки да бъде 
приет. По решение на секретариата към него обаче не може да 
се числи повече от една синдикална централа от дадена страна.

Непосредствено преди откриването на конференцията се 
провежда предварително съвещание на представителите на бал
канските страни и Австро-Унгария (27 юли/9 авг.), на което 
след обстойно изложение на В. Коларов се решава да бъде 
поставен т. нар. български въпрос — за приемането на ОРСС в 
Международния синдикален секретариат. Конференцията из
ключва Обединения синдикален съюз, но не приема и ОРСС; 
изказва се пожелание за обединяване на двата съюза. Изключ
ването на общоделците от секретариата е от голямо значение 
за развитието на синдикалното движение в България. ОРСС не 
е присъединен към Международния синдикален секретариат, 
но от 11 браншови професионални съюза към Синдикалния 
съюз 9 членуват в съответните международни секретариати, а 
ОРСС влиза в Международното социалистическо бюро и уча
ствува във всички конгреси на Втория интернационал. — 557.

115 Става дума за М е ж д у н а р о д н и я  с и н д и к а л е н  с е к р е т а р и а т  ( М С С )  —  
международен център на националните синдикални централи, 
създаден през 1901 в Копенхаген на I конференция на секре
тарите на професионалните съюзи в Германия, Англия, Бел
гия, Дания, Франция, Норвегия и Швеция с цел да се поддър
жат постоянни връзки между профсъюзите от различните стра
ни. Седалището на секретариата е в Германия. От 1903 негов 
несменяем председател е Карл Легин — деец на германското 
профсъюзно движение, опортюнист. Дейността на МСС е под
чинена на политиката на десните опортюнисти и се ограничава 
главно в събиране на информация и разглеждане на някои 
организационни въпроси. През 1913 МСС се преименува в 
М е ж д у н а р о д н а  ф е д е р а ц и я  н а  п р о ф е с и о 
н а л н и т е  с ъ ю з и ,  която през Първата световна война 
1914—1918 се разпада; през 1919 е възстановена под название
то А м с т е р д а м с к и  и н т е р н а ц и о н а л  н а  п р  о_ф- 
с ъ ю з и т е .  — 557.

116 З а к о н о д а т е л н о т о  п р е д л о ж е н и е  н а  Б Р С Д П  ( т .  с . )  в ъ в  в р ъ з к а  
с ъ с  з а п л а т и т е  н а  р а б о т н и ц и т е  и с л у ж е щ и т е  о т  ч а с т н и т е  п р е д 
п р и я т и я  п р е з  в р е м е  н а  в о й н а т а  е отпечатано като листовка и е 
внесено в Народното събрание на 1 авг. 1916 (II извънредна 
сесия). Тъй като не е поставено на дневен ред, то е възобновено



(с дата 3 ноем. 1916) с малки съкращения в текста и с промяна 
в състава и реда на вносителите — в списъка на вносителите 
на първо място е името на Г. Димитров, а името на Г. Попов 
не фигурира (вж Стенографски дневници, XVII ОНС, III Р. С., 
46 з., с. 1008—1009). На 22 февруари 1917 предложението се 
обсъжда на първо четене в Народното събрание заедно със 
законопроект по същия въпрос, внесен от парламентарната 
група на БРСДП (о). От името на парламентарната група на 
БРСДП (т. с.) се изказва Г. Димитров (вж настоящия том, 
с. 340—365). — 566.



ПОКАЗАЛЕЦ
НА ПЕРИОДИЧНИТЕ ИЗДАНИЯ*

Д ъ р ж а в е н  в е с т н и к  — вестник, издание на държавата с характер 
на правителствен официоз (от 1950 е официален печатен орган на 
Народното събрание на НРБ). Излиза в София от 28 юли 1879 с 
притурки и различна периодичност (1880—1881 — веднъж седмич
но, 1881 —1882 — два пъти седмично, 1882—1883 — три пъти сед
мично, от 1890 до ноем. 1950 всеки присъствен ден, от дек. 1950 — 
два пъти седмично). През 1950—1962 носи названието «Известия 
на Президиума на Народното събрание (с нова поредица на годиш
ните течения — I—XIII). До 1890 в «Държавен вестник» се по
местват официални съобщения, новини и телеграми от чужбина; 
от 1891 се обявява влизането в сила на нормативни актове, реги
стрират се официални актове и се публикуват официални съобще
ния. Според Указ за Държавен вестник от 27 дек. 1974 във вестни
ка се обнародват актове на Народното събрание (Конституцията, 
кодексите, законите, решенията, декларациите и пр.), на Дър
жавния и Министерския съвет, на министри, на народни съвети 
и други органи и ведомства. Чрез «Държавен вестник» се обявява 
влизането на законите и указите в сила и се регистрират между
народните актове. — 76, 104, 124, 125, 356, 359, 420, 423, 573.

Н а р о д  — всекидневен вестник, орган на БРСДП (о). Излиза в 
София от 15 ноем. 1911 до 30 дек. 1934. Редактиран от Я. Сакъзов, 
П. Величков и Хар. Христов. Редактори са били и Хр. Пунев, 
Ал. Павлов, Б. Султанов, Д. Казасов (1920—1923), Кр. Пастухов, 
Ив. Пастухов, П. Джидров, С. Янев.Д. Нейков и др. Има опреде
лено опортюнистически характер. Враждебно настроен спрямо 
БРСДП (т. с.) (от 1919 — БКП). След Първата световна война е 
с антисъветска и антикомунистическа насоченост. Подновен на 
4 окт. 1944 като орган на отечественофронтовската БРСДП. Пре
става да излиза на 12 авг. 1948 след вливането на БРСДП в редо
вете на БКП. — 526.

Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к  — вестник, орган на БРСДП, от 1903 —



на БРСДП (т. с.), от 1919 — на БКП; от 1904 до септ. 1923 едно
временно е орган и на ОРСС. Издава ее по решение на IV конгрес 
на БРСДП. Излиза от 5 септ. 1897 до 10 септ. 1923 легално, от 
27 окт. 1923 до май 1939 с прекъсвания — нелегално. Излиза сед
мично до 1904, до 1908 — два пъти, а след това три пъти в седми
цата. От ноем. 1911 става всекидневник. Отначало е издаван в 
Казанлък (1897—1898), от 1899 — в Стара Загора, и от 1900 — в 
София. Редактиран от Г. Кирков самостоятелно и в съредакюр- 
ство с Е. Дабев (1897—1900), от Г. Георгиев (1900—1909), от Хр. 
Кабакчиев (1910—1923), и от Г. Димитров и В. Коларов (окт. 
1923—февр. 1924) във Виена. В редактирането му участвуват и 
Т. Петров, П. Георгиев, Ив. Недялков—Шаблин, Тр. Костов 
(1935—1936), Е. Стайков'(1936—1937), Д. Найденов и др. В про
дължение на две десетилетия Г. Димитров завежда и редакти
ра отдел «Синдикално движение». «Работнически вестник» има 
изключителни заслуги за популяризирането на социалистическите 
идеи сред работническата класа, за развитието на революционната 
марксистка партия в България, за разгрома на опортюнизма и ре- 
формизма, за пропагандирането на идеите на Октомврийската ре
волюция 1917 и за ленинизацията на партията. Спира през май 
1939 във връзка с решението на ЦК на БКП за сливането на БКП 
и РП в БРП, чийто орган става в. «Работническо дело». — 23, 
69, 330, 424, 497, 534, 535, 540, 541, 542, 543, 558, 570.

Р у с с к а я  во ля  — руски всекидневен монархически вестник, основан 
и редактиран от последния министър на вътрешните работи на цар
ското правителство А. Д. Протопопов и финансиран от големите 
банки. Излиза в Петербург от 1916. След Февруарската буржоазно- 
демократична революция 1917 разгръща клеветническа кампания 
срещу болшевиките. Закрит от Военнореволюционния комитет на 
25 окт. 1917. — 522.

С о ф и й с к и  о б щ и н с к и  в е с т н и к  — официално издание на Софийска
та градска община. Излиза от 1914 до 1918 веднъж седмично. През 
1918 редактор е П. Завоев. Помества решенията на Софийски град
ски общински съвет, сведения за мероприятията на общината, 
материали за историята на България и София, хроника, статисти
чески данни и реклами. От окт. 1915 преобладават материали, 
свързани с военните действия по фронтовете на Първата световна 
война и положението в тила, главно в столицата. — 184, 228, 
229, 268, 428.

С п и с а н и е  н а  Б ъ л г а р с к о т о  и к о н о м и ч е ск о  д р у ж е с т в о  — орган па 
Българското икономическо дружество. Излиза от апр. 1896 до 
септ. 1944 (с прекъсване през 1916—1918) един път месечно; излиза 
и след 9 септ. 1944 (до 1949). Негов дългогодишен редактор е бур
жоазният икономист проф. Г. Т. Данаилов (член на Демократи
ческата партия). В редакционната му колегия участвуват Т. Иван- 
чов, Г. Н. Колушки, К. Г. Попов, А. Ляпчев, Ал. Цанков, Никола 
В. Михов, Ст. Д. Бобчев, А. Чолаков, К. Бобчев и др. Като автори 
се изявяват почти всички видни буржоазни икономисти: К. Г. По



пов, Г. Т. Данаилов, Д. Мишайков, Ст. Чолаков, Ил. Янулов, 
Б. Янчулев, Ал. Цанков, Ж. Бурилков, Ас. Кемилев, Ил. Палау- 
зов, Хр: Пеев и др. Публикува статии по основните въпроси на 
стопанската политика и икономическото развитие на страната. 
Отделя място и на теоретични разработки. Дава обзори за разви
тието на световната икономика. Обявява се за държавна намеса 
в икономиката и за насърчаване развитието на българската про
мишленост. — 452.

«-G ew erk sch a f t l ich e  R u n d c h a u »  («Профсъюзен преглед») — списа
ние, орган на швейцарските обединени профсъюзи. Излиза от 1909 
всеки месец на немски и френски език. — 521.

<rN é p s z a v a » («Народен глас») — унгарски седмичен вестник със 
социалистическа насоченост. Излиза от 1877 на унгарски и на нем
ски език (под името «Volksstimme»); след 1880 излиза само на 
унгарски език. От 1890 е орган на Унгарската социалдемократи
ческа партия. Забранен по време на фашистката окупация на У н
гария от фашистка Германия (март 1944 — февр. 1945). От 1948 е 
орган на унгарските профсъюзи. — 557.

« N e u e  F re ie  P resse»  («Нова свободна преса») — буржоазнолиберален 
вестник. Излиза във Виена от 1864 до 1939. — 550.

« R h .  W esif .  Z e i t u n g » («Рейнски вестфалски вестник») — вестник, 
финансиран от концерна Круп. Излиза в Есен. — 516.

« R e ic h s a r b e i t s b l a t t»  («Имперски работнически лист»). — 528.

« V o lk s s t im m e » — вж «Népszava»
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за окръжни наредби, докладни записки, инспекторски рапорти, 
закони и законопроекти по покровителството на труда. 1905—1915, 
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ние протоколи. Berlin, Eberhard Frowein Verlag, S. A., XX, 
220 c. — 542.

П л а т ф о р м а т а  за мира на президента Уйлсон. — «Работнически 
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вай в Ст. София и околностите й; П о е м н и  условия за отдаване па 
концесия снабдяването на Ст. София с електрически ток, нужен 
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П р а в и л н и к  за раздаване помощи на бедните войнишки семей
ства. (Приет в заседанието на Софийския градско-общински съ
вет на 3 октомври 1915 г.). — «Софийски общински вестник», II, 
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ИМЕНЕН ПОКАЗАЛЕЦ*

Л б а д ж и е в ,  Ст. — работник по водоснабдяването на гара Гебедже 
(дн. гр. Белослав). — 539.
Л к с е л р о д ,  Павел Борисович (1850—1928) — един от лидерите на 
меншевизма. През 70-те години на XIX в. участвува в народниче- 
ското движение; след разцеплението на «Земля и воля» се присъе
динява към групата «Чорний передел». Участвува в създаването 
на групата «Освобождение на труда». От 1900 е член на редакция
та на вестниците «Искра» и «Заря». На II конгрес на РСДРП 
(1903) присъствува със съвещателен глас от редакцията на «Искра» 
(искрист от малцинството). Изказва се против ленинските органи
зационни принципи за строителството на марксистката работни
ческа партия. През 1905 издига опортюнистическата идея за свик
ване на «широк работнически конгрес», който противопоставя на 
партията на пролетариата. В годините на реакцията и на новия 
революционен подем е един от ръководителите на ликвидаторството. 
По време на Първата световна война 1914—1918 под прикритието на 
центристки фрази фактически заема социалшовинистични позиции. 
Участвува в Цимервалдската (1915) и Кинталската (1916) конфе
ренция, на които се присъединява към дясното крило. След Фев
руарската буржоазнодемократична революция 1917 е член на Из
пълкома на Петроградския съвет и подкрепя Временното прави
телство. Посреща враждебно Великата октомврийска социалисти
ческа революция 1917. Намирайки се в емиграция, пропагандира 
въоръжената интервенция срещу Съветска Русия. — 509.
А л е к с и е в ,  Кънчо — телеграфо-пощенски работник на гара Шу
мен. — 531, 539.
А л м о з н и н о ,  Хаим — общински съветник в София (от 1915). Член 
па Народнолибералната (стамболовистка) партия. — 232.
А н д о н о в ,  Райчо— синдикален деец от Стара Загора. Член на мест
ната временна синдикална комисия (1917). — 533.



А н д р е е в ,  Иван — надзорник на гара Пловдив. — 540.
А н к о в ,  Ангел Константинов (1880—1955) — партиен деец. Банков 
чиновник. В социалистическото движение се включва като ученик 
във Враца. Член на БРСДП от 1896. При очистването на партията 
от опортюнистите (1903) застава на страната на тесните социалисти. 
Секретар на партийната организация във Враца. Поддържа тесни 
връзки с Д. Благоев и Г. Кирков. Делегат .на XIII (1906) и XVII 
(1910) конгрес на БРСДП (т. с.) и на III (1906) конгрес на ОРСС. 
Придружава Г. Димитров във Врачански окръг по време на пред
изборните му обиколки за XVI (1913) и XVII (1914—1919) обикно
вено НС. Кандидат за народен представител в изборите за XVII 
обикновено НС. Член на Окръжния комитет на БКП (1923). Уча
ствува в подготовката на Септемврийското антифашистко въста
ние 1923. На 12 септ. е арестуван. След поражението на въстание
то се премества в София. Сътрудничи на легалния партиен пе
чат. — 532.
А н т и ч  — 542.
А п о с т о л о в  — 525.
А р с о в ,  Илия (И. А. Лилов) — партиен деец от Видин. Обущарски 
работник. Един от основателите на партийната организация вън 
Видин. След разпускането на организацията (ян. 1906) е член на 
тесносоциалистическата група «Искра». — 532.
А с со в ,  Нисим — общински съветник в София (от 1915). Търговец. 
Член на Либералната (радославистка) партия. — 256.
А т а н а с о в ,  Александър (А. А. Петков — Щ е с к и) (1879—1925) — 
партиен деец, юрист. Завършва педагогическото училище в Лом 
и става първоначален учител. Член на БРСДП. Деен член на Учи
телската социалдемократическа организация в Лом и Орханце 
(дн. Ботевград). Делегат на X конгрес на БРСДП (1903), на който 
подкрепя позицията на Д. Благоев. За пропаганда на социализма 
сред учащите се е уволнен завинаги като учител. Заминава за 
Женева, където следва право (1906—1910). Присъединява се към 
партийната група на българските студенти. В Женева има няколко 
лични срещи с В. И. Ленин и Г. В. Плеханов. След завръщането 
си в България се установява като адвокат в Русе. През 1919 е 
един от ръководителите на Русенската комуна. Делегат на I (1919), 
II (1920), III (1921) и IV (1922) конгрес на БКП. От 1919 до 1923 
е член на Окръжния комитет на БКП в Русе и на Висшия партиен 
съвет. Преподава в първата партийна школа в София. Редактира 
в. «Към победа» (1919—1921) и в. «Истина» (1923—1924), органи 
на Окръжния комитет на БКП в Русе. Сътрудничи в сп. «Ново 
време», в. «Работнически вестник», в. «Учителска трибуна» и други 
издания под псевдоним Ш е с к и. Народен представител (1919-- 
1923). По време на Септемврийското антифашистко въстание 1923 
е арестуван. След 1923 работи активно за преустройството на пар
тийната организация на нелегални основи. Убит от засада. — 531.

Б а к а л о в ,  Жечо А. (неизв,—1921) — буржоазен политически и дър



жавен деец. Член на Младолибералната (тончевистка) партия. Ад
вокат в София. Министър на търговията, промишлеността и труда 
(4 юли 1913—21 юни 1918) в кабинетите на В. Радославов. Наро
ден представител в X (1899—1900), XIII (1903—1908), XVI (1913) 
и XVII (1914—1919) обикновено НС. Председател на X обикно
вено Н С .— 358, 359, 370, 415, 416, 417, 418, 451, 452, 453, 456, 
469, 472, 475, 476, 478, 479, 510.
Б а к ъ р д ж и е в ,  Коста (1877—1939) — партиен деец. Шивашки ра
ботник. В социалистическото движение се включва през 1896. 
Един от основателите на Ломската партийна организация (1899). 
След очистването на БРСДП от опортюнистите (1903) застава на 
страната па тесните социалисти. Ръководител е на шивашкия син
дикат в Лом и един от организаторите на стачните борби в града. 
Бори се срещу опитите на Н. Харлаков да привлече Ломската пар
тийна организация към анархолибералите. През 1911 е издигната 
кандидатурата му за народен представител в XV обикновено НС 
заедно с Георги Кирков, Кр. Пастърмаджиев и Ал. Никитов. След 
Първата световна война активно участвува във възстановяването 
на партийните групи и организации в Ломско. Избран за съветник 
във Втората ломска комуна (май 1922—май 1923). Поради тежко 
заболяване не взема участие в Септемврийското антифашистко 
въстание 1923. През 1930 е един от създателите на Работническата 
партия в града, а през 1931 е един от четиримата кандидати за на
родни представители на Блока на труда в Ломско. До края на жи
вота си участвува в дейността на партията. — 532.
Б а л а б а н о в ,  Иван К. — общински съветник в София (от 1915). 
Търговец. Член на Народнолибералната (стамболовистка) пар
тия. — 226, 242, 256, 258.
Б е р е м л и е в ,  Алекси Тодоров (1875—1925) — партиен деец. Член на 
БРСДП (т. с.), от 1919 — на БКП. Завършва Ломското педагоги
ческо училище. Като учител разпространява социалистическите 
идеи. През 1909 заминава да учи в Швейцария. През 1912 се за 
връща поради започване на Балканската война. След Първата 
световна война участвува във възстановяването на Ломската пар
тийна организация. Член на Околийския комитет на БКП в Лом 
(1919—1923). От 12 септ. 1923 минава в нелегалност. По време на 
Септемврийското антифашистко въстание е член на Ломския око
лийски военнореволюционен комитет, ръководи Прогорелския 
въстанически район и става командир на Прогорелската въстани- 
ческа дружина. След разгрома на въстанието живее нелегално в 
София. Арестуван по време на Априлските събития 1925 и убит 
в Дирекцията на полицията. — 532.
Б е р о е  — собственик на текстилна фабрика в Габрово. — 84.
Б е р т о л ю с ,  Шарл — френски инженер, откупил през дек. 1897 
концесията на Предприятието за електрическо осветление и трам
ваите в София. — 241, 243, 244, 245.
Б и с м а р к  (Bismarck), княз Отофон Шонхаузен (1815—1898) — пру
ски и германски държавен деец. Министър-председател и министър
40 Георги Димитров, т. 7



на външните работи на Прусия (1862—1871). След като успява да 
задуши демократичните сили в страната, постига обединение на 
Германия, опирайки се на юнкерите и пруската армия. От 1871 
до 1890 е райхсканцлер на Германската империя. През 1878 въвеж
да Изключителния закон против социалистите, с който поставя 
Германската социалистическа работническа партия извън зако
ните. По същото време издига демагогска програма за социално 
законодателство (задължителна застраховка на някои групи ра
ботници и др.) с цел да попречи на разрастването на революцион
ното работническо движение. На Берлинския конгрес (1878) под
крепя Австро-Унгария против Русия, в резултат на което е ану
лиран Санстефанският мирен договор (1878). Това има отрицателни 
последствия за решаването на националния въпрос на Балканите 
и за развитието на България. — 521.

Б л а г о е в ,  Димитър (Д. Б. Николов — Д я д о) (14 юни 1856, с. За- 
горичане, Костурско — 7 май 1924, София) — основоположник на 
научния социализъм и на революционната марксистка пролетарска 
партия в България; най-изтъкнатият теоретик на марксизма в Бъл
гария и на Балканите в края на XIX и първата четвърт на XX в. 
По време на Руско-турската освободителна война 1877—1878 уча
ствува в боевете за Стара Загора. След войната заминава в Русия. 
В Петербург следва естествени науки (1881 —1882), от 1883 — пра
во. Основава Партия на руските социалдемократи (1883), известна 
като Б л а г о е в а  г р у п а ,  която е първата социалдемократическа 
организация в Русия. Издава в. «Рабочий» (от края на ян. 1885), в 
който е публикувана в съкратен и редакционно изменен вид прог
рамата на Партията на руските социалдемократи. На 16 март 
1885 за революционна дейност е екстерниран от Русия. Установява 
се в София. Заедно с Виктория (Вела) Живкова, с която свързва 
живота си, започва да издава «Журнал «Съвременнний показател»» 
(1 юни 1885) — първото социалистическо списание в България. 
Инициатор е за свикването на представителите на социалистиче
ските дружинки в България на сбирка в Търново (21—23 апр. 
1891) и на Учредителния конгрес (20 юли/2 авг. 1891) на Българ
ската социалдемократическа партия на връх Бузлуджа. Заедно с 
Н. Габровски, негов най-близък съратник по онова време, изра
ботва проектите за програмата и устава на партията. От Учреди
телния конгрес до края на живота си неизменно е избиран за член 
на ЦК на партията. Димитър Благоев заедно с Гаврил Георгиев 
и Георги Кирков ръководи борбата на революционните марксисти 
срещу общоделците, която завършва с идейния разгром на опор
тюнистите и отстраняването им от партията (1903). Той отстоява 
пролетарския революционномарксистки характер на партията, 
като води непримирима борба срещу всички опортюнпстически от
клонения в нея, в резултат на което още в първото десетилетие на 
века тя започва да придобива черти на партия от нов тип. При 
неговото ръководно участие се учредява Общият работнически 
синдикален съюз (1904).

Като народен представител (избран за пръв път през 1899) от
стоява коренните интереси на работническата класа.



Димитър Благоев е последователен патриот-интернационалист. 
Ръководи делегацията на БРСДП (т. с.) на Първата (1909) и на 
Втората (1915) балканска социалдемократическа конференция и на 
Копенхагенския конгрес на Втория интернационал (1910). В Ко
пенхаген участвува в срещата на делегатите от марксистката ле
вица, между които е В. И. Ленин. В годините на Първата световна 
империалистическа война 1914—1918 води борба против социал- 
шовинизма и измяната на лидерите на Втория интернационал. Той 
отхвърля опитите на Плеханов и Парвус да отклонят партията от 
нейната интернационалистическа позиция и критикува техните 
социалпатриотически възгледи (статиите «Magister dixit», 1914, и 
«Плеханов и Парвус», 1915). Обявява се за създаването на нов 
интернационал на основата на революционния социализъм и про
летарския интернационализъм. Това го доближава до възгледите 
на В. И. Ленин и през лятото на 1917 тесносоциалистическата пар
тия се присъединява към възглавяваната от болшевиците Цимер- 
валдска левица. Благоев посреща с голямо въодушевление Вели
ката октомврийска социалистическа революция 1917. Под негово 
ръководство започва превъоръжаването на партията с идеите на 
ленинизма. БРСДП (т. с.) става съоснователка на Третия, Кому
нистически интернационал (март 1919), преименува се БКП (т. с.) 
и приема Програмна декларация в духа на ленинизма. Благоев 
подкрепя възприетия от ЦК на БКП (5—7 авг. 1923) курс на въо
ръжено въстание против установената в страната на 9 юни 1923 
фашистка диктатура, а след неговото кърваво потушаване се обя
вява в защита на въстанието и жертвите на белия терор.

Димитър Благоев е основател на теоретичния орган на партия
та сп. «Ново време» и е негов неизменен редактор от ян. 1897 до 
спирането му на 12 септ. 1923. Всестранно образован марксист, 
той е автор на научни изследвания в областта на историята, ико
номиката, философията, литературознанието. По-важни трудове: 
«Нашите апостоли» (1886), «Що е социализъм и има ли той почва 
у нас?» (1891), «Социализмът и работническият въпрос в България» 
(1900), «Икономическото развитие на България. Индустрия или 
земледелие» (1903), «Принос към историята на социализма в 
България» (1906), «Едрата индустрия и работническата класа в 
България» (1908), «Положението на работническата класа в наша
та индустрия» (1912) и др. Редактор е на «Вестник на Учителското 
дружество» (Видин, 1889—1890), съредактор на органа на БСДП 
в. «Работник» (1892—1894) и на сп. «Ден» (Шумен, 1892). Той е 
един от основателите на първите работнически кооперации в Бъл
гария. Димитър Благоев създава здрави революционни традиции 
в партията, на които тя се опира и израства като партия от нов, 
ленински тип. — 177, 479, 569.

Б л ъ с к о в ,  Ростислав Владимиров (1884—1921) — партиен деец. 
Като студент по право в София става член на БРСДП (т. с.). За 
известно време е секретар на Софийската партийна организация. 
Адвокат в Шумен. През 1941 се установява в Русе като юрискон
султ в общината. Включва се активно в дейността на местната пар
тийна организация и се издига като един от ръководителите на



русенския пролетариат. През 1919 е избран за кмет на Русенската 
комуна. Под негово ръководство комуната осъществява редица 
мероприятия в защита на непосредствените интереси на трудещи
те се. — 531.
Б о а л о ,  Боало-Депрео (ВоПеаи-Оезргеаих), Никола (1636— 1711) 
— френски поет, теоретик на класицизма. Автор на епиграми и 
сатири. Поемата-трактат «Поетическо изкуство» (1674) е най-зна
чителното му произведение, в което са изложени основните прин
ципи на класицизма. Възгледите на Боало, в които намира отра
жение господствуващият при абсолютизма философски рациона
лизъм, по-късно са подложени на остра критика от просветителите 
и романтиците. За времето си естетиката му има прогресивно зна
чение, тъй като е насочена срещу субективизма и маниерността 
в поезията. Оказва голямо влияние върху литературата на класи
цизма не само във Франция, но и в други страни. — 546.

Боою инов, Иван Кузманов (1867—неизв.) — буржоазен полити
чески деец. Член на Либералната (радославистка) партия. Общин
ски съветник в София (от 1914). Окръжен съветник. Собственик на 
печатница «И. К- Божинов». — 205, 208, 211, 212, 213, 214, 
225, 232, 269, 271, 487.

Б о н е в ,  Въльо (В. Б. Танев) (1885—1961) — партиен деец. Следва 
химия в София и Женева. Учител. Като студент участвува в бор
бите ма софийските работници. Член на БРСДП (т. с.), от 1919 — 
на БКП. От 1910 до 1920 учителствува в Стара Загора, Елена, 
Лом, Чирпан, София. Като учител в София е секретар на партийна
та група в кв. «Иван Вазов». През 1920—1922 е секретар на пар
тийната организация в Лом. Един от организаторите на учител
ската профопозиция и член на централното й ръководство. През 
1939 е осъден за антифашистка дейност и до 9 септ. 1944 е в затво
ра. След това е председател на Съюза на стопанските служители, 
а от 1947 — началник на отдел «Професионално образование» при 
МНП. — 532.

Б о т е в ,  Александър (А. Б. Даскалов) (1879—1947) — деец на БЗНС. 
Народен представител (1914—1923). Министър на железниците 
(юни — септ. 1921). Председател на XIX (1920—1923) и XX (1923) 
обикновено НС. По време на Юнското антифашистко въстание 
1923 организира отряд и превзема казармата в Радомир. След 
поражението на въстанието работи за изграждането на единния 
фронт. През 1941 —1944 е във връзка с Радомирския партизански 
отряд. За антифашистка дейност е интерниран. След 9 септ. 1944 
е околийски управител на Радомир. Народен представител във 
Великото НС (1946—1947). — 132.
Б о х о р о в ,  Симон — партиен деец от Видин. — 532.

Б о я д ж и е в ,  Христо Хр. — народен представител в XVI (1913) н 
XVII (1914—1919) обикновено НС. Член на Либералната (радосла
вистка) партия. — 325.



Б о я д ж и е в ,  Ц. — инженер, директор на Трамвайната компания 
в София. — 95, 96, 97, 100, 103, 198, 218, 225, 245, 246, 256, 257. 
258, 259, 271, 317, 504.
Б р а у н  (Braun), Адолф (1862—1929) — немски циалдемократ, 
деец на работническото движение в Германия и Австро-Унгария. 
През 90-те години на XIX в. е един от редакторите на в. «Vorwä
rts» («Напред») и на други немски и австрийски социалдемо
кратически вестници. Автор е на трудове по въпросите на проф
съюзното движение. — 531.
Б у д е в с к и  — собственик на фабрика в София. — 441.
Б у р о в  — собственик на мелница. — 507, 508, 521.
Б у р о в ,  Атанас Димитров (1875—1954) — буржоазен политически 
деец, банкер. Един от лидерите на Народната (народняшка) пар
тия. Завършва правни и икономически науки в Париж. Министър 
па търговията (18 юни—4 юли 1913) в кабинета на Стоян Данев 
и в коалиционното правителство на Александър Стамболийски 
(6 окт. 1919—20 май 1920). Едип от ръководителите на реакционни
те сили в борбата против правителството на БЗНС. След провала 
на опита за свикване на събор на 17 септ. 1922 на Конституционния 
блок в Търново за подготовка на преврат е принуден да емигрира. 
След военнофашисткия преврат на 9 юни 1923 е един от основате
лите на Демократическия сговор. Министър на външните работи 
и изповеданията във втория сговористки кабинет на Андрей Ляп 
чев (4 ян. 1926—29 юни 1931). Стои на съглашенофилски позиции 
симпатизира главно на Франция. Продължава да играе активна 
политическа роля и след падането на Демократическия сговор от 
власт (1931). Народен представител (1899—1901, 1911 —1934).
Подпредседател на XV обикновено НС (1911—1913). По време на 
Втората световна война 1939-—1945 участвува в буржоазната опо
зиция. Министър без портфейл в последното българско буржоаз
но правителство на К. Муравиев (2—8 септ. 1944). лСлед 9 септ. 
1944 се присъединява към противонародната опозиция. — 362.
Б ъ ч в а р о в ,  Георги — един от изявените партийни дейци в Лом слеД 
Първата световна война. — 532.

В а з о в ,  Георги Минчов (1860—1934) — генерал-лейтенант. Брат на 
Иван Вазов. Член на Народната (народняшка) партия. Завършва 
пехотно (1880) и инженерно (1883) военно училище и Николаев- 
ската военна инженерна академия (1888) з Русия. Един от участ
ниците в детронацията на княз Александър I Батенберг (авг. 1886). 
След контрапреврата емигрира в Русия, където служи около 10 
години в руската армия. След завръщането си е инспектор на ин
женерните войски (1904—1908). През Балканската война 1912— 
1913 с войските от командувания от него Източен сектор осъщест
вява пробив в отбраната на Одринската крепост. Министър на вой
ната (28 юни—22 авг. 1913). — 48, 95, 96, 211, 269.
В а н ге л о в ,  Панко — народен представител в XVI (1913) и XVII



(1914—1919) обикновено НС. Член на Либералната (радославистка) 
партия. — 146, 147, 148, 151, 152, 156, 434, 449, 459, 477.
В а с и л ев , Велико — държавен финансов контрольор при столичната 
община (1913—1919). — 113, 186,263,266, 274, 275,276,296,429.
В а с и л е в ,  Григор (Г. В. Гьорев) (1883—1942) — буржоазен полити
чески деец, адвокат и журналист. Учи право в София, завърш
ва в Женева. Първоначално е член на широкосоциалистическата 
партия. През 1904—1906 е секретар на Свободния синдикален съюз. 
След Балканската война 1912—1913 преминава към Демократичес
ката партия, а след Деветоюнския военнофашистки преврат 1923 
се включва в Демократическия сговор. Министър на земеделието 
в кабинета на А. Ляпчев (май 1930—юни 1931). Народен пред
ставител (1914—1923, 1923—1934, 1938—1939).Участвува вт. нар. 
«Петорка», оформила се през пролетта на 1936 като буржоазно- 
демократична опозиция на монархофашистката диктатура. Главен 
редактор на сп. «Българска земя» (1931 —1932) и на сп. «Нация 
и земя» (1933—1934). Един от редакторите на органа на Демокра
тическата партия в. «Пряпорец» (1898—1932). Заедно с Г. Т. Данаи
лов и Ал. Гиргинов редактира сп. «Демократия» (1920—1923), а с 
К. Николов и Т. Кожухаров през 1922 — сп. «Народ и армия». 
Един от лидерите на буржоазната опозиция в XXIV обикновено 
НС (1938—1939). В навечерието на Втората световна война откри
то осъжда хитлеристката агресия в Чехословакия. — 154.
В а с и л е в ,  Димитър —• партиен деец от Сливен. Член на Местния 
партиен комитет и общински съветник в Сливенската комуна 
(1917). — 534.
В ел ев . — 498, 499.
Велев, Тр. М. — чиновник на гара Саранбей (дн. гр. Септември). — 
540.
В елчев , Иван — народен представител в XVI (1913) и XVII (1914— 
1919) обикновено НС. Член на Либералната (радославистка) 
партия. — 473.
В е се л и н о в ,  Йонко — народен представител в V Велико НС (1911), 
в XVI (1913) и XVII (1914—1919) обикновено НС. Член на Либе
ралната (радославистка) партия. — 134.
В л а й к о в ,  Тодор Генчов (псевдоними: В е с е л и н ,  З д р а в к о )  
(1865—1943) — писател и общественик, редовен член на БА11 
(1900). Завършва гимназия в София (1885) и следва славянска фи
лология в Московския университет. Под влияние на народниче- 
ските идеи напуска университета (1888), за да се отдаде на народо- 
полезна дейност. Учителствува в родния си град Пирдоп (1888- - 
1891). През 1890 основава в с. Мирково, Софийски окръг, първата 
кооперация в България. През 1891—1892 е гимназиален учител и 
Търново, през 1892—1894 — училищен инспектор в София. Едни 
от основателите и председател (1898) на Българския учителски 
съюз. От 1900 е член на Демократическата партия. Заедно с Найчо 
Цанов е начело на младодемократическата група, която през 1905



се обособява в Радикалдемократическа партия (от 1922 — Ради
кална партия). Влайков е един от нейните лидери и главен редак
тор на теоретичния й орган сп. «Демократически преглед» (1902— 
1928). Дългогодишен народен представител (1901—1908, 1911,
1919—1920, 1923—1931) и общински съветник в София (1911 — 
1919). Председател е на Съюза на българските писатели (от 1924). 
През 1931, разочарован, се оттегля от политическия живот.

Литературното наследство на Влайков е огромно. В своите 
разкази и повести идеализира патриархалния бит, като разкрива 
реалистично процеса на разоряване на малоимотните селяни и 
занаятчии. В други свои произведения пропагандира народниче- 
ските си разбирания за необходимост от борба против капитали
стическите порядки и за запазването на селската патриархална 
задруга. Най-известни са мемоарите му «Преживяното» (3 ч., 
1934—1942). Влайков е един от най-активните български публи
цисти. — 35, 60, 202, 211, 232, 247, 269, 318, 319, 487, 500.
В ъ ж а р о в .  — 529.
В ъ л к о в ,  Антанас — шлосер на гара Саранбей (дн. гр. Септем
ври). — 540.

Г а б р о в с к и ,  Никола Христов (6 септ. 1864, Търново—11 юли 1925, 
Търново) — един от основателите на БСДП. Гимназиално обра
зование получава в Русия. Завършва право и социални науки в 
Женева (1887), където поддържа връзки с руската революционна 
политемиграция. В България се завръща като убеден социалист, 
но под силно народническо влияние. Отначало е съдия, по-късно 
учител. От края на 80-те години на XIX в. развива активна обще
ствена дейност. Възгледите си за ролята на интелигенцията като 
«главен лост» на общественото развитие излага в книгата «Нрав
ствената задача на интелигенцията» (1889). В началото на 1889 
основава в София дружество «Нов живот» с безплатно вечерно 
училище за работници. През 1889 присъствува неофициално на 
учредителния конгрес на Втория интернационал в Париж. В на
чалото на 1891 се запознава с Д. Благоев и става негов съратник. 
По това време се ориентира към марксизма. Двамата подготвят 
проекти за програма и устав на бъдещата марксистка партия в 
България и организират Търновската сбирка (апр. 1891). Участ
вува в учредителния Бузлуджански конгрес 1891. До 1894 е из
биран за член на Общия съвет на БСДП. През 1891 е делегат на 
БСДП на III конгрес на Втория интернационал в Цюрих. До 1903 
е делегат на всички партийни конгреси.

Габровски е един от първите социалисти, избрани за народни 
представители — в VIII обикновено НС (1894—1896), след това в 
XVIII (1919—1920) и XIX (1920—1923) обикновено НС. През 1903 
минава на страната на широките социалисти, без да споделя на
пълно техните опортюнистически възгледи. През 1914 се връща в 
редовете на тесносоциалистическата партия. Участвува в работата 
на I конгрес на БКП (1919). Организатор е на Търновската окръж
на партийна организация. Развива активна издателска и публици
стична дейност. Редактор е на «Българска социалдемократическа



библиотека» (1891 —1894) и на партийния орган в. «Работник» 
(1892—1894). Издава в Търново в. «Народен глас» (1894), в. «Осво
бождение» (1895—1898), в. «Избирателно право» (1899). Сътруд
ничи на сп. «Ново общество» (1906— 1909) и сп. «Съвременна мисъл» 
(1910—1914), издавани от широките социалисти. Превежда книги 
на видни социалисти. След Априлските събития 1925 е застрелян 
от наемен убиец. — 5 4 1 .

Г е н а д и е в ,  Никола Иванов (1868— 1923) — буржоазен политически 
деец и публицист. Юрист. Завършва право с докторат в Брюксел. 
Министър на правосъдието (май 1903—яи. 1904), министър на тър
говията и земеделието (ян. 1904—ян. 1908) и на външните работи 
(юли—дек. 1913). Политическата му дейност е свързана с Народ- 
нолибералната партия, а след разцеплението й ръководи една от 
фракциите. През 1915 се изказва против участието на България в 
Първата световна война на страната на Централните сили; обя
вява се в опозиция на правителството на В. Радославов, във връз
ка с което е осъден на затвор (1916— 1918). След войната участвува 
в създаването на Националлибералната партия. През февр. 1923 
формира партията Народно единство. Развива значителна журна
листическа дейност. Един от основателите на в. «Балканска зора» 
(1890—1900). Ръководи органите на Народнолибералната партия 
в. «Нов век» (1899—1916, 1919), в. «Българска независимост» 
(1908), в. «Воля» (1918—1920). През 1923 основава в. «Народно 
единство» (1923—1927). От 1900 до края на живота си почти без 
прекъсване е народен представител. Убит в София от македонски 
автономисти. — 447, 448, 458.
Г е н е в ,  Генчо — шлосер на гара Горна Оряховица. — 539.
Г е о р г и е в ,  Петър (П. Г. Желязков) (1891 —1978) — партиен деец, 
журналист, герой на НРБ (1971), герой на социалистическия труд 
(1964), народен деятел на културата (1969). Юрист. Член на БРСДП 
(т. с.) от 1910. Учителствува в Сливен. Член на Учителската социал
демократическа организация от 1909. През 1914—1917 е секретар на 
Местния партиен комитет в града. В 1917 се премества в София. 
Завършва Юридическия факултет на Софийския университет и 
едновременно работи като помощник-редактор в «Работнически 
вестник» (1918—1923). В навечерието на Септемврийското въстание 
1923 поддържа връзка между членовете на ЦК. След въстанието е 
член на временния ЦК (1923—1924). Политемигрант в Гърция 
(1925), Югославия (1925—1926) и СССР (1926), откъдето по решение 
на партийното ръководство се връща в България. През 1926—1928 
е политически секретар на Изпълнителното бюро на ЦК. Осъден 
е по «процеса на 52-мата» и от 1928 до 1936 е в затвора. В 1941 — 
1942 е интерниран в концлагера «Кръсто поле» (кран с. Еникьой, 
Ксантийско). П. Георгиев е виден деец на българския комунисти
чески печат и негов ръководител през 1926—1928. Редактор е на 
в. «Звезда» (1923—1924), един от редакторите на в. «Отзив» (1924), 
«Наши дни» (1924—1925), «Новини» (1926—1928). През 1945—1950 
е заместиик-главен редактор, по-късно главен редактор на в. «Ра
ботническо дело». Кандидат-член на ЦК (1950—1954) и член на ЦК



(1954—1962). Професор (от 1951) и ръководител на катедра по между
народно право и международни отношения в Юридическия факултет 
на Софийския университет (1951— 1961). През 1956—1962 е директор 
на Института по история на БКП при ЦК на БКП. Автор е на тру
дове по проблеми на международното комунистическо движение, по 
история на БКП и партийния печат: «Ролята и значението на вест
ник «Работник» в историята на партията и на работническото дви
жение у нас» (1953), «Отражението на Великата октомврийска социа
листическа революция в България» (1957 — на рус. език, 1958 — 
на бълг. език), «Бойният път на «Работнически вестник»» (1958), 
«Борбата за създаване на революционна марксистка партия в 
България» (1964) и др. — 534, 535, 542.

Г е о р г и е в ,  Стоян — дребен търговец от Лом. След 1912 е съмиш
леник на партията. — 532.
Г е о р г и е в ,  Тодор — народен представител в XVII обикновено НС 
(1914—1919). Либерал. — 156, 157, 158, 172.
Г о л а в  (Golav), Паул — швейцарски социалдемократ, публицист. 
Редактор на социалистическия вестник «Le Grutéen» («Грютлиа- 
нец») в Лозана. В началото на Първата световна война се обявява 
против опортюнизма и социалшовинизма във Втория интернацио
нал, но още тогава проявява примиренческо отношение към опор
тюнистите. След Цимервалдската конференция (1915) преминава 
на центристко-пацифисгки позиции. — 509.
Г о р б а н о в ,  Петко Василев (1846—1909) — политически и обществен 
деец. Завършва духовна семинария в Киев и Робърт колеж в Ца
риград (1873). Учител по български език в Елена и Робърт колеж. 
Сътрудничи на вестниците «Право» (1869—1873), «Съветник» 
(1863—1865, 1870) и «Македония» (1866—1872), излизали в Цари
град. По време на Руско-турската освободителна война 1877— 1878 
оказва съдействие на руското командуване като разузнавач. В 
периода на Временното руско управление (1877—1879) е предсе
дател на Окръжния съд в Елена. Депутат е в Учредителното съб
рание (1879). Активен член на Консервативната партия. Заема 
различни административни постове: главен секретар на Министер
ството на правосъдието, помощник-кмет на София и др. Редактор 
на вестниците «Бодилник» (1880), «Бодилник става либерал» (1881) 
и на «Българский глас» (1883). Народен представител в IX обикно
вено НС (1896—1899) и негов подпредседател. — 244.

Г р и м  (Grimm), Роберт (1881 —1958) — един от лидерите на Швейцар
ската социалдемократическа партия и на Втория интернационал.През 
1909—1919 е секретар на партията и главен редактор на в. «Berner 
Tagwacht» («Бернски часовой»). От 1911 е депутат в парламента. 
През Първата световна война 1914— 1918 е на центристки позиции. 
Председател на Цимервалдската (1915) и Кинталската (1916) кон
ференция. Председател на Интернационалната социалистическа 
комисия (ИСК). Като пратеник на швейцарския министър Хофман 
проучва в Русия възможностите за сключване на сепаративен



мир в полза на германския империализъм. Случаят е разгледан 
от III цимервалдска конференция (септ. 1917); поведението на Грим 
е осъдено и той е изключен от ИСК. Един от организаторите на 
центристкия Интернационал 2 V2. През 1945—1946 е председател 
на Националния съвет на Швейцария. — 546.
Г р ъ н ч а р о в ,  Д. — синдикален деец от Пловдив. Металоработ- 
ник. — 533.
Г р ъ н ч а р о в а ,  Венда — ученичка в кошничарското училище в Со
фия. — 526, 527.
Г р ю н б е р г  (Grünberg), Карл (1861—1940) — австрийски социалде
мократ, юрист, икономист и историк. От 1911 до 1929 издава в 
Лайпциг «Archiv für die Geschichte des Sozialismus und der Arbei
terbewegung» («Архив по история на социализма и работническото 
движение») в 14 тома. Автор е на трудове по история на икономи
ческите (главно аграрните) отношения, а също по история на со
циализма, комунизма и работническото движение. В годините на 
Първата световна война 1914—1918 заема пацифистка позиция. 
Отнася се със симпатия към Великата октомврийска социалисти
ческа революция 1917. Активен член на «Дружеството на прияте
лите на Съветския съюз». — 509.
Г ьо н ев ,  Иван — кантонер на гара Сталийска махала. — 540.
Г ь о т е  (Goethe), Йохан Волфганг (1749—1832) — немски писател, 
основоположник на новата немска литература, мислител и есте
ствоизпитател. В младежките си години възглавява литературното 
движение «Бурни устреми», насочено срещу феодализма и абсолю- 
тизма. От 1775 развива многостранна дейност във Ваймар като 
министър и член на тайния съвет в двора на херцог Карл Август. 
Създава национален театър. Занимава се с литература, естетика, 
анатомия, минералогия, физика и др. Литературното му творче
ство достига високо съвършенство, пропито е с народностен дух, 
емоционалност и богата образност. По-важни произведения: «Стра
данията на младия Вертер», «Ифигения в Таврида», «Егмонт» 
(1788), «Торквато Тасо» (1789), «Римски елегии» (1790), «Хермаи 
и Доротея» (1797) и др. Най-великата творба на Гьоте е трагедията 
«Фауст» (1808—1832). — 546.
Г ю м ю ш е в ,  Гено Петров (1890—1925) — партиен деец. Член на 
БРСДП (т. с.) от 1907. Завършва Варненската мъжка гимназия. 
Известно време учителствува в Котленско. По-късно е телеграфист 
в Сливен и Бургас. През 1917 се заселва във Варна, където изцяло 
се отдава на партийна работа. По време на Транспортната стачка 
1919—1920 е член на стачния комитет. Секретар на Окръжния 
синдикален съвет (1919—1920), член на Окръжния комитет на БКП 
(1921 —1924). Делегат е на няколко партийни конгреса и на III 
конгрес на Коминтерна (1921). Участвува дейно в подготовката на 
Септемврийското антифашистко въстание 1923. След поражението 
му минава в нелегалност; работи по възстановяване на партийните 
организации в страната. След Витошката партийна конференция 
(1924) е сътрудник на Военната организация на БКП, Многократ



но е арестуван и инквизиран. По време на Априлските събития 
1925 е арестуван и умъртвен в Дирекцията на полицията. — 540.

Д а г о р о в ,  Лазар — народен представител в XVII (1914—1919) обик
новено НС. Един от акционерите на текстилната фабрика в Кар- 
лово. Либерал. — 451.
Д а м я н о в ,  Божил — партиен деец от Стара Загора. Търговски слу
жещ. Член на Местния партиен комитет (1917). — 533.
Д а м я н о в ,  Евл. — Свищов. — 540.
Д а н ч е в ,  Никола Г. — Сливен. — 534.
Д а с к а л о в ,  П. — народен представител в XVII (1914—1919) обик
новено НС. Член на Младолибералната партия. — 446, 456.
Д е л ч е в  — Пловдив. — 532.
Д е н ч о в ,  Ст. — Габрово. — 541.
Д ж и д р о в ,  Петър Спиридонов (1876—1952) — политически деец. 
Адвокат. Завършва право с докторат в Берлин и Цюрих. В социа
листическото движение се включва в края на 90-те години на ми
налия век. След 1903 е един от ръководителите на широкосоциа- 
листическата партия; редактор и съредактор на нейните издания — 
в. «Работническа борба» (1903—1908), сп. «Ново общество» (1906— 
1909), сп. «Обществена мисъл» (1909), сп. «Социалдемократ» (1920— 
1921) и др. Министър на правосъдието в първия коалиционен ка
бинет на Т. Теодоров (ноем. 1918—май 1919). Народен предста
вител през 1911, 1913—1923 и 1923—1927. След разцеплението на 
Социалдемократическата партия (1926) заедно с Д. Казасов осно
вава Социалдемократическа федерация, която си служи с левичар
ска фразеология. След Деветнадесетомайския преврат 1934 и в 
периода на Втората световна война 1939—1945 сътрудничи на офи
циалния печат, където развива фашистки идеи за ограничаване на 
буржоазната демокрация и за ревизия на Търновската конститу
ция. След 9 септ. 1944 е осъден от Народния съд. — 446, 447.
Д ж у м а л и е в  — собственик на мелница в София. — 50.
Д и м и т р о в ,  Александър ( Б р а д а т а )  (1873—1921) — деец на 
БЗНС. Съратник на Ал. Стамболийски. Член на БЗНС от 1899. 
Завършва Кюстендилското педагогическо училище (1895), след 
което учителствува. Развива многостранна обществена и просвет
на дейност сред селяните. Основател на много земеделски дружби. 
За активна политическа дейност е уволнен като учител (1906). Един 
от първите кооперативни дейци в България. Сътрудничи във в. «Зе- 
мледелска защита» (1899—1902), в. «Земледелско знаме» (1902— 
1921) и на ежегодното издание на БЗНС «Земледелски народен ка
лендар» (1904—1921). От 1908 до края на живота си е избиран за 
народен представител. В Народното събрание води борба против 
личния режим на Фердинанд I, за което през 1911 е осъден на 6 
месеца затвор. Обявява се против участието на България в Пър



вата световна война. По време на войната е в затвора във връзка 
с Деклозиеровата афера. Министър на вътрешните работи и на
родното здраве (6 окт. 1919—24 юни 1921) и на войната (24 юни— 
22 октомври 1921). Привърженик на активни действия срещу реак
ционните сили в България. Поддържа връзки с левицата на маке
донското националноосвободително движение. Убит от михайло- 
висти. -Автор е на брошурите: «Пропорционалната изборна систе
ма» (1906), «Сдружените земледелци в изборната борба» (1908), 
«Наръчна книжка за сдружения земледелец» (1909) и др. — 170.
Д и м и т р о в ,  Мито — Видин. — 532.
Д и м и т р о в ,  Тодор (Т. Д. Михайлов! (1896— 1925) — младежки и пар
тиен деец. Брат на Георги Димитров. Член на СРСДМ от 1912, на 
БКП — от окт. 1920. Под влияние на по-големите си братя се включ
ва в революционните борби на пролетариата. Участвува активно в 
създаването и дейността на младежките гимнастически дружества. 
Средното си образование завършва през 1919 в Самоков. През 1923 
постъпва в Юридическия факултет на Софийския университет. 
След Първата световна война е избран за член на Софийското град
ско и окръжно ръководство на БКМС. Организира разпространя
ването на в. «Младеж» и се занимава с военната подготовка на ком
сомолците от «Ючбунар». Участвува в подготовката на Септем
врийското антифашистко въстание 1923 в Софийско. След потуша
ването му изпълнява отговорни партийни задачи по организиране 
кореспонденцията между БКП и Коминтерна, по издаването и 
разпространяването на нелегалния партиен печат. Като отговорен 
деец на МОПР подпомага семействата на убитите антифашисти. 
Привлечен е за сътрудник на Военната организация на партията. 
На 4 апр. 1925 е заловен и след жестоки инквизиции убит в Дирек
цията на полицията. — 529.
Д и м и т р о в а ,  Елена (Е. Д. Червенкова) (1902—1974) — партийна 
деятелка. Сестра на Георги Димитров. Член на СРСДМ от 1916, 
на БКП — от 1923, на КПСС — от 1926. След Септемврийското 
антифашистко въстание 1923 е преследвана и арестувана. Емигрира 
в СССР (1925). През 1928 завършва Международната ленинска школа 
в Москва. От 1929 до 1932 е научен сътрудник в Института «Маркс— 
Енгелс—Ленин»; през 1937—1945 работи в апарата на ИККИ. 
По време на Лайпцигския процес 1933 разгръща широка дейност в 
защита на Г. Димитров. През 1941 —1945 поддържа връзки с цен
търа на партизанското движение в Белорусия. След завръщането 
си в България е директор на Централната партийна школа (1945— 
1949), ректор на Висшата партийна школа при ЦК на БКП (1949— 
1959) и директор на Националния музей «Г. Димитров». Член на 
ЦК на БКП (1950—1962). — 529.
Д и м о в ,  Гочо — народен представител в XVI (1913) и XVII (1914— 
1919) обикновено НС. Член на Либералната (радославистка) пар
тия. — 417.
Д и м о в а ,  Ив. — Варна. — 541.
Д и н о в ,  Цачо — 529.



Д о й ч и н о в ,  Стефан — народен представител в XVII обикновено НС 
(1914—1919). Член на Либералната (радославистка) партия. При
тежател на жилищни сгради в София. — 386, 387, 388, 390, 403, 
404, 407, 435, 449, 452, 479.
Д о н ч е в ,  Никола Г. — синдикален деец от Сливен. Текстилен ра
ботник. Член на Местното синдикално бюро (1917). — 534.
Д о н ч е в ,  Хараламби (Хараламби Д. Кръстев) (1884—1944) — пар
тиен деец. Член на БРСДП (т. с.) от 1910. Учи във Варненската 
мъжка гимназия, която напуска поради липса на средства. Работи 
като помощник-машинист във Варна; по-късно е шлосер в софий
ската жп тракция. Един от организаторите на първите железни
чарски партийни групи. Поддържа връзки с Г. Димитров, В. Ко
ларов и Г. Кирков. Участвува в Транспортната стачка 1919—1920, 
след която е уволнен от железниците. Участвува в подготовката 
на Септемврийското антифашистко въстание 1923; след пораже
нието му известно време е в нелегалност. По-късно се връща в 
София и се включва във възстановяване на партийните организа
ции на нелегална основа. Един от организаторите на профопози- 
цията на транспортните работници. Заподозрян от полицията, 
отново се връща във Варна, където е издигнат за член на Окръж
ния комитет и секретар на Районния комитет на БРП. През май 
1944 е арестуван и разстрелян без съд и присъда заедно с 8 свои 
другари. — 539.
Д о с е в ,  Д. — чиновник на гара Горна Оряховица. — 539, 541, 543. 
Д р а г а н о в ,  Янко — генерал. Главен военен интендант (1917). — 525. 
Д р е н с к и ,  Т. — кондуктор на гара Горна Оряховица. — 539.

Е в с т а т и е в а ,  Мара — учителка от Лом. Съпруга на Въльо Бонев — 
секретар на Ломската партийна организация (1920—1922). Член 
на Ломската учителска социалдемократическа група. — 532.
Е в т и м о в ,  Ив. — настоятел на в. «Работнически вестник» в Ямбол 
(1917). — 542.

Е л е о н о р а  (Ройс Кьостриц) (1860—1917) — българска княгиня и 
царица; втора съпруга на Фердинанд I Сакс-Кобургготски (от 
февр. 1908). — 301.

Е н ч ев ,  Щилян — партиен деец от Сливен. Шивашки работник. 
Общински съветник в Сливенската комуна (1917). — 534.

Ж е л я з к о в ,  Иван — буржоазен политически деец. Адвокат в София. 
Член на Либералната (радославистка) партия. Народен предста
вител в XVI обикновено НС (1913). Общински съветник (1914— 
1916) и помощник-кмет на Софийската община (1915—1916).— 103, 
235, 248, 318. 319, 498, 526, 527.
Ж и в к о .  — 527, 529.



З а г р а л о в ,  Ив. Ст. — началник на Отделението за труда при Мини
стерството на търговията, промишлеността и труда. Представител 
на министерството в местната комисия (гр. София и околията) за 
прилагане на Закона за положението и заплатите на работниците 
и служещите от частните предприятия (1917). — 515.
З л а т а р с к и ,  П. — 529.
З л а т е в ,  Станьо — народен представител в XVI (1913), XVII (1914— 
1919), XIX (1920—1923), XX (1923), XXII (1927—1931) обикновена 
НС. Член на БЗНС. — 118, 123.

И в а н о в  — Каспичан. — 541.
И ва н о в , Димитър (Д. И. Захариев) (1884—1968) — профсъюзен деец. 
Локомотивен машинист. Член на Работническия железничарски 
синдикат и на неговата Контролна комисия. Член на Синдикалния 
комитет (от 1912) и на Контролната комисия на ОРСС (1915). Де
легат на XX конгрес на БРСДП (т. с.) (1915). Участвува в общата 
железничарска стачка 1906—1907 и в Транспортната стачка 1919— 
1920. През 1933 е избран за председател на Локомотивната орга
низация, която по това време е към профсъюзната опозиция. На
роден представител в XXV обикновено НС (1940—1944). В периода 
на въоръжената антифашистка борба 1941 —1944 е концлагерист и 
политзатворник. След 9 септ. 1944 е на работа в Профсъюза на 
транспортните работници и народен представител в XXVI обик
новено НС (1945—1946) и във Великото НС (1946—1949). — 539, 
541.
И ва н о в , Ив. X. — Горна Оряховица. — 539.
И в а н о в ,  Илия (И. В. Казанджиев) — партиен деец. Бояджийски' 
работник. Общински съветник на партията в Пловдив (1918-— 
1923). — 533.
И в а н о в , Михаил С. — шивач от Разград. — 541.
И ва н о в , Никола — Шумен. — 531.
И в а н о в ,  Стефан — партиен деец от Шумен. — 531, 541.
И в а н о в а ,  Иванка — партийна деятелка от Сливен. Учителка. Член 
на учителската социалдемократическа група (1917). — 535.
И ва н ч ев  — Каспичан. — 535.
И л и е в ,  Г. — Варна. — 531, 541.
И л и е в а ,  Райна — телефонистка в Свищов. — 539.

Й о р д а н о в ,  Йордан (1876—1942) — политически деец, юрист. Поли
тическата си дейност започва като член на БРСДП, от 1903— 
на БРСДП (т. с.). Делегат е на редица партийни конгреси. Член 
на Висшия партиен съвет (1919—1921). Народен представител



(1913—1923). Сътрудничи на партийните органи «Работнически' 
вестник» и сп. «Ново време». Представител на БКП в ИККИ 
(1921 —1922). След поражението на Септемврийското антифашистко 
въстание 1923 напуска БКП и преминава в Националлибералната 
партия. Става висш държавен чиновник. — 325, 569.

К а б а к ч и е в ,  Христо Стефанов (2 ян. 1878, гр. Галац, Румъния — 
6 окт. 1940, Москва) — деец на българското и международното 
революционно работническо и комунистическо движение, журна
лист и публицист; доктор на историческите науки. След Освобож
дението (1878) семейството му се установява във Варна. Член на 
БРСДП от 1897. Учи медицина във Франция и право в Швейцария. 
През 1899 се завръща в страната поради заболяване и завършва 
юридическото си образование в София. От 1900 сътрудничи на сп. 
«Ново време» и «Работнически вестник». Застава на страната на 
революционните марксисти начело с Д. Благоев. От 1904 е адвокат 
в София. Утвърждава се като един от изтъкнатите дейци и теоре
тици на партията. Участвува активно в идейния разгром на опор- 
тюнизма в България. От 1905 до 1928 непрекъснато е избиран за 
член на ЦК ка партията. През 1910—1923 е редактор на «Работ
нически вестник». Като делегат на БРСДП (т. с.) участвува в ра
ботата на Копенхагенския (1910) и Базелския (1912) конгрес на 
Втория интернационал и в Първата балканска социалдемократи
ческа конференция (1909). От 1914 до 1923 е народен представител. 
Делегат е на II (1920), IV (1922) и VI (1928) конгрес на Коминтер- 
на. Като представител на ИККИ участвува в XVII конгрес на 
Италианската социалистическа партия и в учредителния конгрес 
на Италианската КП (1921). Петият конгрес на Коминтерна (1924) 
го избира за член на Интернационалната контролна комисия. От 
началото на 1923 е политически секретар на ЦК на БКП. Участ
вува в подготовката на Септемврийското антифашистко въстание 
1923, но на 12 септ. с. г. е арестуван. Осъден е на 12 г / 2 години зат
вор; през 1926 е амнистиран и емигрира в Австрия, през май 1927 — 
в Москва. Става член на БКП (б) (1928). Работи в българското пред
ставителство в Коминтерна. Преподава история на БКП и марк
сизъм-ленинизъм в Международната ленинска школа и в Кому
нистическия университет за националните малцинства от Запад 
(КУНМЗ). От 1928 работи в Института «Маркс—Енгелс—Ленин», 
от 1935 е ст. н. с. в Института по история на АН на СССР. Раз
работва проблеми от историята на партията и страната. По-важни 
трудове: «Баснята за диктатурата в партията» (1906), «Към Бал
канска федерация» (1913), «Империализмът на Балканите» (1915), 
«Спомени и материали от историята на партията на тесните социа
листи», публикувана със съкращения подзаглавие «Христо Кабак
чиев. Спомени» (1955) н «Димитър Благоев и партията на тесните 
социалисти» (1979). — 509, 569.
К а в а р д ж и к о в ,  Атанас Василев (1872—1932) — партиен и синди
кален деец. Текстилен работник. Член на БРСДП от 1891. До 1923 
многократно е избиран за член на Местния партиен комитет в Сли
вен. Участвува в борбата срещу общоделците. Председател на Сли



венския текстилен синдикат (1904) и на Работническия текстилен 
съюз (от 1908). Делегат на XII (1905) и XV (1908) конгрес на 
БРСДП (т. с.). През 1911 е избран за общински съветник. От 1912 
до 1923 е съветник в Сливенската комуна. Помощник-кмет (от 
1915) и кмет на комуната (ян.—ноем. 1917; септ. 1921—31 ям. 
1923). Участвува в подготовката на Септемврийското антифашист
ко въстание 1923, на 12 септ. 1923 е арестуван. Заболява тежко, 
но до края на живота си не се откъсва от партията. — 534.
Каварджикова, Тонка — синдикална деятелка от Сливен. Търгов
ска служителка. Член на местното синдикално бюро (1917). — 534.
Казанджиев, Т. — Пловдив. — 533.
Калинков, Георги Ив. (1860—1926) — буржоазен политически деец. 
Член на Демократическата партия. Завършва право в Женева. 
От 1890 е адвокат в София. Народен представител в XIV обикнове
но НС (1908—1911). Пълномощен министър в Букурещ (1910—юли 
1913). Общински съветник (1901 —1903, 1905—1910, 1915—1920), 
кмет на София (1918—1920). Редактор на неофициалния орган на 
Демократическата партия в. «Време» (1909). — 29, 30, 59, 60, 72, 
97, 197, 212, 248, 258, 264, 293, 303.
Калчев, Никола Ц. — народен представител в XVI (1913) и XVII 
(1914—1919) обикновено НС. Член на Либералната (радославист- 
ка) партия. — 417.
Кандева, Мара (М. К- Даскалова) (1895—1966) — партийна дея
телка, заслужил учител. Завършва Педагогическото училище в 
Ловеч (1915), след което става учителка. Член па Учителската со
циалдемократическа организация (УСДО); активен пропаганда
тор на социалистическите идеи сред селското население. През 
1934—1944 поддържа постоянна връзка с нелегални партийни функ
ционери (Димо Дичев, Титко Черноколев, Янко Маслинков и др,). 
Домът й е място за провеждане на нелегални заседания. След 9 септ. 
1944 е член на Националния комитет за защита на мира и на На
ционалния съвет на Отечествения фронт. — 535.
К а н о в а ,  Мара Цв. (1894—неизв.) — партийна деятелка. Завършва 
Видинската гимназия (1912). Учителка. Член на БКП от 1919. 
След 1921 е секретар на женската секция към Ломската партийна 
организация. Преди Септемврийското антифашистко въстание 1923 
учителствува в с. Ковачица, Ломско, където участвува в дейността 
на местната партийна група. След въстанието е уволнена и до 1933 
е без работа. След това като учителка е премествана непрекъснато 
в различни села. След 9 септ. 1944 активно участвува в обществено- 
политическия живот в Лом. — 532.
Кара^елов, Иван — кожухарски работник. През 1917—1922 е ак
тивен деец на БКМС в Пловдив. — 533.
Каранджулов — председател на юридическата комисия, ангажира
на от Софийския общински съвет във връзка с окончателното из
земване на трамваите от частните компании. — 237, 242.



К а р а с т о я н о в ,  Георги — чиновник на гара Пловдив. — 540.
К а р д а л е в ,  П. — секретар на Централния и на Софийския местен 
комитет за стопански грижи и обществена предвидливост. — 526.

К а р л  X  (1751 —1836) — френски крал (1824—1830). По време на 
управлението му са издадени т. нар. Юлски ордонанси, огранича
ващи демократичните свободи. В 1830 започва експанзия в Алжир. 
Свален от Юлската революция 1830. — 545.
К а у ф л е р ,  Ст. — Лом. — 532.
К а у ц к и  (Kautsky), Карл (1854—1938) — един от ръководителите 
на Германската социалдемократическа партия и на Втория интер
национал, идеолог на центризма. От 1881 поддържа връзка с К. 
Маркс и Ф. Енгелс и става техен последовател. От 1883 до 1917 
редактира теоретичния орган на Германската социалдемократиче
ска партия «Die Neue Zeit» («Ново време»). Автор е на проекта на 
Ерфуртската програма (1892). Още преди Първата световна война 
1914—1918 Кауцки застава на центристки позиции и разработва 
идеологията на центризма. След избухването на войната е начело 
на центристкото течение в международното работническо движение, 
оправдава съюза с откритите социалшовинисти и фактически за
става на тяхна страна. Постепенно загубва връзките си с револю
ционното работническо движение. Автор е на теорията за у.пра- 
империализма, с която се опитва да докаже, че е възможно светът 
да се върне към «мирния» капитализъм и да се изживеят империа
листическите противоречия. Посреща враждебно Великата октом
врийска социалистическа революция 1917. По време на Ноемврий
ската революция в Германия 1918 фактически поддържа контра
революционната линия на десните социалдемократи. Идеолог на 
«демократическия социализъм», Кауцки се обявява против един
ния работнически фронт в борбата срещу фаФизма. Опортюнизмът 
му е изобличен от В. И. Ленин в книгите «Пролетарската револю
ция и ренегатът Кауцки», «Държавата и революцията» и др. По- 
важни трудове: «Икономическото учение на Карл Маркс» (1897), 
«Аграрният въпрос» (1899), «Бернщайн и социалдемократическата 
партия» (1899), «Произход на християнството» (1908), «Пътят към 
властта» (1909).

Много от трудовете на Кауцки са преведени на български език. 
Те съдействуват за разпространяване на марксистките идеи в Бъл
гария. След отстраняването на общоделците от БРСДП (1903) Кауц
ки застава на тяхна страна и ги покровителствува във Втория ин
тернационал, като запазва своето влияние върху тях до края на 
живота си. Трудовете му оказват известно влияние и върху БРСДП 
(т. с.). Тесните социалисти обаче отхвърлят центристката политика 
на Втория интернационал. В годините на Първата световна война 
1914—1918 те се разграничават от постановките на Кауцки по всич
ки проблеми на войната, мира и революцията, за характера на 
международната пролетарска организация и фактически скъсват 
с него. След Октомврийската революция 1917 Д. Благоев подлага 
на остра критика отрицателното отношение на Кауцки към рево-
«1 Георги Димигрсв, т. 7



люцията, съветската власт и диктатурата на пролетариата. — 375, 
376, 509, 544.
К е р б е л ,  Матьо Янков (1872—1952) — партиен деец. Един от осно
вателите на партийната организация в Шумен (1892), където работи 
като шивач. През 1903 се преселва във Варна. От 1903 до 1923 е 
избиран непрекъснато в състава на Местния партиен комитет и за 
делегат на партийните конгреси. Има голяма заслуга за укрепване 
на синдикатите, на младежкото и женското движение във Варна. 
Един от ръководителите на основания през 1906 Смесен работниче
ски синдикат, който влиза в състава на ОРСС. През 1912 е избран 
за общински съветник. През 1919—1922 е в състава на групата, 
коя го поддържа нелегалните връзки на партията с Коминтерна. 
Един от организаторите на акцията в помощ на гладуващите в 
Поволжието (1921 —1922) във Варна. По време на Септемврийското 
антифашистко въстание 1923 е арестуван и интерниран в Кърд
жали. През 1943 е интерниран в Шумен. — 531.
К е р б е л .  Фрейда Матьо (1877—1950) — партийна деятелка от Вар
на. Съпруга на Матьо Кербел. Член на женската социалдемокра
тическа комисия в града (1917). — 541.
К и р к о в  — генерал, началник на Главното интендантство към Ми
нистерството на войната (1915—1916). — 62.
К и р к о в ,  Георги Йорданов (М а й с т о р а) (15 авг. 1867, Плевен— 
25 авг. 1919, София) — деец и ръководител на българското револю
ционно работническо и социалистическо движение и на БРСДГ1 
(т. с.), талантлив публицист и оратор; един от основоположни
ците ьа българската пролетарска литература. Най-близък сърат
ник на Д. Благоев. Между него и Д. Блаюев се установява пло
дотворна дружба и сътрудничество. Роден в семейството на учител- 
възрожденец. От 1879 до 1886 учи в гр. Николаев, Русия. През 
1887 завършва Априловската гимназия в Габрово. От 1892 до 1895 
следва картография във Виена, където взема участие в борбите на 
виенския пролетариат. През 1895 се завръща в България и става 
член на БГСДП. Сътрудничи на партийния орган в. «Социалист» 
(1894 —1897), редактиран от Г. Георгиев, и на сп. «Ден» (1891 — 
1896). Заедно с Д. Благоев и Г. Георгиев възглавява борбата на 
революционните марксисти срещу опортюнистпческите течения в 
партията. По предложение на Кирков IV конгрес на БРСДП (1897) 
решава да се издава в. «Работнически вестник» и го определя за 
негов редактор заедно с Е. Дабев.

През 1897—1899 Г. Кирков се изявява като един от най-талант- 
липите български публицисти и сатирици. Литературните си твор
би подписва с псевдоним Мастор Гочу Зуляма, откъдето идва проз
вището му — М а й с т о р а .  Част от фейлетоните му са издадени 
през 1900 в отделна книга — «Дремиградски смешила».

От 1898 до края на живота си непрекъснато е избиран за член 
на ЦК на партията, а от 1905 до 1919 е секретар-касиер на Цен
тралния комитет. Избиран е за народен представител в XI (1901), 
XVI (1913) и XVII (1914—1919) обикновено НС. Като депутат проя
вява изключителна активност; речите му са образец на ораторско



изкуство. През 1911 —1914 е общински съветник в София. Участ
вува в Балканските войни (1912—1913) като запасен офицер.

Г. Кирков е основоположник на ОРСС (1904). През 1905—1909 
е секретар на Синдикалния комитет на ОРСС. Има големи заслуги 
за израстването на Георги Димитров като пролетарски революцио
нер. Като делегат на БРСДП (т. с ) участвува в Щутгартския 
(1907) и Копенхагенския (1910) конгрес на Втория интернационал 
и на Втората балканска социалдемократическа конференция в Буку
рещ (1915). Присъствува на конгресите на Сръбската (1909) и Чеш
ката (1909) социалдемократическа партия. С В. Коларов е определен 
за делегат на III Цимервалдска конференция в Стокхолм (май 1917), 
но поради отлагането й не присъствува на заседанията. Заедно с 
болшевиките подписва от името на БРСДП (т. с.) възванието на 
Цимервалдската левица. Посреща с възторг победата на Великата 
октомврийска социалистическа революция 1917 и популяризира 
лозунгите й сред трудещите се. Възприема и пропагандира нейните 
идеи. Умира след тежко боледуване. — 126, 129, 170, 172, 457, 
557, 469.

К и р к о в ,  Илия — народен представител в XVII (1914—1919) и XX 
(1923) обикновено НС. Член на БЗНС. — 325, 414.
К и р о в ,  Найден (Н. К. Божин) (1880—1925) — партиен деец, юрист. 
Член на БРСДП от 1900. В социалистическото движение се включ
ва като ученик в Кюстендилското педагогическо училище. Следва 
право в Женева, където се свързва с руската революционна поли
тическа емиграция, слуша лекции на В. И. Ленин и на Г. В. Пле- 
ханов. След завръщането си в България (1905) е съдия в Орхание 
(дн. Ботевград). През 1909 по препоръка на Д. Благоев се устано
вява в Русе за укрепване на партийната организация. Отначало е 
съдия, по-късно адвокат. Издига се като един от водачите на ру
сенския пролетариат и ръководи многобройните му стачни борби. 
От 1911 неколкократно е избиран за общински съветник. По време 
на Русенската комуна е председател на Училищното настоятелство. 
Делегат на XX (1914) и XXI (1915) конгрес на БРСДП (т. с.) и на 
II (1920), III (1921) и IV (1922) конгрес на БКП. Член на Окръжния 
комитет на БКП. През 1920—1923 е член на Контролната комисия 
на БКП. Един от делегатите на БКП на Учредителния конгрес 
на Румънската комунистическа партия (1921) и на III конгрес на 
Коминтерна (1921). Публикува статии в партийния печат за успе
хите на съветската власт и за световноисторическото значение на 
Октомврийската революция 1917. На 12 септ. 1923 е арестуван. 
След Септемврийското антифашистко въстание 1923 работи главно 
като легален деец. По поръчение на партията е един от защитни
ците на ломските въстаници. Убит по време на Априлските събития 
1925. — 531.
К о ва ч ев , Киро Стефанов (1884—1919) — партиен деец. Металора- 
ботник. От 1904 работи като шлосер в жп работилница в София,- 
където е приет за член на БРСДП (т. с.). През 1906—1912 е секре 
тар на синдикалната организация в жп работилница. Един от ини
циаторите за изграждане на работническото гимнастическо дру



жество «Железничарска младеж». Делегат на учредителния конгрес 
на Съюза на транспортните работници (1911) и на I конгрес на БКП 
(1919). Убит по време на демонстрация. — 306.
К ова ч ев , Стойчо Г. — общински съветник в София (от 1915). Член 
на Народнолибералната (стамболовистка) партия. — 108, 290, 
291, 294, 298, 300, 301, 302, 303, 307.
К о з н и ч к и ,  Величко Д. — буржоазен политически деец. Адвокат 
от Кюстендил. Член на Народнолибералната (стамболовистка) 
партия, от 1920 — на Националлибералната партия. Министър на 
железниците, пощите и телеграфите във втория кабинет на В. 
Радославов (4 март 1917—21 юни 1918). Народен представител 
(1903—1908, 1911 — 1923, 1927—1931). Подпредседател на XIII 
обикновено НС (1903—19081. През 1919 е арестуван, а през март 
1923 е осъден на 10 г. затвор като един от виновниците за вто
рата национална катастрофа (1918). През юли 1924 е амнистиран. — 
469.

К о л а р о в ,  Васил Петров (16 юли 1877, Шумен—23 ян. 1950, София)— 
деец на българското и международното революционно работниче
ско и комунистическо движение, един от ръководителите на БКП 
и НРБ; юрист, публицист, академик (1946). В началото на 1897 
създава организация на БРСДП в Свищов и става неин секретар. 
Завършва право в Женева (1900), където изучава марксизма. През 
1900 се завръща в страната и се установява в Шумен. От 1902 е 
секретар на Шуменската партийна организация. Взема дейно уча
стие в борбата на революционните марксисти начело с Д. Благоев 
срещу общоделството. По решение на IIК на БРСДП (т. с.) през 
1904 се премества в Пловдив, където ръководи дейността на пар
тийната организация до 1919.

От 1905 до края на живота си непрекъснато е избиран за член 
на ЦК на партията. От 1913 до 1923 е народен представител. Уча
ствува в Щутгартския (1907) и Копенхагенския (1910) конгрес на 
Втория интернационал, където се среща с В. И. Ленин, и в Пър
вата (1909) и Втора1а (1915) балканска социалдемократическа кон
ференция. Присъствува като делегат на БРСДП (т. с.) на междуна
родната социалистическа конференция в Цимервалд, Швейцария 
(1915). Заедно с Г. Кирков е делегат на III Цимервалдска конфе
ренция в Стокхолм (1917), но поради отлагането й не присъствува 
на заседанията. Ha I конгрес на БК.П (т. с.) (1919) е избран за сек
ретар-касиер на ЦК на партията. От 1921 до 1943 е член на Из
пълнителния комитет на Коминтерна, а от 1922 до 1924 — генера
лен секретар на ИККИ. По поръчение на ИККИ участвува в кон
гресите на Германската КП (1921 и 1923), на Италианската КП 
(1922), на Чехословашката КП (1923) и др. Заедно с Г. Димитров 
през септ. 1923 ръководи първото в света антифашистко въстание, 
След поражението му емигрира в Югославия, по-късно — в Австрия. 
Във Виена В. Коларов и Г. Димитров създават Задграничен коми
тет на БКП и издават в. «Работнически вестник». В края на 1923 
се установява в Москва. През 1926—1927 работи нелегално във 
Виена, където оглавява Задграничния ЦК на БКП и е редактор



на сп. «Комунистическо знаме». През 1928—1929 ръководи Балкан
ския секретариат на ИККИ. От 1931 до 1940 е директор на Между
народния аграрен институт в Москва и редактор на сп. «Аграрни 
проблеми». През 1935 му е присъдена научната степен «доктор 
на икономическите науки». По време на Лайпцигския процес 
1933 е един от ръководителите на международната акция в за
щита на Г. Димитров. В. Коларов допринася за преодоляване на 
лявото сектантство в БКП и за утвърждаване на Димитровския 
курс в партията. В периода на Втората световна война 1939—1945 
работи за организирането на въоръжената антифашистка борба на 
българския народ.

На 9 септ. 1945 се завръща в България. На 15 дек. 1945 е из
бран за председател на XXVI обикновено НС, а след обявяването 
на България за република — за председател на Временното пред
седателство на републиката. От 7 ноем. 1946 е председател на Ве
ликото НС. От дек. 1947 е заместник-председател на МС и министър 
на външните работи. Ръководи българската делегация на Париж
ката мирна конференция 1946 и защищава националната кауза на 
България. След смъртта на Г. Димитров (1949) е избран за пред
седател на Министерския съвет. — 119, 334, 405, 406, 413, 446, 
451, 453, 456, 465, 479, 509, 533, 569.
К о н с т а н т и н  I  В е л и к и  (ок. 285—337) — римски император (от 306). 
Възстановява единството в империята и продължава реорганиза
цията и централизацията на държавния апарат, започнати от 
император Диоклециан. За укрепване на императорската власт 
превръща християнската църква в своя опора, но проявява веротър
пимост и към езическите култове. В 324—330 премества столицата 
на империята в гр. Бизантион, наречен в негова чест Константи
нопол. — 547.
К о р д о в ,  Кр. — машинист на Гара Търново Сеймен (дн. Симеонов
град). — 540.
К о р н е й  (Corneille), Пиер (1606—1684) — френски драматург, пред
ставител на трагедията от епохата на класицизма, член на Френ
ската академия (1647). В трагедиите «Сид» (1636), «Хораций» (1640), 
«Ципа» (1640), «Полиевкт» (1643) и др. възхвалява гражданския 
дълг, героичната личност, която жертвува личните си интереси за 
държавата. — 546.
К о ч ев , Никола Стайков (1874—1923) — партиен и синдикален деец. 
Текстилен работник. Един от първите членове на партийната ор
ганизация в Сливен и дългогодишен член на Местния партиен ко
митет. Участвува в основаването на Текстилния синдикат (1904) 
и Работническия текстилен съюз (PTC) (1908). Като член на Цен
тралното и Местното настоятелство на PTC (1905— 1923) участвува 
в ръководството на стачните борби на сливенските текстилци. Об
щински съветник в Сливенската комуна (1919—1923). Редовно е 
избиран за делегат на синдикалните конгреси. — 534.
К р о т н е в ,  Добри — народен представител в XVI (1913) и XVII 
(1914—1919) обикновено НС. Член на БЗНС. — 118, 120.



К у н о в  (Cunow), Хайнрих (1862—1936) — немски десен социалде
мократ, историк, социолог и етнограф. Професор. От 1907 до 1923 
е редактор на органа на Германската социалдемократическа пар
тия «Die Neue Zeit» («Ново време»). Отначало се присъединява към 
марксистите; впоследствие застава на ревизионистичнн позиции. 
В годините на Първата световна воина 1914—1918 е теоретик на 
социалимпериализма. — 509.
К у р т е в ,  Йордан Стойчев (1882—1923) — инженер-химик. Работи 
в мина «Плакалница», Участвува в Септемврийското антифашист
ко въстание 1923. След поражението на въстанието е арестуван и 
хвърлен от скалите край Гара Лакатник. — 535.
К у т и н ч е в .  Ст. — главен инспектор по труда при Министерството на 
търговията, промишлеността и труда (1916—1918). — 438, 439, 442.
К у ц а р о в ,  Панайот— партиен деец. Учител. Активен член на Лом
ската учителска социалдемократическа група. Учителствува в 
Лом до 1914, когато е уволнен. Завършва право в Софийския уни
верситет и след Първата световна война се установява като адвокат 
във Варна. Продължава активната си политическа дейност, ня
колко пъти е осъждан и затварян. След 9 септ. 1944 е председател 
на Областния съд във Варна, председател на българо-съветското 
дружество и др. — 532.
К у ц а р о в а ,  Радка — учителка. Съпруга на Панайот Куцаров. Ак
тивна членка на учителската социалдемократическа група в Лом 
(1917). — 532.
К ъ н е в а ,  Кина (Екатерина Кирова Кантарджиева) (1881 —1951) — 
деягелка на женското социалдемократическо движение. Текстилна 
работничка. Член на БРСДП от началото на века. Една ог орга- 
низаторките на сливенските текстилни работнички. Делегатка на 
I (1905) и на националната (1914) конференция на жените социал- 
демократки След Първата световна война участвува дейно в ак
цията в помощ на гладуващите от Поволжието (1921 —1922) Заед
но със съпруга си Йордан Кънев подпомага материално партийната 
борба, а в печатницата им се п е ч а т  стачни бюлетини, позиви и 
др. партийни материали. След 9 септ. 1944 участвува дейно в обще
ствено-политическия жчвот в Сливен. — 534.
К ъ р л и е в ,  Христо (1896—неизв.) — партиен и синдикален деец. 
Тютюноработник. Член на БРСДП (т. с.) от 1917. До 1919 е член 
на Централното настоятелство на Тютюноработническия съюз. 
Секретар на Окръжния комитет на БКП в Пловдив (12—23 септ. 
1923). След поражението па Септемврийското антифашистко въста
ние 1923 се премества в Айтос и напуска партията. — 533.
Кьорчс.в. Димо Петров (1884—1928) — буржоазен политически деец, 
литературен критик и публицист. Следва право в Дайпциг (1905), 
завършва в Софийския университет (1908). Прокурор в Свищов 
(1908), адвокат в София (or 1909). Един от видните дейци на Народ- 
нолибералната (стамболовистка) партия. Народен представител в 
XVII (1914—1919), XXI (1923—1927) и XXII (1927—1931) обикно-



вепо НС. Участвува в парламентарната подкомисия за анкетиране 
дейността на кабинетите на Ив. Евстр. Гешов — Ст. Данев (1911 — 
1913). Заедно с Елин Пелин издава литературното списание «Слън
чоглед» (1909). Редактира сп. «Пролом» (1922—1927). Автор е на 
статии на литературно-философски теми. Привърженик на запад
ноевропейския модернизъм и на ницшеанския индивидуализъм. 
Считан е за теоретик на българския символизъм. — 117, 118, 119.

Лазар — Горна Оряховица. — 535.
Лазаров. Петър (П. Л. Иванов) (1896—1923) — партиен деец. Те- 
леграфо-пошенски работник (от 1911) и един от учредителите на 
партийна група в родния си град Попово (1911). През 1917— 
1919 за социалистическа дейност е преместен на работа в гр. Соф- 
лу, Гюмюрджинско. Участвува в Транспортната стачка 1919—1920. 
От 1920 се отдава изцяло на партийна дейност. Завършва партий
ната школа, организирана от ЦК на БКП (1920). Секретар на Мест
ния партиен комитет (1920—1923) в Попово. Под негово ръко
водство са изградени нови партийни групи в околията, оживява 
се профсъюзната дейност. На 9 юни 1923 прави безуспешен опит 
за съвместни действия с БЗНС срещу фашистките превратаджии. 
След преврата е арестуван неколкократно. По време на Септем
врийското антифашистко въстание 1923 организира отряд, с който 
установява работническо-селска власт в редица села на Поповска 
околия. При опитда емигрира през Турция в СССР е убит край с. 
Стефан Караджово, Ямболски окръг. — 501.
Ландау (Landau)— германски публицист. — 516.
Л е в и  — общииски съветник в София (1898). — 244.
Лерич, М. — 542.
Лермонтов, Михаил Юриевич (1814—1841) — руски поет. Голямо 
значение за формирането на мирогледа му имат годините, които пре
карва в Московския университет (1830—1832) заедно с В. Г. Бе- 
лински и А. И. Херцен. След сблъсък с реакционно настроени про
фесори напуска университета, премества се в Петербург, където 
завършва Школата за гвардейски подофицери (1834). Постъпва в 
Хусарския полк. През 1837 е арестуван и прехвърлен в Кавказ
ката армия за стихотворението му «Смъртта на поета», посветено 
на гибелта на А. С. Пушкин. В 1838 огнови се връща в Петербург. 
Времето, прекарано в Петербург (до 1840), се смята за разцвет нз 
таланта му. Убит на дуел в Пятигорск, организиран от реакцион
ните кръгове.

Творчеството на Лермонтов се развива в годините на реакция 
след разгрома на въстанието на декабристите. В лиричните си сти
хове, в романтичните поеми («Мцири», «Измаил бей» и др ), в дра
мите («Маскарад» и др.) и в прозата си той изразява свободолюби
вите стремежи на прогресивните хора от 30-те—40-те години. В 
най-голямата му романтична поема «Демон» (1829—1841) е раз
крита трагедията на самотника-бунтар, отричащ законите на «зе



мята и небето». Връх на реализма на Лермонтов е романът му «Ге
рой на нашето време» (1839—1840). — 546.
Л е с и н г  (Lessing). Готхолд Ефраим (1729—1781) — немски писател, 
драматург, теоретик на изкуството и литературен критик, философ 
от епохата на Просвещението. Създател на т. нар. гражданска дра
ма. Творчеството му е с антифеодално и демократично съдържание. 
В трудовете си обосновава теорията за реализма в изкуството и 
се застъпва за немската национална литература и театър. По-важ
ни драматични произведения: «Мис Сара Сампсон» (1755), «Мина 
фон Барнхелм» (1767), «Емилия Галоти» (1772), «Натан Мъдрецът» 
(1779) и др. В «Хамбургската драматургия» (1767—1769) обосно
вава теорията за просветителския реализъм. — 546.
Л еси ч к о в , Иван — киижар от Шумен. — 531.
Л и к о в ,  Александър (1886 или 1890—1954) — политически деец. 
Юрист. Завършва право в Женева. Член на Б КМС и на БКП. 
През 1914 се завръща в Лом и открива адвокатска кантора. През 
1919 е избран за съветник в Първата ломска комуна. Секретар на 
Централното настоятелство на БКМС (1920—1921) и редактор на 
в. «Младеж». Член на парламентарната група на БКП в XX обик
новено НС (1923). След Септемврийското антифашистко въстание 
1923 е изключен от партията. Емигрира в Югославия, оттам в 
Австрия. Работи като журналист в Австрия и Швеция. През 1940 
се завръща в България. След 9 септ. 1944 работи в Министерството 
на външните работи. — 532.
Л и л к о в ,  Ст. П. — нареден представител в XVII обикновено НС 
(1914—1919). Член на Либералната (радославистка) партия. — 478.
Л и н д е м а н ,  (Lindemann), Хюго. — 299.
Л у и  Ф и л и п  (Louis-Philippe) (1773—1850) — френски крал (1830— 
1848) от Орлеанската династия. Провъзгласен за крал в резултат 
на победата на Юлската революция 1830. Изразява интересите на 
финансовата аристокрация. Свален от Февруарската революция 
1848. — 545.
Л у к а н о в .  Тодор Станчев (1874—1946) — партиен деец, юрист. Един 
от пионерите на социализма в Плевен. Завършва химия (1895) и 
става учител. Уволнен за социалистическа дейност. Завършва пра
во в Женева (1900), след което е адвокат в Плевен. Утвърждава се 
като ръководител на местната партийна организация. Делегат е 
на X партиен конгрес (1903). Участвува в борбата на революцион
ните марксисти начело с Д. Благоев срещу общоделството. Член 
на Централната контролна комисия на БРСДП (т. с.) (1911 —1918). 
Народен представител (1913—1923). За активна антивоенна дей
ност е осъден (септ. 1918) на 5 години строг тъмничен затвор. Осво
боден по Закона за амнистията (1919). Първият конгрес на БКП 
(т. с.) (1919) го избира за член на ЦК; от 1921 е организационен 
секретар на партията. По време на военнофашисткия преврат на 
9 юни 1923 без знанието на ЦК изпраща телеграма до Плевенската 
партийна организация (застанала начело на антифашисткото въста



ние в града), с която й препоръчва да запази неутралитет. Не спо
деля възприетия от ЦК на БКП на 5—7 авг. 1923 курс към въоръ
жено въстание и задълго остава противник на септемврийската 
линия на партията. През дек. 1923 емигрира в СССР, където през 
1924 е приет за член на ВКП (б). В СССР до 1927 работи в предста
вителството на БКП при ИККИ и в МОПР, след това в различни 
съветски учреждения. — 149, 150, 157, 451, 478,479, 509, 569.
Л ю к с е м б у р г  (Luxemburg), Роза (1871 —1919) — деятелка на пол* 
ското, германското и международното работническо движение- 
Родена в Полша. През 1889 емигрира в Швейцария. Участвува в 
създаването на Социалдемократическата партия на Полша и Литва 
(1893). Завършва университета в Цюрих (1897). В 1898 се устано
вява в Германия и заедно с К. Либкнехт, К. Цеткин и Фр. Меринг 
възглавява лявото крило на Германската социалдемокрация. Про
тивник е на ревизионистките възгледи на Е. Бернщайн. Участвува 
в Първата руска революция 1905—1907 (във Варшава), заради 
което е арестувана. По много въпроси на стратегията и тактиката 
на революционната борба се доближава до болшевиките. Оценява 
ролята на пролетариата в революцията като решаваща, признава 
необходимостта от въоръжено въстание и установяване на рево
люционна диктатура. На Щутгартския конгрес на Втория интер
национал П907) заедно с В. И. Ленин внася поправки в резолюция
та на А. Бебел по въпроса за отношението към империалистиче
ската война и милитаризма. От началото на Първата световна 
война решително осъжда шовинизма, политиката на «граж
дански мир» и поддръжката на войната от десните лидери на гер
манската социалдемокрация. За антимилитаристична дейност е а 
затвора около 4 години. Съоснователка е на групата «Интернацио
нал» (1915). преименувана група «Спартак» (1916), по-късно — 
Съюз «Спартак». По време на Ноемврийската революция в Гер
мания 1918 заедно с К. Либкнехт е начело на революционния аван
гард на германските работници. Играе ръководна роля в учреди
телния конгрес ма Германската комунитическа партия (30 дек. 
1918—1 ян. 1919). След потушаване на въстанието на берлинските 
работници през ян. 1919 Р. Люксембург и К. Либкнехт са аресту
вани и убити зверски от контрареволюционери.

Наред с големите си заслуги Р. Люксембург допуска в теоре
тическите и тактическите си възгледи грешки, някои от които прео
долява под влияние на Великата октомврийска социалистическа 
революция (1917) и въз основа на опита си от класовата борба на 
Г ермания.

По-важни трудове: «Социална реформа или революция?» (1899), 
«Масовата стачка, партията и профсъюзите» (1906), «Натрупване 
на капитала» (1913), «Кризата на социалдемокрацията» (1916), 
«Въведение в политическата икономия»^(1925)._— 523.
Л я п ч е в ,  Андрей Тасев \iCC6—1933) — буржоазен” политически и 
държавен деец. Един от лидерите на Демократическата партия и 
на Демократическия сговор. Следва финансови и стопански науки 
в Цюрих, Берлин и Париж. Дългогодишен народен представител 
(1908—1911, 1913—1920, 1923—1933). Министър на търговията^и



земеделието (16 ян. 1908—5 септ. 1910) и на финансите (5 септ. 
1910—16 март 1911, 17 окт.—27 ноем. 1918) в кабинетите на Ал. 
Малинов. В коалиционния кабинет на Т. Теодоров е министър на 
войната (28 ноем. 1918—7 май 1919) — първият цивилен военен 
министър. През управлението на БЗНС е съден (1922) като един от 
виновниците за втората национална катастрофа (1918). От 4 ян. 
1926 до 29 юни 1931 е министър-председател на вгория сговористки 
кабинет и едновременно министър на вътрешните работи и народ
ното здраве. Ляпчев улеснява достъпа на чуждестранния финансов 
капитал в страната. Съдействува за включването на България в 
«стабилизационния» план на Финансовия комитет при ОН, с чиято 
помощ на българското правителство са отпуснати два стабилиза
ционни заема (1926 и 1928). Външната политика на Ляпчевото пра
вителство е насочена към сближаване със съглашенските сили, 
предимно с Англия. След падането на правителството (1931) и 
разцеплението на Демократическия сговор Ляпчев застава начело 
на едно от крилата, което се противопоставя на фашистката прог
рама на Ал. Цанков.— 132, 159, 362, 411, 412, 413, 414, 448, 449, 
450, 458, 479, 510.
М а к е д о н с к а ,  Вяра Костова (1900—1966) — партийна деятелна. 
Учителка. Завършва Варненската девическа гимназия (1918). след 
което учителствува. Член на БКП от 1919. Помощник-настоятел 
на в. «Работнически вестник» във Варна. От 1920 е отговорник за 
работата сред жените в един от районите на града. Участвува в 
подготовката на Септемврийското антифашистко въстание 1923. 
През 1925 по силата на ЗЗД е уволнена завинаги като учителка. 
От 1928 е учителка в частното арменско училище във Варна. През 
1933—1937 е член на Окръжния комитет на РП. От 1936 работи 
и по линия на учителската профопозиция. През 1939 отново е из
брана за член на Окръжния комитет на БРП. През апр. 1942 по
ради провал е арестувана. Известно време е в Шуменския затвор, 
по-късно е интернирана в концлагера «Св. Никола», Асеновградско 
(до ноем. 1943). След завръщането си от концлагера продължава 
партийната сн дейност. От юли 1944 е член на нелегалния Окръжен 
комитет на ОФ. След 9 септ. 1944 е член на Бюрото на Окръжния 
комитет иа ОФ и член на Окръжния комитет на партията във Вар
на. Народен представител в XXVI (1945—1946) обикновено НС и 
във Великото НС (1946—1949). През 1949—1951 е секретар на Ок
ръжния комитет на ОФ, член на Окръжния комитет на БКП и пред
седател на Окръжния народен съвет. — 541.
М а к с и м о в ,  Ст. — Бургас. — 542.
М а н д е л б а у м  — български генерален царски консул и търговски 
съветник в Берлин в периода на Първата световна война 1914— 
1918. — 502, 503.
М а н о в ,  Радослав — работник във фабрика «Слава», София.— 528.
М а н ч е в ,  Христо (Хр. М. Камбуров) — партиен и синдикален деец 
в Бургас. Настоятел на в. «Работнически вестник» за града. Ра
ботнически представител в местната комисия за прилагане на За



кона за положението и заплатите на работниците и служещите от 
частните предприятия (1917). През 1918 разпространява позиви и 
брошури с антивоенно и революционно съдържание. — 542.
М а р и н ,  Леон Т. — синдикален деец от Сливен. Металоработник. 
Член на Местното синдикално бюро (1917). — 534.
М а р и н о в ,  Григор — партиен деец от Видин. Железаро-дърводел* 
ски работник. Участвува активно в подготовката на Септемврий
ското антифашистко въстание 1923. — 532.
М а р к с  (Marx), Карл (5 май 1818, гр. Трир, Прусия—14 март 1883, 
Лондон) — създател на научния комунизъм, вожд и учител на 
световния пролетариат. Роден в семейството на юрист. От 
окт. 1835 следва право в Бонския, от окт. 1836 — в Берлинския 
университет. Едновременно изучава философия, история, теория 
на изкуството. През 1841 защищава докторска дисертация по фи
лософия в университета в Йена. Мирогледът му се формира отна
чало под влияние на лявохегелианците. През 1842 е един от редак
торите на кьолнския в. «Рейнски вестник». От края на 1843 живее 
в Париж, където участвува в издаването на сп. «Немско-френски 
годишник» (единствен брой, 1844). Запознава се с революционните 
традиции на френския пролетариат, с представители на работни
ческите организации, на демократичните и социалистическите 
кръгове, изучава политическа икономия, утопичния социализъм. 
Окончателният преход на Маркс от идеализма към материализма 
и от революционния демократизъм към комунизма се извършва 
под влияние па класовата борба в Западна Европа и особено на 
Силезийското въстание в Германия (1844). От 1844 започва друж
бата му с Фридрих Енгелс, която трае през целия му живот. Заед
но написват труда «Немска идеология» (1845—1846), в който са 
заложени основите на диалектическия и историческия материали
зъм. През 1847 участвува в създаването на първата международна 
комунистическа организация — «Съюз на комунистите». По поръ
чение на съюза двамата с Енгелс написват програмния документ — 
«Манифест на Комунистическата партия» (1848), в който излагат 
основните принципи на научния комунизъм. След избухването на 
буржоазнодемократичната революция във Франция (февр. 1848) 
редактира «Нов Рейнски вестник» (1848—1849) — орган на про
летарското крило на революционната демокрация. След пораже
нието на революцията и спирането на вестника заминава за Лондон. 
Тук написва «Класовата борба във Франция от 1848 до 1850» 
(1850) и «Осемнадесети брюмер на Луи Бонапарт» (1852), в които 
прави важни изводи за необходимостта от съюз между рабо1ниците 
и селяните, от разбиване на буржоазната държава като условие 
за осъществяване на задачите и целите на пролетарската революция 
и установяването ка диктатура па пролетариата. Главният научен 
интерес на Маркс е насочен към политическата икономия. През 
1857 започва да пише «Капиталът», първият том на който излиза 
през 1867 (другите два тома са подготвени за печат и издадени от 
Енгелс след смъртта на Маркс). В «Капиталът» Маркс разкрива 
икономическите закони на капиталистическото общество, доказва



научно неизбежността на неговата гибел и победата на комунизма. 
През 1864 заедно с Енгелс основава Първия интернационал. Като 
ръководител на Генералния съвет Маркс разработва основните 
документи на Интернационала; води непримирима борба против 
олортюнистическите дребнобуржоазни течения в него. След пора
жението на Парижката комуна (1871) написва книгата «Граждан
ската война във Франция» (1671), в която разкрива световноисто
рическото значение на Парижката комуна и прави извода, че по
литическа организация от типа на комуната е най-целесъобразна
та държавна форма на диктатурата на пролетариата. Теорията на 
научния комунизъм намира по-нататъшно развитие в труда му 
«Критика на Готската програма» (1875). Последните години от 
живота си Маркс посвещава на задълбочена теоретична дейност, 
но подпомага и борбата за създаване и укрепване на пролетарски 
партии в различните страни, като критикува олортюнистическите 
отклонения на някои социалдемократически дейци. — 461, 523, 
524, 548.

М а т е е в ,  Коста — партиен деец. Член на БКП от 1919. Участвува 
в Септемврийското антифашистко въстание 1923. След въстанието 
емигрира в СССР. — 523.
М е н д е р  (Mender), Фриц — икономист. — 549.
М е х а н д ж и й с к и ,  Александър — народен представител в XVI (1913) 
и XVII (1914—1919) обикновено НС. Член на БЗНС. — 119.
М е ч к о н е в ,  Хр. — собственик на кожарска работилница в София. — 
525,527.
М и л а н о в ,  Хр. — синдикален деец от Пловдив. Обущар. — 533. 
М и л о й к о в и ч ,  Атанас. — 542.

М и р с к и ,  Кръстьо Иванов (1852—1920) — обществен и политически 
деец, книжовник, действителен член на Българското книжовно 
дружество (дн. БАН, 1884). Член на Демократическата партия. 
Завършва Земеделско-индустриално училище в Чехия. През 1876— 
1878 е учител в Тулча, след това до 1887 е съдия в същия град, в 
Балчик, Варна и Русе. Кмет на Варна (1888—1890, 1905—1906). 
Народен представител (1882— 1886, 1893— 1896, 1901 — 1903, 1908— 
1911). Основател и редактор на «Варненски общински вестник» 
(1890). През 1902—1903 издава в. «Общо благо». Сътрудничи във 
в. «Стара планина», сп. «Славянско братство» и сп. «Юридически 
преглед». Автор на учебници по български език. — 450.
М и т а р ч е в  — Ямбол. — 540.
М и т е в ,  Борис (Б. М. Банев) (1882—1932) — партиен и синдикален 
деец. Един от първите социалисти в Казанлък, където поддържа 
тесни връзки с Г. Кирков. През 1903 застава на страната на рево
люционните марксисти начело с Д. Благоев. От 1907 живее във 
Варна, където работи в търговска кантора. Включва се активно в 
дейността на местната партийна организация. През 1908— 1917 е 
член на Местния партиен комитет. Един от основателите (1909) и



член на ръководството на секцията на търговските служещи при 
Смесения работнически синдикат. Ревностен разпространител на 
«Работнически вестник» и дописник на в. «Търговски служещ». 
Секретар е на Местния работнически съвет (от 1915) и работнически 
представител в местната комисия за прилагане на Закона за по
ложението и заплатите на работниците и служещите от частните 
предприятия (1917). По време на Варненската комуна (1919—1921) 
е директор на общинския театър и член на комисията за издирва
не на заграбените от частни лица общински имоти. През 1919 е 
включен в листата на партията за народни представители в избори
те за XVIII обикновено НС. През 1920 е избран за окръжен съвет
ник. След военнофашисткия преврат на 9 юни 1923 техническото 
му бюро за дълги години е явка на отговорни нелегални партийни 
дейци. Умира след тежко заболяване. — 531.
М и т е в ,  Жеко — работник по поддържането на гара Гебедже (дн‘ 
гр. Белослав). — 539.
М и ц у л о в ,  Никола — 216, 217, 233, 234.
М о л и е р  (МоНсге) (псевд. на Жак Батист Поклен) (1622—1673) — 
френски драматург, актьор, театрален деец, комедиограф. Съче
тавайки традициите на народния театър с достиженията на класи
цизма, създава жанра на социално-битовата комедия. Автор на 
дълбоко реалистични произведения, пропити с идеите на хуманизма. 
В комедиите си («Училище за мъже» (1661), «Училище за жени» 
(1662), «Тартюф» (1664), «Дон Жуан» (1665), «Мизантроп» (1666), 
«Скъперникът» (1668), «Буржоата-благородник» (1670), «Хитрини
те на Скапен» (1671), «Мнимият болен» (1673) и др.) осмива съслов
ните предразсъдъци на дворянството, ограничеността на буржоа
та, разобличава лицемерието и лъженабожността, показната доб
родетел и развращаващата сила на парите. Творчеството му оказва 
огромно влияние върху развитието на световната драматургия и 
театър. — 546.
М о л л о в ,  Владимир Димитров (1873—1935) — буржоазен полити
чески деец, действителен член на БАН (1906). Юрист. Един от ръ
ководните дейци на Демократическата партия, след 1923 — на 
Демократическия сговор. Завършва право в Москва (1894), спе
циализира в Париж (1896—1897), Хале и Лайпциг (1897— 1898), 
Виена и Торино (1898—1899). Доцент (от 1900) и професор (от 
1924) по наказателно право в Софийския университет. Дългогоди
шен народен представител (1908—1934). Министър на народното 
просвещение (5 септ. 1910—16 март 1911), на железниците, пощите 
и телеграфите (21 юни—17 окт. 1918) и на финансите (4 ян. 1926— 
29 юни 1931). Сключва българските държавни заеми през 1926 и 
1928. Секретар на философско-обществения клон на БАН (1907— 
1908, 1912—1913, 1916—1932). Като учен работи в областта на на
казателното право и съдопроизводството. — 169, 175.
М о м ч и л о в ,  Иван — буржоазен политически деец. Лекар от Горна 
Оряховица. Член на Народнолибералната партия. Народен пред
ставител в XIII (1903—1908), XVI (1913) и XVII (1914—1919) обик-



новеио НС и в V велико НС (1911). Подпредседател на XIII и XVII 
обикновено НС. — 87. 118, 119, 129, 156, 157, 158, 327, 418, 435, 
451.
Наполеон III (Napoléon III), Луи Наполеон (1803—1873) — френ* 
ски император (1852— 1870); племенник на Наполеон I. Избран за 
президент на Втората република (дек. 1848). Опирайки се на ед
рата буржоазия и реакционната военшина, на 2 дек. 1851 извършва 
държавен преврат и на 2 дек. 1852 се обявява за император. Уста
новява диктаторски режим. Води почти непрекъснато завоевателни 
войни в интерес на едрата буржоазия. При Наполеон III Франция 
участвува в Кримската война 1853— 1856, във войната против Ав
стрия (1859), в интервенциите в Индокитай (1858— 1862), Китай 
(1856—1858, 1860), Сирия (1860—1861), Мексико (1862—1867) и 
др. По време на Френско-пруската война 1870— 1871 в битката при 
Седан (2 септ. 1870) се предава в плен на германците. Революцията 
от 4 септ. 1870 го обявява за свален от престола. — 545, 546.
Начев, Н. — народен представител в XVII обикновено НС (1914— 
1919). Либерал. — 415.
Нешов, Александър — общински съветник в София (1915—1919). 
Адвокат. Член на Демократическата партия. — 29, 216, 220, 237, 
269, 296.
Никитов, Александър (1876—1924) — партиен деец. Известно вре
ме е учител, по-късно служител в частни търговски фирми. Едип 
от основателите (1899) на Ломската партийна организация. През 
1920 е кмет на Първата ломска комуна. Делегат на редица партий
ни конгреси. През 1911 партийната организация в Лом издига канди
датурата му за народен представител в XV обикновено НС заедно 
с Георги Кирков, Кр. Пастърмаджиев и К. Бакърджиев. — 532.
Никола — младши подофицер. — 526.
Н и к е л о в ,  Добри (Д. Н. Саръйдаров) (1887—неизв.) — партиен и 
синдикален деец. Железничар. Секретар на местния работнически 
съвет в Пловдив (1919—1920) и член на Окръжния комитет на БКП 
(1919—1923). След поражението на Септемврийското антифашист
ко въстание 1923 не членува в партията. — 533, 540.
Николов, Евтим (1881—неизв.) — обществен деец. Член на БРСДП 
от 1898, след 1903 — на широкосоциалистическата партия. Общин
ски съветник в София от 1911. Народен представител в XVIII обик
новено НС (1919—1920). — 232, 269, 271, 292, 487.
Николов, Петър (неизв.— 1920) — партиен и синдикален деец. 
Член на БРСДП (т. с.) от 1908. Член на Местния партиен комитет 
в Пловдив (1915—1918) и секретар на местния работнически съ
вет. — 533, 542.

Овчарова — Варна. — 541.
Омарчевски, Стоян Иванов (1885— 194П — деец на БЗНС. Член 
на БЗНС от 1905. Завършва философия (1912) и право (1917) в



Софийския университет. Принадлежи към дясното крило на БЗНС. 
Министър на просветата в правителството на Ал. Стамболийски 
(май 1920—юни 1923). По негова инициатива е въведено задължи
телно основно образование и е осъществена правописна реформа. 
Член на Постоянното присъствие (ПП) на БЗНС (1925— 1926), а 
след разцеплението на съюза (дек. 1926) — на ПП на БЗНС «Оран
жев» (Константин Томов). Главен редактор (1927—1928) на в. «Зем- 
леделско знаме» (оранжево). През 1929 преминава към БЗНС 
«Врабча I». Един от създателите и ръководителите на БЗНС на 
недоволните от БЗНС «Врабча 1» (окт. 1933—май 1934) — дясна 
земеделска групировка, опозиционна на управляващия Народен 
блок. След Деветнадесетомайския преврат 1934 е деец на дясната 
земеделска група «Орач» (1935—1938). В навечерието на Втората 
световна война преминава на монархофашистки позиции. Дълго
годишен народен представител (1913—1923, 1927—1934, 1938—1939. 
1940— 1941). — 410.

П а р в у с  (истинско име: Александър Хелфанд) (1869—1924) — гер
мански социалдемократически деец, опортюнист. Роден в Берези- 
но, Минска област (дн. БССР). Завършва гимназия в Одеса. Из
вестно време е привърженик на «Народна воля». През 1886 се пре
селва в Цюрих; запознава се с Г. В. Плеханов и се включва в гру
пата «Освобождение на труда». Следва стопански науки, физика 
и минералогия в Базел (1887— 1891). Преселва се в Германия (1891), 
където сътрудничи на «Die Neue Zeit» («Ново време»), «Vorwärts» 
(«Напред») — органи на германската социалдемокрация. През 
1895—1896 е редактор на «Leipziger Volkszeitung». («Лайпциг
ски народен вестник») и главен редактор на «Sachsichen Ar
beiterzeitung» («Саксонски работнически вестник»). През 1899 пред
приема пътуване в Русия, в резултат на което написва кни
гата «Гладуващата Русия». След завръщането си в Германия осно
вава издателство за прогресивна чуждестранна литература и пуб
ликува произведения на М. Горки, Г. Успенски и др. След II кон
грес ма РСДРП (1903) става привърженик на меншевиките. По вре
ме на Първата руска революция 1905— 1907 е ръководен деец на 
петроградските съвети и сътрудник на меншевишкия в. «Начало». 
През 1906 след 9-месечен затвор избягва в Германия, а през 1910 
се заселва за известно време в Турция, където търгува с оръжие. 
От началото на Първата световна война е на еоциалшовиннстични 
позиции. През ян. 1915 пристига в София, за да убеди българските 
социалдемократи да съдействуват за включване на България във 
войната на страната на Германия. ЦК на БРСДП (т. с.) категорич
но отхвърля съветите на Парвус, а Д. Благоев в статията си «Пле
ханов и Парвус» (1915) остро критикува сониалшовинистичната 
му позиция. Парвус посреща враждебно Великата октомврийска 
социалистическа революция 1917. — 548. 3

П а с к а л е в ,  Паскал — народен представител в XIV (1908—1911), 
XVII (1914—1919) и XIX (1920—1923) обикновено НС. Член на 
Демократическата партия. — 446.



П е ев ,  П. Ив. — чиновник на гара Плевен. — 539.
П е т к о в , Геро — стрелочник на гара Борисово. — 539.
П е т к о в ,  Еньо — народен представител в XVI (1913) и XVII (1914— 
1919) обикновено НС. Либерал. Член на Централния комитет за 
обществена предвидливост (1916—1917). — 509.
П е т р о в ,  Гено — вж Гюмюшев, Гено Петров.
П е т р о в ,  Н. — котлар в депото на гара Мездра. — 539.
П е т р о в ,  Светослав — Шумен. — 531.
П е т р о в ,  Тодор (Т. П. Джуков) (1878—1924) — партиен деец, 
публицист, народен трибун. Близък съратник на Г. Димитров. С 
марксистките идеи се запознава като ученик във Видинската гим
назия. През 1898 под негово ръководство се възстановява партий
ната организация във Видин (основана през 1893). Като студент 
по право в Софийския университет (от 1902) се развива под прякото 
въздействие на Д. Благоев. Става редовен сътрудник на сп. «Ново 
време» и «Работнически вестник» (през 1918—1923 участвува в 
редактирането му). През 1902—1924 разгръща широка публицистич
на дейност и става един от теоретиците на социализма в България. 
Участвува дейно в очистването на партията от общоделците. През 
1909 се установява като адвокат във Видин и ръководи местната 
партийна организация до избирането му за член на ЦК на БКП 
през 1921. От 1910 нееднократно е избиран за общински съветник. 
През периода 1913—1923 непрекъснато е народен представител. 
След военнофашисткия преврат на 9 юни 1923 Т. Петров е един от 
първите, които оценяват като погрешна заетата от партийното ръ
ководство позиция на неутралитет. През авг. 1923 подкрепя ре
шително становището на В. Коларов и Г. Димитров за изграждане 
на единен фронт със Земеделския съюз и за подготовка на въоръ
жено антифашистко въстание. На заседанието на ЦК на БКП на 
15 септ. 1923 е избран за член на четворката (заедно с В. Коларов, 
Г. Димитров и Т. Луканов), която да определи датата на въста
нието. След поражението на Септемврийското въстание 1923 е член 
и за кратко време секретар па ЦК на БКП. Петров твърдо отстоява 
революционната Септемврийска линия на партията и полага из
ключителни усилия за възстановяването на БКП на нелегална 
основа. Умира от туберкулоза в София. — 143. 145, 147, 153, 
390, 532, 569.
П еш ев , Ст. Г. — машинист на гара Червен бряг. — 539.
П и з а н т и ,  Хаим Юда (1879— 1938) — партиен деец. Член на БРСДГ1 
от 1898. Един от основателите на партийната организация във 
Видин (1898). Участвува в учредителния конгрес на ОРСС (1904). 
През 1906 е секретар на Видинската партийна организация. Г1о 
време на Първата световна война (1915—1918) е арестуван за анти- 
военна дейност. През 1919—1923 е член на Видинския окръжен 
комитет на БКП. Народен представител в XVIII обикновено НС 
(1919—1920). През 1923 е член па Висшия партиен съвет. Обявява 
се против погрешната деветоюнска тактика на неутралитет ма ЦК



на БКП. Участвува в подготовката и ръководството на Септем
врийското антифашистко въстание 1923 във Видин. След пораже
нието му емигрира в Югославия, където е един от ръководителите 
на българската политемиграция. От 1928 е в СССР. Известно време 
работи в Москва. Сътрудничи на Задграничното бюро на ЦК. на 
БКП. От 1933 до 1938 ръководи колхоз «Д. Благоев» в Украй
на. — 532, 540.
П и л а т  П о н т и й с к и  (Pilatus Pontius) — римски наместник в Юдея 
(26—36 от н. е.). Управлението му се отличава с крайна жестокост, 
масови насилия и убийства без съд. Според евангелския разказ за 
съда над Христос Пилат утвърждава смъртната му присъда, след 
което публично си «измива ръцете», за да снеме от себе си отговор
ността за смъртта му (оттук «измива си ръцете»), — 370.
П л е х а н о в ,  Георги Валентинович (1856—1918) — теоретик и про
пагандатор на марксизма, деец на руското и международното со
циалистическо движение. Един от основателите на РСДРП. Като 
студент в Петербург през 1875 установява връзки с народниците 
и от 1879 е начело на народническата организация «Чорний пере- 
дел». В началото на 1880 емигрира в Швейцария. Запознава се с 
марксизма и скъсва с народничеството. През 1883 основава в Же
нева първата руска марксистка група зад граница «Освобождение 
на труда». Написва много трудове по философия, история на со- 
циалнополитическите учения, по въпросите на теорията на изку
ството и литературата, които са ценен принос в развитието на науч
ния социализъм. Плеханов допуска обаче и сериозни грешки: не- 
дооценява революционната роля на селяните, разглежда либерал
ната буржоазия като съюзник на работническата класа; признава 
на думи идеята за хегемония на пролетариата, на практика се обя
вява против същността на тази идея. След II конгрес на РСДРП 
(1903) се присъединява към меншевизма и става един от неговите 
лидери. През периода на Първата руска революция 1905—1907 
има големи разногласия с болшевиците по основните въпроси на 
тактиката. През Първата световна война 1914—1918 е на социал- 
шовинистични позиции. След Февруарската революция 1917 се 
завръща в Русия; заема позиция в подкрепа на Временното прави
телство и възглавява крайно дясната група на меншевиките-обо- 
ронци. Изказва се против болшевиките и против социалистиче
ската революция, тъй като счита, че Русия не е узряла за преми
наване към социализма. Към Октомврийската революция 1917 се 
отнася отрицателно, но не участвува в борбата срещу съветската 
власт.

Най-важните теоретични трудове на Плеханов са: «Социализ
мът и политическата борба» (1883), «Нашите разногласия» (1885), 
«Към въпроса за развитието на монистическия възглед върху исто
рията» (1895), «Очерци по история на материализма» (1896), «За 
материалистическото разбиране на историята» (1897), «Към въп
роса за ролята на личността в историята» (1898) и др.

В. И. Ленин високо оценява философските трудове на Плеха
нов и ролята му за разпространяването на научния социализъм в 
Русия и същевременно остро критикува отстъплението му от марк-
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сизма и големите му грешки в политическата дейност. До Първата 
световна война Плеханов е най-авторитетният учител на българ
ските тесни социалисти; повечето от неговите съчинения се превеж
дат на български почти веднага след излизането им. През време на 
войната българските марксисти отхвърлят съвета му да съдейству- 
ват за включване на България във войната на страната на Русия, 
а Д. Благоев пише статиите «Magister dixit» (1914) и «Плеханов и 
Парвус» (1915), в които критикува социалпатриотичните му въз
гледи. Оттогава започва тяхното отдръпване от Плеханов, но до 
края на 20-те години той остава почти неоспорим теоретичен авто
ритет. През 30-те години започва преоценка на теоретичното му 
наследство от позициите на ленинизма. — 542.
Поанкаре (Poincare), Реймон (1860—1934) — френски политически 
и държавен деец. Адвокат. Член на Френската академия (1909). 
Президент на Френската република (1913—1920). Министър-пред
седател (1912—1913, 1922—1924, 1926—1929) и нееднократно ми
нистър. Дейно участвува в разпалването на Първата световна война. 
Един от главните организатори на империалистическата интервен
ция срещу Съветска Русия (1918—1920). Вдъхновител на антисъ- 
ветската политика на Франция на Генуезката и Хагската конфе
ренция (1922). Автор е на мемоари и публицистични трудове. — 
374.

Позитков, Дим. — началник-станция в Търново Сеймен (дн. Си
меоновград). — 540.

Попов, Георги Димитров (1872—1948) — партиен деец. Активен 
пропагандатор на социалистическите идеи и един от основателите 
на социалдемократическата група в гр. Елхово (1894). Завършва 
право в Швейцария (1897), след което работи като съдия и адвокат. 
Делегат на редица партийни конгреси. Народен представител (1913— 
1923). През 1919 възглавява създадената от партията Кооперация 
«Освобождение». След Септемврийското антифашистко въстание 
1923 е включен в състава на ЦК на БКП, но скоро е отстранен, 
тъй като се присъединява към десните ликвидатори. През 1925 
емигрира в СССР, откъдето се завръща през 1936. — 569.
Попов, Димитър Стефанов (1878—1924) — партиен деец, юрист. 
Със социалистическите идеи се запознава като ученик във Варнен
ската гимназия. През 1898 заминава да следва архитектура в Мюн
хен, но поради заболяване се завръща. В родния си град Омуртаг 
е приет за член на БРСДП (1900). Завършва право в Софийския 
университет. Делегат на IX конгрес на БРСДП (1902). Активно 
сътрудничи на сп. «Ново време». През 1906 се установява във Вар
на, отначало като стажант в Окръжния съд, а след това — като 
адвокат. Неколкократно е избиран за общински съветник. Делегат 
е на партийните конгреси от 1911 до 1921. Член на Висшия партиен 
съвет (1919—1921). През 1921—-1922 е представител на БКП в 
ИККИ и делегат на неговия III конгрес. Народен представител 
(1919—1923). След поражението на Септемврийското антифашист
ко въстание 1923 е интерниран в Омуртаг. — 531, 541.



Попов, И в а н  —  2 1 6 ,  2 3 4 .

Попов, И в а н  Г. —  н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  в X V I  (1 9 1 3 )  и X V I I  ( 1 9 1 4 —  
1919) о б и к н о в е н о  Н С .  Ч л е н  н а  Л и б е р а л н а т а  ( р а д о с л а в и с т к а )  п а р 
т и я .  П р е д с е д а т е л  на  Ц е н т р а л н и я  к о м и т е т  з а  п о д п о м а г а н е  н а  в о й н и ш 
к и т е  с е м е й с т в а  (1 9 1 7 ) .  —  1 4 3 ,  14 4 ,  1 4 7 ,  15 1 ,  4 0 4 ,  4 1 1 .

Попов, К и р и л  Г е о р г и е в  ( 1 8 7 0 — 1927) —  б ъ л г а р с к и  ст а т и с т и к ,  м а 
т е м а т и к  и и к о н о м и с т ,  ч л . - к о р .  на  Б А Н  (1 9 1 9 ) .  З а в ъ р ш в а  М а т е м а 
т и ч е с к и я  ф а к у л т е т  на  В и с ш е т о  у ч и л и щ е  в С о ф и я  (1 8 9 5 ) .  П р о ф е с о р  
в С о ф и й с к и я  у н и в е р с и т е т  (от  1 9 2 0 ) .  Е д и н  о т  с ъ з д а т е л и т е  н а  м о д е р 
н о  з а  в р е м ет о  си  д ъ р ж а в н о  ст а т и с т и ч е с к о  у ч р е ж д е н и е  в Б ъ л г а р и я .  
Р е о р г а н и з и р а  С т а т и с т и ч е с к о т о  б ю р о  в Д и р е к ц и я  н а  с т а т и с т и к а т а  
(1 8 9 7 ) .  С ъ з д а в а  В ъ р х о в е н  ст а т и с т и ч е с к и  съ в е т ,  ч и й т о  п р е д с е д а т е л  
е д о  см ъ р т т а  си .  Н е г о в а  е з а с л у г а т а  з а  р а з г р ъ щ а н е т о  на  с т а т и с т и 
ч е с к и т е  п р о у ч в а н и я  в о б л а с т т а  н а  д е м о г р а ф и я т а ,  с т о п а н с т в о т о  и 
с о ц и а л н о - к у л т у р н и я  ж и в о т  н а  с т р а н а т а ,  к о и т о  се  со ч а т  к а т о  о б 
р а з ц о в и  в м е ж д у н а р о д н а т а  с т а т и с т и ч е с к а  п р а к т и к а .  С л а г а  н а ч а 
л о т о  на  и з д а в а н е т о  н а  ст а т и с т и ч е с к и  г о д и ш н и ц и  и м е с е ч н и  с т а т и 
с т и ч е с к и  и з в е с т и я  в с т р а н а т а .  П о - в а ж н и  т р у д о в е :  « К р а т ъ к  с т а 
т и с т и ч е с к и  с б о р н и к  з а  в си ч к и  с т р а н и  в св е т а »  (1 9 0 7 ) ,  « С т о п а н с к а  
Б ъ л г а р и я »  ( 1 9 1 6  и 1 9 2 0 ) ,  « L a  B u l g a r i e  c o o p e r a t iv e »  (1 9 2 4 )  и д р .  —  
3 4 7 ,  3 4 8 ,  4 4 3 ,  4 4 4 ,  4 5 1 ,  4 5 2 ,  4 5 9 .

Попов, Х р и с т о  Г е о р г и е в  ( 1 8 5 9 — н е и з в . )  —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е  
ск и  д е е ц .  П о  в р е м е  н а  Р у с к о - т у р с к а т а  о с в о б о д и т е л н а  в о й н а  1 8 7 7 —  
187 8  с ъ т р у д н и ч и  на  р у с к о т о  к о м а н д у в а н е .  З а в ъ р ш в а  В о е н н о т о  
у ч и л и щ е  в С о ф и я  (1 8 7 9 )  и Н и к о л а е в с к а т а  г е н е р а л щ а б н а  а к а д е м и я  
в Р у с и я .  Е д и н  о т  ч е т и р и м а т а  б ъ л г а р и ,  п ъ р в и  п о л у ч и л и  о ф и ц е р с к и  
чин с л е д  О с в о б о ж д е н и е т о .  У ч а с т в у в а  в С р ъ б с к о - б ъ л г а р с к а т а  в о й н а  
1 8 8 5 .  С л е д  д е т р о н и р а н е т о  н а  к н я з  А л е к с а н д ъ р  I Б а т е н б е р г  (1 8 8 6 )  
н а п у с к а  а р м и я т а .  З а в ъ р ш в а  п р а в о  в Ш в е й ц а р и я  и с е  о т д а в а  
н а  п о л и т и ч е с к а  д е й н о с т .  Ч л е н  н а  Л и б е р а л н а т а  ( р а д о с л а в и с т к а )  
п а р т и я .  К м е т  н а  С о ф и я  (8 а п р .  1 8 9 9 — 4 я н .  1 9 0 1 ) .  Н а р о д е н  п р е д 
с т а в и т е л  в X  ( 1 8 9 9 — 1 9 0 0 ) ,  X V I  (1 9 1 3 )  и X V I I  ( 1 9 1 4 — 1 9 1 9 )  о б и к 
н о в е н о  Н С .  П о д п р е д с е д а т е л  н а  X  о б и к н о в е н о  Н С .  М и н и с т ъ р  на  
в ъ т р е ш н и т е  р а б о т и  и н а р о д н о т о  з д р а в е  във в т о р и я  к а б и н е т  н а  В .  
Р а д о с л а в о в  (21 с е п т .  1 9 1 5 — 7  с е п т .  1 9 1 6 ) .  С л е д  П ъ р в а т а  св е т о в н а  
в о й н а  е а р е с т у в а н ,  а п р е з  м а р т  1 9 2 3  о с ъ д е н  на  10 г .  з а т в о р  к а т о  
е д и н  о т  в и н о в н и ц и т е  з а  в т о р а т а  н а ц и о н а л н а  к а т а с т р о ф а .  П р е з  ю л и  
1 9 2 4  е  а м н и с т и р а н .  —  15 8 .

Попов, Х р и с т о  И в а н о в  —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е с к и  д е е ц .  А д в о к а т  
о т  П л о в д и в .  Ч л е н  н а  Л и б е р а л н а т а  ( р а д о с л а в и с т к а )  п а р т и я .  М и н и 
ст ъ р  н а  п р а в о с ъ д и е т о  в к а б и н е т и т е  н а  В .  Р а д о с л а в о в  (23  сеп т .  
1 9 1 3 — 21 ю н и  1 9 1 8 ) .  Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  в X  ( 1 8 9 9 — 1 9 0 0 ) ,  X V  
(1911 —  1 9 1 3 ) ,  X V I  (1 9 1 3 )  и в X V I I  ( 1 9 1 4 — 1919)  о б и к н о в е н о  Н С .  
П р е з  1 9 1 9  е а р е с т у в а н ,  а п р е з  м а р т  1 9 2 3  е  о с ъ д е н  н а  д о ж и в о т е н  з а т 
в о р  к а т о  е д и н  о т  в и н о в н и ц и т е  з а  в т о р а т а  н а ц и о н а л н а  к а т а с т р о ф а .  
П р е з  ю л и  1924  е  а м н и с т и р а н .  —  2 3 2 .
Провадалиев, К и р я к  Н .  —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е с к и  д е е ц .  А д в о к а т  
в С о ф и я .  Ч л е н  н а  Л и б е р а л н а т а  ( р а д о с л а в и с т к а )  п а р т и я .  Р е д а к т о р



на н е й н и я  о р г а н  в. « Н а р о д н и  п р а в а »  (1 9 0 1 ) .  Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  
в X ( 1 8 9 9 — 1 9 0 0 ) ,  XV (1911 —  19 1 3 ) ,  XVI (1 9 1 3 )  и XVII ( 1 9 1 4 — 1919)  
о б и к н о в е н о  Н С . —  152.

Прулов, С о л о м о н  —  о б щ и н с к и  съ в е т н и к  в С о ф и я  ( 1 9 1 4 — 1 9 1 9 ) .  Ч л е н  
на  Б Р С Д П  (о). —  2 5 5 ,  2 7 0 ,  2 7 2 .

Пушкин, А л е к с а н д ъ р  С ер г ее в и ч  ( 1 7 9 9 — 1837) —  р у с к и  п и с а т е л ,  
р о д о н а ч а л н и к  на  н о в а т а  р у с к а  л и т е р а т у р а ,  с ъ з д а т е л  н а  р у с к и я  
л и т е р а т у р е н  е з и к .  Р о д е н  в д в о р я н с к о  се м ей с т в о .  П р е з  1811 — 1817  
учи в Ц а р с к о с е л с к и я  л и ц е й .  Б и л  б л и з ъ к  с д е к а б р и с т и т е .  Л и р и к а т а  
м у  е н а с о ч е н а  с р е щ у  т и р а н и я т а  и к р е п о с т н и ч е с т в о т о .  З а р а д и  п о 
л и т и ч е с к и  е п и г р а м и  п р е з  1 8 2 0  по  з а п о в е д  на  и м п е р а т о р  А л е к с а н 
д ъ р  I е за т о ч е н  в Ю ж н а  Р у с и я .  Т ам  п и ш е  р о м а н т и ч н и т е  п о ем и  
« К а в к а з к и  п л е н н и к »  ( 1 8 2 0 — 1 8 2 1 ) ,  « Б а х ч и с а р а й с к и  ф о н т а н »  (1 8 2 3 )  
и д р .  П р е з  1 8 2 4 — 1 8 2 6  е за т о ч е н  в б а щ и н о т о  си  и м е н и е  в с .  М и х а й -  
л о в с к о е ,  П с к о в с к а  о б л а с т .  Г е н и я т  м у  н а м и р а  н а й - я р к а  и з я в а  в 
и с т о р и ч е с к а т а  т р а г е д и я  « Б о р и с  Г о д у н о в »  ( 1 8 2 4 — 1825) и в р о м а н а  
в с т и х о в е  « Е в г е н и й  О п е г и н »  ( 1 8 2 3 — 1 8 31) ,  по  и з р а з а  на  Б е л и н с к и  —  
« е н ц и к л о п е д и я  на р у с к и я  ж и в о т » ,  к о й т о  п о с т а в я  н а ч а л о т о  на  
р у с к и я  р е а л и с т и ч е н  о б щ е с т в е н о - п с и х о л о г и ч е н  р о м а н .  П р е з  2 0 - т е  
и 3 0 - т е  г о д и н и  с ъ з д а в а  т в о р б и  с ъ с  с ю ж е т  о т  р у с к а т а  и с т о р и я ,  п р о 
н и к н а т и  о т  р а з м и с л и  з а  с ъ д б а т а  н а  Р у с и я ,  з а  в з а и м о о т н о ш е н и я т а  
м е ж д у  н а р о д а  и в л а с т т а ,  з а  з н а ч е н и е т о  н а  П е т ъ р  I и Е . П у г а ч о в  
(п о ем и т е  « П о л т а в а » ,  1 8 2 8 — 1 8 2 9 ,  « М е д н и я т  к о н н и к » ,  1 8 3 3 ,  п о в е с т 
та « К а п и т а н с к а  д ъ щ е р я » ,  1 8 3 6 ) .  Н а ч а л о  н а  р е а л и с т и ч н а т а  р у с к а  
б е л е т р и с т и к а  б е л е ж а т  « П о в е с т и т е  на  Б е л к и н »  (1 8 3 1 )  и « Д у б р о в с к и »  
( 1 8 3 2 — 1 8 3 3 ) .  П р е з  18 3 6  з а п о ч в а  д а  и з д а в а  сп .  « С ъ в р е м е н н и к » .  
З а г и в а  н а  д у е л .  Т в о р ч е с т в о т о  м у  о к а з в а  о г р о м н о  в л и я н и е  в ъ р х у  
р а з в и т и е т о  на  р у с к а т а  и св е т о в н а т а  л и т е р а т у р а .  —  5 4 6 .

Радев, Р а д и  В а с и л е в  ( 1 8 7 2 — 1927)  —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е с к и  д е е ц ,  
ж у р н а л и с т  и п у б л и ц и с т .  Ч л е н  н а  Л и б е р а л н а т а  ( р а д о е л а в и с т к а )  
п а р т и я .  Д о  18 9 6  е  у ч и т е л .  Е д и н  о т  о с н о в а т е л и т е  и а к т и в ен  д е е ц  
н а  Б ъ л г а р с к и я  у ч и т е л с к и  с ъ ю з  ( Б У С ) ;  п р е д с е д а т е л  н а  У п р а в и т е л 
н и я  м у  к о м и т е т  ( 1 8 9 6 — 1 8 9 7 ) .  О т  18 9 6  се  о т д а в а  н а  ж у р н а л и с т и ч е 
ск а  д е й н о с т .  Р е д а к т о р  на  в. « У ч и т е л с к и  д р у г а р »  ( 1 8 9 6 — 189 7 ) ,  
х у м о р и с т и ч н и я  в. «С м я х и с ъ л з и »  (1 8 9 8 ) ,  в. « В е ч е р н а  п о щ а » ,  
в. « Д н е в н а  п о щ а »  (1 9 2 4 )  и сп .  « С в о б о д а »  (1 9 1 0 ) .  И з я в я в а  с е  и к а то  
п и с а т е л ,  п р е д и м н о  х у м о р и с т .  П р е з  1 9 1 1 — 1 9 1 8  е  е д и н  о т  в и д н и т е  
д е й ц и  н а  р а д о с л а в и с т к а т а  п а р т и я .  Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  в X V I  
(1 913)  и X V I I  ( 1 9 1 4 — 1919)  о б и к н о в е н о  Н С ; с е к р е т а р  на  п а р л а м е н 
т а р н а т а  г р у п а  н а  р а д о с л а в и с т к а т а  п а р т и я  в X V I I  о б и к н о в е н о  Н С .  
П о м о щ н и к - к м е т  (1911 — 1913) и к м ет  ( 1 9 1 5 — 1918) на  С о ф и й с к а т а  
о б щ и н а .  С л е д  П ъ р в а т а  с в е т о в н а  в о й н а  4  г о д и н и  е  в з а т в о р а  з а  з л о 
у п о т р е б и  с  п р о д о в о л с т в е н и  ст о к и .  —  2 7 1 ,  2 7 4 ,  2 8 0 .

Радев, Х р .  И в .  —  ц е н з о р .  —  5 4 3 .

Радек (Рас1ек), К а р л  ( 1 8 8 5 — 1939)  —  п о л и т и ч е с к и  д е е ц .  О т  н а ч а 
л о т о  н а  X X  в. у ч а с т в у в а  в с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к о т о  д в и ж е н и е  в 
Г а л и ц и я ,  П о л ш а  и Г е р м а н и я ;  с ъ т р у д н и ч и  в и з д а н и я т а  на  г е р м а н 



с к и т е  л е в и  с о ц и а л д е м о к р а т и .  В г о д и н и т е  н а  П ъ р в а т а  с в е т о в н а  в о й 
н а  1 9 1 4 — 1918 е  н а  и н т е р н а ц и о н а л и с т и ч н и  п о з и ц и и ,  н о  с е  к о л е 
б а е  к ъ м  ц е н т р и з м а .  И м а  п о г р е ш н о  с т а н о в и щ е  по в ъ п р о с а  з а  п р а 
в о т о  н а  н а ц и и т е  н а  с а м о о п р е д е л е н и е ,  з а  к о е т о  е  к р и т и к у в а н  от  
В .  И .  Л е н и н .  П р е з  1 9 1 7  ст а в а  ч л е н  на  Б о л ш е в и ш к а т а  п а р т и я .  С л е д  
О к т о м в р и й с к а т а  р е в о л ю ц и я  191 7  р а б о т и  в Н а р о д н и я  к о м и с а р и а т  
на  в ъ н ш н и т е  р а б о т и ;  п р и  п о д г о т о в к а т а  и с к л ю ч в а н е т о  на  Б р е с т к и я  
м и р  (1 9 1 8 )  се  и з я в я в а  к а т о  « л я в  к о м у н и с т » .  Б и л  е с е к р е т а р  на  И з 
п ъ л н и т е л н и я  к о м и т е т  на  К о м и н т е р н а .  О т  V III  д о  X I I  п а р т и е н  к о н 
г р е с  е и з б и р а н  з а  ч л ен  н а  Ц К  на  Б о л ш е в и ш к а т а  п а р т и я .  М н о г о 
к р а т н о  с е  о б я в я в а  п р о т и в  л е н и н с к а т а  п о л и т и к а  на  п а р т и я т а .  О т  
1923 е а к т и в е н  д е е ц  н а  т р о ц к и с т к а т а  о п о з и ц и я .  П е т н а д е с е т и я т  
к о н г р е с  (1 9 2 7 )  го  и з к л ю ч в а  з а  ф р а к ц и о н е р с т в о ;  в ъ з с т а н о в е н  п р е з  
1930, не  п р е к р а т я в а  а н т и п а р т и й н а т а  си  д е й н о с т  и п р е з  1 9 3 6  о т н о в о  
е  и з к л ю ч е н  о т  В К П  (б ) .  —  5 1 9 .

Р а д о с л а в о в ,  В а с и л  Х р и с т о в  ( 1 8 5 4 — 1929) —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е 
ски  д е е ц ,  член  на Б ъ л г а р с к о т о  к н и ж о в н о  д р у ж е с т в о  (дн . Б А Н )  
о т  1 8 8 4 .  З а в ъ р ш в а  п р а в о  с  д о к т о р а т  в Х а й д е л б е р г  (1 8 8 2 ) .  Ч л е н  
на  Л и б е р а л н а т а  п а р т и я  о т  1 8 8 3 .  О т  18 8 4  се  о т д а в а  на  п о л и т и ч е с к а  
д е й н о с т .  Л и д е р  н а  Л и б е р а л н а т а  п а р т и я ,  о т ц е п и л а  се  п р е з  188 7  о т  
с т а р а т а  Л и б е р а л н а  п а р т и я .  М и н и с т ъ р  н а  п р а в о с ъ д и е т о  в к а б и н е т а  
на  П .  К а р а в е л о в  (29  ю ни  1 8 8 4 — 12 а в г .  1 8 8 6 ) .  М и н и с т ъ р - п р е д с е 
д а т е л  и м и н и с т ъ р  на  в ъ т р е ш н и т е  р а б о т и  п о  в р е м е  на  Р е г е п т с т в о т о  
(12  а в г .  1 8 8 6 — 2 8  ю н и  1 8 8 7 ) .  М и н и с т ъ р  па  в ъ т р е ш н и т е  р а б о т и  в 
к а б и н е т а  на  Т . И в а н ч о в  (18  я н .  1 8 9 9 — 2 7  н о ем .  1 9 0 1 ) .  М н о г о к р а т 
но и з б и р а н  з а  н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л ;  п р е д с е д а т е л  на  II ( 1 8 8 0 — 1881)  
и IV  ( 1 8 8 4 — 1886) о б и к н о в е н о  Н С .  О с н о в а т е л  и р е д а к т о р  (1 8 8 8 )  
на в. « Н а р о д н и  п р а в а » ,  о р г а н  н а  р ъ к о в о д е н а т а  о т  н ег о  п а р т и я .  
П р е з  1 9 0 3  е съ д ен  о т  д ъ р ж а в е н  с ъ д  « за  и з м я н а  н а  о т е ч е с т в о т о  и з а  
в р е д и ,  н а н е с е н и  з а  л и ч е н  и н т е р е с » .  К а т о  м и н и с т ъ р - п р е д с е д а т е л  
(4 ю л и  1 9 1 3 — 16 ю н и  1918) з а е д н о  с  ц а р  Ф е р д и н а н д  I в ъ в л и ч а  
Б ъ л г а р и я  в П ъ р в а т а  с в е т о в н а  в о й н а  ( 1 9 1 5 — 1 9 1 8 )  на с т р а н а т а  на  
Ц е н т р а л н и т е  с и л и .  С л е д  С о л у н с к о т о  п р и м и р и е  (1 9 1 8 )  и з б я г в а  в 
Г е р м а н и я .  С л е д  в о й н а т а  е  съ д ен  з а д о ч н о  к а т о  е д и н  о т  г л а в н и т е  
в и н о в н и ц и  з а  в т о р а т а  н а ц и о н а л н а  к а т а с т р о ф а  ( 1 9 1 8 ) .  У м и р а  в 
Б е р л и н .  —  1 1 2 ,  121 ,  1 2 7 ,  1 3 9 ,  1 6 9 ,  17 0 ,  1 7 1 ,  2 6 4 ,  2 6 5 , * 3 6 1 ,  4 2 2 ,  
4 2 9 ,  4 5 3 ,  4 6 9 ,  5 1 0 .

Р а д о с л а в о в ,  Н и к о л а  —  с и н д и к а л е н  д е е ц  в Г а б р о в о .  —  5 4 3 .

Р а з и н ,  И с а к  —  р у с к и  п л е н н и к ,  р а б о т н и к  във ф а б р и к а  « С л а в а » .  —  
5 2 6 .

Р а к о в с к и ,  И в а н  — ^ с и н д и к а л е н  д е е ц  о т  С л и в е н .  Т е л е г р а ф о - п о щ е н 
ски  с л у ж и т е л .  Ч л е н  на  М е с т н о т о ^ с и н д и к а л н о  б ю р о  (1 9 1 7 ) .  —  5 3 4 .

Р а с и н  ( R a c i n e ) , 5 Ж а н  ( 1 6 3 9 — 1699) —  ф р е н с к и  д р а м а т у р г ,  в и д ен  
п р е д с т а в и т е л  н а £ к л а с и ц и з м а .  П р о я в я в а  и н т е р е с  к ъ м  п с и х о л о г и ч е 
с к а т а  с т р а н а  н а  т р а г и ч е с к и я  о б р а з .  В т р а г е д и и т е  « А н д р о м а х а »  
( 1 6 6 7 ) ,  « Б р и т а н и к »  (1 6 6 9 ) ,  « М и т р и д а т »  (1 6 7 3 ) ,  « Ф е д р а »  (1 6 7 7 )  и 
д р .  р а зк р и в а _  к о н ф л и к т а  м е ж д у  м о н а р х и ч е с к и я  д е с п о т и з ъ м  и н е 



г о в и т е  ж е р т в и ,  н е о б х о д и м о с т т а  д а  с е  с л е д в а т  и з и с к в а н и я т а  на  
н р а в с т в е н и я  д ъ л г .  —  5 4 6 .

Р а т , М о р и ц  —  с ъ д ъ р ж а т е л н а  Г р а д с к о т о  к а з и н о  в С о ф и я .  —  2 2 9 ,  
2 3 0 ,  2 3 1 .

Р а ч е в ,—  н а с т о я т е л  н а  в .« Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к »  в Г а б р о в о  ( 1 9 1 7 ) .  —  
5 4 3 .

Р и б а р о в  —  5 2 5 .

Р о зо в , Т о м а  Г. —  5 2 7 .

Р усев , Д и м и т ъ р  Е п е в  ( 1 8 7 5 — 1946)  —  п а р т и е н  и с и н д и к а л е н  д е е ц .  
Т е к с т и л е н  р а б о т н и к .  Ч л е н  на  Б Р С Д П  о т  1 8 9 7 .  О б щ и н с к и  с ъ в е т 
н и к  (1911  —  1 9 1 9 ) ,  п о м о щ н и к - к м е т  н а  С л и в е н с к а т а  к о м у н а  ( 1 9 1 2 —  
1 9 1 5 ) .  Д е л е г а т  на  X V I I  (1 9 1 0 ) .  X V I I I  (1 9 1 1 )  и X I X  (1 9 1 2 )  к о н г р е с  
н а  Б Р С Д П  (т. с . ) .  Ч л е н  н а  Ц е н т р а л н о т о  н а с т о я т е л с т в о  н а  Р а б о т 
н и ч е с к и я  т е к с т и л е н  с ъ ю з .  С л е д  1924 н е  ч л е н у в а  в п а р т и я т а .  —  5 3 4 .

С акаров , Н и к о л а  И л и е в  (1881  — 1943)  —  п о л и т и ч е с к и  д е е ц .  И к о 
н о м и с т .  К а т о  с т у д е н т  в Б е р л и н  е с е к р е т а р  на  Б ъ л г а р с к а т а  с т у 
д е н т с к а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  г р у п а  (1 9 0 2 ) .  Н а  X I V  п а р т и е н  к о н -  
г р а с  е о п р е д е л е н  з а  д е л е г а т  н а  п а р т и я т а  на Щ у т г а р т с к и я  к о н г р е с  
на  В т о р и я  и н т е р н а ц и о н а л  (1 9 0 7 ) .  П р е з  190 8  к а т о  ед и н  о т  в о д а ч и т е  
на  п р о г р е с и с т и т е  е  и з к л ю ч е н  о т  п а р т и я т а .  П р е м и н а в а  в Б Р С Д П  (о).  
Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  п р е з  1 9 1 3 — 1 9 2 3  и 1 9 3 8 — 1 9 4 3 .  И з б и р а н  з а  
о б щ и н с к и  с ъ в е т н и к .  П р е з  1 9 1 9  е  п р и е т  о т н о в о  з а  ч л е н  н а  Б К П .  
С л е д  С е п т е м в р и й с к о т о  а н т и ф а ш и с т к о  в ъ с т а н и е  1 9 2 3  з а с т а в а  на  л и к -  
в и д а т о р с к и  п о з и ц и и ,  з а  к о е т о  о т н о в о  е и з к л ю ч е н  о т  п а р т и я т а .  У п 
р а в и т ел  е н а  Б ъ л г а р с к а  з е м е д е л с к а  к о о п е р а т и в н а  б а н к а .  П р е д и  
и по в р е м е  на В т о р а т а  с в е т о в н а  в о й н а  1 9 3 9 — 1 9 4 5  е н а  а н т и ф а 
ш и с т к и  п о з и ц и и .  —  3 5 ,  2 1 1 ,  2 1 2 ,  2 1 4 ,  2 2 2 ,  2 2 5 ,  2 5 7 ,  3 0 9 ,  3 1 2 ,  3 1 4 ,  
3 1 7 ,  4 4 2 ,  4 4 5 ,  4 4 6 ,  4 4 9 ,  4 5 0 ,  5 0 4 .

С а к е л а р о в ,  К- —  ш л о с е р  на  г а р а  Г о р н а  О р я х о в и ц а .  —  5 3 9 .

С а р а ф о в ,  П . —  и н ж е н е р ,  ч л ен  н а  о б щ и н с к а т а  к о м и с и я  з а  п о д о 
б р е н и е  с ъ с т о я н и е т о  на  к р а й н и т е  к в а р т а л и  на  С о ф и я .  —  1 9 8 ,  2 9 3 .

С и деров, К о с т а  —  п о л и т и ч е с к и  д е е ц .  А д в о к а т  в Г о р н а  О р я х о в и ц а *  
Ч л е н  н а  Р а д и к а л н а т а  п а р т и я .  Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  п р е з  1 9 0 8 —  
19 1 1 ,  1 9 1 3 ,  1 9 1 4 — 1 9 2 3  и 1931 —  1 9 3 4 .  —  13 2 .

С им еон  —  5 2 9 .

С им еонов, Ф о т и  —  н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  в X V I I  о б и к н о в е н о  Н С  
( 1 9 1 4 — 1 9 1 9 ) .  Ч л е н  н а  Л и б е р а л н а т а  ( р а д о с л а в и с т к а )  п а р т и я .  —  4 6 8 .

С лавов, С л а в и  —  с о б с т в е н и к  н а  ф а б р и к а  з а  о б р а б о т к а  н а  м р а м о р  
в С о ф и я .  —  8 4 ,  8 5 ,  8 6 .

С лавов, С т е ф а н  (Ст. С л .  К и р ч ев )  —  п а р т и е н  и с и н д и к а л е н  д е е ц  в 
С л и в е н .  О б у щ а р с к и  р а б о т н и к .  Ч л е н  на  М е с т н о т о  с и н д и к а л н о  б ю р о  
( 1 9 1 7 ) .  О б щ и н с к и  с ъ в е т н и к  в С л и в е н с к а т а  к о м у н а .  —  5 3 4 .

С л а н и н а  —  у п р а в и т е л  н а  у ч и л и щ е т о  з а  д е т с к и  и г р а ч к и  и к о ш н и 
ч а р с т в о  п р и  С о ф и й с к а т а  о б щ и н а  ( 1 9 1 6 — 1 9 1 8 ) .  —  5 2 7 .



С лавков, П е т ъ р  —  н а с т о я т е л  н а  в .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к »  н а  Г а р а  
Л е в с к и .  К о н д у к т о р .  —  5 3 9 ,  5 4 0 .

С м ед ри н , И в а н  Ф е о д о р о в  —  р у с к и  п л е н н и к ,  р а б о т н и к  въ в  ф а б р и к а  
« С л а в а » .  —  5 2 6 .

С от иров, П е т ъ р  —  с о б с т в е н и к  на  м е л н и ц а  в с ,  Н а д е ж д а  (д н .  кв.  
на  С о ф и я ) .  —  4 9 ,  6 4 ,  6 6 ,  1 0 7 .

С от и рова , Т о д о р к а  —  п а р т и й н а  д е я т е л к а  о т  П л о в д и в .  Ч л е н  на  
р ъ к о в о д с т в о т о  на  ж е н о т д е л а  н а  М е с т н и я  п а р т и е н  к о м и т е т  (1 9 1 7 ) .  —  
5 3 3 .

С пасич, Г . —  м а ш и н и с т  н а  Г а р а  С а р а н б е й  (д н .  г р .  С е п т е м в р и ) .  —  
5 4 0 .

С п и рков, И л и я  —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е с к и  д е е ц .  А д в о к а т  в С о ф и я .  
Ч л е н  н а  Л и б е р а л н а т а  ( р а д о с л а в и с т к а )  п а р т и я .  П о д п р е д с е д а т е л  н а  
Ц е н т р а л н о т о  й б ю р о  (1 9 1 5 ) .  О б щ и н с к и  с ъ в е т н и к  и п о м о щ н и к - к м е т  
( 1 9 1 5 — 1917) в С о ф и я .  Р е д а к т о р  на  в. « А в т о н о м н а  М а к е д о н и я »  
(1 9 0 3 ) .  —  2 0 8 ,  2 1 1 ,  2 1 3 ,  2 9 9 ,  4 8 7 .

С т а вр и д и с  — собственик на сгради в София. — 201.
С т ай ков, Н .  —  м а ш и н и с т  н а  Г а р а  Т ъ р н о в о  С ей м ен  (д н .  С и м е о н о в 
г р а д ) .  —  5 4 0 .

С т ат елова , Д о н к а  — у ч и т е л к а .  А к т и в н а  ч л е н к а  н а  у ч и т е л с к а т а  
с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  г р у п а  в Л о м  д о  П ъ р в а т а  с в е т о в н а  в о й н а .  —  
5 3 2 .

С т ат ков, А т а н а с  ( А .  С . А т а н а с о в )  ( 1 8 9 0 — 1944)  —  п о л и т и ч е с к и  
д е е ц .  Ю р и с т .  Ч л е н  н а  Б Р С Д П  (т. с . ) .  О б щ и н с к и  с ъ в е т н и к  във В р а 
ца  (1 9 2 0 ) .  И з к л ю ч е н  о т  Б К П  (авг .  1 9 2 3 ) .  В л и з а  в р е д о в е т е  на  Д е 
м о к р а т и ч е с к а т а  п а р т и я  (1 9 2 6 )  и е  н е и н  ч л е н  д о  1934; р ъ к о в о д и т е л  
е на  м е с т н а т а  о р г а н и з а ц и я  на  Д е м о к р а т и ч е с к а т а  п а р т и я  въ в  В р а ц а .  
А к т и в е н  ч и т а л и щ е н  д е е ц .  —  5 3 2 .

С т еф анов, Л у к а  —  н а с т о я т е л  н а  в . « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к »  в З а й 
ч а р  (1 9 1 7 ) .  Б р ъ с н а р .  —  5 3 5 .

С т еф анова, Б о й к а  —  5 3 6 .

С т еф анова, Т о ш к а  —  п а р т и й н а  д е я т е л к а  о т  С л и в е н .  У ч и т е л к а .  
Ч л е н  н а  у ч и т е л с к а т а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  г р у п а  в г р а д а  ( 1 9 1 7 ) .  —  
5 3 5 .

С т ойчев —  и н с п е к т о р  п о  т р у д а .  —  4 4 0 .

С т оянов, М и н ч о  —  л о к о м о т и в е н  м а ш и н и с т .  С е к р е т а р - к а с и е р  на  
т р а н с п о р т н а т а  с е к ц и я  и ч л ен  н а  в р е м е н н а т а  с и н д и к а л н а  к о м и с и я  
в С т а р а  З а г о р а .  —  5 3 3 ,  5 4 0 .

С т оянов, Т р и ф о н  —  п а р т и е н  д е е ц  о т  Л о м .  О б у щ а р с к и  р а б о т н и к .  
Р а б о т и л н и ц а т а  м у  д о  1 9 2 3  с л у ж и  з а  п а р т и е н  к л у б .  —  5 3 2 .



Т а б а к о в ,  Ц е н о  ( 1 8 8 5 — н е и з в . )  —  о б щ е с т в е н и к .  Р о д е н  въ в  В р а ц а .  
Ч л е н  н а  Б Р С Д П  (т. с . )  д о  1 9 1 9 .  А н т и п а р л а м е н т а р и с т .  Е д и н  о т  
о с н о в а т е л и т е  н а  З а н а я т ч и й с к а т а  п а р т и я .  —  5 3 2 ,  5 4 1 .

Т а к е в ,  М и х а и л  ( 1 8 6 4 — 1920) —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е с к и  и д ъ р ж а в е н  
д е е ц .  Ю р и с т .  У ч а с т в у в а  в С р ъ б с к о - б ъ л г а р с к а т а  в о й н а  18 8 5  и к а то  
ю н к е р  във В о е н н о т о  у ч и л и щ е  —  в д е т р о н и р а н е т о  н а  к н я з  А л е к 
с а н д ъ р  I Б а т е н б е р г  ( 1 8 8 6 ) .  З а в ъ р ш в а  п р а в о  в П а р и ж  (1 8 9 3 )  и се  
о т д а в а  н а  п о л и т и ч е с к а  д е й н о с т .  П р и в ъ р ж е н и к  н а  Л и б е р а л н а т а  
п а р т и я .  П о - к ъ с н о  е в и д е н  д е е ц  на Д е м о к р а т и ч е с к а т а  п а р т и я  и 
п о д п р е д с е д а т е л  н а  Ц е н т р а л н о т о  й б ю р о .  С ъ т р у д н и ч и  на  в . « З н а 
м е »  ( 1 8 9 4 — 1 8 9 8 ) .  М н о г о к р а т н о  е и з б и р а н  з а  н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  
( 1 8 9 4 — 1 8 9 6 ,  1901 — 1 9 0 3 ,  1 9 0 8 — 1 9 2 0 ) .  М и н и с т ъ р  н а  в ъ т р е ш н и т е  
р а б о т и  (16  я н .  1 9 0 8 — 5 се п т .  1 9 1 0 )  и н а  о б щ е с т в е н и т е  с г р а д и ,  п ъ 
т и щ а т а  и с ъ о б щ е н и я т а  (5  с е п т .  1 9 1 0 — 16 м а р т  1911)  в д о в о е н н и т е  
к а б и н е т и  на  А л .  М а л и н о в .  К а т о  м и н и с т ъ р  н а  в ъ т р е ш н и т е  р а б о т и  
и н а р о д н о т о  з д р а в е  (21 ю н и  1 9 1 8 — 2 8  н о е м .  1 9 1 9 )  е  е д и н  о т  о р г а 
н и з а т о р и т е  н а  ж е с т о к о т о  п о т у ш а в а н е  н а  в о й н и ш к о т о  В л а д а й с к о  
в ъ с т а н и е  1 9 1 8 .  У б и т  в П е щ е р а .  —  4 0 3 ,  4 0 4 ,  4 0 5 ,  4 0 6 ,  4 0 7 ,  4 6 7 ,  
4 7 4 .

Т а н е в  —  и н ж е н е р ,  ч л е н  на  о б щ и н с к а т а  к о м и с и я  з а  п о д о б р е н и е  с ъ с 
т о я н и е т о  н а  к р а й н и т е  к в а р т а л и  н а  С о ф и я .  —  1 9 8 .

Т а н т и л о в ,  П е т ъ р  М а р к о в  ( 1 8 6 1 — н е и з в . )  —  е д и н  о т  п ъ р в и т е  б ъ л 
г а р с к и  о ф и ц е р и ,  г е н е р а л .  У ч а с т в у в а  в С р ъ б с к о - б ъ л г а р с к а т а  в о й н а  
1 8 8 5 .  П о  в р е м е  н а  к о н т р а п р е в р а т а  (1 8 8 6 )  п о д к р е п я  з а в р ъ щ а н е т о  на  
к н я з  А л е к с а н д ъ р  I Б а т е н б е р г  н а  б ъ л г а р с к и я  п р е с т о л .  С л е д  у в о л 
н е н и е т о  си  о т  а р м и я т а  е  ч л е н  на  Л и б е р а л н а т а  ( р а д о с л а в и с т к а )  
п а р т и я .  П р е з  191 5  е и з б р а н  з а  о б щ и н с к и  с ъ в е т н и к  в С о ф и я .  —  172 .

Т ен ев , Д е ч о  — д е е ц  на  Б З Н С .  Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  в X V I  (1 9 1 3 )  
и X V I I  ( 1 9 1 4 — 1919) о б и к н о в е н о  Н С .  —  1 1 9 .

Т ео д о р о в ,  Т е о д о р  И в а н о в  ( 1 8 5 9 — 1924) —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е с к и  
д е е ц .  Ю р и с т .  С л е д в а  п р а в о  в О д е с а ,  з а в ъ р ш в а  в П а р и ж .  С л е д  з а 
в р ъ щ а н е т о  си  в Б ъ л г а р и я  е  п р о к у р о р  в С о ф и й с к и я  о к р ъ ж е н  с ъ д ,  
ч л е н  н а  А п е л а т и в н и я  с ъ д  и а д в о к а т .  С л е д  с м ъ р т т а  н а  И в .  Е в с т р .  
Г е ш о в  е  л и д е р  н а  Н а р о д н а т а  ( н а р о д н я ш к а )  п а р т и я ,  о т  1 9 2 0  —  на  
О б е д и н е н а т а  н а р о д н о п р о г р е с и в н а  п а р т и я .  М и н и с т ъ р  н а  п р а в о с ъ 
д и е т о  (10  ф е в р .  1 8 9 6 — 2 6  авг .  1897)  и на  ф и н а н с и т е  в к а б и н е т а  на  
К . С т о и л о в  (26  авг .  1 8 9 7 — 18 я н .  1 8 9 9 ) .  М и н и с т ъ р  на  ф и н а н с и т е  
в к а б и н е т и т е  на  И в .  Е в с т р .  Г е ш о в  и на  Ст. Д а н е в  (16  м а р т  1911 —  
4 ю л и  1913);  м и н и с т ъ р  на в ъ н ш н и т е  р а б о т и  в к а б и н е т а  на  А л .  М а л и 
н о в  (17  о к т .  — 2 8  н о ем .  1 9 19) ,  м и н и с т ъ р - п р е д с е д а т е л  и м и н и с т ъ р  на  
в ъ н ш н и т е  р а б о т и  и и з п о в е д а н и я т а  (28  н о е м .  1 9 1 8 — 6 о к т .  1 9 1 9 ) .  С л е д  
в о е н н о ф а ш и с т к и я  п р е в р а т  н а  9 ю н и  1 9 2 3  в л и з а  в Д е м о к р а т и ч е 
с к и я  с г о в о р .  —  1 5 8 ,  15 9 ,  3 3 6 .

Т е р з и е в ,  А т .  —  ч и н о в н и к  н а  г а р а  Р а к о в с к и .  —  5 4 0 .

Т е с а р с ,  К а р л  ( 1 8 5 5 — 1916) —  у н г а р с к и  п а р т и е н  и с и н д и к а л е н  д е е ц .  
Л е я р с к и  р а б о т н и к .  Р е в н о с т е н  з а щ и т н и к  н а  и д е я т а  з а  и з г р а ж д а н е  
н а  ц е н т р а л и з и р а н и  п р о ф е с и о н а л н и  с ъ ю з и .  Е д и н  о т  о с н о в а т е л и т е



н а  С и н д и к а л н и я  с ъ ю з  в У н г а р и я  и на  М е т а л о р а б о т н и ч е с к и я  с ъ ю з .  
Ч л е н  на  Ц К  на У н г а р с к а т а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  п а р т и я  и п р е д 
с е д а т е л  на  С и н д и к а л н и я  с ъ ю з  д о  с м ъ р т т а  си .  П р е з  1911 у ч а с т в у в а  
в р а б о т а т а  на  V I I I  к о н г р е с  на  О Р С С  и н а  III к о н г р е с  на  М е т а л о р а 
б о т н и ч е с к и я  с ъ ю з  в Б ъ л г а р и я .  Н а  М е ж д у н а р о д н а т а  с и н д и к а л н а  
к о н ф е р е н ц и я  в Б у д а п е щ а  (1 9 1 1 )  в и з к а з в а н е т о  си  по б ъ л г а р с к и я  
в ъ п р о с  п о д к р е п я  и с к а н е т о  н а  п р е д с т а в и т е л и т е  на  О Р С С  с ъ щ и я т  
д а  б ъ д е  п р и е т  з а  ч л ен  н а  М е ж д у н а р о д н и я  с и н д и к а л е н  с е к р е т а р и а т .  —  
5 5 5 ,  5 5 6 ,  5 5 7 .

Т одоров , Т о д о р  —  с и н д и к а л е н  д е е ц  о т  С л и в е н .  Ч л е н  н а  М е с т н о т о  
с и н д и к а л н о  б ю р о  (1 9 1 7 ) .  —  5 3 4 .

Т одоров, Ц а н и  —  м а ш и н и с т  н а  г а р а  К а с п и ч а н .  —  5 3 9 .

Т о д о р о в а ,  Х р и с т и н а  ( н е и з в .— 1925) —  п а р т и й н а  д е я т е л к а .  Ч л е н  
н а  Б Р С Д П  (т. с . )  о т  1 9 1 0 .  Ч л е н  н а  М е с т н и я  п а р т и е н  к о м и т е т  в 
П л о в д и в  ( 1 9 1 5 — 1 9 1 8 ) .  О т г о в а р я  з а  р а б о т а т а  с р е д  ж е н и т е .  О т  19 2 4  
д о  а п р .  1 9 2 5  н е й н и я т  м а г а з и н  е я в к а  на  В о е н н а т а  о р г а н и з а ц и я  на  
Б К П .  —  5 3 3 .

Т одорко  —  в ж  Д и м и т р о в , Т о д о р .

Т окуш ев, Г е о р г и  А н г е л о в  (1881  — 1 9 5 3 )  —  п а р т и е н  и с и н д и к а л е н  
д е е ц .  Ч л е н  на  Б Р С Д П  о т  1 9 0 1 .  В  р а б о т н и ч е с к о т о  д в и ж е н и е  се  
в к л ю ч в а  о щ е  п р е з  1 8 9 6 .  О т  1901 с е  у с т а н о в я в а  в Р у с е .  П р е з  1 9 0 3  
е и з б р а н  з а  ч л ен  н а  М е с т н и я  п а р т и е н  к о м и т е т .  П р е з  1 9 0 5 — 19 0 7  
п о д д ъ р ж а  в р ъ з к а  с  р у м ъ н с к и т е  с и н д и к а т и .  П о  в р е м е  н а  Б а л к а н 
с к а т а  в о й н а  1 9 1 2 — 19 1 3  за  а к т и в н а  а н т и в о е н н а  д е й н о с т  е  о с ъ д е н  
и з а т в о р е н .  И з б и р а н  з а  о б щ и н с к и  с ъ в е т н и к  п р е з  1911 и 1 9 1 9 .  У ч а 
с т в у в а  в о р г а н и з и р а н е т о  п а  Т р а н с п о р т н а т а  с т а ч к а  ( 1 9 1 9 — 1 9 2 0 ) ,  з а  
к о е т о  о т н о в о  е з а т в о р е н .  П р е з  1 9 4 2  с ъ з д а в а  н е л е г а л е н  О Ф  к о м и 
т ет  в Р у с е .  С л е д  9 с е п т .  1 9 4 4  е  п р е д с е д а т е л  н а  О б л а с т н и я  к о м и т е т  
н а  О Ф  и ч л е н  н а  О к р ъ ж н а т а  к о н т р о л н о - р е в и з и о н н а  к о м и с и я  на  
п а р т и я т а  в Р у с е .  —  5 3 1 .

Тонов , Н и к .  —  к о в а ч  в с.  К а я л и  (д н .  с .  Ф и л е в о ) ,  Х а с к о в с к и  о к 
р ъ г .  —  5 4 2 .

Т о н ч ев , Димитър (1859—1937) — буржоазен политически деец, 
публицист. Лидер на Младолибералната партия. Завършва право 
в Одеския университет (1883). От 1885 е адвокат. Министър на 
правосъдието (1886, 1888—1891), на труда и социалните грижи 
(1894), на обществените сгради, пътищата и благоустройството 
(1899), на външните работи (1900—1901) и на финансите (1913— 
1918). Многократно избиран за народен представител. Подпред
седател на IV обикновено (1884—1886) и на III Велико НС (1886— 
1887) и председател (1887) на III Велико и на V (1887—1888) обик
новено НС. След Първата световна война е осъден на доживотен 
затвор като един от виновниците за втората национална катастро
фа на България (1918). През 1928 е амнистиран. Основава и редак
тира в. «Съдебен вестник» (1885) и в. «Пловдив» (1886—1907). 
Сътрудничи на в,- «Марица» (1878—1885), в. «Южна България»



( 1 8 8 3 — 1 8 8 5 ) ,  с п .  « Н а у к а »  (1 8 8 1  — 1884)  и д р .  А в т о р  на  т р у д о в е  
по  ю р и с п р у д е н ц и я .  —  1 2 2 ,  1 5 8 ,  1 5 9 ,  2 8 8 ,  3 3 6 .

Т опалов, М и н ч о  Х р и с т о в  ( 1 8 8 8 — 1925)  —  п а р т и е н  и с и н д и к а л е н  
д е е ц .  Ч л е н  н а  Б Р С Д П  (т. с . )  о т  1 9 0 7 .  С п е ц и а л и з и р а  ш и в а ч е с т в о  
в Б е р л и н .  С л е д  з а в р ъ щ а н е т о  си  р а б о т и  в Т ъ р н о в о ,  а п о - к ъ с н о  се  
у с т а н о в я в а  в Р у с е .  К а т о  ч л е н  н а  М е с т н и я  п а р т и е н  к о м и т е т  у ч а с т 
в у в а  в о р г а н и з и р а н е т о  н а  с т а ч н и т е  б о р б и  на р у с е н с к и я  п р о л е т а 
р и а т .  Р а б о т н и ч е с к и  п р е д с т а в и т е л  в м е с т н а т а  к о м и с и я  з а  п р и л а г а н е  
на  З а к о н а  з а  п о л о ж е н и е т о  и з а п л а т и т е  на  р а б о т н и ц и т е  и с л у ж е щ и т е  
о т  ч а с т н и т е  п р е д п р и я т и я  (1 9 1 7 ) .  П о м о щ н и к - к м е т  н а  Р у с е н с к а т а  
к о м у н а  (д ек .  1 9 1 9 — ю л и  1 9 2 1 ) .  С ъ щ е в р е м е н н о  е  ч л е н  на  О к р ъ ж н и я  
к о м и т е т  на  Б К П  и с е к р е т а р  на  м е с т н и я  р а б о т н и ч е с к и  с ъ в е т .  У ч а 
ст в у в а  д е й н о  в п о д г о т о в к а т а  н а  С е п т е м в р и й с к о т о  а н т и ф а ш и с т к о  
в ъ с т а н и е  1 9 2 3 .  З а с т р е л я н  на  у л и ц а т а  з а е д н о  с  Н .  К и р о в ,  А л .  А т а 
н а с о в  и Ф. Р а к о в с к и .  —  5 3 1 ,  5 3 5 .

Т о п а л о в ,  Ст. —  в ъ г л и щ а р  на  г а р а  А с е н о в о .  —  5 3 9 .

'¡ош ев, К а м е н  ( К .  Т .  Д и м и т р о в )  ( 1 8 7 6 — 1948) —  п а р т и е н  д е е ц .  Ш и 
в а ш к и  р а б о т н и к .  Е д и н  о т  о с н о в а т е л и т е  на  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а т а  
г р у п а  (1 8 9 5 )  и о р г а н и з а ц и я  (1 8 9 6 )  в Б е р к о в и ц а .  П о  в р е м е  на  Б а л 
к а н с к и т е  в о й н и  ( 1 9 1 2 — 1913) е съ д ен  за  с о ц и а л и с т и ч е с к а  д е й н о с т .  
Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  ( 1 9 1 3 — 1 9 2 3 ) .  О б щ и н с к и  с ъ в е т н и к  в Б е р 
к о в и ц а  ( 1 9 1 9 — 1923)  и о к р ъ ж е н  съ в е т н и к .  К м е т  на  Б е р к о в с к а т а  
к о м у н а  (2 ю л и  1 9 2 0 — 19 с е п т .  1 9 2 1 ) .  Ч л е н  н а  В и с ш и я  п а р т и е н  с ъ 
вет  ( 1 9 2 0 — 1 9 2 2 )  к а т о  п р е д с т а в и т е л  на  В р а ч а н с к и я  п а р т и е н  о к р ъ г .  
А к т и в н о  у ч а с т в у в а  в п о д г о т о в к а т а  н а  С е п т е м в р и й с к о т о  а н т и ф а 
ш и с т к о  в ъ с т а н и е  1 9 2 3 .  П о  в р е м е  н а  в ъ с т а н и е т о  е ч л ен  на  О к о л и й 
ск и я  в о е н н о р е в о л ю ц и о н е н  к о м и т е т  в Б е р к о в и ц а .  С л е д  п о р а ж е 
н и ет о  е м и г р и р а  в Ю г о с л а в и я .  С ъ д ен  з а д о ч н о  о т  ф а ш и с т к а т а  в л а с т .  
С л е д  9 сеп т .  1 9 4 4  е  п р е д с е д а т е л  на О к о л и й с к и я  к о м и т е т  н а  О т е 
ч ес т в е н и я  ф р о н т ,  а о т  1 9 4 6  р а б о т и  в О к о л и й с к и я  к о м и т е т  н а  Б К П  
в Б е р к о в и ц а ,  —  5 6 9 ,  5 7 2 .

Тццович, С а в а  —  5 2 9 .

У и л с ъ н  (Wilson), Томас Уудроу (1856—1924) — държавен деец на 
САЩ. Член на Демократическата партия. Президент на САЩ 
(1912—1921). В първите години на своето президентство прокарва 
закони, които му спечелват в буржоазните кръгове славата на 
«прогресивен реформатор», но като цяло вътрешната му поли
тика е насочена към укрепване позициите на монополистичния 
капитал. В. И. Ленин изобличава социалната му демагогия. Външ
ната му политика има грабителски, експанзионистичен характер, 
особено по отношение на страните от Латинска Америка. През 
1917 включва САЩ в Първата световна война на страната на Ан- 
тантата с цел да участвува в новото преразпределение на света. 
През ян. 1918 издига демагогска програма за мир, т. нар. «14 точ
ки на Уилсън», чрез която се стреми да отслаби въздействието на 
Лениновия Декрет за мир, приет на 8 ноем. 1917 от II конгрес на 
Съветите, сред народните маси във воюващите страни. Един от



г л а в н и т е  о р г а н и з а т о р и  н а  и н т е р в е н ц и я т а  с р е щ у  С ъ в ет ск а  Р у с и я  
< 1 9 1 8 — 1 9 20) .  —  2 8 1 ,  2 8 2 ,  3 7 3 ,  3 7 4 ,  3 7 5 ,  3 7 8 ,  3 8 0 ,  5 1 5 .

Ф аден хехт , Й о с и ф £ М а к с и м о в  ( 1 8 7 3 — 1 9 5 3 )  —  п о л и т и ч е с к и  д е е ц  и  
о б щ е с т в е н и к ,  ю р и с т ,  р е д о в е н  ч л ен  на  Б А Н  (1 9 0 6 ) .  Ч л е н  на  Р а д и 
к а л д е м о к р а т и ч е с к а т а  (о т  1 9 2 2  —  Р а д и к а л н а )  п а р т и я .  С л е д в а  ф и 
л о с о ф и я  и п р а в о  в Л а й п ц и г  и Г ь о т и н г е н  ( 1 8 9 2 — 1 8 9 7 ) ,  с п е ц и а л и з и 
ра в Б о л о н я  и Т о р и н о  ( 1 8 9 8 — 1 8 9 9 ) .  Д о ц е н т  ( 1 8 9 8 — 1 9 0 2 ,  1 9 0 8 —  
1924) и х о н о р у в а н  п р о ф е с о р  п о  г р а ж д а н с к о  п р а в о  в С о ф и й с к и я  
у н и в е р с и т е т  (до  1 9 3 9 ) .  Д е к а н  на Ю р и д и ч е с к и я  ф а к у л т е т  ( 1 9 0 3 — 1 9 04) .  
Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  ( 1 9 1 3 — 1 9 2 9 ) .  М и н и с т ъ р  на  п р а в о с ъ д и е т о  
( ю н и — о к т .  1 9 1 8 ) .  П р е з  1931 — 193 9  е  п р е д с е д а т е л  н а  С ъ ю з а  на  б ъ л 
г а р с к и т е  а д в о к а т и .  Р е д а к т о р  н а  сп .  « П р а в н а  м и с ъ л »  (1 9 3 5 ) .  И з с л е д 
в а  п р о б л е м и т е  н а  г р а ж д а н с к о т о  п р а в о  в Б ъ л г а р и я .  —  2 4 2 .

Ф и ли п ова , О л г а  —  п а р т и й н а  д е я т е л к а .  У ч и т е л к а .  Ч л е н  н а  У ч и 
т е л с к а т а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  о р г а н и з а ц и я  в Л о м .  С ъ п р у г а  на  
А л е к с а н д ъ р  Л и к о в .  П р е д с е д а т е л к а  па  ж е н с к а т а  с е к ц и я  к ъ м  Л о м -  
с к а т а ^ п а р т и й н а  о р г а н и з а ц и я  ( 1 9 1 9 — 1 9 2 2 ) .  У м и р а  в С о ф и я .  —  5 3 2 .

Ф от ева, З ю м б у л а  —  п а р т и й н а  д е я т е л к а  о т  С л и в е н .  Ч л е н  н а  м е с т 
н а т а  ж е н с к а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  к о м и с и я  (1 9 1 7 ) .  —  5 3 4 .

Ф рьол и х  (Б гоП Ь ),  Р и х а р д  —  м ед и к .  —  5 0 9 .

Х а л а ч ев  —  п а р т и е н  д е е ц  о т  В и д и н .  —  5 3 2 .

Х алач ев, И в а н  —  а к т и в ен  д е е ц  на  П л о в д и в с к а т а  п а р т и й н а  о р г а 
н и з а ц и я .  О т  1911 е  с е к р е т а р  на  у ч и т е л с к а т а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к а  
г р у п а  в г р а д а .  Р а б о т н и ч е с к и  п р е д с т а в и т е л  в м е с т н а т а  к о м и с и я  з а  
п р и л а г а н е  на З а к о н а  з а  п о л о ж е н и е т о  и з а п л а т и т е  н а  р а б о т н и ц и т е  
и с л у ж е щ и т е  о т  ч а с т н и т е  п р е д п р и я т и я  (1 9 1 7 ) .  —  5 3 3 .

Х ан дж и ев, Г. — п о д п р е д с е д а т е л  на  С о ф и й с к и я  о к р ъ ж е н  с ъ д .  — 
2 3 3 ,  2 3 4 .
Х р и с т о  —  в ж  К аб а к ч и ев , Х р и с т о .

Х р и ст о в, А н д р е я  —  в ъ г л и щ а р  н а  Г а р а  Л е в с к и .  —  5 3 9 .

Х р и ст о в , Р у с к о  ( 1 8 8 9 — 1952) —  п а р т и е н  д е е ц .  А д в о к а т .  Р а б о т и  в 
Р у с е ,  к ъ д е т о  е ч л е н  н а  М е с т н и я  п а р т и е н  к о м и т е т  (1 9 1 6 ) .  П р е з  191 9  
е  и з б р а н  з а  о б щ и н с к и  с ъ в е т н и к ;  п р е з  1921 — 192 2  е  к м е т  н а  Р у с е н 
с к а т а  к о м у н а .  С е к р е т а р  на  О к р ъ ж н и я  п а р т и е н  к о м и т е т  (1 9 3 6 ) .  
У ч а с т в у в а  а к т и в н о  в б о р б а т а  п р о т и в  ф а ш и з м а .  М н о г о к р а т н о  а р е 
с т у в а н ,  и н т е р н и р а н  и з а т в а р я н .  С л е д  9 се п т .  1 9 4 4  з а  и з в е с т н о  в р е м е  
е  п р е д с е д а т е л  н а  Р у с е н с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т .  —  5 3 1 ,  5 4 0 .

Х р и ст о ва , Т о ш к а  —  п а р т и й н а  д е я т е л к а  о т  Р у с е .  Р ъ к о в о д и т е л к а  
н а  ж е н с к и  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е с к и  к р ъ ж о к .  С ъ п р у г а  на  Р у с к о  Х р и 
с т о в .  —  5 3 2 .

V

Ц а н и г  — 465.



Цеков, Д и м и т ъ р  —  п а р т и ен  д е е ц .  У ч и т е л .  П о м о щ н и к - к м е т  на  В т о 
р а т а  л о м с к а  к о м у н а  ( 1 9 2 2 — 1 9 2 3 ) .  —  5 3 2 .

Ципоранов, К о с т а  Х р и с т о в  (1 8 7 8  и л и  1881 — 1951) —  п а р т и е н  и 
с и н д и к а л е н  д е е ц .  Ю р и с т .  К а т о  с т у д е н т  в Ж е н е в а  ( 1 9 0 7 — 1909)  у ч а 
ст в у в а  в д е й н о с т т а  на б ъ л г а р с к а т а  с т у д е н т с к а  с о ц и а л д е м о к р а т и ч е 
ск а  г р у п а .  О т  1911 е  а д в о к а т  в С т а р а  З а г о р а .  Д е л е г а т  на X I X  (1 9 1 2 ) ,  
X X  (1 9 1 4 )  и X X I  (1 9 1 5 )  к о н г р е с  на Б Р С Д П  (т. с . ) .  О т  191 3  д о  1923  
е н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л .  З а  а к т и в н а  а н т и в о е н н а  д е й н о с т  в н а ч а 
л о т о  н а  19 1 8  е а р е с т у в а н  и о с ъ д е н  на  е д н а  г о д и н а  з а т в о р .  У ч а с т в у 
ва в п о д г о т о в к а т а  на  С е п т е м в р и й с к о т о  а н т и ф а ш и с т к о  в ъ с т а н и е  
1923 . А р е с т у в а н  е на 12 сеп т .  и о с ъ д е н .  В  з а т в о р а  е  д о  н о е м .  1924 ,  
с л е д  к о ет о  е  з а щ и т н и к  в п р о ц е с и  на с ъ д е н и  по  З З Д  р е в о л ю ц и о н е р и  
( п р о ц е с ъ т  с р е щ у  П е т к о  Е н е в  и д р у г а р и т е  м у  п р е з  д е к .  1924  и д р . ) .  
И з в е с т н о  в р е м е  е п а р т и е н  о р г а н и з а т о р  в Т ъ р н о в с к и  о к р ъ г .  П р е з  
а п р .  192 5  и п о - к ъ с н о  о т н о в о  е а р е с т у в а н  и и н т е р н и р а н .  С л ед  
9 септ .  1 9 4 4  у ч а с т в у в а  в о б щ е с т в е н о - п о л и т и ч е с к и я  ж и в о т  н а  с т р а 
н а т а .  —  5 2 9 ,  5 3 3 ,  5 6 9 .

Цончев, д - р  П е т ъ р  —  л е к а р  в Г а б р о в о ,  в п о с л е д с т в и е  и н д у с т р и а л е ц .  
Ч л е н  на  Д е м о к р а т и ч е с к а т а  п а р т и я .  Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  в V  
В е л и к о  Н С  (1 9 1 1 ) .  С ъ т р у д н и ч и  н а  п е р и о д и ч н и я  п еч а т  п о  и к о н о м и 
ч еск и  и з д р а в н и  в ъ п р о с и .  А в т о р  на т р у д а  « И з  с т о п а н с к о т о  м и н а л о  
на Г а б р о в о » .  —  4 4 0 ,  4 4 4 ,  4 4 5 .

Ч а к м а к а ,  Никола — член на Местното синдикално бюро в Сливен. — 
534.
Ч ернев , Владимир — буржоазен политически деец. Адвокат в Со
фия. Член на Младолибералната партия. Народен представител 
(1903—1908, 1913—1919). Общински съветник в столицата (1915— 
1919). — 197.
Чернев, Тома К. — чиновник на гара Свищов. — 539.
Ч олаков , Ст. — стрелочник на гара Попово. — 539.
Ч олакова , Тодорка — партийна деятелка от Пловдив. — 533.
Чочов, Григор Ангелов (1882—1938) — партиен деец. През 1909 
завършва Морското машинно училище във Варна. Отрано се за
познава с идеите на социализма. Член на БРСДП (т. с.) от 1914, 
на РКП (б) — от 1923. От 1909 е локомотивен машинист в жп депо 
в Плевен. По време на Първата световна война пренася «Работ
нически вестник» и партийни позиви на фронта. Активно участвува 
в Транспортната стачка 1919—1920. Член на стачния комитет в 
Плевен. През 1919—1923 организира и поддържа нелегалния ка
нал на партията Варна—Одеса—Севастопол. През 1923 емигрира 
със семейството си в СССР. От 1924 е ръководител па базата за меж
дународни връзки в Севастопол. От 1925 до 1936 е на работа в ор
ганите на съветското разузнаване. — 539.
Ч у б р и к о в ,  Ангел — партиен деец от Стара Загора. Член на Мест
ния партиен комитет (1917). — 533, 534, 542.



Ш илер ( S c h i l l e r ) ,  Й о х а н  К р и с т о ф  Ф р и д р и х  ф он  ( 1 7 5 9 — 1805) —  
н ем ск и  п о ет ,  д р а м а т у р г ,  т е о р е т и к  на  и з к у с т в о т о ,  и с т о р и к .  И з т ъ к 
н а т  п р е д с т а в и т е л  на  П р о с в е щ е н и е т о  в Г е р м а н и я ,  е д и н  о т  о с н о в о 
п о л о ж н и ц и т е  на  н о в а т а  н е м с к а  л и т е р а т у р а .  П р о ф е с о р  по и с т о р и я  
в Й е н с к и я  у н и в е р с и т е т  (1 7 8 9 ) .  В ъ з п р и е л  д е м о к р а т и з м а  на  д в и ж е 
н и ет о  « Б у р н и  у с т р е м и » ,  н а п и с в а  я р к и  г р а ж д а н с к и  д р а м и  с х у м а 
н и ст и ч н и  и с в о б о д о л ю б и в и  идеи :  « Р а з б о й н и ц и »  (1 7 8 1 ) ,  « З а г о в о р ъ т  
на Ф и е с к о о т  Г е н у а »  (1 7 8 3 ) ,  « К о в а р с т в о  и л ю б о в »  (1 7 8 4 ) ,  « Д о н  К а р -  
л о с »  (1 7 8 7 ) .  С д ъ л б о к  х у м а н и з ъ м  е п р о п и т а  и л и р и к а т а  м у  п р е з  
т о зи  п е р и о д  —  « Н а  р а д о с т т а »  (1 7 8 5 ) ,  « Б о г о в е т е  н а  Г ъ р ц и я »  (1 7 8 8 )  
и д р .  П л о д  п а  и н т е р е с а  м у  к ъ м  о с в о б о д и т е л н и т е  б о р б и  н а  н а р о д и т е  
са  с ъ ч и н е н и я т а  « И с т о р и я  на о т к ъ с в а н е т о  на  о б е д и н е н и т е  Н и д е р 
л а н д и я  от  и с п а н с к о т о  в л а д и ч е с т в о »  (1 7 8 8 ) ,  « И с т о р и я  н а  Т р и д е с е т 
г о д и ш н а т а  в о й н а »  (3 т . ,  1791 — 1793) и д р .  П о с р е щ а  в ъ з т о р ж е н о  
Ф р е н с к а т а  б у р ж о а з н а  р е в о л ю ц и я  ( 1 7 8 9 — 1 7 9 4 ) .  П р о в ъ з г л а с е н  е  за  
«п оч етен  г р а ж д а н и н  н а  Ф р е н с к а т а  р е п у б л и к а » .  П р е з  в а й м а р с к и я  
п е р и о д  ( 1 7 9 9 — 1 8 0 5 ) ,  к о г а т о  се  с б л и ж а в а  с Й .  В .  Г ь о т е ,  с ъ з д а в а  
м н о г о  л и р и ч н и  т в о р б и  и н а й - з р е л и т е  си  д р а м и ,  в к о и т о  з а щ и щ а в а  
п р а в о т о  на  у г н е т е н и т е  н а р о д и  д а  в ъ с т а в а т  с р е щ у  п о р о б и т е л и т е  —  
« В а л е н щ а й н »  (1 8 0 0 ) ,  « М а р и я  С т ю а р т »  (1 8 0 1 ) ,  « О р л е а н с к а т а  д е в а »  
(1 8 0 1 ) ,  « В и л х е л м  Т е л »  (1 8 0 4 ) .  —  5 4 6 .

Щ ъ рбан ов , Б о р и с  П . —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е с к и  д е е ц .  Ч л е н  на  Л и 
б е р а л н а т а  (р а д о с л а в и с т к а )  п а р т и я .  Т ъ р г о в е ц .  О б щ и н с к и  с ъ в е т н и к  
в С о ф и я  ( 1 9 1 5 — 1 9 1 9 ) .  —  2 3 6 .  '

Я б л а н ск и , Д и м и т ъ р  М . ( 1 8 6 0 — н е и з в . )  —  б у р ж о а з е н  п о л и т и ч е с к и  
д е е ц .  Ч л е н  н а  Н а р о д н а т а  (н а р о д н я ш к а )  п а р т и я .  З а в ъ р ш в а  в о е н н о 
то у ч и л и щ е  (1 8 8 0 )  и о ф и ц е р с к а  с т р е л к о в а  ш к о л а  в П е т е р б у р г  (1 8 8 5 ) .  
П о  в р е м е  н а  С р ъ б с к о - б ъ л г а р с к а т а  в о й н а  (1 8 8 5 )  е к о м е н д а н т  н а  С о 
ф и я ;  п о - к ъ с н о  е п р е д с е д а т е л  н а  в о е н н о п о л е в и я  с ъ д  в П л о в д и в .  
П р е з  188 6  з а м и н а в а  з а  Ш в е й ц а р и я ;  п о - к ъ с н о  з а в ъ р ш в а  п р а в о  в 
П а р и ж .  К м е т  н а  С о ф и я  ( 1 8 9 7 — 1 8 9 9 ) .  М и н и с т ъ р  н а  в о й н а т а  (1 4  я н .  
1 9 1 2 — 1 ю н и  1 9 1 3 ) ,  м и н и с т ъ р  на  о б щ е с т в е н и т е  с г р а д и ,  п ъ т и щ а т а  и 
б л а г о у с т р о й с т в о т о  (1 ю н и — 4 ю л и  1 9 1 3 ) .  Н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  
( 1 8 9 4 — 1 8 9 9 ,  1 9 0 2 — 1 9 0 8 ,  1 9 1 1 ,  1 9 1 3 ,  1 9 1 4 — 1 9 1 9 ) . —  2 4 1 , 1 2 4 4 .

Я н е в ,  Д и м и т ъ р  —  с и н д и к а л е н  д е е ц  о т  С л и в е н .  Ш и в а ш к и  р а б о т н и к .  
Ч л е н  н а  М е с т н о т о  с и н д и к а л н о  б ю р о  (1 9 1 7 ) .  —  5 3 4 .

Я к о в о в ,  Д и м и т ъ р  —  п а р т и ен  д е е ц  о т  Р у с е .  Н а с т о я т е л  н а  в . « Р а б о т 
н и ч ес к и  в е с т н и к »  в г р а д а  (1 9 1 7 ) .  —  5 3 1 ,  5 4 0 .

Я л ъ м о в ,  Р а д и  —  м а ш и н и с т  н а  г а р а  П л е в е н .  —  5 3 9 .

A x e lred , Р . —  в ж  А к с е л р о д ,  П а в е л  Б о р и с о в и ч  

B a u e r ,  S te p h a n  —  5 5 1 .

B i s m a r k  —  в ж  Б и с м а р к ,  к н я з  О т о  ф о н  Ш о н х а у з е н  

B r a u n ,  A d o l f  —  в ж  Б р а у н ,  А д о л ф



Froluch, R ic h a r d  —  в ж  Ф р ь о л и х ,  Р и х а р д

Golav, P a u l  —  в ж ^ Г о л а в ,  П а у л  

Griinberg, C a r l  —  в ж  Г р ю н б е р г ,  К а р л

Karl K a u t s k y  —  в ж  К а у ц к и ,  К а р л  

Kunow —  в ж  К у н о в ,  Х а й н р и х

Mahlich, Ernst —  5 0 9 .

Mender, F r i tz  —  в ж  М е н д е р ,  Ф р и ц

Parvus —  в ж  П а р в у с

Sumner, W i l l i a m  G r a h a m  —  5 4 2 .



ГЕОГРАФСКИ ПОКАЗАЛЕЦ*

А в с т р и я  —  4 2 ,  4 3 ,  9 5 ,  3 9 0 ,  4 1 1 ,  5 1 1 ,  5 1 3 ,  5 1 7 ,  5 2 0 ,  5 2 1 ,  5 2 7 ,  5 4 7 .  
А в с т р о - У н г а р и я  —  3 7 5 ,  5 4 8 .
А й т о с ,  г р .  —  5 3 6 .
А м е р и к а  —  2 8 2 ,  3 7 4 ,  3 7 5 ,  3 7 6 ,  3 7 8 ,  3 7 9 ,  5 1 5 ,  5 1 8 ,  5 2 1 ,  5 2 2 .  
А н г л и я  —  4 2 ,  1 2 0 ,  1 3 1 ,  2 8 2 ,  3 7 6 ,  3 7 7 ,  3 7 8 ,  3 7 9 ,  4 6 1 ,  4 6 4 ,  4 6 6 ,  4 6 8 ,  
4 7 4 ,  4 7 8 ,  5 0 7 ,  5 1 3 ,  5 1 6 ,  5 1 7 ,  5 2 0 ,  5 2 2 ,  5 2 7 ,  5 4 2 ,  5 4 7 ,  5 6 6 .  
А с е н о в о ,  с . ,  В е л и к о т ъ р н о в с к и  о к р ъ г  —  5 3 9 .

Б а з е л ,  гр .  ( Ш в е й ц а р и я )  —  5 5 1 .
Б а л к а н и  —  4 2 ,  7 2 ,  5 0 2 ,  5 0 3 ,  5 1 0 ,  5 3 5 ,  5 4 7 .
Б а л к а н с к и  п о л у о с т р о в  —  5 4 7 .
Б е л г и я  —  1 0 2 ,  5 1 7 ,  5 2 0 ,  5 2 7 .
Б е л о с л а в ,  г р .  ( в ж  Г е б е д ж е )
Б е р к о в и ц а ,  г р .  —  5 3 6 .
Б е р л и н ,  г р .  ( Г Д Р )  —  4 6 4 .
Б л а г о е в г р а д ,  г р .  ( в ж  Г о р н а  Д ж у м а я )
Б о б о в  д о л ,  м и н а ,  К ю с т е н д и л с к и  о к р ъ г  —  12 2 ,  1 3 1 ,  5 1 0 .  
Б о р и с о в о ,  с .  (д н .  С л а в я н о в о ) ,  Т ъ р г о в и щ к и  о к р ъ г  —  5 3 9 .
Б р е с л а у ,  г р .  (д н .  В р о ц л а в )  ( П о л ш а )  —  6 1 .
Б у д а п е щ а ,  г р .  ( У н г а р и я )  —  4 6 5 ,  5 5 5 ,  5 5 6 ,  5 5 7 .
Б у р г а с ,  гр .  —  2 3 ,  5 3 6 ,  5 4 0 ,  5 4 2 ,  5 4 9 .
Б у р г а с к и  о к р ъ г  —  5 4 8 .
Б ъ л г а р и я  —  2 7 ,  2 8 ,  2 9 ,  3 4 ,  3 6 ,  3 7 ,  4 0 ,  4 2 ,  4 5 ,  4 7 ,  5 4 ,  7 2 ,  9 2 ,  1 0 4 ,
1 16 ,  1 1 9 ,  1 2 0 ,  12 5 ,  1 2 7 ,  12 8 ,  1 2 9 ,  1 4 8 ,  1 6 7 ,  1 6 9 ,  2 0 1 ,  2 4 0 ,  2 7 3 ,
2 9 8 ,  3 0 0 ,  3 3 6 ,  3 3 7 ,  3 3 8 ,  3 4 2 ,  3 4 4 ,  3 4 6 ,  3 5 0 ,  3 5 5 ,  3 5 6 ,  3 5 7 ,  3 6 3 ,
3 6 4 ,  3 6 5 ,  3 7 5 ,  3 8 7 ,  3 8 8 ,  3 9 0 ,  4 1 3 ,  4 3 4 ,  4 3 6 ,  4 4 5 ,  4 5 3 ,  4 5 4 ,  4 6 0 ,
4 7 4 ,  5 0 2 ,  5 0 3 ,  5 0 7 ,  5 0 8 ,  5 5 1 .

В а р н а ,  г р .  —  1 6 7 ,  3 8 9 ,  4 3 7 ,  5 3 0 ,  5 3 1 ,  5 3 6 ,  5 3 9 ,  5 4 1 .  
В е л и к о б р и т а н и я  —  5 1 7 ,  5 4 8 .
В е л и к о  Т ъ р н о в о ,  г р .  ( в ж  Т ъ р н о в о )
В е р с а й ,  г р .  ( Ф р а н ц и я )  —  5 4 6 .
В и д и н ,  г р .  —  1 4 3 ,  5 3 0 ,  5 3 2 ,  5 3 6 ,  5 4 0 .

Изготвен от Катя К. Прашанова.



В и е н а ,  гр .  (А в с т р и я )  —  2 5 8 ,  5 3 1 .
В и к т о р и я ,  щ а т  ( А в с т р а л и я )  —  4 7 0 .
В р а ц а ,  г р .  —  14 3 ,  5 3 0 ,  5 3 2 ,  5 3 6 ,  5 7 1 .
В р о ц л а в ,  гр .  ( в ж  Б р е с л а у )

Г а б р о в о ,  гр .  —  2 2 ,  3 3 2 ,  3 3 3 ,  3 3 4 ,  4 3 7 ,  4 4 0 ,  4 4 3 ,  4 4 5 ,  4 4 9 ,  5 1 5 ,  
5 3 6 ,  5 4 3 .
Г е б е д ж е ,  с.  (дн .  гр .  Б е л о с л а в )  —  5 3 9 .
Г е р м а н и я  —  4 2 ,  4 3 ,  6 0 ,  6 1 ,  6 2 ,  9 5 ,  1 2 0 ,  131 ,  15 3 ,  2 7 8 ,  2 8 2 ,  3 0 1 ,  
3 7 4 ,  3 7 5 ,  3 7 6 ,  3 7 7 ,  3 7 8 ,  3 7 9 ,  3 9 0 ,  4 1 1 ,  4 6 1 ,  4 6 8 ,  5 0 3 ,  5 0 7 ,  5 1 1 ,  
5 1 3 ,  5 1 4 ,  5 1 7 ,  5 1 8 ,  5 2 0 ,  5 2 1 ,  5 2 7 ,  5 2 8 ,  5 4 7 ,  5 4 8 ,  5 6 6 .
Г о р н а  Д ж у м а я ,  г р .  (д н .  Б л а г о е в г р а д )  —  5 3 6 .
Г о р н а  О р я х о в и ц а ,  г р .  —  5 3 5 ,  5 3 6 ,  5 3 9 ,  5 4 1 ,  5 4 3 .
Г о ц е  Д е л ч е в ,  г р .  ( в ж  Н е в р о к о п )
Г ю м ю р д ж и н а ,  гр .  (Г ъ р ц и я )  —  5 3 6 .
Г ъ р ц и я  —  5 0 3 ,  5 4 6 .

Д а н и я  —  5 1 7 .
Д о б р и ч ,  гр .  (дн .  Т о л б у х и н )  —  5 3 6 .
Д о б р у д ж а  —  5 2 1 .
Д у п н и ц а ,  г р .  (дн .  С т а н к е  Д и м и т р о в )  —  5 3 6 .

Е в р о п а  —  3 7 5 ,  5 1 3 ,  5 4 8 .
Е в р о п е й с к а  Р у с и я  —  5 2 0 ,  5 2 7 .
Е л з а с  —  5 1 3 .
Е л и с е й н а ,  с . ,  В р а ч а н с к и  о к р ъ г  —  5 3 5 .
Е п и р  —  5 4 7 .

З а й ч а р ,  гр .  (Ю г о с л а в и я )  —  5 3 5 ,  5 3 6 .

И н д и я  —  5 2 5 .
И р л а н д и я  —  5 1 7 .
И т а л и я  —  5 1 7 ,  5 2 0 ,  5 2 1 ,  5 2 7 .

К а м е н о ,  гр .  ( в ж  К а я л и и )
К а н а д а  —  5 2 1 ,  5 4 8 .
К а р л о в о ,  гр .  —  1 1 2 ,  4 5 1 .
К а с п и ч а н ,  г р .  —  5 3 5 ,  5 3 9 ,  5 4 1 .
К а я л и и ,  с.  (д н .  г р .  К а м е н о )  —  5 4 2 .
К и е в ,  г р .  (У С С Р )  —  5 4 7 .
К н я ж е в о ,  с. (д н .  кв. н а  С о ф и я )  —  9 5 ,  9 6 .
К о п р и в щ и ц а ,  г р .  —  4 3 9 ,  4 4 0 .
К о т е л ,  г р .  —  112.
К о ч е р и н о в о ,  с .  (дн .  гр а д )  —  144 .
К р а к о в ,  гр .  (П о л ш а )  —  5 4 7 .
К с а н т и ,  гр ,  (Г ъ р ц и я )  —  5 3 6 .
К у р л а н д и я  —  5 1 3 .
К ю с т е н д и л ,  г р .  —  5 3 6 .

Л а й п ц и г ,  г р .  ( Г Д Р )  —  5 0 9 .
Л е в с к и ,  с .  (дн . г р а д )  —  5 3 6 ,  5 3 9 ,  5 4 0 .



Л и п п е ,  и с т о р и ч е с к а  о б л а с т  ( Ф Р Г )  —  5 1 4 .
Л о в е ч ,  гр .  —  5 3 6 .
Л о м ,  г р .  —  5 3 0 ,  5 3 2 ,  5 3 6 .
Л о т а р и н г и я  —  5 1 3 .
Л ю б е к ,  гр .  (П о л ш а )  —  5 1 4 .

М а к е д о н и я  —  5 4 7 .
М е з д р а ,  с. (дн .  г р а д )  —  530, 539.
М ец , г р .  ( Ф р а н ц и я )  —  5 4 6 .
М и з и я  —  5 4 7 .
М о р а в а ,  с . ,  В е л и к о т ъ р н о в с к и  о к р ъ г  —  5 3 9 .
М о р а в и я  —  127 .

Н и ш ,  г р .  (Ю г о с л а в и я )  —  19 1 ,  5 4 3 .
Н а д е ж д а ,  м а х а л а  н а  с. В р ъ б н и ц а  (дн. к в .  н а  С о ф и я )  —  6 4 .  
Н е в р о к о п ,  г р .  (д н .  Г о ц е  Д е л ч е в )  —  149 .
Н о р в е г и я  —  5 1 7 ,  5 2 0 ,  5 2 7 .

О х р и д ,  гр .  (Ю г о с л а в и я )  —  1 9 0 ,  191.

П а з а р д ж и к ,  гр . ( в ж  Т а т а р  П а з а р д ж и к )
П а н а г ю р и щ е ,  г р .  —  4 3 9 ,  4 4 0 ,  4 4 4 .
П а р и ж ,  гр .  (Ф р а н ц и я )  —  5 4 6 .
П е р н и к ,  м и н а ,  П е р н и ш к и  о к р ъ г  —  2 1 ,  122, 131 ,  1 6 3 ,  1 6 4 ,  165,  
1 7 4 ,  4 4 3 ,  4 8 8 ,  4 8 9 ,  4 9 3 ,  5 1 0 ,  5 2 9 .
П е р н и к ,  с. (дн .  г р а д )  —  5 3 0 ,  5 3 5 ,  5 3 6 .
П е щ е р а ,  г р .  —  5 3 6 .
П л а к а л н и ц а ,  м и н а ,  В р а ч а н с к и  о к р ъ г  —  14 4 ,  5 1 1 .
П л е в е н ,  г р .  —  2 3 ,  1 5 0 ,  5 3 0 ,  5 3 6 ,  5 3 9 ,  5 4 1 .
П л о в д и в ,  гр .  —  2 3 ,  12 6 ,  137 ,  138, 1 4 0 ,  145 ,  1 6 7 ,  17 4 ,  3 8 9 ,
4 3 7 ,  4 4 4 ,  5 2 0 ,  5 3 2 ,  5 3 6 ,  5 4 0 ,  5 4 2 .
П о п о в о ,  г р .  —  5 0 1 ,  5 3 6 ,  5 3 9 .
П р о в а д и я ,  гр .  —  5 3 6 .
П р у с и я  —  5 2 0 ,  5 4 4 ,  5 4 6 ,  5 4 7 .

Р а д о м и р ,  г р .  —  5 3 6 .
Р а з г р а д ,  гр .  —  5 4 1 .
Р а к о в с к и ,  г а р а  (дн . г р а д )  —  5 4 0 .
Р и м , гр .  (И т а л и я )  —  5 4 6 .
Р у с е ,  г р .  —  8 1 ,  1 0 4 ,  12 5 ,  137 ,  13 8 ,  140 ,  167 ,  1 7 4 ,  3 5 6 ,  5 3 0 ,  5 3 1 ,  
5 3 5 ,  5 3 6 ,  5 4 0 .
Р у с и я  —  2 8 2 ,  5 1 3 ,  5 1 7 ,  5 3 5 ,  5 4 7 .

С а к с о н и я  —  5 4 7 .
С а м о к о в ,  гр .  —  4 3 7 ,  5 3 6 .
С а р а н б е й ,  г а р а  (д н .  г р .  С еп т ем в р и )  —  5 4 0 .
С в и щ о в ,  г р .  —  5 3 6 ,  5 3 9 ,  5 4 0 .
С е в е р н о а м е р и к а н с к и  с ъ е д и н е н и  щ ати  (С А Щ ) —  3 7 3 ,  3 7 4 ,  3 7 8 , 5 1 7 ,  
5 4 5 ,  5 4 8 .
С ед а н ,  гр .  (Ф р а н ц и я )  —  5 4 6 .
С еп т ем в р и ,  г р .  ( в ж  С а р а н б е й )



С и м е о н о в г р а д ,  г р .  (в ж  Т ъ р н о в о  С ей м ен )
С л и в е н ,  гр .  —  3 3 4 ,  4 4 3 ,  5 3 1 ,  5 3 4 ,  5 3 5 ,  5 3 6 ,  5 4 2 .
С л и в е н с к о  —  5 3 5 .
С о ф и й с к и  о к р ъ г  —  4 4 0 .
С о ф и я ,  г р .  —  2 5 ,  2 7 ,  3 3 ,  3 4 ,  4 5 ,  4 7 ,  4 8 ,  5 1 ,  6 4 ,  6 5 ,  6 7 ,  6 8 ,  7 0 ,  
7 2 ,  8 3 ,  9 0 ,  9 2 ,  9 3 .  9 4 ,  9 5 ,  9 6 ,  9 7 ,  9 9 ,  10 2 ,  10 4 ,  1 0 8 ,  П О ,  1 1 1 ,  1 1 4 ,  
1 1 9 ,  125 ,  1 2 6 ,  12 9 ,  1 3 6 ,  1 3 7 ,  1 3 8 ,  1 3 9 ,  14 0 ,  1 4 4 ,  1 6 5 ,  1 6 7 ,  1 6 8 ,  16 9 ,  
1 7 0 ,  1 7 2 ,  1 7 4 ,  17 8 ,  1 7 9 ,  18 0 ,  1 8 1 ,  18 7 ,  18 8 ,  1 8 9 ,  1 9 0 ,  1 9 1 ,  19 2 ,  
1 9 8 ,  2 0 0 ,  2 0 3 ,  2 0 7 ,  2 1 2 ,  2 1 9 ,  2 2 4 ,  2 2 9 ,  2 3 0 ,  2 3 1 ,  2 3 5 ,  2 4 0 , 2 4 1 , 2 4 2 ,  
2 5 1 , 2 5 4 ,  2 6 1 ,  2 6 5 ,  2 7 7 ,  2 8 0 ,  2 8 5 ,  2 8 6 ,  2 8 8 ,  2 9 1 , 2 9 2 , 2 9 8 ,  2 9 9 ,  3 0 2 ,  
3 0 5 ,  3 0 6 ,  3 1 2 ,  3 1 8 ,  3 1 9 ,  3 2 0 ,  3 5 1 ,  3 5 6 ,  3 8 5 ,  3 8 7 ,  3 8 9 ,  3 9 2 ,  3 9 5 ,
4 0 3 ,  4 0 6 ,  4 0 7 ,  4 1 0 ,  4 1 3 ,  4 2 3 ,  4 3 7 ,  4 4 1 ,  4 4 4 ,  4 4 6 ,  4 9 6 ,  5 0 1 ,  5 0 8 ,
5 0 9 ,  5 3 6 ,  5 4 3 ,  5 4 4 ,  5 5 6 ,  5 5 7 ,  5 5 8 ,  5 6 0 ,  5 6 1 ,  5 6 2 ,  5 6 3 ,  5 6 4 ,  5 6 5 ,
5 6 9 ,  5 7 0 ,  5 7 1 ,  5 7 3 .
С т а л и й с к а  м а х а л а ,  с. ( М и х а й л о в г р а д с к и  о к р ъ г )  —  5 4 0 .
С т а н к е  Д и м и т р о в ,  гр .  ( в ж  Д у п н и ц а )
С т а р а  З а г о р а ,  г р .  —  2 3 ,  1 0 4 ,  125 ,  5 3 3 ,  5 3 6 ,  5 4 0 ,  5 4 2 .  
С т а р о з а г о р с к о  —  5 1 1 .
С т о к х о л м ,  г р .  (Ш в е ц и я )  —  5 4 6 .
С т р а с б у р г ,  г р .  ( Ф р а н ц и я )  —  3 0 0 .
С ъ р б и я  —  1 2 6 ,  12 7 ,  5 0 3 .

Татар Пазарджик, гр. (дн. Пазарджик) —. 536.
Тесалия, историко-геогр. област (Гърция) — 547.
Тича, с. (Сливенски окръг) — 146.
Толбухин, гр. (вж Добрич)
Тракия — 547.
Трентино-алто-адидже, автономна област (Италия) — 513. 
Турция — 29, 42, 375.
Търново, гр. (дн. Велико Търново) — 536, 541.
Търново Сеймен, с. (дн. Симеоновград) — 540.

Уелс — 517.
Унгария — 390, 411, 520, 527, 555, 556.

Финландия — 520, 527, 547.
Франция — 120, 131, 412, 461, 468, 474, 514, 517, 520, 521, 525 
527, 545, 547, 548, 566.

Хамбург, гр. (ФРГ) — 514.
Хасковско — 511.
Холандия — 517.

Цюрих, гр. (Швейцария) — 551.

Червен бряг, гара (дн. град) — 530, 539.
Черна гора — 513.
Чирпанско — 511.
Чокоба, с., Сливенски окръг — 535.

Швейцария — 120, 131, 521, 566.



Ш в е ц и я  —  5 1 7 ,  5 4 7 .
Ш о т л а н д и я  —  5 1 7 .
Ш у м е н ,  г р .  —  2 3 ,  3 3 2 ,  5 3 0 ,  5 3 1 ,  5 3 6 ,  5 3 9 ,  5 4 1 .

Ю ж н а  Б ъ л г а р и я  —  3 8 .

Я м б о л ,  г р .  —  5 3 6 ,  5 4 0 ,  5 4 2 .
Я п о н и я  —  3 7 9 .

B a s e l  —  в ж  Б а з е л .

W ie n  —  в ж  В и е н а .

Z ü r i c h  —  в ж  Ц ю р и х .



ДАТИ
ОТ ЖИВОТА И ДЕЙНОСТТА 

НА ГЕОРГИ ДИМИТРОВ*

май 1916 — април 1917

1916

Май, 1 В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  11, п у б л и к у в а  
София с т а т и я т а  н а  Г .  Д и м и т р о в  « Р а б о т н и ч е с к и т е  с и н 

д и к а т и  п р е з  в р е м е  на в о й н а т а » ,  в к о я т о  а в т о р ъ т  
а н а л и з и р а  о р г а н и з а ц и о н н о т о  с ъ с т о я н и е  н а  с и н 
д и к а т и т е  с л е д  м о б и л и з а ц и я т а  и д а в а  п о л о ж и 
т е л н а  о ц е н к а  н а  т я х н а т а  д е й н о с т .

П р о и з н а с я  реч в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  по  
с л у ч а й  п р а з н и к а  на  т р у д а  П ъ р в и  м а й ,  в к о я т о  
о б р ъ щ а  в н и м а н и е  н а  в л о ш е н и т е  у с л о в и я  на  ж и 
в о т  н а  р а б о т н и ч е с к а т а  к л а с а ,  с ъ з д а д е н и  о т  в о е н 
н о т о  п о л о ж е н и е .  П р о ч и т а  и з л о ж е н и е  о т  и м е т о  
на  с о ф и й с к и т е  р а б о т н и ц и  и р а б о т н и ч к и ,  в к о е т о  
се  н а с т о я в а  О б щ и н с к и я т  с ъ в е т  д а  в з е м е  р а д и к а л 
ни м е р к и  з а  о с и г у р я в а н е  п р е х р а н а т а  на  н а с е 
л е н и е т о ,  з а  р е д о в н о  п о д п о м а г а н е  на  н у ж д а е щ и 
те се  в о й н и ш к и  и д р у г и  с е м е й с т в а ,  з а  с п а з в а н е  
на р а б о т н и ч е с к и т е  з а к о н и  и д р .

И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  по  п о 
в о д  н е р е д о в н о т о  и з п л а щ а н е  н а  п о м о щ и т е  з а  в о й 
н и ш к и т е  и б е д н и т е  с е м е й с т в а  и п р о т и в  с и с т е м а 
та н а  о ф и ц и а л н о  р а з г р а б в а н е  н а  о б щ и н с к и  м е с т а .

Май, 3 И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  п о  с а -  
София н и т а р н о т о  с ъ с т о я н и е  н а  с т о л и ц а т а  и з а  н е о б х о 

д и м о с т т а  о т  с т р о г  с а н и т а р е н  к о н т р о л  н а д  м а 
г а з и н и т е  з а  х р а н и т е л н и  с т о к и  и з а в е д е н и я т а  з а  
о б щ е с т в е н о  х р а н е н е .

П р е д л а г а  д а  се  р а з ш и р я т  о б щ и н с к и т е  т р а п е з а р и и  
з а  б е д н и  д е ц а .



И з б р а н  е в о б щ и н с к а  к о м и с и я  з а  п р о у ч в а н е  
в ъ п р о с а  з а  б е з п л а т н и т е  о б щ и н с к и  т р а п е з а р и и .

В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  13, п у б л и к у в а  
с т а т и я т а  н а  Г. Д и м и т р о в  « Н а р о д н а т а  п р е х р а н а » ,  
в к о я т о  а в т о р ъ т  п о с о ч в а  н е о б х о д и м о с т т а  о т  с ъ з 
д а в а н е  н а  ц я л о с т н а  с и с т е м а  по  п р е х р а н а т а  ч р е з  
к о н ф и с к а ц и я  н а  х р а н и т е л н и т е  п р о д у к т и  и д р у 
ги п р е д м е т и  о т  п ъ р в а  н е о б х о д и м о с т  и т я х н о т о  
р а з п р е д е л е н и е  о т  ц е н т р а л е н  п а р л а м е н т а р е н  и н 
ст и т у т .

М а й ,  5  П р о и з н а с я  реч  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т ,  в 
С о ф и я  к о я т о  к р и т и к у в а  с ъ щ е с т в у в а щ а т а  д ъ р ж а в н а  и 

о б щ и н с к а  о р г а н и з а ц и я  н а  п р е х р а н а т а .  О т  и м ет о  
н а  Б Р С Д П  (т. с . )  п р а в и  к о н к р е т н и  п р е д л о ж е н и я  
С о ф и й с к а т а  о б щ и н а  д а  с ъ з д а д е  с о б с т в е н а  о р г а 
н и з а ц и я  по  п р е х р а н а т а  н а  с т о л и ч н о т о  н а с е л е н и е ,  
а П о с т о я н н о т о  п р и с ъ с т в и е  д а  п о и с к а  п о  н а д л е ж 
н и я  р е д  и з м е н е н и е  н а  З а к о н а  з а  г р а д с к и т е  о б 
щ и н и  в о н и я  н е г о в и  п у н к т о в е ,  к о и т о  о г р а н и ч а 
в а т  б ю д ж е т н а т а  и а д м и н и с т р а т и в н а т а  а в т о н о м и я  
н а  о б щ и н а т а .

М а й ,  8  И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  з а  п о -  
С о ф и я  р а ц и о н а л н а  о р г а н и з а ц и я  н а  п р е х р а н а т а  на  с т о 

л и ц а т а  п р е з  в р е м е  н а  в о й н а т а .  Н а с т о я в а  д а  се  
и з и с к а  и з м е н е н и е т о  на  З а к о н а  з а  о б щ е с т в е н а  
п р е д в и д л и в о с т ,  к о е т о  щ е  д а д е  в ъ з м о ж н о с т  д а  се  
и з з е м а т  х р а н и т е л н и т е  п р о д у к т и  и п р е д м е т и т е  о т  
п ъ р в а  н е о б х о д и м о с т  о т  ч а с т н а т а  т ъ р г о в и я  от  
с т р а н а  н а  г р а д с к и т е  о б щ и н и .

М а й ,  10  О т п р а в я  п и т а н е  к ъ м  П о с т о я н н о т о  п р и с ъ с т в и е  
С о ф и я  н а  С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  п о  п о в о д  р е к в и 

з и р а н е т о  па у ч и л и щ н и  с г р а д и  з а  н у ж д и т е  н а  
а р м и я т а .

П р а в и  п р е д л о ж е н и е  С о ф и й с к а т а  о б щ и н а  д а  п о е 
м е  е к с п л о а т а ц и я т а  н а  т р а м в а и т е .

М а й ,  2 6  В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  3 2 ,  п у б л и к у в а  
С о ф и я  н е к р о л о г  и с ъ б о л е з н о в а т е л н а  т е л е г р а м а  на  

Б Р С Д П  (т. с . )  и О Р С С  въ в  в р ъ з к а  с ъ с  с м ъ р т т а  
на в и д н и я  у н г а р с к и  п а р т и е н  д е е ц  К а р л  Т е с а р с ,  
п о д п и с а н а  з а  О Р С С  о т  Г . Д и м и т р о в .

М а й ,  2 7  В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  3 3 ,  п у б л и к у в а  
С о ф и я  р е ш е н и е  на  Ц е н т р а л н а т а  с и н д и к а л н а  к о м и с и я ,  

п о д п и с а н о  о т  Г . Д и м и т р о в ,  с  к о е т о  м . ю н и  се  
о б я в я в а  з а  а г и т а ц и о н е н  м е с е ц  з а  п р и в л и ч а н е  н а  
н о в и  ч л е н о в е  в п р о ф е с и о н а л н и т е  с ъ ю з и .



Ю н и ,  1 
С о ф и я

Ю н и ,  7 
С о ф и я

Ю н и ,  2 3  
С о ф и я

Ю н и ,  2 8  
С о ф и я

Ю л и ,  4 
С о ф и я

Ю л и ,  6  
С о ф и я

Ю л и ,  10  
С о ф и я

К а т о  н а р о д е н  п р е д с т а в и т е л  у ч а с т в у в а  в д е л е г а 
ц и я  н а  Т р а н с п о р т н и я  с ъ ю з ,  к о я т о  п о д н а с я  на  
м и н и с т ъ р а  н а  ж е л е з н и ц и т е ,  п о щ и т е  и т е л е г р а 
ф и т е  и з л о ж е н и е  з а  п о л о ж е н и е т о  на  ж е л е з н и ч а р и 
т е  и т е л е г р а ф о - п о щ е н с к и т е  с л у ж е щ и  и и з т ъ к в а  
н е о б х о д и м о с т т а  д а  им се  д а д е  д о б а в ъ ч н о  в ъ з н а 
г р а ж д е н и е  п о р а д и  с к ъ п о т и я т а .

В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  4 1 ,  п у б л и к у в а  
с ъ о б щ е н и е ,  п о д п и с а н о  о т  Г. Д и м и т р о в ,  з а  о р 
г а н и з и р а н а т а  о т  О Р С С  а н к е т а  з а  н а д н и ц и т е ,  
р а б о т н о т о  в р е м е  и б е з р а б о т и ц а т а ,  з а  д а  се  у с т а 
н о в я т  п р о м е н и т е ,  н а л о ж е н и  о т  в о й н а т а  в п о л о ж е 
н и ет о  н а  р а б о т н и ц и т е  о т  в си ч к и  п р о ф е с и и .

П р а в и  и з я в л е н и е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в ет  
о т  и м ет о  на  о б щ и н с к а т а  г р у п а  н а  Б Р С Д П  (т. с . ) ,  
в к о е т о  п р о т е с т и р а  с р е щ у  у ч а с т и е т о  на  С о ф и й 
с к а т а  о б щ и н а  в п о с р е щ а н е т о  н а  д е п у т а т и  от  
г е р м а н с к и я  Р а й х с т а г  и а н г а ж и р а н е т о  н а  о б щ и н 
ски  с р е д с т в а  з а  т а з и  ц е л .

О т п р а в я  з а п и т в а н е  д о  м и н и с т ъ р - п р е д с е д а т е л я  и 
м и н и с т ъ р а  н а  в ъ т р е ш н и т е  р а б о т и  и н а р о д н о т о  
з д р а в е  з а  м е р к и т е ,  к о и т о  п р а в и т е л с т в о т о  см я т а  
д а  п р е д п р и е м е  п о  п о в о д  н а р у ш а в а н е т о  на  З а к о 
н а  з а  п о д п о м а г а н е  н а  в о й н и ш к и т е  с е м е й с т в а  и 
з а  о с и г у р я в а н е  п р е х р а н а т а  на  в о й н и ш к и т е  и 
д р у г и т е  н у ж д а е щ и  с е  с е м е й с т в а .

П р а в и  п р е д л о ж е н и е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ 
в ет  з а  в к л ю ч в а н е  в д н е в н и я  р е д  н а  III р е д о в н а  
с е с и я  в ъ п р о с и т е  з а  о б щ и н с к и т е  п о м о щ и  н а  н у ж 
д а е щ и т е  се  в о й н и ш к и  с е м е й с т в а ,  з а  с а н и т а р н о т о  
с ъ с т о я н и е  н а  к р а й н и т е  к в а р т а л и  н а  с т о л и ц а т а ,  
з а  п о л о ж е н и е т о  н а  т р а м в а й н и я  п е р с о н а л  и з а  
н е р е д н о с т и т е  в о р г а н и з а ц и я т а  н а  п р е х р а н а т а .

П р о т е с т и р а  с р е щ у  у ч а с т и е т о  на  С о ф и й с к а т а  о б 
щ и н а  в п о с р е щ а н е т о  г е р м а н с к и т е  д е п у т а т и  и 
н а п р а в е н и т е  з а . т а з и  ц ел  р а з х о д и .

И з к а з в а  с е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  п о  д о к 
л а д  на  ф и н а н с о в а т а  к о м и с и я .

О т п р а в я  з а п и т в а н е  д о  м и н и с т ъ р - п р е д с е д а т е л я  и 
м и н и с т ъ р а  н а  т ъ р г о в и я т а ,  п р о м и ш л е н о с т т а  и т р у 
д а  з а  м е р к и т е ,  к о и т о  п р а в и т е л с т в о т о  с м я т а  д а  
п р е д п р и е м е  з а  т о ч н о т о  п р и л а г а н е  н а  З а к о н а  з а  
ж е н с к и я  и д е т с к и я  т р у д  и И н с п е к ц и я т а  на  т р у 
д а ,  к а к т о  и з а  о т н о ш е н и е т о  м у  к ъ м  п р е д л о ж е -



н и я т а  н а  п а р л а м е н т а р н а т а  г р у п а  на Б Р С Д П  (т. с . )  
з а  т я х н о т о  и з м е н е н и е  и д о п ъ л н е н и е .

П р а в и  п р е д л о ж е н и е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ 
в ет  д а  с е  з а п л а щ а  т р у д ъ т  на  в о е н н о п л е н н и ц и т е ,  
к о и т о  са  н а  р а б о т а  п р и  о б щ и н а т а .

Юли, 13 П р а в и  п р е д л о ж е н и е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ -  
София в ет  о б щ и н а т а  д а  з а с т а в и  Т р а м в а й н а т а  к о м п а н и я  

д а  с п а з в а  п о е м н и т е  у с л о в и я ,  з а  д а  с е  п о д о б р и  
т е х н и ч е с к о т о  с ъ с т о я н и е  н а  т р а м в а и т е  и п о л о ж е 
н и е т о  н а  т р а м в а й н и я  п е р с о н а л .

И з б р а н  е з а  ч л ен  на  о б щ и н с к а  к о м и с и я ,  к о я т о  
д а  п р о в е д е  а н к е т а  по « у р е д б а т а  и е к с п л о а т а ц и я 
та на  т р а м в а и т е » .

Юли, 14 О т п р а в я  п и т а н е  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  д о  м и н и -  
София ст ъ р а  н а  ф и н а н с и т е  и м и н и с т ъ р а  на  т ъ р г о в и я т а ,  

п р о м и ш л е н о с т т а  и т р у д а  във в р ъ з к а  с  н е о б х о 
д и м о с т т а  о т  с п е ц и а л е н  з а к о н о п р о е к т ,  к о й т о  д а  
з а д ъ л ж и  ч а с т н и т е  п р е д п р и я т и я ,  ф у н к ц и о н и р а щ и  
п р е з  в р е м е  на  в о й н а т а ,  д а  п л а щ а т  з а п л а т и  н а  
св о и т е  м о б и л и з и р а н и  р а б о т н и ц и  и с л у ж е щ и .

Юли, 17 П р а в и  п р е д л о ж е н и е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ -  
София в ет  д а  с е  в з е м а т  м е р к и  з а  п р е к р а т я в а н е  р а з г р а б 

в а н е т о  на  С о ф и й с к а т а  м ер а .

В и з к а з в а н е  п р е д  С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  
к р и т и к у в а  П о с т о я н н о т о  п р и с ъ с т в и е ,  к о е т о  б е з  
р е ш е н и е  н а  с ъ в е т а  е  с п р я л о  р а з д а в а н е т о  н а  п о 
м о щ и т е  з а  в о й н и ш к и т е  и д р у г и  н у ж д а е щ и  с е  с е 
м е й с т в а  и н а с т о я в а  п о м о щ и т е  д а  се  и з п л а щ а т  д о  
к р а я  н а  в о й н а т а .

Юли, 21 П р о и з н а с я  реч в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  п р и  о б с ъ ж -  
София д а н е  н а  « Д о б а в ъ ч н о т о  в ъ з н а г р а ж д е н и е  к ъ м  з а п 

л а т и т е  н а  ч и н о в н и ц и т е  и р а б о т н и ц и т е » ,  в к о я т о  
н а с т о я в а  д а  с е  д а д е  д о б а в ъ ч н о  в ъ з н а г р а ж д е н и е  
на  в си ч к и  н и с к о п л а т е н и  ч и н о в н и ц и  и р а б о т н и 
ц и ,  в к л ю ч и т е л н о  и н а  т е з и  п р и  и з б о р н и т е  у ч р е ж 
д е н и я .  П р о т е с т и р а  с р е щ у  с у с п е н д и р а н е т о  на р а б о т 
н и ч е с к и т е  з а к о н и  о т  с т р а н а  н а  к а п и т а л и с т и т е .

Юли, 28 В н а с я  п р е д л о ж е н и е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  
София о т  и м ет о  на  о б щ и н с к а т а  г р у п а  н а  Б Р С Д П  (т. с . )  

з а  д о б а в ъ ч н о  в ъ з н а г р а ж д е н и е  н а  р а б о т н и ц и т е  и 
с л у ж е щ и т е  к ъ м  С о ф и й с к а т а  о б щ и н а .

Август, 1 О т п р а в я  п и т а н е  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  о т  и м ет о  
София н а  п а р л а м е н т а р н а т а  г р у п а  н а  Б Р С Д П  (т. с . )  д о  

м и н и с т ъ р - п р е д с е д а т е л я  във в р ъ з к а  с  л о ш о т о  к а -



ч еств о  н а  х л я б а  и н е о б х о д и м о с т т а  о т  м ер к и  за  
п о д о б р я в а н е т о  м у .

А в г у с т ,  2  И з к а з в а  с е  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  по  п о в о д  п и -  
С о ф и я  т а н е т о  на  п а р л а м е н т а р н а т а  г р у п а  н а  Б Р С Д П  

(т. с . )  о т  1 авг .  1 9 1 6  з а  л о ш о т о  к а ч е с т в о  н а  х л я 
б а  в С оф и я  и н а с т о я в а  з а  н е з а б а в е н  о т г о в о р  о т  
ст р а н а  н а  м и н и с т ъ р - п р е д с е д а т е л я .

А в г у с т ,  7 П р о и з н а с я  реч в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  п о  чл. 3 
С о ф и я  о т  З а к о н а  з а  и з в ъ н р е д н и я  с в р ъ х с м е т е н  к р е д и т  

з а  п о с р е щ а н е  р а з х о д и т е  по  в о й н а т а  и г а р а н т и р а н е  
с ъ щ е с т в у в а н е т о  на в о й н и ш к и т е  с е м е й с т в а ,  в 
к о я т о  п о с о ч в а ,  ч е  з а к о н ъ т  н е  о с и г у р я в а  м а т е 
р и а л н а т а  и з д р ъ ж к а  на т е з и  с е м е й с т в а ,  тъй к а т о  
п о м о щ и т е  н е  с е  и з п л а щ а т  р е д о в н о  и се  д о п у с к а т  
з л о у п о т р е б и  п р и  о п р е д е л я н е  н а  т е х н и я  р а з м е р .  
П р е д л а г а  д а  с е  у в е л и ч а т  п о м о щ и т е  н а  в о й н и ш 
к и т е  се м е й с т в а  и се  о т п у с н а т  п о м о щ и  и на  н у ж 
д а е щ и т е  се  н е в о й н и ш к и  се м ей с т в а .

П р а в и  к о н к р е т н и  п р е д л о ж е н и я  в Н а р о д н о т о  с ъ б 
р а н и е  о т  и м ет о  н а  п а р л а м е н т а р н а т а  г р у п а  на  
Б Р С Д П  (т. с . )  по  з а к о н о п р о е к т а  з а  и з в ъ н р е д н и я  
св р ъ х см е т е н  в о е н е н  к р е д и т  з а  п о д п о м а г а н е  на  
в о й н и ш к и т е  и н у ж д а е щ и т е  се  н е в о й н и ш к и  с е 
м ей с т в а .

И з к а з в а  се  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  по  п о в о д  п и 
т а н е т о  си към  м и н и с т ъ р - п р е д с е д а т е л я  о т  1 авг.  
1916  з а  л о ш о т о  к а ч ес т в о  п а  х л я б а  и н а с т о я в а  за  
о т г о в о р  по м е р к и т е ,  к о и т о  п р а в и т е л с т в о т о  е в з е 
л о  по п о с т а в е н и я  в ъ п р о с .

А в г у с т ,  13 У ч а с т в у в а  в р е в и з и я  на ф у р н и т е  в III г р а д с к а  
С о ф и я  ч а ст  н а  ст о л и ц а т а  к ато  ч л ен  на о б щ и н с к а т а  р е 

в и з и о н н а  к о м и с и я .

А в г у с т ,  15 О т п р а в я  п и т а н е  д о  м и н и с т ъ р а  на т ъ р г о в и я т а ,  
С о ф и я  п р о м и ш л е н о с т т а  и т р у д а  и д о  м и н и с т ъ р а  на  ф и 

н а н с и т е  по п о в о д  н а р у ш а в а н е т о  о т  с т р а н а  на  
Д и р е к ц и я т а  н а  м и н а  « П е р н и к »  на  ч л .  3  о т  З а 
к о н а  з а  б ю д ж е т а ,  к о й т о  у р е ж д а  д о б а в ъ ч н о т о  
в ъ з н а г р а ж д е н и е  н а  д ъ р ж а в н и т е  с л у ж и т е л и  и 
р а б о т н и ц и .  Н а с т о я в а  д а  с е  и з п л а щ а  д о б а в ъ ч н о  
в ъ з н а г р а ж д е н и е  н е  с а м о  н а  с л у ж и т е л и т е ,  но  и 
па р а б о т н и ц и т е  о т  м и н а т а ,  в к л ю ч и т е л н о  и на  
т ези  р а б о т н и ц и ,  к о и т о  са п р и н у д е н и  д а  ж и в е я т  
д а л е ч  о т  се м е й с т в а т а  си.

А в г у с т ,  16  О т п р а в я  п и т а н е  д о  м и н и с т ъ р а  на  в о й н а т а  з а  п о -  
С о ф и я  л о ж е н и е т о  на р а б о т н и ц и т е  във В о е н н и я  а р с е н а л .



А в г у с т ,  1 7  Р а з в и в а  п и т а н е т о  си  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  о т  
С о ф и я  1 а в г .  1 9 1 6  д о  м и н и с т ъ р - п р е д с е д а т е л я  о т н о с н о  

л о ш о т о  к а ч е с т в о  н а  х л я б а .

И з к а з в а  се  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  и и з р а з я в а  
н е д о в о л с т в о  о т  о т г о в о р а  н а  м и н и с т ъ р - п р е д с е д а 
т е л я  п о  п и т а н е т о  о т н о с н о  л о ш о т о  к а ч е с т в о  н а  
х л я б а  в с т о л и ц а т а  и  ц я л а т а  ст р а н а .

А в г у с т ,  1 8  П р о ч и т а  п р о т е с т н а  д е к л а р а ц и я  в Н а р о д н о т о  с ъ б -  
С о ф и я  р а н и е  о т  и м ет о  н а  п а р л а м е н т а р н а т а  г р у п а  н а  

Б Р С Д П  (т. с . ) ,  в к о я т о  с е  м о т и в и р а  о т к а з ъ т  й 
д а  у ч а с т в у в а  с ъ с  св о й  п р е д с т а в и т е л  в К о м и т е т а  
з а  с т о п а н с к и  г р и ж и  и  о б щ е с т в е н а  п р е д в и д л и в о с т .

И з к а з в а  с е  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  по о т г о в о р а  
н а  м и н и с т ъ р а  н а  ф и н а н с и т е  з а  д о б а в ъ ч н и т е  в ъ з 
н а г р а ж д е н и я  н а  р а б о т н и ц и т е  о т  м и н а  « П е р н и к »  
и н а с т о я в а  д а  с е  д а в а  д о б а в ъ ч н о  в ъ з н а г р а ж д е н и е  
и н а  д ъ р ж а в н и т е  с л у ж и т е л и  и р а б о т н и ц и ,  к о и т о  
п о  н е з а в и с е щ и  о т  т я х  п р и ч и н и  са  н а  р а б о т а  д а 
л е ч  о т  се м е й с т в а т а  си .

А в г у с т ,  3 1  В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  107 ,  п у б л и к у в а  
С о ф и я  п о д п и с а н о  о т  Г. Д и м и т р о в  у к а з а н и е  н а  С и н д и 

к а л н и я  к о м и т е т  д о  м е с т н и т е  с и н д и к а л н и ; к о м и 
т ети  и с е к ц и о н н и т е  н а с т о я т е л с т в а  д а  в з е м а т  м е р 
ки з а  н а м и р а н е  н а  п о д х о д я щ и  з а м е с т н и ц и  н а  
с и н д и к а л н и т е  ф у н к ц и о н е р и ,  п о д л е ж а щ и  н а  м о 
б и л и з а ц и я .

С е п т е м в р и ,  4  В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  110 ,  п у б л и к у в а  
С о ф и я  а п ел  н а  С е к р е т а р и а т а  н а  О Р С С , п о д п и с а н  от  

Г . Д и м и т р о в ,  към  с и н д и к а л н и т е  ч л е н о в е  и с ъ ч у в 
ст в ен и ц и  з а  п о п ъ л в а н е  на  ф о н д а з а  б е з р а б о т н и т е .

С е п т е м в р и ,  19  И з к а з в а  с е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  п о  п о -  
С о ф и я  в о д  в р е м е н н о т о  и з з е м в а н е  о т  с т р а н а  н а  о б щ и 

н а т а  е к с п л о а т а ц и я т а  н а  т р а м в а и т е  и о с в е т л е н и е 
то  о т  б е л г и й с к а т а  к о м п а н и я  и н а с т о я в а  з а  т я х 
н о т о  м у н и ц и п а л и з и р а н е .

П р а в и  п р е д л о ж е н и е  д а  се  в к л ю ч а т  в д н е в н и я  р е д  
на  IV  р е д о в н а  с е с и я  н а  съ в е т а  в ъ п р о с и т е  з а  п р о 
д о в о л с т в и е т о  на  г р а д а ,  п о д о б р я в а н е  с ъ с т о я н и е т о  
на к р а й н и т е  к в а р т а л и ,  м е р к и  п о  п р и л а г а н е  на  
З а к о н а  з а  з а д ъ л ж и т е л н о т о  о с н о в н о  о б р а з о в а н и е  
и з а  с ъ с т о я н и е т о  н а  о б щ и н с к и т е  ф и н а н с и  и и м о 
ти п р е з  в р е м е  н а  в о й н а т а .

И з к а з в а  се  п о  д о п ъ л н и т е л н и я  б ю д ж е т  з а  д о б а 
в ъ ч н о т о  в ъ з н а г р а ж д е н и е  н а  о б щ и н с к и т е  с л у ж и 
тел и  и н а с т о я в а  д а  с е  у в е л и ч а т  д о б а в к и т е  на
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н и с к о п л а т е н и т е  и и з в ъ н щ а т н и  с л у ж и т е л и  и р а 
б о т н и ц и .

Септември, 21 И з к а з в а  с е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  по  ж и »  
София л и щ н и я  в ъ п р о с .  П р е д л а г а  о б щ и н а т а  ч р е з  с в о е 

то  Б ю р о  з а  с о ц и а л н и  г р и ж и  д а  з а б р а н и  н а  д о 
м о п р и т е ж а т е л и т е  във в о е н н о в р е м е н н и  у с л о в и я  
д а  у в е л и ч а в а т  н а е м и т е  и и з х в ъ р л я т  н а е м а т е л и т е  
на  у л и ц а т а .

Септември, 25 И з б р а н  е о т  С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  з а  член  
София н а  к о м и с и я т а  по  о т ч у ж д а в а н е  н а  м е л н и ц а т а  

« В а й с »  и на  к в а р т и р н а т а  к о м и с и я .

Септември, 27 И з к а з в а  с е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  п о  б л а -  
София г о у с т р о я в а н е т о  и х и г и е н и з и р а н е т о  н а  к р а й н и т е  

к в а р т а л и .

И з б р а н  е з а  ч л ен  на о б щ и н с к а  к о м и с и я  за  п р о 
у ч в а н е  с ъ с т о я н и е т о  на к р а й н и т е  к в а р т а л и .

П р о и з н а с я  р еч  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  по  
п о в о д  н а р у ш а в а н е т о  на  З а к о н а  з а  з а д ъ л ж и т е л н о т о  
о с н о в н о  о б р а з о в а н и е .  О т  и м е т о  н а  о б щ и н с к а т а  
г р у п а  на Б Р С Д П  (т. с . )  в н а с я  к о н к р е т н и  п р е д л о 
ж е н и я  за  м е р к и т е ,  к о и т о  с ъ в е т ъ т  с л е д в а  д а  п р е д 
п р и е м е  з а  с п а з в а н е  на з а к о н а .

Септември, 29 П р а в и  п р е д л о ж е н и я  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ -  
София в е т  з а  н а ч и н а ,  п о  к о й т о  с л е д в а  д а  с е  с а н к ц и о 

н и р а  и з з е м в а н е т о  на  т р а м в а и т е  и о с в е т л е н и е т о  
о т  с т р а н а  на о б щ и н а т а  и във в р ъ з к а  с  П р а в и л 
н и к а  за  о т н о ш е н и я т а  м е ж д у  п р е д п р и е м а ч и т е  и 
р а б о т н и ц и т е  в о б щ и н с к и т е  п р е д п р и я т и я .

Октомври, 2 П р е д л а г а  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  д а  се  
София у д ъ л ж и  с е с и я т а ,  з а  д а  с е  о б с ъ д я т  в ъ п р о с и т е  за  

п р о д о в о л с т в и е т о  на  г р а д а  въ в  в р ъ з к а  с  н о в и я  
З а к о н  з а  о б щ е с т в е н а  п р е д в и д л и в о с т ,  з а  с ъ с т о я 
н и е т о  на о б щ и н с к и т е  ф и н а н с и  и и м о т и  и за  р а 
ст я щ а т а  с м ъ р т н о с т  п р и  в о е н н о в р е м е н н и т е  у с л о в и я .

О т п р а в я  п и т а н е  към  П о с т о я н н о т о  п р и с ъ с т в и е  на  
С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  въ в  в р ъ з к а  с  н е о б 
х о д и м о с т т а  о т  с ъ з д а в а н е  на о б щ и н с к а  б и б л и о т е к а .

И з б р а н  е з а  ч л е н  на к о м и с и я т а  п о  у р е ж д а н е  
с п о р о в е т е  м е ж д у  д о м о п р и т е ж а т е л и  и н а е м а т е л и .

П р а в и  п р е д л о ж е н и е  д а  се  в з е м а т  м ер к и  с р е щ у  
з а г р а б в а н е т о  н а  о б щ и н с к и  и м о т и .

Октомври, 30 П р о и з н а с я  р еч  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  по  
София п о в о д  н а м е р е н и е т о  н а  о б щ и н а т а  д а  и з з е м е  о к о н -



ч а т е л н о  е к с п л о а т а ц и я т а  на  т р а м в а и т е  и о с в е т 
л е н и е т о  в св о и  р ъ ц е .  О т  и м е т о  н а  о б щ и н с к а т а  
г р у п а  на  Б Р С Д П  (т. с . )  п р а в и  к о н к р е т н и  п р е д 
л о ж е н и я  з а  м у н и ц и п а л и з и р а н е т о  на  т р а м в а и т е  
и о с в е т л е н и е т о .
В н а с я  п и т а н е  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  към  м и н и с 
т ъ р - п р е д с е д а т е л я  з а  м е р к и т е  на  п р а в и т е л с т в о т о  
п о  с н а б д я в а н е т о  на  с т о л и ц а т а  с  х л я б .

Н о е м в р и ,  2  И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  з а  н е о б -  
С о ф и я  х о д и м о с т т а  о т  р а ц и о н а л н а  о р г а н и з а ц и я  на  е к с 

п л о а т а ц и я т а  на т р а м в а и т е  и о с в е т л е н и е т о  от  
с т р а н а  на  о б щ и н а т а .  Н а с т о я в а  д а  с е  п р и е м е  
П р а в и л н и к  з а  у р е ж д а н е  п о л о ж е н и е т о  н а  р а б о т 
н и ц и т е  о т  т р а м в а и т е  и о с в е т л е н и е т о .

Н о е м в р и ,  7  И з к а з в а  с е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  п о  т р е -  
С о ф и я  т и я  д о п ъ л н и т е л е н  б ю д ж е т  на С о ф и й с к а т а  о б щ и н а  

за  1 9 1 6 .  П р е д л а г а  п р и х о д и т е  о т  т р а м в а и т е  и о с 
в е т л е н и е т о  д а  се  и з р а з х о д в а т  з а  р а з ш и р я в а н е 
т о ,  п о д о б р я в а н е т о  и у с ъ в ъ р ш е н с т в у в а н е т о  на  
д в е т е  п р е д п р и я т и я .

В ъ з о б н о в я в а  п р е д л о ж е н и е т о  на  о б щ и н с к а т а  г р у 
па  на  Б Р С Д П  (т. с . )  о т  а п р и л с к а т а  с е с и я  з а  о с и 
г у р я в а н е  на  р е д о в н а  о б щ и н с к а  п о м о щ  на  в о й 
н и ш к и т е  и б е д н и т е  с е м е й с т в а .

П р а в и  п р е д л о ж е н и е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  
д а  с е  в н е с е  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  з а к о н о п р о е к т  
з а  и з м е н е н и е  н а  З а к о н а  з а  г р а д с к и т е  о б щ и н и  с  
о г л е д  д а  се  п р о к а р а  н а п ъ л н о  п р и н ц и п ъ т  з а  о б 
щ и н с к а  а в т о н о м и я .

Д е к е м в р и ,  6  П о д п и с в а  п р е д л о ж е н и е  на п а р л а м е н т а р н а т а  г р у -  
С о ф и я  па на  Б Р С Д П  (о) з а  д о п ъ л н е н и е  н а  чл . 3  о т  З а 

к о н а  з а  п о д п о м а г а н е  на  н у ж д а е щ и т е  се  в о й н и ш 
ки с е м е й с т в а  п о  в р е м е  н а  м о б и л и з а ц и я .

1917
Д н у а р и ,  1 5  П р а в и  п р е д л о ж е н и е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ -  

С о ф и я  в ет  П о с т о я н н о т о  п р и с ъ с т в и е  д а  н а п р а в и  и з л о 
ж е н и е  з а  с ъ с т о я н и е т о  на  о б щ и н с к и т е  с л у ж б и  
п р е д и  о б с ъ ж д а н е т о  на б ю д ж е т а  на  о б щ и н а т а  за  
1918 .

И з б р а н  е за  ч л ен  на  о б щ и н с к а т а  б ю д ж е т н а  к о 
м и с и я .

Я н у а р и ,  1 7  И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  з а  н е -  
С о ф и я  р е д н о с т и т е  п р и  с н а б д я в а н е т о  на с т о л и ц а т а  с м е с о .



Я н у а р и ,  2 2  
С о ф и я

Я н у а р и ,  2 9  
С о ф и я

Ф е в р у а р и ,  1 
С о ф и я

Ф е в р у а р и ,  5  
С о ф и я

Ф е в р у а р и ,  6  
С о ф и я

Ф е в р у а р и ,  ( 9 )  
С о ф и я

И з б р а н  е о т  С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  за  член  
на  К о м и с и я т а  по  с ъ с т а в я н е  на  н а б о р н и т е  с п и с ъ 
ц и .  П р а в и  в ъ з р а ж е н и е  по  п о в о д  и з б и р а н е т о  м у  
в к о м и с и я т а .

П р о т е с т и р а  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  с р е щ у  
с и с т е м а т и ч е с к о т о  ф а л ш и ф и ц и р а н е  на о ф и ц и а л 
н и т е  с ъ к р а т е н и  п р о т о к о л и  на  с ъ в е т а ,  з а  д а  се  
п р и к р и я т  н е п р и м и р и м и т е  п р о т и в о р е ч и я  м е ж д у  
Б Р С Д П  (т. с . )  и б у р ж о а з н и т е  п а р т и и  п о  о б с ъ ж 
д а н и т е  в ъ п р о с и .

О т п р а в я  п и т а н е  к ъ м  П о с т о я н н о т о  п р и с ъ с т в и е  
на С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  з а  м е р к и т е ,  к о и то  
в ъ з н а м е р я в а  д а  в з е м е  з а  с н а б д я в а н е т о  на  с т о л и 
ц а та  с  м ес о .

Н а с т о я в а  д а  б ъ д е  о с в о б о д е н  о т  у ч а с т и е  в т ъ р ж -  
н а т а  к о м и с и я .  О с т а в к а т а  м у  е п р и е т а .

П р о и з н а с я  р еч  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  п о  
п р и х о д н о - р а з х о д н и я  б ю д ж е т  на  о б щ и н а т а  за  
1917 . К р и т и к у в а  д е й н о с т т а  на  П о с т о я н н о т о  п р и 
с ъ с т в и е  п р е з  и з т е к л а т а  г о д и н а  и се  о б я в я в а  п р о 
тив н о в и я  б ю д ж е т ,  и з г р а д е н  н а  п р и н ц и п и ,  к о и т о  
са  в п ъ л н о  п р о т и в о р е ч и е  с  ж и з н е н и т е  и н т е р е с и  
на  т р у д е щ и т е  с е  в с т о л и ц а т а .

И з к а з в а  с е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  по  б ю д 
ж е т о п р о е к т а  на о б щ и н а т а  з а  1917 .  П р а в и  п р е д 
л о ж е н и е  д а  с е  у в е л и ч а т  з а п л а т и т е  на  н и с к о п л а 
т е н и т е  о б щ и н с к и  с л у ж и т е л и ,  д а  се  в ъ в е д е  о б щ и н 
ск и  к о н т р о л  в ъ р х у  д е й н о с т т а  на б л а г о т в о р и т е л 
н и т е  д р у ж е с т в а ,  с у б с и д и р а н и  о т  о б щ и н а т а ,  д а  
се  п р е д в и д и  в б ю д ж е т а  д о б а в ъ ч н о  в ъ з н а г р а ж д е 
н и е  з а  у ч и т е л и т е  о т  п р о г и м н а з и и т е  и д р .

И з к а з в а  с е  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  п р о т и в  
о т п у с к а н е  на о б щ и н с к и  м е с т а  за  с т р о е ж  на  ч ер к в и  
и на н о в о с ъ з д а д е н и  б л а г о т в о р и т е л н и  д р у ж е с т в а .

И з б р а н  е  о т  С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  з а  ч л е н  
на к о м и с и я т а  п о  а н к е т и р а н е т о  на  т р а м в а и т е  и 
о с в е т л е н и е т о .

И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  п о  
с н а б д я в а н е т о  на  с т о л и ц а т а  с  в ъ г л и щ а  и д ъ р в а  и 
н а с т о я в а  з а  е н е р г и ч н и  м ер к и  о т  с т р а н а  на о б 
щ ин ата  за  п о д о б р я в а н е  с ъ с т о я н и е т о  на  о т о п л е 
н и е т о  в г р а д а .

Р е в и з и р а  к а то  член  на  о б щ и н с к а т а  с а н и т а р н а  
к о м и с и я  п р е д п р и я т и е т о  з а  в о е н н и  б о т у ш и  на  
М е ч к о н ев  и Р и б а р о в .



Февруари, 14 П р о и з н а с я  р еч  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  п р и  о б с ъ ж -  
София д а н е  на з а к о н о п р о е к т а  з а  б ю д ж е т а  н а  р а з н и т е  

ф о н д о в е  за  1 9 1 7 ,  в к о я т о  н а с т о я в а  д а  с е  и зм е н и  
З а к о н ъ т  з а  п е н с и и т е ,  д а  с е  в ъ в е д е  е ф и к а с н а  з а 
к о н о д а т е л н а  з а к р и л а  н а  р а б о т н и ч е с к и я  т р у д  и 
д а  с е  п р и е м е  З а к о н  з а  д ъ р ж а в н а  з а с т р а х о в к а  на  
р а б о т н и ц и т е .  П о д н о в я в а  и с к а н е т о  н а  п а р л а м е н 
т а р н а т а  г р у п а  н а  Б Р С Д П  (т. с . )  д а  б ъ д е  п о с т а 
в ен  на  д н е в е н  р е д  з а к о н о п р о е к т ъ т  за  за п л а т и т е  
н а  р а б о т н и ц и т е  о т  ч а с т н и т е  п р е д п р и я т и я  п р е з  
в р е м е  н а  в о й н а т а .

Февруари, 22 П р о и з н а с я  р еч  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е ,  в к о я т о  
София о б о с н о в а в а  в н е с е н и я  о т  п а р л а м е н т а р н а т а  г р у 

п а  н а  Б Р С Д П  (т. с . )  з а к о н о п р о е к т  з а  з а п л а т и т е  
на  р а б о т н и ц и т е  и с л у ж е щ и т е  о т  ч а ст н и т е  п р е д 
п р и я т и я  п р е з  в р е м е  н а  в о й н а т а .  Н а с т о я в а  д а  с е  
у в е л и ч а т  з а п л а т и т е  им , д а  се  у с т а н о в и  м и н и м а л 
на  з а п л а т а  з а  р а б о т н и ц и т е  в ч а ст н и т е  п р е д п р и я 
т и я ,  к о и т о  и з п ъ л н я в а т  о б щ е с т в е н и  и д ъ р ж а в н и  
п о р ъ ч к и ,  и д а  се  з а п а з я т  р а б о т н и т е  м еста  н а  м о 
б и л и з и р а н и т е  р а б о т н и ц и .

Февруари, 24 и 28 В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  2 5 0  и 2 5 2 ,  п у б -  
София л и к у в а  ст а т и я т а  на  Г. Д и м и т р о в  « З а  т р а й н и я  

м и р » ,  в к о я т о  а в т о р ъ т  р а з г л е ж д а  с в е т о в н а т а  в о й 
н а  к а то  р е з у л т а т  о т  и с т о р и ч е с к о т о  р а з в и т и е  на  
к а п и т а л и с т и ч е с к о т о  о б щ е с т в о .  П о д ч е р т а в а ,  че  
и м п е р и а л и с т и ч е с к а т а  в о й н а  щ е б ъ д е  п о с л е д в а н а  
о т  п о б е д о н о с н а  р е в о л ю ц и я  на  п р о л е т а р и а т а  и 
че м и р ъ т  е в ъ з м о ж е н  са м о  в у с л о в и я т а  на с о 
ц и а л и з м а .

Февруари, 26 В н а с я  п р е д л о ж е н и я  в С о ф и й с к и я  х и г и е н и ч е н  съ-  
София вет  за  о п а з в а н е  о б щ е с т в е н а т а  х и г и е н а  в с т о л и 

ц а т а  и п р е д о т в р а т я в а н е  п о я в я в а н е т о  и р а з п р о 
с т р а н е н и е т о  н а  е п и д е м и ч н и  з а б о л я в а н и я .

Март, 7 П р о и з н а с я  р еч  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  п о  з а к о н о -  
София п р о е к т а  з а  н а ем и т е ,  в к о я т о  н а с т о я в а  з а к о н ъ т  д а  

о б х в а н е  н е  с а м о  в о й н и ш к и т е ,  но  и в си ч к и  р а б о т 
н и ч е с к и  и д р у г и  б е д н и  с е м е й с т в а ,  ж и в е е щ и  
п о д  н а ем .  П о д ч е р т а в а  н е о б х о д и м о с т т а  д ъ р ж а в а т а  
д а  о к а ж е  к в а р т и р н а  п о м о щ  на  н у ж д а е щ и т е  се  
с е м е й с т в а ,  а н а п р а в е н и т е  у в е л и ч е н и я  на  н а ем а  
п р е з  в р е м е  на  в о й н а т а  д а  се  а н у л и р а т .

Март, 9 В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  2 6 0 ,  п у б л и к у в а  
София с т а т и я т а  на Г. Д и м и т р о в  « Н а е м и т е » ,  в к о я т о  се  

к р и т и к у в а  о г р а н и ч е н о с т т а  н а  п р и е т и я  на  п ъ р в о  
ч е т е н е  от Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  з а к о н о п р о е к т  з а



н а е м и т е ,  т ъ й  к а т о  с е  о т н а с я  с а м о  з а  с е м е й с т в а т а  
на в о е н н о с л у ж е щ и т е .

П и т а н е  от  в р а ч а н с к и т е  н а р о д н и  п р е д с т а в и т е л и  
Г е о р г и  Д и м и т р о в  и К а м е н  Т о ш ев  д о  м и н и с т ъ р а  
на  в о й н а т а  въ в  в р ъ з к а  с  к р а й н о  л о ш и т е  т р у д о в и  
у с л о в и я  на  ш и в а ш к и т е  р а б о т н и ч к и  о т  и н т е н д а н т 
с к а т а  р а б о т и л н и ц а  във В р а ц а .

М а р т ,  1 2  В . « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  2 6 2 ,  п у б л и к у в а  
С о ф и я  с т а т и я т а  н а  Г. Д и м и т р о в  « Р а б о т н и ч е с к о т о  з а к о 

н о д а т е л с т в о » ,  в к о я т о  а в т о р ъ т  р а з о б л и ч а в а  д е 
м а г о г и я т а  на  б у р ж о а з н и т е  п а р т и и  п о  о т н о ш е н и е  
за щ и т а т а  на р а б о т н и ч е с к и я  т р у д .

М а р т ,  2 1  П р о и з н а с я  р еч  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  по  з а к о н о -  
С о ф и я  п р о е к т а  з а  н а ем а  п р е з  в р е м е  на в о й н а т а ,  в к о я т о  

п о д н о в я в а  и с к а н и я т а  на  п а р л а м е н т а р н а т а  г р у 
п а  на Б Р С Д П  (т. с . )  з а  и з м е н е н и я  в з а к о н о п р о е к 
та в п о л з а  н а  б е з и м о т н и т е  н а е м а т е л и ,  к о и т о  п о 
н а с я т  т е ж е с т и т е  на  в о й н а т а .

М а р т ,  2 2  П р о и з н а с я  р еч  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е ,  в к о я т о  
С о ф и я  о б о с н о в а в а  п р е д л о ж е н и е т о  н а  п а р л а м е н т а р н а т а  

г р у п а  на Б Р С Д П  (т. с . )  п о  ч л ен  3 о т  З а к о н а  за  
п о д п о м а г а н е  на  н у ж д а е щ и т е  се  в о й н и ш к и  с е м е й 
ства от  с е л о т о  и г р а д а .  Н а с т о я в а  те д а  б ъ д а т  т р е 
т и р а н и  е д н а к в о  о т  з а к о н а ,  к а т о  се  п р а в и  р а з л и 
ка с а м о  з а  о н е з и ,  к о и т о  и м а т  с о б с т в е н о  ж и л и щ е .

П р е д л а г а  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  д а  се  в н ес е  
н е о т л о ж н о  на  в т о р о  ч ет ен е  з а к о н о п р о е к т ъ т  за  
за п л а т и т е  н а  р а б о т н и ц и т е  и с л у ж е щ и т е  в ч а с т 
н и те  з а в е д е н и я  и п р е д п р и я т и я .

И з к а з в а  се  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  з а  н е о б х о д и 
м о ст т а  з а к о н о п р о е к т ъ т  за  х и г и е н а т а  и б е з о п а с 
н о ст та  на  т р у д а  д а  се  г л а с у в а  на  п ъ р в о  ч ет ен е ,  
за  д а  м о ж е  д а  се  п р и е м е  п р е д и  з а к р и в а н е  на  с е 
си я т а .

М а р т ,  2 3  П р а в и  п р е д л о ж е н и я  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  по  
С о ф и я  з а к о н о п р о е к т а  з а  к о н т р о л  на  п а р н и т е  к о тл и  и 

р е з е р в о а р и т е .  Н а с т о я в а  д а  се  п о в д и г н е  д о л н а т а  
в ъ з р а с т о в а  г р а н и ц а  на о б с л у ж в а щ и я  п е р с о н а л ,  
д а  с е  н а м а л и  р а б о т н о т о  в р е м е  от  11 на  8  ч а с а ,  д а  
с е  д а в а  о б е з щ е т е н и е  н а  п о с т р а д а л и т е  р а б о т 
ни ц и  и л и  т е х н и т е  се м е й с т в а  и д р .

М а р т ,  2 5  П р а в и  к о н к р е т н и  п р е д л о ж е н и я  в Н а р о д н о т о  с ъ б -  
С о ф и я  р а н и е  п о  член  2 ,  6  и 7 от  з а к о н о п р о е к т а  з а  п о 

л о ж е н и е т о  и з а п л а т и т е  на р а б о т н и ц и т е  и с л у ж е -



щ и т е  в ч а ст н и т е  з а в е д е н и я  и п р е д п р и я т и я  п р е з  
в р е м е  на в о й н а т а .

П р о т е с т и р а  в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е ,  че з а к о н о 
п р о е к т ъ т  з а  п р и б а в к а  в З а к о н а  з а  у с т р о й с т в о т о  
н а  в ъ о р ъ ж е н и т е  си л и  на  ц а р с т в о т о  се  р а з г л е ж д а  
н а б ъ р з о  и в о т с ъ с т в и е  на в о е н н и я  м и н и с т ъ р .

А п р и л ,  1 И з п р а щ а  от  и м ет о  на  С и н д и к а л н и я  к о м и т е т  на  
С о ф и я  О Р С С  О к р ъ ж н о  №  4 2 6  д о  м ес т н и т е  с и н д и к а л н и  

к о м и си и  и п р о ф е с и о н а л н и т е  с е к ц и и ,  с  к о е т о  се  
у в е д о м я в а т  з а  п р и е м а н е т о  на  З а к о н  за  п о л о ж е 
н и ет о  и з а п л а т и т е  на  р а б о т н и ц и т е  и с л у ж е щ и т е  
в ч а ст н и т е  з а в е д е н и я  и п р е д п р и я т и я  п р е з  в р ем е  
на в о й н а т а  и се  д а в а т  у к а з а н и я  за  т я х н а т а  д е й 
н о с т  по  п р и л а г а н е т о  на з а к о н а .

А п р и л ,  3  И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  п р о т и в  
С о ф и я  и з м е н е н и я т а ,  в н е с е н и  в р е д о в н и я  б ю д ж е т  на  

о б щ и н а т а  о т  ст р а н а  на М и н и с т е р с т в о т о  на в ъ т 
р е ш н и т е  р а б о т и ,  с  к о ет о  се  н а к ъ р н я в а  б ю д ж е т 
н а та  о б щ и н с к а  а в т о н о м и я .

А п р и л ,  4  П р о и з н а с я  реч в Н а р о д н о т о  с ъ б р а н и е  п р и  г л а -  
С о ф и я  с у в а н е т о  на з а к о н о п р о е к т а  за  х и г и е н а т а  и б е з 

о п а с н о с т т а  на  т р у д а ,  в к о я т о  и з т ъ к в а ,  че з а к о н о 
п р о е к т ъ т  н е  о с и г у р я в а  з а к р и л а  на  р а б о т н и ч е с к и я  
т р у д ,  а е  с ъ о б р а з е н  с и н т е р е с и т е  н а  к а п и т а л и 
ст и те .  И з л а г а  и о б о с н о в а в а  п р е д л о ж е н и я т а  на  
п а р л а м е н т а р н а т а  г р у п а  на Б Р С Д П  (т. с . )  п о  з а 
к о н о п р о е к т а .

А п р и л ,  9  И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т .  П р е д -  
С о ф и я  л а г а  с у м и т е ,  п р е д в и д е н и  в д о п ъ л н и т е л н и я  б ю д 

ж е т  на  о б щ и н а т а ,  д а  се  и з р а з х о д в а т  з а  п о д п о м а 
г а н е  на  н у ж д а е щ и т е  се  с е м е й с т в а .  И з б р а н  е  в 
к о м и с и я ,  к о я т о  д а  и з д и р и  н о в и  и зт о ч н и ц и  на  
с р е д с т в а  з а  т а зи  ц е л .

А п р и л ,  1 0  В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  2 6 7 ,  п у б л и к у в а  
С о ф и я  ст а т и я т а  н а  Г. Д и м и т р о в  « З а к о н о п о л о ж е н и я т а  

з а  ед н а т а  п е т а » ,  в к о я т о  а в т о р ъ т  о б р ъ щ а  в н и м а 
н и е  на  н е п р а в и л н о т о  т ъ л к у в а н е  о т  н я к о и  и з п ъ л 
н и т е л н и  и к о н т р о л н и  о р г а н и  н а  З а к о н а  за  и з м е 
н е н и е  и д о п ъ л н е н и е  н а  в р е м е н н о т о  п о л о ж е н и е  
з а  п а р и ч н о т о  д о в о л с т в и е  на в о е н н о с л у ж е щ и т е  във  
в о е н н о  в р е м е  и на  З а к о н а  з а  и з м е н е н и е т о  и д о 
п ъ л н е н и е т о  м у  о т  1914  г . ,  к о й т о  п р е д в и ж д а  д н е в 
ни п а р и  в р а з м е р  н а  е д н а  п ет а  от  з а п л а т а т а  на  
д ъ р ж а в н и т е  с л у ж и т е л и  о т  ж е л е з н и ц и т е ,  п о щ и т е ,  
в о е н н и т е  а р с е н а л и  и П е р н и ш к а т а  м и н а ,  м о б и л и 
з и р а н и  п р е з  в р е м е  н а  в о й н а т а .



И з к а з в а  се  на  з а с е д а н и е  на  о б щ и н с к а т а  к о м и с и я  
п о  т р а м в а и т е  и о с в е т л е н и е т о  п р и  р а з г л е ж д а н е  
на  П р а в и л н и к а  з а  с л у ж б а т а  п о  т р а м в а и т е .  Н а 
с т о я в а  з а  н е о т л о ж н о  в н а с я н е  н а  п р а в и л н и к а  
в съ в ет а .

Април, 12 В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  2 6 9 ,  п у б л и к у в а  
София ст а т и я т а  н а  Г. Д и м и т р о в  « З а  в р е м е н н и т е  д ъ р 

ж а в н и  р а б о т н и ц и » ,  в к о я т о  а в т о р ъ т  п о с т а в я  
в ъ п р о с а  з а  и з п л а щ а н е  з а п л а т и т е  н а  м о б и л и з и 
р а н и т е  в р е м е н н и  д ъ р ж а в н и  р а б о т н и ц и  и с л у ж е 
щи о т  В о е н н и я  а р с е н а л ,  ж е л е з н и ц и т е  и д р у г и  
в ед о м с т в а .

Април, 13 В .  « Р а б о т н и ч е с к и  в е с т н и к » ,  б р .  2 7 0 ,  п у б л и к у в а  
София п и с м о  на С и н д и к а л н и я  к о м и т е т  на О Р С С , п о д 

п и с а н о  о т  Г. Д и м и т р о в ,  д о  м е с т н и т е  с и н д и к а л н и  
к о м и с и и  и п р о ф е с и о н а л н и т е  с е к ц и и ,  в к о е т о  се  
д а в а т  у к а з а н и я  за  м о б и л и з и р а н е  на  с и н д и к а л н и т е  
о р г а н и з а ц и и  за  д о с т о й н о  о т п р а з н у в а н е  на П ъ р в и  
м ай .

Април, 17 И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  с ъ в е т  п о  д о к -  
София л а д  н а  н а ч а л н и к а  на а р х и т е к т у р н о т о  о т д е л е н и е  

п р и  о б щ и н а т а .  О б я в я в а  се  с р е щ у  б е з р а з б о р н о т о  
и з д и г а н е  на  м н о г о е т а ж н и  с г р а д и  от  п р е д п р и е 
м а ч и - с п е к у л а н т и .

Април, 23 И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  х и г и е н и ч е н  с ъ в е т  и се  
София о б я в я в а  с р е щ у  б ю р о к р а т и ч н а т а  о р г а н и з а ц и я  на  

д е й н о с т т а  на Ц е н т р а л н и я  и м е с т н и т е  х и г и е н и ч н и  
съ в е т и .

Април, 27 И з к а з в а  се  в С о ф и й с к и я  о б щ и н с к и  съ в е т  п р и  
София о б с ъ ж д а н е  в ъ п р о с а  з а  д о с т а в я н е  на м а т е р и а л и  

за  н у ж д и т е  н а  т р а м в а й н а т а  и о с в е т и т е л н а т а  
м р е ж а .

Април, края П о л у ч а в а  к о п и я  о т  т е л е г р а м и  на м о б и л и з и р а н и  
София т е л е г р а ф о - п о щ е н с к и  ч и н о в н и ц и  и с л у ж е щ и  в 

Г ю м ю р д ж и н с к и  и С т р у м и ш к и  о к р ъ г  д о  Г л а в н а 
та д и р е к ц и я  на п о щ и т е  и т е л е г р а ф и т е  и д о  в о е н 
н и я  м и н и с т ъ р ,  в к о и т о  н а с т о я в а т  з а к о н о д а т е л 
н о т о  п о с т а н о в л е н и е  з а  и з п л а щ а н е  н а  е д н а  пета  
д о б а в ъ ч н о  в ъ з н а г р а ж д е н и е  з а  в о е н и з и р а н и т е  
с л у ж е щ и  д а  о б х в а н е  и т я х .  В .  « Р а б о т н и ч е с к и  
в е с т н и к » ,  б р .  2 7 9 ,  с ъ о б щ а в а ,  че  Г. Д и м и т р о в  
п р а в и  п о с т ъ п к и  п р е д  с ъ о т в е т н и т е  о р г а н и  за  у д о 
в л е т в о р я в а н е  и с к а н е т о  н а  с п о м е н а т и т е  ч и н о в 
н и ц и  и с л у ж е щ и .
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3 .  О б щ и н а т а  и ч а с т н и т е  б л а г о т в о р и т е л н и  д р у ж е с т в а  . .  . .  231
4 .  П о  к в а р т и р н и я  в ъ п р о с ..............................................................................  2 3 2
5 .  И з к а з в а н е  по  п о в о д  р а з г р а б в а н е т о  на о б щ и н с к и т е  и м о ти  2 3 2

* В С О Ф И Й С К И Я  О Б Щ И Н С К И  С Ъ В Е Т .  30 о к т о м в р и  . .  2 3 5

1. И з к а з в а н е  п о  н е д о с т и г а  на  х л я б  в с т о л и ц а т а ......................... 2 3 5
2. Р е ч  за  о к о н ч а т е л н о т о  и з з е м в а н е  на т р а м в а и т е  и о с в е т 

л е н и е т о  в с т о л и ц а т а  о т  ч а с т н и т е  к о м п а н и и ............................ 2 3 6

* П О  С Н А Б Д Я В А Н Е Т О  Н А  С Т О Л И Ц А Т А  С Х Л Я Б .  30
о к т о м в р и  ................................................................................................................ 251

* В  С О Ф И Й С К И Я  О Б Щ И Н С К И  С Ъ В Е Т .  2  н о е м в р и . .  . .  2 5 3
1. З а  п о - р а ц и о н а л н а  е к с п л о а т а ц и я  на т р а м в а и т е  и о с в е т 

л е н и е т о  с л е д  и з з е м в а н е т о  им  о т  ч а с т н и т е  к о м п а н и и  . .  2 5 3
2. З а  п о д о б р я в а н е  п о л о ж е н и е т о  на р а б о т н и ц и т е  по  т р а м 

в а и т е  и о с в е т л е н и е т о  .......................................................................... 2 5 6

* В  С О Ф И Й С К И Я  О Б Щ И Н С К И  С Ъ В Е Т .  7 н о е м в р и  . .  . . 2 6 0

1. И з к а з в а н е  п о  т р е т и я  д о п ъ л н и т е л е н  б ю д ж е т  на С о ф и й 
с к а т а  о б щ и н а  з а  191 6  г ........................................................................  2 6 0

2. З а  п о д п о м а г а н е  на  б е д н и т е  се м е й с т в а  о т  С о ф и й с к а т а
о б щ и н а  .........................................................    2 6 4

3 .  З а  и з м е н е н и е  на З а к о н а  з а  г р а д с к и т е  о б щ и н и  . .  . .  2 6 6

И З  С О Ф И Й С К И Я  О Б Щ И Н С К И  С Ъ В Е Т .  7 н о е м в р и . .  2 6 8

19 17
* З А  И З Я С Н Я В А Н Е  С Ъ С Т О Я Н И Е Т О  Н А  О Б Щ И Н С К И 

Т Е  С Л У Ж Б И  П Р Е З  В Р Е М Е  Н А  В О  Н А Т А .  15  я н у а р и  2 7 3

* З А  П Р О Д О В О Л С Т В И Е Т О  Н А  С Т О Л И Ц А Т А  С М Е С О .
17  я н у а р и  ...............................................................................................................  2 7 7

* В С О Ф И Й С К И Я  О Б Щ И Н С К И  С Ъ В Е Т .  2 2  я н у а р и . .  . .  2 8 0

Л И Г А Т А  Н А  У Й Л С О Н А  ....................................................................  281



* ПО ПРИХОДНО-РАЗХОДНИЯ БЮДЖЕТ НА СОФИЙ
СКАТА ОБЩИНА ЗА 1917 ГОДИНА. 2 9  я н у а р и . .  . .  284

* ДО СОФИЙСКИЯ ОБЩИНСКИ СЪВЕТ. 3 1  я н у а р и . .  306
* ПО Б Ю Д Ж Е Т О П Р О Е К Т А  н а  с о ф и й с к а т а  о б щ и 

н а  ЗА  1917 г. 1 ф е в р у а р и ...............................................................  307
* В СОФИЙСКИЯ ОБЩИНСКИ СЪВЕТ. 5  ф е в р у а р и . .  . .  315

1. Изказване против отпускането на общински места за
религиозни цели ...........................................................................  315

2. Против отпускането на общински места на нови бла
готворителни дружества .........................................................  316

3. Изказване по доставката на материали за трамвайната
и осветителна мрежа .....................’ ........................................ 317

* В СОФИЙСКИЯ ОБЩИНСКИ СЪВЕТ. 6  ф е в р у а р и  . .  318
1. Изказване по снабдяването на столицата с въглища и

дъ^ва .............................................................................................  318
2. По работата на комисията за наемите ..............................  321

* ПО З А К О Н О П Р О Е К Т А  ЗА  Б Ю Д Ж ЕТ А  НА Р А З Н И Т Е
Ф О Н Д О В Е ЗА  1917 г .  1 4  ф е в р у а р и  ...................................... 322

* ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА ЗАПЛАТИТЕ НА РАБОТ
НИЦИТЕ И СЛУЖЕЩИТЕ ОТ ЧАСТНИТЕ ПРЕДПРИЯ
ТИЯ ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА. 2 2  ф е в р у а р и . .  . .  340
З А П Л А Т И Т Е  НА Р А Б О Т Н И Ц И Т Е  И С Л У Ж Е Щ И Т Е  ОТ  
Ч А С Т Н И Т Е  П Р Е Д П Р И Я Т И Я  П Р Е З  В Р Е М Е  Н А  В О Й 
Н А ТА ; ......................................................................................................  366
ЗА «ТРАЙНИЯ МИР» .......................................................... 373
СОФИЙСКИЯТ ХИГИЕНИЧЕН СЪВЕТ ..........................  383

* ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА НАЕМИТЕ. 7 м а р т . .  . .  384
Н А Е М И Т Е  .............................................................................................  394
РАБОТНИЧЕСКОТО ЗАКОНОДАТЕЛСТВО..................  398

* ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА НАЕМА НА ЗДАНИЯ1ПРЕЗ
ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА. 2 1  м а р т ..........................................  402

* ЗА УВЕЛИЧЕНИЕ ПОМОЩТА НА ВОЙНИШКИТЕ
СЕМЕЙСТВА. 2 2  м а р т  .......................................................... 409

* ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА ПОЛОЖЕНИЕТО И ЗАП
ЛАТИТЕ НА РАБОТНИЦИТЕ И СЛУЖЕЩИТЕ В ЧАСТ
НИТЕ ПРЕДПРИЯТИЯ. 2 2  м а р т  ..................   415



* ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА ХИГИЕНАТА И БЕЗОПАС
НОСТТА НА ТРУДА. 2 2  м а р т .........................................  417

* ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА КОНТРОЛ НА ПАРНИТЕ
КОТЛИ И РЕЗЕРВОАРИТЕ. 2 3  м а р т ..........................  419

* ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА ПОЛОЖЕНИЕТО И ЗАП
ЛАТИТЕ НА РАБОТНИЦИТЕ И СЛУЖЕЩИТЕ В 
ЧАСТНИТЕ ЗАВЕДЕНИЯ И ПРЕДПРИЯТИЯ ПРЕЗ 
ВРЕМЕ НА ВОЙНАТА. 2 5  м а р т .......................................... 421

* ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА ПРИБАВКА В ЗАКОНА ЗА
УСТРОЙСТВОТО НА ВЪОРЪЖЕНИТЕ СИЛИ НА ЦАР
СТВОТО. 2 5  м а р т ..................................................................... 422

* ДО МЕСТНИТЕ СИНДИКАЛНИ КОМИСИИ И ПРОФЕ
СИОНАЛНИТЕ СЕКЦИИ. 1 а п р и л .......................................  423

* ПРОТИВ НЯКОИ ИЗМЕНЕНИЯ В РЕДОВНИЯ БЮД
ЖЕТ НА СОФИЙСКАТА ОБЩИНА ЗА 1917 г. 3  а п р и л  427

* ПО ЗАКОНОПРОЕКТА ЗА ХИГИЕНАТА И БЕЗОПАС
НОСТТА НА ТРУДА. 4 а п р и л ................. ..................  433
ПО ХИГИЕНАТА И БЕЗОПАСНОСТТА НА ТРУДА 481

* ПО ОТПУСКАНЕТО НА БЕЗПЛАТНИ КАРТИ ЗА
ТРАМВАИТЕ. 9  а п р и л  .........................................................  484
ИЗ СОФИЙСКИЯ ОБЩИНСКИ С Ъ В Е Т .......................... 485
ЗАКОНОПОЛОЖЕНИЯТА ЗА ЕДНАТА ПЕТА . .  .. 488
ОБЩИНАТА ПО ТРАМВАИТЕ И ОСВЕТЛЕНИЕТО. 491
ЗА ВРЕМЕННИТЕ ДЪРЖАВНИ РАБОТНИЦИ .. ..  493
ЗА СИНДИКАЛНИТЕ КОМИСИИ И ПРОФЕСИОНАЛ
НИТЕ СЕКЦИИ .................................................................  496 *

* ПО ДОКЛАДА НА НАЧАЛНИКА НА АРХИТЕКТУР
НОТО ОТДЕЛЕНИЕ .........................................................  498

* ДО ПЕТЪР ЛАЗАРОВ — ПОПОВО. 19  а п р и л .................. 501

* В СОФИЙСКИЯ ОБЩИНСКИ СЪВЕТ. 2 7  а п р и л . .  . .  502
1. По предложението за провъзгласяване на Манделбаум

за почетен гражданин на столицата.................................. 502
2. Изказване по доставката на материали за нуждите на

трамвайната и осветителната мрежа ..........................  504



П О Д Г О Т В И Т Е Л Н И  М А Т Е Р И А Л И  505

1 9 1 6 —1 9 1 7
* БЕЛЕЖНИК НА ГЕОРГИ ДИМИТРОВ ..........................  507

П Р И Л О Ж Е Н И Е  553
. КАРЛ Т Е С А Р С .........................................................................  555

ЗА СИНДИКАЛНИТЕ ЧЛЕНОВЕ, НЕВЪЗОБНОВИЛИ 
ЧЛЕНСТВОТО С И , .................................................................  558

* ДО ВСИЧКИ СИНДИКАЛНИ ЧЛЕНОВЕ..........................  560
ПО ОПРАВДАВАНЕТО НА ПОМОЩИТЕ ОТ СЪЮЗИ
ТЕ II ФОНДА .........................................................................  561
УСИЛВАЙТЕ ФОНДА! ............................................... . . .  562
ОТЧЕТИТЕ НА СИНДИКАЛНИЯ СЪЮЗ ПРЕДИ ВОЙ
НАТА ........................................................................................  563
КОНТРОЛАТА В СИНДИКАТИТЕ .................................. 564
ЗАКОНОДАТЕЛНО ПРЕДЛОЖЕНИЕ ОТ ПАРЛАМЕН
ТАРНАТА ГРУПА НА РАБОТНИЧЕСКАТА СОЦИАЛ
ДЕМОКРАТИЧЕСКА ПАРТИЯ ПО ЗАПЛАТИТЕ НА 
РАБОТНИЦИТЕ И СЛУЖЕЩИТЕ ОТ ЧАСТНИТЕ ПРЕД
ПРИЯТИЯ ПРЕЗ ВРЕМЕ НА ВОЙНА. 1 а в г у с т  . . . .  566
АГИТАЦИОННА СИНДИКАЛНА АКЦИЯ .................. 570

* В ЗАЩИТА НА ШИВАШКИТЕ РАБОТНИЧКИ ОТ 
ИНТЕНДАНТСКАТА РАБОТИЛНИЦА ВЪВ ВРАЦА.

9  м а р т  .......................................................................................  571
ПО ПРИЛАГАНЕТО НА ЗАКОНА ЗА ЧАСТНИТЕ РА
БОТНИЦИ И СЛУЖЕЩИ .................................................  573

БЕЛЕЖКИ . . .*................................................................................  575

ПОКАЗАЛЕЦ НА ПЕРИОДИЧНИТЕ ИЗДАНИЯ ....................  613
ПОКАЗАЛЕЦ НА ЦИТИРАНАТА И СПОМЕНАВАНАТА 'ЛИТЕ
РАТУРА ........................................................................... ..... . , 616

ИМЕНЕН ПОКАЗАЛЕЦ .........................................................  623
ГЕОГРАФСКИ ПОКАЗАЛЕЦ ..................................................  671
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